
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 6513 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Θ.Ρουσόπουλου., σελ.

6585 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθή-

τριες, µαθητές και συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 36ο Δηµο-
τικό Σχολείο Πειραιά, το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Μεταµόρ-
φωσης, το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Μεγαλούπολης, το 2ο Δηµο-
τικό Σχολείο Μεγαλούπολης, το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Πλω-
µαρίου, το 1ο Γυµνάσιο Πάτρας, το 1ο Γυµνάσιο Δράµας, το
Δηµοτικό Σχολείο Ζηπαρίου Κω, το 3ο Γυµνάσιο  Άρτας, το
43ο Δηµοτικό Σχολείο Θεσσαλονίκης, το Δηµοτικό Σχολείο
Βασιλικών Θεσσαλονίκης, το 3ο Γυµνάσιο Πρέβεζας, το 7ο
Γυµνάσιο Καρδίτσας και από το Διαπολιτισµικό Δηµοτικό Σχο-
λείο Σαπών Ροδόπης, σελ. 6547, 6549, 6553, 6558, 6560,
6566, 6569, 6570, 6573, 6598, 6603, 6611, 6617, 6623 

4. Επί προσωπικού θέµατος., σελ. 6556 
5. Επί διαδικαστικού θέµατος., σελ. 6513, 6541, 6542, 6544,

6546, 6547, 6548, 6549, 6551, 6553, 6554, 6555, 6556, 6558,
6560, 6561, 6566, 6569, 6571, 6573, 6575, 6576, 6577, 6585,
6589, 6596, 6601, 6602, 6603, 6604, 6606, 6607, 6608, 6612,
6613, 6614, 6615, 6620, 6622, 6623, 6633, 6635, 6637, 6638,
6639, 6641, 6642, 6643, 6654, 6656, 6658 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 844 έως 898, σελ.

6513 - 6527 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

6528 - 6540 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης

και Δικαιοσύνης καταθέτει την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Δικαιοσύνης «Αντιµετώπιση των νέων µορ-
φών βίας κατά των γυναικών - Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ)
2024/1385 - Πρόσθετες ρυθµίσεις στον νόµο περί ενδοοικο-
γενειακής βίας - Αναδιοργάνωση των ιατροδικαστικών υπη-
ρεσιών - Ενίσχυση της λειτουργίας της Eurojust - Μέτρα για
την προστασία των ανηλίκων και την καταπολέµηση της
εγκληµατικότητας - Δικονοµικές διατάξεις αρµοδιότητας των
τακτικών διοικητικών δικαστηρίων και άλλες ρυθµίσεις», σελ.
6541 

2. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης: «Αντιµετώπιση νέων µορφών βίας κατά των γυναικών
- Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2024/1385 - Πρόσθετες ρυθ-
µίσεις στον νόµο περί ενδοοικογενειακής βίας - Αναδιοργά-
νωση των ιατροδικαστικών υπηρεσιών - Ενίσχυση της λει-
τουργίας της Eurojust - Μέτρα για την προστασία των ανηλί-
κων και την καταπολέµηση της εγκληµατικότητας - Δικονοµι-
κές διατάξεις αρµοδιότητας των τακτικών διοικητικών δικα-
στηρίων και άλλες ρυθµίσεις», σελ. 6542 - 6612, 6622 - 6658 

3.  Ένσταση αντισυνταγµατικότητας από την Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα της Πλεύσης Ελευθερίας επί του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, σελ. 6579 - 6584 

4. Συζήτηση και ψήφιση επί της ενστάσεως αντισυνταγµα-
τικότητας, σελ. 6612 - 6622 

5. Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ καταθέτει αίτηση για
ονοµαστική ψηφοφορία επί της αρχής και επί του άρθρου 41
του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Δικαιοσύνης , σελ. 6604 -
6605 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 6586 - 6613
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 6568 - 6586
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 6513 - 6556
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 6556 – 6568, 6633 - 6658
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 6613 - 6633

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί προσωπικού θέµατος:
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 6556
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 6556

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , σελ. 6613, 6614
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 6566, 6569, 6571, 6602
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 6589, 6596, 6598, 6601, 

6603, 6604, 6606, 6607, 
6608, 6611, 6612, 6613

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 6568, 6571, 6573, 6575, 
6576, 6577, 6585

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 6513, 6541, 6542, 6544, 
6546, 6547, 6548, 6549, 
6551, 6553, 6554, 6566

ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 6542, 6544, 6608, 6622
ΔΑΓΚΑ Π. , σελ. 6554
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 6544
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 6566
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 6607
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 6566
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 6554, 6576, 6577, 6607, 
6612, 6614, 6620, 6622, 
6633, 6635

ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 6607
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 6566
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 6556, 6558, 6560, 6561, 

6633, 6635, 6637, 6638, 
6639, 6641, 6642, 6643, 
6654, 6656, 6658

ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 6555
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 6623
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 6614, 6615, 6620, 6622, 

6623
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 6551
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 6554, 6555
ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ Λ. , σελ. 6571, 6602, 6614

Γ. Επί  του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης:
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 6637
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 6576
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 6653
ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 6639
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 6567, 6569, 6570, 6571

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 6657
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 6544, 6547, 6589, 6601, 

6606, 6642, 6643
ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ Β. , σελ. 6551, 6553
ΔΑΓΚΑ Π. , σελ. 6604, 6638, 6639
ΔΕΛΗΚΑΡΗ Α. , σελ. 6630
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 6561
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 6588
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 6566
ΔΙΓΕΝΗ Α. , σελ. 6646
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 6608, 6649, 6652
ΖΕΜΠΙΛΗΣ Α. , σελ. 6626
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 6600, 6631, 6647
ΚΑΖΑΝΗ Α. , σελ. 6598
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 6556, 6574, 6575
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 6558, 6560
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 6656
ΚΕΦΑΛΑ Γ. , σελ. 6585
ΚΕΦΑΛΑ Μ. , σελ. 6632
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 6549, 6551
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 6542, 6544, 6575, 6598, 

6643, 6654
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 6640, 6641
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 6596
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 6562
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 6608
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 6553, 6554, 6577, 6586, 
6601, 6602, 6603, 6604, 
6607, 6608, 6636, 6643

ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 6623
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 6544, 6546, 6547, 6572, 

6604
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 6654, 6655
ΜΑΝΗ-ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ  Ά. , 

σελ. 6600
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 6606, 6649
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 6625
ΜΟΝΟΓΥΙΟΥ Α. , σελ. 6588
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 6572
ΜΠΟΥΓΑΣ Ι. , σελ. 6634, 6642, 6644
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 6655, 6656
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 6544, 6547, 6549
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 6629
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 6631
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 6641
ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ  Σ. , σελ. 6628
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 6578, 6579
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 6556
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 6622
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 6575
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 6627
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 6643
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 6597
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 6648
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 6586
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 6555, 6556
ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ Λ. , σελ. 6635, 6636
ΤΣΑΠΑΝΙΔΟΥ Π. , σελ. 6573
ΤΣΙΜΑΡΗΣ Ι. , σελ. 6636
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 6623
ΦΛΩΡΙΔΗΣ Γ., σελ. 6547, 6557, 6571, 6589, 

6601, 66202, 6603, 6604
ΦΛΩΡΟΣ Κ. , σελ. 6651, 6652
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 6599

ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 6609, 6611
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 6633
ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ Π. , σελ. 6628, 6653
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 6628
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 6650

Δ. Επί της ενστάσεως αντισυνταγµατικότητας:
ΒΛΑΧΑΚΟΣ Ν. , σελ. 6615
ΔΑΓΚΑ Π. , σελ. 6618
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 6621
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 6620
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 6620
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 6612, 6613, 6614, 6615, 
6616

ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 6617, 6621
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 6615
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 6616
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 6614, 6615, 6616
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 6619
ΦΛΩΡΙΔΗΣ Γ., σελ. 6621, 6622
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 6618

Ε. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ Ε. , σελ. 6614
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 6614, 6615
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 6622
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 6547
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 6569
ΦΛΩΡΟΣ Κ. , σελ. 6622
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 6570



Αθήνα, σήµερα στις 23 Ιανουαρίου 2025, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.02’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑ-
ΝΤΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 22-1-2025
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΝΗ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης 22

Ιανουαρίου 2025, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Κύρωση των υπ’ αρ. 259 και 260 αποφάσεων του Συµ-
βουλίου Διοικητών της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης
και Ανάπτυξης, από 18 Μαΐου 2023, µε τις οποίες τροποποιούνται
τα άρθρα 1 και 12 παρ. 1 της Συµφωνίας Ίδρυσης της Ευρωπαϊκής
Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης (E.B.R.D.)»).

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Γεώργιο Βρεττάκο, Βουλευτή Β’ Πειραιώς, τα ακόλουθα: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ B’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’

Πέµπτη 23 Ιανουαρίου 2025



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

6514 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 6515



6516 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 6517



6518 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 6519



6520 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 6521



6522 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 6523



6524 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 6525



6526 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 6527



6528 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 6529



6530 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 6531



6532 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 6533



6534 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 6535



6536 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 6537
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώθηκε η
ανακοίνωση των αναφορών.

Μια ανακοίνωση προς το Σώµα: Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας
Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκ-
θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης «Αντι-
µετώπιση των νέων µορφών βίας κατά των γυναικών - Ενσω-

µάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2024/1385 - Πρόσθετες ρυθµίσεις στον
νόµο περί ενδοοικογενειακής βίας - Αναδιοργάνωση των ιατρο-
δικαστικών υπηρεσιών - Ενίσχυση της λειτουργίας της Eurojust -
Μέτρα για την προστασία των ανηλίκων και την καταπολέµηση
της εγκληµατικότητας - Δικονοµικές διατάξεις αρµοδιότητας των
τακτικών διοικητικών δικαστηρίων και άλλες ρυθµίσεις».



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Αντι-
µετώπιση νέων µορφών βίας κατά των γυναικών - Ενσωµάτωση
της Οδηγίας (ΕΕ) 2024/1385 - Πρόσθετες ρυθµίσεις στον νόµο
περί ενδοοικογενειακής βίας - Αναδιοργάνωση των ιατροδικαστι-
κών υπηρεσιών - Ενίσχυση της λειτουργίας της Eurojust - Μέτρα
για την προστασία των ανηλίκων και την καταπολέµηση της
εγκληµατικότητας - Δικονοµικές διατάξεις αρµοδιότητας των τα-
κτικών διοικητικών δικαστηρίων και άλλες ρυθµίσεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
της 16ης Ιανουαρίου 2025 τη συζήτηση και ψήφιση του νοµοσχε-
δίου σε µία συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και
των τροπολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά
και µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Γιαννούλη, επί της διαδικασίας έχετε για δύο λεπτά τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Με κάθε σεβασµό στο Σώµα και

τους συναδέλφους, επειδή στο πλαίσιο της συζήτησης αυτού του
νοµοσχεδίου στη διάρκεια των επιτροπών χάθηκε πολλές φορές
το µέτρο της ευπρέπειας και της κοινοβουλευτικής, ηθικής πρα-
κτικής, τώρα είµαστε µπροστά πάλι σε µια κοινοβουλευτική λα-
θροχειρία. 

Χθες στις 10.30’ κατατέθηκε, κατά παράδοση της κοινοβου-
λευτικής πρακτικής της Κυβέρνησης τα τελευταία χρόνια, σε ση-
µείο υπερβολής, σε αντίστιξη µε ό,τι συνέβαινε στο παρελθόν και
από άλλες κυβερνητικές πλειοψηφίες, ένας νόµος, ένας νέος
νόµος µε τη µορφή τροπολογίας στις 10.30’ το βράδυ, στερώ-
ντας από όλους µας τη δυνατότητα να µπορούµε να είµαστε αντι-
κειµενικά συνεπείς σε αυτό που απαιτεί ο Κανονισµός και να
αναπαράγεται η µέθοδος της τροπολογίας σουπερµάρκετ για µια
σειρά από ζητήµατα για τον ψυχολόγο, για το Κέντρο Διαφύλα-
ξης Αγιορείτικης Κληρονοµιάς.

Χθες υπερψηφίσαµε τον νέο Πρόεδρο της Βουλής κ. Κακλα-
µάνη, µε τη δέσµευση ότι επιτέλους ήρθε η ώρα να εκπροσωπεί-
ται η Βουλή όλων των Ελλήνων και όχι µόνο των κυβερνητικών
αναγκών σε αυτή την Αίθουσα. Θεωρώ ότι είναι απαράδεκτο και
ελπίζω στο πλαίσιο και της πολιτικής χρηµατοδότησης της στά-
σης µας να είναι η τελευταία φορά που αντιµετωπίζουµε αυτή τη
λαθροχειρία, που προσβάλλει και την Ολοµέλεια, και το Προ-
εδρείο, και τους Βουλευτές, και τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες,
και τη δηµοκρατία, και κυρίως τους πολίτες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Γιαννούλη.
Συµφωνεί το Σώµα για τη διαδικασία, όπως την περιέγραψα

πριν;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Το λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµήτριος

Κούβελας για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Προκαταρκτικά θέλω να συγχαρώ τον νέο Πρόεδρο της Βου-

λής κ. Νικήτα Κακλαµάνη και να του ευχηθώ καλή δύναµη στο
δύσκολο έργο του. Είµαι βέβαιος ότι θα ανταποκριθεί στην εµπι-
στοσύνη που έδειξαν οι συνάδελφοι Βουλευτές περισσότερων
κοµµάτων χθες στο πρόσωπό του. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εισάγεται στην
Ολοµέλεια το πολυθεµατικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης, που σηµατοδοτεί άλλη µια σηµαντική κυβερνητική πρω-

τοβουλία για την ελληνική δικαιοσύνη, καθώς καλούµαστε να
εγκρίνουµε ένα πλαίσιο διατάξεων που ενισχύουν το κράτος δι-
καίου, όπως επιβάλλει η ευθύνη µας απέναντι στα πιο ευάλωτα
µέλη της κοινωνίας µας. 

Η βία κατά των γυναικών, η ενδοοικογενειακή βία αλλά και η
βία που αναδύεται µέσω νέων τεχνολογιών στον κυβερνοχώρο
αποτελούν σύγχρονες, επίµονες προκλήσεις και απαιτούν απο-
φασιστικές και κυρίως αποτελεσµατικές απαντήσεις, που δίνει το
παρόν νοµοσχέδιο. Με αυτό ενσωµατώνεται εν µέρει η ευρω-
παϊκή Οδηγία 2024/1385, ενώ παράλληλα αναβαθµίζεται και το
εθνικό νοµικό πλαίσιο, µε στόχο την αποτελεσµατική πρόληψη,
την αυστηρή καταστολή και την πλήρη υποστήριξη των θυµάτων. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει επιδείξει από την
πρώτη στιγµή αποφασιστικότητα και αποτελεσµατικότητα ως
προς την απονοµή της δικαιοσύνης, µε ένα δίκαιο ποινικό σύ-
στηµα, ενισχύοντάς το.

Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελείται από οκτώ µέρη, τα οποία κα-
λύπτουν ένα ευρύ φάσµα διατάξεων, ενισχύοντας την προστασία
των γυναικών και των θυµάτων της ενδοοικογενειακής βίας, ανα-
βαθµίζοντας το σύστηµα απονοµής δικαιοσύνης και εισάγοντας
καινοτόµες ρυθµίσεις για την ποινική µεταχείριση και προστασία
ανηλίκων δραστών, συµβάλλοντας στον εκσυγχρονισµό του νο-
µικού µας πλαισίου. 

Στο πρώτο µέρος, οι διατάξεις επικεντρώνονται στην αντιµε-
τώπιση νέων µορφών βίας στον κυβερνοχώρο, βίας κατά των γυ-
ναικών και την προστασία θυµάτων ενδοοικογενειακής βίας.
Ειδικότερα, εναρµονίζουµε το νοµοθετικό πλαίσιο µε τις διατά-
ξεις της ευρωπαϊκής Οδηγίας 2024/1385, ενώ παράλληλα ενι-
σχύουµε και εκσυγχρονίζουµε τον ν.3.500/2006 περί ενδοοικογε-
νειακής βίας. 

Έτσι, το άρθρο 5 προβλέπει βαριές ποινές για τον ακρωτηρια-
σµό των γεννητικών οργάνων της γυναίκας. Το άρθρο 6 τυποποιεί
το αδίκηµα του καταναγκασµού σε γάµο ή σύµφωνο συµβίωσης. 

Τρία σηµαντικά νέα εγκλήµατα τυποποιούνται στο παρόν νο-
µοσχέδιο. Πρόκειται για σοβαρές για σοβαρές προσβολές εννό-
µων αγαθών, που συµβαίνουν δυστυχώς όλο και συχνότερα σή-
µερα στο διαδίκτυο. Με τα άρθρα 7, 8 και 9 αντίστοιχα εισάγονται
το cyberstalking, δηλαδή η παρενοχλητική παρακολούθηση µέσω
διαδικτύου. Εδώ στόχος είναι η προστασία της ιδιωτικής ζωής
των θυµάτων. 

Επίσης, τυποποιείται η κυβερνοενόχληση γενετήσιας αξιοπρέ-
πειας, όπου προβλέπονται αυστηρές ποινές για τη διασπορά
προσωπικών δεδοµένων, µε σκοπό την εξευτελιστική µεταχείριση
των θυµάτων. 

Τέλος, τυποποιείται το doxing ως έγκληµα, δηλαδή η διαδι-
κτυακή κακοπροαίρετη στοχοποίηση κάποιου, κινητοποιώντας
τρίτα πρόσωπα, µέσω της σκόπιµης αποκάλυψης των προσωπι-
κών στοιχείων τους, προφανώς βέβαια χωρίς τη συγκατάθεση
του θύµατος. 

Αυτές οι ρυθµίσεις είναι απαραίτητες λόγω της αλόγιστης χρή-
σης του διαδικτύου, όπου η ανωνυµία συχνά ενθαρρύνει την πα-
ραβατική συµπεριφορά. Ρυθµίζουµε ένα πεδίο σκοτεινό, που
είναι αναγκαίο να ελεγχθεί, σε µια εποχή που η τεχνολογία χρη-
σιµοποιείται για την άσκηση ψυχολογικής αλλά και σωµατικής
ακόµη βίας. 

Η Αντιπολίτευση δυστυχώς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν
βρήκατε ούτε µια καλή κουβέντα να πείτε για την ποινικοποίηση
όλων αυτών των κυβερνοεγκληµάτων, που µάλιστα προσβάλλουν
συχνότερα γυναίκες. Σταθήκατε µονάχα στο ότι δεν ενσωµατώ-
θηκε αυτούσια, ολόκληρη η Οδηγία. 

Θα το επαναλάβουµε. Οι άλλες διατάξεις της Οδηγίας, που
αφορούν δοµές υποστήριξης θυµάτων, ενηµέρωση, σύσταση φο-
ρέων διαφόρων υποστηρικτικών πολιτικών, είναι αρµοδιότητας
του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας και θα ει-
σαχθούν µε άλλη νοµοθετική παρέµβαση. 

Έγινε επίσης πολλή συζήτηση για τη χρήση του όρου «εξ οι-
κείων» από την ευρωπαϊκή Οδηγία και την εισαγωγή του στην
εθνική, εσωτερική δηλαδή, έννοµη τάξη µας. Είναι προφανές ότι
η ανάγκη πρόληψης και αντιµετώπισης της βίας επεκτείνεται και
πέρα από το οικογενειακό περιβάλλον και σε ευρύτερες µορφές
κοινωνικής συνύπαρξης, προσφέροντας προστασία από ευρύ-
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τερο κύκλο πιθανών δραστών. Συµπεριλαµβάνεται µάλιστα η πε-
ρίπτωση του αδικήµατος του καταναγκαστικού ελέγχου, όπου ο
δράστης είναι συνήθως πρόσωπο γνωστό στο θύµα, το οποίο εν-
δέχεται µάλιστα να εµπιστεύεται. 

Πέραν αυτών, ο όρος είναι ακριβώς αυτός που περιλαµβάνεται
στο κείµενο της Οδηγίας, όπως αυτή δηµοσιεύεται στην Επίσηµη
Εφηµερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Καταθέτω το κείµενο της
Οδηγίας στα ελληνικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κούβελας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Δεν είναι έµπνευση του Υπουργείου ούτε µπορεί να παραφρα-
στεί το κείµενο της Οδηγίας. 

Το θέµα εδώ όµως -ας επανέλθουµε στην ουσία- είναι το πλαί-
σιο που εισάγεται, το οποίο έχει ως στόχο τη διευρυµένη προ-
στασία ευάλωτων οµάδων, κάτι που η ίδια η Οδηγία επιβάλλει.
Δεν νοµίζω ότι θα ήθελε κάποιος µέσα σε αυτή την Αίθουσα να
µείνουν απροστάτευτα θύµατα βίας, όπως για παράδειγµα σε γη-
ροκοµεία, σε δοµές φιλοξενίας, σε ιδρύµατα ανηλίκων ή ξενώνες
κακοποιηµένων γυναικών, αλλά και σε άλλες κοινότητες, όπου
περισσότερα άτοµα διαβιούν χωρίς να είναι πρόσωπα του ευρύ-
τερου οικογενειακού περιβάλλοντος, όπως άλλωστε ορίζουν
άλλες διατάξεις. Το να αγνοήσουµε αυτή την προστασία θα ήταν
αδικαιολόγητο και επικίνδυνο για τις κοινωνικά ευάλωτες οµάδες. 

Στο άρθρο 10 εισάγεται η δυνατότητα ηλεκτρονικών καταγγε-
λιών. Πρόκειται για µια καινοτοµία, που εξασφαλίζει την άµεση
και ασφαλή πρόσβαση των θυµάτων στη δικαιοσύνη µέσω ηλε-
κτρονικής πλατφόρµας, χωρίς φόβο έκθεσής τους στον δράση
ή πίεση για απόσυρση της καταγγελίας. 

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου επικεντρωνόµαστε στην
προστασία των ανηλίκων και την αντιµετώπιση της επαναλαµβα-
νόµενης εγκληµατικότητας µε έµφαση στην ανήλικη παραβατι-
κότητα. 

Στο άρθρο 24 εισάγεται µια ιδιαίτερα σηµαντική ρύθµιση, µε
την οποία δίνεται για πρώτη φορά η δυνατότητα στους ζηµιωθέ-
ντες διαδίκους που έχουν δηλώσει υποστήριξη της κατηγορίας
να υποβάλουν υπόµνηµα στο συµβούλιο πληµµελειοδικών κατά
τη διαδικασία εξέτασης τής υπό όρο απόλυσης καταδικασθέντων
για εγκλήµατα βίας ή κατά της γενετήσιας ελευθερίας. Η ρύθ-
µιση ενισχύει τη φωνή των θυµάτων και των συγγενών τους, ενώ
ταυτόχρονα επιτρέπει στο συµβούλιο να λάβει υπ’ όψιν του σύγ-
χρονες, πιο επίκαιρες κοινωνικές συνθήκες, όπως η εγγύτητα του
θύµατος µε τον δράστη. 

Παράλληλα, η χώρα µας συµµορφώνεται µε αποφάσεις του
Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, ενι-
σχύοντας έτσι την προάσπισή τους.

Με το άρθρο 29 εισάγεται πρόβλεψη για την καταπολέµηση
της υποκίνησης σε επαιτεία. Η διάταξη αυτή στοχεύει ιδιαίτερα
στην προστασία των ανηλίκων αλλά και ευάλωτων οµάδων από
εκµετάλλευση για οικονοµικό όφελος. Προβλέπονται αυστηρές
ποινές για όσους επωφελούνται από την επαιτεία µέσω κυκλω-
µάτων οργανωµένου εγκλήµατος που δρουν συστηµατικά, µε ει-
σαγόµενους ζητιάνους, ένα φαινόµενο που ιδιαίτερα παρατη-
ρείται στη Θεσσαλονίκη δηµιουργώντας σειρά ζητηµάτων. 

Η προτεινόµενη τροποποίηση των άρθρων 381 και 405 του Ποι-
νικού Κώδικα, που περιλαµβάνεται στο άρθρο 32 και 33 του νο-
µοσχεδίου, προβλέπει τη δυνατότητα πλήρους απαλλαγής ή
µείωσης της ποινής για δράστες εγκληµάτων κατά της ιδιοκτη-
σίας και της περιουσίας, υπό την προϋπόθεση ότι επιδεικνύουν
έµπρακτη µετάνοια. Αυτό µπορεί να γίνει µέσω επιστροφής των
κλοπιµαίων ή πλήρους ικανοποίησης του θύµατος πριν την ολο-
κλήρωση της ακροαµατικής διαδικασίας. 

Στις περιπτώσεις πληµµεληµάτων η απαλλαγή εναπόκειται στη
διακριτική ευχέρεια του δικαστηρίου, ενώ για τα κακουργήµατα
η πλήρης ικανοποίηση του θύµατος µπορεί να οδηγήσει σε µεί-
ωση ποινής ή ακόµη και σε απαλλαγή, ανάλογα µε τις περιστά-
σεις αν κρίνει έτσι το δικαστήριο.

Η καινοτοµία αυτής της ρύθµισης στοχεύει στη δηµιουργία
ενός ισχυρού κινήτρου για την µεταµέλεια των δραστών, επηρε-
άζοντας τόσο την πρόληψη όσο και την αποκατάσταση µετά τη

διάπραξη του εγκλήµατος. Παράλληλα, διασφαλίζει την αυστη-
ρότητα στις αποδεικτικές προϋποθέσεις, ώστε να αποτρέπονται
καταχρήσεις της ευνοϊκής ποινικής µεταχείρισης, όπως οι εικο-
νικές ικανοποιήσεις θυµάτων, που στο παρελθόν είχαν οδηγήσει
σε αδικαιολόγητες απαλλαγές. 

Επιπλέον, το άρθρο 29 προβλέπει αυστηρές ποινές για την πα-
ρακώλυση της δικαιοσύνης, όπως ο εξαναγκασµός µαρτύρων σε
ψευδείς καταθέσεις ή η καταστροφή αποδεικτικού υλικού. Καθί-
σταται σαφές ότι κάθε εγκληµατική συµπεριφορά τιµωρείται ανα-
λόγως, ενώ η κάθε ποινή εκτίεται όπως έχει επιβληθεί. 

Οι ρυθµίσεις αυτές ανταποκρίνονται στα αιτήµατα τόσο των
δικαστικών λειτουργών όσο και της Ελληνικής Αστυνοµίας αλλά
και του δικηγορικού κόσµου, που ζητούσαν ενίσχυση στο έργο
τους για να αποφεύγεται η ανακύκλωση των ίδιων δραστών. 

Καταθέτω στο σηµείο αυτό και ανακοίνωση της ολοµέλειας
των δικηγορικών συλλόγων, όπως δηµοσιεύτηκε στο site του Δι-
κηγορικού Συλλόγου της Αθήνας, όπου εκφράζουν οι συνάδελ-
φοι δικηγόροι την ικανοποίησή τους για σηµεία του νοµοσχεδίου,
καθώς και για αλλαγές που επήλθαν µετά από διαβούλευση που
έγινε µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κούβελας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στο τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου αναδιοργανώνονται οι ιατρο-
δικαστικές υπηρεσίες µε αυστηρότερους πειθαρχικούς κανόνες
και την εισαγωγή της τεχνητής νοηµοσύνης, που βελτιώνει την
ακρίβεια και την ταχύτητα στην εξαγωγή ιατροδικαστικών πορι-
σµάτων. Αυτή η καινοτοµία προάγει τη χρήση τεχνολογίας στην
υπηρεσία της δικαιοσύνης, µε σεβασµό πάντοτε στο θύµα.

Για την παράγραφο 6 του άρθρου 41, που δηµιουργήθηκε µια
παραφιλολογία χθες στη συζήτηση στην επιτροπή, το Υπουργείο
έδωσε µια απάντηση και αναµένεται συνέχεια κατά τη διάρκεια
της συζήτησης στην Ολοµέλεια.

Με τα άρθρα 48 έως 52, στο τέταρτο µέρος του σχεδίου
νόµου, ενισχύεται η συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Μονάδα Δι-
καστικής Συνεργασίας, την Eurojust, βελτιώνοντας την ανταλ-
λαγή πληροφοριών για διασυνοριακά εγκλήµατα και ενισχύοντας
την αποτελεσµατικότητα της χώρας µας στη διεθνή συνεργασία
για την καταπολέµηση του οργανωµένου εγκλήµατος. 

Στο πέµπτο µέρος, µε τα άρθρα 53 έως 62, εισάγονται αλλαγές
στην καθ’ ύλη και κατά τόπο αρµοδιότητα των διοικητικών δικα-
στηρίων. Οι αλλαγές αυτές αποσκοπούν στη σύµµετρη κατανοµή
των υποθέσεων, την αποφόρτιση των διοικητικών εφετείων, την
επιτάχυνση της εκδίκασης φορολογικών διαφορών και υποθέ-
σεων δηµοσίων συµβάσεων, µε άµεσες ευεργετικές συνέπειες
για τους πολίτες και τις επιχειρήσεις. 

Στο έκτο µέρος του νοµοσχεδίου, στο άρθρο 63, έχουµε διά-
ταξη για την ενίσχυση της λειτουργίας της δικαστικής αστυνο-
µίας, ένας θεσµός που έγινε πράξη από την Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη και µάλιστα είχα την τιµή να εισηγηθώ το σχετικό νοµοσχέ-
διο την εποχή εκείνη.

Στα άρθρα 65 και 66 έχουµε την αυστηροποίηση των διατά-
ξεων για αντιποίηση επαγγέλµατος ιατρού και φυσικοθεραπευτή,
µε την προσθήκη και των ψυχολόγων µε πάγιο αίτηµά τους, όπως
ενηµέρωσαν και την επιτροπή µας µε υπόµνηµα, µε την τροπο-
λογία που κατατέθηκε έγκαιρα χθες το βράδυ. Έτσι προστατεύε-
ται το κοινωνικό σύνολο από πολύ σοβαρές και δυσµενείς
συνέπειες της αντιποίησης των ευαίσθητων αυτών επαγγελµά-
των, όπου η σχέση εµπιστοσύνης ανάµεσα στον επαγγελµατία
και τον ιδιώτη -ασθενή πολλές φορές- πρέπει να είναι σε στέρεα
βάση. 

Επιτρέψτε µου να σταθώ ακόµη και στην εξαιρετική θετική
ρύθµιση του άρθρου 86. Η διάταξη προβλέπει τη δυνατότητα του
Υπουργείου Δικαιοσύνης να παραχωρεί κτίρια που διαχειρίζεται
για τη στέγαση υπηρεσιών υγείας, ασφάλειας, όπως αστυνοµικά
τµήµατα, δηµόσιας διοίκησης, καθώς και για κοινωνική κατοικία.
Με αυτόν τον τρόπο αντιµετωπίζονται ουσιαστικά κενά και καλύ-
πτονται ζωτικές ανάγκες, ιδιαίτερα στην ελληνική περιφέρεια. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, παρά την κα-
θολική αποδοχή της κοινωνίας στις εισαγόµενες ρυθµίσεις, εσείς
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επιλέγετε να καταψηφίσετε το νοµοσχέδιο -µέχρι χθες τουλάχι-
στον αυτή ήταν η θέση σας- εγκλωβισµένοι στα ιδεολογήµατά
σας. 

Η προστασία των θυµάτων είναι ηθική υποχρέωση όλων µας
και όχι ιδεολογική επιλογή. Σας καλώ για άλλη µια φορά να ανα-
θεωρήσετε τη στάση σας και να στηρίξετε το παρόν σχέδιο νό-
µου. 

Σας καλέσαµε να µας πείτε για µια σειρά διατάξεων πού ακρι-
βώς διαφωνείτε και ποια αντιπρόταση έχετε, αλλά πειστικές απα-
ντήσεις δεν πήραµε µέχρι αυτή τη στιγµή. Κυρίως όµως δεν
απαντάτε στον ελληνικό λαό γιατί καταψηφίζετε ρυθµίσεις θετι-
κές και µε άµεση ευεργετική επίδραση στην κοινωνία, ακόµη και
στην οικονοµία µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη φιλοσοφία του Ποινικού µας
Δικαίου κάθε πρόβλεψη και κάθε διάταξη πρέπει να εξυπηρετεί
τη δίκαιη και ισότιµη απονοµή δικαιοσύνης, καθώς και την πρό-
ληψη των εγκληµάτων και τον σωφρονισµό του δράστη. 

Στο πλαίσιο αυτό είναι εξαιρετικά σηµαντικό να επισηµάνουµε
τη σύγχυση που εισάγει η πρόταση της αντιπολίτευσης για τυ-
ποποίηση της γυναικοκτονίας ως ιδιώνυµου εγκλήµατος. Η
χρήση του όρου «γυναικοκτονία» συµβολικά, κοινωνιολογικά είναι
επιβεβληµένη, όχι όµως για να διαφοροποιηθεί ποινικά η αξία της
ανθρώπινης ζωής, αλλά για να αναδειχθεί η έµφυλη διάσταση
αυτών των εγκληµάτων, τα οποία συχνά εκδηλώνονται σε ένα πε-
ριβάλλον ανισότητας και εξουσιαστικής δυναµικής του άνδρα σε
βάρος µιας γυναίκας. 

Επιµένοντας για την τυποποίηση της γυναικοκτονίας ως εγκλή-
µατος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε ποια ανάγκη της κοινω-
νίας απαντάµε αλήθεια; Πόσο αυτό ενισχύει την πρόληψη των
εγκληµάτων ενδοοικογενειακής βίας; Σε τι πιστεύετε ότι προάγει
και συµπληρώνει την πρακτική και τη θεωρία του Ποινικού µας
Δικαίου; Εν τέλει πόσο συµβάλλει στον περιορισµό των γυναικο-
κτονιών; Πιστεύετε στα αλήθεια ότι έτσι θα προστατεύσουµε πε-
ρισσότερα θύµατα; Θα τιµωρηθούν οι περισσότεροι δράστες;
Άραγε ποια επιπρόσθετη ποινή από την ισόβια κάθειρξη, που ήδη
προβλέπεται, θα απειλεί το δράστη που σκότωσε το θύµα επειδή
ήταν γυναίκα; Εν τέλει, η γυναίκα µπορεί να διαπράξει γυναικο-
κτονία και σε ποια περίπτωση θα κριθεί ως τέτοια; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, η πρόληψη
της έµφυλης βίας και της οικογενειακής βίας επιτυγχάνεται µε
ουσιαστική ενίσχυση των θεσµών, µε ευαισθητοποίηση της κοι-
νωνίας και µε δίκαιη εφαρµογή των ήδη υπαρχουσών αυστηρών
διατάξεων. Και αυτό ακριβώς έχει κάνει η παρούσα Κυβέρνηση,
υιοθετώντας ολοκληρωµένα µέτρα προστασίας για τα θύµατα
βίας, εφαρµόζοντας τη Σύµβαση της Αλεξανδρούπολης στο ακέ-
ραιο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Της Κωνσταντινούπολης. Της Αλε-
ξανδρούπολης είναι άλλο.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Για να δείτε ότι κρεµόµαστε από
τα χείλη σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Της Κωνσταντινούπολης.
Το εκτιµώ ιδιαιτέρως, κύριε Ξανθόπουλε. Σας ευχαριστώ. Πε-

ριµένω και απαντήσεις. 
Κλείνοντας, σας καλώ µε την ευκαιρία να αφήσουµε κατά

µέρος επικοινωνιακούς εντυπωσιασµούς και να εστιάσουµε στην
πραγµατική ενίσχυση της δικαιοσύνης και της πρόληψης. Γιατί η
ανθρώπινη ζωή είναι µία και ισότιµη. 

Το νοµοσχέδιο ενσωµατώνει τις αρχές της δικαιοσύνης, της
ισονοµίας, της προστασίας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Σας
καλώ, έστω και την τελευταία στιγµή, να υπερψηφίσετε το παρόν
νοµοσχέδιο, ενισχύοντας την ασφάλεια, την αλληλεγγύη και την
ανθρωπιά στην ελληνική κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο επί της διαδικασίας έχει ο κ. Καζαµίας από την
Πλεύση Ελευθερίας για δύο λεπτά.

Παρακαλώ, κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ήθελα και εγώ να πάρω τον λόγο νωρίτερα επί της διαδικασίας

και να πω ότι η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί ότι ο τρόπος µε τον
οποίο έχει έρθει αυτό το νοµοσχέδιο στην Ολοµέλεια δεν είναι
δόκιµος. 

Η Διάσκεψη των Προέδρων, η οποία συγκλήθηκε για να απο-
φασίσει το πρόγραµµα αυτής της εβδοµάδας για την Ολοµέλεια,
κατά την άποψη µας, δεν ακολούθησε την ενδεδειγµένη διαδικα-
σία που θα έπρεπε. Προεδρεύσατε εσείς, αφού είχε παραιτηθεί
ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Τασούλας. Είστε Β’  Αντι-
πρόεδρος και θεωρούµε ότι η διαδικασία αυτή δεν ακολουθεί την
προβλεπόµενη από τον Κανονισµό της Βουλής, διαδικασία.

Θα καταθέσουµε γραπτή ένσταση για το θέµα αυτό, όπως επί-
σης, θα αναπτύξουµε περισσότερο -γιατί µου δίνετε τώρα µόνο
δύο λεπτά- τους λόγους για τους οποίους θεωρούµε ότι ο τρό-
πος, µε τον οποίο ήρθε το νοµοσχέδιο δεν είναι ο τρόπος που εν-
δείκνυται.

Επίσης, πρέπει να πω για την τροπολογία που κατατέθηκε χθες
το βράδυ στις 22.30’, είναι µια τροπολογία έξι άρθρων, είναι µια
µεγάλη τροπολογία αλλά έχει γίνει πλέον σύστηµα να κατατίθε-
νται οι τροπολογίες την τελευταία στιγµή λίγο πριν τα µεσάνυχτα
προτού συζητηθεί αυτή στην Ολοµέλεια. Αυτή είναι µια απαρά-
δεκτη πρακτική και γίνεται για τον προφανή λόγο να µην επιτρέ-
πει στα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να µελετούν τις τροπο-
λογίες. Με τον τρόπο αυτό, περνούν  διατάξεις, ψηφίζονται δια-
τάξεις χωρίς να έχουν εξεταστεί επαρκώς και δεν είναι εξαιρετι-
κές αυτές οι περιπτώσεις, είναι ο κανόνας. 

Αδυνατώ να θυµηθώ, κύριε Πρόεδρε, οποιαδήποτε τροπολογία
το τελευταίο διάστηµα, η οποία να µην έχει έρθει µία, µιάµιση ή
δύο ώρες πριν τα µεσάνυχτα της προηγούµενης ηµέρας. Θεω-
ρούµε ότι αυτό πρέπει να σταµατήσει. Έχουµε έναν νέο Πρόεδρο
της Βουλής τώρα και απευθύνουµε έκκληση να πάψουν να έρχο-
νται οι τροπολογίες µεσάνυχτα ή νύχτα, όπως λέει ο λαός µας
για να προκαταλαµβάνουν τη διαδικασία και να δυσχεραίνουν το
έργο της αντιπολίτευσης στη Βουλή. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

ως προς το πρώτο θέµα, το οποίο αναφέρατε, οφείλω µία απά-
ντηση. Η παραίτηση του Προέδρου της Βουλής, δεν σηµαίνει
παύση των λειτουργιών της Βουλής. Τη στιγµή της Διάσκεψης
των Προέδρων, που έγινε και η παραίτησή του, µε ρητό τρόπο
προβλέπεται από τον Κανονισµό ότι ακολουθεί και ασκεί τα κα-
θήκοντα του αρχικώς ο Α’ Αντιπρόεδρος και αν αυτός κωλύεται,
ο Β’ Αντιπρόεδρος και αν αυτός κωλύεται, ο επόµενος Αντιπρό-
εδρος. Ο κ. Πλακιωτάκης ήταν εκτός Αθηνών και αναπλήρωσα
εγώ τον παραιτηθέντα Πρόεδρο σε εκείνη τη διαδικασία της Διά-
σκεψης των Προέδρων. Τίποτε περισσότερο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Για το δεύτερο ζήτηµα δεν θα µας
απαντήσετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Για το ζήτηµα αυτό
φαντάζοµαι ότι θα απαντήσει η Κυβέρνηση µετά.

Συνεχίζουµε µε την εισηγήτρια από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής, την κ. Λιακούλη.

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, πριν µπω στο

νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, προτάσσω ένα ζήτηµα, µιας που
συνδέεται άρρηκτα µε ένα θέµα που συγκλονίζει την ελληνική
κοινωνία, την επικαιρότητα και όλους εµάς τις τελευταίες ηµέρες.
Η ελληνική κοινή γνώµη συγκλονίζεται, λοιπόν, από τις αποκαλύ-
ψεις σχετικά µε την τραγωδία των Τεµπών, όπου ηχητικά ντοκου-
µέντα, τα οποία είχαν χαθεί, είχαν αποκρυφθεί στην πραγµατικό-
τητα, έρχονται στην επιφάνεια για να επιβεβαιώσουν µε έναν τρα-
γικό τρόπο ότι η αιτία θανάτου των θυµάτων της τραγωδίας των
Τεµπών, φαίνεται να µην είναι η σύγκρουση, αλλά µετά από αρ-
κετή ώρα, η πυρκαγιά που ξέσπασε, για ανεξιχνίαστους µέχρι
τώρα λόγους, στην αµαξοστοιχία.

Και είναι θέµα της δικαιοσύνης αυτό και στη δικαιοσύνη βέβαια
βρίσκεται και τη δουλειά της θα κάνει η δικαιοσύνη και την εµπι-
στευόµαστε βεβαίως τη δικαιοσύνη, αλλά θα πρέπει να την εµπι-
στεύεστε και εσείς. Διότι το πρόβληµα δεν είναι σε εµάς, είναι σε
εσάς.

Διότι βλέπουµε µπροστά µας την προσπάθεια συγκάλυψης
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που κάνατε και στο Κοινοβούλιο βέβαια, το προηγούµενο χρονικό
διάστηµα, αλλά και ότι τώρα επιχειρείτε µε έναν τρόπο απολύτως
ύποπτο να ρυθµίσετε θέµατα που δεν είναι στην πραγµατική αρ-
µοδιότητά σας. 

Σήµερα στο νοµοσχέδιο, κρυφίως, µέσα σε διάφορες άλλες
διατάξεις για την αναµόρφωση των ιατροδικαστικών υπηρεσιών,
στο άρθρο 41 παράγραφος 6, φέρνετε τη συγκρότηση, µε επί-
σπευση του Υπουργείου σας και µε διορισµό από τον κύριο
Υπουργό, µιας τριµελούς ιατροδικαστικής επιτροπής που θα
αποτελείται από τον προϊστάµενο της Ιατροδικαστικής Υπηρε-
σίας Αθηνών και όλης της Ελλάδας και δύο ακόµα µέλη, τα οποία
θα έχουν τη δυνατότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να επεµ-
βαίνουν και να επαναξιολογούν την αιτία θανάτου στις ιατροδι-
καστικές εξετάσεις. 

Πρώτον, παραβιάζετε κατάφωρα την επιστηµονική ανεξαρτη-
σία των ιατροδικαστών. Δεύτερον, µέχρι τώρα αυτό το προνόµιο
το είχαν µόνο οι εισαγγελείς, που εµείς εµπιστευόµαστε, ενώ
τώρα δίνετε αυτό το δικαίωµα αυτεπαγγέλτως και µε απόφαση
αυτής της ίδιας της επιτροπής ακόµη. Δεν είναι µόνο το «αυτε-
παγγέλτως» κύριε Φλωρίδη, µη βιάζεστε να µου πείτε ότι θα κά-
νετε νοµοτεχνική και θα πάρετε το «αυτεπαγγέλτως». Να το
αποσύρετε πρέπει και θα σας πω γιατί. Γιατί η γυναίκα του Καί-
σαρα δεν πρέπει µόνο να είναι τίµια, αλλά και να φαίνεται. Εγώ
καλοπροαίρετα σας το λέω και θα σας το αποδείξω. 

Πώς συνδέεται αυτή η διάταξη µε τα Τέµπη; Διότι προϊστάµε-
νος αυτής της επιτροπής, δυνάµει του τρόπου µε τον οποίο το
βάζετε στο άρθρο 41 παράγραφος 6, θα είναι ένας άνθρωπος, ο
οποίος αναµείχθηκε στην υπόθεση των Τεµπών ως ιατροδικα-
στής. Δεν µου το είπε κάποιος, το βρήκα στο «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». 

Εσείς το έχετε αναρτήσει: Απόφαση του Υπουργείου σας. Στις
1 Μαρτίου του 2023. Υπουργείο Δικαιοσύνης Γενική Διεύθυνση
Οικονοµικών και Διοικητικών Υπηρεσιών, Διεύθυνση Ανθρώπινου
Δυναµικού και Οργάνωσης, Τµήµα Διοίκησης Ανθρώπινου Δυνα-
µικού. Αριθµός πρωτοκόλλου 9.802. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη καταθέ-

τει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα απόφαση η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Το καταθέτω στα Πρακτικά για να µην καταλείπετε καµιά αµ-
φιβολία, επειδή θέλετε να µας βγάλετε τρελούς, ότι αυτή η διά-
ταξη δεν έχει καµία σχέση µε τα Τέµπη, ότι οι άνθρωποι που θα
συµµετέχουν στην επιτροπή δεν είχαν καµία σχέση µε τα Τέµπη,
ότι δεν έχει καµία σχέση µε τις ιατροδικαστικές εξετάσεις. Έψαξα
όλο το βράδυ και το βρήκα. Πάρτε το λοιπόν και µαζί µε αυτό
αποσύρετε παρακαλώ πάρα πολύ την διάταξη του άρθρου 41 πα-
ράγραφος 6 τώρα!

Διότι αυτό που πάτε να κάνετε, δεν παραβιάζει µόνο το δι-
καίωµα ανεξαρτησίας των ιατροδικαστών. Ξέρετε πολύ καλά τι
πάτε να κάνετε. Να επαναξιολογήσετε την αιτία του θανάτου, την
ώρα που βοά ο τόπος και τα ηχητικά ντοκουµέντα φέρεται να
λένε -η δικαιοσύνη θα τα αξιολογήσει- ότι τα θύµατα, τα παιδιά
ζούσαν µετά τη σύγκρουση, αλλά κάηκαν ζωντανά και ψάχνουν
να βρουν την αιτία της πυρκαγιάς. Οι ιατροδικαστές για την αιτία
του θανάτου, όπως ξέρετε, έχουν λόγο. Συνεπώς, εδώ θα πρέπει
στο συγκεκριµένο θέµα να είµαστε πολύ προσεκτικοί, να είστε
και εσείς πολύ προσεκτικοί και να είµαστε όλοι πολύ προσεκτικοί. 

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο σας, το περιβόητο νοµοσχέδιο
περί της ενδοοικογενειακής βίας και πόσο εσείς έρχεστε να προ-
στατεύσετε τον ελληνικό λαό από το φαινόµενο αυτό που παίρνει
πλέον άγριες διαστάσεις δραµατικές και ούτω καθ’ εξής. 

Εσείς, εξαρχής κινηθήκατε στην ακρότητα και στον ποινικό λαϊ-
κισµό. Πάλι αναφερθήκατε στον «µπαµπούλα» του ΣΥΡΙΖΑ. Το
σύνθηµα του κ. Τσίπρα «ή εµείς αυτοί» -το οποίο πράγµατι και
κατά τη δική µου γνώµη ήταν διχαστικό- εσείς το παίρνετε τώρα
και λέτε ή εµείς ή εσείς ή εµείς ή αυτοί. Εσείς, οι «καλοί» της Κυ-
βέρνησης που θέλετε να βάλετε τους «κακούργους» στη φυλακή
και εµείς, οι «κακοί», οι οποίοι δεν θέλουµε σε καµία περίπτωση
αυτοί να τιµωρηθούν και καταλογίζετε στην Αντιπολίτευση ότι
έχει αυτή τη σκοπιµότητα! 

Μάλιστα, κύριε Υπουργέ. Πρέπει να σας εκφράσω και την προ-

σωπική µου θλίψη, όταν σας άκουσα στο τέλος των συνεδριά-
σεων των επιτροπών µας και όταν είχαν εκφραστεί οι παρατάξεις
και είπαν ένα οµόθυµο «όχι» -και εξηγήσαµε και για ποιο λόγο
λέµε όχι, σε αυτό το νοµοσχέδιο γονατογράφηµα, το οποίο πάλι
µας φέρατε- όπου σηκωθήκατε πάνω και είπατε µε στεντόρεια
φωνή, ότι χαίρεστε πάρα πολύ που αυτό το νοµοσχέδιο δεν το
ψηφίζει κανένα κόµµα της Αντιπολίτευσης, ότι λέµε όλοι «όχι» και
είστε µόνοι εσείς στην Κυβέρνηση, οι οποίοι υπερασπίζεστε
αρχές και αξίες και την κοινωνία και το ότι οι «κακούργοι» πρέπει
να είναι στη φυλακή, όπου τους αξίζει να βρίσκονται! 

Ξέρετε, έλεγε ο µεγάλος Μάνος Χατζηδάκης ότι είναι σύνηθες
στον πόλεµό µας µε το τέρας του λαϊκισµού, αρχικά να το συνη-
θίζουµε και τελικά, δυστυχώς, να του µοιάζουµε. Αυτό ακριβώς
βλέπω ότι σας συµβαίνει. Γι’ αυτό, λοιπόν, κάθε φορά που προ-
βαίνετε σε τέτοιες συκοφαντικές και ακραία γενικευτικές δηλώ-
σεις εναντίον της Αντιπολίτευσης κοιτάξτε στον καθρέφτη σας.
Θα δείτε κάτι που ίσως δεν σας αρέσει.

Ούτε, βέβαια, η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας, η παράταξη
η κυβερνητική, µας έχει συνηθίσει στη δύναµη της αλήθειας ένα-
ντι όλων των άλλων κοµµάτων, όπως θέλει να παρουσιάζει η ίδια
τον εαυτό της. Το επιχείρηµα που θέλω να φέρω σε εσάς είναι
πολύ απλό: Οκτώ φορές στις µέρες σας, από το 2019 µέχρι σή-
µερα, αλλάξετε τον Ποινικό Κώδικα, κουρελόχαρτο τον πυλώνα
του δικαιοπολιτικού µας συστήµατος. Οκτώ φορές το αλλάξατε.
Αντιδράσεις στο Facebook, στο Instagram, στο Twitter, ήταν αυτά
που σας έκαναν κάθε φορά να νοµοθετείτε. Φώναζε ο κόσµος
«αίµα», τρέχατε να φέρετε διατάξεις στον Ποινικό Κώδικα. 

Όµως, ο Ποινικός Κώδικας δεν είναι παιχνίδι και αλίµονο αν κα-
ταντήσει σαν τα παιχνιδάκια α λα Τραµπ. Αλίµονο αν καταντήσει
έτσι ο Ποινικός µας Κώδικας. Υπάρχουν άλλοι τρόποι, λιγότερο
ακραίοι και πολύ επιδραστικοί, που µπορούν να βοηθήσουν το δι-
καιοπολιτικό σύστηµα να εξελιχθεί, αυτό που µε τόσους κόπους
και αγώνες δηµοκρατικών ανθρώπων, προχωρήσαµε φτάσαµε
στο σηµείο που βρίσκεται και βεβαίως, πρέπει δηµοκρατικά να
το εξελίξουµε ακόµα παραπάνω. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, µακάρι η ενδοοικογενειακή βία να µπο-
ρούσε να σταµατήσει µε έναν νόµο, µε ένα άρθρο, µε µία ποινή.
Μακάρι να µπορούσε κάποιος αυστηροποιώντας τις ποινές, να
καταφέρει και το επιδιωκόµενο αποτέλεσµα στην κοινωνία. Οι
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής που έχουν διατηρήσει σε πολ-
λές πολιτείες, όµως, τη θανατική ποινή, δυστυχώς, δεν έχουν κα-
νένα αποτέλεσµα καταφέρει και το φαινόµενο της περιστρεφό-
µενης πόρτας, όπου µπαίνουν και βρίσκονται εγκλεισµένοι για
χρόνια άνθρωποι και ξανά βγαίνουν και σε λίγο µόνο ξαναµπαί-
νουν µέσα, δείχνει ότι αυτό δεν έχει κανένα απολύτως αποτέλε-
σµα. 

Κανένας παραβατικός άνθρωπος, φαίνεται από τις κοινωνικές
επιστήµες και τα πορίσµατα που εσείς τα γράφετε στα παλαι-
ότερα των υποδηµάτων σας -γιατί εσείς, βεβαίως, τα ξέρετε όλα-
, κανένας, λοιπόν, παραβατικός δεν πτοήθηκε από το να διαπ-
ράξει ένα σοβαρό έγκληµα εξαιτίας της αυστηρότητας ενδεχό-
µενης ποινής.

Πάψτε, λοιπόν, να µπερδεύετε την ποινή µε τον σωφρονισµό,
πράγµα ανεπίτρεπτο και για νοµικό, µου επιτρέπετε να πω. Πάψτε
να φαντασιώνεστε τον εαυτό σας ως τον «σούπερµαν» της δι-
καιοσύνης που υποκαθιστάτε δικαστές, δικαστικά συµβούλια -
επικίνδυνο!- και το κάνετε σε αυτό τον νόµο κατά κόρον. Θα σας
αποδείξω σε λίγο σε ποιες διατάξεις. Αποφασίζετε σήµερα εσείς
µόνος να προφυλακίζετε, να µην αναστέλλεται ποινή χωρίς δικα-
στική κρίση. Υπερήρωας, όµως, εσείς δεν είστε και δεν µπορείτε
αυτό να το κάνετε. Να σας πω περισσότερο αυτό που κάνει για
αντιποίηση του λειτουργήµατος του δικαστή, παρά ότι εσείς βοη-
θάτε σε αυτή τη διαδικασία.

Βγάλτε, λοιπόν, τη µάσκα του τιµωρού. Δεν είστε. Βγάλτε τη
µάσκα του σερίφη. Δεν είστε. Επιστρέψτε στην ευρωπαϊκή πρα-
γµατικότητα, αυτή που λέτε ότι εκπροσωπείτε και κυρίως, αν
όντως θέλετε να αποτελείτε ευρωπαϊκή πολιτική παράταξη, νο-
µοθετείστε µε σεβασµό στις διαδικασίες. Επιτρέψτε την ορθή
διαβούλευση των νοµοσχεδίων και όχι την προσχηµατική. 

Πέρασαν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την επιτροπή µας
στην επεξεργασία αυτού του νοµοσχεδίου φορείς, δεκάδες φο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 6545



ρείς. Είχαµε τη δυνατότητα να ακούσουµε όλους τους ανθρώ-
πους, από τις κοινωνικές συλλογικότητες που ασχολούνται µε θέ-
µατα ενδοοικογενειακής βίας, παραβατικότητας ανηλίκων κ.ο.κ.,
µέχρι ενώσεις δικαστών, εισαγγελέων του νοµικού κόσµου, οι
οποίοι βεβαίως έχουν καταθέσει τα όπλα. Είπαν «δεν µπορούµε
να συζητήσουµε πλέον µε το Υπουργείο το οποίο δεν µας θέλει»
-ακούστε-, κοινωνικούς εταίρους, συµβούλους επιστηµονικούς,
που θα έπρεπε να τους έχετε δίπλα, αγκαλιά και µαζί, να τους
συµβουλεύεστε κάθε ώρα και κάθε στιγµή, να ακούτε τους προ-
βληµατισµούς τους, τις σκέψεις τους και να παίρνετε και την επι-
στηµονική τους άποψη για πάρα πολλά πράγµατα.

Δεν κάνετε, λοιπόν, νοµοπαρασκευαστική επιτροπή, για να
ρυθµίσετε ζητήµατα, που αφορούν τον Κώδικα Ποινικής Δικονο-
µίας και τον Ποινικό Κώδικα. Νοµοθετείτε κατά παραγγελία συµ-
φερόντων, µικροκοµµατισµών, όπως είπα πριν Facebook, social
media κ.λπ., αλαλαγµών του πλήθους και λοιπών αλλότριων της
νοµοθετικής διαδικασίας παραγόντων. Γι’ αυτό και είστε επικίν-
δυνοι.

Πάψτε να ενσωµατώνετε ευρωπαϊκές Οδηγίες και να λέτε στον
κόσµο περήφανοι τάχα µου, δήθεν, ότι εσείς ενσωµατώσατε µία
ευρωπαϊκή Οδηγία για την ενδοοικογενειακή βία. Λέτε το µισό.
Δεν λέτε ότι πήρατε µόνο εννέα άρθρα και ενσωµατώνετε µε
αυτό το νοµοθέτηµα στο εσωτερικό δίκαιο και τα εννέα άρθρα,
που όλως τυχαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφορούν την
αυστηροποίηση των ποινών. Τίποτα άλλο δεν είδατε µπροστά
σας. Δεν είδατε το πνεύµα κατ’ αρχάς της ευρωπαϊκής Οδηγίας,
που λέει ότι µαζί µε την πρόληψη, υψώνουµε τείχος στην ενδοοι-
κογενειακή βία µε ευαισθητοποίηση του γενικού και του ειδικού
πληθυσµού, µε παρέµβαση στην πρωτοβάθµια, δευτεροβάθµια
και τριτοβάθµια εκπαίδευση, δηµιουργώντας συλλογικότητες
µέσα στην κοινωνία που συνδέονται µε την πολιτεία και εκτελούν
ειδικά εκπαιδευτικά προγράµµατα. Τίποτα δεν είδατε από αυτά!
Τίποτα.

Θα µου πείτε, βέβαια «Τι να δουν από αυτά; Έχουµε µόνο εί-
κοσι ξενώνες κακοποιηµένων γυναικών». Τα κακοποιηµένα παιδιά
από γονείς ή συγγενικό περιβάλλον φιλοξενούνται στα νοσοκο-
µεία ακόµη! Διανυκτερεύουν στα νοσοκοµεία επί µέρες, στα
κοινά νοσοκοµεία, που δίπλα είναι το νεφρό και παραδίπλα το
χειρουργείο! Τι να µου πείτε; Τι να εµπνευστείτε; Πώς να διαβά-
σετε οδηγίες και να τις καταλάβετε;

Πήρατε, λοιπόν, το κοµµάτι που έλεγε «αίµα», αυτό το κοµµάτι
πήρατε µόνο και θέλετε να ενσωµατώσετε µέσα στο δίκαιο, κά-
νοντας και πολύ µεγάλες εξαιρέσεις βέβαια, όπως τη σοβαρή
διάταξη του victim blaming των δικαστικών αιθουσών. Αυτό το
αντιµετωπίσαµε σαν φαινόµενο πάρα πολλές φορές σε τέτοιου
είδους ζητήµατα.

Εµείς θέλουµε να πιστεύουµε ότι το Υπουργείο πρέπει να έχει
µια ωριµότητα και να δει τα πράγµατα ξανά από την αρχή. Να
φτιάξετε µια νοµοπαρασκευαστική επιτροπή, όπου θα δείτε και
το ζήτηµα της γυναικοκτονίας. Και επειδή άνοιξε µεγάλη συζή-
τηση για την τυποποίηση του εγκλήµατος, ας πάµε στο κεφάλαιο
εγκλήµατα µίσους, έµφυλης βίας και µπορούµε να συµφωνή-
σουµε, αν φτιάξετε ποτέ νοµοπαρασκευαστική επιτροπή και δεν
έχετε αυτή την ιδεοληψία, η οποία δυστυχώς σας διακατέχει.

Ποινικός λαϊκισµός, λοιπόν, διά πάσαν νόσο. Έγκληµα; Ποινή.
Μεγαλύτερη ποινή. Δεν το αντιµετωπίζω; Ξανά µεγαλύτερη
ποινή. Οκτώ φορές µεγαλύτερες ποινές και δυστυχώς, δεν έχετε
απολύτως τίποτα καταφέρει σε κανένα επίπεδο. Αδιαφορείτε ου-
σιαστικά και για τις διεθνείς συµβάσεις και για τη Σύµβαση της
Κωνσταντινούπολης, όπου περιµένουµε ακόµη να εκδοθούν οι
κοινές υπουργικές αποφάσεις από το 2018. Περιµένουµε συστά-
σεις της Επιτροπής GREVIO για τα όρια που πρέπει να έχετε.

Βεβαίως, έχετε κάνει και τροµερές αστοχίες στο συγκεκριµένο
νοµοθέτηµα, τις οποίες µε χαρακτηριστικό τρόπο θα αναφέρω.
Είπα ήδη στις επιτροπές και τώρα: Ο ακρωτηριασµός των γυναι-
κείων γεννητικών οργάνων, για παράδειγµα, εισάγεται ως πληµ-
µέληµα, ενώ σαν βαριά, σκοπούµενη βλάβη θα ήταν κακουργη-
µατική πράξη. Η ανηλικότητα του θύµατος δεν προβλέπεται σαν
επιβαρυντική περίσταση, για παράδειγµα, στον καταναγκαστικό
γάµο ή στη κυβερνοπαρενόχληση.

Παράδειγµα τρανταχτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να

µας καταλαβαίνει και ο κόσµος που δεν είναι νοµικοί, στα 337 του
Ποινικού Κώδικα τιµωρείται η προσβολή της γενετήσιας αξιοπρέ-
πειας, δηλαδή οτιδήποτε άλλο εκτός από την πράξη του βιασµού
-επίδειξη γεννητικών οργάνων, χειρονοµίες, θωπείες- µε διατά-
ξεις παλιές στην πρώτη και δεύτερη παράγραφο. Ακόµα και κατά
ανηλίκου όταν γίνεται η επίδειξη, ας πούµε, των γεννητικών ορ-
γάνων, σε παιδί κάτω από δώδεκα ετών, τιµωρείται µε ποινή φυ-
λάκισης δύο ετών. Στην αµέσως επόµενη παράγραφο προβλέ-
πετε ότι αν στείλει κάποιος µέσω κυβερνοπαρενόχλησης, όπως
το ονοµάζετε το αδίκηµα πλέον, µία φωτογραφία σε ένα δηµόσιο
πρόσωπο, δηµοσιογράφο ή έναν υποστηρικτή ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων, ό,τι και αν σηµαίνει αυτό, έχει ακριβώς την ίδια ποινή.
Προσέξτε πώς απαξιώνετε ακριβώς τα εγκλήµατα.

Για πληµµελήµατα ενδοοικογενειακής βίας, όπως ο καυγάς, η
απλή βλάβη, η απειλή, απαγορεύεται να ανασταλεί η ποινή, δη-
λαδή µπαίνει φυλακή. Δεν υπάρχει αναστολή της ποινής ούτε
στον καυγά, ενώ, αν βιάσει γυναίκα στον δρόµο ή κάνει ένοπλη
ληστεία, µπορεί να πάρει αναστολή.

Είναι φοβερό αυτό που κάνετε, την αντινοµία την οποία δηµι-
ουργείτε µέσα στον Ποινικό Κώδικα. Καµία συνοχή, καµία λογική.
Μια κουρελού καταντήσατε τον Ποινικό Κώδικα, ευτελίζετε το δί-
καιο και επαίρεστε κιόλας ότι είστε φάρος της µεταρρύθµισης.
Κάποια κόκαλα, βέβαια, είναι βέβαιο ότι για εσάς τρίζουν!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Εδώ, λοιπόν, η οριζόντια µη µετατροπή και µη αναστολή των
ποινών στην ενδοοικογενειακή βία έχει δηµιουργήσει πλείστα
όσα σχόλια, τις αντιδράσεις του νοµικού κόσµου. Οι δικηγόροι
βρίσκονται σήµερα και αύριο σε αποχή.

Αυτό, κύριε Φλωρίδη, εσείς πώς µπορείτε να το αιτιολογήσετε
στην ελληνική κοινωνία; Βγαίνετε µόνο και λέτε «εγώ κάνω κάτι
καλό και κοίτα αυτοί που δεν το καταλαβαίνουν!». Είναι δυνατόν
να µη σας καταλαβαίνει όλος ο κόσµος; Μήπως εσείς δεν κατα-
λαβαίνετε τον εαυτό σας, όταν νοµοθετείτε και µας φέρνετε αυτά
τα εκτρώµατα, τα γονατογραφήµατα και προσβάλλετε και τις δια-
δικασίες του Κοινοβουλίου, που θα έπρεπε να είµαστε σοβαροί.
Διότι το λέω χίλιες φορές: Συλλήβδην το πολιτικό σύστηµα βρί-
σκεται στο στόχαστρο του κόσµου, γι’ αυτό σε λίγο θα έχουµε
αποχή 80%, γιατί λένε «όλοι ίδιοι είναι και τίποτα δεν κάνουν», για
να αλλάξει αυτό που κάνετε εσείς σήµερα και τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και παρακαλώ, κυ-
ρία συνάδελφε!

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Η επαναφορά, λοιπόν, του κανόνα
της προφυλάκισης ακόµα και στα πληµµελήµατα, που αντηχεί πε-
ρασµένες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
ολοκληρώστε µε µία φράση, σας παρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω σε ένα
λεπτό.

Ευχαριστώ πολύ.
Να κάποια παραδείγµατα που σας φέρνω γιατί αντιδρούν όλοι:

Η αντικατάσταση των περιοριστικών όρων των αναµορφωτικών
µέτρων µε προσωρινή κράτηση, η παράταση των ανώτατων ο-
ρίων στην προσωρινή κράτηση, ακρότητες στις συµπλοκές, όπου
θα κινδυνεύουν µε βαριές ποινές ακόµη και αυτοί οι οποίοι βρέ-
θηκαν τυχαία στον δρόµο.

Όλα αυτά, λοιπόν, κύριοι Υπουργοί και κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, θα πρέπει να αντιµετωπίζονται µε µεγαλύτερη σοβαρό-
τητα, διότι πλήττουν σοβαρά τον πυρήνα του δικαιοπολιτικού µας
συστήµατος, που είναι η Ποινική µας Δικονοµία, που είναι ο Ποι-
νικός µας Κώδικας, που είναι τα θεµέλια του δικαίου µας. Δεν
χρειαζόµαστε σερίφηδες, δεν χρειαζόµαστε Ζορό. Χρειαζόµαστε
εµπνευσµένους ηγέτες και στην Κυβέρνηση και στα αρµόδια
Υπουργεία και στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, που µπορούν να δώ-
σουν τη δυνατότητα να αντιµετωπίζονται και τα φαινόµενα της
εποχής µε δίκαιο και ουσιαστικό τρόπο, έτσι ώστε η κοινωνία να
προχωρά και όχι να κάνει βήµατα πίσω, στο µακρινό 1951.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ να κλεί-
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σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής οµιλητών.
Τον λόγο έχει για λίγο ο κύριος Υπουργός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αντιλαµβάνοµαι ότι η φτώχεια

επιχειρηµάτων και η φτώχεια να αντιµετωπιστεί µια σηµαντική νο-
µοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης οδηγεί διαρκώς σε ένα
συνηθισµένο καταφύγιο. Ποιο είναι αυτό το καταφύγιο κάποιων
από την Αντιπολίτευση; Είναι αυτό που ακούσαµε νωρίτερα, είναι
η ανθρώπινη τραγωδία των Τεµπών. Όταν έχουµε ζόρια σε οτι-
δήποτε, όταν η Κυβέρνηση φέρνει µια µεγάλη νοµοθετική πρω-
τοβουλία, τότε ανασύρεται η τραγωδία των Τεµπών για να
συνδυαστεί κάτι στο νοµοσχέδιο που ενδεχοµένως να έχει σχέση
µε την τραγωδία των Τεµπών και µια απόπειρα συγκάλυψης.

Εξηγήσαµε χθες µε απόλυτη σαφήνεια -ο κύριος Υφυπουργός
ήταν ξεκάθαρος- και να συµπληρώσω και εγώ σήµερα, ότι τη διά-
ταξη αυτή η οποία προβλέπει την τριµελή επιτροπή ιατροδικα-
στών που µπορεί να επανεξετάσει µια ιατροδικαστική έκθεση την
έχουµε πάρει αυτούσια από το Αγγλικό Δίκαιο και από το Γερµα-
νικό.

Λοιπόν, τώρα θέλετε να µας πείτε…
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Πάρτε και από Ιταλικό!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θέλετε να

µας πείτε ότι αυτή η επιστηµονική δυνατότητα…
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-

χία)
Διότι παρακολουθείτε, φαντάζοµαι, στα κανάλια τι γίνεται πολ-

λές φορές µε τους ιατροδικαστές που τσακώνονται και γίνεται
ένας χαµός στην κοινωνία.

Λοιπόν, αυτό που νοµοθετούµε είναι η δυνατότητα να υπάρχει
µια επιστηµονική παρέµβαση από τριµελή επιτροπή ιατροδικα-
στών για να µπορεί να αξιολογήσει αυτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Μπορεί ο εισαγγελέας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Προσέξτε.

Για να µη µείνει καµία αµφιβολία για το τι συζητάµε εδώ και
επειδή έχετε εµπιστοσύνη, όπως µας είπατε, στην ελληνική δι-
καιοσύνη, η διατύπωση της διάταξης θα γίνει ότι αυτό µπορεί να
γίνει µόνο µε τη σύµφωνη γνώµη του εισαγγελέα ή του ανακριτή.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Με πρόταση του ανακριτή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Βεβαίως.

Μισό λεπτό, κοιτάξτε λίγο…
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Να βοηθήσουµε λίγο;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Με συγχω-

ρείτε, µε συγχωρείτε…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αυτό γιατί δεν το είπατε χθες;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Το είπαµε

χθες, κύριε Γιαννούλη. Το είπαµε χθες.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Το δηλώσατε ότι θα το πείτε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, πα-

ρακαλώ, να προχωρήσουµε!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Το ξεκαθα-

ρίζουµε, λοιπόν. Κατ’ αρχάς, ο εισαγγελέας και ο ανακριτής δι-
καιούνται ανά πάσα στιγµή να διατάξουν και να δώσουν οποια-
δήποτε παραγγελία θέλουν. Τελειώνει αυτό;

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Τελειώνει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Τελειώνει

αυτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Γιατί δεν το αφήσατε έτσι;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Μισό λεπτό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία

Λιακούλη! Ακουστήκατε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Λέµε, λοι-

πόν, ότι αυτό που θα διατυπωθεί τώρα -αυτό σας είπαµε χθες,
αλλά συνεχίζετε- είναι ότι αυτή η τριµελής επιτροπή των ιατρο-
δικαστών µπορεί να ενεργήσει µόνο µε τη σύµφωνη γνώµη του
εισαγγελέα ή του ανακριτή.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Δεν έχετε εµπιστοσύνη στον εισαγγε-
λέα;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Έχετε κά-
ποια άλλη απορία;

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ναι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ορίστε.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ποιος θα το προτείνει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κυρία Λια-

κούλη, κοιτάξτε λίγο…
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ποιος θα το προτείνει; Το Υπουργείο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Το Υπουρ-

γείο τι δουλειά έχει;
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ρωτάω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Έχει δου-

λειά το Υπουργείο µε ανακριτικές πράξεις; Πού το έχετε δει αυτό;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Πώς δεν έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Λοιπόν,

λέµε το εξής. Πείτε ότι το προτείνει ένας περαστικός. Λέµε ότι
αυτό δεν µπορεί να γίνει, εάν δεν συµφωνήσει ο ανακριτής ή ο
εισαγγελέας, όποιος και να το προτείνει. Όποιος και να το προ-
τείνει, η τριµελής επιτροπή των ιατροδικαστών δεν θα µπορεί να
επιληφθεί, εάν δεν συµφωνήσει ο εισαγγελέας και ο ανακριτής.
Τέλος!

Έχετε άλλη απορία σε αυτό;
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Να το δούµε, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Αφού δεν

έχετε απορία, µην το ξαναφέρετε λοιπόν, ότι εδώ κάνουµε κάτι
περίεργο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Να µας το φέρετε γραµµένο να το
δούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Είναι στις
νοµοτεχνικές που θα καταθέσουµε τώρα, σε λίγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ωραία, οπότε θα
γίνει µετά η συζήτηση όπως πρέπει.

Συνεχίζουµε µε τον ειδικό αγορητή από τον ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Ξαν-
θόπουλο.

Πριν, όµως, του δώσω τον λόγο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρα-
κολουθούν τη συνεδρίαση, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας», που οργανώνει το Ίδ-
ρυµα της Βουλής, δεκατρείς µαθήτριες και µαθητές και τρεις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 36ο Δηµοτικό Σχολείο Πειραιά.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε συζητήσει στις επιτροπές το συγκεκριµένο νοµοσχέ-

διο και αν έχει ένα νόηµα η συζήτηση στην Ολοµέλεια, είναι ακρι-
βώς για να φτάσουµε στο απόσταγµα, στο καταστάλαγµα αυτής
της συζήτησης και να αντιπαρατεθούµε επί όσων διαµείφθηκαν
αυτές τις µέρες στις επιτροπές.

Κατ’ αρχάς, κύριοι Υπουργοί, για τα Τέµπη που επανέρχεστε,
υπάρχει µια κεφαλαιώδης διαφορά: Εσείς προσπαθείτε να ρυθ-
µίσετε το θέµα και εµείς δεν σας εµπιστευόµαστε. Είναι τόσο
απλό. Την ώρα που χάθηκαν πενήντα επτά άνθρωποι -την ώρα,
κατά κυριολεξία!- κάποιοι επεξεργάζονταν τα ηχητικά ντοκουµέ-
ντα. Την ώρα που η Ελλάδα θρηνούσε κάποιοι µπάζωναν τον
χώρο µε ασύλληπτες δικαιολογίες. Άρα, η 28η Φεβρουαρίου του
2023 είναι µια µέρα τοµής και πολύ εύκολα δεν µπορείτε να το
θεωρήσετε ως ένα διαδικαστικό ζήτηµα.

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, έχουµε υποχρέωση, επειδή απέ-
ναντί µας δεν έχουµε µια Κυβέρνηση θεσµικά προσηλωµένη στη
λειτουργία της δικαιοσύνης, αλλά µια Κυβέρνηση η οποία στο
πλαίσιο του επιτελικού κράτους προσπαθεί να κάνει ό,τι µπορεί,
έτσι ώστε να περιορίσει τις, ούτως ή άλλως, µεγάλες απώλειες
που έχει -εννοώ σε πολιτικό επίπεδο- γι’ αυτό και κάθε φορά που
εσείς έχετε µια νοµοθετική πρωτοβουλία, εµείς δεν βλέπουµε το
τυράκι, αλλά βλέπουµε τη φάκα.

Δεύτερον, σήµερα κάνετε µια µετατόπιση στα πλάγια. Θα
δούµε τη νοµοτεχνική και θα τοποθετηθούµε. Όµως, µου κάνει
εντύπωση, αφού, ούτως ή άλλως, ο εισαγγελέας και ο ανακριτής
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έχει εκ του νόµου το δικαίωµα να παραγγείλει πραγµατογνωµο-
σύνη, εάν έχει κάποια δυσνόητα στοιχεία ή τον προβληµατίζει η
ιατροδικαστική έκθεση του ιατροδικαστή, ποιος είναι ο λόγος
που δηµιουργείται ένα ενδιάµεσο φίλτρο των τριών της τριµε-
λούς επιτροπής;

Για να καταλήξω γιατί δεν σας εµπιστευόµαστε, διότι κάνατε
φωτογραφική διάταξη πριν έναν µήνα περίπου στην τελευταία
συνεδρίαση της επιτροπής πριν τα Χριστούγεννα, µε την οποία
παρατείνατε τη θητεία του υπηρετούντος ιατροδικαστή ως προ-
ϊσταµένου στην Ιατροδικαστική Υπηρεσία της Αθήνας, του κ. Κα-
ρακούκη, για να είναι αυτός ο οποίος θα προΐσταται αυτής της
τριµελούς επιτροπής. Τόσο αφελείς µας θεωρείτε; Δηλαδή κά-
νετε φωτογραφική διάταξη για έναν µόνο υπάλληλο, έναν άν-
θρωπο, ο οποίος πρέπει να παραµείνει και θα συνταξιοδοτηθεί
οσονούπω µε τη λήξη του 2024, να τον κρατήσετε γιατί έχετε
κατά νου να φτιάξετε µια δοµή στην οποία θα προΐσταται. Εµείς
τι θέλετε να πούµε; Τι ωραία και τι σοφά πράττετε; Είναι προφα-
νές ότι είµαστε απέναντι.

Δεύτερον, γυναικοκτονίες. Θα το πω επειδή εδώ είµαστε µια
σειρά νοµικών και πιστεύω ότι µπορούµε να συνεννοηθούµε µε-
ταξύ µας. Εγώ ως τοµεάρχης δικαιοσύνης την περασµένη πε-
ρίοδο, έχω καταθέσει πολλαπλές τροπολογίες για τη ρύθµιση
του θέµατος των γυναικοκτονιών. Βεβαίως, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι δικηγόροι, δεν είπαµε για ξεχωριστή νοµοτυπική µορφή
του αδικήµατος. Το είπα και στη Βουλή εχθές. Έχω τη δυνατό-
τητα να το πω πιο άνετα και σήµερα στην Ολοµέλεια. Δεν τεµα-
χίζουµε, δεν αποφλοιώνουµε την ανθρώπινη ύπαρξη και λέµε ότι
άλλη είναι η γυναικοκτονία, άλλη είναι η πατροκτονία, άλλη είναι
η θειοκτονία και άλλη είναι οποιαδήποτε συγγενοκτονία. 

Πάµε στο άρθρο 82Α και λέµε ότι έχει ιδιαίτερα χαρακτηρι-
στικά και είναι επιβαρυντική περίπτωση. Αυτό το πράγµα λέµε.
Άρα, το 299 του Ποινικού Κώδικα παραµένει αυτούσιο, ανέγγιχτο
και κάνουµε µια ρύθµιση σε ό,τι αφορά την ποινική αντιµετώπιση.
Αυτό το πράγµα θα σηµατοδοτήσει τη διαφορετική ποιότητα του
αδικήµατος γιατί ακριβώς είναι αποτέλεσµα έµφυλης βίας και γί-
νεται ακριβώς εξαιτίας των συγκεκριµένων χαρακτηριστικών που
έχει το θύµα -για να το κλείνουµε και να µην δηµιουργούµε λαν-
θασµένες εντυπώσεις, γιατί και εµείς Νοµική τελειώσαµε και
εµείς δικηγορία ασκούµε και είναι προφανές ότι δεν µπορεί να
υιοθετήσουµε πράγµατα για τα οποία µας εγκαλείτε.

Θα ήθελα, όµως, µε αφορµή τη γυναικοκτονία να σας πω και
κάτι άλλο και να προβληµατιστείτε πολύ σοβαρά. Οι γυναικοκτο-
νίες είναι το µόνο αδίκηµα στο οποίο έχουµε 100% εξιχνίαση. Στις
γυναικοκτονίες 100% ξέρουµε ποιος δολοφόνησε το θύµα. Τι
νόηµα έχει, λοιπόν, αυτή η αλόγιστη αύξηση των ποινών κάθε
φορά, αφού βλέπουµε ότι αυτός ο οποίος δολοφόνησε, ουδέ-
ποτε σκέφτηκε ότι: «Εγώ, αν τη σκοτώσω, θα φάω έξι ή οκτώ ή
δέκα µήνες παραπάνω ή δύο χρόνια.»; Αλλού πρέπει να στρέ-
ψουµε το βλέµµα µας ως κοινωνία, ως πολιτεία. Και στο κοµµάτι
αυτό δεν κάνετε τίποτα. Και δεν κάνετε τίποτα, όχι γιατί είστε
αδύναµοι ή γιατί δεν έχετε διατάξει σωστά τις προτεραιότητές
σας, ίσα ίσα είναι προτεραιότητά σας αυτή, γιατί και ο κύριος
Υπουργός εν τη ρύµη του λόγου, ενδεχοµένως, είπε ότι: «Είστε
µακράν της κοινωνίας εσείς, εµείς ως Κυβέρνηση συνοµιλούµε
µε την κοινωνία». 

Όµως, υπάρχουν µετρήσεις οι οποίες καταγράφουν την απο-
δοχή αυτών των µέτρων. Και αυτό το πράγµα είναι το θερµοκήπιο
του ποινικού λαϊκισµού, στο οποίο έχετε επιδοθεί από το 2019
και µετά. Και έχετε αλλάξει τον Ποινικό Κώδικα δεκαέξι µε δεκαε-
πτά φορές, έχετε αυξήσει τις ποινές ένα σωρό φορές, αλλά οι
γυναικοκτονίες παραµένουν στο ίδιο υψηλό επίπεδο, µολονότι
εξιχνιάζονται πλήρως όλες.

Τρίτον, ακούσαµε µια καινοφανή θεωρία από πλευράς του κυ-
ρίου Υπουργού προχθές ότι αυτή η Κυβέρνηση ακούει τα θύµατα
και ότι εµείς που διαρρηγνύουµε τα ιµάτιά µας για την ισχύ, για
την προστασία του κράτους δικαίου είµαστε µε τους θύτες. Είναι
λογικό να το εισηγείται αυτό ο κύριος Υπουργός διότι η λογική
του κατήφορου είναι ο πάτος. Άµα πάρεις µια λογική ποινικού
λαϊκισµού, στο τέλος θα φτάσεις να ονοµατίζεις και τα µέλη του
Κοινοβουλίου ότι πάνε µε την άλλη πλευρά. 

Η ποιοτική διαφορά, η ουσιαστική διαφορά που έχουµε, είναι

ότι εµείς είµαστε µε το κράτος δικαίου και εσείς είσαστε µε τον
ποινικό λαϊκισµό. Αυτό είναι το πρόβληµα. Διότι οι πολίτες, είναι
πολίτες, δεν χωρίζονται από το αν είναι πολιτικώς ενάγοντες ή
κατηγορούµενοι. Όλοι µας, έλεγε ο µέγας Μανωλεδάκης, µπορεί
να βρεθούµε κατηγορούµενοι. Όλοι µας! Για αυτό έχει πολύ µε-
γάλη σηµασία η προστασία των δικαιωµάτων των κατηγορουµέ-
νων. 

Με την έννοια αυτή, λοιπόν, δεν είµαστε ούτε µε τους µεν, ούτε
µε τους δε. Είµαστε µε το κράτος δικαίου, συστατικό στοιχείο
του οποίου είναι η δικαιοσύνη και η οποία θα απονείµει τις ευθύ-
νες και θα πει: «Ο τάδε έκανε αυτό και θα υποστεί αυτές τις συ-
νέπειες». Αυτά είναι και τα λέω για να τα ξεκαθαρίζουµε.

Αντιπαρατεθήκαµε -δεν συγκρουστήκαµε, φροντίζω να µην συ-
γκρούοµαι, αλλά να αντιπαρατίθεµαι επί της ουσίας- µε τον κύριο
Υπουργό εχθές, µε τον Υφυπουργό, για το ζήτηµα του υποµνή-
µατος του δηλώσαντος παράσταση για την υπεράσπιση της κα-
τηγορίας κατά τη διαδικασία της υφ’ όρον απόλυσης. Όντως
προσκόµισε ο κύριος Υπουργός δύο πολυσέλιδες αποφάσεις των
ευρωπαϊκών δικαστηρίων που λένε ότι το δικαίωµα του παθόντος
ή των κληρονόµων του παθόντος να ακουστούν, είναι απόρροια
του δικαιώµατος στη ζωή και πρέπει να λαµβάνεται υπόψη η
γνώµη τους. Αυτό είναι το ρεζουµέ.

Προσέξτε, όµως, το εξής. Αυτό για ποιο λόγο συνέβη στις συ-
γκεκριµένες αποφάσεις, οι οποίες αποτελούν οδηγό; Έρχεται το
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο να βάλει έναν φραγµό στις κολεγιές µε-
ταξύ πολιτικής εξουσίας και δικαστικής, έτσι ώστε όταν κάποιος
τιµωρηθεί µε µια βαριά ποινή, µην έρθει την επόµενη µέρα το αρ-
µόδιο όργανο και πει: «Αφέωνταί σοι αι αµαρτίαι, αµνηστεύεσαι».
Να µην έρθει κάποιος αρµόδιος και, χωρίς να τηρούνται οι προ-
ϋποθέσεις, πει: «Πάρε την υφ’ όρον απόλυση». Δηλαδή κοιτάζει
την εξαίρεση στο θεσµικό πλαίσιο. 

Κάνει, λοιπόν, την ερµηνεία η Κυβέρνηση ότι αφού µπορεί να
ακουστεί στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, του δίνει τη δυνατότητα να
ακουστεί και στη διαδικασία της υφ’ όρον απόλυσης. Αλλά αυτό
αποτελεί µια τοµή στο δικαιικό µας σύστηµα. Και αυτό δεν έχετε
τη νοµιµοποίηση να το κάνετε, γιατί είναι ένα σύστηµα το οποίο
επί δεκάδες χρόνια ακολουθεί µια απαρασάλευτη τακτική που
λέει το εξής. Αυτός που αντιδικεί, αυτός που παρίσταται για την
υποστήριξη της κατηγορίας, ολοκληρώνεται ο ρόλος του µε τη
διαπίστωση της ενοχής του κατηγορουµένου. Από εκεί και µετά
αυτός δεν έχει καµία -καµία!- παρέµβαση στη δίκη, ούτε επί του
ύψους της ποινής, ούτε αν θα χορηγηθούν ελαφρυντικά, ούτε αν
θα έχει ανασταλτικό αποτέλεσµα, τίποτε απολύτως πια. Ουσια-
στικά τελειώνει ο ρόλος του εκεί. 

Και θέλετε αυτούς τους συγγενείς, αυτόν τον άνθρωπο µετά
από δέκα, µετά από δεκαπέντε χρόνια -ενώ η οδηγία µιλάει για
απλή ενηµέρωση του αποτελέσµατος επί της αίτησης της υφ’
όρον απόλυσης- θέλετε να τον καταστήσετε µέρος της διαδικα-
σίας, ενώ αυτός ο άνθρωπος δεν είχε δικαίωµα να µιλήσει ούτε
καν για το ύψος της ποινής. Άρα, ναι, υπάρχουν οι αποφάσεις
του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου που µας προσκοµίσατε. Οι αποφά-
σεις αυτές κοιτάζουν το υπερβάλλον, το κατ’ εξαίρεση, το παρά
τον νόµο και την ουσία της καταδικαστικής απόφασης, και δεν
βάζουν συµµέτοχο παράγοντα της διαδικασίας τον παθόντα ή
τους συγγενείς του. 

Θέλω να πω και επί του νοµοσχεδίου και επί των άρθρων συ-
γκεκριµένα πράγµατα και θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, γιατί
η µέρα σήµερα προβλέπεται µακρά. 

Έχετε ρύθµιση µέσα, µε βάση την οποία καταργείται η µετα-
τροπή, καταργείται η αναστολή, καταργείται το ανασταλτικό απο-
τέλεσµα της τυχόν ασκηθεισόµενης έφεσης για ποινές άνω των
δύο ετών. Αυτό στα απλά νοµικά σηµαίνει προσβολή του τεκµη-
ρίου αθωότητας, όλοι είµαστε αθώοι µέχρι την τελεσίδικη δικα-
στική απόφαση. Άρα, όταν µου λέτε το περίφηµο «ούτε, ούτε,
ούτε», εκ των προτέρων ως έννοµη τάξη λέµε ότι έτσι και εισέ-
πραξες για συγκεκριµένα αδικήµατα πάνω από δύο χρόνια, έχεις
τελειώσει, δεν δικαιούσαι τίποτα. 

Ενδεχοµένως, να αποτελεί και προσβολή της διάκρισης των
εξουσιών, διότι παρεµβαίνετε σε ένα πεδίο που είναι της αποκλει-
στικής αρµοδιότητας του δικαστή και περιορίζεται το δικαίωµα
της κρίσης του και, βεβαίως, αίρεται και η αρχή της αναλογικό-
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τητας, που είναι συστατικό στοιχείο ενός ευνοµούµενου κράτος,
ενός κράτους δικαίου, για το οποίο -υποτίθεται ότι προσπαθούµε
όλοι µαζί, ανακαλώ το υποτίθεται - προσπαθούµε όλοι µαζί -ανα-
γνωρίζω και τη δική σας συµµετοχή-, αλλά στο οποίο βάζουµε
συνεχώς προσκόµµατα και εµπόδια.

Μπαίνω ξανά στην επ’ ακροατηρίου διαδικασία για να πω το
εξής: Εκεί που είχαµε άρση της υποχρέωσης του µηνυτή ή του
µάρτυρα να είναι παρών στο δικαστήριο για να δώσει τις απαραί-
τητες διασαφήσεις και να υποστεί τη βάσανο της ακροαµατικής
διαδικασίας εξαιρέσατε τους αστυνοµικούς. Τώρα πάτε να εξαι-
ρέσετε και το θύµα µε µια πιο ραφιναρισµένη αιτιολογία για να
µην υποστεί τη βάσανο και τη δευτερογενή θυµατοποίηση, δη-
λαδή να µην υποστεί τη βάσανο του ακροατηρίου. 

Όµως, ξέρετε εδώ έχουµε και έναν κατηγορούµενο, οι υπερα-
σπιστές του οποίου θέλουν, δικαιούνται, υποχρεούνται από το δι-
καιικό µας σύστηµα να ρωτήσουν το φερόµενο ως θύµα να
αποδείξει αυτά που λέει και να εκτιµηθεί από το δικαστήριο κατά
πόσο είναι αλήθεια. Όταν θα διαβάζουµε ένα ξερό έγγραφο που
θα λέει «µου έκανε αυτό, εκείνο, εκείνη τη στιγµή και έπαθα αυτό
και αυτό και το άλλο» και κανείς δεν µπορεί να αντιτάξει ούτε ένα
στοιχείο, καταλαβαίνετε ότι ανατρέπεται άρδην η ισορροπία ανά-
µεσα στα δύο µέρη της δίκης. 

Και να πάω και σε ένα τελευταίο, για µην καταχρώµαι τον
χρόνο, κύριε Πρόεδρε, στο περίφηµο θέµα της συµπλοκής. Εάν
γίνει µια συµπλοκή περισσότερων ατόµων, αλίµονο σε αυτόν που
έτυχε να είναι εκεί. Περί αυτού πρόκειται. Εξατοµικεύεται η ευ-
θύνη. Συλλήβδην όλοι όσοι ενεπλάκησαν εισπράττουν µια ποινή
ενδεχοµένως ενιαία για όλους και, βεβαίως, επί δικαίων και αδί-
κων θα πέσει ο πέλεκυς, γιατί ακριβώς µε τη διάταξη που φέρνετε
το δικαστήριο δεν µπαίνει στη βάσανο να εξατοµικεύσει την ευ-
θύνη καθενός. Ήσουν εκεί; Άπαξ και ήσουν και επήλθε αυτό το
αποτέλεσµα, θα υποστείς τις συνέπειες. Δεν ξέρω αν αυτό για
εσάς αποτελεί δικαιοσύνη, αλλά για εµάς αποτελεί καταστρατή-
γηση των ατοµικών δικαιωµάτων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα κάνω µια τελική παρατήρηση, γιατί νοµίζω
ότι τα έχουµε εξαντλήσει τουλάχιστον σε επίπεδο αντιπαράθεσης
όλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ενός λεπτού παρα-
καλώ.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι το πρόβληµά σας η
αντιµετώπιση του κοινωνικού φαινοµένου, το οποίο διαλαµβάνε-
ται στο νοµοθέτηµα. Το πρόβληµά σας είναι να δείξετε στο ακρο-
ατήριό, το οποίο εθίζεται στην αυστηροποίηση των ποινών, ότι
είστε εδώ, ακούτε τις προθέσεις, τις διαθέσεις και τις προτάσεις
του και κάθε τόσο επανέρχεστε µε µια αυστηρότερη διατύπωση.
Δεν είναι τυχαίο ότι το σύνολο του νοµικού κόσµου είναι απένα-
ντι. Δεν βρέθηκε κανείς να επιβεβαιώσει αυτή τη νοµοθετική πρω-
τοβουλία σας. Και όταν αναρωτιέστε γιατί απέχουν οι δικηγόροι
σήµερα και αύριο, πάτε στα πρακτικά της συζήτησης των φορέων
και δείτε εκεί τις ενστάσεις, αντιρρήσεις που διατύπωσε η νοµική
κοινότητα. 

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, το νοµοσχέδιο αυτό δεν έχει να
συνεισφέρει σε τίποτα από αυτά που ζούµε ως κοινωνία και, βε-
βαίως, καταλαβαίνουµε την Κυβέρνηση η οποία θέλει να δείξει
πάλι ότι ακούει και επικοινωνεί µε το µεγάλο τµήµα της κοινωνίας,
το οποίο το έχετε εθίσει στην αυστηροποίηση και στην κόντρα
αυστηροποίηση και στην επιπλέον αυστηροποίηση, αλλά εµείς
είµαστε εδώ για να υπερασπίζουµε τις αρχές του κράτους δι-
καίου, ένα δικαιότερο σύστηµα απονοµής δικαιοσύνης και κυρίως
τη δηµιουργία ενός υποστηρικτικού πλέγµατος για τα θύµατα,
αλλά και για την κοινωνία όλη, η οποία οφείλει να έχει µέτρα πρό-
ληψης και να µην αρκείται µόνο σε µια συνεχή καταστολή. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε. 
Μια υποχρεωτική αναφορά θέλω να κάνω προς τους συναδέλ-

φους. Έχουν εγγραφεί ως οµιλητές περισσότεροι από πενήντα

συνάδελφοι. Όταν έχουµε αυτή την κατάσταση, καταλαβαίνετε
ότι πρέπει όλοι να αυτοπεριοριστούµε στον προβλεπόµενο εκ του
κανονισµού χρόνο, χωρίς αυτό να αναφέρεται στον προλαλήσα-
ντα αγαπητό συνάδελφο. Παρακαλώ όλοι από εδώ και πέρα είτε
εισηγητές είτε οµιλητές στον χρόνο ο οποίος προβλέπεται να πε-
ριοριστούν ακριβώς για να µπορέσουµε να έχουµε µε εύρυθµο
τρόπο όλη τη διαδικασία σήµερα για όλους τους συναδέλφους.
Αν έβλεπα ότι ήταν είκοσι οι συνάδελφοι, θα σας άφηνα να µιλάτε
και είκοσι λεπτά. Τώρα που βλέπω ότι είναι πενήντα ένας οι συ-
νάδελφοι και κάποιοι θα µιλήσουν 2 η ώρα τη νύχτα ζητώ από
όλους ένα πράγµα, να τηρηθεί ο Κανονισµός. Αν δεν τηρηθεί, το
Προεδρείο έχει τρόπο να τον τηρήσει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, πενήντα ένα µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Μεταµόρφωσης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας η κ. Κοµνηνάκα. 

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε. 
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Το σηµερινό νοµοσχέδιο παρουσιάζε-

ται ως η επιβεβληµένη απάντηση από το κράτος στα αποτρόπαια
φαινόµενα της βίας κατά των γυναικών, της ενδοοικογενειακής
βίας, της λεγόµενης ανήλικης παραβατικότητας. 

Για µια ακόµα φορά, όµως, µιλάτε για προστασία των θυµάτων
και δικαιοσύνη δήθεν για να ξεπλύνετε τις ευθύνες σας, τις ευ-
θύνες της Κυβέρνησής σας, του κράτους σας, του συστήµατος
που υποστηρίζετε, γιατί µε τα µέτρα που φέρνετε όχι µόνο δεν
προστατεύετε τα θύµατα, δεν αντιµετωπίζετε τα απαράδεκτα
φαινόµενα, αλλά τα αφήνετε ξανά πολλαπλά εκτεθειµένα, απρο-
στάτευτα, ευάλωτα απέναντι στο φαύλο κύκλο αυτών των απο-
τρόπαιων εγκληµατικών πράξεων. 

Στέκεστε, κύριοι Υπουργοί, αποκλειστικά στην αυστηροποίηση
των ποινών ανοίγοντας νέους επικίνδυνους δρόµους, ένταση της
ποινικής καταστολής και αυτό το πρόσωπό σας δεν διστάζετε να
το δείξετε ακόµα και απέναντι σε ανήλικους λεγόµενους παρα-
βάτες, τους οποίους µε µια σειρά διατάξεις τους εξοµοιώνετε
στην ποινική αντιµετώπιση µε τους ενήλικους. Τα δικαιολογείτε,
µάλιστα, αυτά λέγοντας ότι η ένταση και η βαναυσότητα των φαι-
νοµένων δικαιολογεί την εισαγωγή, όπως λέτε, εξαιρετικών ρυθ-
µίσεων στο Ποινικό Δίκαιο, που, όµως, στην πραγµατικότητα το
µόνο που καταφέρνουν είναι να στρέφονται όχι µόνο έµµεσα,
αλλά και άµεσα σε βάρος των δικαιωµάτων και των ελευθεριών
του λαού. Για να νοµιµοποιήσετε αυτές τις αντιδραστικές αλλα-
γές και να βρουν την επιδιωκόµενη λαϊκή αποδοχή ενδύεστε ξε-
διάντροπα τον µανδύα δήθεν του υπερασπιστή των θυµάτων. 

Όχι, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν θα ξεµπερδέψετε
έτσι εύκολα. Ξέρετε πολύ καλά ότι είναι το σύστηµα της εκµετάλ-
λευσης που στηρίζετε και εσείς και τα υπόλοιπα κόµµατα, το σύ-
στηµα της νόµιµης βίας της καταστολής που κάνει χιλιάδες
εγκλήµατα καθηµερινά για να στηρίξει τα κέρδη του. Φτάνει
ακόµα και να εµπορευµατοποιήσει το ανθρώπινο σώµα. Είναι
αυτό το σύστηµα του ανταγωνισµού, του ατοµικισµού, που ανα-
δύει σάπιες αξίες και ιδανικά από όλους τους πόρους του που
οδηγεί στην υποτίµηση της προσωπικότητας ενός ανθρώπου,
ακόµα και της ίδιας της ζωής του. 

Οι καταδικαστέες και απαράδεκτες συµπεριφορές απέναντι
στις γυναίκες, που φτάνουν µέχρι την ενδοοικογενειακή βία, τη
σεξουαλική παρενόχληση, τον βιασµό, ακόµα και τις δολοφονίες
γυναικών, είναι το αποτέλεσµα και όχι η αιτία της ανισότιµης
θέσης της γυναίκας στην ταξική εκµεταλλευτική κοινωνία. Ξέρετε
πολύ καλά ότι είναι οικονοµικοί και κοινωνικοί παράγοντες που
κρατούν τις γυναίκες δεµένες και δύσκολα µπορούν να ξεφύγουν
ακόµα και από µια παθογόνα βίαιη σχέση. 

Τα ξέρετε πολύ καλά αυτά τα δεσµά, γιατί όχι µόνο τα αναπα-
ράγετε µε την πολιτική σας µε βάση τις κατευθύνσεις της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και εσείς και η προηγούµενοι, που σήµερα ρίχ-
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νουν κροκοδείλια δάκρυα για τα τραγικά αποτελέσµατα αυτών
των πολιτικών που ακολούθησαν. 

Η πολιτική σας οδηγεί σε συνεχή επιδείνωση των συνθηκών
εργασίας και ζωής ιδιαίτερα των εργαζοµένων ανέργων γυναικών
µε την ανασφάλεια της ευέλικτης εργασίας, του πετσοκοµµένου
εισοδήµατος, των υποβαθµισµένων και εµπορευµατοποιηµένων
υπηρεσιών υγείας, πρόνοιας και για αυτά, βεβαίως, δεν βγάζει
κανένας σας τσιµουδιά. 

Γι’ αυτό οι όποιες αλλαγές στην ποινική νοµοθεσία δεν µπο-
ρούν να εξασφαλίσουν την ολόπλευρη προστασία των γυναικών
από τέτοια αποκρουστικά εγκλήµατα όταν παραµένει κραυγαλέα
η απουσία κρατικών δοµών για την πρόληψη, αλλά και την επι-
στηµονική κοινωνική υποστήριξη των θυµάτων. 

Εµείς σας ρωτάµε καλόπιστα, αν θέλετε, γιατί δεν αντιµετώπι-
σαν οι προηγούµενες αυστηρότερες διατάξεις, που εισήχθησαν
έναν χρόνο πριν στον ειδικό ποινικό νόµο, τα οξυµένα προβλή-
µατα ενδοοικογενειακής βίας; Γιατί, τόσο µε την οριζόντια µεί-
ωση των ποινών επί ΣΥΡΙΖΑ όσο και µε την αυστηροποίηση των
ποινών επί Νέας Δηµοκρατίας, συνεχίζει να µακραίνει η «µατω-
µένη» αλυσίδα των αποτρόπαιων περιστατικών βίας, µε δεκάδες
γυναίκες να δολοφονούνται κάθε χρόνο; Γιατί τόσο σε χώρες που
εδώ και χρόνια έχει ρητά θεσπιστεί στο Ποινικό Δίκαιο η γενο-
κτονία όσο και σε αυτές που δεν έχει δεν µειώθηκαν οι δολοφο-
νίες γυναικών από άντρες που µε τον ένα ή τον άλλο τρόπο
θεωρούσαν ότι έχουν δικαίωµα ζωής ή θανάτου πάνω τους;

Αυτή την πραγµατικότητα, όχι µόνο τη συσκοτίζετε, αλλά κά-
νετε και κάτι άλλο χειρότερο. Μιλάτε εξ ονόµατος των θυµάτων
και µάλιστα λέτε, κύριοι Υπουργοί, ότι παίρνετε τα µέτρα που σας
αναλογούν ως Υπουργείο στο επίπεδο της δικαιοσύνης και γι’
αυτό δεν µπορούµε να σας αντιτείνουµε -λέτε- το ζήτηµα της
απουσίας κοινωνικών δοµών.

Η µνήµη σας, όµως, είναι µάλλον επιλεκτική, γιατί είναι αρµο-
διότητα του Υπουργείου σας τα οικογενειακά δικαστήρια, µε ει-
δικά εκπαιδευµένους δικαστές, µε όλο το εξειδικευµένο επιστη-
µονικό προσωπικό να επικουρεί το έργο τους για την ολόπλευρη
αντιµετώπιση αυτών των τόσο σύνθετων υποθέσεων. Τι φέρνετε
γι’ αυτό; Τίποτα! 

Αρµοδιότητα του Υπουργείου σας είναι η ντροπιαστική υπο-
στελέχωση των υπηρεσιών των επιµελητών ανηλίκων, µε εφτά
επιµελητές σε ολόκληρη την Αττική, επιφορτισµένους µε πολλα-
πλά και σύνθετα καθήκοντα για τη στήριξη τόσο των ανήλικων
θυµάτων όσο και των λεγόµενων «ανήλικων παραβατών», θυµά-
των κι αυτών των αδιεξόδων της καπιταλιστικής κοινωνίας, τους
οποίους µάλιστα ετοιµάζεστε στην πραγµατικότητα να ποινικο-
ποιείτε µε τον ίδιο τρόπο, τόσο για τις λεγόµενες «παραβατικές
συµπεριφορές» τους όσο όµως και για την αγωνιστική τους
δράση. Τι φέρνετε γι’ αυτό; Τίποτα! 

Αρµοδιότητα του Υπουργείου σας είναι η µη λειτουργία των
σπιτιών του παιδιού και η έλλειψη του απαραίτητου επιστηµονι-
κού προσωπικού στις αντίστοιχες υπηρεσίες της περιφέρειας,
ώστε η κατάθεση των ανήλικων θυµάτων να γίνεται µε την πα-
ρουσία παιδοψυχολόγων ή παιδοψυχιάτρων, µε τη στήριξη που
πρέπει να έχουν πριν, κατά τη διάρκεια, µετά την καταγγελία των
περιστατικών. Τι φέρνετε γι’ αυτό; Τίποτα! 

Ή µάλλον, φέρνετε. Αντικαθιστάτε αυτή την αναγκαία στήριξη
από αυτό το επιστηµονικό προσωπικό µε ψυχολόγους υπηρετού-
ντες στις αστυνοµικές περιφερειακές διευθύνσεις. Στην Αστυνο-
µία λοιπόν και τα ανήλικα θύµατα, να καταθέτουν χωρίς καµία
ουσιαστική προστασία! 

Αρµοδιότητα του Υπουργείου σας είναι οι τραγικά υποστελε-
χωµένες οι ιατροδικαστικές υπηρεσίες ώστε έγκαιρα και άµεσα
να εξετάζονται και να περιθάλπονται τα θύµατα και χωρίς καθυ-
στερήσεις και σε άλλες µεγάλες τραγικές υποθέσεις να µπορούν
να γίνονται σωστές εκθέσεις και να µην παρουσιάζονται άλλα
φαινόµενα, όπως αυτά τα τραγικά που απασχολούν το τελευταίο
διάστηµα. 

Τι φέρνετε γι’ αυτό; Ηµίµετρα, καινούργια «θα» και υποσχέσεις
για προσλήψεις και διατάξεις βεβαίως που καλώς ή κακώς δηµι-
ουργούν προβληµατισµό για τις στοχεύσεις που πραγµατικά εξυ-
πηρετούν. 

Επίσης, για τα µέτρα προστασίας των θυµάτων τελικά κω-

φεύετε, γιατί αυτά τα θεωρείτε κόστος αποκλείονται από το
αστικό κράτος. Δεν χωράνε στα ασφυκτικά όρια των δηµοσιονο-
µικών αντοχών του. Γιατί βεβαίως απαιτούν γενναία κρατική χρη-
µατοδότηση, ώστε να αντιµετωπίζεται το απαράδεκτο φαινόµενο
σε ολόκληρη την επικράτεια να υπάρχουν µόλις είκοσι ξενώνες
φιλοξενίας κακοποιηµένων γυναικών και η πολύµηνη αναµονή για
την ένταξη στα προγράµµατα συµβουλευτικής όταν οι γυναίκες
θύµατα των αποτρόπαιων πράξεων αφήνονται µόνες να διαχει-
ριστούν το τραύµα, κυρίως αστήρικτες και αβοήθητες, τόσο οι
ίδιες όσο και τα παιδιά τους. 

Επειδή µετράτε ως κόστος το να δώσετε οικονοµική, κοινωνική
και νοµική στήριξη στα ίδια τα θύµατα ή τις τραγικές εκείνες οι-
κογένειες των δολοφονηµένων γυναικών για να µπορέσουν να
σταθούν στα πόδια τους και να ανταποκριθούν στην ανάγκη να
µεγαλώσουν µόνες οι οικογένειες αυτές τα παιδιά που µένουν
πίσω, τούς παρουσιάζετε τώρα ως µόνη δικαίωση τη δυνατότητα
να εναντιώνονται στη διαδικασία της υφ’ όρων απόλυσης του
δράστη από τη φυλακή. Πρόκειται για µια καθόλα προβληµατική
διάταξη, που βεβαίως δεν εξασφαλίζετε ότι δεν θα τη γενικεύ-
σετε και σε άλλες περιπτώσεις.

Ακόµα, όµως, και µε τις υποτίθεται θετικές αλλαγές που πα-
ρουσιάζετε ότι φέρνετε πώς ακριβώς προστατεύετε τα θύµατα,
όταν, για παράδειγµα, µε απαράδεκτο τρόπο εξαρτάτε ακόµα και
αυτή του την αποζηµίωση από τη συµµετοχή στη διαµεσολά-
βηση, τη στιγµή που, όπως καταγγέλθηκε, η Εθνική Αρχή Αποζη-
µίωσης δεν έχει κάνει παρά ελάχιστες έως ανύπαρκτες
αποζηµιώσεις; Και βεβαίως, τα θύµατα για να µπορούν να απο-
ζηµιωθούν, αναγκάζονται τελικά σε ένα µακρύ και κοστοβόρο δι-
καστικό αγώνα, που ούτε µπορούν ούτε έχουν τα κουράγια, να
δώσουν, και συνεχίζουν να παραµένουν απροστάτευτα στη
σκληρή πραγµατικότητα; 

Ενισχύετε τελικά προβληµατικές διαδικασίες, όπως αυτής της
ποινικής διαµεσολάβησης, της οποίας επιχειρείτε στην πραγµα-
τικότητα τον εξωραϊσµό και τη νοµιµοποίηση µε τις διατάξεις που
φέρνετε, που δεν είναι άλλο παρά στην πραγµατικότητα οµολο-
γία της αποτυχίας του θεσµού. 

Συνεχίζετε να βάζετε στο ίδιο τραπέζι να διαπραγµατεύονται,
λες και είναι η ζωή, η γενετήσια ελευθερία, η αξιοπρέπεια των
γυναικών κάτι που µπορεί να το διαπραγµατευτεί µε τον κακοποι-
ητή της, µε τον θύτη, µε αυτόν που της έχει προκαλέσει τεράστιο
τρόµο, ανασφάλεια, αθεράπευτες πληγές. Τους βάζετε να δια-
πραγµατεύονται, τη στιγµή που αυτές οι διαδικασίες έχουν, όχι
µόνο καταγγελθεί από όλες τις οργανώσεις ως αναποτελεσµατι-
κές, αλλά και πολλές φορές στην πραγµατικότητα έρχονται να
διευκολύνουν τους θύτες να πέφτουν στα µαλακά ή να απαλλάσ-
σονται και να γλιτώνουν γρήγορα από τις δικαστικές διαδικασίες. 

Εµφανίζετε ακόµα ως λύση τη µη κατάθεση των θυµάτων στο
ακροατήριο, που εκτός βεβαίως ότι αποτελεί κατάφωρη παρα-
βίαση του δικαιώµατος του κατηγορουµένου να έχει τη δυνατό-
τητα να εξετάζει τον µάρτυρα -αδιανόητα πραγµατικά πράγµατα
για την ποινική διαδικασία-, τελικά όµως υπονοµεύεται και η ίδια
η θέση του θύµατος να υποστηρίξει τα όσα καταγγέλλει. Γιατί τα
τραγικά βιώµατα αυτών των γυναικών, αυτών των παιδιών σε
αυτά τα περιστατικά δεν αποτυπώνονται στις πολλές φορές προ-
βληµατικές και ελλιπέστατες προκαταρκτικές καταθέσεις. Πρέπει
να στηρίζονται για να µπορούν να σταθούν στα πόδια τους και
να υποστηρίξουν µε ζωντάνια τη θέση τους και όχι βεβαίως να
παρουσιάζετε ως λύση το να κρύβονται µακριά από την ποινική
διαδικασία. 

Αφού, λοιπόν, οι διακηρυγµένοι στόχοι του νοµοσχεδίου δεν
είναι παρά απραγµατοποίητες διακηρύξεις, ποιες τελικά στοχεύ-
σεις εξυπηρετεί το νοµοσχέδιο; 

Δεν είναι τυχαίο -σας το είπαµε και εµείς, το επανέλαβαν και
οι φορείς- ότι τελικά φτάνετε να χρησιµοποιήσετε ως πρόσχηµα
αυτά τα πολύ αποκρουστικά φαινόµενα για να νοµιµοποιήσετε
στη συνείδηση βαθιά αντιδραστικές παρεµβάσεις στο Ποινικό Δί-
καιο, ενισχύοντας για πολλοστή φορά την κατασταλτική του λει-
τουργία. 

Τέτοιες είναι οι ρυθµίσεις, που αφορούν και τη διαδικασία των
τηλεφωνικών καταγγελιών, διακηρύσσοντας µάλιστα ανοιχτά ότι
πρόκειται για διαδικασίες που παρακάµπτουν τον Κώδικα Ποινι-
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κής Δικονοµίας, λες και µε αυτόν τον τρόπο εξασφαλίζεται ότι τα
θύµατα θα έχουν την ουσιαστική στήριξη που χρειάζονται ή λες
και αυτό από µόνο του αποκλείει τα περιστατικά αστυνοµικής αυ-
θαιρεσίας, τις άτυπες παραινέσεις να µην κατατεθεί µήνυση
κ.λπ.. 

Όσον αφορά την άτυχη Κυριακή που δολοφονήθηκε στο πλα-
τύσκαλο του αστυνοµικού τµήµατος, τι αλήθεια τους εµπόδισε
να της δώσουν την επιβεβληµένη προστασία; Αρχικά θα λύνατε
το πρόβληµα µε το πάτηµα ενός panic button, τώρα µε µια τηλε-
φωνική κλήση και µε πολλές-πολλές ψηφιακές πλατφόρµες. 

Βεβαίως, το πρόβληµα δεν είναι µόνο το ατελέσφορο αυτών
των µέτρων αλλά και οι επικίνδυνοι δρόµοι που ανοίγουν, όπως
είναι και η περίπτωση της απαγόρευσης αναστολής µετατροπής
της ποινής του ανασταλτικού αποτελέσµατος της έφεσης ακόµα
και στα πληµµελήµατα, η επέκταση της προσωρινής κράτησης,
όπως και για πολλοστή φορά η παράκαµψη της διαδικασίας των
δικαστικών συµβουλίων, µε την απευθείας κλήση των υποθέσεων
στο ακροατήριο. 

Τι κι αν σας λένε κατ’ επανάληψη και οι ίδιες οι δικαστικές ενώ-
σεις ότι µε τις αποδεικτικές δυσκολίες που έχουν αυτές οι υποθέ-
σεις είναι βέβαιο ότι θα οδηγήσουν µε βεβαιότητα στη µεγαλύτερη
καθυστέρηση στο σύστηµα απονοµής της δικαιοσύνης! 

Αντίστοιχα προβληµατικές είναι και οι διατάξεις του άρθρου
12. Είναι χαρακτηριστικά τα ζητήµατα που ανοίγει σε σχέση µε
την αφαίρεση υλικού από το διαδίκτυο. Βεβαίως δεν έχουµε
καµία αντίρρηση και, κατά τη γνώµη µου, δεν θα έπρεπε να γεν-
νάται καν λόγος για το πώς θα αφαιρεθούν βίντεο που αφορούν
προσωπικές στιγµές γυναικών και βίντεο γενετήσιων προσβολών
ενός ανήλικου παιδιού που κυκλοφορούν στο διαδίκτυο. Εκεί η
προστασία των θυµάτων πρέπει να είναι απόλυτη και να µην
εξαρτάται βέβαια, όπως αφήνεται να εννοηθεί και από την ίδια
την ευρωπαϊκή Οδηγία, από τα συµφέροντα ή από τις τυχόν εν-
στάσεις που έχουν ήδη οι διαχειριστές των πλατφορµών, δηλαδή
οι πορνογραφικές πλατφόρµες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Δεν είναι, όµως, τυχαίο ότι στην ίδια διάταξη εντάσσονται και
τα αδικήµατα της διέγερσης. Μάλιστα, ο νόµος σχετικά µε την
υποκίνηση της βίας µε µια ιδιαίτερη ασαφή έννοια, όπως αυτή
της υποκίνησης του µίσους, ξέρετε ότι έχει αξιοποιηθεί κατ’ επα-
νάληψη και στη χώρα µας, αλλά και διεθνώς για να ενισχύεται η
λογοκρισία στο διαδίκτυο. Και βεβαίως αυτό γίνεται τώρα µε
ακόµα πιο συνοπτικές διαδικασίες.

Βεβαίως και όσον αφορά στο θέµα της κυβερνοπαρακολούθη-
σης, δεν µας απαντήσατε, κύριε Υπουργέ, τι σηµαίνει αυτή η
εντελώς προβληµατική και επικίνδυνη διατύπωση που βάλατε, ότι
είναι ανεκτή -το λέω ελεύθερα- η συστηµατική παρακολούθηση
που µπορεί να προκαλεί τρόµο ή ανησυχία σε ένα θύµα, όταν έχει
δώσει τη συναίνεσή του ή όταν ο παρακολουθών έχει νόµιµη
άδεια προς τούτο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
συνάδελφε, ολοκληρώστε. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Είναι δεδοµένο ότι αυτές οι διατυπώ-
σεις θα αξιοποιηθούν πολλαπλά για να δικαιολογείται ότι το θύµα
δίνει δήθεν τη συναίνεσή του.

Πιο εµφατικά -και κλείνω µε αυτό- φαίνεται η κατεύθυνση του
νοµοσχεδίου στα αδικήµατα που βάζετε περί διέγερσης σε διά-
πραξη εγκληµάτων που χρησιµοποιούνται κατά κόρον για να χαλ-
κεύονται κατηγορίες σε βάρος του λαϊκού κινήµατος, όπως και
µε αυτή την απαράδεκτη διάταξη που τυποποιεί την παρεµπόδιση
της δικαιοσύνης ως αυτοτελή αξιόποινη πράξη ακόµη και για
υποθέσεις πληµµεληµατικού χαρακτήρα που φωτογραφίζει ξε-
κάθαρα και δείχνει τι σας ενοχλεί, η αλληλεγγύη που έχει ανα-
πτυχθεί από το Εργατικό Λαϊκό Κίνηµα για να παύσουν οι απα-
ράδεκτες ποινικές διώξεις που κατά κόρον παίρνετε σε βάρος
των συνδικαλιστών. 

Και όλα αυτά βεβαίως στην ιδιαίτερη συγκυρία που ζούµε, σε
έναν κόσµο που βράζει και φλέγεται και σε συνθήκες όξυνσης
των ιµπεριαλιστικών ανταγωνισµών που όλα τα αστικά επιτελεία
προετοιµάζονται για να αντιµετωπίσουν τον εχθρό-λαό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,

σας παρακαλώ!
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Και βρήκατε ποιος είναι για σας ο

εχθρός σας, στον οποίο µάλιστα φορτώσατε και τις ευθύνες,
όπως κάνατε και µε αυτή την απαράδεκτη διάταξη για την παρα-
µέληση εποπτείας ανηλίκου που για ακόµα µία φορά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Λυπάµαι που όλοι οι
εισηγητές -και δεν αναφέροµαι µόνο σε εσάς, κυρία συνάδελφε-
τα δεκαπέντε λεπτά τα κάνουν δεκαοκτώ, όταν κάποιοι συνάδελ-
φοί σας -και θα αναφερθώ στους τελευταίους συναδέλφους του
καταλόγου- θα αναγκαστούν να µιλούν στη 1.00’ και στις 2.00’ το
βράδυ! 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε µε λίγο,

κυρία συνάδελφε. Στους δύο πρώτους οµιλητές δεν ήξερα πόσοι
θα είναι οι εγγεγραµµένοι. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Δεν είναι …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τώρα ξέρω ότι οι εγ-

γεγραµµένοι είναι πάνω από πενήντα. Και επειδή είναι εγγεγραµ-
µένοι πάνω από πενήντα, πρέπει όλοι να αυτοπεριοριστούµε. Αν
ήταν λιγότεροι, θα υπήρχε µια µεγαλύτερη ανοχή από το Προ-
εδρείο. Παρακαλώ, λοιπόν, όταν χτυπάει το καµπανάκι στο 14ο

λεπτό είναι για να κλείνουµε την οµιλία µας και όχι για να αναφε-
ρόµαστε σε καινούργια άρθρα. Στο 14ο λεπτό ξεκινάµε να κλεί-
νουµε και στο 15ο κλείνουµε. Δεν γίνεται να µιλούν από δεκαοκτώ
και είκοσι λεπτά οι εισηγητές. Και επαναλαµβάνω ότι δεν αναφέ-
ροµαι µόνο σε εσάς. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κύριε Πρόεδρε, να αυτοπεριορίζεται η
Κυβέρνηση που βάζει οκτώ διαφορετικά κεφάλαια σε ένα νοµο-
σχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ωραία, λοιπόν, ειση-
γηθείτε οι εισηγητές να µη µιλάτε από δεκαπέντε λεπτά, αλλά
από είκοσι πέντε. Φέρτε το στη Διάσκεψη των Προέδρων! Και οι
Βουλευτές να κάθονται απλά και να κοιτάνε. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Θα έχουµε, λοιπόν, την ανοχή που
είχαν οι προηγούµενοι εισηγητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μα, ενηµέρωσα από
πριν, κυρία συνάδελφε. Φαντάζοµαι ότι το καταλαβαίνετε! 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Πιο πολύ χρόνο φάγατε εσείς
από τους εισηγητές, κύριε Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Στο 17ο λεπτό της
έκανα παρατήρηση, κύριε συνάδελφε! Πρέπει να καταλάβουν
όλοι ότι αυτό είναι κάτι που πρέπει να το σταµατήσουµε. Διότι µε
αυτό που λέτε όλοι µιλάνε δεκαοκτώ και δεκαεννέα λεπτά. Τελεί-
ωσε! Ολοκληρώσατε! Σας ευχαριστώ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γραµµένος Βασίλειος από την Ελληνική
Λύση. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Διακόπτετε αυτά που σας ενοχλούν,
κύριε Πρόεδρε, αυτά που δεν ακούγονται. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Την κρατάµε αυτή τη στάση
σας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μετά το 17ο λεπτό
έγινε ό,τι έγινε. Παρακαλώ! 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Τζανακό-

πουλε, είστε ο επόµενος. Θα τα πείτε µετά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Αυτό το κρατάµε, κύριε Πρό-

εδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ελάτε, κύριε Γραµ-

µένε, έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τη στάση σας αυτή την κρα-

τάµε, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μπορείτε να κάνετε

ό,τι θέλετε, ό,τι νοµίζετε. Τον Κανονισµό εφαρµόζω. Παρακαλώ! 
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Μα, δεν εφαρµόζεται!
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεν ντρεπόµαστε λίγο! Το κά-

νατε ολόκληρο θέµα! Πιο πολύ διακόψατε εσείς!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έκανα δυο παρατη-

ρήσεις για την απόλυτη αδιαφορία προς το Προεδρείο!
Κύριε Γραµµένε, ξεκινήστε, παρακαλώ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
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Σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο θα µπορούσε να
χαρακτηριστεί και πολυνοµοσχέδιο, αφού ρυθµίζει ποικίλα ζητή-
µατα, ενώ η δε επεξεργασία του νοµοσχεδίου, κάτι που επισηµά-
ναµε και στην επιτροπή, έγινε µε µια αδικαιολόγητη ταχύτητα και
βιασύνη. 

Θα ήθελα να ξεκινήσω την οµιλία µου µε το πολύ σοβαρό και
φλέγον ζήτηµα της ενδοοικογενειακής βίας. Η ενδοοικογενειακή
βία είναι ένα από τα πολύ σοβαρά και διαρκώς αυξανόµενα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζει η κοινωνία µας. Τα ποσοστά των δο-
λοφονιών γυναικών και των άλλων µορφών ενδοοικογενειακής
βίας στη χώρα µας παραµένουν σε ανησυχητικά υψηλά επίπεδα.
Στην Ελλάδα χάνονται κάθε χρόνο αθώες ζωές, ενώ εκατοντάδες
γυναίκες και παιδιά βιώνουν ψυχική και σωµατική κακοποίηση
από άτοµα του στενού οικογενειακού τους περιβάλλοντος. 

Σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία της Ελληνικής Αστυνοµίας,
τους πρώτους δέκα µήνες του 2023 σηµειώθηκαν 9.860 περιστα-
τικά, ενώ το 2024 είχαµε 18.427 κρούσµατα. Αντίστοιχα µεγάλη
είναι η διαφορά και στις συλλήψεις, όπου ολόκληρο το 2023 συ-
νελήφθησαν 6.453 άτοµα, ενώ από τον Γενάρη µέχρι και τον
Οκτώβριο του τρέχοντος έτους έχουν συλληφθεί 11.308 άτοµα.
Τα ποσοστά αυτά αποδεικνύουν την ανάγκη για άµεση και συ-
στηµατική παρέµβαση σε όλα τα επίπεδα. Αυτό είναι κάτι που θα
πρέπει να σας προβληµατίσει, κύριε Υπουργέ.

Αυτό που πρέπει να γίνει είναι να αντιµετωπίσουµε τις αιτίες
πίσω από αυτή την αλυσίδα βίας και να δηµιουργήσουµε ένα θε-
σµικό πλαίσιο που να προστατεύει τις γυναίκες, τα παιδιά, αλλά
και τις ευάλωτες οµάδες της κοινωνίας µας. Η ενδοοικογενειακή
βία δεν είναι απλώς ένα προσωπικό οικογενειακό ζήτηµα, αλλά
ένα κοινωνικό πρόβληµα που απαιτεί συλλογική δράση. Επι-
πλέον, το διαδίκτυο έχει αναδειχθεί ως ένας νέος εξαιρετικά επι-
κίνδυνος τοµέας βίας µε το διαδικτυακό µπούλινγκ, το οποίο
ανθεί, κύριοι Υπουργοί, και το revenge porn το οποίο κατήγγειλα
και στην επιτροπή να αποτελούν επιτακτικά ζητήµατα. Η εξά-
πλωση αυτών των φαινοµένων είναι αδιανόητη, καθώς ολοένα και
περισσότεροι νέοι και νέες βρίσκονται αντιµέτωποι µε την κακο-
ποίηση στον ψηφιακό αυτόν χώρο και σε διάφορες ψηφιακές
πλατφόρµες.

Οι επιπτώσεις στην ψυχική υγεία των θυµάτων είναι σίγουρα
καταστροφικές και συχνά οδηγούν σε απελπισία και, δυστυχώς,
ακόµα και στην αυτοκτονία, όπως πολύ συχνά βλέπουµε µέσα
από τα δελτία ειδήσεων και τις εκποµπές.

Σήµερα η ανάγκη για µια αυστηρή νοµοθεσία και µέτρα πρό-
ληψης είναι πιο επιτακτική από ποτέ. Για να µειώσουµε την ενδο-
οικογενειακή βία δεν αρκεί να επικεντρωθούµε µόνο στην τιµωρία
των δραστών, αλλά πρέπει να δηµιουργήσουµε µια κοινωνία,
όπου η ισότητα, ο σεβασµός και η αλληλεγγύη να αποτελούν τη
βάση των ανθρώπινων αυτών σχέσεων.

Σε κάθε περίπτωση, η αύξηση των ποινών δεν αποτελεί από
µόνη της µία λύση. Αυστηρότεροι νόµοι δεν σηµαίνει και απαραί-
τητα λιγότερο έγκληµα. Το είπαµε, το ξαναλέµε και το ξανακα-
ταθέτουµε. Επαναλαµβάνω πως σε κάθε περίπτωση η αύξηση
των ποινών δεν αποτελεί καµία απολύτως λύση. Η ποινική κατα-
στολή δεν είναι αρκετή για να ανατρέψει τα βαθιά ριζωµένα κοι-
νωνικά στερεότυπα και τις προκαταλήψεις που οδηγούν στη βία.
Συµφωνούµε όλοι ότι η αυστηροποίηση των ποινών µπορεί να λει-
τουργήσει κάπως αποτρεπτικά, αλλά δεν λύνει τα υποκείµενα
αίτια, όπως είναι η έλλειψη εκπαίδευσης, οι κοινωνικές ανισότη-
τες και η αδυναµία ενίσχυσης της κοινωνικής υποστήριξης στα
θύµατα. Εδώ δεν υπάρχουν υποδοµές ή οι ελάχιστες που υπάρ-
χουν υπολειτουργούν. Πρέπει να δούµε πάρα πολύ σοβαρά αυτό
το θέµα.

Αν πραγµατικά θέλετε να λύσετε το πρόβληµα, πρέπει να δοθεί
έµφαση στη δηµιουργία σύγχρονων κέντρων που θα παρέχουν
και στέγη και ψυχολογική υποστήριξη σε κακοποιηµένες γυναίκες
και κακοποιηµένα παιδιά τα οποία προέρχονται από την ενδοοι-
κογενειακή βία.

Έχουµε δει γυναίκες να καταγγέλλουν τα περιστατικά στην
Αστυνοµία και αµέσως µετά να επιστρέφουν σπίτι τους γιατί δεν
έχουν κάπου αλλού να πάνε. Δεν έχουν κάπου να πάνε να ακου-
µπήσουν, κάποιος να τους µιλήσει, να τους υποστηρίξει ψυχολο-
γικά ή, αν θέλετε, ακόµα και να στεγαστούν κάπου, να διαµείνουν

προσωρινά, µε αποτέλεσµα όλες αυτές οι γυναίκες να πέφτουν
ξανά θύµατα ή να πέφτουν θύµατα ακόµα και από τα χέρια των
δραστών, όπως είδαµε πρόσφατα, έξω από το αστυνοµικό τµήµα.

Ψάχνουν όλες αυτές οι γυναίκες και όλα αυτά τα παιδιά µία
σανίδα σωτηρίας, ένα καταφύγιο για να γλιτώσουν. Οφείλετε να
τους προστατέψετε, κύριοι Υπουργοί, µε κάθε µέσο και κάθε
τρόπο. Όποιος σηκώνει χέρι σε γυναίκα να παίρνει τον δρόµο για
τις φυλακές. Είµαστε κάθετοι σε αυτό. Δεν νοείται τον 21ο αιώνα
να υπάρχουν άνδρες που χτυπούν τις γυναίκες. Δεν µπορώ να
διανοηθώ ότι συµβαίνει αυτό πράγµα στη χώρα µας. Απλά είναι
τα πράγµατα. 

Όµως, τι να λέµε τώρα; Εδώ έχετε αφήσει παιδοβιαστές να κυ-
κλοφορούν ελεύθεροι µε τους νόµους που εσείς οι ίδιοι έχετε
φέρει στη Βουλή και έχετε νοµοθετήσει. Αυτοί οι εγκληµατίες των
παιδικών ψυχών που θα έπρεπε κανονικά να σαπίζουν στα υπό-
γεια των σωφρονιστικών συστηµάτων, είναι ελεύθεροι και κυκλο-
φορούν έξω ανάµεσά µας. 

Θα πρέπει, κύριοι, να καταλάβουµε πως όταν επιβάλλονται οι
ποινές της ισόβιας κάθειρξης, θα πρέπει να είναι ισόβια. Δεν µπο-
ρούµε να λέµε «ισόβια» και σε δύο, τρία, πέντε, έξι, επτά χρόνια
να είναι έξω µε κάποιες ευεργετικές διατάξεις, τις οποίες εσείς
φέρνετε µέσα στη Βουλή. Απέναντι σε όλα αυτά τα εγκληµατικά
στοιχεία που µολύνουν την κοινωνία µας θα πρέπει να είµαστε
αµείλικτοι. 

Πάµε τώρα στο τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου για τους ιατρο-
δικαστές, για τους οποίους έγινε σφοδρή αντιπαράθεση στις επι-
τροπές. 

Κύριε Υπουργέ, ρωτάµε γιατί να µην ασκούν ιδιωτικό έργο οι
ιατροδικαστές. Θέλουµε να µας απαντήσετε. Ο µισθός που λαµ-
βάνουν είναι χαµηλός. Σας το είπαµε και στην επιτροπή. Παίρ-
νουν πολύ λιγότερα από ό,τι παίρνουν οι γιατροί του ΕΣΥ. Έχουν
τεράστια έξοδα, όταν καλούνται να µετακινηθούν σε µια άλλη
πόλη για να πραγµατοποιήσουν µια νεκροτοµή ή, αν θέλετε, για
να επιτελέσουν το έργο τους. Άλλωστε υπάρχουν καθηγητές οι
οποίοι αυτή τη στιγµή ιδιωτεύουν. 

Όµως, για να τελειώνει υποκρισία, επειδή ακούστηκαν πολλά
στην επιτροπή και δεν µπορούµε να ανεχθούµε άλλο όλη αυτήν
την υποκρισία, η αλήθεια είναι ότι ορισµένοι το πρωί εργάζονται
για το Υπουργείο και άλλοι το απόγευµα κάνουν τεχνικές εκθέ-
σεις. Το αν εκδίδουν ή όχι το απαιτούµενο νόµιµο παραστατικό
είναι ένα άλλο θέµα που θα πρέπει να το δει ένα άλλο Υπουργείο,
µια άλλη αρχή. Εµείς θέλουµε να τηρείται η νοµιµότητα σε όλους
τους τοµείς. 

Πάµε σε ένα άλλο θέµα, κύριε Υπουργέ. Ξέρετε πώς γίνεται η
εκλογή του Γενικού Διευθυντή Προϊσταµένου Ιατροδικαστικών
Υπηρεσιών στη Γαλλία, στο Ηνωµένο Βασίλειο, αλλά και στη Γερ-
µανία; Θα σας πούµε εµείς. Οι υποψήφιοι υποβάλλονται σε διε-
ξοδική διαδικασία αξιολόγησης των προσόντων τους και της
εµπειρίας τους, ώστε να διασφαλίζεται το αδιάβλητο αυτής και
να επιλέγονται µε αξιοκρατικά κριτήρια οι καταλληλότεροι υπο-
ψήφιοι. Αντιθέτως, σε εµάς µια υπηρεσιακή γραµµατέας, σύµ-
φωνα µε αυτά που φέρνετε εσείς για να ψηφίσουµε σήµερα,
αποφασίζει και τοποθετεί όποιον θέλει. Στην περίπτωσή µας, θα
αναφέρω το όνοµα -και δεν είναι προσωπικό- τον κ. Καρακούκη.
Επίσης, θέλω να σας ενηµερώσω ότι ήδη βάσει του ν.3772/2009
αυθαίρετα έχει τοποθετηθεί ο κ. Καρακούκης ως Αναπληρωτής
Προϊστάµενος στην Υπηρεσία Αθηνών, δίνοντάς του βάσει του
τότε νοµοσχεδίου το δικαίωµα να προΐσταται όλων των ιατροδι-
καστών υπηρεσιών. 

Αυτό για εσάς και την Κυβέρνησή σας είναι αξιοκρατικό; Θέ-
λουµε να µας απαντήσετε, όταν θα τοποθετηθείτε, κύριοι Υπουρ-
γοί.

Τον Δεκέµβριο του προηγούµενου έτους δόθηκε διετής παρά-
ταση στον κ. Καρακούκη µε τροπολογία σε νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Μεταφορών. Ο ίδιος δεν έχει καµία σχέση µε τους
γιατρούς του ΕΣΥ του Υπουργείου Υγείας, οι οποίοι πράγµατι σώ-
ζουν ζωές, όπως δήλωσε ο ίδιος στην επιτροπή. 

Είναι ξεκάθαρο, λοιπόν, ότι θέλετε να διορίζετε δικούς σας αν-
θρώπους σε νευραλγικές θέσεις µε φωτογραφικές διατάξεις, για
να είναι τα πάντα ελεγχόµενα. Άκουσα προηγουµένως τον κύριο
Υπουργό να λέει «Ναι, ο ανακριτής και ο εισαγγελέας αποφασί-
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ζουν για το αν και πότε και γιατί». Ωραία, συµφωνούµε, κύριε
Υπουργέ. Ο κύριος ανακριτής και ο κύριος εισαγγελέας αποφα-
σίζουν. Εµείς τολµούµε να πούµε ότι έχουµε απόλυτη εµπιστο-
σύνη στην ελληνική δικαιοσύνη. Όµως, όχι στην ελληνική δικαιο-
σύνη την οποία εσείς διορίζετε, αλλά στην ανεξάρτητη ελληνική
δικαιοσύνη. 

Ο ίδιος ο κ. Φλωρίδης, εν προκειµένω, θα διορίζει µε απόφασή
του τα πρόσωπα που θα απαρτίζουν την τριµελή αυτή η επι-
τροπή. Δηλαδή, «Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει». Αυτό θέλει να
κάνει η Κυβέρνηση και γι’ αυτό και τοποθετεί σε νευραλγικές θέ-
σεις και τοµείς δικούς της ανθρώπους, για να µπορεί να ελέγχει
όλο το σύστηµα. 

Γιατί, λοιπόν, τόσο µεγάλη επιµονή, κύριε Φλωρίδη, για την τρι-
µελή αυτή επιτροπή; Τα ζητήµατα της σχετικής διάταξης τα ρυθ-
µίζει ήδη η ποινική νοµοθεσία. Το γνωρίζετε αυτό. Επιπλέον,
όποια ιατροδικαστική έκθεση δεν αρέσει θα δύναται εύκολα να
αλλάζει, ακυρώνοντας έτσι το έργο των ιατροδικαστών, των επι-
στηµόνων που εσείς οι ίδιοι έχετε διορίσει στα συγκεκριµένα
Υπουργεία ή στις συγκεκριµένες υπηρεσίες.

Αυτό, κύριοι, συνιστά άµεση παρέµβαση στη διερεύνηση των
δικαστικών υποθέσεων. Κι εδώ θα επικαλεστώ και εγώ την τρα-
γωδία στα Τέµπη. Τι θέλετε, κύριε Φλωρίδη; Θέλετε να δηµιουρ-
γήσετε µια τριµελή επιτροπή την οποία θα τοποθετήσετε ή θα
στείλετε για να ανασύρει ξανά την ιστορία των Τεµπών; Κύριε
Φλωρίδη, θέλω να µου απαντήσετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Δεν ήσα-
σταν εδώ;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Ήµουν εδώ και σας άκουσα, κύριε
Φλωρίδη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Δεν άκουσα
να λέτε τίποτα! Ρώτησα αν έχετε απορίες και δεν είπατε τίποτα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Σας άκουσα, κύριε Φλωρίδη. Να
απαντήσετε µετά στην τοποθέτησή σας, γιατί εγώ δεν θέλω να
καταχραστώ τον χρόνο.

Με όλον τον σεβασµό, θέλετε να δηµιουργήσετε την τριµελή
αυτή επιτροπή για να πάει ξανά στα Τέµπη και να κάνει τη δική
της έρευνα, την έρευνα που εµάς µας βολεύει; Διότι γι’ αυτό σας
καταγγέλλουν. Και σας καταγγέλλουµε κι εµείς.

Γι’ αυτό, λοιπόν, η Ελληνική Λύση είναι εδώ. Αντί, λοιπόν, να
κοιτάξετε να καταστείλετε και να σταµατήσετε το φαινόµενο των
τηλεδικών και τους ιατροδικαστές που συµµετέχουν καθηµερινά
στα πάνελ, οι οποίοι τηλεδικαστές έχουν κτίσει ολόκληρη κα-
ριέρα µε απογευµατινές και βραδινές εκποµπές και καταστρατη-
γούν καθηµερινά το τεκµήριο της αθωότητας, της µυστικότητας
και της προδικασίας, έρχεστε να µας πείτε ότι θα συστήσετε επι-
τροπές για να αναιρείτε τις πρώτες ή τις δεύτερες, εν πάση πε-
ριπτώσει, εκθέσεις που οι ιατροδικαστές θα έχουν καταθέσει. 

Θέλω, λοιπόν, κύριε Φλωρίδη, να σας καταθέσω σήµερα το
υπόµνηµα που κατέθεσαν οι ιατροδικαστές στην επιτροπή µας
και θέλω να το δείτε, γιατί µιλάτε για µία αναδιάρθρωση ή µία
ανασύσταση της ιατροδικαστικής υπηρεσίας. Ωραία. Θα σας
δείξω, λοιπόν, φωτογραφίες από ιατροδικαστικές υπηρεσίες, από
νεκροτοµεία, φωτογραφίες που αν πραγµατικά σε µια πολιτι-
σµένη χώρα σαν τη δικιά µας ισχύουν, τότε δυστυχώς είµαστε
για κλάµατα, κύριε Φλωρίδη και πρέπει να ντρεπόµαστε γι’ αυτές
τις φωτογραφίες.

Θα τις καταθέσω στα Πρακτικά να τις δείτε, να τις δουν και οι
συνάδελφοι, αλλά και ο ιστορικός του µέλλοντος. Έχω πάµπολ-
λες φωτογραφίες από άθλιες κτιριακές εγκαταστάσεις, κάτω από
τις οποίες διεξάγονται όλες αυτές οι νεκροτοµές.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Γραµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Είναι αυτή κατάσταση; Θέλω να µας πείτε. Θέλουµε να λυθούν
πρώτα όλα αυτά τα προβλήµατα και µετά να φέρετε όλες αυτές
τις ρυθµίσεις και αν πραγµατικά αξίζουν, να τις ψηφίσουµε και
εµείς. Δεν µπορεί να γίνεται λόγος για αναδιάρθρωση των δικα-
στικών υποδοµών, όταν όλα αυτά διαδραµατίζονται σήµερα µέσα
σε αυτά τα κτίρια. Πρέπει, επιτέλους, να καταλάβετε ότι αυτή η
φρενήρης ταχύτητα νοµοθέτησης, η πολυνοµία και οι διαρκείς

τροποποιήσεις, για παράδειγµα, του Ποινικού Κώδικα οδηγούν
σε δυσάρεστα αποτελέσµατα και, σίγουρα, επικίνδυνα µονοπά-
τια. 

Θέλετε ένα ακόµα παράδειγµα βεβιασµένης κακής νοµοθέτη-
σης; Ακούστε. Πλέον, έστω µε τη µορφή υποµνήµατος, βάζετε
κυριολεκτικά από το παράθυρο τον παριστάµενο για την υποστή-
ριξη της κατηγορίας να εκφράζει σήµερα γνώµη για την υφ’ όρον
απόλυση ή όχι. 

Αύριο θα εκφράζει, κύριε Υπουργέ, γνώµη για την ποινή και για
τον τρόπο µε τον οποίο η ποινή θα εκτιθεί από τον δράστη και
την επόµενη ηµέρα, µεθαύριο, θα αρχίσει να έχει άποψη το ίδιο
άτοµο ακόµη και σε ποια φυλακή θα κρατηθεί εκείνος που έχει
ήδη καταδικαστεί. 

Δεν τα λέµε εµείς αυτά, αλλά οι έγκριτοι νοµικοί τα κατέθεσαν
στις επιτροπές και σας τα είπαν οι δικηγόροι. Οι δικηγόροι σή-
µερα, κύριε Υπουργέ, είναι στον δρόµο. Σήµερα διαµαρτύρονται
γι’ αυτό το πολυνοµοσχέδιο που έχετε φέρει. Αντιδρούν. Και εύ-
λογα. Καλό είναι, λοιπόν, να τους ακούσετε. 

Το παρόν νοµοσχέδιο µόνον ως επικίνδυνη νοµοθετική οπισθο-
δρόµηση θα µπορούσε να χαρακτηριστεί. Θέτει την Ελλάδα σε
έναν δρόµο µοναχικό και δύσβατο, µακριά από την παρακατα-
θήκη του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων. 

Αυτά είναι µερικά από τα εγκληµατικά σας λάθη, τα οποία εντο-
πίσαµε και επισηµαίνουµε και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε όσο
βρισκόµαστε µέσα σε αυτή την Αίθουσα. 

Τα υπόλοιπα, κύριοι Υπουργοί, θα τα πούµε στην ψηφοφορία. 
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ που µε ακούσατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

να σας ευχαριστήσω πολύ και για την τήρηση του χρόνου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, εννέα µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Μεγαλούπολης, καθώς και
εννέα µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Μεγαλούπολης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχει ζητήσει τον λόγο για να κάνει µία παρέµβαση η Πρόεδρος
της Πλεύσης Ελευθερίας, η κ. Κωνσταντοπούλου.

Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω πρώτα απ’ όλα να καταγραφεί στα Πρακτικά και θα πάρω

τον λόγο και µετά την ολοκλήρωση των εισηγητών, ότι η Πλεύση
Ελευθερίας αντιτίθεται στο νοµοσχέδιο. Αντιτίθεται στον αντισυ-
νταγµατικό τρόπο µε τον οποίο εισάγεται αυτό το νοµοσχέδιο,
µε πλήρη παρέκκλιση εφ’ όλης της ύλης, από όλες τις διατάξεις
του Κανονισµού της Βουλής. Κατατέθηκε την προηγούµενη Τρίτη
-πριν από εννέα µέρες- το βράδυ και συζητείται σήµερα µε σύ-
ντµηση αντισυνταγµατική όλων των υφισταµένων προθεσµιών και
προβλέψεων του Κανονισµού της Βουλής. Κι αυτό γίνεται, γιατί
ο κ. Φλωρίδης, Υπουργός Δικαιοσύνης, εντεταλµένο πρόσωπο
από τον κ. Μητσοτάκη για αυτήν ακριβώς τη δουλειά -δηλαδή,
για να λέει ότι είναι για τα µπάζα όσοι µιλούν για µπάζωµα και για
να παρεµβαίνει ξανά και ξανά και ξανά και ξανά και ξανά στην
υπόθεση που αφορά το έγκληµα των Τεµπών- φέρνει µία διάταξη
φωτογραφική για την ιατροδικαστική υπηρεσία, προκειµένου να
ορίσει τον κ. Καρακούκη -θυµίζω ότι ο κ. Καρακούκης είναι ο ια-
τροδικαστής που ανέλαβε να πει ότι ήταν ατύχηµα τα Ίµια, γι’
αυτό το πρόθυµο πρόσωπο µιλούµε- προϊστάµενο µε παράταση
θητείας, µιας επιτροπής που ορίζεται από τον Υπουργό, δηλαδή
από τον κ. Φλωρίδη -δηλαδή, από τον κ. Μητσοτάκη- προκειµένου
να παρεµβαίνει ακόµη και στην αιτία θανάτου που διαπιστώνουν
οι ιατροδικαστές, να παρεµβαίνει, δηλαδή, στην απονοµή της δι-
καιοσύνης.

Στην υπόθεση των Τεµπών, γνωρίζουµε ήδη πάρα πολύ καλά
ότι η Κυβέρνηση παρενέβη και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός παρε-
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νέβη από την πρώτη στιγµή, εξασφάλισε την µιντιακή παραπλά-
νηση των πολιτών µε τη θεωρία του ανθρώπινου λάθους και µε-
σολάβησε για τη διοχέτευση ηχητικών αλλοιωµένων που υποστη-
ρίζουν το ανθρώπινο λάθος. 

Διαβεβαίωνε ο κ. Μητσοτάκης ότι γνωρίζει τι µετέφερε η εµπο-
ρική αµαξοστοιχία. «Γνωρίζουµε ακριβώς τι µετέφερε», έλεγε ο
κ. Μητσοτάκης τον Μάρτιο του 2023 στον κ. Θεοδωράκη, στην
πρώτη του συνέντευξη µετά το έγκληµα των Τεµπών. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρενέβη στη διαδικασία διερεύνησης, αλλάζοντας την αρµο-

διότητα, ξανά και ξανά και ξανά. Τρεις φορές άλλαξε χέρια η δι-
κογραφία τις πρώτες µέρες µετά το έγκληµα των Τεµπών, από
την τροχαία Λάρισας που ήταν τα πρώτα εικοσιτετράωρα στην
ανακρίτρια Λάρισας που προφυλάκισε τον σταθµάρχη και στη
συνέχεια στον εφέτη ειδικό ανακριτή, µε ειδική παραγγελία του
Πρωθυπουργού, στον διορισµένο από αυτόν Εισαγγελέα του
Αρείου Πάγου Ντογιάκο, του οποίου το παιδί -ο γιος του- ήταν
συνεργάτης του κ. Καραµανλή των Τεµπών.

Με παρεµβάσεις ξανά και ξανά αλλάξατε την αρµοδιότητα,
κύριε Φλωρίδη, και κάνατε αρµόδια για τις παραποµπές την Ει-
σαγγελέα Εφετών Λάρισας κ. Αποστολάκη, αδελφή του παραιτη-
θέντος Βουλευτή της Νίκης κ. Αποστολάκη και το παιδί της
γυναίκας αυτής εξαφανίστηκε τις παραµονές της πρωτοχρονιάς.
Υπάρχει τώρα µία αρµόδια εισαγγελέας, µία και µοναδική µε τις
δικές σας παρεµβάσεις, που το παιδί της έχει εξαφανιστεί και
πληροφορούµαι ότι έχει υποβάλλει παραίτηση. Είναι αλήθεια; Θα
µας ενηµερώσετε; 

Κι έρχεστε να παρέµβετε και στα ιατροδικαστικά που οι συγ-
γενείς κάνουν µηνύσεις και λένε ότι αλλοιώθηκε η διαδικασία, µε
πιστοποίηση αιτίας θανάτου απανθράκωση, χωρίς να έχει γίνει η
απαραίτητη ιατροδικαστική διερεύνηση, πάλι µε εντεταλµένο
πρόσωπο της Κυβέρνησης τον κ. Καρακούκη, µε διάταξη 1η Μαρ-
τίου. Ορίσθηκε για 1η Μαρτίου, την ίδια ώρα που η σύζυγός του
δικαστής, η κ. Λεπενιώτη, προσδοκούσε και την προαγωγή και
ήταν λίγους µήνες αργότερα στην ακρόαση δικαστών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Προέδρου)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε,
ολοκληρώστε παρακαλώ, επειδή είµαστε στην κατ’ αρχήν συζή-
τηση, για να µπορέσουµε να προχωρήσουµε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σε ένα λεπτό θα έχω ολοκληρώσει, κύριε Πρόεδρε, ευ-
χαριστώ. 

Χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι δεν επισηµαίνω ότι φιµώνεται γε-
νικά η Αντιπολίτευση και προσωπικά θέλω να πω -και αµέσως θα
ολοκληρώσω- ότι είναι αδιανόητος ο τρόπος µε τον οποίο διακό-
ψατε και κατεβάσατε από το Βήµα τη Βουλευτή άλλου κόµµατος
της Αντιπολίτευσης, την κ. Κοµνηνάκα. Είναι αδιανόητο! Δεν µπο-
ρεί να φιµώνεται ο αντίλογος, ούτε µπορεί να µεταχειρίζεστε -ει-
δικά, θα το πω- γυναίκες Βουλευτές µε αυτό τον τρόπο ούτε είναι
ο ρόλος σας να µαλώνετε την Αντιπολίτευση. 

Επανέρχοµαι στην παρέµβασή µου. Γνωρίζουµε ότι αλλοι-
ώσατε τον τόπο του εγκλήµατος και µάλιστα πληρώσατε και
647.000 ευρώ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, εάν
µου επιτρέπετε…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, τη φράση µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα τα αναφέρετε
αργότερα αυτά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πληρώσατε 647.000 ευρώ για το µπάζωµα, που µας
λέτε ότι είµαστε για τα µπάζα. Γνωρίζετε ότι παρεµβαίνετε σε εκ-
κρεµή υπόθεση. Η διαδικασία είναι αντισυνταγµατική και σπεύ-
δετε άρον-άρον να προβείτε σε αναβάθµιση του κουκουλώµατος
κι εµείς, γι’ αυτόν τον λόγο, είµαστε µε τους συγγενείς και τις οι-
κογένειες που καλούν σε συγκέντρωση την Κυριακή µπροστά στη
Βουλή. 

Μόλις ολοκληρωθεί η διαδικασία των εισηγητών, θα καταθέ-
σουµε και ένσταση αντισυνταγµατικότητας της διαδικασίας, για
να ακούσουµε τι έχετε να πείτε για τις παρεµβάσεις σας στην

υπόθεση των Τεµπών και να δούµε, κύριε Φλωρίδη, εάν θα επι-
λέξετε και πάλι να κουνάτε το δάχτυλο, όπως έκανε ο κ. Καρα-
µανλής και να λέτε «θα κάνω ό,τι θέλω». 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Πριν δώσω τον λόγο

στον επόµενο εισηγητή, οφείλω να πω το εξής: Είναι παράδοξο
να ακούγεται εδώ µέσα ότι η προσπάθεια τήρησης του Κανονι-
σµού και µάλιστα, µε ανοχή πάντα, είναι κατάχρηση των δικαιω-
µάτων του Προεδρείου. 

Ζητώ απ’ όλους -διότι καταλαβαίνετε ότι µπαίνει και θέµα συ-
νταγµατικότητας, όπως υπάρχει δικαίωµα- απλά να εφαρµόσετε
τον Κανονισµό, ιδίως ως προς τον χρόνο που δικαιούστε να οµι-
λείτε.

Ο κ. Τζανακόπουλος έχει τον λόγο από τη Νέα Αριστερά. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο επί της διαδικασίας, σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Επί της διαδικασίας;

Πείτε µου τι ακριβώς επί της διαδικασίας. Θέλω να το ακούσω,
επειδή είµαστε στην κατ’ αρχήν συζήτηση και έχει σηµασία να
ξέρω σε τι αναφέρεστε.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Ναι, να σας πω, κύριε Πρόεδρε.
Ζητώ τον λόγο, επί της διαδικασίας, για να καταγγείλουµε το

γεγονός ότι µε απαράδεκτο τρόπο αφαιρέσατε τον λόγο από την
ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, όταν
έπρεπε να τοποθετηθεί σε ένα νοµοσχέδιο, όπου η Κυβέρνηση,
κατά την πάγια τακτική της, φέρνει έξι νοµοσχέδια σε ένα, για να
µη συζητήσω για την τροπολογία µε άσχετο περιεχόµενο, όπου
αφορά, επίσης, πάρα πολλά ζητήµατα. 

Αν το Προεδρείο δεν θέλει να µιλάνε οι Βουλευτές µετά τις µία
ή τις δύο η ώρα το βράδυ, να πάρει απόφαση να συνεχιστεί και
αύριο η διαδικασία της συζήτησης επί του νοµοσχεδίου και όχι
να κόβει την ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας. Για αυτόν τον λόγο ζήτησα να πάρω τον λόγο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Οφείλω να πω για

τελευταία φορά -πιστεύω ότι δεν θα χρειαστεί άλλο σήµερα- πως
ο χρόνος των εισηγητών είναι δεκαπέντε λεπτά. Στα δεκατέσ-
σερα λεπτά υπάρχει η ειδοποίηση ότι πρέπει να ολοκληρώνει κά-
ποιος την εισήγησή του. Η παρατήρηση στη συγκεκριµένη
εισηγήτρια έγινε µετά το δέκατο έβδοµο λεπτό και αφού είχε
προηγηθεί αναφορά προς όλο το Σώµα ότι έχουν γραφτεί πάνω
από πενήντα οµιλητές και παρακαλώ να τηρήσουν όλοι τους χρό-
νους τους.

Εάν τώρα αποτελεί φίµωση του οποιουδήποτε Βουλευτή το γε-
γονός ότι µετά το δέκατο έβδοµο λεπτό από τα δεκαπέντε ζή-
τησα να τηρηθεί ο Κανονισµός και να ολοκληρώσει, µε αδιαφορία
προς το Προεδρείο, τότε παρακαλώ αυτό το αφήνω στην αξιο-
λόγηση και την κρίση του καθενός. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Ούτε να ολοκληρώσω τη σκέψη
µου δεν µπόρεσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Τζανακόπου-
λε, έχετε τον λόγο. Δεν θα δώσω συνέχεια. Παρακαλώ. Και δεν
ήταν και επί της διαδικασίας. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Επί της διαδικασίας είναι. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ήταν απαράδεκτο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Τζανακόπουλε, έχετε τον λόγο. Μόνο τήρηση του Κανονισµού
θέλω, τίποτε άλλο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε
µου. Νοµίζω ότι η προηγούµενη παρέµβαση της Κοινοβουλευτι-
κής Εκπροσώπου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος ήταν επί της
διαδικασίας µε την έννοια ότι θέλησε να στηλιτεύσει µία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Είναι επί της διαδι-
κασίας να ζητάµε να µην τηρηθεί ο Κανονισµός; Συγγνώµη, κύριε
Τζανακόπουλε, πείτε το ευθέως. Είναι επί της διαδικασίας να ζη-
τούµε να µην τηρηθεί ο Κανονισµός; Αυτό µου λέτε τώρα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Επιτρέψτε µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μηδενίζω τον χρόνο,

αλλά παρακαλώ µπείτε στο θέµα σας. 
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο Κανονι-
σµός προβλέπει ότι…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Αντιδικείτε µε τον οµιλητή.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν πειράζει, ας µε κόψετε. 
Ο Κανονισµός, λοιπόν, προβλέπει ότι τα νοµοσχέδια συζητώ-

νται πρώτα επί της αρχής, µετά επί των άρθρων, σε δύο συνε-
δριάσεις. Είναι αυτό ορθό; 

Επίσης, ο Κανονισµός προβλέπει ότι δεν µπορούν να έρχονται
πολυνοµοσχέδια που έχουν άσχετα θέµατα µεταξύ τους και να
απαιτείτε από τη µεριά της Αντιπολίτευσης να εξαντλήσει την πο-
λιτική της κριτική και την πολιτική της ανάλυση πάνω σε ένα τέ-
τοιο νοµοσχέδιο, που έχει έξι - επτά θέµατα, µέσα σε ένα τέ-
ταρτο. Και εν πάση περιπτώσει αν κάποιος ευθύνεται για το γε-
γονός της µη τήρησης του Κανονισµού, κύριε Πρόεδρε, είναι το
ίδιο το Προεδρείο της Βουλής και η Κυβέρνηση,…. 

(Χειροκροτήµατα)
…δεν είναι οι συνάδελφοι είτε από το Κοµµουνιστικό Κόµµα,

είτε από τη Νέα Αριστερά, είτε από το ΠΑΣΟΚ, είτε από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, είτε από την Πλεύση Ελευθερίας, είτε από οπουδήποτε, οι
οποίοι επιδιώκουν να πουν µια πολιτική άποψη για έξι, επτά, οκτώ
διαφορετικά ζητήµατα κάθε φορά και να µας φέρνετε σε αυτή τη
θέση και µετά να µας κατεβάζετε από το Βήµα. Δεν το θεωρώ
ορθό. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Να µηδενιστεί ο χρόνος του οµι-
λητή, κύριε Πρόεδρε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν θέλω να µηδενιστεί ο
χρόνος. 

Ξεκινώ µε το θέµα που προκάλεσε την παρέµβαση του κ. Φλω-
ρίδη. Προβλέπεται λοιπόν στο νοµοσχέδιο σε διάταξη η οποία,
αν δεν κάνω λάθος -αν κάνω λάθος, διορθώστε µε- δεν υπήρχε
στο νοµοσχέδιο που κατατέθηκε στη διαβούλευση, η συγκρό-
τηση επιτροπής επαναξιολόγησης των εκθέσεων των ιατροδικα-
στών. Αν κάνω λάθος, διορθώστε µε. Έρχεται λοιπόν σε µια
στιγµή όπου η ελληνική κοινωνία άναυδη παρακολουθεί τη δηµο-
σιοποίηση του πορίσµατος των πραγµατογνωµόνων που όρισαν
οι οικογένειες των θυµάτων των Τεµπών και το οποίο πόρισµα τι
λέει; Ότι τριάντα τουλάχιστον παιδιά δεν σκοτώθηκαν κατά τη
σύγκρουση, αλλά απανθρακώθηκαν µετά τη σύγκρουση. Και µας
λέτε τώρα, κύριε Φλωρίδη, ότι δεν πρέπει να έχουµε εύλογη κα-
χυποψία για το γεγονός ότι έρχεστε την ώρα που δηµοσιεύεται
αυτό το πόρισµα να αλλάξετε τις διαδικασίες σε ό,τι αφορά τις
ιατροδικαστικές εκθέσεις και να ορίσετε επιτροπή επαναξιολό-
γησης αυτών των ιατροδικαστικών εκθέσεων. Και µας λέτε ως
επιχείρηµα, δήθεν, ότι «αντιγράφουµε τον νόµο έτσι όπως αυτός
ισχύει στην Αγγλία και στη Γερµανία» και θεωρείτε ότι έχετε τη
δυνατότητα να πείσετε τον οποιονδήποτε ότι τώρα σας ήρθε η
επιφοίτηση να εντάξετε, να κάνετε ασκήσεις συγκριτικού δικαίου
και να διορθώσετε το Ελληνικό Δίκαιο στη βάση των πορισµάτων
των Γερµανών και των Άγγλων συναδέλφων σας και συναδέλφων
µας. Αν µη τι άλλο µην µας περνάτε για ηλίθιους και αφελείς!

Και το δεύτερο που µας λέτε είναι ότι «µα καλά, δεν έχετε εµπι-
στοσύνη στην ελληνική δικαιοσύνη;». Η απάντηση είναι η εξής:
προκαταβολική εµπιστοσύνη δεν έχουµε σε κανέναν και πολύ πε-
ρισσότερο δεν έχουµε σε εσάς, κύριε Φλωρίδη, ο οποίος έχετε
κάνει συγκεκριµένες ενέργειες, που έχουν καταγγελθεί από αυτό
εδώ το Βήµα, έχοντας δηµιουργήσει ακριβώς υπόνοιες µερολη-
ψίας και συγκάλυψης από την ίδια τη µεριά της δικαιοσύνης.
Αυτά που ακούστηκαν προηγουµένως είναι πράγµατα για τα
οποία πρέπει να πάρετε θέση. Είναι τυχαίο το γεγονός ότι εξα-
φανίστηκε το παιδί της εισαγγελέως η οποία χειρίζεται την υπό-
θεση; Αυτό δεν προκαλεί καχυποψίες και υπόνοιες, δεν σας
προβληµατίζει;

Αποσύρετε, λοιπόν, τη διάταξη, διότι διαφορετικά τα πράγµατα
θα αρχίσουν να γίνονται εξαιρετικά δύσκολα για εσάς, κύριε Φλω-
ρίδη.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Ψευδεπίγραφα αναφέρεται στον
τίτλο του ότι είναι δήθεν ενσωµάτωση Οδηγίας. Η απάντηση είναι
ότι δεν πρόκειται για ενσωµάτωση Οδηγίας. Όσες κριτικές πα-
ρατηρήσεις και αν είχε κανείς να κάνει σε σχέση µε την Οδηγία
αυτή, είναι δεδοµένο ότι κινείται σε εντελώς διαφορετική κατεύ-
θυνση από την κατεύθυνση που επιλέγει η ηγεσία του Υπουρ-

γείου Δικαιοσύνης. Δεν κινείται κατά κανέναν τρόπο στο πνεύµα
ακριβώς της ποινικής αυστηροποίησης για την αντιµετώπιση του
µείζονος ζητήµατος της ενδοοικογενειακής βίας. Αντίθετα, η
Οδηγία θα µπορούσε, σε συνδυασµό µε τις συστάσεις της GRE-
VIO, µε τις δεσµεύσεις που απορρέουν από τη Σύµβαση της Κων-
σταντινούπολης, να δώσει δυνατότητα για την επεξεργασία και
τη νοµοθέτηση ενός ολιστικού νοµοθετικού πλαισίου, όχι µόνο
για την τιµωρία των δραστών των συναφών εγκληµάτων, αλλά
για τη διαµόρφωση θεσµών πρόληψης, πρωτοκόλλων αξιολόγη-
σης κινδύνου, θεσµών και δοµών καταφυγής και προστασίας των
θυµάτων. 

Τίποτα όµως από όλα αυτά δεν αποτελεί προτεραιότητα του
νοµοσχεδίου. Αγνοείτε πλήρως ως ηγεσία του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης και ως Κυβέρνηση την ανάγκη αυτή για την ολιστική
αντιµετώπιση του ζητήµατος της ενδοοικογενειακής βίας, αλλά
και της παραβατικότητας των ανηλίκων και περιορίζεστε αποκλει-
στικά και µόνο στις ποινικές διατάξεις ή κυρίως στις ποινικές δια-
τάξεις της Οδηγίας. 

Και αναρωτιέµαι: Είναι τυχαίο αυτό; Έρχεται σε σύγκρουση µε
τη µέχρι στιγµής στρατηγική που έχετε υλοποιήσει στο Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης από το 2019 µέχρι σήµερα; Η απάντηση είναι:
Φυσικά και δεν είναι τυχαίο. Είναι η απόλυτη συνέχεια της στρα-
τηγικής του ποινικού λαϊκισµού και µε αυτόν τον τρόπο -και αυτό
έχει πολύ µεγάλη σηµασία- υπονοµεύετε στην πραγµατικότητα
τη δυνατότητα και την προσπάθεια αντιµετώπισης του καταδικα-
στέου φαινοµένου της ενδοοικογενειακής βίας. Και ξέρετε γιατί
την υπονοµεύετε; Διότι αν φέρνατε ένα ολιστικό πλαίσιο, αν φέρ-
νατε ένα πλαίσιο το οποίο θα αντιµετώπιζε σε όλες του τις πτυχές
το θέµα, τότε και υπό αυτή την προϋπόθεση θα µπορούσαµε να
συζητήσουµε ενδεχοµένως και για αυστηροποιήσεις ποινών σε
πολύ συγκεκριµένα εγκλήµατα ή για προβλέψεις εξαιρετικού δι-
καίου για την επιτάχυνση της διαδικασίας, λαµβάνοντας υπ’ όψιν
ότι πρόκειται για ειδικό θέµα.

Εδώ όµως εσείς δεν κάνετε αυτό. Εσείς έρχεστε και συνεχίζετε
µια στρατηγική που λέει ότι ο µοναδικός τρόπος για να ασκήσω
αντεγκληµατική πολιτική είναι η σκλήρυνση των κατασταλτικών
µηχανισµών. Θα τους βάλω όλους φυλακή και θα τελειώσει το
πρόβληµα της παραβατικότητας, της εγκληµατικότητας είτε των
ανηλίκων, είτε της ενδοοικογενειακής βίας, αγνοώντας τα πορί-
σµατα όλων των επιστηµονικών αντικειµένων και κοινοτήτων που
ασχολούνται µε την αντεγκληµατική πολιτική. 

Την ώρα όµως που επενδύετε στον ποινικό λαϊκισµό αρνείστε
την ίδια στιγµή να τυποποιήσετε το έγκληµα της γυναικοκτονίας
και επιχειρηµατολογήσαµε αναλυτικά στις επιτροπές γιατί αυτό
είναι απαραίτητο. Με δύο λέξεις, στην περίπτωση της γυναικο-
κτονίας το έγκληµα τελείται ακριβώς λόγω της ειδικής γυναικείας
ταυτότητας. Στην περίπτωση της γυναικοκτονίας τυποποιείται το
γεγονός ότι η γυναίκα δολοφονείται ως γυναίκα. 

Και η απάντηση από τη µεριά του εισηγητή της Νέας Δηµοκρα-
τίας ήταν αντίστοιχη -και έκανα χθες αυτή την αναλογία στην επι-
τροπή- µε τις απαντήσεις που δίνανε διάφοροι ακροδεξιοί µετά
τη δολοφονία του Τζορτζ Φλόιντ στις Ηνωµένες Πολιτείες, όπου
το σύνθηµα το οποίο χρησιµοποιούσαν τότε ήταν το «Black lives
matter», «οι µαύρες ζωές µετράνε, έχουν σηµασία». Τι απαντού-
σαν τότε οι ακροδεξιοί; Το εξής: «µην λέτε “οι µαύρες ζωές µε-
τράνε”, γιατί µε αυτόν τον τρόπο υποβιβάζετε τους µαύρους
συµπολίτες µας», ενώ το σύνθηµα αυτό είχε ακριβώς µια κριτική
λειτουργία. 

Έλεγαν, λοιπόν, οι ακροδεξιοί «όλες οι ζωές µετράνε». Ναι,
όλες οι ζωές µετράνε σε επίπεδο διακήρυξης του νόµου, όχι στο
επίπεδο της θεσµικής πραγµατικότητας. Αν όλες οι ζωές µετρού-
σαν µε τον ίδιο τρόπο, όπως διακηρύσσει ο νόµος, τότε ξέρετε
τι θα συνέβαινε; Δεν θα δολοφονούσαν τους µαύρους επειδή
είναι µαύροι ούτε τις γυναίκες επειδή είναι γυναίκες. Και ακριβώς
γι’ αυτόν τον λόγο προβλέπονται εγκλήµατα µε ρατσιστικό κίνη-
τρο. Και ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο πρέπει να προβλεφθεί ειδικά
το έγκληµα της γυναικοκτονίας, να τυποποιηθεί στον νόµο, για
να φανεί ακριβώς ότι η δολοφονία είναι δολοφονία της γυναίκας
ως γυναίκας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και σταµατήστε να επαναλαµβάνετε ότι δήθεν αυτή η ρύθµιση
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υποβιβάζει τις γυναίκες σε καθεστώς µη ανθρώπινο, γιατί υπάρ-
χει ανθρωποκτονία. Είναι ακριβώς το ίδιο επιχείρηµα που χρησι-
µοποιούν όλοι οι ακροδεξιοί σε ολόκληρο τον κόσµο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Επιστρέφω στο νοµοσχέ-

διο. Η στρατηγική του, όπως σας είπα, είναι ο ποινικός λαϊκισµός.
Μερικά παραδείγµατα: έχουµε τη σταδιακή επαναφορά του θε-
σµού της προφυλάκισης. Σήµερα όπως γνωρίζετε στο Ποινικό Δί-
καιο ισχύει η προσωρινή κράτηση, όχι η προφυλάκιση. Συ-
γκεκριµένα, δίνεται δυνατότητα παράτασης της προσωρινής κρά-
τησης για ανήλικους από τους έξι στους εννέα µήνες. Προβλέ-
πεται αντικατάσταση περιοριστικών όρων µε προσωρινή κράτηση
σε περίπτωση παραβίασης των περιοριστικών όρων. Προβλέπε-
ται η προσωρινή κράτηση στους δεκαοκτώ µήνες, ακόµη και για
µικρότερης βαρύτητας κακουργήµατα. Προβλέπεται η αντικατά-
σταση των περιοριστικών όρων µε προσωρινή κράτηση σε περί-
πτωση νέας ποινικής δίωξης. Προσέξτε, θα έχουµε προσωρινή
κράτηση, ενώ εισαγγελέας και ανακριτής έχουν δώσει µόνο πε-
ριοριστικούς όρους, εφόσον ασκηθεί νέα ποινική δίωξη για οποι-
οδήποτε αδίκηµα, ακόµα και αν είναι τελείως άσχετο µε την
υπόθεση την πρώτη. Επίσης, προβλέπεται η αντικατάσταση των
αναµορφωτικών µέτρων σε ανήλικο σε κράτηση, σε περίπτωση
νέας ποινικής δίωξης. 

Έχουµε εδώ την ξεθεµελίωση, στην κυριολεξία, βασικών
αρχών του νεωτερικού φιλελεύθερου Ποινικού Δικαίου, όποια
κριτική και αν έχει να κάνει κανείς απέναντι στο νεωτερικό φιλε-
λεύθερο Ποινικό Δίκαιο. Ξεθεµελιώνεται, διότι µε αυτόν τον
τρόπο και µε διατάξεις τις οποίες έχετε περάσει και τους προ-
ηγούµενους µήνες και τα προηγούµενα χρόνια περνάµε πλέον
σε καθεστώς προκαταβολικής τιµωρίας, τιµωρίας, δηλαδή, χωρίς
δίκη. Αυτό είναι αυτό που κάνετε εδώ. 

Επίσης άλλο ένα κρίσιµο ζήτηµα το οποίο ανοίγει πολύ επικίν-
δυνους δρόµους είναι ότι προβλέπεται η ακρόαση στη διαδικασία
της υφ’ όρον απόλυσης του υποστηρίζοντος την κατηγορία. Προ-
σέξτε εδώ, γιατί είναι σηµαντικό. Ο Κώδικας Ποινικής Δικονοµίας
προβλέπει τη συµµετοχή του υποστηρίζοντος την κατηγορία -
αυτό που ονοµάζουµε πολιτική αγωγή- µέχρι του σηµείου της
ενοχής. Αφ’ ης στιγµής ο κατηγορούµενος αναγνωρίζεται ως ένο-
χος, σταµατάει κάθε συµµετοχή του υποστηρίζοντος την κατη-
γορία. Γιατί συµβαίνει αυτό; Είναι τυχαίο; Όχι. Ο υποστηρίζων
την κατηγορία δεν συµµετέχει ούτε στην επιµέτρηση της ποινής,
ούτε στην απόφαση για ελαφρυντικά και ούτε φυσικά στην µετά
από πέντε, δέκα, δεκαπέντε χρόνια διαδικασία για την υφ’ όρον
απόλυση του κρατουµένου. Γιατί συµβαίνει αυτό; Διότι ο Κώδικας
Ποινικής Δικονοµίας αναγνωρίζει µια βασική αρχή και δεν θέλει
να αφήσει ούτε καν την υπόνοια ότι η ποινή αποτελεί εκδίκηση
της πολιτείας στο όνοµα του θύµατος ούτε ως προς την επιµέ-
τρησή της ούτε ως προς την εκτέλεσή της. Η ποινή δεν είναι η
εκδίκηση της πολιτείας στο όνοµα του θύµατος και γι’ αυτό εξαι-
ρείται το θύµα, ο υποστηρίζων την κατηγορία από οποιαδήποτε
διαδικασία µετά την κήρυξη της ενοχής.

Αυτή, λοιπόν, την αρχή εσείς την τινάζετε στον αέρα. Θα µπο-
ρούσα να προσθέσω και άλλα: την κατάργηση του ανασταλτικού
αποτελέσµατος της έφεσης, τον περιορισµό της αρµοδιότητας
του δικαστικού συµβουλίου, που έρχεται να συµπληρώσει τους
αντίστοιχους περιορισµούς προηγούµενων νοµοθετικών ρυθµί-
σεων της Κυβέρνησης. 

Το συµπέρασµα είναι σαφές και η Ένωση Δικαστών και Εισαγ-
γελέων το συνοψίζει µε πάρα πολύ καθαρό τρόπο: «Το νοµοσχέ-
διο αποτελεί επικίνδυνη νοµοθετική οπισθοδρόµηση. Θέτει την
Ελλάδα σε έναν δρόµο µοναχικό και δύσβατο µακριά από την πα-
ρακαταθήκη του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Αν-
θρώπου». Αυτά δεν τα λέει η Αριστερά ούτε η Νέα Αριστερά ούτε
η Αντιπολίτευση. Αυτά τα λέει η Ένωση Δικαστών και Εισαγγε-
λέων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Απέναντι, λοιπόν, σε αυτήν την κριτική ο κ. Φλωρίδης επιµένει
στη στρατηγική, αλλά και τη ρητορική του ποινικού λαϊκισµού. Τι
µας είπε µε λίγα λόγια προχθές στην τοποθέτησή του κατά την
τρίτη συνεδρίαση, κατά την κατ’ άρθρον συζήτηση; Ότι όποιος

υπερασπίζεται τις αρχές του φιλελεύθερου, του νεωτερικού Ποι-
νικού Δικαίου είναι µε τους εγκληµατίες, αν δεν είναι και ο ίδιος
εγκληµατίας και θέλει να µας πει ότι ένδεια επιχειρηµάτων έχει
η Αντιπολίτευση και όχι ο ίδιος, που καταφεύγει σε αυτού του εί-
δους την επιχειρηµατολογία. Το γεγονός δηλαδή ότι υπερασπι-
ζόµαστε τριακόσια χρόνια φιλελεύθερης δηµοκρατίας -µε
διαλείµµατα φυσικά- σηµαίνει ότι είµαστε µε τους εγκληµατίες!

Ακούστε, κύριε Φλωρίδη, αυτός ο δρόµος που ακολουθείτε και
αυτή η λογική που ακολουθείτε δεν θα έχει καλό τέλος. Αυτό που
συνοψίζει την πολιτική σας σε µία φράση είναι το εξής: Καλύτερα
εκατό αθώοι στη φυλακή, παρά ένας ένοχος έξω. Αυτή είναι η
φράση που συνοψίζει την πολιτική σας. Και, ξέρετε, αυτό δεν
είναι κράτος δικαίου, αυτό είναι κράτος ιεροεξεταστής και εσείς
θα µείνετε στην ιστορία ως ο αρχιεροεξεταστής.

Σε όλη, όµως, αυτή την προσπάθεια θα µας βρείτε απέναντί
σας και όλες αυτές οι ρυθµίσεις θα είναι πάρα πολύ εφήµερες,
θα ξηλωθούν µία µία. Αυτό όµως προϋποθέτει µια συνολική αλ-
λαγή πολιτικής. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Τζανακόπουλο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ θα ήθε-
λα τον λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όπως είδατε τώρα
ανέβηκα στην Έδρα. Πάντα ο Προεδρεύων διαπιστώνει σε πρώτο
βαθµό αν υπάρχει προσωπικό. Επειδή όµως δεν ήµουν από την
αρχή, θέλω να εξηγήσετε για ένα λεπτό σε τι συνίσταται το προ-
σωπικό και µετά θα σας δώσω τον λόγο, αν εγώ πειστώ ότι υπάρ-
χει προσωπικό θέµα.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ο κ. Τζανακόπουλος τέσσερις φο-

ρές αναφέρθηκε στο πρόσωπό µου, λέγοντας χαρακτηριστικά
ότι εµπνέοµαι από ακροδεξιές ιδέες και έβαλε στο στόµα µου
ακροδεξιά ρητορική. 

Σας το επιστρέφω, κύριε Τζανακόπουλε. Είναι απολύτως απα-
ράδεκτο, δεν το δέχοµαι και απαιτώ να ανακαλέσετε.

«A propo», όπως λέµε στη Θεσσαλονίκη, δηλαδή µε την ευκαι-
ρία, το κίνηµα στην Αµερική µε σύνθηµα «Black lives matter»
απευθύνονταν στις αρχές, στην αστυνοµία, στις αρχές που είχαν
την ευθύνη να περιορίζουν αυτές τις κινητοποιήσεις και όχι στη
δικαιοσύνη, ζητώντας να έχει ξεχωριστή ποινική µεταχείριση η
ανθρωποκτονία έγχρωµου, ούτε ζήτησαν παρέµβαση στον Ποι-
νικό Κώδικα, ούτε στο Ποινικό Δίκαιο των Ηνωµένων Πολιτειών.

Απαιτώ να ανακαλέσει ο κ. Τζανακόπουλος. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ (ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ: Μεταφραστές των όρων να

φέρουµε γιατί έχουµε γλωσσοµαθείς, γαλλοµαθείς!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Τζανακόπουλε,

έχετε τον λόγο επί της πρόσκλησης του κ. Κούβελα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αν ενοχλεί τον κύριο συνάδελφο να του καταλογίζουν έµπνευ-

ση από ακροδεξιές απόψεις, καλό είναι να µην υιοθετεί επιχειρή-
µατα τα οποία προέρχονται από το χώρο της ακροδεξιάς.

Ευχαριστώ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Σοβαρά µιλάτε;
Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να µιλήσω επί προσωπικού; Επιµένει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν µπορώ να κάνω

κάτι άλλο γιατί δεν ήµουν παρών. Αν ήµουν παρών, θα µπορούσα
να ενεργήσω κι αλλιώς, να πάρω και µόνος µου απόφαση να δια-
γραφεί κάτι από τα Πρακτικά. Τώρα δεν µπορώ να το κάνω. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Επιµένετε να µε χαρακτηρίζετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κούβελα, εντά-

ξει. Έγιναν οι διευκρινίσεις, βρείτε τα, καλοί συνάδελφοι είστε.
Να συνεχίσουµε µε τον κ. Ρούντα ως ειδικό αγορητή της Κοι-

νοβουλευτικής Οµάδας Νίκη. 
Ορίστε, κύριε Ρούντα, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, συζητάµε σή-

µερα στην Ολοµέλεια για ένα πάρα πολύ σηµαντικό ζήτηµα που
άπτεται µεγάλων κοινωνικών φαινοµένων παθογένειας, τα οποία
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αφορούν στην καθηµερινή µας ζωή και προφανώς και την ενσω-
µάτωση της Οδηγίας 2024/1385. Το µεγάλο πρόβληµα όµως είναι
ότι ο τρόπος νοµοθέτησης και το ίδιο το νοµοσχέδιο δεν οδηγεί
σε λύσεις αυτών των φαινοµένων κοινωνικής παθογένειας και
ούτε και ενσωµατώνει σωστά την εν λόγω κοινοτική Οδηγία.

Θα ήθελα να πω ένα σηµείο σηµαντικό, ότι πρόσφατα διάβασα
µια µελέτη του ΚΕΦΙΜ, του Κέντρου Φιλελεύθερων Μελετών, και
το λέω αυτό εξ αφορµής της τροπολογίας που ήρθε, ότι τον Δε-
κέµβριο µόνο του 2024, τον Δεκέµβριο που µας πέρασε, πέρασαν
11 τροπολογίες συνολικά που είχαν 65 άρθρα, εκ των οποίων
µόνο µία τροπολογία είχε σχέση µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο.
Οι µισές δε από αυτές εισήχθησαν είτε το προηγούµενο βράδυ
είτε την ίδια µέρα της ψήφισης του νοµοσχεδίου. Και αυτό το λέω
για να σας αποδείξω για µία ακόµη φορά ότι νοµοθετείτε επικίν-
δυνα, επικοινωνιακά, ευκαιριακά και παραβιάζοντας κάθε αρχή
και έννοια διαβούλευσης και καλής νοµοθέτησης.

Για την αρχή να πω κάτι ακόµα, ότι µε την αυστηροποίηση των
ποινών και τη λογική που σας διακατέχει, την έντονη απολυταρ-
χία που διέπει την πολιτική σας σκέψη, δηµιουργείτε έναν κύκλο
κοινωνικών φαινοµένων και παραβατικότητας. Δηµιουργείτε δη-
λαδή µε την αυστηροποίηση των ποινών κοινωνικούς θύτες και
θύµατα. Εστιάζετε µόνο στην καταστολή χωρίς καθόλου πρό-
ληψη. Δεν επενδύετε στην πρόληψη, δεν επενδύετε στην παιδεία,
στα σχολεία που είναι ο ασφαλέστερος τρόπος σε βάθος χρόνου
να έχουµε πολίτες µε στιβαρή προσωπικότητα που να σέβονται
τον συνάνθρωπό τους, να έχουν λογική σκέψη, ήθος και ισχυρή
προσωπικότητα. 

Ξέρετε, η γυναίκα είναι και πρέπει να είναι µια βασίλισσα µέσα
στην κοινωνία και µαζί µε τα παιδιά είναι στολίδια και είναι η ελ-
πίδα για το µέλλον της κάθε κοινωνίας και δυστυχώς, µε τον
τρόπο που νοµοθετείτε τις αφήνετε εκτεθειµένες και τις γυναίκες
και τα παιδιά σε κάθε είδους πράξεις βίας. 

Έχετε ισοπεδώσει την παιδεία, την παραδοσιακή οικογένεια,
διαλύετε θεµελιώδεις αξίες και αρχές, δηµιουργείτε προϋποθέ-
σεις εµφάνισης φαινοµένων κοινωνικής παραβατικότητας και έρ-
χεστε µετά να αυστηροποιήσετε ποινές, να δηµιουργήσετε νέους
µε παραβατική συµπεριφορά και µετά να τους βάλετε όλους στη
φυλακή, να το πω έτσι απλά.

Πραγµατικά ύστερα και από τη συζήτηση των θεσµών που ακο-
λούθησε θα έπρεπε κατά τη γνώµη µου, αν είχατε διάθεση να δια-
φυλάξετε τη νοµοθετική σας αξιοπρέπεια, να είχατε αποσύρει το
νοµοσχέδιο. Όλος ο νοµικός κόσµος, αξιόλογοι συνάδελφοι από
όλα τα κόµµατα, όλη η Αντιπολίτευση σάς κάνανε πολύ σηµαντι-
κές κριτικές και έντονη κριτική και εξακολουθείτε να κάνετε ότι
δεν βλέπετε τα προβλήµατα. 

Πρώτο ζήτηµα που ήθελα να θέσω είναι το ζήτηµα της διαβού-
λευσης, το µόνιµο πρόβληµα που έχει η Κυβέρνησή σας, της ου-
σιαστικής διαβούλευσης των νόµων. Είναι ζήτηµα ουσιαστικής
συµµετοχής των πολιτών στη συνδιαµόρφωση των νόµων, κάτι
το οποίο προφανώς δεν το θέλετε. Δεν θέλετε οι πολίτες να
έχουν γνώση των νοµοσχεδίων τα οποία έρχονται προς ψήφιση
και τα οποία επηρεάζουν τη ζωή τους. Κάνετε διαβούλευση για
τη διαβούλευση. Έχετε καταστήσει τη δηµοκρατία µας ελλιπή και
τη νοµοθετική διαδικασία ατελή. 

Ως γνωστόν, σας το είπαν όλοι, στις 24 Δεκεµβρίου, την παρα-
µονή το βράδυ, το ανεβάσατε στην ιστοσελίδα για διαβούλευση
και ναι µεν τυπικά, όπως ορίζει ο νόµος, τηρήσατε το όριο των
δύο εβδοµάδων, δηλαδή 14 ηµερών, µέχρι τις 7 Γενάρη, αλλά ει-
λικρινά πρέπει να δείτε τα σχόλια: 392 σχόλια µόνο για ένα τόσο
σοβαρό νοµοσχέδιο. 

Πήρα τα στοιχεία µέσα από την ιστοσελίδα, κύριε Υπουργέ. Το
πρώτο µέρος έλαβε 283 σχόλια, το δεύτερο µέρος 17, το τρίτο
µέρος 30, στο τέταρτο µέρος δεν επιτρεπόταν σχολιασµός, το
πέµπτο µέρος 13 σχόλια, το έκτο µέρος 49. Και για να µην πω για
τις διατάξεις που αφορούν στις ιατροδικαστικές υπηρεσίες οι
οποίες ήταν εκτός διαβούλευσης και το σκανδαλώδες ζήτηµα του
κ. Καρακούκη, που γι’ αυτό και µόνο έπρεπε να το αποσύρετε το
νοµοσχέδιο. 

Επειδή είναι ντροπή για τη δηµοκρατία, κατά τη γνώµη µας, θα
σας προτείνουµε κάτι και αν θέλετε, το ακούτε: να αναδιαµορ-
φώσετε τον θεσµό της διαβούλευσης. Ειλικρινά ως δηµόσια πο-

λιτική έχετε κάνει αξιολόγηση; Σας προτείνουµε λοιπόν όλα τα
νοµοσχέδια πλέον να έχουν διάρκεια διαβούλευσης έξι εβδοµά-
δων και τα πολυνοµοσχέδια, όπως αυτό εδώ, να έχουν διάρκεια
διαβούλευσης δώδεκα εβδοµάδων, για να µπορούν οι πολίτες να
τα βλέπουν πραγµατικά και να έχει χρόνο να εκφραστεί όλη η
κοινωνία των πολιτών, όλες οι απόψεις, ακόµα και οι διαφορετι-
κές, γιατί σε µια δηµοκρατία πρέπει να ακούγονται διαφορετικές
απόψεις. Έτσι γίνεται η σύνθεση των απόψεων.

Επίσης, θα έπρεπε να κάνετε εκστρατεία ενηµέρωσης των πο-
λιτών ότι θα ξεκινήσει η διαβούλευση. Όταν θέλετε να διαφηµί-
σετε το κυβερνητικό σας έργο, µια χαρά το κάνετε. Όταν όµως
είναι να ενηµερωθεί ο πολίτης για να διασφαλιστεί η λαϊκή κυ-
ριαρχία και η γνώση του για τα νοµοσχέδια που έρχονται, τον
αφήνετε µέσα στην τύφλα του.

Δεύτερο ζήτηµα, νοµοπαρασκευαστική επιτροπή. Γιατί την
απαξιώνετε; Δηλαδή έχουν αλλάξει δεκαεννέα φορές οι ποινικοί
κώδικες. Τι νοµίζετε ότι είναι οι ποινικοί κώδικες; Σηµειωµατάριο,
σβήνω, γράφω και κάνω ό,τι θέλω; Λοιπόν, δεκαεννέα αλλαγές.
Αυτό και αν προκαλεί ανασφάλεια δικαίου! Είναι αδιανόητο, κατά
τη γνώµη µας, να θεωρείτε ότι έχετε το µονοπώλιο της γνώσης.
Θα έπρεπε να είχατε ακούσει όλο τον επιστηµονικό νοµικό
κόσµο.

Το είπα και στην αρχή, να το επαναλάβω. Δεν έχετε πουθενά
διατάξεις για την πρόληψη. Σας νοιάζει µόνο δυστυχώς η παροχή
τεχνικής παιδείας στους νέους και µιλάω για τα ζητήµατα των
ανηλίκων και την παραβατικότητα. Σας νοιάζει µόνο η καθιέρωση
του λεγόµενου νέου πατριωτισµού, η άκρατη σεξουαλική διαπαι-
δαγώγηση. Το να προσφέρετε παιδεία, ηθική και αρχές στα παι-
διά σάς είναι παντελώς αδιάφορο. Έχετε χαθεί στον λαβύρινθο
του ποινικού λαϊκισµού και έχετε αποξενωθεί πλήρως από την
πραγµατικότητα και τα προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας. 

Και ξέρετε, σας το έχουν επισηµάνει όλοι οι φορείς, σας το
έχουν επισηµάνει εξαιρετικοί συνάδελφοι από όλη την Αντιπολί-
τευση, σας το έχουµε επισηµάνει και εµείς πάρα πολλές φορές
ότι οι επιλογές αυτές για την αυστηροποίηση των ποινών ρίχνουν
τους πολίτες σε χειρότερη θέση. Ξέρετε, δεν βοηθάτε έτσι τα
παιδιά, δεν βοηθάτε έτσι τη νεολαία. Διαιωνίζετε έναν φαύλο
κύκλο παραβατικότητας και δυστυχώς, διαιωνίζετε µια κοινωνία
η οποία εδράζεται στο συµφέρον, τον ατοµισµό, το χρήµα και σε
µια κοινωνία ψηφιακής ψευδαίσθησης όπου τα νέα παιδιά δυστυ-
χώς αδυνατούν να αγαπήσουν και να αγαπηθούν καρδιακά, αδυ-
νατούν να συνάψουν καρδιακές σχέσεις. 

Τώρα ήθελα να πω ένα σηµείο, γιατί λέτε για την αντιµετώπιση
της βίας κατά των γυναικών. Ξαναλέω ότι πολύ σωστά και πρέπει
να προστατεύονται οι γυναίκες γιατί είναι οι βασίλισσες της κοι-
νωνίας. Υπάρχει όµως ένα µικρό ζήτηµα, να µας αποσαφηνίσετε
την έννοια του όρου γυναίκα, γιατί µε τον νόµο 4491 του 2017
που ψήφισε η κυβέρνηση Τσίπρα και συνεχίζετε να τον έχετε και
εσείς, πλέον στα µάτια του νόµου γυναίκα µπορεί να είναι και
ένας άνδρας ο οποίος κάνει µια αλλαγή φύλου στο ληξιαρχείο.
Και προφανώς αυτές οι διατάξεις, αν καταλαβαίνω σωστά, έτσι
θα συµπεριλάβουν και αυτές τις περιπτώσεις. 

Σκεφτείτε τώρα τι τραγικές καταστάσεις µπορούν να δηµιουρ-
γηθούν όταν θα υπάρξουν περιπτώσεις διαµονής ανδρών που δη-
λώνουν γυναίκες σε στέγες φιλοξενίας κακοποιηµένων γυναικών.
Κι αυτό το λέω για να θυµίσω και την κυβίστηση του Πρωθυπουρ-
γού ο οποίος θέλησε να ταυτιστεί και να ακολουθήσει πλήρως τη
νέα κυβέρνηση των Ηνωµένων Πολιτειών που θυµήθηκε ξαφνικά
την κοινή λογική ότι υπάρχουν µόνο δύο φύλα. Προφανώς την
περιβόητη στρατηγική ΛΟΑΤΚΙ την οποία υπερασπιζόταν την
άφησε να πάει περίπατο. 

Τώρα για το ζήτηµα της γυναικοκτονίας, θέλαµε απλά να πά-
ρουµε µια θέση, διαφωνώντας µε ορισµένους συναδέλφους, ότι,
κατά την κρίση µας, διαβάθµιση στην αξία της ανθρώπινης ζωής
δεν υφίσταται. Θεωρούµε ότι άνδρες και γυναίκες και µόνο από
το γεγονός ότι είναι άνθρωποι, πρέπει να τυγχάνουν σεβασµού,
αγάπης, αλληλεγγύης και προστασίας. Η προστασία, κατά τη
γνώµη µας, των γυναικών θα πρέπει να εδράζεται στην αυταξία,
την τεράστια αυταξία που έχει ο ίδιος ο όρος και η ιδιότητα του
ανθρώπου και όχι απλά και µόνο από το φύλο. 

Και ξέρετε, όλες οι ζωές έχουν αξία, όλες οι ανθρώπινες ζωές,
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όπως και η αξία του αγέννητου παιδιού, την οποία δυστυχώς η
σύγχρονη καταναλωτική κοινωνία του χρήµατος και του ατοµικι-
σµού κάνει ότι δεν τη βλέπει.

Λοιπόν, θα πρέπει, κατά τη γνώµη µας, µέσω της παιδείας και
µάλιστα, από τα σχολεία και από µικρή ηλικία να επενδύσουµε
ώστε να δηµιουργηθούν άνθρωποι µε ευγένεια, µε τρυφερότητα,
µε λεπτότητα και µε ήθος ψυχής, οι οποίοι να σέβονται και να
υµνούν την αυταξία του ανθρώπου.

Έχω λίγο χρόνο ακόµα. Σας ευχαριστώ. Σε κάποια, ειδικότερα,
επιλεκτικά σηµεία του νοµοσχεδίου που µας έκαναν εντύπωση,
στο άρθρο 5, για τον ακρωτηριασµό των γυναικείων οργάνων,
εντάξει, είναι όχι απλά βαρβαρότητα και φρικαλεότητα, αλλά
είναι αδιανόητο παγκοσµίως να συµβαίνει αυτή η αχαρακτήριστη
πράξη. Θεωρούµε λοιπόν ότι η ρύθµιση την οποία φέρνετε είναι
ατελής και δεν προστατεύει τις γυναίκες. 

Και ξέρετε, γιατί; Αυτό που µας προβληµάτισε είναι χρήση του
ρήµατος «εξαναγκάζει». Η προηγούµενη ισχύουσα διάταξη ανα-
φέρει ότι όποιος «καταπείθει», δηλαδή αντιµετωπίζετε το φαινό-
µενο στον εξαναγκασµό, αλλά αφήνετε έξω από τις περιπτώσεις
όπου κάποιος καταπείθει µια γυναίκα, δηλαδή µπαίνει στον ψυ-
χισµό της, µπαίνει µέσα στη λογική της και την κάνει να πιστεύει
ότι αυτή η βαρβαρότητα και αυτή η φρίκη είναι φυσιολογική και
το αποδέχεται. 

Το λέω για τις περιπτώσεις που οι γυναίκες βρίσκονται υπό κα-
θεστώς εξαναγκασµού και αποφασιστικής επιρροής κλειστών
θρησκευτικών κοινοτήτων και ατόµων που βρίσκονται µέσα σε
αυτές τις κλειστές θρησκευτικές κοινότητες και τις κάνουν να πι-
στεύουν ότι αυτό είναι φυσιολογικό, ότι αυτή η βαρβαρότητα και
αυτή η φρίκη είναι φυσιολογική. Θεωρούµε λοιπόν ότι αυτή η διά-
ταξη είναι άστοχη και δεν πετυχαίνει τον σκοπό της και αφήνει
κερκόπορτα για να συνεχίζεται αυτή η βαρβαρότητα εις βάρος
των γυναικών. 

Τώρα, στο άρθρο 14 -θα παραλείψω κάποια σηµεία λόγω της
πίεσης του χρόνου- µας προβληµατίζει το ζήτηµα της απαγόρευ-
σης της µετατροπής και της αναστολής των ποινών και της χο-
ρήγησης ανασταλτικού αποτελέσµατος στην έφεση. Ξέρετε, το
δικαίωµα για άσκηση έφεσης είναι κατοχυρωµένο και συνεπάγε-
ται τουλάχιστον σε έναν βαθµό το αυτονόητο δικαίωµα ότι αυτός
που θα την ασκήσει θα τύχει και τη χορήγηση του ανασταλτικού
αποτελέσµατος. Εσείς τι κάνετε τώρα; Καταργείτε το τεκµήριο
αθωότητας. Όταν στην ουσία αποκλείετε τη δυνατότητα χορή-
γησης ανασταλτικού αποτελέσµατος, τότε ποιος ο λόγος κά-
ποιος να ασκήσει έφεση; 

Επίσης, στην παράγραφο 5 του ίδιου άρθρου, για τα κακουρ-
γήµατα της ενδοοικογενειακής βίας, τα οποία τα εισάγετε απευ-
θείας στο ακροατήριο µε το άρθρο 309, καταστρατηγείτε το
ενδιάµεσο στάδιο των δικαστικών συµβουλίων. Μα τι είστε; Από
µόνοι σας, έτσι το αποφασίζετε και το καταστρατηγείτε;

Άρθρο 25, αντικατάσταση, λέει, αναµορφωτικών µέτρων των
ανηλίκων µε περιορισµό σε ειδικό κατάστηµα κράτησης µε µέγι-
στη διάρκεια τα τρία έτη. Εδώ θα έπρεπε να βελτιώσετε τα ανα-
µορφωτικά µέτρα και όχι απευθείας να πάτε σε περιορισµό σε
ειδικό κατάστηµα κράτησης. Αυτό είναι πρόληψη. Η κράτηση, ει-
δικά στους ανήλικους, πρέπει να είναι το τελευταίο, τελευταίο
µέτρο. Εδώ θέλουµε να βοηθήσουµε τις παιδικές ψυχές.

Άρθρο 36, ζήτηµα της κατ’ εξαίρεση υπέρβασης της µέγιστης
διάρκειας προσωρινής κράτησης ανηλίκου και αντικατάσταση
των περιοριστικών όρων µε προσωρινή κράτηση. Αναφέρθηκε,
και πολύ έντονα και πολύ σωστά, ότι εξαντλείτε την έννοια της
καταστολής στις πλάτες των ανηλίκων. Ο εγκλεισµός στη φυλακή
δεν µειώνει σε καµία των περιπτώσεων ούτε αποτρέπει την
εγκληµατική συµπεριφορά. Τραυµατίζει την ψυχοσύνθεση των
νέων και τους στιγµατίζει και δυστυχώς τους κάνει και πιο επιρ-
ρεπείς στο έγκληµα. 

Μετατρέπεται δυστυχώς η προσωρινή κράτηση σε ποινή, πρά-
γµα απαράδεκτο. Γυρίζετε πίσω πολλά χρόνια τον νοµικό πολιτι-
σµό µας. Οι καρδιές, να ξέρετε, των παιδιών και των ανήλικων
αγριεύουν, γιατί η πολιτεία δεν στέργει επάνω τους, δεν ασχο-
λείται όπως πρέπει. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφέρω εν συντοµία κάποια ζητή-
µατα που προέκυψαν από τις συζητήσεις των επιτροπών. Δοµές

προστασίας των κακοποιηµένων γυναικών στην Ελλάδα είναι
µόνο είκοσι. Είναι δυνατόν; Επιµελητές ανηλίκων σε όλη την Ατ-
τική µόνο εννιά. Δεκαοκτώ ή δεκαεννιά φορές έχει τροποποιηθεί
ο Ποινικός Κώδικας από το 2019, οποία ανασφάλεια δικαίου. Σπί-
τια του παιδιού υπάρχουν µόνο τρία σε Αθήνα, Πειραιά και Θεσ-
σαλονίκη. 

Επίσης, κοινώς όλοι οι φορείς συµφώνησαν ότι η διαβούλευση
ήταν προσχηµατική, για τα µάτια του κόσµου, και εξαιρετικά
µικρή µέσα σε χρόνο εορτών. Όλοι συµφώνησαν ότι υπάρχουν
νοµοτεχνικά προβλήµατα και είναι µια κακή µετάφραση κοινοτι-
κής Οδηγίας, µε αόριστες έννοιες, και η προσωρινή κράτηση στα
πληµµελήµατα ενδοοικογενειακής βίας ήταν µια υπερβολή.

Και κάποια προβλήµατα επίσης αναδείχθηκαν, όπως ότι δεν
καταγράφονται οι ειδικοί παράγοντες που προκαλούν κάθε
έγκληµα. Οπότε λοιπόν κάθε προσπάθεια αντεγκληµατικής πολι-
τικής είναι καταδικασµένη σε αποτυχία, αν δεν ψάξουµε να
βρούµε τα αίτια, γιατί οι γυναίκες υφίστανται βία, για ποιον λόγο.
Επίσης, υποστελέχωση παντού, από επιµελητές ανηλίκων έως τις
δοµές προστασίας κακοποιηµένων γυναικών και ανηλίκων. Και να
θυµίσω ότι ο Πρόεδρος του ΔΣΑ έφερε στατιστικά, σύµφωνα µε
τα οποία προκύπτει ότι έχουν αυξηθεί τα ανεξιχνίαστα εγκλήµατα
από το 2019.

Είναι πραγµατικά ένα απαράδεκτο νοµοσχέδιο και είναι ευκαι-
ρία να το αποσύρετε τώρα για να διαφυλάξετε την πολιτική και
νοµοθετική σας αξιοπρέπεια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Ρούντα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», δε-
κατέσσερις µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Πλωµαρίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο και
καλή χρονιά.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τώρα καλείται στο Βήµα εκ µέρους της Πλεύσης Ελευθερίας

η ειδική αγορήτρια κ. Ελένη Καραγεωργοπούλου.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, µε εντελώς προκλητικό

τρόπο, προσβλητικό προς τα θύµατα της ενδοοικογενειακής
βίας, εισάγεται σήµερα το παρόν νοµοσχέδιο σε ψηφοφορία, πα-
ρότι έχουµε αντιλέξει και έχουµε διαµαρτυρηθεί σε όλη τη διάρ-
κεια συζήτησής του στις επιτροπές για τους λόγους που
αναπτύξαµε εκεί και για τους λόγους που θα συνεχίσουµε και σή-
µερα να αναπτύσσουµε. Ήδη η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας ανήγγειλε σε παρέµβασή της ότι θα καταθέσουµε και
ένσταση αντισυνταγµατικότητας. 

Κανένας σχεδιασµός, καµία ουσιαστική βούληση να αφου-
γκραστείτε την πολυπρόσωπη άσκηση βίας κατά των θυµάτων
ενδοοικογενειακής βίας, αγνοώντας επιδεικτικά την εκτίναξη του
φαινοµένου, ειδικά µετά την ψήφιση του ν.4800/2021 περί συνε-
πιµέλειας και όπως αυτός ο νόµος ακολούθως εκ του πρόχειρου
ενισχύθηκε µε τους ν.5090, ν.5108 και ν.5143 του 2024. Δεν έχει
στεγνώσει το µελάνι αυτό ακόµα και µε το παρόν νοµοσχέδιο επι-
χειρείτε δήθεν να ενσωµατώσετε -µερικώς τελικά οµολογήσατε-
την Οδηγία 2024/1385, µερικώς γιατί εξηγήσατε ότι ένα άλλο
Υπουργείο, το Οικογένειας και Κοινωνικής Συνοχής, θα επιδιώξει
να ενσωµατώσει κάποιες ακόµα διατάξεις, χωρίς αυτό να προκύ-
πτει ωστόσο από πουθενά.

Άτεχνα, πληµµελώς, κάποια άρθρα της Οδηγίας εισάγονται µε
το παρόν νοµοσχέδιο, εγείροντας πάρα πολλά ερωτηµατικά σε
σχέση µε την ορθή ενσωµάτωση τελικά των σχετικών διατάξεων
της Οδηγίας, αν και ρυθµίζει ζητήµατα που έχουν ήδη ρυθµιστεί
µε τον νόµο που εισήχθη µε τη σύµβαση της Κωνσταντινούπολης
το 2018, αυτήν που εντελώς ντροπιαστικά, πραγµατικά, παραµέ-
νει ανεφάρµοστη στην Ελλάδα. 

Ταυτόχρονα, αγνοείτε το πόρισµα έκθεση καταπέλτης της Επι-
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τροπής GREVIO της Ανεξάρτητης Αρχής Παρακολούθησης της
Εφαρµογής της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης από τα κράτη
µέλη, έτους 2023. Επτά άρθρα επίσης του νοµοσχεδίου δεν τέ-
θηκαν ποτέ σε διαβούλευση, αλλά προστέθηκαν αίφνης στο κα-
τατεθέν σχέδιο νόµου ως νέα άρθρα. Γι’ αυτό και το φερόµενο
για ψήφιση σχέδιο νόµου αποτελείται από ενενήντα δύο και όχι
ογδόντα πέντε άρθρα. 

Χωρίς συγκρότηση νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής, µε κα-
τακραυγή πλήρη από όλους τους φορείς που παρέστησαν, πλην
ενός φορέα, στη διάρκεια της ακρόασης φορέων, οι οποίοι σας
κατακεραύνωσαν, γιατί στην πραγµατικότητα δεν είναι ένα νοµο-
σχέδιο που θα εξαλείψει το φαινόµενο της έµφυλης βίας, παρα-
λείποντας επιδεικτικά µάλιστα το άρθρο 48 για την αποτροπή του
victim blaming εντός των δικαστικών αιθουσών, υποθέσεις σε-
ξουαλικής βίας στο άρθρο 35, που αφορά ειδικά µέτρα για την
πρόληψη του βιασµού και την προώθηση της συναίνεσης, το
άρθρο 36 για την κατάρτιση επαγγελµατιών και πληθώρα άρθρων
που επισηµαίνουν την ανάγκη λήψης στοχευµένων µέτρων υπο-
στήριξης, τόσο σε θύµατα σεξουαλικής βίας και ακρωτηριασµού
γυναικείων γεννητικών οργάνων, ακόµα και σεξουαλικής παρε-
νόχλησης στην εργασία µε το άρθρο 28.

Επιχειρείτε συνεπώς την ψήφιση ενός σχεδίου νόµου χωρίς
διαβούλευση, µε οργανισµούς, φορείς, συλλογικότητες σε δια-
τοµεακή συνεργασία, όπως σας έχει κατ’ επανάληψη ζητηθεί µε
συναρµόδιους δηµόσιους φορείς, όπως είναι και το Ινστιτούτο
Υγείας του Παιδιού, η Γενική Γραµµατεία Ισότητας Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων, για την τελική εκπόνηση ενός σχεδίου νόµου, που
θα µπορούσε να ανακουφίσει τα θύµατα έµφυλης βίας και να
αποτρέψει τη δηµιουργία νέων θυµάτων.

Για την προστασία της ανηλικότητας,  στο όνοµα της οποίας
νοµοθετείτε, δεν έχετε προηγουµένως προκαλέσει συζητήσεις
µε τους πρώτους φορείς που θα µπορούσαν εποικοδοµητικά να
ξεκινήσουν έναν διάλογο στα σχολεία, στις οργανώσεις παιδικής
προστασίας. 

Βασική παράλειψη -που επιµελώς φροντίζετε- είναι η ενασχό-
ληση νοµοθετικά και µε την πιο ακραία µορφή βίας εναντίον των
γυναικών, την γυναικοκτονία. Αρνείστε ακόµα και τη συζήτηση
επίκαιρων ερωτήσεων -τριάντα τέσσερις στον αριθµό- που έχει
καταθέσει η Ζωή Κωνσταντοπούλου. Και καµία εµφάνιση του
Πρωθυπουργού, σαν να µην υπάρχει η ερώτηση. Χωρίς να ση-
µαίνει, φυσικά, ότι το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο περιλαµβάνει
άλλου είδους διατάξεις -που θα έπρεπε- προσεγγίζοντας άλλου
είδους µορφές βίας κατά των γυναικών. 

Η ρύθµιση των όρων ζωής παιδιών που αποτελούν θύµατα του
όλου δικαιικού συστήµατος και µιας κοινωνίας που έχει χάσει τον
προσανατολισµό της, αρνείστε σιωπηρά να εννοήσετε και να λά-
βετε µέτρα ότι δεν πρέπει να αντιµετωπίζεται ως επιβράβευση ή
τιµωρία οποιουδήποτε τρίτου -ακόµη και του ίδιου του γονέα του-
αλλά αντιθέτως, πρέπει να αποφασίζεται µε γνώµονα το βέλτιστο
συµφέρον του παιδιού. 

Συνεπώς, αποφάσεις όπως αλλαγή του τόπου κατοικίας ενός
παιδιού, που από µόνες τους συνιστούν µια τραυµατική συνθήκη
για ένα παιδί, οφείλουν να λαµβάνονται µόνο σε περιστάσεις που
αυτό κρίνεται απολύτως αναγκαίο για την προστασία του ίδιου
του παιδιού, όπως για παράδειγµα περιστάσεις επικινδυνότητας
του γονεϊκού περιβάλλοντος και µόνο. 

Χαρακτηριστικά είναι όσα αναφέρει η έκθεση της ειδικής ειση-
γήτριας για τη βία κατά των γυναικών και των κοριτσιών, τις αιτίες
και τις συνέπειές της. Είναι η έκθεση της Reem Alsalem, που υπο-
βλήθηκε στο Συµβούλιο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και η οποία
πραγµατεύεται τη σχέση µεταξύ των υποθέσεων επιµέλειας, βίας
κατά των γυναικών, βίας κατά των παιδιών, µε έµφαση στην κα-
τάχρηση του όρου γονεϊκή αποξένωση και παρόµοιων ψευδοεν-
νοιών. 

Ειδικά στο πλαίσιο εκτέλεσης αποφάσεων επιµέλειας υπέρ του
γονέα που προβάλλει τον ισχυρισµό ότι είναι αποξενωµένος, σε
υποβληθείσες αναφορές από την Αυστραλία, την Αυστρία, αλλά
και άλλες χώρες, έχει γίνει γνωστό ότι οι Αστυνοµικές Υπηρεσίες
Παιδικής Προστασίας, επιβάλλουν εντολές πρόσβασης και επι-
µέλειας σε περιπτώσεις που εµφανώς το παιδί δεν επιθυµεί να
συµµορφωθεί, τραυµατίζοντας σωµατικά και ψυχικά τόσο το

παιδί όσο και τη µητέρα. Αυτό θέλετε να συµβαίνει; Τελικά, είναι
ένα νοµοσχέδιο κυµατοθραύστης της κοινωνικής αγανάκτησης
ή µήπως συγκαλύπτει τις ρίζες της έµφυλης καταπίεσης και τις
ευθύνες του κράτους και των θεσµών; 

Οµολογήσατε -αφού σας κατακεραύνωσαν σχετικά µε το θέµα
αυτό, τόσο οι φορείς όσο και η Αντιπολίτευση- ότι τα Σπίτια του
Παιδιού είναι υποστελεχωµένα και υπολειτουργούν. Και τι αντι-
τάξατε; Ότι µεριµνάτε µε το άρθρο 34 για την παράσταση πρα-
γµατογνώµονα, υπηρετούντος  στην αρµόδια Γενική Περιφερεια-
κή Αστυνοµική Διεύθυνση, κατά την εξέταση του ανήλικου θύµα-
τος ως µάρτυρα. Και είναι αρκετό; Θα κάνετε τα ουρλιαχτά των
παιδιών να σιγάσουν, όταν δικαστές έχουν αποφασίσει να επι-
στρέφουν στον καταγγελλόµενο για κακοποίηση, γονέα; 

Όσο αργείτε, κύριοι της Κυβέρνησης, τόσο καταδικάζετε τους
πολίτες αυτής της χώρας και τους ανθούς της στην απελπισία,
εξεγείροντας την οργή όλων µας. Μισή κουβέντα µε αυτό το
άρθρο και νοµίζετε ότι θα γίνει πέπλο προστασίας, στον αντίποδα
της ανυπαρξίας δοµών στήριξης, διάλυσης υπηρεσιών κοινωνι-
κής φροντίδας, ανεπάρκειας νοµικού πλαισίου, δικαστικής ατι-
µωρησίας, συγκάλυψης δραστών έµφυλων εγκληµάτων και ενο-
χοποίησης των θυµάτων ανισότητας, διακρίσεων στην εργασία. 

Αντ’ αυτών παραλείπετε όσα οι φορείς κατ’ επανάληψη έχουν
προτείνει και είναι στη σωστή κατεύθυνση. Τα έχουµε επισηµάνει
και στη διάρκεια της συζήτησης στις επιτροπές και είναι τα εξής:
Δηµιουργία ειδικής υπηρεσίας σε εικοσιτετράωρη τηλεφωνική
γραµµή υποστήριξης και κέντρα σε κάθε γειτονιά που θα υποδέ-
χονται τα θύµατα έµφυλης βίας και θα τα συνδράµουν στην δια-
δικασία της καταγγελίας, σε διαρκή διασύνδεση µε εισαγγελίες
ενδοοικογενειακής βίας και ξενώνες φιλοξενίας. Οικογενειακά δι-
καστήρια. Άµεση υποχρεωτική παραποµπή κάθε καταγγελίας
που γίνεται στην Αστυνοµία σε εισαγγελέα ενδοοικογενειακής
βίας. Ξενώνες, κέντρα φιλοξενίας σε κάθε γειτονιά µε επαρκείς
θέσεις, υποδοµές και προσωπικό. Άµεση δωρεάν παροχή ψυχο-
λογικής στήριξης νοµικής βοήθειας. Μέτρα οικονοµικής στήρι-
ξης. Άµεση εκδίκαση υποθέσεων έµφυλης ενδοοικογενειακής
βίας και όχι µετά από δύο και τρία χρόνια. Δηµιουργία επίσηµου
µηχανισµού καταγραφής γυναικοκτονιών και περιστατικών έµφυ-
λης βίας. Δικαιοσύνη για τις επιζώσες, τα θύµατα και τις οικογέ-
νειές τους. Διορισµό ψυχολόγων και κοινωνικών λειτουργών σε
σχολεία, σε σχολές, σε χώρους εργασίας, σε πανεπιστηµιακά
ιδρύµατα. Έρευνα. Συµµετοχή όλων. 

Επίσης, επισηµάνθηκε από τους φορείς στη διάρκεια ακρόα-
σης στην επιτροπή µας, ότι η χώρα µας δεν διαθέτει καµία ειδική
υποστήριξη για θύµατα σεξουαλικής βίας ούτε για θύµατα ακρω-
τηριασµού γυναικείων γεννητικών οργάνων. 

Ειδικά για την αξιολόγηση και διαχείριση κινδύνου σε εγκλή-
µατα ενδοοικογενειακής βίας που προβλέπει το άρθρο 23α, για
να τεθεί σε εφαρµογή πρέπει πρώτα να εκδοθεί µια ΚΥΑ έξι συ-
ναρµόδιων υπουργείων που δεν έχει ακόµη εκδοθεί εδώ και δέκα
µήνες µετά την ψήφιση του ν.5090/24. Ακόµη και αυτό καθυστε-
ρεί. Αυτή είναι η επιτάχυνση της δικαιοσύνης, για την οποία µας
µιλάτε. 

Η αναφορά στο άρθρο 11 του παρόντος νοµοσχεδίου περί δια-
δικασίας αποζηµίωσης, δείχνει ακριβώς την αλαζονική σας στάση
µε την οποία κρύβετε την αλήθεια. Δεν έχουν ακόµα εκδοθεί εδώ
και εξίµισι χρόνια, οι δύο ΚΥΑ που προβλέπονταν από την Κύ-
ρωση της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης µε το ν.4531/18
άρθρο 4, για να τεθούν σε εφαρµογή οι προβλέψεις για την απο-
ζηµίωση θυµάτων τόσο για ψυχολογική υποστήριξη όσο και για
τη δυνατότητά τους µετεγκατάστασης σε ασφαλές περιβάλλον. 

Η GREVIO σχολιάζοντας µάλιστα στην έκθεσή της τα δεδο-
µένα που τέθηκαν υπ’ όψιν της, σχετικά µε τις αποζηµιώσεις σε
θύµατα έµφυλης βίας στη χώρα µας, παρατηρεί πως δείχνουν
ότι ο µηχανισµός επικουρικής αποζηµίωσης στην Ελλάδα, παρου-
σιάζει σηµαντικές ελλείψεις που εµποδίζουν τις γυναίκες να
έχουν πρόσβαση σε αυτόν. Φυσικά και η GREVIO στις εβδοµήντα
µία συστάσεις της λέει πολλά ακόµα, τα οποία παντελώς αγνοείτε
και δεν φαίνεται ότι στο παρόν νοµοσχέδιο έχουν ληφθεί υπ’ όψιν
κατ’ ελάχιστο. 

Πουθενά δεν γίνεται µνεία για την ανάγκη κατάρτισης ανακρι-
τικών υπαλλήλων και εισαγγελέων που θα διερευνούν τη δυνα-
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τότητα ποινικής διαµεσολάβησης, ώστε να είναι σε θέση να διε-
νεργούν αξιολογήσεις κινδύνου και να λαµβάνουν και να προτεί-
νουν µέτρα προστασίας των θυµάτων, καθώς και να ανιχνεύουν
τις εκβιασθείσες πειθαναγκασµένες συναινέσεις έναρξης της ποι-
νικής διαµεσολάβησης. Εννοείται ότι παραβιάζεται το άρθρο 48
της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης, η οποία έχει καλέσει τη
χώρα µας µέσω της GREVIO, να απαγορεύσει τις υποχρεωτικές
εναλλακτικές διαδικασίες επίλυσης διαφορών µεταξύ δράστη -
θύµατος για όλες τις µορφές βίας που καλύπτονται από το πεδίο
εφαρµογής της παρούσας σύµβασης. 

Ένα ζήτηµα ενδοοικογενειακής βίας που αφορά σε παραβίαση
ανθρωπίνου δικαιώµατος, είναι ζήτηµα ιδιωτικής διαφοράς που
µπορεί να αποτελέσει αντικείµενο ποινικής διαµεσολάβησης;
Είναι τέτοιο; Μπορεί να είναι; Ακούσατε τους φορείς τι λένε; Γιατί
σας ζητούν την κατάργησή του; Και εν πάση περιπτώσει, γιατί
σας ζητούν να γίνει µια ουσιαστική συζήτηση, την οποία ποτέ δεν
έχετε κάνει για να αντιµετωπίσετε τα φαινόµενα της έµφυλης
βίας σε βάθος όχι επιδερµικά, ορίζοντας τον εισαγγελέα, τον
ανακριτικό υπάλληλο να αποφασίσει σε πέντε λεπτά που θα δει
την επιζώσα, αν πρέπει να ξεκινήσει η διαδικασία της ποινικής
διαµεσολάβησης ή όχι; 

Και τα αντίποινα που θα έχει να υποστεί; Η ψυχολογική στήριξη
που χρειάζεται, έχοντας απέναντί της τον θύτη; Διότι απέναντί
της θα τον βρει στην ποινική διαµεσολάβηση. Και πως θα εφαρ-
µοστεί ο κανόνας που ισχύει στη διαµεσολάβηση εν γένει και δεν
τον εξαιρούµε σε αυτές τις περιπτώσεις, η αρχή της ευθυδικίας,
ότι όλα τα µέρη ισότιµα θα πρέπει να συµµετέχουν στη διαδικα-
σία; Πώς ισότιµα; Οικονοµικά ισότιµα, ψυχικά ισότιµα; Πώς µε
ποιον τρόπο, όταν απειλούνται, όταν εκβιάζονται, όταν φοβούνται
τα αντίποινα για τα παιδιά τους, όταν σύρονται σε αυτή τη διαδι-
κασία; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να σας διακόψω για
µισό λεπτό, για να καλωσορίσουµε ένα σχολείο, διότι περιµένουν
και άλλα στη συνέχεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βε-
νιζέλος», είκοσι οκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Πάτρας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας ευχόµαστε καλή πρόοδο. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίστε, κυρία Καραγεωργοπούλου.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ελπίζω να έχω κάποια ανοχή στον χρόνο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Προφανώς. Αυτό είναι

από την αρχή δεδοµένο. 
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Το Σύνταγµα υπερασπίζεται

την ισότητα. Όµως, προϋπόθεση είναι να υπάρχει στην πραγµα-
τική ζωή. Ο µέσος Έλληνας οικογενειάρχης θεωρεί δεδοµένο ότι
είναι ο στύλος, η κεφαλή του σπιτιού µε τη χρήση και ιδίως την
κατάχρηση της εξουσίας του αυτής, να είναι ευρέως διαδεδο-
µένη αποδεκτή και ανεκτή. 

Θα αφήσουµε την ελληνική οικογένεια να µεγαλώνει αφέντες
δολοφόνους; Ακόµα και από το έρκος των οδόντων πολιτικού νο-
µοθέτη, δηλαδή ρυθµιστή νοµικού πλαισίου της ζωής των πολι-
τών, έχει ξεφύγει το απίθανο, το απάνθρωπο και αποκρουστικό
«ο κακοποιητής σύζυγος µπορεί να είναι καλός γονιός». Όταν ο
άνδρας απατά τη γυναίκα του, τη δέρνει ή την κακοποιεί, το παιδί
έχει το δικαίωµα να µεγαλώνει εξίσου και µε τους δύο γονείς;
Όταν καθηγητής ψυχίατρος και Υφυπουργός Υγείας της Κυβέρ-
νησής σας έχει την άποψη ότι η γυναικοκτονία έχει βιολογική
βάση, είναι η φύση των πραγµάτων το αρσενικό να είναι επιθε-
τικό; Αλήθεια, σε όλη την πανίδα το κάθε µορφή εµβίου όντος,
το αρσενικό είναι πιο επιθετικό, γιατί στη φύση αυτό είναι που κυ-
νηγάει την τροφή και αναλαµβάνει την επιθετική διεκδίκηση, το
θηλυκό είναι για άλλες δουλειές, για να τίκτει. Δηλαδή, γίνεται
στην αγέλη. Είτε γίνεται στην αγέλη είτε γίνεται σε δυαδική
µορφή, που έχουµε στο homo sapiens, που δεν έχει αντιληφθεί
ότι άλλο η αγέλη και άλλο η κοινωνία ισότιµων ανθρώπων ποιο

Σύνταγµα, ποια άρθρα του προασπίζουν την ισότητα των φύλων,
τα ίσα δικαιώµατα των ασθενέστερων µε τα ισχυρότερα µέλη της
ανθρώπινης πολιτείας; 

Θα ζητούσαµε µε την ευκαιρία της ενσωµάτωσης της Οδηγίας
να προχωρήσουµε ένα βήµα παραπέρα, ένα βήµα µπροστά, προς
εξασφάλιση και πραγµάτωση της ισότητας των φύλων, µε την
επιπλέον προστασία του βιολογικά και κοινωνικά ασθενέστερου,
δεύτερου αρχικού µέλους του πυρήνα της οικογένειας της γυ-
ναίκας, να κατοχυρωθεί νοµικά ο όρος «γυναικοκτονία» ως ιδιώ-
νυµο έγκληµα, ως έγκληµα µε χαρακτηριστικά φύλου. 

Η ΕΛΑΣ, µας λέτε, θα προβαίνει στην άµεση διερεύνηση περιε-
χοµένου αναφοράς, ενεργώντας σύµφωνα µε την παράγραφο 2
του άρθρου 245 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας σε περίπτωση
καταγγελίας περιστατικού έµφυλης βίας. Θα ενηµερώνει, θα υπο-
βάλλει το προανακριτικό υλικό στον αρµόδιο εισαγγελέα µετά
την ολοκλήρωση της αυτεπάγγελτης προανάκρισης. Πού θα
εφαρµοστούν αυτά τα ευχολόγια; Αυτά που γράφετε στους κώ-
δικες πού εφαρµόζονται;

Ποια αστυνοµικά τµήµατα προβαίνουν στις δέουσες νοµικές
ενέργειες; Ποιο; Αυτό της Οµονοίας, που αστυνοµικός κακοποί-
ησε το 2019 µέχρι θανάτου γυναίκα µε κινητικές αναπηρίες; Που
πλέον προσφάτως, τον Ιούλιο του 2024, τριαντάχρονη κατήγγειλε
απόπειρα βιασµού εναντίον της στο ίδιο το Αστυνοµικό Τµήµα,
αλλά η Αστυνοµία όχι µόνο επέδειξε αδιαφορία, αλλά διέρρευσε
και το βίντεο της επίθεσης στα µέσα µαζικής επικοινωνίας χωρίς
τη συναίνεσή της; Που τρεις αστυνοµικοί κάθισαν στο σκαµνί για
τον βιασµό το 2022 µιας δεκαεννιάχρονης µέσα στο ίδιο ΑΤ; Που
ένας εικοσιδιάχρονος ένστολος, του ίδιου Αστυνοµικού Τµήµα-
τος της Οµόνοιας ξυλοκόπησε άγρια νεαρή κοπέλα που αναζη-
τούσε τον Αφρικανό φίλο της, την πέταξαν στα κρατητήρια, την
κατηγόρησαν για διατάραξη λειτουργίας δηµόσιας περιουσίας
και για βία κατά υπαλλήλων; 

Ποια δείγµατα γραφής έχει ο πολίτης, µε βάση τα οποία πολ-
λάκις καταδικάστηκε η χώρα µας από το ΕΔΑ, για να στηριχθεί
στην αρωγή της ΕΛΑΣ, όταν µέλη κυκλωµάτων trafficking και ελ-
ληνικής µαφίας ανήκουν στις τάξεις της, όταν βιαστές των ίδιων
των παιδιών τους είναι αστυνοµικοί που απολαµβάνουν ακόµα και
της ασυλίας της Βουλής των Ελλήνων, υπό την Προεδρία του
άρτι προσφάτως τέως Προέδρου της Βουλής των Ελλήνων και
υποψηφίου για την Προεδρία της Δηµοκρατίας κ. Τασούλα; 

Για τα αδικήµατα που ενέχουν στοιχεία βίας ή στρέφονται κατά
της γενετήσιας ελευθερίας, όπως η ανθρωποκτονία, η σωµατε-
µπορία, ο βιασµός, η απόπειρα ανθρωποκτονίας, η ενδοοικογε-
νειακή βία, η παιδοφιλία το Υπουργείο Δικαιοσύνης φέρνει
διάταξη για τα δικαστικά συµβούλια. Διάταξη-προσθήκη στο
άρθρο 110 που προβλέπει ενηµέρωση και δικαίωµα αντιλόγου
στα θύµατα και στους συγγενείς θυµάτων για την αποφυλάκιση
εγκληµατιών. Πάρα πολύ ωραία, θα ακούγεται το θύµα, δηλαδή. 

Πολλά έχω να πω, ο χρόνος πιέζει. Το να ακούγονται τα θύ-
µατα οι κακοποιηθέντες, οι βιασµένοι, να ακούγονται οι οικείοι
των δολοφονηµένων είναι ένα βήµα. Θα ακούγονται αυτά που λέ-
γονται; Θα λαµβάνονται υπ’ όψιν από την πολιτεία, από τη δικαιο-
σύνη ή θα απορρίπτονται αναιτιολόγητα ή αιτιολογηµένα οι
ενστάσεις των θυµάτων; Προβλέπεται κάτι από τη σχετική διά-
ταξη; Ή αλλιώς, αν δεν προβλέπεται οτιδήποτε, τότε είναι κενό
γράµµα και ένα κενό γράµµα µέσα σε ένα δικαιικό σύστηµα που
νοσεί και παραβιάζει συστηµατικά τα ανθρώπινα δικαιώµατα και
τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης. 

Εξάλλου µας κάνει να διαµαρτυρόµαστε εντονότατα, να θέ-
τουµε ζητήµατα συνταγµατικότητας και να αρνούµαστε να συ-
µπράξουµε σε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο κόλαφο για την ενδο-
οικογενειακή βία, για την έκφυλη βία, για τα δικαιώµατα όλων των
πολιτών των Ελλήνων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε τώρα.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Θα δευτερολογήσω και θα

συµπληρώσω για κάποιες διατάξεις ειδικά που αφορούν στο Κτη-
µατολόγιο, γιατί δυστυχώς αυτό δεν είναι ένα νοµοσχέδιο που
αφορά στην ενδοοικογενειακή βία αµιγώς. Είναι πολυνοµοσχέ-
διο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Καλείται τώρα στο Βήµα ο τελευταίος εκ των ειδικών αγορητών
και των εισηγητών, ο κ. Πέτρος Δηµητριάδης από την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα των Σπαρτιατών και αµέσως µετά τον λόγο θα
πάρει ο Γενικός Γραµµατέας της Κεντρικής Επιτροπής του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Κουτσούµπας.

Ορίστε, κύριε Δηµητριάδη, έχετε τον λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω

την αγόρευση µου θέλω να θίξω ένα ζήτηµα που ετέθη προηγου-
µένως. Επειδή έχουµε εκλογή νέου Προέδρου της Βουλής, ο
οποίος εξελέγη και τον συγχαίρω για την επιτυχία του και του εύ-
χοµαι καλή επιτυχία, θέλουµε να θίξουµε ένα ζήτηµα στη Διά-
σκεψη των Προέδρων. Θα πρέπει κάτι να γίνει µε τις λήψεις των
προθεσµιών στη συζήτηση των νοµοσχεδίων. Δεν µπορεί σοβα-
ρότατα νοµοσχέδια, όπως αυτό εδώ, να συζητούνται µε κατεπεί-
γουσες διαδικασίες υπό ασφυκτική πίεση του χρόνου, µε απο-
τέλεσµα να αποβαίνει εις βάρος του νοµοθετικού έργου. Θεωρώ,
λοιπόν, ότι σε σηµαντικά νοµοσχέδια θα πρέπει να δίνεται µια
άνεση χρόνου, ώστε και οι φορείς να διατυπώνουν πιο άνετα τις
απόψεις τους και κυρίως και οι αγορητές να έχουµε µεγαλύτερη
άνεση χρόνου στη διατύπωση των απόψεών µας και στις παρα-
τηρήσεις µας. Αυτό να ληφθεί υπ’ όψιν, παρακαλώ. Είναι επί της
διαδικασίας και θα ήταν καλό να τεθεί σε εφαρµογή µε την ανά-
ληψη των καθηκόντων του νέου Προέδρου της Βουλής.

Τώρα επί του νοµοσχεδίου, συζητούµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο
ερανιστικό, το οποίο ρυθµίζει µία πληθώρα νοµικών ζητηµάτων
µε, κατά την άποψή µου, πρόχειρο και βεβιασµένο τρόπο. Μάλι-
στα, θα ήθελα να πω ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν είναι
αποτέλεσµα διεργασιών νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής και
δεν µπορώ να καταλάβω για ποιον λόγο απαξιώνουµε τις νοµο-
παρασκευαστικές επιτροπές.

Δεύτερον, υπήρξε µεν µια τυπική αλλά όχι επαρκής διαβού-
λευση. Να πω ότι το νοµοσχέδιο τέθηκε σε διαβούλευση την εορ-
ταστική περίοδο, αφορούσε πάρα πολλούς φορείς και κυρίως
συζητήθηκε, όπως είπα και πριν, µε µια εντελώς βιαστική διαδι-
κασία, µε αποτέλεσµα πάρα πολλοί φορείς να έχουν και διαµαρ-
τυρίες.

Να πω, λοιπόν, ότι το παρόν νοµοσχέδιο ουσιαστικά δέχθηκε
πυρά όχι µόνο από ολόκληρη την Αντιπολίτευση αλλά και από το
σύνολο των φορέων της νοµικής επιστήµης, από τις ενώσεις δι-
καστών και εισαγγελέων, από δικηγορικούς συλλόγους, από την
Ένωση Ελλήνων Ποινικολόγων, ακόµα και από τις γυναικείες ορ-
γανώσεις, που υποτίθεται έρχεται αυτό το νοµοσχέδιο να τις προ-
στατεύσει, να προστατεύσει τα δικαιώµατα των γυναικών. Ακόµα
και αυτές οι οργανώσεις είχαν σοβαρότατες ενστάσεις. Αυτή,
λοιπόν, η συνολική αντίθεση στο νοµοσχέδιο και οι επικρίσεις που
δέχτηκε θα πρέπει να προβληµατίσουν σοβαρά το Υπουργείο
αναφορικά µε την ποιότητα του νοµοσχεδίου. Είναι κάτι πάρα
πολύ σοβαρό. Όταν όλοι ασκούν κριτική, κάτι δεν πάει καλά. Θα
πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν.

Το πρώτο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου λέγεται πως εφαρµόζει,
ενσωµατώνει την Οδηγία 2024/1385, η οποία σχετίζεται µε την
αντιµετώπιση νέων µορφών βίας κατά των γυναικών. Θα ήθελα
να πω ότι ουσιαστικά έχουµε µια αποσπασµατική ενσωµάτωση
της Οδηγίας, διότι από το σύνολο της Οδηγίας ενσωµατώνετε
µόνο διατάξεις που αφορούν το ποινικό σκέλος. Θα ήθελα να πω
το εξής, ότι η Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης προβλέπει ένα
ολιστικό πλαίσιο αντιµετώπισης της βίας κατά των γυναικών και
όχι µόνο την αλλαγή των ποινικών διατάξεων επί το αυστηρό-
τερο.

Μάλιστα, θα ήθελα να πω ότι δεν αντιµετωπίζεται, ξέρετε, η
βία κατά των γυναικών µόνο µε αυστηροποίηση των ποινικών δια-
τάξεων, αλλά µε βελτίωση πρώτα απ’ όλα της πρόληψης, µε την
καλύτερη στελέχωση των δοµών κακοποιηµένων γυναικών και κυ-
ρίως, µε ένα ολιστικό πλαίσιο αντιµετώπισης, το οποίο δεν υφί-
σταται, δυστυχώς, αυτή τη στιγµή στην Ελλάδα.

Όσο, λοιπόν, εµείς δεν εστιάζουµε στην πρόληψη και στην κα-
λύτερη αντιµετώπιση όλων των µορφών βίας και εµµένουµε µόνο
στην αυστηροποίηση των ποινικών διατάξεων, θα έχουµε µονί-

µως ένα µη αποτέλεσµα, θα έχουµε µονίµως έναν φαύλο κύκλο
αναποτελεσµατικότητας.

Πρέπει, επίσης, να δούµε τι προκαλεί τη βία. Ξέρετε, η βία κατά
των γυναικών είναι ένα κοινωνικό φαινόµενο και πρέπει να εστιά-
σουµε στα αίτια. Εάν, λοιπόν, δεν το αντιµετωπίσουµε επαρκώς,
τότε πολύ φοβάµαι ότι δεν θα µπορέσουµε ποτέ να αντιµετωπί-
σουµε τη βία των γυναικών και θα έχουµε µόνο αύξηση των πε-
ριστατικών. Όπως πολύ σωστά ειπώθηκε, από το 2021 έχουµε
µονίµως αύξηση και όχι µείωση και θα πρέπει να δούµε για ποιον
λόγο γίνεται αυτό.

Δράττοµαι της ευκαιρίας να πω και κάτι για τον όρο «γυναικο-
κτονία». Επειδή κάποιοι συνάδελφοι είπαν ότι αν τυποποιηθεί
αυτός ο όρος ως ιδιώνυµο αδίκηµα, θα αντιµετωπιστεί η βία κατά
των γυναικών. Για εµένα αυτό είναι λάθος. Ήδη µε το υπάρχον
νοµικό πλαίσιο ή της ανθρωποκτονίας, µπορεί στο πλαίσιο της
ποινικής διαδικασίας ο εισαγγελέας ή ο ανακριτής εάν διαπιστώ-
σει ότι υπάρχει κάποιο κίνητρο που σχετίζεται µε το φύλο, να το
συνεκτιµήσει επαρκώς.

Δεν χρειάζεται, λοιπόν, να το τυποποιήσουµε σε ειδικό αδί-
κηµα.

Και µάλιστα, να πω και κάτι άλλο. Ξέρετε ότι, εκτός από βία
κατά των γυναικών, έχουµε και περιπτώσεις ενδοοικογενειακής
βίας κατά ανδρών. Είχαµε πρόσφατα περίπτωση ενός στρατιω-
τικού. Είχαµε και δολοφονίες. Εκεί πέρα τι θα πούµε; Ότι υπάρχει
ανδροκτονία; Θα γυρίσουµε σιγά-σιγά να επιµερίσουµε τις αν-
θρωποκτονίες σε διάφορες κατηγορίες; Αυτό, κατά την άποψή
µου, προσωπικά, είναι λάθος.

Και κάτι ακόµα. Θα ήθελα λίγο να παρακαλέσω να σταµατήσει
λίγο η στοχοποίηση των ανδρών. Ακούω συνεχώς ότι όλοι οι άν-
δρες έχουµε µέσα µας έναν πατριάρχη που θέλει να δέρνει τις
γυναίκες, να τις υποτάσσει, να τις βιάζει. Σας παρακαλώ πάρα
πολύ λάθος, είναι λάθος αυτό εδώ. Για κάθε άνδρα που κακώς
κακοποιεί µια γυναίκα υπάρχουν εκατοµµύρια άνδρες που σεβό-
µαστε τις γυναίκες.

Πρέπει να γίνει αντιληπτό. Υπάρχουν άνδρες που έχουν οικο-
γένειες, υπάρχουν άνδρες που έχουµε σχέσεις, υπάρχουν άν-
δρες οι οποίοι τιµούν τις γυναίκες. Να σταµατήσει, επιτέλους,
αυτή η στοχοποίηση των ανδρών και ότι όλοι οι άνδρες υποσυ-
νείδητα είµαστε βιαστές, κακοποιητές. Να σταµατήσει αυτό. Είναι
µια γενίκευση, για µένα, απαράδεκτη.

Λοιπόν, θα ήθελα να πω κάτι περί του νοµοσχεδίου. Το νοµο-
σχέδιο έχει την εξής φιλοσοφία, η οποία είναι λανθασµένη, κατά
την άποψή µου, ότι, αν εµείς αυστηροποιήσουµε όλες τις ποινές
που σχετίζονται µε την ενδοοικογενειακή βία, ειδικά εις βάρος
των γυναικών, θα σταµατήσει η βία. Για µένα, αυτό είναι λάθος.

Ενδεικτικό της φιλοσοφίας αυτής είναι και το άρθρο 14, όπου,
εάν κάποιος είναι υπότροπος και του επιβληθεί ποινή άνω των
δύο ετών για πληµµέληµα που σχετίζεται µε τον ν.3500, τότε δεν
προβλέπεται ούτε αναστολή, ούτε µετατροπή, ούτε καν έφεση.
Και θέλω να ρωτήσω: Για ποιον λόγο; Δεν είναι αυτό αδικία; Δη-
λαδή, ένας άνθρωπος ο οποίος είναι υπότροπος -εγώ να το πω-
και µπορεί να οδηγηθεί στη φυλακή, να καταδικαστεί µε λάθος
κρίση του δικαστή, τι θα του πούµε; Μείνε µέσα έως ότου αθωω-
θείς στον β’ βαθµό; Αυτό, για µένα, συνιστά κατάφωρη παρα-
βίαση του τεκµηρίου αθωότητας και δεύτερον, κατάφωρη αδικία,
διότι για σοβαρότερα πληµµελήµατα δεν προβλέπεται κάτι τέ-
τοιο.

Συνιστά, λοιπόν, διάκριση και πολύ φοβάµαι ότι αυτού του εί-
δους η διάταξη, όπως και άλλες διατάξεις που υπάρχουν στο νο-
µοσχέδιο, θα οδηγήσουν σε κύµα προσφυγών στο ΕΔΑΑ για
παραβίαση της ΕΣΔΑ, του τεκµηρίου αθωότητας, το οποίο, ως
γνωστόν, σύµφωνα µε την ΕΣΔΑ, εκτείνεται και στον β’ βαθµό και
παραµένεις, τεκµαίρεσαι ότι είσαι αθώος έως ότου τελεσιδικήσει
η υπόθεση.

Δεν µπορεί, λοιπόν, εµείς το τεκµήριο αθωότητας να το µετα-
τρέπουµε σε τεκµήριο ενοχής και να πρέπει ένας άνδρας που
έχει καταδικαστεί σε πρώτο βαθµό να περιµένει το Εφετείο για
να βγει έξω από τη φυλακή. Για µένα, αυτό είναι δικονοµικά πα-
ραδεκτό και θα πρέπει να το δει το Υπουργείο σοβαρά.

Άλλα προβληµατικά άρθρα τα οποία υπάρχουν. Λοιπόν, το
άρθρο 24 προβλέπει ότι, όταν συζητείται στο Συµβούλιο Πληµ-
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µελειοδικών η υφ’ όρον απόλυση ενός δράστη, να καλείται ο
παθών που υποστηρίζει την κατηγορία.

Αυτό, για µας, δεν είναι σωστό. Δεν θα πρέπει να καλείται και
δεν θα πρέπει να παρεµβαίνει. Εµείς διαφωνούµε µε αυτό, διότι
υπάρχει µεγάλος, σοβαρός κίνδυνος να επηρεάσει το Συµβούλιο
Πληµµελειοδικών και φυσικά, αν δράσει ο παθών, θα έχει -να το
πω έτσι- και κάποια κίνητρα αντεκδίκησης. Θα πρέπει να σταµα-
τήσει αυτό εδώ. Είναι, για µας, προς λάθος κατεύθυνση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Επίσης, ως προς το άρθρο 25 που αφορά στη µετατροπή ανα-
θεωρητικών µέτρων, εάν λοιπόν ασκηθεί ποινική δίωξη για κα-
κούργηµα, τότε µπορεί να µετατραπούν οι περιοριστικοί όροι σε
προσωρινή κράτηση. Δηλαδή, εδώ πέρα τι έχουµε; Η ποινική
δίωξη, που, ως γνωστόν, ασκείται, όταν υπάρχουν ενδείξεις ενο-
χής, ισοδυναµεί µε καταδίκη. Έχουµε, δηλαδή, µια προκαταβο-
λική έκτιση ποινής µε αυτό που γίνεται.

Αυτό, για µας, είναι λάθος. Δεν µπορεί η ποινική δίωξη να επι-
φέρει τέτοιο δυσµενές αποτέλεσµα. Είναι πάρα πολύ σοβαρό.
Και µε το να αυστηροποιούµε συνεχώς τις ποινές, χωρίς να
έχουµε την απαραίτητη πρόληψη και την απαραίτητη εξιχνίαση
των εγκληµάτων -η οποία, όπως είπε ο κ. Βερβεσός- έχει µειωθεί
τα τελευταία χρόνια, θα είµαστε µόνο σε έναν φαύλο κύκλο, δεν
θα πετυχαίνουµε τίποτα. Και αντιθέτως, θα έχουµε µια παρα-
βίαση των θεµελιωδών δικαιωµάτων των κατηγορουµένων, που,
όπως είπα και πριν, πολύ φοβάµαι ότι θα οδηγήσει σε προσφυγές
στο ΕΔΑΑ και θα έχουµε καταδίκες της Ελλάδος. Είναι πάρα
πολύ σηµαντικό αυτό εδώ.

Θα πρέπει λίγο να δούµε πως η αντεγκληµατική πολιτική πα-
γκοσµίως αντιµετωπίζεται µε µια πληθώρα από µέτρα, πρόληψη,
εξιχνίαση, όχι µόνο µε αυστηροποίηση των ποινών. Είναι λάθος
η φιλοσοφία του νοµοσχεδίου.

Επίσης, άλλα άρθρα: Λοιπόν, στο άρθρο 28, που τροποποιεί
το 313, ουσιαστικά, εάν κάποιος συµµετάσχει σε µια συµπλοκή
και ένας εκ των εµπλεκοµένων στη συµπλοκή φέρει όπλο, όλοι
συνολικά θα µπορούν να διώκονται για κακούργηµα. Κατάφωρη
αδικία! Σκεφθείτε κάποιος να βρεθεί τυχαία σε µια συµπλοκή ή
να του επιτεθεί κάποιος και επειδή κάποιος από τους δράστες
είχε όπλο, το οποίο µπορεί να µην το γνώριζε, να βρεθεί αυτός
ότι διέπραξε κακούργηµα. Λάθος! Θα πρέπει να τεθεί υπ’ όψιν
ότι παραβιάζεται η εξατοµικευµένη αποτίµηση του εγκλήµατος.
Πρέπει κάθε δράση εργασία να αξιολογηθεί εξατοµικευµένα, όχι
συνολικά για κάτι το οποίο δεν γνωρίζει. Είναι εντελώς λάθος
αυτό εδώ και σε λάθος κατεύθυνση.

Επίσης, άλλα σηµαντικά προβλήµατα. Έγινε πάρα πολλή συ-
ζήτηση για το άρθρο περί τριµελούς ιατροδικαστικής επιτροπής.
Θα ήθελα να πω το εξής. Ούτως ή άλλως, µπορεί ένας εισαγγε-
λέας και ένας ανακριτής, εάν δεν τον ικανοποιεί µια ιατροδικα-
στική έκθεση, να διατάξει νέα πραγµατογνωµοσύνη. Δεν µπορώ
να καταλάβω για ποιον λόγο συνίσταται µια νέα τριµελής ιατρο-
δικαστική επιτροπή, η οποία διορίζεται από το Υπουργείο, από
τη στιγµή που προβλέπεται ήδη αυτό στην Ποινική Δικονοµία. Και
µάλιστα, εδώ υπάρχει και το θέµα του κ. Καρακούκη, το οποίο
έχει προκαλέσει πάρα πολύ µεγάλες αντιδράσεις. Θα πρέπει να
το δει το Υπουργείο σοβαρά.

Ακούσαµε νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Όµως, θα ήθελα να πω ότι
αυτή είναι, για µένα, προβληµατική διάταξη. Και επειδή άκουσα
τον κύριο Υπουργό να λέει ότι εισήχθη από το εξωτερικό, από το
γερµανικό και το αγγλικό δίκαιο, να σας πω ότι στην Ευρώπη,
ισχύουν και άλλα µέτρα και σταθµά και κυρίως, σε άλλα ζητήµατα
που υπάρχουν στο εξωτερικό, όπως για παράδειγµα, η εκδίκαση
των κακουργηµάτων από πολυµελείς συνθέσεις δεν τηρείται από
το Υπουργείο. Σε αντίθεση µε όλη την Ευρώπη, εµείς έχουµε
πλέον µονοµελείς συνθέσεις ως επί το πλείστον στην εκδίκαση
κακουργηµάτων. Δηλαδή, ερχόµαστε σε αντίθεση µε όλη την Ευ-
ρώπη. Αυτό γιατί δεν το εφαρµόζουµε βασικά;

Ένα άλλο θέµα, για να δούµε και λίγο το πώς αντιµετωπίζει το
Υπουργείο κάποια θέµατα, είναι το εξής. Λοιπόν, υπάρχει µια µε-
ταφορά αρµοδιοτήτων από τα διοικητικά εφετεία στα τριµελή δι-
οικητικά πρωτοδικεία, κατά κύριο λόγο, που σχετίζονται µε
φορολογικές διαφορές ή µε συµβάσεις προµηθειών.

Θέλω να ρωτήσω: Έχει µελετηθεί εάν τα διοικητικά πρωτοδι-
κεία µπορούν να αντέξουν τον νέο όγκο υποθέσεων ή µήπως τα
φορτώσουµε µε τα πινάκια των διοικητικών πρωτοδικείων, µε
αποτέλεσµα να έχουµε περαιτέρω επιβράδυνση της δικαιοσύνης;
Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό για εµάς. Όταν κάνουµε µια µε-
ταφορά αρµοδιοτήτων, θα πρέπει να γνωρίζουµε αν µπορούν τα
δικαστήρια να αντέξουν αυτόν τον όγκο των υποθέσεων.

Και κάτι τελευταίο: Μιλήσαµε για τη Δικαστική Αστυνοµία, για
αύξηση αρµοδιοτήτων. Να πω, λοιπόν, ως δικηγόρος, επειδή το
ζω και στα δικαστήρια, ότι η Δικαστική Αστυνοµία, δυστυχώς, δεν
έχει ακόµα τον επαρκή εξοπλισµό και τα επαρκή µέσα. Πώς, λοι-
πόν, εµείς φορτώνουµε ένα σώµα µε νέες αρµοδιότητες, όταν το
ίδιο αυτό σώµα στερείται των απαραίτητων µέσων για να τα υλο-
ποιήσει; Και δυστυχώς, να πω ότι η Δικαστική Αστυνοµία, ακόµα
και σήµερα, δεν επιτελεί τον ρόλο που θα έπρεπε να επιτελεί.

Να πω χαρακτηριστικά ότι, ενώ περιµέναµε όλοι πως θα φύ-
γουν οι αστυνοµικοί από τη φρούρηση των δικαστικών κτιρίων,
ακόµα παραµένουν. Για µας, είναι πάρα πολύ σοβαρό.

Συµπερασµατικά -τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία
µου- το νοµοσχέδιο επιµένει σε λάθος βάση. Θεωρεί πως µε την
αυστηροποίηση των ποινών θα παταχθεί η βία κατά των γυναι-
κών. Είναι λάθος αυτό. Δεν επιµερίζει τα φαινόµενα της βίας κατά
ανδρών. Και εδώ θέλω να πω ότι, ναι, να πατάξουµε τη βία κατά
των γυναικών, όχι όµως εις βάρος της ισότητας των δύο φύλων.

Και µάλιστα, να πω ότι χαίροµαι, επιτέλους, που παραδεχθή-
καµε ότι τα φύλα είναι δύο. Έγινε παραδεκτό! Ήταν, επιτέλους,
καιρός! Μετά από τόση προπαγάνδα ότι τα φύλα είναι εξήντα
εννιά, επιτέλους παραδεχθήκαµε ότι τα φύλα είναι δύο. Χαίροµαι
για αυτό και ελπίζω να µείνουµε εκεί πέρα.

Επίσης, εισάγει πάρα πολλές διατάξεις αυστηροποίησης ποι-
νών οι οποίες, κατά την άποψή µου, θα συντελέσουν στο να κα-
ταδικαστεί η Ελλάδα στο ΕΔΑΑ και είναι πάρα πολύ σηµαντικό.
Δεν σηµαίνει ότι θα πρέπει να καταδικαζόµαστε διεθνώς µε την
αυστηροποίηση των ποινών, χωρίς να επιφέρουµε κάποιο απο-
τέλεσµα.

Τέλος, θέλω να πω ότι, για να πατάξουµε την εγκληµατικότητα,
τη βία κατά γυναικών, την ενδοοικογενειακή βία, χρειάζεται ένα
ολιστικό πλαίσιο. Θα πρέπει να επιµείνουµε στο να στελεχωθούν
επαρκώς οι δοµές κακοποιηµένων γυναικών, οι δοµές ανηλίκων.
Θα πρέπει, επίσης, να υπάρξει πρόληψη, να υπάρξει έγκαιρη εξι-
χνίαση των εγκληµάτων. Έτσι µόνο καταπολεµούµε την εγκλη-
µατικότητα και όχι µόνο µε την αυστηροποίηση ποινών. Διαφο-
ρετικά, θα είµαστε µόνο σε έναν φαύλο κύκλο.

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου.
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ολοκληρώθηκε ο κύκλος των εισηγητών και των ειδικών αγο-

ρητών.
Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Κουτσούµπας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κε-

ντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Είναι αλήθεια πως αυτή τη φορά δεν φέρατε απλά ένα νοµοσχέ-
διο µε συνοπτικές διαδικασίες, όπως άλλωστε συνηθίζετε, φέ-
ρατε έξι στο πακέτο ενός. Μην σας βασκάνουµε! Βλέπουµε ότι
είσαστε σε καλό δρόµο!

Όµως, πριν ξεκινήσω την παρέµβασή µου για το νοµοσχέδιο,
θα ήθελα να πω εδώ στην Ολοµέλεια ότι θεωρούµε απαράδεκτη
την τακτική του Προεδρεύοντος, του κ. Γεωργαντά, να αφαιρέσει
αυθαίρετα τον λόγο από την εισηγήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας, την κ. Κοµνηνάκα, µε πρόσχηµα ότι η οµιλία της
ξεπέρασε τα δεκαέξι λεπτά, τη στιγµή, µάλιστα, που οι εισηγητές
των άλλων κοµµάτων είχαν µέχρι τότε µιλήσει δεκαοκτώ λεπτά ο
ένας και δεκαεννέα και τριάντα λεπτά οι άλλοι, και µάλιστα σε
ένα νοµοσχέδιο που θίγει τόσα θέµατα που είναι αδύνατον να κα-
λυφθούν µέσα σε δεκαπέντε λεπτά.

Όχι επιλεκτική ευαισθησία, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε. Αν θέλετε
να µιλήσουµε και για την τήρηση του Κανονισµού, που συνεχώς
επικαλείστε, αυτός ορίζει ξεχωριστή συζήτηση επί της αρχής και
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ξεχωριστή συζήτηση επί των άρθρων. Αυτό εσείς το συµπτύξατε
σε ένα και πρέπει µέσα σε δεκαπέντε λεπτά οι εισηγητές να το-
ποθετηθούν και επί της αρχής και επί των -ουκ ολίγων- άρθρων.
Άλλωστε για αυτό δείχνετε ανοχή και στον χρόνο, αν έχουµε κα-
ταλάβει καλά. 

Μόνο στο ΚΚΕ δεν δείχνετε ανοχή στον χρόνο, και ξέρουµε το
γιατί. Είναι η φωνή που σας ενοχλεί εδώ µέσα, γιατί µιλάει ειλι-
κρινά, µιλάει υπεύθυνα, µιλάει τεκµηριωµένα και γιατί ελέγχει αυ-
στηρά, όπως πρέπει, την Κυβέρνηση και τις αντιλαϊκές επιλογές
της. Ούτε όµως µε τις απαράδεκτες αυτές διαδικασίες, και µάλι-
στα για τόσο ευαίσθητα θέµατα, ούτε µε τις ανεπίτρεπτες προ-
σβολές σε όποιον εκφράζει διαφορετική άποψη και σας ασκεί
κριτική -όπως κάνατε απέναντι στον Αντιπρόεδρο της Ένωσης
Δικαστών και Εισαγγελέων- δεν πρόκειται σε καµία περίπτωση να
καταφέρετε να κρύψετε τις βαθιές αντιδραστικές διατάξεις του
συγκεκριµένου νοµοσχεδίου σας. 

Σας το λέµε ευθέως. Δεν επιτρέπεται να παίζετε µε την ανησυ-
χία του λαού µας για τα αποτρόπαια φαινόµενα της βίας κατά
των γυναικών ή των παιδιών. Δεν επιτρέπεται να παίζετε µε τον
πόνο των θυµάτων και των οικογενειών τους, που κουράστηκαν
να ακούνε µόνο υποσχέσεις, κουράστηκαν να ακούν βαρύγδου-
πες εκφράσεις του στυλ «επιτέλους δικαιοσύνη για τα θύµατα»,
«πραγµατική τιµωρία του δράστη», και άλλα τέτοια. 

Εσείς, η Κυβέρνηση, πρέπει να απολογηθείτε στα θύµατα, σε
όλη την κοινωνία για τη συνολική πολιτική σας, γιατί δικαιοσύνη
και προστασία για τα θύµατα σηµαίνει ενιαίο και εκτεταµένο δί-
κτυο κρατικών κοινωνικών υπηρεσιών και υποδοµών, χωρίς την
εµπλοκή ΜΚΟ και ιδιωτών, µε γενναία αύξηση από τον κρατικό
προϋπολογισµό. 

Δικαιοσύνη και προστασία για τα θύµατα σηµαίνει δηµιουργία
ξενώνων στα αστικά κέντρα και στην περιφέρεια για τις κακοποι-
ηµένες γυναίκες και τα παιδιά τους, σηµαίνει ενιαίο δηµόσιο δω-
ρεάν σύστηµα πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας µε σύγχρονο
εξοπλισµό και µόνιµο προσωπικό που θα παρέχει υπηρεσίες µε
έµφαση στην πρόληψη όλο τον χρόνο και σε εικοσιτετράωρη
βάση, ένα σύστηµα που θα διασυνδέεται µε την οικογένεια, µε
τα σχολεία και µε τους βρεφονηπιακούς σταθµούς, µε τους χώ-
ρους άθλησης και µε τους χώρους εργασίας και µε όλους τους
κοινωνικούς φορείς, ώστε να εντοπίζει προβλήµατα, να παρεµ-
βαίνει έγκαιρα και να παρέχει ψυχολογική υποστήριξη και συµ-
βουλευτική και οποιαδήποτε άλλη αναγκαία βοήθεια. 

Δικαιοσύνη και προστασία σηµαίνει µόνιµο προσωπικό ως απα-
ραίτητη προϋπόθεση για να χτιστεί µια σχέση εµπιστοσύνης µε-
ταξύ των επαγγελµατιών και των κακοποιηµένων γυναικών, µε
κατάργηση όλων των ελαστικών σχέσεων εργασίας, µε παράλ-
ληλη δωρεάν επιµόρφωση του προσωπικού όλων των συνεργα-
ζόµενων υπηρεσιών. 

Τι προβλέπετε για όλα αυτά; Τίποτα απολύτως. Η χώρα µας
διαθέτει µόλις είκοσι ξενώνες. Αντιστοιχεί µόλις ένας κοινωνικός
λειτουργός ανά σαράντα χιλιάδες κατοίκους. Το 2024 µε νόµο
αναθέσατε στους δήµους τις υπηρεσίες υποστήριξης και κοινω-
νικής φροντίδας σε γυναίκες επιζήσασες της ενδοοικογενειακής
βίας, ακόµα και αν αυτοί οι δήµοι δεν έχουν συµβουλευτικό κέ-
ντρο γυναικών ή εξειδικευµένο προσωπικό. 

Δικαιοσύνη και προστασία για τα θύµατα σηµαίνει οικογενει-
ακά δικαστήρια πλήρως στελεχωµένα µε δικαστές, µε υπαλλή-
λους και µε άλλους επιστήµονες για τη στήριξη των θυµάτων και
των οικογενειών τους. Δικαιοσύνη και προστασία δεν είναι οι πο-
λυδάπανες και χρονοβόρες νοµικές διαδικασίες, που ακόµα και
για τη στοιχειώδη αποζηµίωση πρέπει το θύµα να ανέβει έναν
πραγµατικό Γολγοθά. Έναν τέτοιο Γολγοθά προβλέπει το νοµο-
σχέδιο που µας φέρατε. 

Βέβαια δεν σταµατάτε εκεί. Ενισχύετε τον απαράδεκτο θεσµό
της ποινικής διαµεσολάβησης που φέρνει αντιµέτωπο για µία
ακόµη φορά τον θύτη µε το θύµα. Και παρουσιάζετε µάλιστα ως
λύση τη διαδικασία υποβολής τηλεφωνικών καταγγελιών. Μετά
το «πατά το κουµπί και περίµενε», λέτε στις κακοποιηµένες γυ-
ναίκες και στα παιδιά «πάρε τηλέφωνο και περίµενε». Όµως, στην
πράξη οι δράστες της ενδοοικογενειακής βίας δεν εντοπίζονται
στο πλαίσιο του αυτοφώρου. Ακόµα και ασφαλιστικά µέτρα που
εκδίδονται, µένουν κενό γράµµα. Ξέρετε και εσείς πως πολλές

φορές θύµατα κακοποίησης αποτρέπονται off the record –off the
record!- από το να καταθέτουν µηνύσεις, και γίνονται έτσι για
δεύτερη φορά θύµατα. Αυτή τη φορά είναι θύµατα της αστυνο-
µικής αδιαφορίας ή και αυθαιρεσίας. 

Με το νοµοσχέδιό σας δεν αντιµετωπίζεται ούτε η αστυνοµική
αυθαιρεσία, ούτε και ο κρατικός αυταρχισµός, που φτάνουν
µέχρι την αθλιότητα «το περιπολικό δεν είναι ταξί» και οι γυναίκες
να δολοφονούνται στο πλατύσκαλο του Αστυνοµικού Τµήµατος.
Είστε γελασµένοι αν νοµίζετε ότι µε µερικές ΕΔΕ και µε κάποιες
ποινές-χάδια θα ξεµπερδέψετε µε τις µεγάλες ευθύνες σας. Ούτε
προφανώς είναι θέµα ελλιπούς εκπαίδευσης και πρωτοκόλλων
που δεν εφαρµόζονται, όπως διακινούσαν τα κυβερνητικά επιτε-
λεία για να ξεπλυθούν από τις ευθύνες τους. Και αυτό για να µην
χαλάσει το παραµύθι τους ότι η Αστυνοµία, δήθεν, εγγυάται την
ασφάλεια όλων. 

Τα ίδια βέβαια έλεγε και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, προτείνοντας
εκσυγχρονισµό κανονισµών και πρωτοκόλλων. Όµως, η Αστυνο-
µία και συνολικά οι κατασταλτικοί µηχανισµοί από τη φύση τους
είναι η σιδερένια γροθιά αυτού του διεφθαρµένου συστήµατος
απέναντι στον λαό, πολύ περισσότερο όταν αυτός ο λαός πα-
λεύει, αγωνίζεται, διεκδικεί. 

Δικαιοσύνη και προστασία σηµαίνει να µπορεί µια γυναίκα να
σταθεί στα πόδια της, δηλαδή να είναι κοινωνικά και οικονοµικά
ανεξάρτητη. Αυτό προϋποθέτει να έχει µόνιµη, σταθερή δουλειά,
µε σταθερό ωράριο και µε µισθό που θα καλύπτει τις ανάγκες
της ίδιας και των παιδιών της. Για ποια προστασία, λοιπόν, µιλάτε
όταν µε την πολιτική σας την καταδικάζετε στην ανασφάλεια της
ευέλικτης εργασίας και του πετσοκοµµένου εισοδήµατος, στις
υποβαθµισµένες και ιδιωτικοποιηµένες υπηρεσίες υγείας και
πρόνοιας, στη συνολική επιδείνωση των συνθηκών εργασίας και
ζωής, στην ανεργία, στη φτώχεια; Και µην µας πείτε ότι αυτά δεν
είναι της αρµοδιότητάς σας, γιατί το πιο κρίσιµο από όλα είναι
να αποφευχθούν αυτά τα εγκλήµατα. Εκεί κρίνεται η συνολική
πολιτική αντιµετώπιση. 

Άλλωστε, η αυστηροποίηση των ποινών που και τώρα φέρνετε
έχει αποδειχθεί ότι δεν αποτρέπει και κανένα έγκληµα, γιατί τα
εγκλήµατα δεν αναπτύσσονται σε κοινωνικό κενό, είναι γέννηµα
θρέµµα µιας κοινωνίας εκµετάλλευσης, ενός συστήµατος νόµι-
µης βίας, εκµετάλλευσης και καταπίεσης κάθε µορφής που φτά-
νει µέχρι και την εµπορευµατοποίηση του ανθρώπινου σώµατος
για τα κέρδη. Αυτό είναι το έδαφος που αναπαράγει σάπιες αξίες
και διαµορφώνει προσωπικότητες ικανές να διαπράξουν τα απο-
τρόπαια εγκλήµατα της ενδοοικογενειακής βίας, της σεξουαλι-
κής βίας, των βιασµών, των δολοφονιών γυναικών, ακόµα και
µέσα στην οικογένεια. 

Και, βέβαια, όλα αυτά τα αποτρόπαια εγκλήµατα δεν µει-
ώθηκαν όλα τα προηγούµενα χρόνια ό,τι αλλαγές κι αν έγιναν
ούτε µε την οριζόντια µείωση των ποινών από τον ΣΥΡΙΖΑ ούτε
µε την αυστηροποίησή τους από τη Νέα Δηµοκρατία ούτε θα αλ-
λάξει η κατάσταση απλά αν θεσµοθετηθεί η γυναικοκτονία ως τέ-
τοια, όπως αποδεικνύεται και στις χώρες όπου αυτή έχει
θεσµοθετηθεί, γιατί όλες οι παραπάνω προσεγγίσεις είναι απο-
σπασµένες και όχι τυχαία από τις αιτίες που γεννούν και αναπα-
ράγουν το πρόβληµα. 

Με το νοµοσχέδιο προσπαθείτε να ξεπλύνετε τις ευθύνες σας,
αλλά και τις ευθύνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που στη ζυγαριά
του κόστους-οφέλους η προστασία της ανθρώπινης ζωής θεω-
ρείται πάντα βαρίδι που πρέπει να πεταχτεί. Αυτές τις ευθύνες
τις ξεπλένετε µε συµπαραστάτη τα άλλα κόµµατα που, επειδή
συµφωνούν και µε τις ευρωπαϊκές Οδηγίες και κατευθύνσεις και
τις στηρίζουν αυτές, περιορίζουν τη συζήτηση, για παράδειγµα,
µόνο στην αναποτελεσµατικότητα των µέτρων. Όχι βεβαίως ότι
δεν υπάρχει και τέτοια, δεν λέµε αυτό. 

Γι’ αυτό και σήµερα, όµως, όλοι πίνετε νερό στο όνοµα της ευ-
ρωπαϊκής Οδηγίας 1835/2024, που ενσωµατώνει το νοµοσχέδιο
αυτό και ο τσακωµός εδώ µέσα είναι αν αυτή η ενσωµάτωση γί-
νεται πρόχειρα ή µερικώς. Πολύ βολικός σας λέµε είναι για τη
Νέα Δηµοκρατία ένας τέτοιος τσακωµός. 

Όµως, µε την πολιτική όλων των κυβερνήσεων και την κατεύ-
θυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που αποδέχονται ως µονό-
δροµο αυτή την πολιτική, όχι µόνο δεν καταργούνται οι οικονο-
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µικοί και κοινωνικοί παράγοντες που δηµιουργούν τους δράστες,
αλλά αντίθετα διατηρούνται τα δεσµά που δυσκολεύουν µια γυ-
ναίκα να απαλλαγεί από µια βίαιη, κακοποιητική σχέση και περι-
βάλλον, γιατί η πολιτική αυτή επιδεινώνει συνεχώς τους όρους
και τις συνθήκες ζωής των εργαζοµένων, ειδικότερα των γυναι-
κών. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση, για παράδειγµα, θεωρεί µη επιλέξιµο κό-
στος την προστασία των κακοποιηµένων γυναικών και των παι-
διών τους αναθέτοντάς τη σε προγράµµατα µε ηµεροµηνία λήξης
για συµβουλευτικά κέντρα και ξενώνες, µε εργαζόµενους δηλαδή
εκεί µέσα που δουλεύουν για µήνες απλήρωτοι, όπως πρόσφατα
οι εργαζόµενοι της τηλεφωνικής γραµµής 15900. Δεν είναι, βέ-
βαια, πρωτοτυπία µόνο της δικής σας Κυβέρνησης. Τα ίδια πάνω-
κάτω συνέβαιναν και µε προηγούµενες αναθέτοντας όλο και
µεγαλύτερο µερίδιο της κρατικής χρηµατοδότησης σε ΜΚΟ,
ώστε να απαλλάσσεται το κράτος από την αντίστοιχη ευθύνη,
γιατί η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και όλων των κυβερνή-
σεών σας αξιοποιεί ακόµα και αυτό το ζήτηµα ως πεδίο µόνο κερ-
δοφορίας µε το βλέµµα στραµµένο στους ιδιώτες και στην τσέπη
τους. Η ίδια αυτή η Οδηγία που ενσωµατώνεται στο νοµοσχέδιο
αναβαθµίζει και άλλο τον ρόλο τους. 

Υπάρχει και ένα άλλο κρίσιµο ζήτηµα, κύριοι της Κυβέρνησης.
Ό,τι και να λέτε η αλήθεια είναι πως µε το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο δεν προστατεύετε ούτε τα πιο ευάλωτα θύµατα αυτής της
κοινωνίας, τα παιδιά, όσα κροκοδείλια δάκρυα και αν ρίχνετε. Και
όχι µόνο αυτό, αλλά αξιοποιείτε και µεγεθύνετε ένα υπαρκτό κοι-
νωνικό πρόβληµα, αυτό της λεγόµενης νεανικής παραβατικότη-
τας, γενικότερα της εγκληµατικότητας, για να φέρετε ένα νέο
πακέτο αυστηροποίησης του Ποινικού Δικαίου.

Ο στόχος σας είναι διπλός: Από τη µια να µεταθέσετε τις ευ-
θύνες του κράτους στην ατοµική ευθύνη και στην οικογένεια και,
από την άλλη, να ενισχύσετε συνολικά το καταστατικό πλαίσιο µε
αντιδραστικές ρυθµίσεις και ποινές που έρχονται για να µείνουν. 

Σας το έχουµε ξαναπεί. Δεν υπάρχουν επικίνδυνα παιδιά, αλλά
παιδιά που κινδυνεύουν. Η αντιδραστική και αντιεπιστηµονική λο-
γική που διαπερνά αυτό το νοµοσχέδιο ότι µε πιο αυστηρές ποι-
νές, µε γενίκευση της προφυλάκισης, µε περισσότερη καταστολή
θα µειωθεί τάχα η εγκληµατικότητα είναι άκρως επικίνδυνη ιδιαί-
τερα για τις νεότερες ηλικίες. Σε λίγο θα εξοµοιώσετε πλήρως
την ποινική µεταχείριση των ανηλίκων µε αυτή των ενηλίκων. 

Είναι χαρακτηριστική η απαράδεκτη πρόβλεψη για την αντικα-
τάσταση των αναµορφωτικών µέτρων µε περιορισµό σε ειδικό
κατάστηµα κράτησης νέων, δηλαδή φυλακή ανηλίκων. Και αυτά
ενώ έχετε ήδη θεσµοθετήσει µέτρα γενικής αστυνόµευσης σε
σχολεία και χώρους όπου συχνάζει η νεολαία, µε προσαγωγές
στον σωρό, αξιοποιώντας τα όποια φαινόµενα επιθετικότητας
ανηλίκων για περισσότερη καταστολή και αστυνοµοκρατία. Έτσι
όπως πάτε θα επαναφέρετε εκείνον τον απαίσιο ν.4000/1958 περί
τεντιµποϊσµού.

Όµως, όλες οι έρευνες δείχνουν ότι η φυλακή δεν οδηγεί σε
σωφρονισµό, δεν µειώνει την υποτροπή. Το αντίθετο συµβαίνει.
Είναι τραυµατική για την ψυχοκοινωνική ανάπτυξη των παιδιών ή
νεαρών ενηλίκων. Τα στιγµατίζουν, τα εξοικειώνουν µε το
έγκληµα, τα προετοιµάζουν εκεί µέσα και τα φέρνουν αντιµέτωπα
µε ακόµα µεγαλύτερους κινδύνους. Είναι γνωστή η άθλια κατά-
σταση που επικρατεί στα ειδικά καταστήµατα κράτησης νέων, δη-
λαδή στις φυλακές ανηλίκων, µε την πληρότητα να είναι σχεδόν
διπλάσια από τη χωρητικότητά τους. 

Η αντιµετώπιση των ανηλίκων δεν πρέπει να κυριαρχείται από
την τιµωρητική λογική, αλλά από την αναµορφωτική, επανορθω-
τική, την επιείκεια και κυρίως την παροχή ευκαιριών για µορφω-
τική βελτίωση, επαγγελµατική και κοινωνική επανένταξη, τη
στήριξη των κοινωνικών δοµών και των οικογενειών τους. Και
είναι πολλά τα παραδείγµατα νέων που µπόρεσαν να ξεφύγουν
από επικίνδυνες και παραβατικές καταστάσεις µε την προϋπό-
θεση, όµως, να έχουν την απαραίτητη στήριξη και φροντίδα.

Την ίδια ώρα µε τις διατάξεις για την παραµέληση εποπτείας
ανηλίκου επιρρίπτετε αποκλειστικά στην οικογένεια την ευθύνη
για τα νοσηρά φαινόµενα που γεννιούνται στο έδαφος αυτού του
συστήµατος. Απειλείτε τους γονείς µε ποινές φυλάκισης έως
πέντε ετών, µε εξοντωτικές ποινές τουλάχιστον 10.000 ευρώ. Τι

κάνετε, δηλαδή; Όχι µόνο δεν στηρίζετε λαϊκές οικογένειες, αλλά
τις στοχοποιείτε κιόλας. Ρίχνετε το φταίξιµο στα λαϊκά σπίτια που
παλεύουν για να επιβιώσουν σε εξοντωτικές συνθήκες αυξανό-
µενης ακρίβειας, άθλιων εµπορευµατοποιηµένων υπηρεσιών εκ-
παίδευσης, υγείας, αθλητισµού και πολιτισµού. 

Δεν αρνούµαστε καθόλου το µερίδιο ευθύνης που αναλογεί
στην οικογένεια, στους γονείς. Όµως, ειδικά στη συγκεκριµένη
σηµερινή κοινωνία δεν είναι ευθύνη των γονέων µια σειρά νοση-
ρών φαινοµένων, µε τα οποία εκδηλώνεται η νεανική παραβατι-
κότητα. Αυτά είναι προϊόντα της σαπίλας αυτού του συστήµατος,
που στηρίζεται στη στυγνή εκµετάλλευση, που τσαλαπατά ανά-
γκες και όνειρα των νέων παιδιών, των νέων ανθρώπων, του κα-
πιταλιστικού συστήµατος δηλαδή, που βασίζεται στον ανταγω-
νισµό, τον ατοµισµό, που καλλιεργούνται και από το εκπαιδευτικό
σύστηµα και που διαχέονται µέσα από πολλά κανάλια, όπως τα
µέσα ενηµέρωσης, το διαδίκτυο, τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης. 

Την ίδια ώρα ο Πρωθυπουργός στη φιέστα που διοργάνωσε
για την προστασία των νέων από το υπαρκτό πρόβληµα του εθι-
σµού στο διαδίκτυο περιορίστηκε σε κλήσεις προς τις ψηφιακές
πλατφόρµες, δηλαδή τα ψηφιακά µεγαθήρια που πατούν επί πτω-
µάτων, εδώ που τα λέµε, για τα κέρδη τους. Ναι, στα ψηφιακά
µονοπώλια, που ούτως η άλλως στηρίζετε και µε την οικονοµική
φορολογική πολιτική σας, κάνετε τέτοιες εκκλήσεις. Σε αυτούς
που δεν ξέρουν τι έχουν κάνετε απλά εκκλήσεις και στους γονείς,
που οι περισσότεροι είναι µεροκαµατιάρηδες, µοιράζετε ποινές
φυλάκισης και εξοντωτικές χρηµατικές ποινές και πρόστιµα. 

Εµείς υπερασπιζόµαστε και παλεύουµε µαζί µε τους µαθητές,
µαζί µε τους γονείς και τους εκπαιδευτικούς για τη συνολική αλ-
λαγή της κατάστασης, µαζί µε άµεσα και επείγοντα µέτρα, που
θα έχουν στο επίκεντρο πρώτα και κύρια τα σχολεία, το εκπαι-
δευτικό σύστηµα, όπως για την άµεση κάλυψη των τεράστιων
κενών σε ψυχολόγους, κοινωνικούς λειτουργούς, που σήµερα
διακτινίζονται σε διαφορετικά εντελώς σχολεία µέσα σε µια βδο-
µάδα, σε µία µόνο µέρα εβδοµαδιαίως σε κάθε σχολείο. Και µι-
λάµε για σχολεία µε εκατοντάδες µαθητές. 

Αναφέροµαι όµως και σε άλλα µέτρα, που αφορούν την υγεία,
την πρόνοια, τη στήριξη, µεταξύ άλλων, των δηµόσιων παιδοψυ-
χιατρικών υπηρεσιών, που είναι σε δραµατική κατάσταση, µε την
αναµονή για µια ψυχιατρική γνωµάτευση να φτάνει τους επτά και
οκτώ µήνες. Αναφέροµαι επίσης και στην άµεση στελέχωση των
ακραία απαξιωµένων υπηρεσιών επιµελητών στα δικαστήρια ανη-
λίκων.

Αυτές τις δίκαιες διεκδικήσεις θα τις βρείτε απέναντί σας και
αυτό το ξέρετε. Γι’ αυτό αξιοποιείτε κάθε ευκαιρία για να κατα-
στείλετε αγώνες του εργατικού λαϊκού, του νεολαιίστικου κινή-
µατος. Φτάνετε σε τέτοιο σηµείο που αξιοποιείτε ακόµα και τα
σοβαρά κοινωνικά φαινόµενα σαν αυτά που συζητάµε σήµερα για
να περάσετε κατασταλτικά σχέδια. 

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, στο όνοµα της αντι-
µετώπισης της εγκληµατικότητας ή παραβατικότητας ανοίγετε
πολύ επικίνδυνους δρόµους µε αντιδραστικά µέτρα στα οποία
εναντιώνονται και πολλοί επιστήµονες – νοµικοί. Κάνετε υποχρε-
ωτική την προφυλάκιση ακόµα και για κάποια πληµµελήµατα. Πα-
ρατείνετε την κράτηση. Απαγορεύετε τη µετατροπή ή την ανα-
στολή της ποινής. 

Αντίστοιχα επικίνδυνη είναι η ενίσχυση του άρθρου 184 του
Ποινικού Κώδικα για τη διέγερση σε διάπραξη εγκληµάτων, βι-
αιοπραγίες ή διχόνοια, µε την οποία διευρύνετε τις δυνατότητες
για να διώκεται η έκφραση, η αγωνιστική σκέψη και δράση. 

Είναι γνωστό πια πού οδηγεί η νοµοθεσία και αυτές οι κατευ-
θύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης περί αντιµετώπισης της βίαιης
έκφρασης, της ρητορικής µίσους και άλλα, που απογειώνουν τη
λογοκρισία και τις διώξεις, παραδείγµατος χάριν, σε βάρος όσων
καταδικάζουν σήµερα τη γενοκτονία του παλαιστινιακού λαού,
την εγκληµατική πολιτική των Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής, του
ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του κράτους – δολοφόνου, του
Ισραήλ. 

Είναι τέτοια η πρεµούρα σας που εκτίθεστε. Φέρνετε ακόµα
και αντιδραστικές διατάξεις άσχετες µε το βασικό θέµα του δικού
σας νοµοσχεδίου, όπως η διάταξη που προσθέτει ως αυτοτελές
ποινικό αδίκηµα αυτό που εσείς ψευδεπίγραφα ονοµάζετε ως πα-
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ρεµπόδιση δικαιοσύνης. Σας δηλώνουµε από τώρα ότι δεν πρό-
κειται να σας αφήσουµε να την χρησιµοποιήσετε σε βάρος του
εργατικού λαϊκού κινήµατος.  

Βέβαια, δεν ξεχνάµε πως αυτή η ένταση της καταστολής έχει
ιστορία. Είναι διαχρονική ευθύνη και άλλων προηγούµενων κυ-
βερνήσεων και έχει και τη «σφραγίδα» της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
για να µην ξεχνιόµαστε. 

Γι’ αυτό είναι τουλάχιστον προκλητική η κάλπικη αντιπαράθεση
και κριτική του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ, άλλων κοµµάτων, που χρε-
ώνουν αποκλειστικά στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αυ-
ταρχισµό, και εξεγείρονται τάχα ενάντια στα αυστηρά µέτρα και
τις ποινές. 

Εµείς όµως δεν ξεχνάµε ούτε στιγµή ότι όλα τα κόµµατα που
κυβερνήσατε, µαζί µε τους κατά καιρούς συνοδοιπόρους σας,
χέρι-χέρι χτίσατε το κατασταλτικό αντιλαϊκό νοµοθετικό τερα-
τούργηµα. Ο καθένας έβαζε και το «λιθαράκι» του σε αυτό. 

Εννοούµε αυτό το νοµοθετικό τερατούργηµα, που έχετε οικο-
δοµήσει εναλλάξ, και το οποίο προσπαθεί να ποινικοποιήσει ερ-
γατικούς λαϊκούς αγώνες. Αντιµετωπίζει µε ΜΑΤ και καταστολή
τις δίκαιες κινητοποιήσεις των εργαζοµένων. Έχει επιστρατεύσει
επανειληµµένα τα ιδιώνυµα σε βάρος των αγώνων ενάντια σε
πλειστηριασµούς. Έχει φτάσει να ποινικοποιήσει ακόµα και την
προοδευτική σκέψη και άποψη. 

Γι’ αυτό, εσείς του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ και οι υπόλοιποι συ-
νοδοιπόροι σας δεν είπατε λέξη για το άλλο σκέλος του νοµο-
σχεδίου, αυτό που ενισχύει ακόµα περισσότερο τον αντιδραστικό
µηχανισµό της Eurojust, όπως µε το προληπτικό φακέλωµα προ-
σωπικών δεδοµένων ακόµα και για πρόσωπα για τα οποία δεν
υπάρχουν αποδείξεις, αλλά µόνον ενδείξεις σοβαρές, όπως τις
ονοµάζετε, ότι είναι έτοιµα να διαπράξουν κάποια αξιόποινη
πράξη. Ό,τι θέλεις βέβαια χωράει µέσα σε τέτοιες διατυπώσεις. 

Σας το λέµε ακόµα µια φορά. Δεν θα τα καταφέρετε τελικά,
δεν θα νοµιµοποιήσετε µέσα στον ελληνικό λαό τέτοια αντιδρα-
στικά µέτρα. Δεν θα καταφέρετε να τον πείσετε ότι κινδυνεύει
από τα πάντα όλα, εκτός από τη βία και τα εγκλήµατα που παρά-
γει η δική σας πολιτική. 

Στο έγκληµα στα Τέµπη, για παράδειγµα, όσο και αν τα έχετε
δώσει όλα προσπαθώντας να το κουκουλώσετε, συνεχώς στο
φως της δηµοσιότητας έρχονται νέα ντοκουµέντα, νέα ευρήµατα,
που αποδεικνύουν ότι δεκάδες άνθρωποι, νέα παιδιά οι περισσό-
τεροι, δεν χάθηκαν από την ίδια την αποτρόπαια σύγκρουση,
αλλά χάθηκαν άδικα από την πυρκαγιά που ξέσπασε µετά. Ξέρετε
όλοι σας ότι δεκάδες παιδιά θα µπορούσαν να είχαν σωθεί, παι-
διά δικά σας, δικά µας, όλου του λαού. 

Έχετε εγκληµατική ευθύνη. Οφείλετε να απολογηθείτε για το
συνολικό έγκληµα, να απολογηθείτε ειδικά για το τι πραγµατικά
προκάλεσε τη θανατηφόρα έκρηξη. Να απολογηθείτε και για την
εκτεταµένη αλλοίωση του τόπου του εγκλήµατος πριν τη συλ-
λογή του απαραίτητου αποδεικτικού υλικού και για την κατα-
στροφή κρίσιµου βιντεοληπτικού υλικού της εµπορικής αµα-
ξοστοιχίας που αναζητήθηκε µε πολύ µεγάλη καθυστέρηση και
για την προβληµατική ανάκτηση ηχητικών καταγραφών από τις
επίµαχες συνοµιλίες των εµπλεκοµένων σταθµαρχών, µηχανοδη-
γών και άλλων. 

Έχετε ευθύνη και πρέπει να απολογηθείτε για την αδικαιολό-
γητη µη ένταξη από τις ανακριτικές αρχές εµπειρογνωµόνων ει-
δικών στο αντικείµενο της έκρηξης και της πυρκαγιάς, για τη
σύνταξη της αρχικής έκθεσης και τόσα άλλα. 

Έχετε ευθύνη και πρέπει να απολογηθείτε για την εξόφθαλµη
προσπάθεια συγκάλυψης, να απολογηθείτε και να τιµωρηθείτε
αυστηρά όσοι και όσες ευθύνεστε γι’ αυτά.

Τώρα φέρνετε, εδώ που τα λέµε, και µια πολύ αµφιλεγόµενη
διάταξη, αν όχι φωτογραφική, συγκροτώντας επιτροπή που µπο-
ρεί να επανεξετάζει και τις ιατροδικαστικές εκθέσεις, µε επικε-
φαλής τον ιατροδικαστή που ήταν υπεύθυνος για τη διερεύνηση
των αιτιών θανάτου των θυµάτων τότε των Τεµπών, του οποίου
µάλιστα τη θητεία πριν λίγο καιρό φωτογραφικά πάλι παρατεί-
νατε λίγο πριν τη συνταξιοδότησή του. Μόνο ερωτηµατικά γεν-
νούν όλα αυτά και δεν πείθουν οι εξηγήσεις που δίνετε. 

Σε ό,τι µας αφορά, εµείς θα συνεχίσουµε να παλεύουµε µαζί
µε τον λαό και τα παιδιά του, για να ανατραπεί η άδικη και επαί-

σχυντη πολιτική σας, για να παρθούν άµεσα µέτρα προστασίας
στήριξης του εργαζόµενου λαού και ειδικά των γυναικών, ειδικά
της νέας γενιάς, της παιδικής και εφηβικής ηλικίας. Και δεν θα
σταµατήσουµε µέχρι να δηµιουργηθούν όλες οι προϋποθέσεις
ώστε να ικανοποιηθούν ολόπλευρα οι ανάγκες του λαού, να ξε-
ριζωθούν οι αιτίες της πολύµορφης βίας, που τσακίζει τις ζωές
ειδικά των γυναικών και των παιδιών των λαϊκών στρωµάτων. 

Είµαστε ακράδαντα πεπεισµένοι και όσο περνάει ο καιρός και
καταλαγιάζει ο κουρνιαχτός µεγαλώνει η απόλυτη βεβαιότητα ότι
αξίζει ο αγώνας όλο και περισσότερων ανθρώπων µαζί µε το ΚΚΕ,
για να φτάσουµε σε ένα άλλο ανώτερο κοινωνικό σύστηµα, τον
σοσιαλισµό, καταργώντας τη βία, την απανθρωπιά, την εκµετάλ-
λευση ανθρώπου από άνθρωπο που βρίσκεται στο DNA αυτού
του βάρβαρου σηµερινού συστήµατος που εσείς προσκυνάτε.
Αυτό το σύστηµα που στα σπάργανα του, δηλαδή αυτό που εµείς
οραµατιζόµαστε και θέλουµε, στην πρώτη του απόπειρα να επι-
κρατήσει έναντι του καπιταλισµού-ιµπεριαλισµού πρόσφερε δι-
καιώµατα και κατακτήσεις στους εργάτες, στις γυναίκες, στα
παιδιά και στους αδικηµένους σάς στοιχειώνει ακόµα και σήµερα,
αφού ήδη από τον περασµένο αιώνα στα πρώτα βήµατά του προ-
στάτεψε ειδικά τις γυναίκες και τους νέους και διαµόρφωσε ανώ-
τερους όρους ζωής για τη συντριπτική πλειοψηφία των εργα-
ζοµένων. 

Είστε βαθιά γελασµένοι αν νοµίζετε ότι µπορείτε να πείσετε
τους εργαζόµενους να εµπιστευτούν την προστασία και την
ασφάλειά τους, τη δική τους και των παιδιών τους, σε αυτό το
κράτος, στους νόµους σας, στο αντιδραστικό νοµικό πλαίσιο που
ενισχύεται και µε αυτό το νοµοσχέδιο, όταν µάλιστα η Κυβέρνησή
σας µε τη στήριξη και άλλων κοµµάτων πρωτοστατεί στους πο-
λεµικούς σχεδιασµούς των συµµάχων σας που εξελίσσονται στην
περιοχή µας. Και αυτό, βέβαια, δεν πρόκειται να ανακοπεί µε την
εκλογή του Τραµπ, για την οποία ακούµε και διαβάζουµε τα
πάντα, χωρίς όµως να φωτίζεται το πιο κρίσιµο ζήτηµα, ότι στην
εκλογή Τραµπ οδήγησε η ίδια η αντιπαράθεση στο εσωτερικό της
άρχουσας τάξης των Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής για το πώς
θα διατηρηθεί η πρωτοκαθεδρία τους στο παγκόσµιο ιµπεριαλι-
στικό σύστηµα έναντι της Κίνας και των συµµάχων της. Και ξέ-
ρετε καλά πως αυτή η διαµάχη δεν πρόκειται να λήξει αναίµακτα. 

Και αυτό το λέω όχι για τους αµερικανόθρεφτους προπαγαν-
διστές που δεν τους ενδιαφέρει αν γελοιοποιούνται µε τις εκά-
στοτε αναλύσεις τους, ακόµα και όταν βλέπουν «φάτσα κάρτα»
τον υπερυπουργό του Τραµπ, τον Μασκ, να υψώνει το χέρι σε να-
ζιστικό χαιρετισµό, αλλά το λέω κυρίως για όσους εµφανίζονται
αισιόδοξοι για τη δήθεν φιλειρηνική ιµπεριαλιστική πολιτική που
θα ακολουθήσει η νέα κυβέρνηση των ΗΠΑ. 

Σας είπαµε από την πρώτη στιγµή ότι η Ελλάδα θα εξακολου-
θήσει να είναι το πρωτοπαλίκαρο των αµερικανονατοϊκών σχε-
διασµών και η αλήθεια είναι πως δεν χάνετε ευκαιρία να µας
επιβεβαιώνετε καθηµερινά. Μόλις προχθές ο κ. Μητσοτάκης όχι
µόνο επιβεβαίωσε ότι οι σχέσεις ανάµεσα στις δύο κυβερνήσεις
είναι καλύτερες από ποτέ, αλλά έδωσε και δίκιο στον νέο Αµερι-
κανό Πρόεδρο, γιατί ζητάει από τους Ευρωπαίους να αναλάβουν
περισσότερες ευθύνες ως προς τις δαπάνες στην πολεµική οικο-
νοµία για τις ανάγκες των ιµπεριαλιστικών πολέµων τους.

Δεν είναι, βέβαια, η πρώτη φορά που ο Πρωθυπουργός ως
µπροστινός λαγός τούς ζητάει να δαπανηθούν περισσότερα χρή-
µατα σε εθνικό, αλλά και σε ευρωπαϊκό επίπεδο για την πολεµική
προετοιµασία. Πρόκειται για χρήµατα που λείπουν και θα λείψουν
ακόµα περισσότερο από την παιδεία, από την υγεία, από το ει-
σόδηµα και γενικότερα από τις βασικές λαϊκές ανάγκες.

Όµως, κι εσείς του ΣΥΡΙΖΑ τώρα µε τον Τραµπ θυµηθήκαµε
την άνοδο της ακροδεξιάς στην Αµερική και τις ευθύνες της Αρι-
στεράς σας; Όταν στην πρώτη θητεία του διαβολικά καλού Προ-
έδρου Τραµπ αναλαµβάνατε ρόλο σηµαιοφόρου των συµφερό-
ντων των ΗΠΑ στην Ελλάδα, στην περιοχή, δεν υπήρχε αυτός ο
κίνδυνος; Ο δικός σας συγκυβερνήτης ο κ. Καµµένος δεν ήταν
πρώτο τραπέζι πίστα στην τελετή ορκωµοσίας του Τραµπ µαζί µε
όλα τα άλλα παράσιτα τύπου Μασκ, Μπέζος και δεν συµµαζεύε-
ται; Δεν ξέρατε ότι ήταν από τότε κολλητός τους; Δεν το ξέρατε,
όταν τον βάζατε Υπουργό Άµυνας στην κυβέρνηση της «Πρώτη
Φορά Αριστεράς» ή µήπως είδατε αργότερα το φως το αληθινό;
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Αυτοκριτική, όµως, δεν σας είδαµε να κάνετε ούτε µία φορά
µέχρι σήµερα.

Εµείς από αυτό το Βήµα απευθυνόµαστε σε όλους όσοι και
όσες κατανοούν πόσο επικίνδυνες είναι οι εξελίξεις. Και εδώ δεν
χωράει ούτε εφησυχασµός ούτε αναµονή ούτε φυσικά νέες αυ-
ταπάτες, αλλά µόνο δράση, για να βάλουµε µπροστά τις δικές
µας πραγµατικές ανάγκες, δηλαδή τις ανάγκες του λαού µας, της
χώρας µας και να ξεµπερδεύουµε επιτέλους µε όλο αυτό το σύ-
στηµα της βαρβαρότητας, της ανασφάλειας, των πολέµων και
των αλλεπάλληλων κρίσεων και όσους υπηρετούν όλα αυτά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε,

όσον αφορά την αρχική αναφορά σας, επιτρέψτε µου να πω το
εξής: Μπορώ να δεχτώ µια προσπάθεια από µέρους µου για την
αυστηρή εφαρµογή του Κανονισµού. Αυτό νοµίζω ότι γίνεται για
να εξυπηρετηθούν όλοι οι Βουλευτές που είναι στο Κοινοβούλιο.
Δεν µπορώ, όµως, να δεχτώ ότι στη διαχείριση αυτή γίνεται κά-
ποια διάκριση από µέρους µου. Άλλωστε, αυτό αποδεικνύεται και
από το γεγονός ότι δέχθηκα πυρά από πολλά κόµµατα. Εγώ κρί-
νοµαι και αξιολογούµαι από τους συναδέλφους Βουλευτές. Προ-
σπαθώ πραγµατικά να δώσω τη δυνατότητα σε όλους να µιλή-
σουν και γι’ αυτό καταβάλλω προσπάθεια να τηρηθεί ο Κανονι-
σµός. Όµως, δεν κάνω καµία διάκριση σε σχέση µε το πρόσωπο
που βρίσκεται κάθε φορά στο Βήµα.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κε-

ντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Μία κουβέντα, κύριε Πρόεδρε. Ήταν απαράδεκτο το ύφος και ο
τρόπος που απευθυνθήκατε στην ειδική αγορήτρια, στην εισηγή-
τρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Ούτε είχε τελειώσει
ούτε είχε παραβιαστεί ο χρόνος της ανοχής που δίνετε σε όλους,
όπως και στους προηγούµενους εισηγητές, παρά το γεγονός ότι
το κάνουν κι άλλοι, και εκπρόσωποι της δικής σας παράταξης και
άλλων εδώ µέσα κόµµατων. Και δεν εννοώ της δικής σας προσω-
πικά, αλλά εννοώ από εκεί που εκλέγεστε. Και αυτό δεν µπορεί
παρά να επισηµανθεί στην Ολοµέλεια µε την παράκληση να µην
ξανασυµβεί. Διότι η επίκληση του Κανονισµού δεν µπορεί να γί-
νεται στα 16 λεπτά της Κοµνηνάκα, όταν οι δύο προηγούµενοι ει-
σηγητές έχουν µιλήσει 18, 19 και 30 λεπτά. Οι άλλοι παραβιάζουν
τον χρόνο και το Προεδρείο της Βουλής το φέρνει στην Ολοµέ-
λεια, παραβιάζοντας τον ίδιο τον Κανονισµό αν µιλήσουµε µε
τους δικούς σας όρους. Το ότι, δηλαδή, δεν γίνεται ξεχωριστά η
συζήτηση επί της αρχής για 15 λεπτά και ξεχωριστά η συζήτηση
επί των άρθρων, δηλαδή για 5, 7 και 10 λεπτά για κάθε άρθρο,
για όσο καταλήγει η Ολοµέλεια και η Διάσκεψη των Προέδρων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κι εγώ ευχαριστώ.
Χωρίς καµία πρόθεση για συνέχιση, δεν ήταν ακριβώς έτσι.

Προφανώς δεν σας το µετέφεραν σωστά. Σε κάθε περίπτωση,
εγώ προσπαθώ…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κε-
ντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Ήµουν παρών. Ήµουν στο γραφείο µου και τα έβλεπα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): ... να τηρήσω τον
Κανονισµό χωρίς καµία διάκριση απέναντι σε όλους τους συνα-
δέλφους. Με αυστηρό τρόπο; Ίσως!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κε-
ντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Αν θέλετε, να το πάµε αυτό µέχρι το πρωί. Άλλοι τα κάνουν αυτά.
Εγώ δεν τα κάνω. Μην το συνεχίζετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν το συνεχίζω.
Απλά και ο κ. Λαµπρούλης πολύ σωστά κάποτε υπερασπίστηκε
την τήρηση του Κανονισµού, κάτι που πρέπει να κάνουµε όλοι οι
Προεδρεύοντες. 

ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ (ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ: Από όλους τους Αντιπρο-
έδρους για τον Λαµπρούλη βρήκατε να πείτε; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κε-
ντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Επαναλαµβάνω ότι τον Κανονισµό δεν τον τηρείτε µε αυτό τον
τρόπο. Και µην το συνεχίζετε τώρα και αρχίσει αυτή η κουβέντα
και πάει µέχρι το βράδυ, γιατί µπορεί να πάει µέχρι το βράδυ. Το

έχουν κάνει άλλοι συνάδελφοί σας εδώ µέσα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν µπορώ να δεχτώ

ότι υπάρχει η οποιαδήποτε πρόθεση διάκρισης από την πλευρά
του Προεδρείου. Αυτό ήθελα να πω και τίποτα περισσότερο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Πάτρας (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Και τώρα περνάµε στον κατάλογο των οµιλητών. Τον λόγο έχει
ο κ. Δηµοσχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία και ακολουθεί ο Πρό-
εδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Βελόπουλος. 

Παρακαλώ, κύριε Δηµοσχάκη, έχετε τον λόγο.
ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ (ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, µου δίνετε

τον λόγο για µισό λεπτό επί της διαδικασίας αν µου το επιτρέπει
και ο κύριος συνάδελφος; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Κανέλλη, αν
θέλετε, αµέσως µετά τον συνάδελφο, γιατί του έδωσα ήδη τον
λόγο. 

ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ (ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ: Για µισό λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Πρόεδρε, µήπως θα ήταν δυνατόν να ακούγονται τρεις
Βουλευτές και ένας Πρόεδρος, αφού µόνος σας είπατε ότι δεν
προλαβαίνουν να ακουστούν οι Βουλευτές ή τρεις Βουλευτές και
ένας Υπουργός ή τρεις και κάποιος άλλος; Έλεος! 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Το έχει αποφασίσει η Διάσκεψη των
Προέδρων!

ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ (ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ: Αν το πάτε ένας, ένας, ο
τελευταίος Βουλευτής θα µιλήσει στις 6.00’ το πρωί και αν µπουν
ενδιάµεσα και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, υποβαθµίζετε
µόνοι σας το Κοινοβούλιο και λόγω νοµοσχεδίου θα σας πω καθ’
υποτροπήν! Υποτροπιάζετε σ’ αυτό! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Κανέλλη, να
σας πω λίγο το εξής: Όπως ξέρετε, µε βάση τη Διάσκεψη των
Προέδρων ανάµεσα στους Αρχηγούς των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων και στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, πρέπει να
είναι οι οµιλίες δύο Βουλευτών. Ειδικά για σήµερα, επειδή πρέπει
να αποχωρήσει ο κ. Βελόπουλος, γι’ αυτό θα είναι ενδιάµεσα
µόνο ο συνάδελφος. Δύο συνάδελφοι πάντα είναι ανάµεσα.
Σωστά το λέτε. Έχει αποφασίσει έτσι η Διάσκεψη των Προέδρων
και έτσι θα τηρηθεί.

ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ (ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ: Να το λέγατε εσείς, λοιπόν,
για να µη µε αναγκάσετε να παρέµβω. Είπατε απλώς «ο κ. Βελό-
πουλος».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μετά από έναν.
Εντάξει. Αντί για δύο, ήταν µετά από έναν, ειδικά για σήµερα.

ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ (ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ: Αν το είχατε πει σωστά ότι
ο κ. Βελόπουλος έχει δουλειά και θέλει να αποχωρήσει, δεν θα
είχα παρέµβει. Άρα, κάντε τη δουλειά σας τόσο δα καλύτερα!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Με τον κ. Κουτσούµπα µίλησαν δύο Βουλευτές;

ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ (ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ: Τι είναι αυτά που λέτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε λίγο. Νο-

µίζω ότι την αναγκαιότητα της τήρησης και το πώς τηρεί ο καθέ-
νας τον Κανονισµό το βλέπουµε όλοι µας. Ας την αφήσουµε την
κουβέντα και ας πάµε στις οµιλίες και τις τοποθετήσεις.

Ορίστε, κύριε Δηµοσχάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο υπό την

υπογραφή και την επιµέλεια δύο νοµικών πολιτικών –και όχι µόνο-
ανταποκρινόµενο στις σύγχρονες ανάγκες και απαιτήσεις της ελ-
ληνικής κοινωνίας µε όρους ευαισθησίας, δικαιοσύνης και αλλη-
λεγγύης, δίνει µία ηχηρή και µόνιµη απάντηση στα φαινόµενα
αδικίας και εκµετάλλευσης, καθώς και στην κάθε µορφής και κα-
τηγορίας κακοποίηση, µε τρόπο φυσικά καινοτόµο και µεταρρυθ-
µιστικό. Καλύπτεται ένα ευρύ φάσµα διατάξεων, ενισχύοντας την
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προστασία των γυναικών, των ανηλίκων, των θυµάτων ενδοοικο-
γενειακής βίας και εκσυγχρονίζοντας, επιπλέον, το νοµικό σύ-
στηµα της χώρας που το έχει ανάγκη.

Ενσωµατώνοντας την ευρωπαϊκή Οδηγία 2024/1385 και βελ-
τιώνοντας υπάρχουσες διατάξεις του ν.3500/2006 ενισχύεται το
εθνικό νοµοθετικό πλαίσιο για την αντιµετώπιση της ενδοοικογε-
νειακής βίας και της στήριξης των θυµάτων αυτής, καθώς και των
διαφόρων µορφών βίας κατά των γυναικών, εξασφαλίζοντας νέα
σύγχρονα νοµικά εργαλεία για την προστασία του θύµατος χωρίς
ηλικιακές και λοιπές διακρίσεις. 

Η Κυβέρνηση, ακόµα από την προηγούµενη κυβερνητική πε-
ρίοδο, θεσµοθέτησε σηµαντικά µέτρα και δράσεις για την ουσια-
στική καταπολέµηση της έµφυλης και ενδοοικογενειακής βίας,
το οποίο συνιστά πρωτίστως ένα ζήτηµα κοινωνικής ηθικής. 

Καταθέτοντας την εµπειρία µου από όλα τα αξιώµατα που κα-
τείχα θα ήθελα να υπενθυµίσω για λόγους ιστορικούς ότι το Αρ-
χηγείο Ελληνικής Αστυνοµίας και τα στελέχη που σχεδίασαν τη
λαµπρή Ολυµπιάδα «Αθήνα 2004», συνέταξαν και υλοποίησαν το
2007 το καινοτόµο για τα χρονικά δεδοµένα σχέδιο υπό την ονο-
µασία «Ιλάειρα» -για την ιστορία και µόνον θα πρέπει να κατα-
θέσω ότι η Ιλάειρα ήταν η πρώτη γυναίκα η οποία έπεσε θύµα
εκµετάλλευσης στην αρχαία Ελλάδα- το οποίο διαχρονικά ήταν
πρωτοποριακό και ολοκληρωµένο τόσο για την Ελλάδα, όσο και
για την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε σκοπό την καταπολέµηση της
εκµετάλλευσης και της εµπορίας ανθρώπων, το γνωστό traffick-
ing, το οποίο είχε µετεξελιχθεί σε µία διεθνή και επικερδή επιχεί-
ρηση µε τζίρο πολλών δισεκατοµµυρίων ευρώ και µε θύµατα
εκατοµµύρια γυναίκες και παιδιά.

Αυτό αποτέλεσε ένα χρήσιµο εργαλείο το οποίο αξιοποίησαν
όλες οι υπηρεσίες της εφαρµογής του νόµου, όλες οι αστυνοµίες
της νοτιοανατολικής Ευρώπης και οι συναφείς διεθνείς οργανι-
σµοί, καθώς και χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που συµµετεί-
χαν µε τους αρχηγούς και τους επικεφαλής αυτών. Και, φυσικά,
πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν ότι η όλη σχεδίαση και επιχείρηση ήταν
υπό την αιγίδα του τότε Αντιπροέδρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης
Φράνκο Φρατίνι και Υπουργού Εξωτερικών µετέπειτα, µε έναν
κοινό στόχο, δηλαδή τη διεθνή επιβολή του νόµου µέσα από τη
διασυνοριακή ευρωπαϊκή και διεθνή συνεργασία. 

Επιπρόσθετα, οι τεχνολογικές εξελίξεις της εποχής έχουν
φέρει στο προσκήνιο νέες µορφές εγκληµάτων, όπως η παρενο-
χλητική παρακολούθηση µέσω του διαδικτύου και η κυβερνοενό-
χληση της γενετήσιας αξιοπρέπειας, τα οποία αντιµετωπίζει η
παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία, ρυθµίζοντας το σκοτεινό
πεδίο του διαδικτύου. 

Παράλληλα, προβλέπονται διατάξεις για την προστασία των
ανηλίκων και την καταπολέµηση µορφών επαναλαµβανόµενης
εγκληµατικής συµπεριφοράς, όπως η υποκίνηση σε επαιτεία
µέσω κυκλωµάτων οργανωµένου εγκλήµατος και όχι µόνον. 

Πρωτοποριακές είναι και οι διατάξεις οι οποίες αφορούν την
ευρωπαϊκή δικαστική συνεργασία και τη διοικητική δικαιοσύνη,
προβλέποντας την ενίσχυση της συνεργασίας της χώρας µε την
ευρωπαϊκή µονάδα δικαστικής συνεργασίας, τη λεγόµενη Euro-
just, εξασφαλίζοντας ότι η Ελλάδα παραµένει στην πρωτοπορία
της διεθνούς συνεργασίας για τη δικαιοσύνη, βελτιώνοντας κατ’
αυτόν τον τρόπο τον δίαυλο ανταλλαγής πληροφοριών για δια-
συνοριακά εγκλήµατα και ενισχύοντας την αποτελεσµατικότητα
κατά του οργανωµένου εγκλήµατος. 

Η κατοχή της καίριας θέσης της χώρας µας στις διακρατικές
συνεργασίες για την πάταξη του οργανωµένου εγκλήµατος και
των διασυνοριακών εγκληµάτων είναι διαχρονική, γιατί πι-
στεύουµε σε αυτήν την αρχή. Χαρακτηριστικά, τον Νοέµβριο του
2006 συµµετείχα στην κορυφαία σύνοδο Task Force των αρχη-
γών αστυνοµιών των κρατών-µελών του µεγαλύτερου περιφερει-
ακού οργανισµού σε παγκόσµιο επίπεδο, του οργανισµού για την
ασφάλεια και τη συνεργασία στην Ευρώπη, του γνωστού ΟΑΣΕ,
που πραγµατοποιήθηκε στις Βρυξέλλες. Στην ατζέντα των θεµά-
των ήταν µεταξύ άλλων και η εµβάθυνση της αστυνοµικής συνερ-
γασίας για την αντιµετώπιση του διασυνοριακού οργανωµένου
εγκλήµατος, καθώς και η ανάγκη ενίσχυσης της κοινοτικής αστυ-
νόµευσης σε εθνικό επίπεδο, καθώς και ο ρόλος της Αστυνοµίας
στο σύστηµα λειτουργίας της ποινικής δικαιοσύνης. 

Είκοσι χρόνια µετά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθίσταται
σαφές ότι η Ελλάδα αποδεδειγµένα δεν ολιγωρεί µπροστά στις
σύγχρονες κρίσεις και απαιτήσεις, αλλά και στις προκλήσεις και
παραµένει σε θέση ισχύος στη σκακιέρα της συναπόφασης και
της συνεπιχείρησης και, µάλιστα, εκπαιδεύοντας τους οµολό-
γους µας στην ευρύτερη γειτονιά µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση µε τους παρόντες
Υπουργούς, µε τους επιµελείς, µε οραµατικό και ουσιαστικό σχε-
διασµό και αποτελεσµατικότητα θωρακίζει την κοινωνία έναντι
όλων των µορφών βίας, ενισχύοντας το αίσθηµα ασφάλειας, δί-
νοντας έµφαση στις ευάλωτες οµάδες. Στα φαινόµενα των κακο-
ποιητικών συµπεριφορών και κάθε µορφής βίας απαντούµε
στοχευµένα µε πρόγραµµα, µε σχέδιο και µε ουσία. 

Για τον λόγο αυτόν καλώ όλα τα κόµµατα µε αίσθηµα ευθύνης
να υπερψηφίσουν το παρόν νοµοσχέδιο προς όφελος των πολι-
τών, κάνοντας –αν χρειαστεί- ουσιαστικές και οραµατικές προτά-
σεις, εφόσον έχουν. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Βε-
λόπουλος.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά δεν περίµενα από εσάς να πέσετε

σε µια τέτοια πολιτική περιδίνηση. Και αναφέροµαι στον κ. Καρα-
κούκη. Δεν το περίµενα πραγµατικά, διότι γι’ αυτό που κάνετε
τώρα –το κάνει η Κυβέρνησή σας- ένας κακοπροαίρετος έξω θα
έλεγε ότι µιλάµε για ένα οργανωµένο έγκληµα συγκάλυψης της
εκρήξεως και της δολοφονίας ανθρώπων στα Τέµπη. Θα µπο-
ρούσε να το πει κάποιος κακοπροαίρετος. Ο Καρακούκης, που
τον φέρνετε από το παράθυρο µέσα στο νοµοσχέδιο, έχει εµπλα-
κεί εµµέσως στην ιστορία µε τα Τέµπη.

Τώρα ρωτώ εγώ εσάς: Δεν υπάρχουν άλλοι άξιοι ιατροδικα-
στές; Ένας άλλος, ρε παιδί µου, δεν υπάρχει; Να βρούµε έναν
καλό και να τον βάλουµε εκεί. Θα σου πει ο άλλος απ’ έξω, ο γο-
νιός που έχασε το παιδί του, εγώ που έχασα τον καλύτερο µου
φίλο εκεί: «Κάτι θέλουν να κουκουλώσουν. Βάζουν τον δικό τους
εκεί για να µην γίνει»! 

Γιατί, κύριε Υπουργέ; Εξηγήστε µου τον λόγο. Αυτό δεν είναι
λογική κυβέρνησης που θέλει να έχει την έξωθεν καλή µαρτυρία.
Αναρωτιέµαι γιατί! Ο συγκεκριµένος έχει συνταξιοδοτηθεί και φέ-
ρατε ειδική τροπολογία µέσα στον νόµο, µια διάταξη, τον περά-
σατε και του επιµηκύνατε και τη σύνταξή του. Γιατί; Δεν υπάρ-
χουν νέα παιδιά ιατροδικαστές που δεν είναι συνταξιούχοι, να
βοηθήσουν στην εξιχνίαση των Τεµπών; Ρωτώ!

Μα, τι λέω τώρα εγώ στον κ. Φλωρίδη, αφού έχω µπροστά µου
από τη «Διαύγεια» το έγγραφο, την απόφασή σας, που τον στέλ-
νετε εσείς ο ίδιος προσωπικά τον Καρακούκη εκεί να ελέγξει τα
Τέµπη. Και ρωτώ: Είναι δυνατόν να γίνονται αυτά τα πράγµατα
και να µιλάτε για δηµοκρατία, µε έπαρση και αλαζονεία εδώ µέσα
όλοι στη Νέα Δηµοκρατία;

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εγώ δεν θα πω ότι ήµουν ο πρώτος που φώναζε από τότε µε
την έκρηξη από τα ξυλόλιο –τα είχα πει- και έρχονται άλλοι εδώ
µιλάνε για τα Τέµπη ξαφνικά. Δεν µε απασχολεί τόσο αυτό. Τι µε
απασχολεί; Να ησυχάσουν αυτές οι ψυχούλες που χάθηκαν και
οι συγγενείς τους. Μπορούµε; Ρωτώ την Κυβέρνηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι επειδή πραγµατικά υπάρχει και περίσσιο θράσος από την

Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, βγαίνει ο κ. Μαρινάκης –άλλο παιδί
και τούτο- τη Δευτέρα και δηλώνει ότι µόνο η δικαιοσύνη θα κρί-
νει τι συνέβη στα Τέµπη και όχι οι πραγµατογνώµονες. Βγαίνει
και λέει µε θράσος ο δικός σας Κυβερνητικός Εκπρόσωπος ότι
οι πραγµατογνώµονες δεν θα κρίνουν τι έγινε στα Τέµπη. Δη-
λαδή, ο δικαστής ξέρει από εκρήξεις; Δεν ντρεπόσαστε λίγο;

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 6567



Ξέρει από ξυλόλιο; Ξέρει από εγκαύµατα; Αυτό είπε! Η δήλωση
του Μαρινάκη! 

Αντιλαµβάνοµαι ότι δεν σας αρέσει ο Κοκοτσάκης. Το αντιλαµ-
βάνοµαι! Ή έχετε µυαλό κουκούτσι ή θέλετε συγκάλυψη του
εγκλήµατος. Δεν δικαιολογείται διαφορετικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Βάλτε έναν ανεξάρτητο εσείς. Να συµφωνήσουµε όλοι όµως

και οι γονείς. Τόσο απλά είναι τα πράγµατα. Αυτή η σφήνα στην
ιστορία να βάλετε δικούς σας ανθρώπους! Θα µπορούσα να πω
και άλλα πράγµατα και να τα προσωποποιήσω για στρατηγούς,
αδερφούς Βουλευτών, αλλά δεν µπαίνω σε αυτή τη διαδικασία.
Δεν µπαίνω! Και δεν µπαίνω για έναν λόγο, γιατί εγώ σέβοµαι τον
θεσµικό ρόλο της Ελληνικής Λύσης εδώ µέσα και δεν κάνω προ-
σωπικές επιθέσεις σε κανέναν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Λέω στον Υπουργό τώρα, µιας και µιλάµε για δικαιοσύνη, δείτε

εδώ εικόνες από τα δικαστήρια της Άµφισσας. Ξέρετε τι είναι
αυτά; Κοιτάξτε εδώ δικαστήρια! Καλώδια, τηλέφωνα, πάνω στην
αίθουσα του δικαστηρίου! Σήµερα µου τα στείλανε. Δικαστήρια
στην Άµφισσα: Βάλανε τα ντουί και τα πλαστικά πάνω στην ξύλινη
πόρτα για να περάσεις να πας στην αίθουσα του δικαστηρίου.
Κοιτάξτε να λύσετε τα βασικά, κύριε Φλωρίδη, στην Κυβέρνηση.
Τουλάχιστον, τα βασικά!

Το καταθέτω για τα Πρακτικά της Βουλής.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες
φωτογραφίες, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Πραγµατικά είναι να απορεί κανείς γιατί αυτή η χώρα, η χώρα
που γέννησε τη δηµοκρατία, την Εκκλησία του Δήµου, η χώρα
που γέννησε τη δικαιοσύνη, η χώρα που γέννησε –αν θέλετε- τον
διάλογο µέσω των ρητόρων και µέσω των δικαστικών διενέξεων
κατά την αρχαιότητα, όχι µόνο δεν έχει δικαιοσύνη, όχι µόνο δεν
έχει υλικοτεχνική υποδοµή, αλλά µε παρόµοιες παρεµβάσεις που
κάνετε σήµερα, βιάζετε την ουσία της δικαιοσύνης, αυτή που ψά-
χνει ο ελληνικός λαός!

Κάνατε την Ελλάδα Far West! Η Ελλάδα είναι Far West και
χώρα µαφιόζων. Διαβάζω: Τούρκος σκοτώνει πατέρα τριών παι-
διών στην Καλαµάτα χθες. Τούρκος σκοτώνει Έλληνα στο Πα-
λαιό Φάληρο. Τούρκοι ανοίγουν πυρ στην Άνω Γλυφάδα, µέρα
µεσηµέρι. Τούρκοι δολοφόνησαν στην Αρτέµιδα πριν από έναν
µήνα ένα παιδάκι. 

Τέτοια δικαιοσύνη και ασφάλεια, κύριε Υπουργέ, είχαµε να
δούµε από την εποχή του Ιµπραήµ Πασά, τότε που ήρθε στην Πε-
λοπόννησο και αλώνιζε. Πού είναι η ασφάλεια; Πού είναι η δικαιο-
σύνη; 

Κι επειδή πολλά λέγονται για συνεργασίες κοµµάτων –άκουσα
τον κ. Κασσελάκη µε το ΠΑΣΟΚ, το ΠΑΣΟΚ µε τον ΣΥΡΙΖΑ, το
ΠΑΣΟΚ µε τον Κασσελάκη, γίνεται χαµός, αχταρµάς- θα πω κάτι
πολύ απλό. Τα κόµµατα που έχουν βυθιστεί στη διαφθορά και
έχουν διαφθείρει έναν ολόκληρο λαό όχι ως λαό αλλά ως κρατική
δοµή, τα κόµµατα που ψηφίζουν υπέρ των ολιγαρχών, υπέρ των
τραπεζιτών, υπέρ των «καπιτα-ληστών» και έχουν βουτήξει σε όλο
το µέλι σαν τις µέλισσες, βούτηξαν όλοι µαζί και πολλοί εκ των
πολιτικών έγιναν πάµπλουτοι γιατί είχαν θεία στη Νιγηρία, τώρα
µιλούν για συνεργασίες. 

Όπως λέει και ο Μάρκος Αυρήλιος, µιας και µιλάµε για µέλι και
µέλισσες, όταν δεν συµφέρει στο µελίσσι, δεν συµφέρει και στη
µέλισσα. Οπότε θα συνεργαστείτε, έτσι κι αλλιώς Νέα Δηµοκρα-
τία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ, έµµεσα ή άµεσα κάποια στιγµή, αφού
ψηφίζετε τα ίδια νοµοσχέδια υπέρ των καπιταλιστών και όχι των
φτωχών. 

Πήγε ο Υπουργός σήµερα στο Ασκληπιείο Βούλας. Ωραιότατα.
Ωραία επίσκεψη, να τα ακούνε και τα παιδάκια και από πάνω.
Πήγε και τα βρήκε όλα καλά. Αυτό συµβαίνει πάντοτε εδώ και
τριάντα χρόνια, όταν ο Υπουργός πάει κάπου. Θυµάµαι και στον
στρατό που λέγαµε ότι έρχεται ο στρατηγός, παιδιά, βάψτε, κα-
θαρίστε, σκουπίστε, αποψίλωση από τα πεύκα, τις βελόνες, να
µη φαίνονται όταν θα έρθει ο στρατηγός. Έτσι έγινε µάλλον και
σήµερα. Πήγε ο άνθρωπος εκεί, είδε ότι είναι όλα καλά και βγήκε

και είπε ότι όλα είναι καλά. Δηλαδή, δεν υπάρχουν προβλήµατα,
δεν υπάρχουν ράντζα, δεν υπάρχει έλλειψη προσωπικού είτε νο-
σηλευτικού είτε ιατρικού, όλα είναι καλά! Σαν να λέει: «Στο
Ασκληπιείο της Βούλας όλα είναι καλά! Βουλώστε το! Και αν δεν
έχετε χρήµατα, θα πεθάνετε στις καρότσες», όπως πεθαίνουν
πολλοί στις καρότσες, δυστυχώς. Το έχουµε δει το έργο πολλές
φορές. 

Πάµε τώρα στα υπόλοιπα, γιατί θα πιέσει και ο χρόνος και δεν
θέλω να τον ξεπεράσω πολύ. 

Τώρα λοιπόν βγαίνει ο Μαρινάκης και µας κατηγορεί -ο κ. Μα-
ρινάκης, ο Κυβερνητικός σας Εκπρόσωπος, όχι ο γνωστός εφο-
πλιστής- ότι τα δεξιά κόµµατα συκοφαντούν τον Πρωθυπουργό
–µισό λεπτό- ότι συκοφαντούµε τον Πρωθυπουργό για την woke
ατζέντα. Αυτό είπε σήµερα, δηλαδή ότι παραπληροφορούµε για
δήθεν κυβίστηση του Μητσοτάκη για τα δύο φύλα, γιατί θέλουµε
να προκαλέσουµε εµείς πολιτικό ζήτηµα. Ένας άνθρωπος που δί-
χασε όλη την ελληνική κοινωνία µε το γάµο των οµοφυλοφίλων
και την τεκνοθεσία και δίχασε τους Έλληνες, θέλουµε εµείς να
του δηµιουργήσουµε πολιτικό ζήτηµα. Αφού αυτός έκανε την κυ-
βίστηση στον Μελισσανίδη! Εγώ την έκανα; 

Και είπε και το εξής αµίµητο ο Μαρινάκης, ότι η Κυβέρνηση
ποτέ δεν εφάρµοσε τις ακρότητες της woke ατζέντας. Μάλιστα.
Τότε στα gay pride τι δουλειά είχαν οι εκπρόσωποί σας; Ακρότητα
είναι να πηγαίνεις σε gay pride όπου έχουν το σύµβολό του Ιησού
µας, την εικόνα, να µην πω πού. Πήγαν εκεί εκπρόσωποι της Νέας
Δηµοκρατίας και βγήκαν και φωτογραφίες όλοι µαζί. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Κάποιος, λοιπόν, να πει στον Πρωθυπουργό ότι εκτίθεται µε
τις κυβιστήσεις του. Άλλα λέει και άλλα κάνει. Έχει τετρακόσιους
µετακλητούς η Νέα Δηµοκρατία στο Μαξίµου. Τετρακόσιους! Πιο
πολλούς και από τον Μπάιντεν! Δεν βρέθηκε ένας να τον ενηµε-
ρώσει τον Μαρινάκη και τον κ. Μητσοτάκη ότι στο site του Πρω-
θυπουργού γράφει τα αντίθετα από αυτά που λέει ακόµη και
σήµερα; Σήµερα εάν ανοίξετε το site του Πρωθυπουργού, τώρα
που µιλάµε εδώ, σας διαβάζω τι γράφει: «Στην εθνική στρατηγική
για την ισότητα των ΛΟΑΤΚΙ –στη σελίδα 61, στο site του Έλληνα
Πρωθυπουργού- που είναι αναρτηµένη µε την έκφραση «φύλου»,
«µακριά από τις νόρµες της διµερούς αντίληψης για τα φύλα…»
-ο δίφυλος ο χθεσινός, σηµερινός τρίφυλος, τετράφυλος, πεντά-
φυλος. Έτσι λέει εδώ: µη δυαδικά άτοµα εκτός του εµφυλίου κυ-
ρίαρχου διµερούς διπόλου, queer, µακριά από τις νόρµες της
κανονικότητας και της διµερούς αντίληψης για τα φύλα, ΛΟΑΤΚΙ,
οτιδήποτε πέρα από τις κανονικοποιήσεις. Μη δυαδικά άτοµα δεν
επιθυµούν να κατηγοριοποιούνται εντός του έµφυλου κυρίαρχου
διµερούς διπόλου. 

Η σελίδα του Πρωθυπουργού τα λέει αυτά. Μιλάει και για άλλα
φύλα. Η επίσηµη σελίδα του Πρωθυπουργού διαψεύδει και τον
Πρωθυπουργό και τον Μαρινάκη ότι υπάρχουν δύο φύλα! Μπείτε
στη σελίδα και διαβάστε την, σήµερα, τώρα που µιλάµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτό ξέρετε τι σηµαίνει; Ή ότι δεν τα πιστεύει ο Πρωθυπουρ-

γός και έκανε κυβίστηση ή ότι τα πιστεύει και έχει ηλίθιους συ-
νεργάτες. Ένα από τα δύο. Αποφασίστε. Διαλέξτε µόνοι σας.
Εγώ δεν θα πω τι έχει και ποιος είναι. Διαλέξτε µόνοι σας. 

Εδώ, όµως, έχουµε έναν νέο Ναπολέοντα Αυτοκράτορα. Τι
έλεγε ο Ναπολέοντας; Στεναχωριούνται οι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας. Όταν ψήφιζαν τον νόµο για τον γάµο οµοφυλοφί-
λων και στήριζαν την Κυβέρνηση, δεν στεναχωριόντουσαν όµως!
Θα σας τα λέµε εδώ, δεν γίνεται! Τι έλεγε, λοιπόν, ο Ναπολέων;
Τρία πράγµατα δεν κάνεις στην πολιτική –αυτό κάνει ο Μητσοτά-
κης- δεν υποχωρείς, δεν ανακαλείς, δεν παραδέχεσαι τα λάθη
σου. 

Η διαφορά µας είναι µία, ότι θα πάθετε ό,τι και ο Ναπολέων.
Έρχεται το Βατερλό του το εκλογικό και εκεί θα συντριβεί και η
πολιτική του και ο ίδιος. Ακούστε που σας λέω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε παρακάτω, κυβιστήσεων η συνέχεια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Πρόεδρε, να

σας διακόψω ένα λεπτό, εάν επιτρέπετε, για να υποδεχτούµε τα
παιδιά που µας έχουν επισκεφθεί. 
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ναι βεβαίως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», τριάντα εννέα µαθήτριες
και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο
Δράµας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Μακεδονία, να το λέµε! Ζήτω η Μακεδονία!

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Και η Δράµα!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Όχι η ψευτοµακεδονία. Μία είναι η Μακεδονία! Παιδιά µου,
η Μακεδονία είναι Ελλάδα. Όχι, όµως, η ψευτοµακεδονία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν πειράζει, ενοχλούνται κάποιοι. Τι να κάνουµε; 
Δεν άκουσες τι είπε ο Μίτσκοσκι ίσως. Ξέρεις τι είπε; Ότι διεκ-

δικούν τη δική µας Μακεδονία. Το είπε χθες στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες. Ε, βέβαια, άµα είχαν όλοι τα µυαλά τα δικά σου, δεν θα
υπήρχε η Μακεδονία σήµερα ως Ελλάδα, θα ήταν κάτω από τον
Όλυµπο. 

Εµείς θέλουµε τη συγκεκριµένη Ελλάδα, χωρίς να αλλάξουν
τα σύνορα πουθενά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και στην τελική να σας το πω και αλλιώς: Εµείς έχουµε δι-

καίωµα να οραµατιζόµαστε µια ισχυρή Ελλάδα. Εσείς, αν θέλετε,
παραµείνετε στη µιζέρια, τη φτώχεια αυτής της κακοµούτσουνης,
της µίζερης Ελλάδας. Ισχυρή Ελλάδα που δεν ανέχεται κανένα
υβρίδιο κράτους να διεκδικεί τη Θεσσαλονίκη. Αυτό είπε ο Μί-
τσκοσκι. Να ξέρουµε και τι λέµε. Αυτόν στηρίξατε, αυτόν στηρί-
ζετε. 

Πάµε στις κυβιστήσεις της Νέας Δηµοκρατίας. Ξέρετε, στην
πολιτική αλλάζεις ρότα. Το αντιλαµβάνοµαι. Δεν αντιλαµβάνοµαι
όµως το να βγαίνει η Ντόρα Μπακογιάννη τώρα και να λέει «δεν
µπορώ να φανταστώ εγώ η ίδια πως υπάρχουν δεκαέξι φύλα»
φύλλα. Τον νόµο για τον γάµο των οµοφυλοφίλων γιατί τον ψή-
φισε, αφού λέει ότι υπάρχουν πολλά φύλα;

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν λέει ο νόµος δύο φύλα. Λέει «παντρευτείτε και υιοθετήστε

παιδιά». Αυτό λέει ο δικός σας νόµος. Σας λέω η ιστοσελίδα του
Πρωθυπουργού τι λέει. Λέει και για άλλα φύλα, τρία, τέσσερα,
πέντε, queer, intersex. Σήµερα που µιλάµε τα λέει µέσα. Μπείτε
στην ιστοσελίδα του. Θα την κατεβάσουν τώρα. Είµαι σίγουρος. 

Μίλησε για εξορύξεις. Η κ. Μπακογιάννη µε κορόιδευε από το
2007, 2008, 2009 εδώ µέσα. Όταν ήµουν εκεί πίσω, ήταν δίπλα
µου -ήταν Υπουργός Εξωτερικών τότε- και µε κορόιδευε για τα
πετρέλαια. Και τώρα µιλά για εξορύξεις! Τι γίνεται; Είστε στη
γραµµή της Ελληνικής Λύσης, στη γραµµή την πατριωτική, την
κοινωνική, τη λαϊκή, αλλά αντιγράφετε. Και όταν αντιγράφεις,
αντιγράφεις πολλές φορές και στραβά.

Η άποψή µου είναι η εξής: Με αυτά που κάνατε εδώ και πέντε,
έξι χρόνια φέρατε τη νύχτα στην Ελλάδα, πτωχεύσατε τη χώρα.
Πτώχευσαν οι Έλληνες, δεν υπάρχει µεσαία τάξη. Οι Έλληνες
πολίτες δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα. Προσπαθείτε να αφα-
νίσετε τη µοναδική -το τονίζω- φωνή που υπάρχει εδώ µέσα, που
ενώνει τον πατριωτικό χώρο, το σάλπισµα ένωσης του πατριωτι-
κού χώρου. Σας λέµε όµως ότι το αστέρι του πατριωτικού χώρου
δεν σβήνει στη νύχτα, όσο σκοτεινοί και να είστε, όσο και αν θέ-
λετε να µας φιµώσετε, όσο και αν θέλετε να µας καταστρέψετε,
εµείς αφήνουµε εσάς στη νύχτα και το αστέρι θα λάµπει ψηλά
στον ουρανό. Αυτός είναι ο πατριωτικός χώρος και ό,τι και αν κά-
νετε δεν αλλάζει, δεν γυρίζει το ποτάµι πίσω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αφού, λοιπόν, λέτε ότι πάµε καλά στην οικονοµία, γιατί δεν δί-

νουµε 13ο και 14ο µισθό; Δεν λέτε ότι πάει καλά η οικονοµία;
Δώστε στον Έλληνα 13ο και 14ο µισθό. Στους δηµοσίους υπαλ-
λήλους γιατί δεν δίνετε; Στους συνταξιούχους γιατί δεν δίνετε;

Αφού πάει καλά η οικονοµία, αφού είµαστε µια χαρά, αφού
έχουµε πλεόνασµα, δώστε 13ο και 14ο µισθό. Και αν δεν ξέρετε
πώς, ελάτε σε µας να σας πούµε πώς εµείς µπορούµε και θα δώ-
σουµε 13ο και 14ο µισθό και πώς µπορούµε να δώσουµε και στους
συνταξιούχους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Υπάρχει τρόπος. Πού να απολύσεις τώρα, όµως, τα βολεµένα

παιδιά, τους τέσσερις χιλιάδες µετακλητούς στη Νέα Δηµοκρα-
τία! Πού να τους απολύσετε! Δικά σας παιδιά είναι. Δηλαδή τέσ-
σερις χιλιάδες δικά σας παιδιά µπορούν να τρώνε καλά και οι
υπόλοιποι Έλληνες να πεινούν. Όχι! Πρώτα θα τρώνε ψωµί όλοι
οι Έλληνες και µετά τα δικά σας παιδιά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και σε µία απόδειξη ότι κλέβετε τους Έλληνες. Ακούστε:

Αυξηµένος είναι κατά 400% ο ειδικός φόρος κατανάλωσης ενέρ-
γειας, εκατό φορές πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο! Το
ακούτε; Εκατό φορές πιο ακριβός! Περνάς τα σύνορα µε τη
Βουλγαρία και κάνει η βενζίνη 1,20, µου λένε. Τα παιδιά από τη
Δράµα που µας παρακολουθούν και οι κάτοικοι της Δράµας φα-
ντάζοµαι -αν και στη Δράµα είναι αποκλεισµένοι, πρέπει να πάνε
από µια άλλη πλευρά- το ξέρουν. Πηγαίνουν και ψωνίζουν στο
Παρανέστι.

Η ακρίβεια τελειώνει τους Έλληνες. Καταλάβετέ το. Η υπερ-
φορολόγηση τελειώνει τις επιχειρήσεις. Βρείτε έναν τρόπο. Ορι-
ζόντιο φόρο 15%. Σας το έχω πει χίλιες φορές. Εξαφανίστηκε η
µεσαία τάξη.

Για εµάς στην Ελληνική Λύση -θα το πω και ας ακουστεί
άκοµψο για σας- η ακρίβεια είναι µία βία ταξική, είναι µια άδικη
βία. Πετύχατε να κάνατε τη µεσαία τάξη φτωχή και ασκείτε βία,
κάνετε µπούλινγκ στον φτωχό Έλληνα πολίτη. 

Η ενέργεια σκοτώνει την οικονοµία. Σας λέγαµε ως Ελληνική
Λύση -τα έλεγα πριν εγώ ως Βουλευτής- από το 2019: Κάντε εξο-
ρύξεις. Μου έβγαινε ο Δένδιας, ο δελφίνος -κυβέρνηση δεν θα
το πω για «Δελφινάριο», αλλά κυβέρνηση για γέλια- και έλεγε:
Δεν θα κάνουµε Κόλπο του Μεξικού το Αιγαίο. Δεν θα κάνουµε
εξορύξεις, έλεγε ο Πρωθυπουργός, Τώρα τις ξαναθυµηθήκατε.
Γιατί όµως; Διότι βγήκε ο Τραµπ και είπε: Εξορύξεις, εξορύξεις,
εξορύξεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εσείς τι κάνατε πέντε χρόνια; Βάζατε ανεµογεννήτριες και φω-

τοβολταϊκά, την πράσινη απάτη, δηλαδή. Τι λέµε εµείς; Θα ξηλώ-
σουµε όλους τους ανεµόµυλους που βάλατε στην Ελλάδα, γιατί
είναι ανεµόµυλοι, δεν δίνουν δωρεάν ρεύµα στους Έλληνες.
Λέµε: Φωτοβολταϊκά θέλετε; Στα σπίτια των Ελλήνων για να
έχουν δωρεάν ρεύµα οι Έλληνες και όχι στα χωράφια όπου πα-
ράγουµε πλούτο αγροτικό. Είναι εγκληµατικά αυτά που κάνετε.
Και τώρα ανακοινώνει ο ΔΕΔΔΗΕ ότι ζητάει αύξηση τελών χρή-
σης δικτύου 200 εκατοµµύρια ευρώ, επειδή έχει ρευµατοκλοπές
και βλάβες στο δίκτυο. Άλλα 200 εκατοµµύρια! Το σύνηθες υπο-
ζύγιο θα πληρώσει πάλι, ο πολίτης.

Και ενώ έχουµε πρόβληµα ενέργειας ως χώρα, βγαίνει ο Ρω-
µανός, που τον κάνατε και Βουλευτή, και λέει την µπούρδα του,
ότι είµαστε απολύτως θωρακισµένοι διότι παίρνουµε φυσικό
αέριο από τον Turk Stream. Δεν ξέρει ο άνθρωπος αυτός ότι το
αέριο αυτό είναι και ρωσικό και οι Τούρκοι τα αρπάζουν. Δηλαδή
είναι χαρούµενος που το παίρνει από τους Τούρκους και δίνει
λεφτά και στους Ρώσους. Τι να πω; Γι’ αυτό σας λέω για µπούρ-
δες. Αυτά είναι µπούρδες κανονικές. Αν τα έλεγε Βουλευτής
δικός µας ή κάποιου άλλου κόµµατος, θα το έκαναν σηµαία όλα
τα κανάλια. Τα κανάλια, όµως, αυτά τα κρύβουν, την µπουρδο-
λογία συγκεκριµένων ανθρώπων. 

Ξέρετε, λοιπόν, πώς µασουλάνε το κρατικό χρήµα οι φίλοι σας;
Θα σας το πω τώρα: Με τον αέρα τον κοπανιστό. Ποιος είναι
αυτός; Τα φωτοβολταϊκά παίρνουν επιδότηση από το Ταµείο Ανά-
καµψης. Ξέρετε πώς τα παίρνουν τα λεφτά; Ως ψηφιακή αναβάθ-
µιση. Δηλαδή παίρνουν δισεκατοµµύρια ευρώ και τα περνάνε ως
ψηφιακά τα φωτοβολταϊκά για να πάρουν γρήγορα τα λεφτά.
Αυτό είναι απάτη, είναι κοµπίνα, είναι µαφιόζικη λειτουργία. Το
κατήγγειλαν οι ενεργειακοί επιθεωρητές οι οποίοι τα βλέπουν µε
τα µάτια τους. Παίρνουν τα λεφτά από το Ταµείο Ανάκαµψης που
δίνονται µε συγκεκριµένο τρόπο και λόγο και τα δίνετε εδώ γιατί
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βάζετε κωδικό ότι είναι ψηφιακό. 
Τι να σας πω, ρε παιδιά; Σας λέµε πού είναι τα στραβά. Σας

λέµε πού είναι τα καλά και πάτε πάντα στραβά. Πάτε στα καλά
τουλάχιστον. Σκοτώνετε τη γεωργία. Έχουµε ήδη funds να κατά-
σχουν αγροτική γη και να τη µετατρέπουν σε µη παραγωγική. Η
Ελλάδα κατέγραψε 25% µείωση της αγροτικής παραγωγής το
2023 και οι αγρότες πεινούν. Η επιχείρηση «αγροκτονία» συνεχί-
ζεται από τη Νέα Δηµοκρατία. Θέλετε να αφανίσετε τον πρωτο-
γενή τοµέα. 

Οι αγρότες είναι στα µπλόκα. Θα µου πείτε ότι είθισται κάθε
Ιανουάριο, Φεβρουάριο. Είθισται µεν, αλλά έχετε εθιστεί στο να
θέλετε να αφανίσετε και να εξαφανίσετε την αγροτική παραγωγή,
την κτηνοτροφική παραγωγή, τη µελισσοκοµική παραγωγή και
την αλιεία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πώς κρατιέστε όρθιοι; Από την προπαγάνδα. Δεν µπορώ να

ανταγωνιστώ ως Ελληνική Λύση τα δικά σας χρήµατα, γιατί δεν
είναι δικά σας χρήµατα, είναι κρατικά.

Το 2024 συγκροτήθηκε το ΕΚΚΟΜΕΔ και έρχεται η Κυβέρνηση
και δίνει 60 εκατοµµύρια ευρώ σε αυτόν τον φορέα για να κάνουν
woke ταινίες -δεν ξέρω-, παρακµιακά σίριαλ. Για σίριαλ, λέει, 60
εκατοµµύρια ευρώ. Και για τον µέγα, τον τεράστιο Ιωάννη Καπο-
δίστρια δεν βρέθηκε ευρώ να δώσει αυτή η Κυβέρνηση. Δίνουν,
όµως, σε αυτούς οι οποίοι κάνουν παρακµιακά σίριαλ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτή είναι η ποιοτική µας διαφορά. Εµείς έχουµε προσήλωση

στις παραδοσιακές αρχές, στην ιστορία και τον πολιτισµό µας.
Έχουµε προσήλωση στους τεράστιους αγώνες των Ελλήνων και
κυρίως στην αγάπη του Έλληνα για την ιστορία του. Θα του δι-
δάξουµε του Έλληνα ιστορία ελληνική και όχι πλασµατική που
διδάσκετε εσείς.

Στα Πρακτικά της Βουλής ο ΕΚΚΟΜΕΔ.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε και στα εθνικά. Φέρατε τη χώρα πραγµατικά πολύ χα-
µηλά. Βρυχώνται και τα ποντίκια απέναντί µας, τα ποντικάκια!
Βγήκε ο Μίτσκοσκι -το είπα προηγουµένως- στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες και µίλησε για άλυτο και υπαρκτό µακεδονικό ζήτηµα µε-
ταξύ Ελλάδας και Σκοπίων, υπονοώντας µακεδονική µειονότητα
στη Βόρεια Ελλάδα ξεκάθαρα. Το ελληνικό Υπουργείο Εξωτερι-
κών τι είπε; «Η περαιτέρω πρόοδος στις διµερείς σχέσεις µεταξύ
Βόρειας» λέει η Νέα Δηµοκρατία, ψευτοµακεδονίας δηλαδή «και
η οµαλή συνέχιση της ευρωπαϊκής πορείας της γείτονος προϋπο-
θέτουν τον πλήρη σεβασµό της Συµφωνίας των Πρεσπών». 

Πού είναι οι χλαµύδες; Πού είναι οι σάρισες; Πού είναι τα δό-
ρατα των συλλαλητηρίων; Πού πήγαν; Στο χρονοντούλαπο της
ιστορίας; Τη Συµφωνία των Πρεσπών προδοτική τη λέγανε πολ-
λοί Βουλευτές από τη Νέα Δηµοκρατία. Δεν θα πω ο Άδωνις τι
έλεγε. Έκανε και µαθήµατα Ιστορίας! Τι έγινε;

Και εδώ λέει το εξής αµίµητο, παραδεχόµενο το Υπουργείο
Εξωτερικών αλυτρωτικές διακηρύξεις: «Και βεβαίως» λέει ο κ. Γε-
ραπετρίτης «την αποχή από αλυτρωτικές διακηρύξεις και αξιώ-
σεις σε βάρος γειτονικών χωρών». «Τι θέλει να πει ο ποιητής», ο
Υπουργός Εξωτερικών της Ελλάδος; Ότι οι Σκοπιανοί διεκδικούν
ελληνικό έδαφος. Δηλαδή το υβρίδιο απειλεί και διεκδικεί από
την Ελλάδα! Τόσο χαµηλά φέρατε την Ελλάδα! Καταγγείλτε
τώρα την προδοτική Συµφωνία των Πρεσπών! Καλούµε τους Έλ-
ληνες να µην ψηφίσουν Νέα Δηµοκρατία, να ψηφίσουν εµάς που
θα την καταγγείλουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή είστε η Κυβέρνηση της µούφας και της απάτης, της

πολιτικής εξαπάτησης των Ελλήνων, ήρθε εδώ ο Άδωνις, αυτός
ο απίστευτος τύπος, αυτός ο πολιτικάντης τύπος και έβαλε χέρι,
αν δεν κάνω λάθος, σε εσάς για το Turkaegean και σ’ εµάς, την
Ελληνική Λύση, ότι δηλαδή πέτυχε µια περήφανη νίκη, νίκησε ο
Άδωνις και η Κυβέρνηση, «Turkaegean δεν υπάρχει» µας έλεγε
εδώ ο πολιτικός νάνος, ο πολιτικός απατεώνας. Γιατί αν λες συ-
νειδητά, συνειδητό ψέµα…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Για το όνοµα του Θεού!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ακούστε λίγο, µη βιάζεστε. Μισό λεπτό. 

Σε έκθεση στο Ελσίνκι για τον τουρισµό -εδώ µε στοιχεία θα
µιλάµε. Είναι πολιτική εξαπάτηση να λες ψέµατα συνειδητά, εξα-
πατάς τον κόσµο- που πραγµατοποιήθηκε από 16 έως 19 Ιανουα-
ρίου του 2025, όλα τα φυλλάδια της Τουρκίας γράφουν «Turkae-
gean»! Τι κάνατε λοιπόν; 

Το καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε έκθεση για τον τουρισµό στο Ελσίνκι, που έγινε τώρα, πρό-
σφατα! Όσο υπάρχει η Ελληνική Λύση εδώ δεν θα κοροϊδεύετε
τους Έλληνες, θα τους λέτε την αλήθεια. Είναι πολιτική εξαπά-
τηση!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ποιος εξαπατά τους Έλληνες και είναι πολιτικός…Πείτε µου τη

λέξη εσείς, δεν λέω εγώ «απατεώνας». Πείτε τι είναι. Ψεύτης;
Ψεύτης, συµφωνούµε. Την ώρα που το τουρκικό Υπουργείο Παι-
δείας έδωσε την άδεια στο φασιστικό ινστιτούτο των «Γκρίζων
Λύκων» να διαπαιδαγωγούν τα τουρκόπουλα, η Νέα Δηµοκρατία
κάνει µαθήµατα οµοφυλοφιλικής διαπαιδαγώγησης στα παιδιά
στα σχολεία! Κάνετε λάθη, σας λέω. Κάνετε λάθη, µεγάλα λάθη.

Δυστυχώς η Νέα Δηµοκρατία κατήντησε ένα ιδεολογικό ζόµπι.
Δεν έχει ιδεολογία πλέον το κόµµα αυτό, δεν έχει τις αξίες του
Κωνσταντίνου Καραµανλή του πρώτου. Δεν έχει την πιστότητα
λόγων και έργου, δεν έχει τη διαφάνεια εκείνη που πρέπει να έχει
ένα κόµµα για να ορίζει τη µοίρα ενός ολόκληρου έθνους. Είναι
διαβρωµένο από τη βάση την κοµµατική, όχι τους ψηφοφόρους,
τα στελέχη, µέχρι πολύ ψηλά. Απόλυτη προτεραιότητα της Νέας
Δηµοκρατίας είναι η συµµετοχή στη νοµή της εξουσίας και στη
λαφυραγώγηση από τους ολιγάρχες καπιταλιστές όλου του
πλούτου, της κινητής και ακίνητης περιουσίας της χώρας. Κυβερ-
νάτε έξι χρόνια. Έξι χρόνια ψευτοεκσυγχρονισµός, ιδεολογικός
επαρχιωτισµός, ελιτίστικη υπεροψία και αλαζονεία, διαφθορά και
διαπλοκή, παραγωγική και δηµογραφική συρρίκνωση, µε υπο-
γραφή του σηµερινού δήθεν εκσυγχρονιστού – µεταρρυθµιστού
Κυριάκου Μητσοτάκη, που όταν θα ψηφίζετε Πρόεδρο της Δη-
µοκρατίας θα εγκρίνετε και πάλι τα αντιλαϊκά µέτρα του, που
φέρνει στη Βουλή, και την αντεθνική του επιλογή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κλείνοντας, επειδή µας ρωτούν πολλοί τι θα κάνουµε εµείς,

πώς χτίζεις µια Ελλάδα ξανά -γιατί η πατρίδα µας χρειάζεται µε
τα παιδιά αυτά τα νεαρά να ξαναχτιστεί από την αρχή, καθώς η
σήψη είναι έντονη και µιλάµε για µια Ελλάδα που κατήντησε
πλέον ένα κουφάρι, που δεν έχει ακίνητη περιουσία δική της,
καθώς το δηµόσιο δεν έχει περιουσία, τα έχουµε εκποιήσει όλα,
άρα είµαστε οικονοµικά ένα κουφάρι- και τι µπορεί να κάνει η Ελ-
ληνική Λύση, εµείς µπορούµε να τους απαντήσουµε: Γκρεµίζο-
ντας ό,τι ανάξιο, ό,τι αναξιοκρατικό, ό,τι διεφθαρµένο, ό,τι
ανεδαφικό, ό,τι αντικοινωνικό, ό,τι αντεθνικό, γκρεµίζοντας το
παλιό σύστηµα, το οποίο είναι στην υπηρεσία των ολιγαρχών και
πλουσίων κάνοντας τους Έλληνες φτωχούς, µπορούµε να αλλά-
ξουµε την Ελλάδα. 

Και η Ελλάδα αλλάζει µε έναν τρόπο: Να αλλάξει ο καθένας
ξεχωριστά, να γίνουµε Έλληνες, όχι νεοέλληνες, να κοιτάξουµε
µπροστά, να διεκδικήσουµε το µέλλον για τα παιδιά που είναι εκεί
πάνω,…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
…το µέλλον της Ελλάδας, το µέλλον της πατρίδας. 
Για ένα καλύτερο µέλλον υπάρχει λύση και αυτή είναι η Ελλη-

νική Λύση. Έχει το όραµα,…
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

…έχει το σχέδιο και κυρίως διεκδικεί τη λογική και το αυτο-
νόητο για την πατρίδα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνονται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-

6570 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος»
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα δύο µαθήτριες και
µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Δρά-
µας (δεύτερο τµήµα)

Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πριν δώσω τον λόγο στον επόµενο οµιλητή, έχει ζητήσει να
κάνει τρίλεπτη παρέµβαση ο Υπουργός κ. Φλωρίδης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Βελόπουλε, δεν µπορώ να καταλάβω
γιατί πρέπει να καταφύγετε σε κάτι που είναι ψέµα όταν αναφέ-
ρεστε σε µένα. Αναφέρατε ότι εγώ είχα δώσει ως Υπουργός µια
εντολή να µετακινηθούν ιατροδικαστές. Καταθέσατε λοιπόν ένα
χαρτί υποτίθεται για να το αποδείξετε. Αυτό το χαρτί που κατα-
θέσατε είναι µια απόφαση που εκδόθηκε από τη Γενική Διευθύ-
ντρια του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Εγώ δεν ήµουν Υπουργός.
Εκδόθηκε τότε, όταν έγινε το φοβερό αυτό δυστύχηµα στα
Τέµπη. Δεν ήµουν Υπουργός. 

Όµως ξέρετε ποιο είναι το ανήθικο στην υπόθεση αυτή; Κάνετε
διαρκώς -και άλλοι εδώ µέσα- έναν συνειρµό των ιατροδικαστών,
και ειδικά του κ. Καρακούκη, µε τα Τέµπη. Αυτό λοιπόν το χαρτί
που καταθέσατε τι λέει; Ότι όταν έγινε αυτό το φοβερό δυστύ-
χηµα το Υπουργείο Δικαιοσύνης σκέφτηκε, όπως είχε υποχρέωση
να σκεφτεί -και σας ρωτώ εσάς, αν ήσασταν Υπουργός Δικαιο-
σύνης και γινόταν αυτό το φοβερό δυστύχηµα αν θα σκεφτόσα-
σταν το ίδιο ή κάτι άλλο-, σκέφτηκε λοιπόν ότι ενδεχοµένως οι
ιατροδικαστές της Λάρισας να µην επαρκούν να κάνουν το ιατρο-
δικαστικό έργο, λόγω ακριβώς του µεγάλου αριθµού των νεκρών.
Εξεδόθη λοιπόν µία απόφαση από τη Γενική Διευθύντρια που
έλεγε ότι πρέπει να µετακινηθούν τρεις ιατροδικαστές από την
Αθήνα -αυτό λέει το χαρτί που καταθέσατε- και δύο ιατροδικα-
στές από τη Θεσσαλονίκη, µαζί µε νεκροτόµους, προκειµένου να
συνδράµουν το έργο των ιατροδικαστών της Λάρισας.

Προχθές, καταθέτοντας στην επιτροπή µας ο κ. Καρακούκης,
ο οποίος ηγούνταν αυτής της αποστολής, είπε το εξής, ότι «πή-
γαµε από επιβεβληµένο καθήκον, αλλά όταν φτάσαµε µας είπαν
οι ιατροδικαστές της Λάρισας ότι δεν χρειαζόµαστε διότι µπο-
ρούσαν να φέρουν το έργο µόνοι τους εις πέρας και αποχωρή-
σαµε». Δεν µετείχαν καθόλου στο ιατροδικαστικό έργο εκεί. 

Αυτά λοιπόν τα περίεργα έγιναν αντικείµενο και εισαγγελικής
έρευνας και η υπόθεση τέθηκε στο αρχείο, διότι ο κ. Καρακού-
κης, οι άλλοι δύο της Αθήνας και οι δύο της Θεσσαλονίκης δεν
συµµετείχαν στο ιατροδικαστικό έργο των Τεµπών. Δεν συµµε-
τείχαν και προσπαθείτε µε χίλιους τρόπους τώρα να τους µπλέ-
ξετε, ενώ έχει κριθεί το θέµα αυτό από χίλιες µεριές. Και προχθές
που κατατέθηκε αυτό από τον κ. Καρακούκη στην επιτροπή δεν
είδα καµία αντίδραση όταν ο άνθρωπος είπε τι συνέβη. Και το ξα-
ναφέρνετε και το ξαναφέρνετε και το ξαναφέρνετε, διότι υπάρχει
η κλασική αντίληψη του Γκέµπελς «λέγε ψέµατα, λέγε ψέµατα,
κάποια στιγµή θα πιστέψει ο κόσµος ότι είναι αλήθεια».

Και µια φράση ακόµα. Έχετε έναν φόβο για τους Τούρκους,
κύριε Βελόπουλε. Όπου ακούτε «Τούρκοι», Τούρκοι εδώ, Τούρκοι
εκεί, Τούρκοι παρακάτω. Να σας πω κάτι; Εγώ είµαι σίγουρος ότι
δεν τους φοβόσαστε -και θα σας πω γιατί δεν τους φοβόσαστε-,
απλώς εµπορεύεστε τον φόβο στον λαό. Και ξέρετε γιατί δεν
τους φοβόσαστε; Γιατί ο Μητσοτάκης και η Κυβέρνησή του φρό-
ντισε τα είκοσι τέσσερα Rafale να είναι εδώ, φρόντισε τα F-16 να
έχουν όλα εκσυγχρονιστεί. Προχθές έγινε µια αεροµαχία στο Αι-
γαίο µε τα F-16 τα αναβαθµισµένα. Οι Τούρκοι θα τη θυµούνται
για πολλά χρόνια αυτή! Τα «αόρατα» υποβρύχια είναι εκεί, ο Σι-
δερένιος Θόλος ετοιµάζεται µαζί µε το Ισραήλ. Τα ανθυποβρυ-
χιακά ελικόπτερα είναι εδώ. Ο Μητσοτάκης την ασφάλισε τη
χώρα. Μη φοβόσαστε, λοιπόν. Είναι εξασφαλισµένη η Ελλάδα σε
όλα τα επίπεδα, όσον αφορά κάθε εξωτερικό κίνδυνο. Αφήστε το
εµπόριο του φόβου,…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…διότι είµαι σίγουρος ότι εσείς µια χαρά διασκεδάζετε, µια

χαρά περνάτε, αλλά συνεχίζετε το εµπόριο του φόβου µπας και

φοβάται ο κοσµάκης. 
Δεν φοβάται ο κόσµος. Η Ελλάδα είναι ασφαλισµένη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Λιακούλη, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Κυρία Πρόεδρε, µισό λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Βελόπουλε, θα

σας παρακαλέσω µόνο πάρα πολύ σύντοµα, διότι πρέπει να προ-
χωρήσει ο κατάλογος.

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Δεν έχει προχωρήσει καθόλου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Το ξέρω.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ας το λέγατε στον Υπουργό, κύριε συνάδελφε, που έκανε
παρεµβολή. Πρέπει να απαντήσω.

Λοιπόν, ακούστε, δεν είναι προσωπικό…
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: (δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Αυτά στη Βέροια. Άστα αυτά, να τα λες εκεί, στον κ. Φλω-
ρίδη, δικός σας είναι.

Κύριε Υπουργέ, όταν µιλάω στον Υπουργό, µιλάω στην Κυβέρ-
νηση που εκπροσωπεί. Γιατί το παίρνετε προσωπικά εσείς; Στην
Κυβέρνηση που εκπροσωπεί. Εσείς εκπροσωπείτε τη Νέα Δηµο-
κρατία, βέβαια πριν από λίγο καιρό το ΠΑΣΟΚ, το σηµιτικό
ΠΑΣΟΚ, αύριο µπορεί να είναι µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Δικό σας θέµα, δική
σας επιλογή, επειδή µιλάτε για ηθική στην πολιτική. 

Λέτε ότι στείλατε κάποιους, αποφασίστηκε εκείνη τη στιγµή, ο
προηγούµενος από εσάς, χωρίς να ρωτήσει εκείνους τους ιατρο-
δικαστές αν χρειάζονται βοήθεια ή αν δεν χρειάζονται. Ελλάδα
2.0! Εκσυγχρονισµός! Εκσυγχρονιστικό κράτος! Ωραία Ελλάδα!
Έτσι κυβερνάτε; Με ένα τηλέφωνο να ρωτήσετε «Μπορείτε, παι-
διά;», δεν θα στέλνατε κόσµο εκεί να δει και να τους ξαναγυρί-
σετε πίσω. 

Πάµε στα υπόλοιπα. Διότι για µένα, κύριε Υπουργέ, ανήθικο
είναι να ακούς τον Πρωθυπουργό να λέει ότι δεν έγινε έκρηξη,
ότι έχει στοιχεία και να τα λέει στα κανάλια. Ανήθικο είναι να λες
ότι γνωρίζει καλύτερα από τους εµπειρογνώµονες-πραγµατογνώ-
µονες ο Μαρινάκης σε σχέση µε το τι έχει γίνει εκεί. Και να σας
πω και κάτι ακόµα; Είναι ανήθικο να προκαταλαµβάνεις ως Πρω-
θυπουργός το αποτέλεσµα της δικαιοσύνης και να λες «Δεν
υπάρχει πρόβληµα». Και το έχει κάνει ο Πρωθυπουργός όχι µία,
αλλά τρεις φορές σε τηλεοπτικές συνεντεύξεις.

Δηλαδή, για να µην το πάµε προσωπικά, να σας πω ότι τον Κα-
ρακούκη τον µπλέκετε εσείς. Εσείς το µπλέκετε τώρα. Συνταξι-
ούχος είναι ο άνθρωπος. Αφήστε τον στη σύνταξή του να πάει
για ψάρεµα, να πάει για κυνήγι. Γιατί τον επαναφέρετε; Για εξη-
γήστε µου. Δεν µου απαντάτε. Δηλαδή στον συνταξιούχο δίνουµε
δουλειά; Ας πάει να κάνει κάποιος άλλος νέος ιατροδικαστής τη
δουλειά αυτή. 

Και ανήθικο, κύριε Υπουργέ, µε θλίψη θα το πω, είναι να βγαί-
νετε σε πανελλαδικό κανάλι και στη Βουλή εσείς προσωπικά και
να λέτε ότι όποιοι µίλησαν για µπάζωµα που µπαζώθηκε ο χώρος,
είναι για τα µπάζα. Μην µιλάτε για ηθική, γιατί -θα το πω ευθέως-
εκτίθεστε πολύ άσχηµα. 

Κλείνοντας, να ρωτήσετε τον κύριο Πρωθυπουργό, επειδή εί-
πατε για τα Rafale και τις Belharra, ποιος του τηλεφώνησε γι’
αυτά, κύριε Υπουργέ. Άλλα ήθελα να πάρει. Ξέρει ο κ. Χατζηδά-
κης, γελάει. Εγώ του τηλεφώνησα και του είπα ότι υπάρχουν τα
Rafale. Γελάτε, ξέρω τι λέω εγώ, όπως τα οχήµατα στον Έβρο. 

Και να σας πω και κάτι, κύριε Υπουργέ, επειδή γελάτε, είστε
γελαστερός, ακούστε λίγο. Εµείς δεν φοβόµαστε τους Τούρκους.
Δεν φοβηθήκαµε κανέναν Τούρκο. Εδώ δεν φοβόµαστε εσάς εκεί
που είστε. Ξέρετε τι φοβόµαστε, κύριε Υπουργέ; Τους φίλους
σας τους Τούρκους και εσάς και τις επιλογές σας. Αυτός είναι ο
φόβος µε τα ελληνοτουρκικά. Είστε εύκολοι ακόµη και συνεκµε-
τάλλευση να πάτε. Το λέγανε όλοι οι Υπουργοί σας στα κανάλια
µαζί µε τον Βενιζέλο πριν από λίγο καιρό.

Και κλείνοντας, να υπενθυµίσω κάτι στον Υπουργό. Η πολιτική
κρίνεται από το αποτέλεσµα. Και σας λέω το εξής. Πέρασε ενά-
µισης χρόνος, ακόµα παλεύουν οι γονείς και οι συγγενείς να δι-
καιωθούν. Αν αυτό στην ψυχή, την καρδιά τη δική σας δεν
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χτυπάει διαφορετικά, επιτρέψτε σε εµάς που έχουµε µια ευαι-
σθησία, γιατί έχασα έναν προσωπικό φίλο εκεί, να χτυπάει δια-
φορετικά.

Εγώ, κύριε Φλωρίδη, στα µπάζα που έστειλε η Κυβέρνησή σου
βρήκα το κόκαλο του φίλου µου περίπου οκτώ χιλιόµετρα µακριά,
πεταµένο µες στα σκουπίδια. Μη µου λέτε για ηθική. 

Να κοιτάξετε τον καθρέφτη καλά εσείς στη Νέα Δηµοκρατία,
γιατί άλλο ηθική στην πολιτική και άλλο λόγια για ηθική. Περί ηθι-
κής να πάτε να διαβάσετε το βιβλίο του Αριστοτέλη, αλλά και ο
Πλάτωνας έχει πει κάτι. Θα σας βοηθήσει πολύ, κύριε Φλωρίδη,
για να έχετε καλύτερη γνώση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Λιακούλη, έχετε

τον λόγο για µια τρίλεπτη παρέµβαση.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς υπάρχει ένα προσωπικό θέµα, κύριε Υπουργέ. Δεν

µπορείτε να λέτε ό,τι θέλετε. Θα µου επιτρέψετε µε σεβασµό και
στα καθήκοντά σας και στη θέση σας -είναι θεσµικός ο ρόλος
σας-, πλην όµως θεωρώ ότι ξεφεύγετε. Και δεν ήταν µόνο τα
µπάζα. Σήµερα µας λέτε γκεµπελίστες, γκεµπελικούς; Εφαρµό-
ζουµε µέσα στο Κοινοβούλιο γκεµπελικές µεθόδους, για να αντι-
µετωπίσουµε την Κυβέρνηση;

Δεν ξέρω αν συναισθάνεστε τι λέτε αλήθεια, αλλά εγώ, κυρία
Πρόεδρε, ζητώ από τον κύριο Υπουργό να ανακαλέσει αυτό που
είπε. Γιατί είµαστε, κύριε Υπουργέ, γκεµπελίστες κι εφαρµόζουµε
τέτοιες µεθόδους; Αναφερθήκατε σε εµάς. Το ΠΑΣΟΚ άνοιξε το
θέµα αυτό και χθες στην επιτροπή και σήµερα.

Τι λέτε για τον κ. Καρακούκη; Δεν κατάλαβα. Ψελλίζατε πρά-
γµατα. Θέλετε να τα ακούσετε. Σεβάστηκα το όνοµα του ανθρώ-
που. Κατέθεσα τα έγγραφα. Δεν αναφέρθηκα καθόλου προσω-
πικά. Η δικαιοσύνη θα το ερευνήσει. Τι κάνετε λοιπόν; 

Έχει ήδη το δικαίωµα ο εισαγγελέας και ο ανακριτής, εάν δεν
είναι ικανοποιηµένος από το πόρισµα των ιατροδικαστών εκθέ-
σεων, να ορίσει πραγµατογνώµονες άλλους, όποιους θέλει, και
δύο και τρεις και πέντε και δεκαπέντε. Το ίδιο δικαίωµα έχει ο
ανακριτής και οι µηνυτές. Το ίδιο δικαίωµα έχουν και πολλοί
ακόµη, οι οποίοι έχουν εµπλακεί στην υπόθεση. Ναι ή όχι; Με τον
προηγούµενο νόµο, το λέει η επιστηµονική επιτροπή, µε το
άρθρο 2 του ν.3772/2009. 

Ο κ. Καρακούκης -το κατέθεσα το έγγραφο- ήταν ορισµένος
να πάει στα Τέµπη. Τι σηµαίνει «Πήγα και έφυγα»; Πήγε, έµεινε
εκεί µία µέρα, αν θέλετε και περισσότερες πληροφορίες, έδωσε
εντολές. Η ιατροδικαστής της Λάρισας η οποία νεκροτόµησε δή-
λωσε: «Εµείς νεκροτοµήσαµε κάτω από σαφείς και συγκεκριµέ-
νες εντολές». Αυτό είπε η ιατροδικαστής. Και έφυγαν την επό-
µενη µέρα το απόγευµα. Ναι ή όχι; Ναι. 

Τι λέτε στο Κοινοβούλιο; Πήγε ο Καρακούκης και έφυγε, άρα
δεν έκανε απολύτως τίποτα; Είναι αυτό πραγµατικά θέση και
στάση Υπουργού; Εµείς τι συζητάµε; Ότι µέχρι τώρα υπήρχε το
δικαίωµα ο εισαγγελέας, ο ανακριτής και όλοι οι παράγοντες της
υπόθεσης να ζητήσουν πραγµατογνωµοσύνες, άρα υπήρχε αυτό
το δικαίωµα και εσείς στα ξαφνικά έρχεστε και φτιάχνετε µια τρι-
µελή επιτροπή ιατροδικαστών µε επικεφαλής τον κ. Καρακούκη,
ο οποίος θα ήταν σε σύνταξη ο άνθρωπος σε λίγο, αλλά εσείς
φροντίσατε τον Δεκέµβρη του 2024 να παρατείνετε τη θητεία του
για δύο χρόνια και να παραµείνει και να είναι προϊστάµενος σε
αυτήν την επιτροπή και να πάει στα Τέµπη και να εξετάσει ξανά
αν αυτοί οι άνθρωποι χάθηκαν από τη σύγκρουση ή από την πυρ-
καγιά.

Πάρτε τη διάταξη πίσω. Σώστε τα προσχήµατα. Ούτε τα αυτε-
παγγέλτως σας σώζουν ούτε τίποτα. Σύµφωνα µε την επιστηµο-
νική επιτροπή -ορίστε, το έγγραφο είναι δικό σας-, υπάρχει το
δικαίωµα ήδη να διορίζονται άλλοι και άλλοι και άλλοι πραγµα-
τογνώµονες και ιατροδικαστές. 

Ποιος ο λόγος που φτιάχνετε αυτήν την τριµελή επιτροπή µε
τον Καρακούκη; Δεν µπορείτε δηλαδή να κάνετε τίποτε άλλο
χωρίς τον Καρακούκη; Να µην πάω παρακάτω και να ρωτήσω
πώς επιλέχθηκε όταν έγινε η τραγωδία των Τεµπών ο Καρακού-
κης και δεν επιλέχθηκαν άλλοι από αλλού. Αν θέλετε όµως, αυτήν
τη συζήτηση θα την κάνω. Ας σεβαστούµε τα πρόσωπα όµως, η
διαδικασία να προχωρήσει. 

Κύριε Υπουργέ, όµως γκεµπελίστες και γκεµπελικές µεθόδους
σε εµάς όχι µόνο δεν το ανέχοµαι, όχι µόνο δεν το δέχοµαι, αλλά
πραγµατικά, κυρία Πρόεδρε, και εσείς έχετε την ευθύνη από το
Προεδρείο σας, διά αυτού του αιτήµατος να απευθυνθείτε στον
κύριο Υπουργό και να ζητήσετε την ανάκληση της συγκεκριµένης
φράσης και λέξης από τα Πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο
κ. Μουλκιώτης Γεώργιος, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Πάντως, κύριοι Υπουργοί, η κ. Λιακούλη έθεσε µείζονος σπου-

δαιότητας ζητήµατα τα οποία δεν πρέπει να περάσουν έτσι και
ειδικά για το τελευταίο θέµα, πέραν όλων των άλλων που ειση-
γήθηκε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι υποχρεωµένος να ανα-
φερθώ σε αυτό το σχέδιο νόµου, το οποίο αφορά την αντιµετώ-
πιση µορφών βίας κατά γυναικών, την ενσωµάτωση της Οδηγίας
2024/1385, ρυθµίσεις άλλες, αντικαταστάσεις για τη Eurojust, για
την προστασία ανηλίκων, για τους κώδικες ποινικής πολιτικής δι-
κονοµίας. Και χθες το βράδυ στις 10.30 µια τροπολογία, η οποία
έχει, ακούστε: Άρθρο 1. Αντιποίηση επαγγέλµατος ψυχολόγου,
Άρθρο 2. Συγκρότηση Διοικητικού Συµβουλίου Κέντρου Διαφύ-
λαξης Αγιορείτικης Κληρονοµιάς, Άρθρο 3. Διασφάλιση Εκθέ-
σεων Βιωσιµότητας για οικονοµικό έτος 2024, Άρθρο 4. Ρυθ-
µίσεις που αφορούν τη ΔΕΠΑ Εµπορίας Α.Ε., Άρθρο 5. Ζώνη µει-
ωµένου τιµολογίου ηλεκτρικής ενέργειας, Άρθρο 6. Απογραφή
υφιστάµενων δραστηριοτήτων στο Ολοκληρωµένο Πληροφο-
ριακό Σύστηµα Άσκησης Δραστηριοτήτων και Ελέγχων, ανάρ-
τηση δικαιολογητικών κ.λπ..

Τι σχέση και τι συνάφεια -σύµφωνα µε την καλή νοµοθέτηση
και µε την Οδηγία που η Κυβέρνηση έχει υιοθετήσει- έχει αυτή η
τροπολογία µε το συζητούµενο σήµερα νοµοσχέδιο; Ας δοθεί µια
απάντηση κάποια στιγµή. 

Κυρία Πρόεδρε, ναι, να τελειώσουν οι άσχετες τροπολογίες.
Είναι ντροπή για τον τρόπο που νοµοθετεί αυτή η Κυβέρνηση,
είµαι υποχρεωµένος να το πω. 

Το modus operandi της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
είναι αδιαµφισβήτητα η κακή νοµοθέτηση. Είναι πραγµατικά φο-
βερό το πώς και πόσο για το εισηγούµενο νοµοσχέδιο, απαξιώ-
νετε τη διαβούλευση καθώς και τη διαδικασία επεξεργασίας στις
επιτροπές. 

Η δριµεία κριτική που έχει ασκηθεί είναι υποχρεωτική και όχι
µόνο εύλογη για τον απαράδεκτο αυτόν τρόπο. Τα είπε και η κ.
Λιακούλη, η εισηγήτριά µας, τα είπε και ο συνάδελφος του
Υπουργού και δικός µας στην ίδια νοµική, την ίδια χρονική πε-
ρίοδο. Δεν µπορούµε να µην τα πούµε. Είναι ντροπή για µας τέ-
τοια πράγµατα που έχουµε έστω και την ελάχιστη σχέση µε τη
νοµική. Δεν µπορούµε να τα ανεχθούµε. 

Σας χαρακτηρίζει ξεκάθαρα η αλαζονεία στον τρόπο της νο-
µοθέτησης και της διακυβέρνησης, όσο και αν σας κακοφαίνεται.
Τι άλλο να σας πω; Πείτε µου. Αν είναι καλό να αποσύρω και να
πάρω πίσω ό,τι είπα. Τι άλλο να πω;

Κυβερνάτε δηµοσκοπικά µόνο και µε αυτόν τον τρόπο νοµοθε-
τείτε. Ό,τι παίζει η επικαιρότητα. Δεν νοµοθετείτε για την κοινω-
νία. Για την επικοινωνία νοµοθετείτε. Το λέµε και ξεκαθαρίζουµε,
νοµοθετείτε για το θεαθήναι. Πώς το βλέπετε Υπουργείο Δικαιο-
σύνης χωρίς νοµοπαρασκευαστική επιτροπή; Πείτε µου. Πείτε
µου ποια είναι η αιτιολογία αυτού του θέµατος για να το κατα-
λάβω κι εγώ. Χωρίς εύλογο χρόνο διαβούλευσης. Πάµε σε fast
track διαδικασίες. Πόσο ακόµα, λοιπόν, το εισηγούµενο νοµοσχέ-
διο θα είναι πιο πολύπαθο; Τι άλλο θα γίνει; Υπάρχουν τόσες αντι-
δράσεις. Μόνο επικοινωνιακή είναι η λογική. Και επιτρέψτε µου
να πω κάτι, δεν είναι δεξιό αυτό, κύριε Υπουργέ, είναι «Αδέξιο»,
µε το άλφα κεφαλαίο. Δεν τολµάω να πω κάτι διαφορετικό, εξορ-
γίζοµαι µε αυτά που βλέπω. 

Είµαστε µαχόµενοι δικηγόροι κάθε µέρα, τριάντα πέντε χρόνια,
σαράντα χρόνια. Είναι ντροπή αυτό που βλέπω, κύριε Θεόφιλε,
αγαπητέ συµφοιτητή µου. Δεν µπορώ να το δεχθώ και τα λέω έτσι
ξεκάθαρα. Και παίρνω χρόνο, ίσως, από το σηµερινό νοµοσχέδιο.
Δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτή η συµπεριφορά της Κυβέρνησης.
Δεν µπορεί να συνεχιστεί! Πρέπει να ξεκαθαρίσουν τα πράγµατα,
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κύριε Υπουργέ. Σας γνωρίζω και δεν πιστεύω ότι εσείς ανέχεστε
κάτι τέτοιο. Είµαι βέβαιος ότι δεν το ανέχεστε. 

Όµως, ορθώστε ανάστηµα νοµικής φύσεως, ουσιαστικό, για
αυτόν τον τρόπο και το θέµα το οποίο ανακύπτει αυτή τη φορά,
όπως είναι η διαδικασία. Βιάστηκε ο Υπουργός να πει στις επι-
τροπές κιόλας, ότι φέρνουµε αντιρρήσεις στην αντιπολίτευση να
µην πηγαίνουν οι κακούργοι στη φυλακή. 

Όχι, κύριοι Υπουργοί, ανέκαθεν ήµασταν σαφείς, οι ένοχοι να
τύχουν της ανάλογης ποινικής µεταχείρισης. Αυτό είναι ο νοµικός
πολιτισµός. Αν είχαµε εδώ καθηγητές του Ποινικού Δικαίου και
άκουγαν τι ακούγεται και τι τραβάµε σε αυτήν τη διαδικασία, θα
άφριζαν. 

Εµφορείστε από έναν ποινικό λαϊκισµό. Εισηγείστε αυστηροποί-
ηση ποινών για τις οποίες δεν βρίσκεται σύµφωνο κανέναν από τον
χώρο της δικαιοσύνης και απ’ τους αρµόδιους φορείς. Μια αυστη-
ροποίηση ποινών, ουραγός της νοµοθετικής παρέµβασης 5090/
2024, για αλλαγές στην αναστολή και έκτιση ποινών και την πα-
ρουσιάζετε πάλι, µε ποιο κάλυµµα; Την υπεράσπιση των θυµάτων. 

Έτσι, λοιπόν, πιστεύετε ότι θα πατάξετε την ενδοοικογενειακή
βία; Με εγωκεντρική και κοντόφθαλµη λογική, που βάζετε εσείς
σκόπιµα; Δεν θέλω να το πιστέψω. Σε δεύτερη µοίρα, το αναφαί-
ρετο δικαίωµα για δίκαιη δίκη και για την προστασία των δικαιω-
µάτων του κατηγορουµένου. 

Η γενική κατεύθυνση του νοµοσχεδίου είναι έντονα τιµωρητική
και αναµένεται να οδηγήσει σε µη διαχειρίσιµη αύξηση του αριθ-
µού των υποδίκων και καταδίκων στα ήδη υπερκορεσµένα σω-
φρονιστικά καταστήµατα της χώρας. 

Το κείµενο των προτεινόµενων διατάξεων, φαίνεται να εµπνέ-
εται από την ιδέα ότι η νοµοθετική αντιµετώπιση των υπαρκτών
προβληµάτων της παραβατικότητας των ενηλίκων και των ανηλί-
κων, πρέπει να εξαντλείται στη θέσπιση αυστηρότερων κυρώ-
σεων. Αυτή είναι µια ανορθολογική αντιµετώπιση του θέµατος. 

Υποβιβάζει τη νοµοθετική πρωτοβουλία σε µια χάρτινη συµβο-
λική παραγωγή διατάξεων, οι οποίες, ενώ ουδέν ή ελάχιστα µόνο
συνεισφέρουν στην αποτελεσµατική αντιµετώπιση της παραβα-
τικότητας, προκαλούν πλήθος ανεπιθύµητων και κοινωνικά βλα-
πτικών παρενεργειών που διασπούν την κοινωνική συνοχή,
οδηγούν στο περιθώριο ευρείες οµάδες προσώπων, ευνοούν κα-
ταχρηστικές συµπεριφορές από κρατικά όργανα και ιδιώτες και
µετατρέπουν το ποινικό δίκαιο από εγγυητή της προσωπικής
ελευθερίας σε απειλή του. 

Πέραν των όσων ακούστηκαν -και µε κριτική- για το νοµοσχέδιο
αυτό, τι λέει η Ένωση Ελλήνων Ποινικολόγων; Λέει το εξής: Το
νοµοσχέδιο διακηρύσσει τον θυµατόφιλο προσανατολισµό του
εισάγοντας εξαιρετικό δίκαιο που περιορίζει δραστικά θεµελιώδη
δικαιώµατα του κατηγορουµένου, τον οποίον αντιµετωπίζει εν
πολλοίς ως αποδεδειγµένο «δράστη» του αδικήµατος που του
αποδίδεται.

Οι διατάξεις του νοµοσχεδίου που αποκλίνουν ουσιωδώς και
από το Σύνταγµα, αλλά και από διεθνή κείµενα, από κεφαλαι-
ώδεις διατάξεις του φιλελευθέρου ουσιαστικού και δικονοµικού
ποινικού δικαίου -και λέω, κύριε Υπουργέ, για το τεκµήριο αθωό-
τητας, λέω για την αρχή της αναλογικότητας, για την εξατοµί-
κευση της ποινής, για το δικαίωµα της αποτελεσµατικής υπερα-
σπίσεως, για την επιβολή προσωρινής κράτησης µόνον ως έσχα-
του µέσου διασφάλισης των σκοπών της δίκης- συνιστούν επικίν-
δυνη δικαιοκρατική οπισθοδρόµηση, ενώ η ενσωµάτωση της
Οδηγίας που φέρνετε, η 2024/1385 επιχειρείται µε πληµµελή και
έντονα άτεχνο τρόπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Παρεµπιπτόντως, επιτρέψτε µου να αναφερθώ σε ένα µόνο ζή-
τηµα και κλείνω, κυρία Πρόεδρε. 

Το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου
µέχρι τα τέλη του 2023 για το θέµα των τρόπων που η Ελλάδα
χειρίζεται βασικά ζητήµατα, έχει εκδώσει σε βάρος της χώρας
µας εκατόν τριάντα εννέα καταδικαστικές αποφάσεις για παρα-
βίαση του άρθρου 3 της ΕΣΔΑ, λόγω κακών συνθηκών κράτησης
σε σωφρονιστικά καταστήµατα και αστυνοµικά κρατητήρια. Και
η χώρα µας έχει κληθεί να καταβάλει αποζηµιώσεις ύψους
2.866.520 ευρώ. 

Εύχοµαι και ελπίζω να διαψευστούν αυτά τα οποία θα πω.
Αρχές τώρα του έτους πρόκειται ακόµα για χίλιες διακόσιες
ογδόντα επτά ατοµικές προσφυγές που θα δικάσει πάλι η ΕΣΔΑ.
Και θα έχουµε πάλι τα ίδια. Γιατί να δίνουµε τόσα λεφτά για απο-
ζηµιώσεις και να µη συµµορφωθούµε µε το πλαίσιο της ΕΣΔΑ και
άλλων διεθνών συµβάσεων και αυτά τα χρήµατα, τα οποία ανα-
γκαζόµαστε να δίνουµε, να τα δώσουµε για τη χώρα, για κοινω-
νικές δοµές, για να προφυλάξουµε οτιδήποτε µπορούµε να
κάνουµε για το καλό της κοινωνίας; 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», τριά-
ντα έξι µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το Δηµοτικό Σχολείο Ζηπαρίου Κω.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επόµενη οµιλήτρια είναι κ. Πόπη Τσαπανίδου, Βουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ. Ακολουθεί η κ. Κανέλλη, Βουλευτής του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος. Θα γίνει µια µικρή παρέµβαση από την Πρόεδρο της
Πλεύσης Ελευθερίας, κ. Κωνσταντοπούλου. Ο κ. Σκυλακάκης θα
πάρει τον λόγο επί της τροπολογίας και θα συνεχίσουµε µε τον
κατάλογο. 

Παρακαλώ, κυρία Τσαπανίδου, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΡΘΕΝΑ (ΠΟΠΗ) ΤΣΑΠΑΝΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγαπητά παιδιά και συνοδοί, δεν

θα µείνω στο άρθρο 41 του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου που συ-
ζητάµε, κυρία Υπουργέ, διότι τα ακούσατε και από τον εισηγητή
µας τον κ. Ξανθόπουλο και από τα µέλη της Αντιπολίτευσης.
Οφείλετε να το αποσύρετε, να µην αφήνετε σκιές και να µην πα-
ραπονιέστε, γιατί το συσχετίζουν µε την υπόθεση των Τεµπών,
διότι εσείς είστε µε τις πολιτικές σας, που αφήνετε σκιές πάνω
σε ένα θέµα που ειδικά µετά τις τελευταίες αποκαλύψεις, κάνει
την κοινωνία να βράζει. 

Φαίνεστε ότι αποσιωπείτε, ότι συγκαλύπτετε, ότι αποκρύπτετε,
ότι δεν λέτε την αλήθεια για ένα θέµα που έχουµε ανατριχιάσει
όλοι από την στιγµή που συνέβη µέχρι και σήµερα και που ο τρό-
πος που φέρνετε το άρθρο 41, αφήνει πολλά ανοιχτά παράθυρα
για να υποθέσουµε διαφορά -και όχι καλά- πάνω σε αυτό. 

Μπαίνω λίγο στο νοµοσχέδιο που συζητάµε και θα αναφερθώ
στο θέµα της βίας κατά των γυναικών, της ενδοοικογενειακής
βίας, των βιασµών. Θα ξεκινήσω να µιλώ µε αριθµούς, από αυ-
τούς που η Κυβέρνηση αγαπάει πολύ να παρουσιάζει, πάντα
όµως µε θετική χροιά. 

Είναι αρνητικοί οι αριθµοί που θα σας παρουσιάσω και έχουν
να κάνουν µε µία πολύ αρνητική πραγµατικότητα, την οποία βιώ-
νουν καθηµερινά οι Ελληνίδες σε αυτήν τη χώρα, από τα πολύ
µικρά τους χρόνια µέχρι και µεγάλη ηλικία. 

Το 40,4% των γυναικών έχουν αναφέρει ότι έχουν βιώσει ψυ-
χολογική βία σε αυτήν τη χώρα. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Ότι σχε-
δόν η µία στις δύο Ελληνίδες έχουν υποστεί ψυχολογική
κακοποίηση. Μπορείτε λίγο να το φανταστείτε; Φαντάζοµαι ότι
δυσκολεύεστε να το κάνετε αν είστε άντρες. Οι γυναίκες ή το
έχετε βιώσει ή το έχετε ακούσει από κάποιο πολύ κοντινό σας
πρόσωπο. 

Tο 29,6% έχει υποστεί σωµατική κακοποίηση, δηλαδή, τρεις
στις δέκα γυναίκες στην Ελλάδα έχουν πέσει θύµα ξυλοδαρµού.
Τις έχουν επιτεθεί. Τρεις στις δέκα γυναίκες! Είναι συγκλονιστι-
κός ο αριθµός. Το 18,1% έχει πέσει θύµα σεξουαλικής κακοποί-
ησης, δύο στις δέκα γυναίκες θύµατα σεξουαλικής κακοποίησης.
Τα επαναλαµβάνω για να τα κατανοήσουµε. Δεν είναι αριθµοί.
Είναι άνθρωποι πίσω από τους αριθµούς, είναι γυναίκες που προ-
σφέρουν σε αυτήν τη χώρα, που αποτελούν γρανάζι αυτής της
κοινωνίας που θέλουµε να πάει µπροστά. Δεκαπέντε γυναίκες δο-
λοφονήθηκαν µέσα στο 2024 και ακόµη δεν ξεκίνησε το 2025 και
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έχουµε ήδη την πρώτη γενοκτονία. Είναι η Ευγενία, η οποία κα-
τέληξε δύο µήνες µετά τον ξυλοδαρµό που υπέστη από τον σύ-
ντροφό της.

Αντιλαµβάνεστε ότι η κατάσταση είναι σοβαρή; Καταλαβαίνετε
ότι έχουµε σήµερα την ευκαιρία να νοµοθετήσουµε για τη βία
κατά των γυναικών, έτσι ώστε να πάρει µία ανάσα η γυναίκα εκεί
έξω, η οποία µας ακούει και που φοβάται να πει όχι, που φοβάται
να περπατήσει µόνη της στο δρόµο; Είναι, πραγµατικά, πολύ δύ-
σκολο να αντιληφθεί ένας άντρας τι σηµαίνει «φοβάµαι στον
δρόµο». Που φοβάται να φύγει από το σπίτι της, που φοβάται να
µιλήσει µε έναν άνδρα συνάδελφό της, γιατί ζει υπό το καθεστώς
αυτής της βίας, ζει υπό τον τρόµο του συζύγου ή του συντρόφου
της. 

Οι ψυχολογικές επιπτώσεις της ενδοοικογενειακής βίας, οι ψυ-
χολογικές επιπτώσεις του βιασµού πέρασαν στα ψιλά, δεν ανα-
φέρθηκαν πολύ, πολύ. Μείναµε λίγο στο πώς θα γραφτεί ο νόµος,
έτσι ώστε να γίνουν αυστηρότερες οι ποινές, σύµφωνα µε αυτό
που έχετε φέρει. Οι ψυχολογικές επιπτώσεις είναι βαθύτατες και
µακροχρόνιες. Οδηγούν σε προβλήµατα ψυχικής υγείας, εµπο-
δίζουν τις γυναίκες να συµµετέχουν πλήρως στην κοινωνία. Και
ξέρετε η κοινωνία δεν είναι µία έννοια αφηρηµένη. Η κοινωνία
αποτελείται από µονάδες, από την κάθε µία µονάδα µας. 

Μία γυναίκα, λοιπόν, η οποία πλήττεται και όταν τα ποσοστά
είναι σε τέτοια ύψη σε αυτήν τη χώρα, τι δείχνει; Δείχνει ότι όλοι
µας νοσούµε. Θα έρθει και σε εµάς, µας επηρεάζει. Δεν λειτουρ-
γεί σωστά η κοινωνία µας και οφείλουµε να το καταλάβουµε και
να τις συµπεριλάβουµε. 

Πολλά θύµατα βιώνουν στη συνέχεια διαταραχή µετατραυµα-
τικού στρες, κατάθλιψη, άγχος, έχουν ακόµα και αυτοκτονικές
τάσεις, προβλήµατα ψυχικής υγείας, τα οποία µπορεί να µείνουν
ακόµη και πολλά χρόνια µετά τη διακοπή της βίας, η αυτοαντί-
ληψή τους, αισθάνονται ένα αίσθηµα κατωτερότητας µόνιµο ότι
δεν αξίζουν. Ζουν βυθισµένες µέσα στην ντροπή και την ενοχή
που τους έχει φορτώσει κάποιος άλλος, ο θύτης τους, ο οποίος
επίσης πρέπει να πέσει στο µικροσκόπιο της κοινωνίας, της πο-
λιτείας και της Κυβέρνησης µε έναν τρόπο πιο φροντιστικό. Ένας
τραυµατισµένος άνθρωπος είναι και αυτός. Αλλά εδώ µιλάµε για
τον θύτη απέναντι στα θύµατα. Τα θύµατα αποµονώνονται κοι-
νωνικά, δεν µπορούν να µετέχουν, γιατί στιγµατίζονται, γιατί χει-
ραγωγούνται ακόµη από τους δράστες, γιατί φοβούνται. Αυτή η
αποµόνωση επιδεινώνει τα προβλήµατα και ανοίγει αυτόν τον
φαύλο κύκλο, που µας οδηγεί όλους σε χειρότερο σηµείο. 

Η κατάσταση, λοιπόν, είναι σοβαρή. Και εσείς τι κάνετε; Κατε-
βάζετε σύντοµα-σύντοµα, µέσα στις γιορτές των Χριστουγέννων,
όταν όλοι ήµασταν σε ξεκούραση µε τις οικογένειές µας, χωρίς
διαβούλευση το νοµοσχέδιο αυτό, σχεδόν στα κρυφά, σαν να θέ-
λετε να το κρύψετε. Αναρωτιέµαι γιατί συνέβη αυτό; Αγνοήσατε
κάθε µέτρο πρόληψης. Ξεχάσατε τι σηµαίνει η λέξη «προστασία»
θυµάτων. Αρνηθήκατε να βάλετε τον όρο «γυναικοκτονία» στον
Ποινικό Κώδικα. Αντίθετα, βρήκατε µια άλλη, δεν σας άρεσε η εν-
δοοικογενειακή βία. Σπιλώνει τόσο πολύ αυτό το γεγονός ότι
υπάρχει, την εικόνα αυτής της ονειρικής οικογένειας των διαφη-
µίσεων, την οποία θέλετε να πλασάρετε ότι υπάρχει στην Ελλάδα,
κύριε Υπουργέ; Και τι κάνατε κατά την προσφιλή σας τακτική; Τι-
µωρητικά µέτρα, αυξήσατε τις ποινές. 

Ήρθε στην επιτροπή, σύσσωµος ο νοµικός κόσµος και σας
είπε, σε έξι χρόνια έχετε ανεβάσει τις ποινές δεκαοκτώ φορές. Τι
σας κάνει να πιστεύετε ότι η 19η είναι αυτή που θα βάλει τα πρά-
γµατα σε τάξη και θα φοβούνται πια οι δράστες και δεν θα δέρ-
νουν τις γυναίκες τους, δεν θα τις βιάζουν, δεν θα τις χειρα-
γωγούν, δεν θα τις βάζουν κάτω από τον τρόµο, σε καθεστώς
τρόµου, γιατί είναι η 19η φορά που ανεβάσατε τις ποινές; Αδια-
νόητα πράγµατα, δηλαδή.

Τι θα έπρεπε να κάνετε; Βλέπω τον χρόνο που τελειώνει και τα
λέω πολύ αναλυτικά. Να ενσωµατώσετε στο σύνολο την Οδηγία.
Να µην πάρετε µόνο το κοµµάτι της αύξησης των ποινών. Να πά-
ρετε και τα υπόλοιπα άρθρα της Οδηγίας, όχι µόνο τα εννέα και
να µιλήσετε για πρόληψη. Να ρίξετε, δηλαδή, λεφτά και προσοχή
στη δηµιουργία ξενώνων. Είκοσι ξενώνες στο σύνολο της χώρας
και όλες είναι σε Αθήνα, Θεσσαλονίκη, Πειραιά. Έχετε την αί-
σθηση ότι στις υπόλοιπες περιοχές της Ελλάδας δεν κατοικούν

γυναίκες; Ή µήπως κατοικούν, αλλά ο αέρας χωρίς καυσαέριο
κάνει τις οικογένειες να είναι όλες µέσα σε ένα ροζ συννεφάκι;
Για τις γυναίκες εκείνες γιατί δεν κάνετε τίποτα; Γιατί τους γυρ-
νάτε την πλάτη;

Δώστε χρήµατα για να αυξηθούν οι ξενώνες, να υπάρξει πρό-
ληψη από τα σχολικά χρόνια, από τα παιδιά που µας ακούνε, να
ξεχωρίζουν τη βία από την αρχή της. Δεν είναι βία όταν κάποιος
σηκώσει το χέρι του πάνω σου. Δεν εκδηλώνεται τότε η βία. Η
βία εκδηλώνεται από την στιγµή που θα σου πει «Έλα, µωρέ,
τώρα, τι µιλάς εσύ;», από την στιγµή που θα σου πει «Θα πας µε
τη φίλη σου; Σπίτι σου θα µείνεις!». Να µάθει η γυναίκα από τα
νεαρά της χρόνια και τα αγόρια να ξεχωρίζουν τι είναι βία, να
µπορούν να την εντοπίσουν για να την αντιµετωπίσουν. Αυτό θα
έπρεπε να κάνετε, πρόληψη. Οι ποινές δεκαοκτώ φορές δεν έφε-
ραν κανένα απολύτως αποτέλεσµα.

Κλείνοντας, θα αναφερθώ πολύ λίγο στο θέµα της αντιµετώπι-
σης της παραβατικότητας της νεολαίας. Τι κάνατε; Αυξήσατε
πάλι τις ποινές. Στρέψατε πάλι το χέρι σας στην οικογένεια, µια
οικογένεια που ταλαιπωρείται να τα βγάλει πέρα, που αφήνει τα
παιδιά της µόνα στο σπίτι, γιατί δουλεύει για να βγάλει χρήµατα
για να τα ταΐσει και να τα συντηρήσει και της είπατε «εσύ φταις
που το παιδί σου εµφανίζει σηµεία παραβατικότητας και θα πλη-
ρώσεις αυστηρό πρόστιµο» και τους βάζετε να πληρώσουν πρό-
στιµο. Αν ένα από τα παιδιά εκεί κάνει µία παραβατική συµπε-
ριφορά, κάνει µπούλινγκ σε έναν συµµαθητή του, σπάσει κάτι,
εµφανίσει µία παραβατική συµπεριφορά και οδηγηθεί στο δικα-
στήριο, οι γονείς του θα πληρώσουν 10.000 ευρώ πρόστιµο.
10.000 ευρώ είναι το ετήσιο εισόδηµα του µέσου Έλληνα σή-
µερα! Τι τους κάνετε; Τους γονατίζετε; Και αυτό το λέτε αντιµε-
τώπιση της παραβατικής βίας; Αδυνατώ να καταλάβω τη λογική
σας, ειλικρινά.

Θα σας πω µε το χέρι στην καρδιά. Έχω µεγαλώσει τρία παι-
διά, τρία κορίτσια. Είναι νέες γυναίκες. Οι δύο µένουν στο εξω-
τερικό και αισθάνοµαι ασφαλής για αυτές. Η τρίτη µένει στην
Αθήνα. Ειλικρινά, µε αυτό το νοµοσχέδιο που κατεβάζετε και το
οποίο, βεβαίως, βλέπουµε µε πολύ µεγάλες επιφυλάξεις, όπως
καταλάβατε, δεν αισθάνοµαι καθόλου ασφαλής να κυκλοφορεί
στον δρόµο µόνη της, δεν αισθάνοµαι καθόλου ασφαλής σε κάθε
σχέση που µπαίνει.

Ειλικρινά, λυπάµαι που δεν αντιλαµβάνεστε τις γυναίκες στη
χώρα αυτή, που δεν ακούτε, δεν συνοµιλείτε µε τις γυναικείες
οργανώσεις, που υπάρχουν τόσες και κάνουν εκπληκτικό έργο
εκεί έξω και έχουν προτάσεις για να τις υιοθετήσετε. Δεν τις
ακούτε, τους γυρνάτε την πλάτη.

Ειλικρινά, λυπάµαι που τη γυναίκα στην Ελλάδα, την Ελληνίδα,
δεν τη βλέπετε και δεν την ακούτε. Για σας είναι αόρατή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη οµιλήτρια η
Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λιάνα Κα-
νέλλη.

ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ (ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ: Θα έκλεινα µε τον Ελύτη,
αλλά επειδή υπάρχουν παιδιά, ακόµα και την ώρα που φεύγουν,
θα αρχίσω µε τον Ελύτη και θα αρχίσω µε το Μονόγραµµα:

«Θα γυρίσει αλλού τις χαρακιές της παλάµης, η Μοίρα, σαν
κλειδούχος. Μια στιγµή θα συγκατατεθεί ο καιρός. Πώς αλλιώς,
αφού αγαπιούνται οι άνθρωποι. Θα παραστήσει ο ουρανός τα
σωθικά µας και θα χτυπήσει τον κόσµο η αθωότητα µε το δριµύ
του µαύρου του θανάτου. Πενθώ τον ήλιο και πενθώ τα χρόνια
που έρχονται χωρίς εµάς και τραγουδώ τ’ άλλα που πέρασαν εάν
είναι αλήθεια.»

Είναι από το Μονόγραµµα. Ανοίξτε το να διαβάσετε, να κατα-
λάβετε τι µπορεί να σηµαίνει αγάπη ακόµη και στις σηµερινές
µέρες. Γιατί όταν µιλάτε για ανθρώπινες σχέσεις επί των οποίων
και διά των οποίων προκύπτει κακοποίηση, πρέπει να γνωρίζεις
πως είναι η µη κακοποιητικές σκέψεις. Αυτό είναι θέµα κουλτού-
ρας. Είναι θέµα κοινωνίας. Είναι θέµα πραγµατικής ισότητας.
Είναι θέµα µιας γυναίκας που δεν παίρνει 18% λιγότερο µισθό
από τον άντρα για την ίδια δουλειά, για τις ίδιες ώρες, στον ίδιο
τόπο. Μην υποκρίνεστε ότι είστε σε µια κοινωνία που µπορείτε
να τις σώσετε µε ποινές.
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Επίσης, µην υποκρίνεστε ότι δεν ξέρετε τι συµβαίνει γύρω σας.
Αυτήν την στιγµή που µιλάτε για την πάταξη της ενδοοικογενει-
ακής βίας, πλακώσατε στα δακρυγόνα τους αγρότες που βγήκαν
στην Καρδίτσα µετά τις καταστροφές µε τα τρακτέρ και τους εί-
πατε ότι δεν θα βγουν, για να µη βιάσουν τον Ε65, που είχαν
πάρει τα µέτρα τους και ήξεραν πώς θα βγουν. 

Και τελικά, δεν καταφέρατε τίποτα εκτός από το να δείξετε το
πρόσωπό σας, γιατί αυτοί βγήκαν και περπάτησαν στον Ε65 για
να διαµαρτυρηθούν για την πείνα, για τη φτώχεια, για την κατα-
στροφή στον κάµπο, πράγµατα τα οποία αφορούν στην ελληνική
οικογένεια, που κακοποιείται από το πρωί έως το βράδυ -πριν
φτάσουµε στα ειδικά του νοµοσχεδίου- µε την πολιτική σας.

Πάµε στην ουσία των πραγµάτων. Έρχεστε µε µια ευρωπαϊκή
Οδηγία που την παίρνετε και την κόβετε. Οι ευρωπαϊκές Οδηγίες
είναι κάτι σαν τη Βίβλο. Οι ευρωπαϊκές Οδηγίες είναι κάτι για το
Ταλµούδ, κάτι σαν το Κοράνι -για να µην αφήσω τίποτα απ’ έξω-
που το παίρνουµε και το φέρνουµε στα µέτρα µας. Προσθέτουµε,
κόβουµε, ράβουµε και φτιάχνουµε έναν νόµο.

Η πηγή της Οδηγίας είναι η Ευρώπη, είναι οι ευρωπαϊκές αξίες;
Λοιπόν, εγώ έχω µνήµη και όπως λέει το ποίηµα, αν πέρασαν

τα χρόνια, αν είναι αλήθεια, εγώ να πάω στην αλήθεια, που δεν
διαψεύδεται. Ποια Ευρώπη, ω ρε; Εδώ, Βουλευτές είµαστε! Δεν
µπορεί να κοιµόµαστε όλοι όρθιοι! Μη µας περνάτε για βλάκες,
ειδικά εµάς, του ΚΚΕ, αποκλείεται, όσο και να φωνάξετε, όσο και
να µας βρίσετε.

Άλλωστε, τώρα πια, από δω και µπρος, µπαίνουµε στον αιώνα
του Τραµπ και αφού µπαίνουµε στα χρόνια του Τραµπ, να ξέρετε
ότι έχει παρθεί απόφαση µε µεγάλη πλειοψηφία στη Βουλή των
Αντιπροσώπων, να γίνονται υποχρεωτικώς µαθήµατα αντικοµµου-
νισµού σε όλες τις τάξεις των σχολείων. Οι ψήφοι «υπέρ» ήταν
τριακόσιοι πενήντα και παραπάνω. Αν δεν το ξέρετε, µάθετέ το.
Τώρα πια, οι συνεταίροι µας και φίλοι µας Αµερικάνοι και στο
ΝΑΤΟ και παντού έχουν εντολή στα σχολεία να διδάσκουν αντι-
κοµµουνιστική θεωρία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Εδώ έχουµε δηµοκρατία. Μην στε-
ναχωριέστε.

ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ (ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ: Έχουµε δηµοκρατία. Είναι
δηµοκρατικό αυτό. Πολύ σωστά! Δηµοκρατικό είναι.

Εγώ είµαι δηµοσιογράφος. Τρέµω τη δηµοκρατία, διότι στην
τεχνητή νοηµοσύνη, εάν βάλετε τη λέξη «πώς γίνεται ο άνθρωπος
κιµάς», η απάντηση είναι «Κασόγκι», δηµοσιογράφος. Κιµάς έγινε
µέσα στο Προξενείο. Μη µου µιλάτε για βία!

Γυρίζω στην Ευρώπη. Ποια Ευρώπη για την ενδοοικογενειακή
βία; Ο νεότερος βιαστής της Πελικό στη Γαλλία, του Προέδρου
που µου µιλούσε για δηµοκρατία στην Πνύκα, ήταν είκοσι έξι
ετών. Βίασε την Πελικό -ακούστε µε καλά- την ηµέρα που γεννιό-
ταν το παιδί του στο µαιευτήριο. Ο εικοσιεξάχρονος που γινόταν
µπαµπάς! Πάρτε τη γαλλική εµπειρία και φέρτε µου την εδώ να
µου την κάνετε Οδηγία. Περάστε την καλύτερα από το Βέλγιο,
από το σκάνδαλο του Ντιτρού, ή περάστε την ακόµα καλύτερα
από το Βατικανό. Πεθαίνω!

Όταν µιλάτε για βία απέναντι σε παιδιά και σε γυναίκες, εµένα
στο µυαλό µου µου έρχεται το Βατικανό, µου έρχεται ένα µη τι-
µωρηµένο παπαδαριό! Και γίναµε τόσο Ευρωπαίοι που το αντι-
γράψαµε και εδώ. Έχουµε και εµείς «Κιβωτούς»!

Και έρχεστε και µου βάζετε ποινή! Τι ποινή έχει η Ευρώπη για
αυτά; Πείτε µου: Τι ποινή, τι ποινές έχει που τα σταµάτησαν;
Ποιος θα µου δώσει οδηγίες; Η Ευρωπαϊκή Ένωση; Τι; Ποιος θα
µου τις δώσει; Το άγαλµα της «Μάνας», που µου έχετε ξαµολήσει
εδώ, στη Βουλή και το έχετε φτιάξει άγαλµα εκεί, να το βλέ-
πουµε, να το προσκυνάµε; Τα πιστεύετε αυτά που λέτε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Έρχεστε και µου φέρνετε ένα νοµοσχέδιο µε το οποίο θα πάω
να διαπραγµατευτώ! Ποιος; Η ξυλοδαρµένη µε τον ξυλοδέροντα,
η βιασµένη µε τον βιαστή. Να το πάω και λίγο παραπέρα; Να
κάνω και λίγο χιούµορ; Εγώ και ο Κασιδιάρης µε το Προεδρείο
της Βουλής! Να πάω; Διότι δεν είναι µόνο στον δρόµο ο φόβος.
Είναι παντού. Δεν είναι µόνο στον δρόµο η βία. Είναι παντού. Και
δεν ξέρω σε ποια µάνα πρέπει να πάει το πρόστιµο. Μάλλον στη
δικιά µου, την πεθαµένη. Εκεί θα πρέπει να πάει το πρόστιµο!

Έχετε καταλάβει ότι µιλάτε για διαβούλευση για ένα τέτοιο ζή-
τηµα µε καινούργιους όρους, µε γυναικοκτονίες, µε φαινόµενα
πολλαπλασιαστικά, στον αιώνα όπου σήµερα οι δισεκατοµµυρι-
ούχοι που εκλέχτηκαν στην άλλη πλευρά του Ατλαντικού βγαί-
νουν και λένε «επιτέλους, είµαστε ελεύθεροι, µπορούµε να
βρίζουµε, να πιάνουµε πισινούς και βυζιά όπου θέλουµε, χωρίς
να µας λέει κανένας τίποτα; Είναι δηλώσεις περασµένες, δεν τις
έβγαλα από το κεφάλι µου.

Σε αυτήν την ελευθερία την καπιταλιστική, την καταπληκτική,
τη συµµαχική, τη νατοϊκή, έρχεστε και µου λέτε ότι µε µια ευρω-
παϊκή Οδηγία θα σωθούµε από την κακοποίηση των γυναικών και
µε αυτές τις ποινές και µε αυτή τη διαπραγµάτευση. Συνάµα,
φέρνετε και άλλα δέκα.

Πού είναι, µωρέ, η συζήτηση στην κοινωνία πραγµατικά; Πού
είναι οι συζητήσεις στα πανεπιστήµια για τις γυναικοκτονίες, στις
νοµικές σχολές, στις σχολές πολιτικών επιστηµών; Πού είναι οι
κουβέντες ανοιχτές στο Κοινοβούλιο; Πού είναι οι οµάδες που
κανονικά πρέπει να κουβεντιάσουν; Και βρήκε τη λύση άντε µια
συλλογικότητα, που είναι στην πραγµατικότητα µια οµαδούλα, η
οποία αύριο το πρωί, όπως έκανε παλιά µε τις πατάτες από το
Νευροκόπι, θα φτιάξει µια οργάνωση. Η µια που φυλάει τα παι-
διά, η άλλη θα φυλάει τις µαµάδες των παιδιών, η άλλη θα βρει
και κάνα χορηγό να πληρώνει τα πρόστιµα των γονέων!

Εδώ µου φτιάξατε πρότυπα σχολεία µε το όνοµα του ευεργέτη
και µου λέτε ότι είναι και δηµόσια -θα τρελαθώ!- και µου τα πή-
γατε σε φτωχές συνοικίες. Με έχετε ακούσει από αυτό το Βήµα
να µιλάω για το Χάρβαρντ Σεπολίων και για το Τζωρτζ Τάουν
Αγίας Παρασκευής; Αυτό τι θα κάνει; Θα ανεβάσει τι; Πώς;

Είστε η ίδια κοινωνία που χρησιµοποιεί τον όρο «λαθρεµπόριο
ναρκωτικών», γιατί δέχεστε να υπάρχει εµπόριο ναρκωτικών.
Υπάρχει εµπόριο ναρκωτικών και µου µιλάτε για «λαθρεµπόριο
ναρκωτικών»; Ποιο είναι το νόµιµο εµπόριο ναρκωτικών, για να
υπάρχει παράνοµο;

Τι είναι αυτά που έρχεστε και λέτε εδώ; Τα φτιάχνετε πρόχειρα,
τα φέρνετε εδώ, λέτε µε στόµφο πέντε πράγµατα, ξεχνώντας ότι
δεν υπάρχει περίπτωση το µέλλον της υγείας να ανοίγει µε κλει-
δαρά. Δεν υπάρχει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Κανέλλη, θα πα-
ρακαλούσα να ολοκληρώσετε.

ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ (ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ: Κλείνω αµέσως.
Ούτε θα µας σώσετε από τον καρκίνο. Μόνο καταψήφιση σε

αυτό το νοµοσχέδιο. Και αν πούµε και δυο-τρία «ναι» σε δύο
άρθρα, είναι γιατί έχουµε συναίσθηση του ρόλου µας εδώ να πε-
ρισώσουµε ό,τι περισώζεται, όχι για κανέναν άλλον λόγο, αλλά
για να δυναµώσει ο λαός και να περπατάει µε τα πόδια, όταν του
κόβετε το τρακτέρ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τα επόµενα τρία λεπτά

για τον Υπουργό κ. Σκυλακάκη επί τροπολογίας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ στην συγκεκριµένη τροπολογία, στα δύο θέµατα

που µε αφορούν. Το πρώτο είναι για τη ΔΕΠΑ, όπου διατηρούνται
κάποιες ευελιξίες τώρα που έγινε η αποχώρηση του ιδιώτη από
τη ΔΕΠΑ, γιατί δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η ΔΕΠΑ, ως φορέας,
είναι σε µια εξαιρετικά ανταγωνιστική αγορά -µιλάµε για τη ΔΕΠΑ
Εµπορίας- και χρειάζεται αυτές της ευελιξίες ακριβώς αυτές που
είχε ως τώρα για να µπορεί να στέκεται σε αυτήν την αγορά
χωρίς προβλήµατα.

Σε ό,τι αφορά τώρα το διζωνικό, αυτό το θέµα το έχουµε πα-
ρουσιάσει εδώ και πολύ καιρό στην κοινή γνώµη. Είναι µια τυπική
διαδικασία αυτή η τροπολογία, ώστε να µπορούµε να το φέρουµε
χωρίς να υπάρχουν νοµικές αµφιβολίες. Επί της ουσίας, όµως,
να ενηµερώσω το Σώµα ως προς το τι κάνουµε.

Στην πραγµατικότητα, έχουµε τις µεσηµεριανές ώρες, προπα-
ντός από την άνοιξη µέχρι και το φθινόπωρο, αλλά πολλές φορές
και τον χειµώνα, πολύ χαµηλότερες τιµές ηλεκτρικού ρεύµατος
χονδρικής από ό,τι τις βραδινές ώρες. Η δοµή αυτή της ηλεκτρο-
παραγωγής θα συνεχίσει και θα γίνεται όλο και πιο πιεστική από
πλευράς τιµών στις µεσηµεριανές ώρες στα επόµενα χρόνια,
καθώς θα έχουµε µια ραγδαία αύξηση των φωτοβολταϊκών. Ήδη
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έχει υπάρξει, αλλά θα συνεχίσει. Θα φτάσουµε µέσα στα επόµενα
τρία χρόνια τα 12-13 γιγαβάτ φωτοβολταϊκά.

Συνεπώς, έχουµε ανάγκη να µεταφέρουµε, όσο γίνεται, τη ζή-
τηση από τις βραδινές ώρες, που είναι ακριβές, στις µεσηµερια-
νές ώρες, που είναι πολύ φθηνότερες, προς όφελος των νοικο-
κυριών και των επιχειρήσεων. Για τις επιχειρήσεις, που είναι η
µισή κατανάλωση περίπου της χώρας, υπάρχει το πορτοκαλί τι-
µολόγιο και οι έξυπνοι µετρητές που έχουν πλέον σε πολύ µε-
γάλο βαθµό εγκατασταθεί. Αυτό είναι δυνατό χωρίς να
παρεµβαίνουµε εµείς. Κάθε επιχείρηση ξέρει το δικό της προφίλ
και µπορεί να κινηθεί. Για τα νοικοκυριά για να εγκατασταθούν
πλήρως οι έξυπνοι µετρητές θα χρειαστούν αρκετά χρόνια
ακόµη. Συνεπώς, θα αξιοποιήσουµε τους αναλογικούς µετρητές,
δηµιουργώντας µια δεύτερη ζώνη, µεσηµεριανή -12.00’ µε 15.00’
ή 11.00’ µε 15.00’ το καλοκαίρι- στην οποία θα σπρώξουµε -αυτός
είναι ο στόχος- τους οικιακούς καταναλωτές που έχουν τους αντί-
στοιχους µετρητές και µπορούν να την αξιοποιήσουν. Κρατάµε
και ένα κοµµάτι τη νύχτα τις ώρες πολύ µειωµένης ζήτησης, για
να υπάρχει µια ισορροπία. Για αυτές τις ώρες οι τιµές εκτιµούµε
ότι θα είναι αντίστοιχες ή λίγο φθηνότερες από αυτές που ίσχυαν
για το νυχτερινό τιµολόγιο. 

Η παρέµβαση θα οδηγήσει σε µια µείωση των τιµών γενικό-
τερα, γιατί όταν φεύγει η ζήτηση από το βράδυ, όπου µπορεί να
φτάσουµε και τις τριακόσιες και τις διακόσιες πενήντα, και πέφτει
στο µεσηµέρι που µπορεί να φτάσουν και τα 5 και τα 10 ευρώ,
έχουµε µια συνολική βοήθεια σε όλους τους καταναλωτές ηλε-
κτρικού ρεύµατος, πέραν αυτών που θα αξιοποιήσουν το συγκε-
κριµένο τιµολόγιο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη οµιλήτρια

είναι η κ. Χάιδω Ασηµακοπούλου Βουλευτής της Ελληνικής
Λύσης. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και µετά θα ήθελα να µιλήσω εγώ, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχω ήδη ανακοινώσει
από πριν ότι θα πάρετε µετά τον λόγο, κυρία Πρόεδρε.

Έχετε τον λόγο, κυρία Ασηµακοπούλου.
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η βία κατά των

γυναικών παραµένει ένα διαδεδοµένο ζήτηµα παγκοσµίως, επη-
ρεάζοντας άτοµα σε όλα τα δηµογραφικά στοιχεία και τις κοινω-
νίες. Η ισότητα των φύλων, ως σηµαντικός στόχος για τη βιώσιµη
ανάπτυξη και δείκτης της προόδου µιας κοινωνίας, αποτελεί ένα
ζήτηµα που αφορά ολόκληρη την κοινωνία και διαπερνά όλες τις
εµφάσεις της προσωπικής, της δηµόσιας και της συλλογικής
ζωής. Πρόκειται για ένα διαχρονικό και παγκόσµιο φαινόµενο, το
οποίο εκδηλώνεται µε διάφορες µορφές και πλήττει κυρίως τις
γυναίκες.

Παρόλο που το διεθνές ευρωπαϊκό και το εθνικό θεσµικό πλαί-
σιο παρέχουν ένα πλαίσιο προστασίας για τα άτοµα που έχουν
υποστεί έµφυλη βία, το φαινόµενο εξακολουθεί να έχει ευρεία
έκταση και σοβαρές επιπτώσεις σε ατοµικό και κοινωνικό επί-
πεδο. Αυτό σηµαίνει ότι κάτι δεν γίνεται σωστά. Οι διαστάσεις και
οι πτυχές της έµφυλης βίας απαιτούν εξειδικευµένη γνώση, ενη-
µέρωση και ευαισθητοποίηση, τόσο για την κατανόηση και την
αναγνώριση του φαινοµένου ως τέτοιου, όσο και για την ανάληψη
πρωτοβουλιών για την πρόληψη και την καταπολέµησή του,
καθώς και για τη διαχείριση σχετικών περιπτώσεων από επαγγελ-
µατίες του πεδίου. 

Η εφαρµογή στρατηγικών πρόληψης και υποστήριξης είναι ένα
κρίσιµο βήµα προς το σπάσιµο των αλυσίδων αυτής της µορφής
κακοποίησης, κάτι που δεν φαίνεται να προωθείται µε το παρόν
νοµοσχέδιο. Τα αίτια του φαινοµένου είναι πολύπλοκα και πολύ-
πλευρα. Τα θύµατα πρέπει να οπλίζονται µε γνώση και µε ευαι-
σθητοποίηση. Πρέπει να κατανοήσουν τη σηµασία της αναζήτη-
σης βοήθειας και της καταγγελίας εναντίον των κακοποιών τους. 

Ένα τόσο σοβαρό ζήτηµα τέθηκε εν µέσω των γιορτών σε δια-
βούλευση, γεγονός που δηµιούργησε πλήθος αντιδράσεων από
τον νοµικό κόσµο, καθώς συντάχθηκε χωρίς τη συµµετοχή του -
και όχι µόνο- όπως επιβάλλουν οι αρχές της καλής νοµοθέτησης.

Και τελικά µε τον τρόπο που το καταθέσατε ούτε συµβάλλει στην
αποτελεσµατική πρόληψη, ούτε καταπολεµά ουσιαστικά τη βία
κατά των γυναικών. 

Οι αριθµοί µιλούν. Από τις 13 έως τις 19 Ιανουαρίου 2025 οι
αστυνοµικές δυνάµεις ανταποκρίθηκαν σε εξακόσιες είκοσι τέσ-
σερις κλήσεις για περιστατικά ενδοοικογενειακής βίας. Παράλ-
ληλα διαχειρίστηκαν τριακόσια ενενήντα τρία περιστατικά.
Πραγµατοποίησαν διακόσιες εβδοµήντα έξι συλλήψεις. Και βοή-
θησαν εκατόν δεκαέξι γυναίκες, θύµατα µέσω της Εφαρµογής
«Panic Button». Έξι θύµατα µεταφέρθηκαν σε δοµές προστασίας
και άλλα δεκατρία σε ιατροδικαστές ή νοσοκοµεία. 

Το πρόβληµα είναι τεράστιο. Η δηµιουργία ενός δικτύου υπο-
στήριξης και εκπαίδευσης των θυµάτων σχετικά µε τα νόµιµα δι-
καιώµατά τους και τους πόρους που έχουν στη διάθεσή τους,
όπως οι τηλεφωνικές γραµµές και οι υποδοµές υποστήριξης της
ενδοοικογενειακής βίας, είναι απαραίτητα. Προφανώς έτσι δεν
αποτρέπεται η κακοποίηση αλλά µπορεί να ενδυναµωθεί η ασφά-
λειά τους. 

Για παράδειγµα, στο άρθρο 10 προβλέπεται η δυνατότητα
υποβολής καταγγελίας των αδικηµάτων του άρθρου 3 µε χρήση
ηλεκτρονικών µέσων και ειδικότερα προφορικά µέσω τηλεφώνου
ή άλλων συστηµάτων φωνητικών µηνυµάτων ή µέσω ηλεκτρονι-
κής πλατφόρµας στην αρµόδια υπηρεσία της Ελληνικής Αστυνο-
µίας. Στο ίδιο άρθρο επίσης αναφέρεται ότι ο καταγγέλλων έχει
δικαίωµα να λάβει αντίγραφο της καταγγελίας του, παροχή βοή-
θειας πρόσφορης και ανάλογης µε την ηλικία του. Πώς ακριβώς
εξειδικεύεται αυτή η βοήθεια; Αυτά είναι θέµατα που δεν πρέπει
να αφήνονται έτσι αόριστα. 

Τα τελευταία χρόνια η αυξανόµενη χρήση και διάδοση του δια-
δικτύου, σε συνδυασµό µε την υφιστάµενη έξαρση της έµφυλης
βίας, οδήγησε στην εµφάνιση της διαδικτυακής βίας σε βάρος
γυναικών µε το ποσοστό της στην Ευρωπαϊκή Ένωση να ανέρχε-
ται στο 23%, σύµφωνα µε την Κοµισιόν, για το 2022. Με το παρόν
τροποποιείται το αδίκηµα της κυβερνοπαρενόχλησης, ενσωµα-
τώνοντας την παράγραφο γ’ του άρθρου 7 της Οδηγίας
2024/1385, η οποία ορίζει ότι τιµωρείται ως ποινικό αδίκηµα η µη
ζητηθείσα αποστολή µέσω Τεχνολογιών Πληροφοριών και Επι-
κοινωνιών, εικόνας, βίντεο ή άλλου παρόµοιου υλικού που απει-
κονίζει γεννητικά όργανα, όταν η εν λόγω συµπεριφορά
ενδέχεται να προκαλέσει σοβαρή ψυχολογική βλάβη στο πρό-
σωπο που λαµβάνει το υλικό αυτό. 

Σε θεσµικό επίπεδο το εκπαιδευτικό σύστηµα µπορεί να παίξει
σηµαντικό ρόλο στην αντιµετώπιση της έµφυλης βίας, όπως και
στην πρόληψη της βίας στην ενήλικη ζωή. Είναι σαφές ότι απο-
τελεί κεντρικό στοιχείο της ζωής των νέων και ένα από τα κύρια
πλαίσια µέσα στα οποία πραγµατοποιείται η έµφυλη κοινωνικο-
ποίησή τους, αλλά και ο χώρος όπου διαµορφώνονται και ενι-
σχύονται οι στάσεις τους απέναντι στον εαυτό τους και στους
άλλους.

Είναι ξεκάθαρη η ανάγκη για µια πιο οργανωµένη αντιµετώπιση
του θέµατος από το εκπαιδευτικό σύστηµα, ξεκινώντας την εκ-
παίδευση σε αυτά τα ζητήµατα µε οργανωµένο τρόπο. Ιδιαίτερα,
σ’ ό,τι έχει να κάνει µε τον κυβερνοχώρο, η διοργάνωση ειδικών
συζητήσεων και προγραµµάτων για την εκπαίδευση των µαθη-
τριών και των µαθητών στον σεβασµό των δικαιωµάτων των
άλλων κατά τη χρήση του διαδικτύου και την αποφυγή των δια-
κρίσεων που συµβαίνουν µέσω αυτού, θα είναι καθοριστική. 

Είναι ανάγκη να υπάρξει µια νέα προσέγγιση στις πολιτικές
ασφαλείας που δεν βασίζεται αποκλειστικά και στείρα στην αντι-
µετώπιση και στην καταστολή. Σύµφωνα µάλιστα µε την Ένωση
Δικαστών και Εισαγγελέων, η σκληρή ποινική καταστολή µε την
εγκατάλειψη ευρωπαϊκών νοµοθετικών προτύπων, είναι µια µέ-
θοδος ατελέσφορη για να επιφέρει µείωση της εγκληµατικότη-
τας. Βασική ευθύνη του κράτους είναι να ενισχύει την πρόληψη
και την προστασία των ευάλωτων και να συνδυάζει πολιτικές
ασφαλείας και πρόνοιας. Προκειµένου να επιτευχθούν σταθερές
και µακροχρόνιες αλλαγές, πρέπει να συµµετέχουν οι τρεις βα-
σικές κοινωνικές διαστάσεις, που είναι η οικογένεια, το σχολείο
και η κοινότητα.

Στόχος της πρόληψης ενάντια στη βία είναι η ενίσχυση των
προστατευτικών παραγόντων που συµβάλλουν στην εξάλειψη
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της βίας κατά των γυναικών µέσω της ανάπτυξης των κατάλλη-
λων δεξιοτήτων που θα ενδυναµώσουν τα άτοµα και θα τα κά-
νουν ικανά να απορρίψουν κακοποιητικές συµπεριφορές µε
απώτερο σκοπό τη δηµιουργία ενηµερωµένων και ευαισθητοποι-
ηµένων νέων ανθρώπων και πολιτών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρία Πρόεδρε, τελειώνω.
Εµείς στην Ελληνική Λύση πιστεύουµε ότι ο αγώνας για την

εξάλειψη κάθε µορφής βίας πρέπει να είναι συνεχής και αδιαπρα-
γµάτευτος. Ένα ολοκληρωµένο σύστηµα υποστήριξης των θυ-
µάτων βίας απαιτεί µια ολιστική προσέγγιση που αντιµετωπίζει
την άµεση ασφάλεια, τη µακροπρόθεσµη ανάρρωση και την πρό-
ληψη. Για εσάς, όµως, όλα αυτά, όπως φαίνεται και από το νο-
µοσχέδιο που συζητούµε σήµερα, είναι απλώς ψιλά γράµµατα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα η
κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα µιλήσω µετά τον επόµενο ή δώστε µου τώρα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Είναι καλύτερα τώρα
γιατί θα ενηµερώσω και τη διαδικασία παρακάτω.

Μετά από εσάς, κύρια Κωνσταντοπούλου, θα είναι δύο Βου-
λευτές. Θα ακολουθήσει η οµιλία του κ. Στίγκα, του Προέδρου
των Σπαρτιατών, δύο Βουλευτές και θα ακολουθήσει η οµιλία του
Υπουργού, του κ. Φλωρίδη, και θα συνεχίσουµε κάπως έτσι. 

Εποµένως, έχετε τον λόγο τώρα, κυρία Κωνσταντοπούλου, για
την παρέµβαση.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαριστώ. 

Ζήτησα τον λόγο, προκειµένου να ενηµερώσω το Σώµα ότι η
Πλεύση Ελευθερίας και η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα καταθέτει
ένσταση αντισυνταγµατικότητας του νοµοσχεδίου στο σύνολό
του, την οποία θα σας εγχειρίσω αµέσως στη συνέχεια εις χείρας
σας, προκειµένου να καταχωρισθεί στα Πρακτικά και ζητάµε να
αποκρουστεί το νοµοσχέδιο, η διαδικασία κατεπείγουσας εισα-
γωγής του στην Ολοµέλεια µε σκοπό να ψηφισθεί άρον-άρον και
να προκληθούν τετελεσµένα, τετελεσµένα που αφορούν ένα ευ-
ρύτατο φάσµα τοµέων, αλλά αφορούν και µε ανατριχιαστικό
τρόπο το έγκληµα των Τεµπών και συγκροτούν άλλη µια παρέµ-
βαση, δική σας, κύριε Φλωρίδη, της Κυβέρνησής σας, κύριε Μη-
τσοτάκη, στη διερεύνηση του εγκλήµατος των Τεµπών. 

Η Πλεύση Ελευθερίας ξέρετε ότι από την πρώτη στιγµή της
έναρξης αυτής της Κοινοβουλευτικής Περιόδου έδωσε αµέτρη-
τες µάχες για να εφαρµόζεται µε διαφάνεια, µε πρόσβαση των
πολιτών στην κοινοβουλευτική διαδικασία ο Κανονισµός της Βου-
λής, για να σταµατήσει η νοµοθέτηση άρον-άρον από µια άδεια
Βουλή µε απόντες Βουλευτές, για να σταµατήσει η εικονική δια-
βούλευση, για να έρθουν οι φορείς µέσα στη Βουλή. 

Προτείναµε και για το νοµοσχέδιο αυτό τον Σύλλογο Οικογε-
νειών Θυµάτων Πληγέντων του Δυστυχήµατος των Τεµπών 2023
και τους αποκλείσατε. Δεν τους προσκαλέσατε. 

Φέραµε µε την επιµονή µας ξανά τους φορείς µέσα στη Βουλή
και µέσα στις συνεδριάσεις των επιτροπών. Επιµένατε τότε να
τους καλείτε µόνο µέσω webex. Εξηγήσαµε στην κοινωνία και θα
συνεχίσουµε να το εξηγούµε γιατί σε όλη την κοινοβουλευτική
περίοδο υπό τον ικανό για όλα, έτοιµο για όλα και πρόθυµο για
όλα κ. Τασούλα δεν εφαρµόστηκε ούτε µια φορά ο Κανονισµός
της Βουλής. Και επιµείναµε ότι η εφαρµογή του Κανονισµού της
Βουλής είναι ζήτηµα δηµοκρατίας και άπτεται του Συντάγµατος. 

Το Σύνταγµά µας στα άρθρα 74 και 76 ορίζει τη διαδικασία συ-
ζήτησης των νοµοσχεδίων. Ορίζει ότι µόνο σε εξαιρετικές περι-
πτώσεις και περιστάσεις µπορεί ένα νοµοσχέδιο να καθορίζεται
ως κατεπείγον και υπήρξε κατάχρηση της διαδικασίας αυτής σε
όλη την περίοδο των µνηµονίων. Ορίζει, επίσης, ότι όλες οι εξου-
σίες πηγάζουν από τον λαό, ασκούνται υπέρ του λαού και στο
όνοµά του, όπως ορίζει το Σύνταγµα. Και επιπλέον ορίζει το Σύ-
νταγµά µας ότι οι τρεις λειτουργίας του κράτους είναι ανεξάρτη-
τες: δικαστική, νοµοθετική, εκτελεστική. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό, που επιθυµούσατε να ψηφιστεί κάτω
από το ραντάρ, µπήκε στις επιτροπές και ολοκληρώθηκε η διαδι-
κασία συζήτησης των επιτροπών µέσα σε τέσσερις µέρες. Έχει
κατατεθεί µόλις την προηγούµενη Τρίτη κοντά στα µεσάνυχτα και
έχετε παραβιάσει όλες τις διατάξεις του Κανονισµού της Βουλής
που προβλέπουν προθεσµίες για τη συζήτηση. Οι προθεσµίες
αυτές δεν είναι εθιµοτυπικές, είναι προθεσµίες δηµοκρατίας και
διαφάνειας για την πραγµατική εκπροσώπηση των πολιτών εδώ
µέσα στη Βουλή και για να ασκείται η νοµοθετική λειτουργία πρά-
γµατι στο όνοµα του ελληνικού λαού.

Εσείς επιχειρείτε µε αυτό το νοµοσχέδιο που µπαίνει κάτω από
το χαλί την ώρα που προτείνει Πρόεδρο Δηµοκρατίας ο κ. Μη-
τσοτάκης τον κ. Τασούλα, την ώρα που παραιτείται ο κ. Τασού-
λας και εκλέγεται νέος Πρόεδρος της Βουλής ο κ. Κακλαµάνης,
την ώρα που συµβαίνουν όλα αυτά µε τα οποία ασχολείται σχε-
δόν αποκλειστικά το σύνολο -σχεδόν- των µέσων ενηµέρωσης,
εσείς φέρνετε ένα νοµοσχέδιο 92 άρθρων, µέσα στα οποία κρύ-
βετε, κύριε Φλωρίδη, την πολλοστή παρέµβασή σας στη διερεύ-
νηση του εγκλήµατος των Τεµπών. 

Ειδικότερα στο άρθρο 41 παράγραφος 6 του νοµοσχεδίου,
κατά του οποίου στρεφόµαστε ειδικά µε την επισήµανση ότι η έν-
στασή µας πλήττει το σύνολο του νοµοσχεδίου και τη συζήτησή
του, η οποία είναι εντελώς αντισυνταγµατική. 

Δε θα µπορούσε ποτέ, κυρία Πρόεδρε, υπό καµία έννοια να ει-
σαχθεί στην Ολοµέλεια το παρόν νοµοσχέδιο. Με φωτογραφική,
όµως, επιπλέον διάταξη, γιατί είστε άπληστοι, άπληστοι και ασύ-
δοτοι, θέλετε να ελέγξετε τα πάντα. 

Πρόεδρος Δηµοκρατίας ο κ. Τασούλας που έκρυβε στο συρ-
τάρι του τις δικογραφίες για το έγκληµα των Τεµπών. Παρέµβαση
του κ. Μητσοτάκη από την πρώτη στιγµή στο ηχητικό του εγκλή-
µατος των Τεµπών και αλλοίωση του ηχητικού. Παρέµβαση του
κ. Μητσοτάκη από την αρχή στον τόπο του εγκλήµατος των Τε-
µπών και µπάζωµα του τόπου, το οποίο εσείς επιχειρήσατε να
απαξιώσετε λέγοντας ότι όσοι µιλούν για µπάζωµα είναι για τα
µπάζα. Αυτή ήταν η έκφρασή σας. 

Τώρα τι έχετε να πείτε που αποκαλύπτεται µε τον πιο βροντερό
τρόπο ότι πέθαναν µικρά παιδιά, νέα παιδιά συνειδητοποιώντας
ότι θα πεθάνουν, κάηκαν ζωντανά από έκρηξη που προκλήθηκε
από παράνοµες ουσίες που µετέφερε η εµπορική αµαξοστοιχία
µε οδηγό εθελοντή στο γραφείο του κ. Μητσοτάκη. Ο οδηγός
της εµπορικής αµαξοστοιχίας ήταν εθελοντής στο γραφείο του
κ. Μητσοτάκη. 

Η εµπορική αµαξοστοιχία…
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της Προέδρου της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωής Κωνστα-
ντοπούλου)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ, κυρία Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Την ένσταση αναπτύσσω, κυρία Πρόεδρε, και θα ολο-
κληρώσω. Νοµίζω ότι δεν είναι κάτι ήσσον αυτό που λέω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καθόλου ήσσον, το
αντίθετο θα έλεγα, …

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ακριβώς έτσι, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): … αλλά για την εύ-
ρυθµη συζήτηση και για την τήρηση των χρόνων, γι’ αυτό σας
διέκοψα. Παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Στο όνοµα του κ. Μητσοτάκη. Εντάξει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Για να µείνει το όνοµα
αποτυπωµένο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, µένει η παρέµβασή σας. 

Η εµπορική αµαξοστοιχία που µετέφερε παράνοµο υλικό είχε
οδηγό ο οποίος ήταν εθελοντής στο γραφείο του Πρωθυπουρ-
γού. Ο Πρωθυπουργός παρενέβη στη δικαιοσύνη και ζήτησε από
τον κ. Ντογιάκο, διορισµένο εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, να
αλλάξει χέρια η ανάκριση. Ο γιος του κ. Ντογιάκου ήταν συνερ-
γάτης διορισµένος του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Καραµανλή. 
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Η Κυβέρνηση δεν έχει πάψει να παρεµβαίνει στον τόπο του
εγκλήµατος, στη διερεύνηση του εγκλήµατος, στην ανάκριση για
το έγκληµα, µε διαρκείς φωτογραφικές διατάξεις οι οποίες απο-
σκοπούν στον έλεγχο της διαδικασίας. 

Τέτοια φωτογραφική διάταξη ήταν η διάταξη που φέρατε
εσείς, κύριε Φλωρίδη, για να είναι µόνη αρµόδια για τις παραπο-
µπές του εγκλήµατος των Τεµπών η Εισαγγελέας Εφετών Λάρι-
σας, εν προκειµένω Εισαγγελέας Αποστολάκη, της οποίας έχει
εξαφανιστεί το παιδί. 

Φωτογραφική διάταξη φέρατε τον Δεκέµβριο του 2024 -τελευ-
ταίο νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης για το 2024- για τον τοµέα των
σιδηροδρόµων και σε αυτό το νοµοσχέδιο είχατε φωτογραφική
διάταξη για τον κ. Καρακούκη, τον προϊστάµενο της Ιατροδικα-
στικής Υπηρεσίας Αθηνών. Του παρατείνατε τη θητεία. 

Και σήµερα φέρνετε φωτογραφική διάταξη στο άρθρο 41 πα-
ράγραφος 6, µε την οποία προβλέπετε τη συγκρότηση για πρώτη
φορά µιας επιτροπής ιατροδικαστών υπό τον κ. Καρακούκη, που
του παρατείνατε τη θητεία και τον ονοµάζετε προϊστάµενο της
ιατροδικαστικής υπηρεσίας, που θα µπορεί να παρεµβαίνει στην
αιτία θανάτου των θυµάτων εγκληµάτων. 

Τον κ. Καρακούκη όρισε το Υπουργείο Δικαιοσύνης. Δεν έχει
σηµασία αν ήσασταν εσείς Υπουργός, ήταν άλλος Υπουργός. Του
κ. Μητσοτάκη πάλι ήταν. Διότι έχει καταφέρει να αλλάζει τα πρό-
σωπα, αλλά να επιβάλλεται σε αυτά µε τη µέθοδο των υποκλοπών
και των παρακολουθήσεων. 

Την 1η Μαρτίου του 2023, µε το που ξηµέρωσε η µέρα µετά το
έγκληµα των Τεµπών, µε ειδική απόφαση ο κ. Καρακούκης, µε
αυτοκίνητο του Υπουργείου Δικαιοσύνης και συνοδευόµενος από
ορισµένους από την Κυβέρνηση ιατροδικαστές, παρενέβη και
στη διαδικασία των νεκροψιών και νεκροτοµών των θυµάτων των
Τεµπών. 

Η κ. Καρυστιανού, όπως και άλλοι γονείς, έχουν κατ’ επανά-
ληψη καταγγείλει ότι εµποδίζονται ακόµη και να µάθουν την πρα-
γµατική αιτία θανάτου των παιδιών τους. Και τώρα που
αποκαλύπτεται ότι υπήρχαν παιδιά που πέθαναν από τις παρά-
νοµες ύλες που µεταφέρονταν και προκάλεσαν την έκρηξη,
αυτήν την έκρηξη και αυτές τις ύλες που ο κ. Μητσοτάκης ονό-
µαζε «θεωρίες συνωµοσίας», τώρα, λοιπόν, που φτάνει εκεί η
υπόθεση, εσείς παρεµβαίνετε ακόµη και στην ιατροδικαστική διε-
ρεύνηση. 

Κυρία Πρόεδρε, η Πλεύση Ελευθερίας καταθέτει ένσταση αντι-
συνταγµατικότητας του νοµοσχεδίου ως ευθείας παρεµβάσεως
στη δικαιοσύνη, ως ευθείας παρεµβάσεως σε ποινική υπόθεση
κακουργηµάτων για τα οποία είναι υπόλογη η Κυβέρνηση, ως ευ-
θεία παρέµβαση στην ανεξάρτητη διερεύνηση ενός εγκλήµατος
που έχει συγκλονίσει την ελληνική κοινωνία και που τα στοιχεία
του, όσα υλικά µπαζώµατος και αν ρίξετε και όση προπαγάνδα
κι αν κάνετε και όσα ηχητικά και αν παραποιήσετε και όσους κι
αν διορίσετε και όσους κι αν ανταµείψετε, θα βγουν στην επιφά-
νεια, όπως βγαίνει πάντα η αλήθεια. 

Είναι αντισυνταγµατικό το νοµοσχέδιο. Ζητούµε να εφαρµοστεί
η διαδικασία αντισυνταγµατικότητας που προβλέπεται στον Κα-
νονισµό της Βουλής. Και περιµένουµε, κυρία Πρόεδρε, να µας
ορίσετε ποια ώρα θα συµβεί αυτό. 

Και σας διαβεβαιώνουµε, κύριε Φλωρίδη, και διαβεβαιώνουµε
και τον κ. Μητσοτάκη ότι υπάρχουν κάποιοι σε αυτήν τη χώρα -οι
πιο πολλοί είναι εκεί έξω και θα είναι στο Σύνταγµα την Κυριακή-
που η καρδιά τους χτυπάει για αλήθεια και δικαιοσύνη και δεν
υπάρχει τίποτε που θα τους αποτρέψει. Και δεν υπάρχει και τί-
ποτε που θα εµποδίσει την Πλεύση Ελευθερίας από το να συνε-
χίζει να είναι η φωνή τους και η υπεράσπισή τους εδώ µέσα στη
Βουλή. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη οµιλήτρια

είναι η κ. Πέρκα. 
Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Εγώ, πριν ξεκινήσω, θέλω να κάνω µια αναφορά στα λεγόµενα

του κ. Βελόπουλου. Εγώ θα τον χαρακτήριζα πραγµατικά πολι-
τικό απατεώνα. Σπέρνει φόβο και µίσος, καλλιεργεί στην κοινωνία

µια µιζέρια. Εννοώ την αναφορά του στη Φλώρινα, ότι κινδυνεύει.
Από ποιόν; Από ένα κράτος που δεν έχει στρατό; Έτσι, όµως,
είναι η ακροδεξιά. Αυτό είναι το «λίπασµα», αυτή είναι η «τροφή»
της: φόβος, µίσος και µιζέρια! 

Συνεχίζω. Σχετικά µε τα Τέµπη, µπάζωµα επιτόπου, εξεταστική
επιτροπή παρωδία, µοντάζ, σβήσιµο οπτικοακουστικού υλικού,
αποστολή ελλιπούς υλικού από τον ΟΣΕ! Εκτός από τον Πρωθυ-
πουργό, δύο χρόνια µετά δεν γνωρίζει κανείς µας το φορτίο της
εµπορικής αµαξοστοιχίας. Το πόρισµα της ΕΟΔΑΣΑΑΜ αγνοείται
δύο χρόνια. Και µάλιστα, η Ευρώπη αµφισβητεί την ανεξαρτησία
του Οργανισµού. 

Η Νέα Αριστερά έχει καταθέσει αίτηµα σύγκλησης της Διαρ-
κούς Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου σε κοινή συνεδρίαση
µε την Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας, προκει-
µένου να παρουσιαστούν τα νέα στοιχεία που πράγµατι συνεχώς
έρχονται στη δηµοσιότητα. 

Αυτό το έγκληµα της συγκάλυψης, το δεύτερο έγκληµα, δυ-
στυχώς, αγαπητοί κυβερνητικοί Βουλευτές και Υπουργοί, δεν θα
περάσει. Η αλήθεια θα λάµψει και η συγκάλυψη δεν θα τελεσφο-
ρήσει. 

Περνάω στο νοµοσχέδιο. Για µια ακόµη φορά νοµοθετείτε πα-
ραβιάζοντας τις προβλεπόµενες διαδικασίες, αλλά και -το πιο σο-
βαρό- αγνοώντας τις απόψεις, όχι µόνο της Αντιπολίτευσης, αλλά
και των φορέων της επιστήµης και της κοινωνίας συνολικά. 

Προφανώς, έτσι, όχι µόνο υποβαθµίζετε τη δηµοκρατία, αλλά
δεν λύνετε κανένα πρόβληµα, γιατί απλούστατα δεν είναι αυτός
ο σκοπός σας. Προφανώς δεν πρόκειται για ενσωµάτωση της
Οδηγίας, η οποία, µε όποια κριτική µπορεί να ασκήσει κανείς,
δίνει κατευθύνσεις για ένα ολιστικό πλαίσιο αντιµετώπισης της
ενδοοικογενειακής βίας. 

Αντιθέτως, εσείς, κατά την προσφιλή σας τακτική, προτάσσετε
τον ποινικό λαϊκισµό σε ό,τι αφορά στους ανήλικους, καλλιερ-
γείτε τον ηθικό πανικό και την ανατροφοδότηση της βίας. Και βε-
βαίως, αρνείστε επιµόνως και ανεξηγήτως να εισάγετε στον
Ποινικό Κώδικα τον όρο «γυναικοκτονία», για να είναι πολύ δύ-
σκολο να αντιληφθεί κανείς τη διαφοροποίηση ενός εγκλήµατος
που τελείται ακριβώς λόγω της έµφυλης ταυτότητας, δηλαδή ότι
το έγκληµα τελείται επειδή ακριβώς το θύµα είναι γυναίκα. Πάει
περίπατο και η σύµβαση της Κωνσταντινούπολης και οι συστά-
σεις της Επιτροπής GREVIO! 

Είναι γεγονός ότι δεν αναγνωρίζετε την έµφυλη ανισότητα και
την καταπίεση. Ως απότοκο αυτής της θεώρησης δεν αναγνωρί-
ζετε την ενδοοικογενειακή βία και τη βία κατά των γυναικών ως
ειδικό αντικείµενο, αλλά ως ένα ακόµα θέµα ανάµεσα στα άλλα
που θα αντιµετωπιστεί µε το γνωστό φάρµακο διά πάσαν νόσο,
την ποινική αυστηροποίηση και τον ποινικό λαϊκισµό. 

Πολύ κακή υπηρεσία προσφέρετε, κύριε Υπουργέ, στο κίνηµα
για την αντιµετώπιση της βίας κατά των γυναικών. Οι προβλέψεις
του νοµοσχεδίου σας βρίσκονται πολύ µακριά από τα αιτήµατα
του γυναικείου κινήµατος και των γυναικείων οργανώσεων. 

Δεν ξέρω πραγµατικά αν δεν συµβουλεύεστε την ιστορία ή αν
αντιθέτως τη λαµβάνετε υπ’ όψιν και νοµοθετείτε ακριβώς για να
παράξετε συγκεκριµένα αποτελέσµατα, να ανατροφοδοτήσετε
τη βία και την αυστηροποίηση και τη σκλήρυνση του δικαστικού
κατασταλτικού µηχανισµού του κράτους, να δηµιουργήσετε µια
κοινωνία που θα γεννά βία και καταστολή. Με λίγα λόγια, να µας
γυρίσετε εκατό, διακόσια, τριακόσια χρόνια πίσω. 

Δεν θα συνεχίσω. Τα είπε πολύ αναλυτικά ο εισηγητής µας κ.
Τζανακόπουλος. 

Θέλω να µιλήσω κάπως για τις τροπολογίες. Ακούσαµε τώρα
τον κ. Σκυλακάκη. Ξέρει και παραδέχεται ο ίδιος ότι η πλειοψηφία
των πολιτών δεν διαθέτει έξυπνους µετρητές. Το καθυστέρησαν.
Μας φέρνει εδώ µία νέα ζώνη µειωµένου τιµολογίου. Είναι µία θε-
τική διάταξη, θα έλεγα, γιατί υπάρχει περίσσεια ενέργειας την
ώρα που οι ΑΠΕ παράγουν ρεύµα και θα µπορούσε να είναι φθη-
νότερο, από την οποία όµως δεν µπορούν να ωφεληθούν οι πο-
λίτες, γιατί δεν προχώρησαν οι έξυπνοι µετρητές, παρά µόνο η
µέση τάση, κυρίως κάποιοι επαγγελµατίες. 

Το άλλο, όµως, που θέλω να πω είναι για το κτηµατολόγιο. Σας
είχαµε καταθέσει ως Νέα Αριστερά τροπολογία λέγοντας ότι
αυτή η ηµεροµηνία 30-11-2024 δεν είναι ρεαλιστική. Έγινε επί-
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καιρη ερώτηση πάλι από τον Δηµήτρη Τζανακόπουλο γι’ αυτό το
θέµα. Έχει γίνει χαµός σε όλη τη χώρα και έρχεστε σήµερα και
παραδέχεστε ότι πράγµατι η προθεσµία δεν µπορεί να τηρηθεί
και φέρνετε µια τροπολογία για να παίρνει αποφάσεις από µόνο
του το διοικητικό συµβούλιο. Εν τω µεταξύ παίρνει παράτυπες
αποφάσεις τόσο καιρό. Λειτουργεί και µια παράλληλη πλατ-
φόρµα, χωρίς όλα τα στοιχεία και έχει γίνει πάλι µπάχαλο. Ακού-
στε λίγο και την επιστηµονική κοινότητα. 

Προχωράω, όµως, σε µια τροπολογία που δεν έγινε αποδεκτή
και κυρίως είναι και η αιτία που πήρα τον λόγο σήµερα. Πρόκειται
για την τροπολογία που κατέθεσε ο κ. Κουκουλόπουλος από το
ΠΑΣΟΚ για τη ρήτρα δίκαιης µετάβασης των λιγνιτικών περιοχών.
Προφανώς δεν έγινε δεκτή από την Κυβέρνηση. Προφανώς µπο-
ρούµε να την στηρίξουµε, αλλά θέλει κάποιες διορθώσεις και κά-
ποια συζήτηση. 

Πρώτον, µέσα στις λιγνιτικές περιοχές είναι και η Μεγαλόπολη.
Νοµίζω ότι εδώ δεν υπάρχει αντίρρηση. Εγώ θα υπενθυµίσω
πόσες τέτοιες προτάσεις έχουν κατατεθεί τα τελευταία χρόνια.
Ήµασταν τότε στον ΣΥΡΙΖΑ και υπήρξε δέσµευση για θεσµοθέ-
τηση ρήτρας µηδενικού ελλείµµατος, ρυθµών ανάπτυξης και θέ-
σεων εργασίας, τροπολογία για την ένταξη των λιγνιτικών
περιοχών σε νέο ειδικό καθεστώς του αναπτυξιακού νόµου ώστε
να διασφαλιστεί ότι η δίκαιη µετάβαση θα είναι δίκαιη και δεν θα
παράξει νέες ανισότητες και συγχρόνως βεβαίως θα ικανοποιηθεί
και η ανάγκη της χώρας για περιφερειακή ανάπτυξη και αποκέ-
ντρωση. 

Έχει δικαιωθεί πλήρως η κριτική µας από την πρώτη στιγµή ότι
πρόκειται για µία απολιγνιτοποίηση που δεν έχει κανένα απολύ-
τως σχέδιο -αντικαθιστά ουσιαστικά τον λιγνίτη µε φυσικό αέριο-
και καµία ουσιαστική αναπτυξιακή στρατηγική από τη µεριά της
Κυβέρνησης. 

Σήµερα, τα αποτελέσµατα είναι πια µετρήσιµα: πρώτη θέση σε
ανεργία, πτώση πληθυσµού, µείωση του κατά κεφαλήν ΑΕΠ.
Προχθές κάναµε περιοδεία µε τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτι-
κής µας Οµάδας Αλέξη Χαρίτση σε όλες αυτές τις περιοχές. Η
κατάσταση είναι απελπιστική και ως τοπική Βουλευτής τη ζω
κάθε µέρα. Η πραγµατικότητα είναι ότι η ρήτρα δίκαιης µετάβα-
σης -και αυτό είναι ενδιαφέρον- είχε υιοθετηθεί από την Κυβέρ-
νηση. Βέβαια δεν θεσµοθετήθηκε ποτέ. Ήταν στις προτάσεις της
Συντονιστικής Επιτροπής του ΣΔΑΜ. Ο κ. Μουσουρούλης την
ανέφερε για το «Εξοικονοµώ», ο κ. Χατζηδάκης την ανέφερε. 

Άρα, το πρόβληµα δεν ήταν ποτέ η έλλειψη συντονισµού.
Δοµές υπήρχαν και υπάρχουν. Πολιτική βούληση δεν υπάρχει.
Υπήρχε η κυβερνητική επιτροπή σε επίπεδο συναρµόδιων Υπουρ-
γών και η συντονιστική επιτροπή σε επίπεδο γενικών γραµµατέων
και, δυστυχώς, είδαµε πού κατέληξε όλο αυτό. Μέχρι σήµερα
έχουµε µόνο εξαγγελίες, υποσχέσεις και επιτροπές κυρίως στην
Αθήνα. Και η περιοχή ερηµοποιείται, φτωχοποιείται και είναι δρα-
µατική η κατάσταση. Αυτό είναι, όµως, το επιτελικό κράτος του
κ. Μητσοτάκη. Όχι µόνο δεν λύνει τα προβλήµατα, αλλά έχουν
πάει σαφώς πολύ χειρότερα. 

Από την αρχή κατηγορήσαµε την Κυβέρνηση για το άκρως συ-
γκεντρωτικό και αθηνοκεντρικό µοντέλο διακυβέρνησης µε επι-
καλύψεις αρµοδιοτήτων, µετάβαση σε Α.Ε., κ.λπ.. Και λέµε το
εξής: Πού είναι τα 7,5 δισεκατοµµύρια που είχε υποσχεθεί ο Πρω-
θυπουργός στις περιοχές; Πού είναι; Τι έγινε; Από τις δεκαέξι εµ-
βληµατικές επενδύσεις που είχαν αναφερθεί στο ΣΔΑΜ και µετά
έγιναν πέντε, δεν υπάρχει τίποτα. Οι επιχειρήσεις συνεχώς απο-
σύρουν το ενδιαφέρον τους, γιατί δεν υπάρχουν κίνητρα, δεν
υπάρχουν συνδέσεις για χίλιους δυο λόγους. Κανείς δεν ασχο-
λείται. Η απορρόφηση των ευρωπαϊκών κονδυλίων είναι απογοη-

τευτική. Ο επικεφαλής της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Ράσµουσεν
προειδοποιεί συνεχώς ότι τα µη απορροφηθέντα κονδύλια θα επι-
στραφούν. Και κανενός δεν ιδρώνει το αυτί. 

Να υιοθετηθεί ρήτρα για οποιαδήποτε επένδυση γίνεται στις
λιγνιτικές περιοχές. Ακούστε λίγο πριν πάω σε αυτό. Δεν έχει
γίνει χωροταξικός σχεδιασµός. Δεν έχουν προχωρήσει τα ειδικά
πολεοδοµικά σχέδια, τα οποία θα όριζαν πού θα πάει κάθε επέν-
δυση, αλλά κυρίως θα µπορούσαν -εφόσον γίνονταν και αποκα-
ταστάσεις που δεν έχει πέσει φτυαριά- να παραδοθούν εδάφη
στις τοπικές κοινωνίες, στους αγρότες, κ.λπ.. Δεν έχει γίνει τίποτα
από όλα αυτά. Η ενίσχυση µικροµεσαίων και κυρίως µικρών και
πολύ µικρών επιχειρήσεων, γιατί αυτή είναι η παραγωγική βάση
της περιοχής, είναι τελείως άνιση. Οι ενεργειακές κοινότητες
υπονοµεύονται και ο ηλεκτρικός χώρος έχει καλυφθεί από δύο,
τρεις µεγάλους επενδυτές, µε αποτέλεσµα και όταν κάνουν οι
πολίτες ενεργειακές κοινότητες δεν έχουν χώρο να συνδεθούν.

Εµείς λέµε µέσα σε όλα αυτά -έχουµε κάνει πάρα πολλές ερω-
τήσεις και κοινοβουλευτικό έλεγχο- να υιοθετηθεί και µια ρήτρα
οποιαδήποτε επένδυση γίνεται στις λιγνιτικές περιοχές -και µιλάω
για τα µεγάλα φωτοβολταϊκά πάρκα και των ανεµογεννητριών
που όπως είπα γίνονται από δυο-τρεις επενδυτές χωρίς να ασχο-
λείται κανείς µε τις τοπικές κοινωνίες- να δίνεται ένα ποσοστό ως
αντιστάθµιση στις λιγνιτικές περιοχές. Για παράδειγµα, το 50%
να αφορά ενεργειακές κοινότητες των λιγνιτικών περιοχών. 

Και κάτι τελευταίο. Ξέρει όλη η περιοχή µου ότι κάθε µέρα από
τα σύνορα, από το τελωνείο Νίκης από Φλώρινα, περνάνε περί-
που διακόσια φορτηγά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συντοµεύετε, σας πα-
ρακαλώ.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Τι γίνεται; Σκάβουν στην Αχλάδα που έχει τις επιπτώσεις από

την εξόρυξη του λιγνίτη και µάλιστα µε µεταφορείς από το άλλο
κράτος µεταφέρουν όλο αυτό για να καεί δίπλα. 

Δεν είναι φιλοπεριβαλλοντική αυτή η πολιτική, για να έχει
φθηνό ρεύµα ο κ. Μυτιληναίος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της ΑΙΘΟΥΣΑΣ «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα
έξι µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 3ο Γυµνάσιο Άρτας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα µου επιτρέψετε να καλωσορίσω και προσωπικά, διότι είναι
τα παιδιά και οι καθηγητές τους από την πατρίδα µου.

Καλώς ήρθατε και να έχετε µια ευχάριστη διαµονή εδώ. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κυρία Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο για µισό
λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κυρία Πρόεδρε, σας καταθέτω στα Πρακτικά την έν-
σταση αντισυνταγµατικότητας -θα την εγχειρίσω τώρα στην
Έδρα- και στις 18.00’ η ώρα θα την αναπτύξουµε. 

(Η προαναφερθείσα ένσταση αντισυνταγµατικότητας της
Πλεύσης Ελευθερίας καταχωρίζεται στα Πρακτικά και έχει ως
εξής:



6580 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 6581



6582 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 6583



6584 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η ένσταση αντισυντα-
γµατικότητας που κατατέθηκε, θα διανεµηθεί στις Κοινοβουλευ-
τικές Οµάδες για να ενηµερωθούν και η συζήτηση της αντισυ-
νταγµατικότητας θα ξεκινήσει στις 18.00’. 

Επίσης, πριν καλέσω την κ. Γεωργία Κεφαλά Βουλευτή της
Πλεύσης Ελευθερίας, θα ήθελα να πω κάτι.

Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θεόδωρος Ρουσόπου-
λος ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας λόγω των καθηκόντων
του ως Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια. 
Ορίστε, κυρία Κεφαλά, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Πραγµατικά, η έλλειψη λόγων και συγκεκριµένης στάσης από

την Κυβέρνηση µετά από όλες αυτές τις αποκαλύψεις που έχουν
γίνει πάνω στο θέµα του εγκλήµατος των Τεµπών είναι εντυπω-
σιακή. Δεν έχουν πάρει καµία απολύτως θέση που να απαντά σε
όλα αυτά τα ερωτήµατα που διαρκώς θέτει η Αντιπολίτευση.

Συγκεκριµένα θα ήθελα να θυµηθώ τη χθεσινή µας συνεδρίαση
στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων, όπου είχε έρθει ο κ. Γε-
ωργιάδης µαζί µε τον κ. Θεµιστοκλέους ως εκπρόσωποι της Κυ-
βέρνησης για τα Κέντρα Τραύµατος, κάτι που θα µας έρθει την
επόµενη εβδοµάδα, φαντάζοµαι, στην Ολοµέλεια της Βουλής.
Ήταν πραγµατικά εντυπωσιακή η επίθεση που κάνανε διαρκώς
στους ανθρώπους που είχαν να πουν οποιαδήποτε κριτική πάνω
σε αυτό το θέµα, κατηγορώντας µας ότι δεν θέλουµε τα Κέντρα
Τραύµατος και µιλώντας εξαιρετικά εριστικά µε το γνωστό ύφος
του κ. Γεωργιάδη, ο οποίος είπε κάτι εξαιρετικά εντυπωσιακό.
Μάλιστα και σε µία φιλική, ας το πούµε, διάθεση ανάµεσα στους
Βουλευτές και στον κύριο Υπουργό είπε ότι έτσι δικαιολογείται
από τη συµµορία της µιζέριας της Αντιπολίτευσης -το είπε ξανά-
η πτώση της Αριστεράς παγκοσµίως. Και φυσικά χαιρόταν για
την άνοδο της ακροδεξιάς και έλεγε ότι ο λόγος που γίνεται αυτό
είναι ότι οι πολίτες αρχίζουν να γίνονται λογικότεροι. 

Αυτά µας είπε και συνέχισε να µας µαλώνει µαζί µε τον κ. Θε-
µιστοκλέους γιατί αυτή ήταν η κατάσταση, λέει, πενήντα χρόνια
τώρα. Έτσι ήταν τα ασθενοφόρα, αυτούς τους οδηγούς είχε,
πάντα είχε στρατιωτικούς. Τίποτα δεν άλλαξε ποτέ. Άρα, γιατί να
αλλάξει τώρα;

Να θυµίσουµε ότι τα µισά από τα πενήντα χρόνια από την απο-
κατάσταση της δηµοκρατίας στη χώρα κυβερνά η Νέα Δηµοκρα-
τία και αυτό που µας λένε είναι ότι δεν έχουν διάθεση να
αλλάξουν απολύτως τίποτα. Και βέβαια, αυτή είναι η αλήθεια. Κι
εµείς συµφωνούµε απόλυτα σε αυτό, ότι τα νοµοσχέδια που φέρ-
νετε δεν έχουν καµία διάθεση να αλλάξουν κάτι.

Αφού, λοιπόν, έχετε εξαθλιώσει οικονοµικά -γιατί σαφώς έχω
κι εγώ ένα µερίδιο ευθύνης ως πολίτης, αλλά όχι το δικό σας µε-
ρίδιο- τους ανθρώπους, παρουσιάζεστε ταυτόχρονα ως σωτή-
ρες. Εσείς είστε, δηλαδή, αυτοί που θα τους σώσετε από τις
ορδές των απελπισµένων που δηµιουργούνται από τους πολέ-
µους που εσείς στηρίζετε και υποδαυλίζετε, εσείς είστε αυτοί που
θα τους σώσετε από τις τράπεζες, που πάλι εσείς επιτρέπετε να
λειτουργούν ληστρικά, εσείς είστε αυτοί που θα τους σώσετε από
την ακρίβεια που έχει δηµιουργήσει η συσσώρευση πλούτου που,
επίσης, στηρίζετε.

Τι προσπαθείτε να κάνετε, δηλαδή, παγκοσµίως, κύριε Άδωνι;
Αυτό που προσπαθείτε να κάνετε είναι να δηµιουργήσετε φοβι-
σµένους µεσήλικες, πράγµα που έχετε καταφέρει µε έλεγχο των
πάντων, όπως των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και των αγορών,
για να µπορείτε να ελέγχετε τους ανθρώπους. Όµως, αυτό που
έχω να σας πω είναι ότι αυτοί οι άνθρωποι θα αντικατασταθούν
πάρα πολύ γρήγορα από νέους που δεν έχουν τίποτα να χάσουν
και δεν θα αφήσουν τα όνειρά τους στα χέρια σας. Θα αντικατα-
σταθούν, λοιπόν, αυτοί οι άνθρωποι από νέους που ενηµερώνο-
νται όχι από τα κανάλια σας, αλλά από άλλες ανεξάρτητες πηγές.
Ήδη η γλώσσα µε την οποία συνεννοούνται οι νέοι είναι κάτι που
δεν το γνωρίζετε και γι’ αυτό και δεν µπορείτε να καταλάβετε

ούτε τη µουσική τους ούτε και το χιούµορ τους. Δεν µπορείτε να
καταλάβετε ότι έρχονται δυνατότεροι από ποτέ, αδέσµευτοι και
για πρώτη φορά µε γνώση των ζητούµενων. Η νεολαία για πρώτη
φορά ξέρει, κατά τη γνώµη µας. Έχει γνώση της κατάστασης και
των επιθυµιών της και του ωφέλιµου για όλους. Έχει σεβασµό
για την προσωπική επιθυµία, για το όνειρο και φυσικό σεβασµό
στη διαφορετικότητα, κάτι που εσείς έχετε ξεχάσει.

Όταν παίρνεις παιδιά που µε πολλή αγάπη και κόπο φοιτούν
σε ένα µουσικό σχολείο και έχουν τεράστιο σεβασµό και γνώση
για τη σπουδαιότητα της µουσικής -όχι επειδή η µουσική πρέπει
να είναι σε κάποιο ξεχωριστό βάθρο, αλλά επειδή είναι φυσική
συνέπεια του ανθρώπου, η µουσική είναι µια φυσική διαδικασία,
όπως είναι και το παιχνίδι- και ζώσα σχέση µε τη µουσική και τα
βάζετε ως µουσικό χαλί σε κοπή πίτας πολιτικής εκδήλωσης, το
λιγότερο που µπορώ να πω είναι πως έχετε χάσει κάθε επαφή µε
το φαινόµενο της ζωής. Τόση είναι η αλλοίωση που έχετε υπο-
στεί. Νοµίζετε πως τα νέα παιδιά είναι παροπλισµένα µπροστά
σε ένα κινητό που τους έχετε πλασάρει. Ετοιµαστείτε, όµως, γιατί
έρχονται καινούργια κορίτσια και αγόρια και αυτή θα είναι η λύση
στον κόσµο που έχετε δηµιουργήσει και ο οποίος είναι βασισµέ-
νος στην καταστολή, στην καταπίεση, στον φόβο, σε µία εγκλη-
µατική και τοξική αρρενωπότητα, την οποία ενώ λέτε πως
καταδικάζετε, στην πραγµατικότητα την ενισχύετε µε κάθε σας
λόγο, µε κάθε σας κίνηση και µε κάθε σας επιλογή.

Και σε αυτό το νοµοσχέδιο έχουµε αυστηροποίηση των ποι-
νών, κάτι που δεν έχει καµία σχέση µε την ορθή και αποτελεσµα-
τική αντιµετώπιση. Όσον αφορά στο θέµα της βίας των ανηλίκων,
έχετε αναλογιστεί ποτέ ότι οι έφηβοι είναι υπό διαρκή επιτήρηση
κάτω από το βλέµµα δασκάλων, γονιών, συγγενών, προπονητών
κ.ο.κ., µεγαλωµένοι σε διαµερίσµατα µε ελάχιστο ελεύθερο
χρόνο, ανήµποροι να έρχονται σε επαφή µε τους συνοµηλίκους
τους και να αναπτύσσουν φιλικές σχέσεις, κάτι απόλυτα φυσικό
και µε πλήρη υποβάθµιση του κοινόχρηστου χώρου στις µεγάλες
πόλεις;

Απορείτε για τη βία; Ο δηµόσιος χώρος χάνει το µέγεθος και
τον ρόλο που θα έπρεπε να έχει, επειδή κι αυτός µεταφράζεται
σε χρήµα. Πού θα µπορούσε ένας έφηβος ή µία έφηβη να συνα-
ντηθεί σε ασφαλές περιβάλλον µε έναν άλλον έφηβο και να πε-
ράσει δωρεάν λίγο εποικοδοµητικό χρόνο; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Παρέχετε κάπου µία τέτοια δυνατότητα; Πού; Μπορούν τα παι-
διά να παίξουν µουσική στα πολιτιστικά σας κέντρα, στους δή-
µους; Πού; Παρέχετε δωρεάν µία τέτοια σύγχρονη δυνατότητα
στα παιδιά σαν τη δυνατότητα που είχαµε, για παράδειγµα, στην
εφηβεία µας να πάµε σε ένα κέντρο, όπως είναι το αθλητικό κέ-
ντρο του Αγίου Κοσµά και απλά µε την επίδειξη της ταυτότητάς
µας να κάνουµε όποια δραστηριότητα θέλαµε, χωρίς δασκάλους
και επιβλέποντες, χωρίς αθλητικούς συλλόγους; Πόσες τέτοιες
φιλικές εγκαταστάσεις υπάρχουν στον µαζικό αθλητισµό; Η συ-
γκεκριµένη, την οποία µάλιστα είχε εγκαινιάσει ο Κωνσταντίνος
Καραµανλής το 1961, είναι διαρκώς σε υποβάθµιση, ενώ δεν επα-
ναλήφθηκε ποτέ καµία τέτοια πρωτοβουλία. Τι γίνεται, λοιπόν,
από τότε; Συρρίκνωση! Επίσης, κάτι ανάλογο δεν έχει επαναλη-
φθεί πουθενά. 

Αν πραγµατικά, λοιπόν, νοιάζεστε, δώστε παροχές στην παι-
δεία, δώστε ευκαιρίες στους νέους για να ασχοληθούν δωρεάν
µε τον αθλητισµό και τη µουσική και χωρίς να τους λέτε τι να
ακούσουν και πώς να παίξουν. 

Η ειδική αγορήτριά µας κ. Καραγεωργοπούλου έκανε µια κα-
τατοπιστικότατη και εµπνευσµένη οµιλία για τη συνεπιµέλεια και
για τη δυσµενέστατη θέση των γυναικών που δήθεν καλούνται να
διαπραγµατευτούν επί ίσοις όροις την ανά τους αιώνες οικονο-
µική, κοινωνική και επαγγελµατική δυσµενή τους θέση, ακόµα και
τη σχέση τους µε τα παιδιά τους σε µία κατ’ επίφαση ίση θέση
µε τον άνδρα, ενώ ξέρουµε όλοι πως αυτό δεν ισχύει. Έτσι, αρ-
νείστε µε πείσµα την αναγνώριση του διώνυµου εγκλήµατος της
γυναικοκτονίας, όταν γνωρίζετε το χρέος που έχετε για να αλλά-
ξετε τη νοοτροπία και όχι την τιµωρία, να δουλέψετε επιτέλους
την πρόληψη. 

Αν, για παράδειγµα, κινδυνεύουν να εξαφανιστούν οι λύκοι, κά-
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νουµε λάθος, επειδή ξεχωρίζουµε τους λύκους από τα άλλα ζώα;
Αν κινδυνεύουν οι κοραλλιογενείς ύφαλοι, είναι κακό να πάρουµε
ειδικά µέτρα για να τους προστατεύσουµε; Αυτό µας λέτε; Ότι
είναι λάθος να χαρακτηρίζουµε τη γυναικοκτονία ως γυναικοκτο-
νία και ότι προσβάλλουµε τις υπόλοιπες υπάρξεις, τους υπόλοι-
πους ανθρώπους; Αυτός είναι ακροδεξιός λόγος που δεν θέλει
να υπερασπίζονται τον εαυτό τους οι βαλλόµενοι ούτε να απο-
κτούν δικαιώµατα αυτοί που για αιώνες δεν έχουν.

Η Πλεύση Ελευθερίας έχει καταθέσει ένσταση αντισυνταγµα-
τικότητας για την απαράδεκτη τροπολογία ελέγχου των µηχανι-
σµών, αλλά και για όλο το νοµοσχέδιο. Έχουµε µεγάλο ενδιαφέ-
ρον να δούµε τι θα συµβεί στη συνέχεια και από τα υπόλοιπα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Πρό-

εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Σπαρτιάτες κ. Στίγκας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κυρία

Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω πει
πολλές φορές ότι η χώρα µας έχει πάρα πολλά µεγάλα προβλή-
µατα τα οποία και πρέπει να συζητάµε και να δίνουµε λύσεις.
Όµως, τι συµβαίνει; Εµείς οι Σπαρτιάτες έχουµε πάνω µας πάρα
πολλούς χαρακτηρισµούς και δεν τολµάµε να στρέψουµε το κε-
φάλι µας και δεχόµαστε συνεχώς επιθέσεις. Θα προτιµούσα σε
ολόκληρη την οµιλία µου να συζητήσω γι’ αυτό το πολύ σοβαρό
νοµοσχέδιο που είναι κατά της ενδοοικογενειακής βίας, άσχετα
αν δεν είναι σωστά δοµηµένο, αλλά και για άλλα θέµατα που,
όπως είπα, απασχολούν τη χώρα µας και τον ελληνικό λαό.
Όµως, δεν µπορώ να µην απαντήσω. Και είναι γεγονός ότι αυτή
η Βουλή και τα υφιστάµενα κόµµατα που την απαρτίζουν συνεχί-
ζουν να µας εκπλήσσουν τόσο µε την υποκρισία τους όσο και µε
την ψυχοπάθειά τους. 

Πρώτα απ’ όλα, αναφέροµαι στις κατάπτυστες δηλώσεις του
αστοιχείωτου πολιτικά και ηθικά κ. Μαρινάκη που είπε ότι δεν δε-
χόµαστε ως Νέα Δηµοκρατία τις ψήφους των ακροδεξιών. Ποιος
είσαι, κύριε Μαρινάκη, που δεν δέχεσαι; Ποιος είσαι που δεν δέ-
χεσαι; Πάλι καλά που ο εν λόγω κύριος δεν µας εξέδωσε και απα-
γορευτικό να µην ψηφίσουµε και τον Νικήτα Κακλαµάνη! Πάλι
καλά, δηλαδή, που δεν µας δίνει οδηγίες για το ποιον θα ψηφί-
σουµε και ποιον δεν θα ψηφίσουµε. Η greek παράνοια σε όλο της
το µεγαλείο! Προφανώς και ο κυβερνητικός γκαουλάιτερ ξέχασε
ότι πρόκειται για ψηφοφορία για το ανώτατο πολιτειακό αξίωµα.
Όµως, όπως είπαµε, ο πολιτικός ογκόλιθος Μαρινάκης νόµιζε ότι
πρόκειται για κανένα φιλαράκι µας από τη γειτονιά µε το οποίο
ενδεχοµένως κάποτε να παίζαµε µπάλα.  

Προφανώς, στην πασοκοκρατούµενη Νέα Δηµοκρατία του Πα-
τέλη, του Σκέρτσου και των Υπουργών του Σηµίτη, έχουν πάθει
βέρτιγκο και βγάζουν µόνοι τους τα µάτια τους. Μπορεί άνετα
κάποιος να δει ότι στη σηµερινή κακόµοιρη Νέα Δηµοκρατία δεν
πρυτανεύει η λογική -αφού είναι και κυβερνών κόµµα- η εθνική
ενότητα -όπως όφειλαν να κάνουν- και η πολιτική άµιλλα, αλλά
πρυτανεύουν το µίσος, η διάλυση, η χαζοµάρα και ενίοτε, η
άκρατη βλακεία. Δηλαδή, πολιτική ορατότης µηδέν!

Είµαι ο πρώτος πολιτικός Αρχηγός που ανέβηκε στο Βήµα,
µετά την οµιλία του κ. Τασούλα, που ανακοίνωσε την πρόθεση
του Πρωθυπουργού να είναι υποψήφιος για Πρόεδρος της Δη-
µοκρατίας, µε την αστική ευγένεια που µε χαρακτηρίζει και χωρίς
αναστολές, χωρίς κόµπλεξ, όπως έχουν κάποιοι αρκετοί εδώ
µέσα, είπα τη γνώµη µου και την άποψή µου για έναν άνθρωπο
που συνεργάζοµαι εδώ και ενάµιση χρόνο, από την στιγµή που
µπήκαµε εδώ µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Αν θέλετε να πω και κάτι ακόµα, ουδείς τέλειος. Κι ο κ. Τασού-
λας, µπορεί ενδεχοµένως, να µην είναι και τέλειος ως άνθρωπος
ή ως πολιτικός, εντάξει, αλλά είπα την άποψή µου, όπως ακριβώς
µου έβγαινε, εν αντιθέσει, µε κάποιους Κοινοβουλευτικούς Εκ-
προσώπους και µία Πρόεδρο κόµµατος που πέρασαν αυτόν τον
άνθρωπο γενεές δεκατέσσερις. Έβριζαν χυδαία αυτοί που πριν
ενάµιση χρόνο τον είχαν ψηφίσει για Πρόεδρο της Βουλής, αλλά
τώρα δεν τους κάνει για Πρόεδρος της Δηµοκρατίας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εµείς δεν τον ψηφίσαµε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Εσείς, εν-
δεχοµένως µπορεί, κυρία Κωνσταντοπούλου και το διορθώνω.
Αρκετοί από αυτούς, όµως, που τον έβριζαν, τώρα δεν τον θέ-
λουν.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Ο Δουδωνής, εδώ του ΠΑΣΟΚ, άφριζε, λες και είχε πιει απορ-
ρυπαντικό. Αυτό που ζήσαµε εδώ πέρα, δεν έχει ξαναγίνει.
Θεωρώ ότι είναι και ντροπή για το ελληνικό Κοινοβούλιο. Εγώ,
όµως, είπα την άποψή µου, όπως έπρεπε να την πω. 

Να σας πω και κάτι ακόµα; Εκείνη την ηµέρα συζητιόταν η ανα-
στολή χρηµατοδότησης των Σπαρτιατών, αλλά εγώ είχα το θάρ-
ρος της γνώµης µου, να πω την άποψή µου για έναν άνθρωπο.
Και να σταµατήσουν κάποιες φωνές εδώ µέσα που λένε ότι οι
Σπαρτιάτες είναι δεκανίκι της Κυβέρνησης. Έχετε δει πολλά δε-
κανίκια να τα αποκλείουν από τις Ευρωεκλογές; Έχετε δει πολλά
δεκανίκια να τους κόβουν τη χρηµατοδότηση; Δεν θα πω για άλλα
πράγµατα. Δικαίωµά τους αρκετοί εδώ να είναι υποκριτές και
θρασύδειλοι, αν θέλετε, γιατί αν είχε προτείνει η Νέα Δηµοκρατία
έναν δικό τους υποψήφιο, τότε θα ήταν όλα καλά και θα έσταζαν
µέλι για αυτόν τον υποψήφιο. Όπως, για παράδειγµα, έπαιζε
πολύ το όνοµα του πολλά βαρύ και ασήκωτου -κυριολεκτικά και
µεταφορικά- Βενιζέλου, του Γιάννη Στουρνάρα και άλλων γραφι-
κών που έστειλαν την Ελλάδα και τους Έλληνες στον µεσαίωνα
των µνηµονίων. Και µόνο η αναφορά του ονόµατός τους, στέλνει
κύµατα ανατριχίλας σε ολόκληρη την Ελλάδα. 

Επίσης, έχουµε και την βγαλµένη από τη ναφθαλίνη κ. Κα-
τσέλη, που την παρουσιάζουν ως υπερκοµµατική και τον ξεχα-
σµένο από τον Θεό κ. Γιαννίτση και άλλα τέτοια φρούτα της
µεγάλης σχολής των πασόκων. Αν δεν είχε πεθάνει, βεβαίως, ο
Σηµίτης, είµαι σχεδόν σίγουρος ότι ο κ. Μητσοτάκης θα τον είχε
προτείνει. Όµως, όπως και σε άλλα πράγµατα, ο κ. Μητσοτάκης
έκανε άµεση στροφή, γιατί για κακή του τύχη στην Αµερική εκλέ-
χτηκε ο Τραµπ. Βεβαίως, ήρθε και άλλη µία σφαλιάρα για τον κ.
Μητσοτάκη, ότι δεν ήταν καλεσµένος. Είναι ένα µεγάλο θέµα που
έχει προεκτάσεις, βεβαίως και στη χώρα µας. 

Τι να πούµε; Για τον κ. Μητσοτάκη, που ενώ ήταν υπέρ της
woke ατζέντας, έφερε αυτό το σχέδιο εδώ, προσβάλλοντας βά-
ναυσα τους Έλληνες και τις ελληνικές οικογένειες και τώρα
βγήκε και είπε ότι υπάρχουν µόνο δύο φύλα; Πριν έλεγε ότι υπάρ-
χουν τρία φύλα. Μπορεί, ενδεχοµένως, κατά την προσωπική του
άποψη, να ήταν και περισσότερα τα φύλα. 

Επίσης, ακούστηκε εδώ από τον κ. Φάµελλο -που αν θέλετε την
προσωπική µου άποψη, θεωρώ ότι είναι σοβαρός άνθρωπος- το
εξής: Αφήστε -λέει- δεν θα πω τι είπαν οι Σπαρτιάτες. Δηλαδή, τι
είπαµε, κύριε Φάµελλε; Για δώστε µας να καταλάβουµε τι είπαµε.
Είπα την προσωπική µου άποψη για έναν άνθρωπο. Και στο κάτω-
κάτω δεν είπα κι αν θα τον ψηφίσω, άσχετα τώρα τι λέει ο Μαρι-
νάκης. Είχα, όµως, το θάρρος της γνώµης να πω αυτό που ήθελα
να πω. 

Και βεβαίως, η καραµέλα που πιπιλάνε και τα δύο κόµµατα της
Αντιπολίτευσης είναι ότι ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας πρέπει να
έχει ευρεία αποδοχή. Πολύ ωραία, συµφωνώ. Είναι, όµως, πρά-
γµατι έτσι; Η κ. Σακελλαροπούλου, αν θυµάµαι καλά, βγήκε µε
διακόσιες εξήντα µία ψήφους. Άρα, είχε ευρεία αποδοχή και ψη-
φίστηκε και από τα τρία κόµµατα. Τίµησε, όµως, τον θεσµό ή τον
κατάντησε αυτό που είναι σήµερα; Τον πρόσβαλε βάναυσα ή όχι;
Ποια ήταν η δηµοφιλία της κ. Σακελλαροπούλου, όταν ανέλαβε
Πρόεδρος της Δηµοκρατίας και ποια είναι τώρα; Να σας πω και
κάτι; Είµαι πολύ θεσµικός και στεναχωριέµαι όταν µιλάω για τέ-
τοιου είδους θέµατα. Πιστεύω, όµως, ότι οι σωστοί άνθρωποι δί-
νουν αξία και υπόσταση στους θεσµούς και όχι το αντίστροφο. 

Θα κλείσω µε µια ανακοίνωση από το υποκριτικό ΠΑΣΟΚ.
Έσπασε -λέει- µια πολιτική παράδοση τριάντα ετών και οι χειρι-
σµοί στο θέµα της προεδρίας δεν συνάδουν µε το πνεύµα του
Συντάγµατος που επιτάσσει ευρείες συναινέσεις και ότι το
ΠΑΣΟΚ δεν θα ακολουθήσει τη Νέα Δηµοκρατία στην καταπά-
τηση των θεσµικών παραδόσεων. Και αυτά, κυρίες και κύριοι, τα
υποκριτικά, τα λέει το ΠΑΣΟΚ που έχει καταληστεύσει τη χώρα,
έχει ρηµάξει την Ελλάδα εδώ και δεκαετίες και χρωστάει και 500
εκατοµµύρια, αλλά τώρα τον νοιάζουν οι θεσµοί και δεν συναινεί
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σε τέτοιες αλχηµείες. 
Πάµε λίγο στο σηµερινό θέµα που θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ

σοβαρό. Η βία κατά των γυναικών και εν τέλει η οικογενειακή βία
αποτελεί µια τραγωδία για την Ελλάδα -τραγωδία!- που δεν
αφορά µόνο τα θύµατα, αλλά και κάθε µέλος της οικογένειας
κάθε πολίτη αυτής της χώρας. 

Να σκεφτούµε ότι µεταξύ του 2020 και του 2024 καταγράφτη-
καν εκατόν είκοσι πέντε γυναικοκτονίες! Εκατόν είκοσι πέντε
αθώες ψυχές που χάθηκαν άδικα. Εκατόν είκοσι πέντε οικογέ-
νειες θυµάτων που βυθίστηκαν στο σκοτάδι και άλλες τόσες των
θυτών που, επίσης, έπεσαν στο δικό τους βάραθρο. Ανάµεσά
τους και δεκάδες παιδιά θυτών και θυµάτων που απέκτησαν ψυ-
χικά τραύµατα, που είναι αµφίβολο αν θα µπορέσουν ποτέ να
επουλωθούν και να παραµείνουν αυτά τα παιδιά λειτουργικά µέλη
της κοινωνίας µας. 

Αυτά τα νούµερα δεν είναι στατιστικές, είναι άνθρωποι. Είναι
η απόδειξη µιας κοινωνίας που αποτυγχάνει να προστατεύσει
τους πιο ευάλωτους από εµάς. Κι όλα αυτά, µέσα σε µια κοινωνία
που γερνά γοργά, µια κοινωνία σε δηµογραφική κατάρρευση.
Οφείλουµε όλοι, λοιπόν, να αναλάβουµε δράση τώρα, όχι αύριο,
ούτε όταν θα ωριµάσουν οι συνθήκες, αλλά τώρα! Η αδράνεια
κοστίζει ζωές. 

Οι Σπαρτιάτες απαιτούµε αποτελεσµατική δικαιοσύνη που δεν
θα χαρίζεται, δηλαδή, αυστηροποίηση των ποινών για τους δρά-
στες. Ένα µέρος είναι αυτό. Διότι διαβάζω εδώ στο άρθρο 8,
κύριε Υπουργέ, για την προσβολή της γενετήσιας αξιοπρέπειας.
Βέβαια, δεν µπορώ να τα διαβάσω όλα, παίρνω ένα απλό παρά-
δειγµα. Αν ο παθών είναι κάτω των δώδεκα χρόνων, η φυλάκιση
είναι δύο χρόνια ή χρηµατική ποινή. Κάποιος ανώµαλος δηλαδή
που προσβάλλει παιδιά µε οποιονδήποτε τρόπο ή θα κάτσει δύο
χρόνια στη φυλακή ή αν έχει χρήµατα, θα πληρώσει. Αυτό, δεν
λέγεται δικαιοσύνη. Αυτό, δεν πρόκειται να αποτρέψει όλους αυ-
τούς να σκοτώνουν γυναίκες και να κάνουν ό,τι κάνουν. Σε καµία
περίπτωση! Και θα εξηγήσω λίγο παρακάτω. 

Δοµές πλήρους προστασίας για τα θύµατα της βίας. Οι χώροι
φιλοξενίας, η δωρεάν ψυχολογική υποστήριξη, οι εικοσιτετράω-
ρες τηλεφωνικές γραµµές, το panic button δεν είναι πολυτέλειες,
είναι ελάχιστη υποχρέωση του κράτους προς τους πολίτες.
Όπως ελάχιστη υποχρέωση προς τους Έλληνες και τις Ελληνί-
δες είναι η πλήρης βοήθεια των αστυνοµικών αρχών προς όποιον
ζητά βοήθεια, για να µην επαναληφθούν φαινόµενα, όπως της
άτυχης Κυριακής Γρίβα που ξεψύχησε έξω από το Αστυνοµικό
Τµήµα Αγίων Αναργύρων πέρυσι τον Απρίλιο, γιατί η πολιτεία
αποτυγχάνει να προστατεύσει τους πολίτες της. Τότε ποιος θα
µπορέσει να το κάνει; 

Επειδή ως πολιτικός Αρχηγός έχω επισκεφτεί πάρα πολλά
αστυνοµικά τµήµατα, είναι ελάχιστα -µετρηµένα στα δάχτυλα του
ενός χεριού- τα αστυνοµικά τµήµατα που έχουν µέσα ανθρώπους
που υποστηρίζουν θύµατα ενδοοικογενειακής βίας. 

Αυτό θα έπρεπε, κυρίες και κύριοι, να γίνει σε ολόκληρη την
Ελλάδα. Και όχι µόνο να γίνει σε ολόκληρη την Ελλάδα, αλλά οι
αστυνοµικοί να έχουν και την κατάλληλη εκπαίδευση και τα κα-
τάλληλα πτυχία, έτσι ώστε να βοηθήσουν όλους αυτούς τους αν-
θρώπους που θέλουν βοήθεια. 

Η ελληνική οικογένεια είναι το θεµέλιο της κοινωνίας µας. Είναι
το τελευταίο προπύργιο της κοινωνικής συνοχής και της εθνικής
αξιοπρέπειας. Καταρρέει, όµως, υπό το βάρος της φτώχειας, της
ανεργίας, της κοινωνικής αποµόνωσης και δυστυχώς, όπως εί-
παµε, της ενδοοικογενειακής βίας. Αυτές οι πρωτοφανείς προ-
κλήσεις δεν είναι φυσικά φαινόµενα, αλλά αποτέλεσµα πολιτικών
επιλογών, που αγνοούν τον πυρήνα της κοινωνίας µας. 

Πόσο ακόµα θα αντέξει η Ελλάδα χωρίς ισχυρές οικογένειες;
Αν δεν τις προστατεύσουµε, αν επιτρέψουµε στη βία να συνεχίσει
να καταστρέφει ζωές, τότε τι µέλλον έχουµε ως χώρα, την στιγµή
µάλιστα που είµαστε σε δηµογραφική κατάρρευση;

Πρέπει να προωθήσουµε τις αξίες που µας ενώνουν, την
αγάπη, τον σεβασµό, την αλληλεγγύη. Αυτές οι αξίες, βαθιά ρι-
ζωµένες στην ορθόδοξη θρησκευτική µας παράδοση, καθοδήγη-
σαν τον λαό µας µέσα από δυσκολίες και δοκιµασίες αιώνων,
προσφέροντας σε όλους εµάς ασφάλεια και συνοχή. Ωστόσο ως
χώρα έχουµε αποµακρυνθεί από αυτές χάνοντας τον δρόµο µας

και αφήνοντας το κενό να γεµίζει µε φαινόµενα βίας και κοινωνι-
κής διάσπασης. 

Ας αφήσουµε πίσω, λοιπόν, τις ιδεολογικές διαφορές και ας
δράσουµε τώρα, γιατί κάθε µέρα που περνάει χωρίς µέτρα είναι
µια µέρα που θέτει περισσότερες ζωές σε κίνδυνο. 

Η γυναίκα είναι πυλώνας της οικογένειας και της κοινωνίας και
αξίζει πραγµατική στήριξη και όχι υποσχέσεις και ελπίδες που
εξανεµίζονται. Ως µητέρα, εργαζόµενη και φορέας αξιών η γυ-
ναίκα χρειάζεται πρακτικά εργαλεία για να σταθεί µόνη της και
να προοδεύσει. 

Οι Σπαρτιάτες απαιτούµε άµεση δράση και προτείνουµε συ-
γκεκριµένα µέτρα: επιδότηση πολύτεκνων οικογενειών για να
πάψει η πολυτεκνία να είναι µία οικονοµική καταδίκη, για να µην
έχουµε επανάληψη φαινοµένων, όπως το πρόσφατο συµβάν στο
Ορµένιο µε την οικογένεια από την οποία έκοψαν το επίδοµα πο-
λυτέκνων ύψους 2.500 ευρώ ετησίως επειδή αυξήθηκε το οικο-
γενειακό επίδοµα κατά 1.000 ευρώ το έτος -αυτή είναι η κακο-
µοιριά της Κυβέρνησης-, µείωση κόστους στέγασης, µε χαµηλά
ενοίκια και άτοκα δάνεια για νέες οικογένειες, ώστε να αποκτή-
σουν ένα ασφαλές σπίτι, δηµιουργία θέσεων εργασίας στην πε-
ριφέρεια για να ξαναζωντανέψει η ύπαιθρος, ενισχύοντας την
αγροτική παραγωγή και την οικονοµία, πρόγραµµα µικροδανείων
για γυναίκες, για να αποκτήσουν οι γυναίκες το δικαίωµα στην
επιχειρηµατική δηµιουργία, επάρκεια δηµόσιων βρεφονηπιακών
σταθµών για να στηριχθούν οι εργαζόµενες µητέρες και να µε-
γαλώνουν βεβαίως τα παιδιά τους µε ασφάλεια. Ταυτόχρονα η
καταπολέµηση της ανισότητας είναι απαραίτητη. Οι γυναίκες
πρέπει να αισθάνονται ασφαλείς στο σπίτι, στη δουλειά, να προ-
στατεύονται από διακρίσεις και να έχουν ίσες ευκαιρίες στην ερ-
γασία, αλλά βεβαίως και στην κοινωνία. 

Οι Σπαρτιάτες λέµε: Μηδενική ανοχή στη σεξουαλική παρενό-
χληση και τις διακρίσεις, µε αυστηρούς ελέγχους και εκπαίδευση
για την αλλαγή νοοτροπίας.

Άκουσα πάρα πολλούς συναδέλφους και συναδέλφισσες προ-
ηγουµένως που είπαν ότι ό,τι ποινές και να βάλουµε, κύριε
Υπουργέ, σε αυτούς τους ανθρώπους που έχουν µέσα τους όλη
αυτήν την κακία και είναι απαίδευτοι άνθρωποι, δεν πρόκειται
ποτέ να σταµατήσουν όλα αυτά τα φαινόµενα. Σας το λέει ένας
άνθρωπος που έχει βιώσει ως παιδί -σε ηλικία κάτω των δέκα
ετών- την ενδοοικογενειακή βία. Θεωρώ ότι η παιδεία αυτού του
είδους πρέπει να ξεκινάει από τα σχολεία, να µαθαίνουν τα παιδιά
ότι ο άντρας πρέπει να είναι άντρας και να συµπεριφέρεται ως
άντρας και η γυναίκα να είναι γυναίκα, γιατί αργότερα θα κληθεί
να γίνει και µητέρα. Άρα έχει έναν µεγαλύτερο ρόλο και πρέπει
να σταθεί ισάξια. Θεωρώ και το τονίζω ότι όλη αυτή η παιδεία
πρέπει να ξεκινάει από τα σχολεία. 

Η ενίσχυση της οικογένειας δεν είναι πολυτέλεια, είναι οξυγόνο
για την Ελλάδα. Χρειαζόµαστε τις πολιτικές που θα δηµιουργούν
ένα περιβάλλον όπου οι γυναίκες και οι οικογένειες θα ανθίζουν
και δεν θα καταρρέουν. Η µητρότητα πρέπει να προστατευθεί, η
αξιοπρέπεια κάθε οικογένειας να διασφαλιστεί και κάθε παιδί να
µεγαλώνει µε ασφάλεια και ελπίδα. Οι Σπαρτιάτες δεσµευόµαστε
να κάνουµε την οικογένεια ξανά κέντρο της πολιτικής δράσης,
να βάλουµε τέλος στις πολιτικές που την αποδυναµώνουν γιατί
χωρίς ισχυρή οικογένεια δεν υπάρχει ισχυρή Ελλάδα. Η Ελλάδα
δεν αντέχει άλλη αποτυχία ούτε η ψυχική υγεία είναι πολυτέλεια.
Είναι αναγκαίο θεµέλιο για µια κοινωνία που θέλει να προοδεύ-
σει.

Κυρίες και κύριοι, θέλω να κλείσω µε µια παρατήρηση, πως ο
Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης, έχει αντικοινοβουλευτική και
αντιδηµοκρατική συµπεριφορά. Αύριο θα γίνει συζήτηση εδώ
στην «Ώρα του Πρωθυπουργού». Ο κ. Μητσοτάκης θα απαντήσει
στον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ για τον πρωτογενή τοµέα για τον
οποίο έχει θέσει ένα ζήτηµα και τη γεωργική παραγωγή. Είναι η
δεύτερη ερώτηση σε λιγότερο από έναν χρόνο που ο κ. Μητσο-
τάκης απαντάει στον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ.

Θα ήθελα να σας πω κάτι που δεν γνωρίζετε, ότι για τη γεωρ-
γική παραγωγή και τα προβλήµατα των αγροτών έχω καταθέσει
ερώτηση για την «Ώρα του Πρωθυπουργού» εδώ και οκτώ µήνες.
Ο κ. Μητσοτάκης έχει απαντήσει δύο φορές -µε την αυριανή-
στον Αρχηγό του ΠΑΣΟΚ και σε µένα δεν έχει απαντήσει.
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Και ξέρετε τι άλλο συµβαίνει; Ότι εγώ την ερώτηση αυτή που
έκανα, ξέρω γιατί την έκανα. Δεν την έκανα θεωρητικά, την έκανα
και πρακτικά. Με τον Βουλευτή µας τον Αλέξανδρο Ζερβέα πριν
από αρκετούς µήνες πήγαµε και κάναµε αυτοψία στον κάµπο της
Κωπαΐδας και είδαµε από πρώτο χέρι όλα τα προβλήµατα που
έχουν οι αγρότες. Μιλάω µε αγρότες σε όλη την Ελλάδα. Επισκέ-
φτηκα τον αντιπεριφερειάρχη Στερεάς Ελλάδας στη Λιβαδειά για
να µου πει και αυτός τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι αγρό-
τες, που είναι τεράστια. Ο κ. Μητσοτάκης δεν καταδέχτηκε ποτέ
να απαντήσει στο ερώτηµά µου. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Πρόεδρο των Σπαρτιατών, τον κ. Στίγκα.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης, ανε-
ξάρτητος Βουλευτής. Θα ακολουθήσουν η κ. Μονογυιού και η κ.
Κουρουπάκη.

Κύριε Δηµητροκάλλη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν τοποθετηθώ επί του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να σχολιάσω

συνοπτικά το παγκοσµίου ενδιαφέροντος γεγονός, την ορκωµο-
σία του Ντόναλντ Τραµπ, η οποία σηµατοδοτεί την έναρξη µιας
νέας εποχής για τις Ηνωµένες Πολιτείες µε πολιτικές που απο-
καθιστούν την εθνική υπερηφάνεια, την οικονοµική ευρωστία και
την ασφάλεια των πολιτών. 

Ο Τραµπ επιστρέφει στο τιµόνι µε ξεκάθαρο όραµα τον τερµα-
τισµό της λαθροµετανάστευσης µε το κλείσιµο των συνόρων, τη
στήριξη της παραγωγικής βάσης της χώρας και την ενίσχυση της
δηµόσιας ασφάλειας, πάντα προς όφελος του αµερικανικού λαού
και µακριά από διεθνιστικά πειράµατα που εξυπηρετούν την ελίτ
του βαθέος κράτους. 

Αξίζει να σηµειωθεί ότι εν µέσω αυτής της ιστορικής στιγµής ο
Κυριάκος Μητσοτάκης δεν έλαβε πρόσκληση για την τελετή ορ-
κωµοσίας. Είναι µία σαφής υπενθύµιση ότι η στάση της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας απέναντι στον Τραµπ υπήρξε
εχθρική, καθώς ο Μητσοτάκης στο παρελθόν είχε ταχθεί ανοιχτά
υπέρ του Τζο Μπάιντεν, της Καµάλα Χάρις και της διεθνιστικής
woke ατζέντας, που υπονόµευσε την αµερικανική κοινωνία. Με
την στήριξή του στο βαθύ κράτος των Ηνωµένων Πολιτειών Αµε-
ρικής ο Μητσοτάκης επέλεξε για άλλη µια φορά τη λάθος πλευρά
της Ιστορίας.

Έρχοµαι στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Σήµερα δεν βρισκόµαστε
απλώς µπροστά σε µία νοµοθετική πρωτοβουλία, αλλά σε µία
ηθική υποχρέωση, µια υποχρέωση απέναντι στην οικογένεια, την
κοινωνία και το έθνος µας, µια υποχρέωση που επιτάσσει να
πούµε ότι η ενδοοικογενειακή βία που είναι η µάστιγα απειλεί την
ίδια την ύπαρξή µας ως Ελλήνων, διαλύοντας την οικογενειακή
συνοχή, καταστρέφοντας την ακεραιότητα του έθνους µας και
υπονοµεύοντας το µέλλον των παιδιών µας. 

Δεν θα επιτρέψουµε, λοιπόν, η βία να κυριαρχεί στο θεµέλιο
κράτος µας, που είναι η οικογένεια. Όταν οι γυναίκες µας, τα παι-
διά µας και οι αδύναµοι γίνονται θύµατα βίας, τότε η καρδιά του
έθνους µας χτυπά αδύναµα και αυτό δεν µπορούµε να το επιτρέ-
ψουµε. Δεν µπορούµε να ανεχτούµε την κατάρρευση των ηθικών
αξιών που καθορίζουν την ελληνική κοινωνία. Το τρίπτυχο πα-
τρίδα-θρησκεία-οικογένεια πρέπει να παραµείνει ο φάρος που
καθοδηγεί την ελληνική κοινωνία. 

Η ενδοικογενειακή βία, ιδιαίτερα όταν προέρχεται από άνδρες
που χειραγωγούν τις γυναίκες, προσβάλλει τις θεµελιώδεις αξίες
του πατριωτισµού και της ελληνικής οικογένειας. Ορισµένοι άν-
δρες εκµεταλλευόµενοι τη δύναµη και την επιρροή τους δηµι-
ουργούν σχέσεις εκµετάλλευσης, όπου η γυναίκα νιώθει ότι
φταίει για τη βία που υφίσταται και έτσι αδυνατεί να αντιδράσει,
κρατώντας την αιχµάλωτη στην εξουσία του θύτη της. Αυτό είναι
µία παραβίαση της ελληνικής έννοιας της οικογένειας, όπου ο
άντρας πρέπει να είναι προστάτης, όχι θύτης. 

Δεν µπορούµε να παραβλέψουµε τη βαρύτητα αυτού του ζη-
τήµατος γιατί δεν αφορά µόνο την προστασία των γυναικών,
αλλά και την προστασία των παιδιών µας. Τα παιδιά µας που µε-
γαλώνουν σε τέτοιες οικογένειες υποφέρουν και συχνά επηρεά-
ζονται για µία ζωή, κουβαλώντας ψυχολογικά προβλήµατα και

στο τέλος γίνονται και τα ίδια µελλοντικοί θύτες. Είναι αυτονόητο
ότι η κακοποίηση και η βία καταστρέφουν την εθνική µας κληρο-
νοµιά και δηµιουργούν µία κοινωνία χωρίς ελπίδα για το µέλλον.
Και δεν µιλάω µόνο για τη σωµατική βία, αλλά και για την ψυχο-
λογική βία, όπου ο θύτης απειλεί ότι θα βλάψει το θύµα ή την οι-
κογένειά του ή ότι θα αυτοκτονήσει ή έχουµε τη δηµιουργία
ενοχών στη σύντροφο και αδιάκοπο έλεγχο της προσωπικής της
ζωής ή προσπάθεια αποµόνωσης του θύµατος από οικογενειακό,
φιλικό και συγγενικό περίγυρο κ.λπ.. 

Έχουµε και τη λεκτική βία, που είναι η πιο συνηθισµένη µορφή
ενδοοικογενειακής βίας και άρρηκτα συνδεδεµένη µε την ψυχο-
λογική. Αν, λοιπόν, δεν αποτρέψουµε και αυτές τις µορφές βίας
µέσα στην οικογένεια, δεν θα καταφέρουµε να προστατεύσουµε
τα παιδιά µας. Αν δεν αποτρέψουµε την ανάπτυξη αυτής της πλη-
γής στην καρδιά της κοινωνίας µας, τότε αποτυγχάνουµε ως
έθνος. 

Ωστόσο δεν φτάνει αυτό το νοµοσχέδιο. Πρέπει να ξεριζώ-
σουµε από τη ρίζα την ενδοοικογενειακή βία και αυτό για να το
κάνουµε χρειαζόµαστε τα σχολεία µας, ώστε να εκπαιδεύουν τη
νέα γενιά για τις συνέπειες της βίας είτε αυτή εκδηλώνεται µέσα
στην οικογένεια είτε µε τη µορφή εκφοβισµού όπως το µπού-
λινγκ. Οι νέοι πρέπει να διδάσκονται τις αξίες του αλληλοσεβα-
σµού, ώστε να χτίσουµε µια κοινωνία πιο δίκαιη και ασφαλή. Η
Ελλάδα, η πατρίδα µας, δεν µπορεί να ζήσει χωρίς την οικογέ-
νεια. Ο Έλληνας, η Ελληνίδα και τα παιδιά τους είναι το θεµέλιό
της. Δεν µπορούµε να επιτρέψουµε σε κανέναν να καταστρέφει
την ευηµερία των οικογενειών µας µε τη βία. Το κράτος µας οφεί-
λει να παρέχει κάθε δυνατή προστασία στους πολίτες του, ειδικά
στα θύµατα που δεν έχουν φωνή, που βρίσκονται σε αποµόνωση,
που υποφέρουν σιωπηλά και πρέπει να το κάνουµε µε αποφασι-
στικότητα και σφοδρότητα. Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα
δεν είναι παρά µια πρώτη προσπάθεια να θέσουµε ένα φρένο
στην ενδοοικογενειακή βία, αλλά δεν φτάνει µόνο αυτό. Δεν αρκεί
να ψηφίσουµε µόνο έναν νόµο. Χρειαζόµαστε ισχυρές ποινές για
τους θύτες, αλλά και πραγµατικά καταφύγια για τα θύµατα, για
να µπορέσουν να φύγουν από τις καταπιεστικές συνθήκες και να
βρουν καταφύγιο και στήριξη και εννοείται ότι θα πρέπει να στη-
ρίξουµε ως έθνος και την πρόληψη τέτοιων καταστάσεων. 

Οφείλουµε να προστατεύουµε το µέλλον της χώρας µας και
να κάνουµε τα πάντα για να εγγυηθούµε την ασφάλεια και την
ευηµερία των οικογενειών µας. Δεν είναι απλώς θέµα εφαρµογής
νόµου, είναι θέµα εθνικής ευθύνης, εθνικής υπερηφάνειας και
κοινωνικής συνοχής. Ο κάθε Έλληνας και η κάθε Ελληνίδα πρέπει
να νιώθει ασφαλής στην οικογένειά του, να νιώθει ότι το κράτος
και η κοινωνία τούς στηρίζουν ειδικά σε στιγµές δυσκολίας. 

Οφείλουµε να σταθούµε δίπλα στα θύµατα, να καταδικάσουµε
τη βία και να διώξουµε από τις κοινωνίες µας κάθε µορφή κακο-
ποίησης. Αυτή η µάχη δεν είναι µόνο νοµική, είναι πολιτιστική. Η
Ελλάδα πρέπει να παραµείνει ένας τόπος που προστατεύει την
οικογένεια, την τιµή, την ευηµερία και την ασφάλεια των πολιτών
της. Εµείς ως Έλληνες οφείλουµε να προστατεύσουµε τις παρα-
δόσεις µας και να δώσουµε το παράδειγµα στους νέους και στις
νέες της χώρας µας. Ο αγώνας για την εξάλειψη της ενδοοικο-
γενειακής βίας είναι ο αγώνας για το µέλλον της πατρίδας µας
και αυτόν τον αγώνα είναι υποχρέωσή µας να τον δώσουµε µέχρι
τέλους. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δηµητροκάλλη.
Καλείται στο Βήµα η κ. Αικατερίνη Μονογυιού Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΟΝΟΓΥΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στέκοµαι σήµερα ενώπιόν σας

µε βαθιά συγκίνηση αλλά και ευθύνη, στηρίζοντας αυτό το νοµο-
σχέδιο που αφορά γυναίκες και παιδιά. Ως γυναίκα Βουλευτής
Κυκλάδων γνωρίζω από πρώτο χέρι τις δυσκολίες που αντιµετω-
πίζουν πολλές γυναίκες, ιδίως στην επαρχία, όµως η σιωπή συχνά
επικρατεί. 

Σήµερα δίνουµε ένα δυνατό µήνυµα. Σπάει η σιωπή. Λέµε:
τέλος στην αδικία! Το νοµοσχέδιο αυτό ενσωµατώνει τη σχετική
ευρωπαϊκή Οδηγία, εισάγει ουσιαστικά µέτρα για τα θύµατα και
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αποτρέπει τους δράστες. 
Μεταξύ άλλων θεσπίζεται, πρώτον, η περαιτέρω αντιµετώπιση

εγκληµάτων µέσα στις οικογένειες, τα οποία συχνά προκαλούνται
από κίνητρα έµφυλων στερεοτύπων που στρέφονται εναντίον των
γυναικών, παιδιών, ηλικιωµένων και κάθε είδους διαφορετικότη-
τας. 

Δεύτερον, η ποινικοποίηση της παρενόχλησης µέσω διαδι-
κτύου.

Τρίτον, η υποχρέωση επαγγελµατιών να αναφέρουν περιστα-
τικά βίας προς ενήλικους και ανήλικους. 

Για πρώτη φορά ποινικοποιείται το να αναγκάζει ή να παροτρύ-
νει κάποιος παιδιά κάτω των δεκαπέντε ετών να βλέπουν ακατάλ-
ληλο βίντεο. 

Αυτό όµως που µε συγκινεί βαθιά είναι ότι η Κυβέρνηση και ο
Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης έχουν θέσει ως προτε-
ραιότητα την προστασία των θυµάτων που βρίσκονται παγιδευ-
µένα, όπως γυναίκες και παιδιά. 

Δεν µπορώ να µην σταθώ στη σηµασία της γυναικείας αλλη-
λεγγύης. Στις Κυκλάδες, όπου η παράδοση και οι οικογενειακοί
δεσµοί συνυπάρχουν, βλέπω συχνά γυναίκες να στηρίζουν η µία
την άλλη, να ανοίγουν τα σπίτια τους και τις καρδιές τους για να
προσφέρουν βοήθεια. Ενωµένες µπορούµε να αλλάξουµε το µέλ-
λον για τη γυναίκα και τα παιδιά! 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Μονογυιού. 

Πριν δώσω τον λόγο στην κ. Κουρουπάκη, ο κύριος Υπουργός
έχει ζητήσει τον λόγο για την κατάθεση νοµοτεχνικών βελτιώ-
σεων. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Καταθέτω

τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, ανάµεσα στις οποίες υπάρχει και
αυτή η ρύθµιση για το άρθρο 41, έτσι ώστε να µη µείνει καµία αµ-
φιβολία σχετικά µε όσα είπαµε και χθες στην επιτροπή και όσα
είπα εδώ σήµερα για την ακριβή αναδιατύπωση αυτού του συ-
γκεκριµένου άρθρου, όπου το λέµε ότι αυτό απαιτεί «έγκριση της
αρµόδιας εισαγγελικής ή δικαστικής αρχής ή έπειτα από παραγ-
γελία των ανωτέρω».

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ή έπειτα;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ή έπειτα

από παραγγελία αυτών, του εισαγγελέα και του ανακριτή, δη-
λαδή ή παραγγελία ή οπωσδήποτε έγκριση δική τους.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Γεώργιος Φλω-
ρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό. Οι νοµοτεχνικές θα µοιραστούν στους ειση-
γητές.

Καλείται στο Βήµα η κ. Ασπασία Κουρουπάκη Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπος της Νίκης.

ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο το οποίο στοχεύει στην αντιµετώπιση της
ενδοοικογενειακής βίας και της βίας κατά των γυναικών.

Για να µιλήσουµε, όµως, για την προστασία των γυναικών θα
πρέπει, κύριοι της Κυβέρνησης, να καταλήξουµε σε συµφωνία
πάνω στο στοιχειώδες, ποιες ανθρώπινες υπάρξεις θεωρούνται
γυναίκες. Ο Πρωθυπουργός προχθές ανέφερε τα εξής: «Τυχαίνει
να πιστεύω ότι υπάρχουν δύο φύλα, το αρσενικό και το θηλυκό.
Αυτή είναι η προσωπική µου άποψη. Αυτό υπαγορεύει η βιολο-
γία». Αυτό υπαγορεύει η βιολογία, µάλιστα.

Εφόσον, κύριε Μητσοτάκη, αναγνωρίζετε και εσείς επιτέλους
ότι το φύλο υπαγορεύεται από τη βιολογία, οφείλετε να δροµο-
λογήσετε δύο πράγµατα: Πρώτον, να καταργήσετε άµεσα τον
επαίσχυντο νόµο, τον ν.4491/2017, ένα νοµοθετικό έκτρωµα που
επιτρέπει την ελεύθερη αλλαγή φύλου µε µόνη τη δήλωση της
σχετικής βούλησης ενώπιον ενός δικαστή. Δεύτερον, να προστα-
τεύσετε τη γυναικεία ύπαρξη, αναγνωρίζοντας νοµικά τη βιολο-
γική πραγµατικότητα των φύλων.

Όταν ψηφιζόταν ο νόµος για την ταυτότητα φύλου, ο Πρωθυ-
πουργός, οι Βουλευτές και νυν Υπουργοί είχαν καταφερθεί µε
σκληρά λόγια. Ο κ. Βορίδης φώναζε τότε ότι το νοµοσχέδιο
εκείνο ήταν ενταγµένο σε µία αντίληψη εκρίζωσης και αποσύν-
θεσης των ταυτοτήτων. Μόλις, όµως, ανεβήκατε στην εξουσία,
τα ξεχάσατε όλα. Σκύψατε και εσείς το κεφάλι σε αυτή την αι-
σχρή παραφυάδα του δικαιωµατισµού, τη λεγόµενη «ιδεολογία
του φύλου» και όχι µόνο διατηρήσατε τον νόµο, αλλά καταργή-
σατε και τη µοναδική προϋπόθεση που περιείχε, το πρόσωπο που
ζητά την αλλαγή φύλου να µην είναι έγγαµο. Μέχρι πού θα φτά-
σει ο εµπαιγµός σας προς τους Έλληνες;

Στις αµερικανικές εκλογές ο αµερικανικός λαός υποστήριξε
τον Τραµπ, γιατί είχε ξεκάθαρη θέση υποστηρίζοντας το αυτο-
νόητο, την ύπαρξη των δύο φύλων. Φαίνεται, λοιπόν, ότι η βοή
από την άλλη όχθη του Ατλαντικού σάς κάνει να βλέπετε ξαφνικά
το φως το αληθινό. Δεν εξηγούνται διαφορετικά οι όψιµες δηλώ-
σεις του Πρωθυπουργού σας για την τυραννία των µειοψηφιών
και τα δύο φύλα. Έστω και έτσι, έστω και κινούµενοι από πολιτικό
τυχοδιωκτισµό, δεν είναι αργά να πράξετε το σωστό.

Η Νίκη πριν από δύο µήνες κατέθεσε στη Βουλή µία εµπερι-
στατωµένη πρόταση νόµου για την προστασία των δύο φύλων
και της ανηλικότητας. Την καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ασπασία Κουρουπάκη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα πρόταση, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η πρότασή µας προβλέπει την κατάργηση του ν.4491 και πε-
ριέχει λεπτοµερή ρύθµιση για τη νοµική αναγνώριση του ανδρι-
κού και του γυναικείου φύλου µε βάση τη βιολογική πραγµατικό-
τητα.

Κύριε Υπουργέ, δεν έχετε παρά να εντάξετε τα άρθρα της πρό-
τασής µας στο παρόν νοµοσχέδιο, αλλά ακόµα και αν δεν είστε
έτοιµος να κάνετε αυτό το βήµα, προσθέστε τουλάχιστον στο
άρθρο 4 του νοµοσχεδίου έναν νοµοθετικό ορισµό για το γυναι-
κείο φύλο. Υπάρχει έτοιµος στην πρόταση νόµου µας. Εάν δεν
το πράξετε, η απόπειρά σας να προστατεύσετε τις γυναίκες είναι
εκτεθειµένη στον παραλογισµό του δικαιωµατισµού. Τι θα γίνει,
εάν ένας άνδρας ως προς τη βιολογία, αλλά καταχωρηµένος ως
γυναίκα πέσει θύµα βίας από οικείο πρόσωπο; Θα φιλοξενηθεί
και αυτός σε στέγες φιλοξενίας κακοποιηµένων γυναικών; Τι θα
γίνει, εάν ο ίδιος ο άνδρας είναι ο δράστης του εγκλήµατος της
βίας; Θα οδηγηθεί στις γυναικείες φυλακές;

Να σας θυµίσω άλλωστε ότι στους πρόσφατους Ολυµπιακούς
Αγώνες άνδρας που συµµετείχε ως γυναίκα στους αγώνες πυ-
γµαχίας κατάφερε µε την ανδρική σωµατοδοµή να επιβληθεί της
γυναίκας αντιπάλου του.

Η πρόταση νόµου της Νίκης δίνει τη λογική λύση σε όλα τα πα-

ραπάνω ερωτήµατα και κάνει ένα βήµα ακόµα, απαγορεύει τη
διάδοση της εγκληµατικής ιδεολογίας του φύλου στα παιδιά, ποι-
νικοποιεί τις θεραπείες επιβεβαίωσης φύλου σε ανηλίκους και
επιβάλλει αυστηρές κυρώσεις στους γιατρούς που προβαίνουν
στις σχετικές πράξεις. Η προτεινόµενη ρύθµισή µας είναι σαφής
και συµπληρωµατική προς το άρθρο 315 του Ποινικού Κώδικα
που ορίζει τα εξής: «Όποιος καταπείθει γυναίκα να υποβληθεί σε
ακρωτηριασµό των γεννητικών της οργάνων τιµωρείται µε φυλά-
κιση». Η ρύθµιση αυτή καθιστά αξιόποινη την άσκηση ισχυρής
επιρροής και πειθούς σε µία γυναίκα, προκειµένου να αποδεχθεί
τον γυναικολογικό ακρωτηριασµό της. Μία τέτοια αξιόποινη επιρ-
ροή θα µπορούσε να θεωρηθεί ότι ασκούν όχι µόνο όσοι πρε-
σβεύουν ακραίες ισλαµικές παραδόσεις, αλλά και όλοι εκείνοι οι
νοσηροί νόες που προωθούν την ιδέα της αλλαγής φύλου.

Αυτή, λοιπόν, τη σαφή και περιεκτική ρύθµιση του Ποινικού Κώ-
δικα αντί να τη διευρύνετε ώστε να προστατεύει κάθε φυσικό
πρόσωπο -άνδρα ή γυναίκα- την ακρωτηριάζετε µε το άρθρο 5
του νοµοσχεδίου σας.

Συνεχίζοντας µε το άρθρο 4 του νοµοσχεδίου, µε το οποίο δι-
ευρύνετε την έννοια της βίας κατά των γυναικών ή οικείων προ-
σώπων και εντάσσετε σε αυτήν την ψυχολογική και οικονοµική
βία, σε αντίθεση µε τη σωµατική και τη σεξουαλική βία, η άσκηση
ψυχολογικής ή οικονοµικής βίας δεν µπορούν ούτε να οριστούν
ούτε να αποδειχτούν ευχερώς σε µία ποινική διαδικασία. Σύµ-
φωνα µε τον αµερικανικό Δηµόσιο Οργανισµό Υγείας CDC, περί-
που 41% των γυναικών και το 26% των ανδρών βίωσαν
σεξουαλική βία, σωµατική βία, ή επίµονη παρακολούθηση από
έναν οικείο σύντροφο κατά τη διάρκεια της ζωής τους. Το κατα-
θέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ασπασία Κουρουπάκη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από τα στοιχεία του ίδιου Οργανισµού προκύπτει ότι στις ΗΠΑ
πάνω από εξήντα ένα εκατοµµύρια γυναίκες και πενήντα τρεις
εκατοµµύρια άνδρες έχουν βιώσει ψυχολογική επιθετικότητα από
έναν οικείο σύντροφο στη διάρκεια της ζωής τους. Πώς µπορεί
µία τόσο διάχυτη βία που είναι πλέον ορατή και στην Ελλάδα να
αντιµετωπιστεί µε περισσότερες προφυλακίσεις και ποινική κα-
ταστολή; Πόσες φυλακές και πόσες στέγες φιλοξενίας θα πρέπει
να ανοίξουν, για να υποδεχτούν τους δράστες και τα θύµατα
αυτής της πολυδιάστατης βίας;

Γι’ αυτό, λοιπόν, αντιδρά η Ένωση Δικαστών που σας µέµφεται
για νοµοθετική επιµονή στη θέσπιση αυστηρότερων διατάξεων
που διασπούν την ενότητα του Δικαίου ως απάντηση στην αντι-
µετώπιση προβληµάτων που έχουν χαρακτηριστικά κοινωνικής
παθογένειας.

Μην αντιδράτε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, όταν κατηγορείστε για
ποινικό λαϊκισµό, γιατί ως λαϊκισµός εκλαµβάνεται η διαρκής κα-
ταφυγή σας στην εύκολη λύση της ποινικής καταστολής.

Έχει θεσπιστεί από την πολιτεία ένας νόµος για την ενδοοικο-
γενειακή βία από το 2006. Έχουµε, επίσης, έναν νέο πιο αυστηρό
Ποινικό Κώδικα, ο οποίος έχει ήδη υποστεί πάρα πολλές τροπο-
ποιήσεις. Αντιµετωπίστηκε, όµως, το φαινόµενο της βίας µέσα
στο σπίτι µε τα µέτρα των κυβερνήσεων; Το αντίθετο συνέβη. Χί-
λιες τριακόσιες τρεις καταγγελίες για ενδοοικογενειακή βία το
2010, πάνω από εντεκάµισι χιλιάδες το 2023. Θα µου πείτε ίσως
ότι η αύξηση των καταγγελιών είναι αποτέλεσµα της αυξηµένης
ευαισθητοποίησης της κοινωνίας πάνω στο πρόβληµα. Αν αυτό
είναι ακριβές, γιατί την περίοδο του COVID και των υποχρεωτικών
εγκλεισµών τα περιστατικά ενδοοικογενειακής βίας υπερδιπλα-
σιάστηκαν και έκτοτε παραµένουν σε υψηλό επίπεδο;

Οι εγκλεισµοί, λοιπόν, είχαν καθοριστική επίπτωση τόσο στην
κατάρρευση των γεννήσεων όσο και στην αύξηση της βίας µέσα
στο σπίτι, εν ολίγοις στην κατάρρευση στις ανθρώπινες σχέσεις
και στην οικογενειακή συνοχή. Δεν θα τιµωρηθεί, όµως, κανείς
για αυτήν την πρωτοφανή βία που ασκήθηκε στους Έλληνες πο-
λίτες, τα αποτελέσµατα της οποίας θα είναι ορατά για πολλά χρό-
νια ακόµα, γιατί προλάβατε να οχυρώσετε τις επιτροπές που
εισηγήθηκαν τους δρακόντειους εγκλεισµούς πίσω από το ακα-
ταδίωκτο.
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Αν, λοιπόν, σας ενδιαφέρει η προστασία των γυναικών και της
κοινωνικής ειρήνης, πρέπει να σκύψετε επάνω στους παράγοντες
που γεννούν και αναπαράγουν τη βία. Γνωρίζουµε όλοι -και υπάρ-
χουν επιστηµονικές µελέτες που το επιβεβαιώνουν- ότι η ανεργία,
η οικονοµική ανέχεια και το άγχος της επιβίωσης αποτελούν βα-
σική εύφλεκτη ύλη για τις τριβές και τη διχόνοια µέσα στο σπίτι.
Υπάρχουν, επίσης, πολλές επιστηµονικές έρευνες που συσχετί-
ζουν την ενδοοικογενειακή βία µε άλλους παράγοντες, όπως τον
εθισµό στο αλκοόλ, την πορνογραφία, ή τον εθισµό στα τυχερά
παιχνίδια. Σύµφωνα µε µία από αυτές τις έρευνες, ο παθολογικός
τζόγος σχετίζεται µε αύξηση κατά είκοσι φορές στη σοβαρή συ-
ζυγική βία. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ασπασία Κουρουπάκη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στην Ελλάδα ο τζίρος του επίγειου και διαδικτυακού τζόγου
αυξήθηκε από 16 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2019 σε 36 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ το 2023. Αύξηση, 125%. Αύξηση αντίστοιχη προ-
φανώς και στα φορολογικά έσοδα. Έχετε, όµως, αναλογιστεί
πόση βία και οργή εκδηλώθηκε µεταξύ των συζύγων για όλα αυτά
τα παιγµένα στον τζόγο δισεκατοµµύρια; Πώς η βία µέσα στο
σπίτι αποτελεί προέκταση και εκτόνωση της βίας που ασκείται
στα νοικοκυριά λόγω της υπερχρέωσης της ακρίβειας του ρεύ-
µατος, του πληθωρισµού στις τιµές των βασικών καταναλωτικών
αγαθών; 

Χρειάζονται, λοιπόν, περισσότερα διαρθρωτικά µέτρα και λι-
γότερος ποινικός ακτιβισµός. Μια ανθρωποκεντρική και φιλόθρη-
σκη παιδεία. Περιορισµός της πρόσβασης ιδίως των ανηλίκων
στα τυχερά παιχνίδια, την πορνογραφία, το αλκοόλ. Επανακαθο-
ρισµός των ορίων ηλικίας στη σήµανση καταλληλότητας προ-
γραµµάτων. 

Δεν υπηρετείτε την υπόθεση γυναίκα και µητέρα µε αυτούς
τους βερµπαλισµούς. Η πολιτική σας και η ρητορική σας είναι ξύ-
λινη, σεξιστική, στερεοτυπική. Αυξάνει τις αντιθέσεις µεταξύ των
δύο φύλων, τροφοδοτεί τον διχασµό και τη διαίρεση µέσα στην
κοινωνία. Αποπροσανατολίζει τον δηµόσιο διάλογο. Δεν εξυπη-
ρετεί την συνολική αποκλιµάκωση της βίας και αυτό αποδεικνύε-
ται από την έκρηξη της ενδοοικογενειακής βίας τα τελευταία
χρόνια. Δεν ασχολείστε, λοιπόν, µε τα πραγµατικά αίτια της βίας,
γιατί η αντιµετώπιση των αιτιών της θα φέρει αντιµέτωπους την
Κυβέρνηση σας και την Ευρωπαϊκή Ένωση µε τις ίδιες σας τις
πολιτικές που την ανέχονται και την αναπαράγουν. Οικοδοµείτε
τις κοινωνικές σας πολιτικές πάνω στα ερείπια της ελληνικής οι-
κογένειας. 

Ιδιαίτερα ανησυχητικό είναι το γεγονός ότι η βία αφορά και παι-
διά. Δυστυχώς, κρύβουµε το πρόβληµα γιατί θεωρούµε πως
αφορά µεµονωµένα οικογενειακά ζητήµατα. Η εκπαίδευση, η ενη-
µέρωση και η ενδυνάµωση της κοινωνίας είναι καθοριστικές για
την πρόληψη και την καταπολέµηση της ενδοοικογενειακής βίας. 

Οφείλουµε να δηµιουργήσουµε ένα περιβάλλον όπου τα θύ-
µατα θα αισθάνονται ασφαλή να αναζητήσουν βοήθεια. Η πολι-
τεία, οι φορείς και η κοινωνία ολόκληρη πρέπει να συνεργαστούν
για να προσφέρουν την απαραίτητη στήριξη, ψυχολογική βοή-
θεια και νοµική προστασία. Είναι, επίσης, σηµαντικό να τονίσω
ότι η πρόληψη της ενδοοικογενειακής βίας πρέπει να ξεκινά από
την παιδική ηλικία. Η καλλιέργεια της ισότητας, του σεβασµού
και της ενσυναίσθησης µέσα στις οικογένειες και στα σχολεία
µπορεί να µειώσει τη συχνότητα των βίαιων συµπεριφορών και
να παράγει σχέσεις υγιείς και ισότιµες. 

Για όλους αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε το παρόν νο-
µοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Κουρουπάκη. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Γεώργιος Σταµάτης, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
Θα ακολουθήσουν η κ. Καζάνη και η κ. Φωτίου.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υφυπουργέ, προσπαθώ-

ντας να κατανοήσω τις όποιες διαφωνίες γι’ αυτό το νοµοσχέδιο,

ειλικρινά πολλές φορές δυσκολεύοµαι. Πρώτον, γιατί έχουµε µια
ευρωπαϊκή Οδηγία που µέρος της είναι µέσα στο νοµοσχέδιο.
Και όπως αντιλαµβάνεστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα
µας εδώ και πάρα πολλά χρόνια είναι µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, άρα είναι και νοµική της υποχρέωση να ενσωµατώνει
τις ευρωπαϊκές Οδηγίες, τις οποίες έχουν επεξεργαστεί τα
κράτη-µέλη, τις έχει δουλέψει το Συµβούλιο και βέβαια και το Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο.

Το ερώτηµα που τίθεται πολλές φορές είναι αν πρέπει και αν
θα δώσει λύση ο όρος γυναικοκτονία. Εγώ, να σας πω την αλή-
θεια, δεν είµαι αρνητικός, αλλά θα πρέπει να το δούµε σε µια γε-
νικότερη αντιµετώπιση όλου του φαινοµένου και να δούµε τελικά
αν το έγκληµα µε βάση το φύλο τιµωρείται διαφορετικά απ’ ό,τι
αν δεν είναι χωρίς αυτήν τη διάσταση. Απ’ ό,τι γνωρίζω -δεν είµαι
νοµικός- είναι ισόβια. Άρα, το δικαστικό µας σύστηµα και οι νόµοι
µας έχουν ήδη αποφανθεί σε αυτό. Θα αποτρέψει κάποιον βίαιο
άνθρωπο να µη σκοτώσει µια γυναίκα αν θα υπάρχει ο όρος γυ-
ναικοκτονία; Εδώ νοµίζω πρέπει να είµαστε πολύ προσεκτικοί,
γιατί πολλές φορές οι όροι αυτοί µπορεί να δηµιουργήσουν
άλλου είδους θέµατα, τα οποία θα τα βρούµε µπροστά µας. Κυ-
ρίως, όµως, το ερώτηµα είναι πώς παράγεται όλο αυτό και αν το
υπάρχον νοµοσχέδιο δίνει λύσεις σ’ αυτό.

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι την 27η Ιανουαρίου -δηλαδή σε
τέσσερις ηµέρες από τώρα- είναι τα ογδόντα χρόνια απελευθέ-
ρωσης του Άουσβιτς. Δηµοσιεύτηκε χθες η έρευνα της διάσκε-
ψης των εβραϊκών αξιώσεων. Κύριε Υπουργέ, θέλω να το ακού-
σετε, είναι πολύ σηµαντικό. Το 46% δεκαοκτώ έως είκοσι εννέα
ετών στη Γαλλία δεν γνωρίζει ότι υπήρξε Ολοκαύτωµα. Το ίδιο
ποσοστό άνω των σαράντα ετών στη Γερµανία δεν πιστεύει ότι
υπήρξαν έξι εκατοµµύρια Εβραίοι. Άρα, ζούµε σε µια εποχή που
δεν διδάσκουµε και δεν διδασκόµαστε από τα εγκλήµατα κατά
της ανθρωπότητας που έχουν συµβεί στον χώρο που έχουµε επι-
λέξει. Και αναλογιζόµαστε γιατί υπάρχει βία στη ζωή µας. Άρα,
αυτό που είναι πολύ σηµαντικό -θα συµφωνήσω µε πολλούς-
είναι: Ποιες αξίες; Αλλά για ποιες αξίες και σε ποια κοινωνία να
γυρίσουµε; 

Κατηγορείται η Κυβέρνηση. Η Κυβέρνηση τα τελευταία έξι
χρόνια έχει φέρει τα πιο συµπεριληπτικά, δικαιωµατικά µέτρα για
να προστατεύσει τους πιο ευάλωτους συµπολίτες µας. Και αυτοί
οι ευάλωτοι συµπολίτες µας δεν προέρχονται από Δεξιές οικο-
γένειες ή σοσιαλιστικές ή Αριστερές ή κοµµουνιστικές. Προέρχο-
νται από Έλληνες πολίτες. Άρα, το κακό και η βία πηγάζει από
άλλα πράγµατα. Και αν η βία πηγάζει από τη φτώχεια, να σας θυ-
µίσω ότι αυτή η Κυβέρνηση µείωσε τις ανισότητες κατά 2,5%. Να
σας θυµίσω ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει δώσει τα περισσότερα
χρήµατα που έχει δώσει ποτέ κυβέρνηση στη χώρα για να στηρί-
ξει τους ευάλωτους κυρίως συµπολίτες µας από τη Μεταπολί-
τευση µέχρι και τώρα, σε σηµείο που κατηγορήθηκε και ο
Πρωθυπουργός ότι δεν είναι φιλελεύθερος. 

Άρα, το ερώτηµα είναι αν αυτό το νοµοσχέδιο απαντάει στις
κρίσιµες προκλήσεις της εποχής µας. Και προφανώς τις απα-
ντάει. Και όσον αφορά γιατί το δεύτερο µέρος της Οδηγίας δεν
ενσωµατώνεται στο κοµµάτι της πρόληψης, είναι διότι προφανώς
το επισπεύδον και αρµόδιο Υπουργείο είναι ένα άλλο και δεν είναι
το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

Εγώ θέλω να σταθώ σε κάτι το οποίο, κύριε Υπουργέ, το κρίνω
πάρα, πάρα, πάρα πολύ σηµαντικό. Ποινικοποιούνται οι κατανα-
γκαστικοί γάµοι. Έχουµε καταναγκαστικούς γάµους στη χώρα
µας; Κάποιοι µπορεί να τους λέµε ή να τους ονοµάζουµε και
πρώιµους. Προφανώς και έχουµε, για τους οποίους οι δικαιωµα-
τιστές ή οι υπερασπιστές των ανθρωπίνων δικαιωµάτων δεν µι-
λάνε καθόλου. Δεν λένε τίποτα για τα παιδιά που γίνονται γονείς
όντας παιδιά και κάνοντας παιδιά. Και χαίροµαι που το αρµόδιο
Υπουργείο και η αρµόδια Υπουργός –προφανώς θα συνεργαστεί
µε το αρµόδιο Υπουργείο, η κ. Παπακώστα στο Υπουργείο Συνο-
χής- θα ξεκινήσει µια διαδικασία και της ευαισθητοποίησης. Δεν
µπορούν αυτοί οι άνθρωποι µέσω ενός εθιµικο-πολιτιστικού δι-
καίου ή µιας κουλτούρας και πολλές φορές και µέσω απαγωγών
να εξαναγκάζουν τα παιδιά να παντρεύονται παιδιά. Γιατί αυτό
είναι ακόµα χειρότερο, το παιδί να παντρεύεται παιδί, που δεν
παντρεύεται µε βάση την κλασική έννοια του γάµου. Εκεί, λοιπόν,
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όλοι αυτοί οι δικαιωµατιστές δεν έχουν πει κουβέντα. Αυτός που
έρχεται να το κάνει πράξη είναι ο Κυριάκος Μητσοτάκης και εσείς
κατηγορείτε την Κυβέρνηση. Δικαίωµά σας. Εµείς πιστεύουµε ότι
µε τη συστηµατική δουλειά που γίνεται στο πεδίο προχωράµε
πολλά βήµατα παραπάνω. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σταθώ πάρα πολύ -καθώς το
κρίνω πάρα πολύ σηµαντικό- στο ότι είµαστε σε πάρα πολύ
σωστή κατεύθυνση και θα πρέπει ενδεχοµένως να δώσουµε και
µεγαλύτερη έµφαση στη σύσταση της GREVIO για την εντατικο-
ποίηση της δράσης στο κοµµάτι της πρόληψης, καταπολέµησης
κ.ο.κ.. Και κυρίως θα πρέπει να δούµε -γιατί πολλές φορές ούτε
αυτό το συζητάµε στον δηµόσιο διάλογο- το γεγονός ότι κάποιες
γυναίκες είναι περισσότερο ευάλωτες από κάποιες άλλες. Είναι
οι γυναίκες που ανήκουν στη ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα και αυτό δεν αλ-
λάζει, είναι οι γυναίκες Ροµά, είναι οι γυναίκες µεταναστευτικού-
προσφυγικού προφίλ, είναι οι γυναίκες στην τρίτη ηλικία, είναι οι
γυναίκες που, όπως το λέει και η Σύµβαση Κωνσταντινούπολης,
τους ασκείται οικονοµική βία, δεν γνωρίζουν πόσα χρήµατα ο άν-
δρας φέρνει µέσα στην οικογένεια.

Νοµίζω ότι µε τη συστηµατική εκπαίδευση επαγγελµατιών,
αλλά και γενικότερα την ευαισθητοποίηση της κοινωνίας µπο-
ρούµε να κάνουµε ένα βήµα παραπάνω. 

Κύριε Υπουργέ, µε βάση το αποτυχηµένο µοντέλο που έχει
κάνει το Υπουργείο Δικαιοσύνης όσον αφορά «Το Σπίτι του Παι-
διού» νοµίζω ότι ήρθε η ώρα να µιλήσουµε ανοιχτά και για τα κέ-
ντρα αντιµετώπισης της σεξουαλικής βίας. Υπάρχει το µοντέλο
στην Αυστραλία. Υπάρχουν και διάφορα άλλα µοντέλα. Μπο-
ρούµε να τα δούµε. Είναι συγκεκριµένοι χώροι στους οποίους µια
γυναίκα η οποία έχει βιαστεί µπορεί να έχει την ψυχολογική και
ιατρική περίθαλψη και να αποφύγουµε και τον στιγµατισµό που
µπορεί από µόνη της η πράξη να κάνει. 

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι είναι ακόµη ένα νο-
µοσχέδιο που δείχνει πρώτον, ότι η Κυβέρνηση αυτή δουλεύει
σοβαρά. Προφανώς το κοµµάτι της πρόληψης είναι σηµαντικό,
αλλά από την άλλη και το κοµµάτι της τιµωρίας αυτών που δια-
πράττουν αυτά τα εγκλήµατα είναι εξίσου σηµαντικό, γιατί µόνο
έτσι θα µπορέσουµε να κάνουµε ένα βήµα παραπάνω. Εγώ θα
συµφωνήσω. Προφανώς και στα σχολεία πρέπει να γίνουν πολλά
περισσότερα πράγµατα. Αλλά µην ξεχνάτε ότι και στα χρόνια της
ευηµερίας είχαµε τα ίδια. Άρα, δεν είναι µόνο η φτώχεια ή η κοι-
νωνική ανισότητα. Είναι γενικά πώς δοµούµε και πως φτιάχνουµε
µια κοινωνία που θέλουµε για τα παιδιά µας και πως τα προσα-
νατολίζουµε. Και αυτό που πρέπει να δούµε είναι ότι µέσα σε
αυτήν τη χώρα όλοι είναι ίσοι και όλοι πρέπει να αντιµετωπίζονται
ίσα. Και η Κυβέρνηση το κάνει και στο κοµµάτι της πρόληψης και
στο κοµµάτι της τιµωρίας, γιατί κανένας δεν είναι υπεράνω
νόµου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Σταµάτη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», είκοσι επτά µαθή-
τριες και µαθητές και δυο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 43ο Δη-
µοτικό Σχολείο Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά, και σας εύχεται καλή πρό-
οδο. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι το δηµοτικό

µου σχολείο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ωραία, χαίροµαι.
Καλείται στο Βήµα η κ. Αικατερίνη Καζάνη, Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΚΑΖΑΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, καλούµαστε σήµερα να ψη-

φίσουµε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης που πρα-
γµατεύεται ζητήµατα που αφορούν όλες και όλους: την έµφυλη
βία, την ενδοοικογενειακή βία, την παραβατικότητα των ανηλίκων

και την καταπολέµησή τους. 
Η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό θα πατά-

ξει τα φαινόµενα αυτά. Προσπαθεί να εµφανιστεί ως προστάτης
των αδύναµων και των θυµάτων. Στην πραγµατικότητα, όµως, λει-
τουργεί επιφανειακά και µε επικοινωνιακούς σκοπούς. Το µόνο
που κάνει είναι οι αλλαγές στον Ποινικό Κώδικα. Χωρίς καµµία
διαβούλευση µε τους φορείς, χωρίς καν να συσταθεί νοµοπαρα-
σκευαστική επιτροπή, το Υπουργείο φέρνει ένα νοµοσχέδιο γε-
µάτο λάθη και παραλείψεις. Αντί να προκρίνει ολιστικές πολιτικές
για την αντιµετώπιση της έµφυλης βίας, απορρίπτει τα άρθρα της
Οδηγίας 1385 που αφορούν στην πρόληψη και την προστασία
των θυµάτων. Για άλλη µια φορά η Κυβέρνηση αρνείται να νοµο-
θετήσει τον όρο γυναικοκτονία. Ο όρος πρέπει επιτέλους να εν-
σωµατωθεί στο Ποινικό Δίκαιο και το έγκληµα να τιµωρείται µε
µεγαλύτερη ποινή ως ιδιώνυµο. 

Είναι αυτονόητο ότι το φύλο του θύµατος είναι βασικό κριτήριο
για την τέλεση της γυναικοκτονίας, ότι τα αίτια του εγκλήµατος
είναι καθαρά σεξιστικά. Η Κυβέρνηση, όµως, συνεχίζει να κω-
φεύει. Εξάλλου, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έχει επανειληµµένως
δηλώσει αντίθετος προς την νοµοθέτηση του όρου. Κατανοώ ότι
η Νέα Δηµοκρατία µπορεί να αντιλαµβάνεται διαφορετικά κοινω-
νικά φαινόµενα, όπως την έµφυλη βία και τα εγκλήµατα κατά των
γυναικών, αλλά δεν µπορούµε πια να κρυβόµαστε. Ας πούµε επι-
τέλους τα πράγµατα µε το όνοµά τους. Η κυβερνώσα παράταξη
έχει αποδείξει ότι η ενίσχυση της θέσης των γυναικών στην κοι-
νωνία δεν την αφορά. Μόλις την εποµένη των εκλογών του 2023
κατήργησε µετά από τριάντα οκτώ χρόνια τη Γραµµατεία Ισότη-
τας των Φύλων, όταν τα φαινόµενα έµφυλης βίας έχουν λάβει
µορφή πανδηµίας, όταν τα δελτία ειδήσεων καθηµερινά είναι γε-
µάτα από περιστατικά ενδοοικογενειακής βίας και παραβατικό-
τητας ανηλίκων, όταν τα τελευταία τέσσερα χρόνια έχουν
δολοφονηθεί εβδοµήντα πέντε γυναίκες, δεκαπέντε µόνο το 2024
και όταν ήδη έχουµε την πρώτη γυναικοκτονία του 2025 µε θύµα
την σαραντάχρονη Ευγενία. 

Η Κυβέρνηση αρνείται να λάβει µέτρα για να αντιµετωπίσει τα
φαινόµενα αυτά. Δεν προβλέπει τη θέσπιση προγραµµάτων εκ-
παίδευσης στην ισότητα, τα οποία θα έπρεπε να ξεκινούν από το
σχολείο, ώστε να αλλάξει η αντίληψη της κοινωνίας για τη βία,
την εξουσία και τον έλεγχο. Δεν προβλέπει την ένταξη των θυτών
σε προγράµµατα ώστε να προληφθούν µελλοντικά περιστατικά
βίας. Η Κυβέρνηση αδιαφορεί για τη στήριξη των θυµάτων. Δεν
προβλέπει την αύξηση των δοµών φιλοξενίας. Εκατοντάδες είναι
οι γυναίκες που παραµένουν µε τον κακοποιητή τους, επειδή δεν
έχουν πού να µείνουν αν τον εγκαταλείψουν, πού να κοιµηθούν
το βράδυ αυτές και τα παιδιά τους. Δεν υπάρχει πρόβλεψη για
να βοηθηθούν οι γυναίκες αυτές, να βρουν εργασία, να εντα-
χθούν ξανά στην κοινωνία. Πρόκειται, λοιπόν, για ένα νοµοσχέδιο
που καθρεφτίζει την αδιαφορία και την άρνηση της Κυβέρνησης
να δώσει λύσεις. Ένα νοµοσχέδιο γεµάτο ασάφειες και αντινο-
µίες, µε πράξεις που δεν συµβαδίζουν µε τις ποινές.

Ως προς την παραβατικότητα των ανηλίκων, η Κυβέρνηση δεν
λαµβάνει καµία πρωτοβουλία, ενώ το φαινόµενο λαµβάνει ανεξέ-
λεγκτες διαστάσεις. Το 2024 τα περιστατικά εγκληµατικότητας
µε ανήλικους δράστες αυξήθηκαν κατά 50%. Καθηµερινές είναι
οι περιπτώσεις εκφοβισµού, επιθέσεων και ληστειών από ανηλί-
κους. Στο νοµοσχέδιο, όµως, δεν υπάρχει καµία αναφορά στη
δηµιουργία ενός ευρύτερου πλαισίου πρόληψης του φαινοµένου.
Αν ως κράτος, ως πολιτεία δεν λάβουµε άµεσα ουσιαστικά µέτρα
θα συνεχίσουµε να είµαστε θεατές σε εγκλήµατα που διαπράτ-
τονται από θύτες παιδιά. Θα συνεχίσουµε να µετράµε κακοποι-
ηµένες και δολοφονηµένες µητέρες, αδελφές και κόρες. Δεν
υπάρχει πλέον χρόνος. Είναι καθήκον µας ως κοινωνία να προ-
στατεύσουµε κάθε γυναίκα από το να γίνει είδηση στο αστυνο-
µικό δελτίο και να προωθήσουµε έναν κόσµο που τα παιδιά µας
δεν θα γίνουν ούτε θύµατα ούτε θύτες. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να αναφερθώ και σε ένα πολύ ση-
µαντικό ζήτηµα που αφορά την Εύβοια και συγκεκριµένα τον
Δήµο Κύµης - Αλιβερίου. Σύµφωνα µε πρόσφατες µετρήσεις, το
νερό σε πολλές περιοχές του δήµου είναι ακατάλληλο προς κα-
τανάλωση. Οι περιοχές αυτές έχουν κηρυχθεί σε κατάσταση
έκτακτης ανάγκης και όλα αυτά µάλιστα σε έναν δήµο µε έντονο
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πρόβληµα λειψυδρίας, όπου οι κάτοικοι, εν έτει 2025, πολλές
φορές δεν έχουν νερό στις βρύσες τους. Πρέπει επιτέλους να
ολοκληρωθεί το φράγµα Μανικίων. Τόσα χρόνια δεν έχει βρεθεί
χρηµατοδότηση. Είναι ευκαιρία, λοιπόν, να ενταχθεί το έργο στο
Ταµείο Απανθρακοποίησης. 

Θα ήθελα ακόµα να αναφερθώ στους σεισµόπληκτους της 3ης

Νοεµβρίου στο Μαντούδι. Έχει περάσει πάνω από ένας χρόνος
και ακόµα περιµένουν. Πότε επιτέλους θα δηµοσιευθεί η ΚΥΑ για
να λάβουν την αναγκαία στεγαστική συνδροµή; Με τον κεντρικό
οδικό άξονα τι συµβαίνει; Γιατί δεν υπάρχει καµία απολύτως πρό-
οδος στο έργο; Το τµήµα Ψαχνά - Στροφιλιά έπρεπε να βρίσκεται
σε φάση δηµοπράτησης και ακόµη δεν έχουν γίνει οι µελέτες. Το
έργο παρουσιάστηκε το 2021 στο πλαίσιο του προγράµµατος Εύ-
βοια µετά. Τριάµισι χρόνια αργότερα το απόλυτο τίποτα. 

Πριν δύο εβδοµάδες µάλιστα το Υπουργείο ανακοίνωσε ότι µε-
ταβιβάζει στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας την αρµοδιότητα
εκπόνησης των µελετών. Ως άλλος Πόντιος Πιλάτος το Υπουρ-
γείο αποποιείται την ευθύνη ενός τόσο σηµαντικού έργου. Άλλη
µία απόδειξη της αδιαφορίας της Κυβέρνησης για την Εύβοια. 

Κλείνω την οµιλία µου, κύριε Πρόεδρε, ζητώντας ακόµα µία
φορά την ένταξη των πυρόπληκτων δήµων της βόρειας Εύβοιας
στις ευεργετικές διατάξεις περί απαλλαγής του ΕΝΦΙΑ του 2025.
Λίγο πριν τη λήξη του 2024 η Κυβέρνηση έφερε τροπολογία για
την απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ του 2025 πληγεισών περιοχών από
τις πυρκαγιές του 2018. Το ΠΑΣΟΚ από αυτήν εδώ την έδρα ζή-
τησε να ενταχθούν όλες οι πληγείσες περιοχές. Η Κυβέρνηση,
όµως, µε τη συνήθη απάθειά της αδιαφόρησε. Επαναφέρω, λοι-
πόν, το θέµα αυτό και ζητώ να ενταχθεί άµεσα η πληγείσα Βόρεια
Εύβοια στην απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ του 2025. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Καζάνη.
Καλείται στο Βήµα η κ. Θεανώ Φωτίου, Κοινοβουλευτική Εκ-

πρόσωπος της Νέας Αριστεράς και µετά θα ακολουθήσει ο
Υπουργός, ο κ. Φλωρίδης. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το άρθρο 41 που περιέλαβε η Κυβέρνηση στο

νοµοσχέδιο αφορά ευθέως, όπως ξέρετε, το έγκληµα των Τε-
µπών. Παρεµβαίνετε, εποµένως, άλλη µια φορά, όπως το έχετε
κάνει επανειληµµένα, για να αποσιωπηθούν τα αίτια, για να αλ-
λοιωθούν τα ευρήµατα, για να µην αποδοθούν ευθύνες κυβερνη-
τικές. Ζητάµε να αποσύρετε το άρθρο 41. 

Όσο για το νοµοσχέδιο, πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο ψευδε-
πίγραφο, συνονθύλευµα ετερόκλητων κεφαλαίων, µε πρόσχηµα
την ενσωµάτωση ευρωπαϊκής Οδηγίας, που όχι µόνο παραβιά-
ζετε το γράµµα και το πνεύµα της, αλλά την κατακρεουργείτε κυ-
ριολεκτικά, κυρίως όσον αφορά το ολοκληρωµένο σχέδιο προ-
στασίας γυναικών και παιδιών. 

Είναι ενδιαφέρον ότι παραλείψατε τα 3/4 των άρθρων της Οδη-
γίας, εκείνα δηλαδή που δηµιουργούν το ολιστικό νοµοθετικό και
κοινωνικό πλαίσιο αντιµετώπισης της βίας, την πρόληψη -ειδικό-
τερα την πρόληψη βιασµού- την ενθάρρυνση της καταγγελίας,
την ανάληψη των περιστατικών από αρχές µε εµπειρία και τεχνο-
γνωσία, την ατοµική αξιολόγηση κάθε περιστατικού, την περαι-
τέρω προστασία των θυµάτων και την αποφυγή της επαναθυ-
µατοποίησής τους κατά την ποινική διαδικασία, τη λήψη επαρκών
µέτρων προστασίας και υποστήριξης του κάθε θύµατος, τη λει-
τουργία κέντρων άµεσης υποδοχής και πιο µακροχρόνιας φιλο-
ξενίας. Παραλείπετε, δε, όλες τις διατάξεις της Οδηγίας που
αφορούν στον συντονισµό των δράσεων και παρεµβάσεων, συµ-
βολή των εθνικών φορέων και στη συνεργασία µε τις µη κυβερ-
νητικές οργανώσεις, ενώ ενσωµατώνετε επιλεκτικά κάποια από
τα άρθρα για την κακοποίηση µέσω κυβερνοχώρου, αφήνοντας
τα υπόλοιπα εκτός. 

Το νοµοσχέδιο σας, σε ό,τι αφορά τη βία κατά των γυναικών,
δεν έχει λάβει υπ’ όψιν ούτε κατ’ ελάχιστο τη Σύµβαση της Κων-
σταντινούπολης ούτε τις εξήντα εννιά συστάσεις της GREVIO,
που είναι ο φορέας της Ευρωπαϊκής Ένωσης ο αρµόδιος για την
εφαρµογή της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης -για να ξέ-

ρουµε τι λέµε- από τις οποίες, οι δεκαεπτά κατεπείγουσες σας
εστάλησαν πριν δεκαπέντε µέρες και σφυρίζετε αδιάφορα. 

Στις πρόσθετες διατάξεις για την ενδοοικογενειακή βία, στην
ουσία επεκτείνετε τις απαράδεκτες προβλέψεις του νόµου
Τσιάρα για τη συνεπιµέλεια. Και γνωρίζοντας ότι οι κακοποιητές,
πατώντας πάνω στην έννοια της γονεϊκής αποξένωσης, υποβάλ-
λουν συνεχώς µηνύσεις στα θύµατά τους -µέχρι και σαράντα- για
παρεµπόδιση, δήθεν, επαφής µε τα παιδιά τους και οι κακοποι-
ηµένες γυναίκες δεν µπορούν να αντιµετωπίσουν αυτόν τον κα-
ταιγισµό µηνύσεων µε τα ελάχιστα οικονοµικά µέσα που έχουν
και διαθέτουν και αναγκάζονται να υποχωρήσουν κάθε φορά,
φέρνοντας σε επαφή τα παιδιά µε τον κακοποιητή της ή και τους. 

Οι διατάξεις του νοµοσχεδίου περί ποινικής διαµεσολάβησης
έρχονται σε αντίθεση µε όλες τις συστάσεις του Συµβουλίου της
Ευρώπης και της GREVIO. 

Και φυσικά ούτε σε αυτό το νοµοσχέδιο περιλαµβάνετε την έν-
νοια της γυναικοκτονίας, πάγιο αίτηµα του γυναικείου κινήµατος.
Ισχυρίζεστε διαρκώς ότι δεν χρειάζεται, γιατί πρόκειται περί αν-
θρωποκτονίας και καλύπτεται από τον Ποινικό Κώδικα ως τέτοια.
Όµως, η γενοκτονία είναι ένα έγκληµα το οποίο έχει ρίζες σε
πολύ σκληρά κοινωνικά δοµηµένα στερεότυπα της πατριαρχίας,
στην αντίληψη ότι η γυναίκα είναι αντικείµενο, όχι αυτόνοµο υπο-
κείµενο που έχει επιλογές και διαθέσεις αλλά αντικείµενο το
οποίο ο άντρας/σύντροφος ερωτικός, πριν, µετά και ούτω καθ’
εξής µπορεί να ορίσει τις επιθυµίες, τις διαθέσεις, τα όριά του.
Και όταν παρεκκλίνει από αυτά τα όρια, έχει το δικαίωµα ο άν-
δρας επειδή είναι εκείνη αντικείµενο να την τιµωρήσει όπως νο-
µίζει, να την προσβάλλει, να τη θίξει, να τη χτυπήσει, να τη
σκοτώσει. Γιατί πρέπει να αναγνωριστεί ως διακριτό έγκληµα;
Διότι είναι πολύ σηµαντικό αυτό το κοινωνικά δοµηµένο στερεό-
τυπο να το αναγνωρίσει η ελληνική έννοµη τάξη ως απαράδεκτο,
ως µη επιτρεπτό. Είναι πολύ σηµαντική αυτή η ορατότητα. 

Η Νέα Αριστερά, λοιπόν, καταθέτει εδώ, για να ακουστούν και
να έχουν φωνή οι προτάσεις των γυναικείων οργανώσεων. Τι λένε
οι γυναικείες οργανώσεις; Η Οδηγία 2024/1385 -αυτή εδώ- να
αποτελέσει από µόνη της ένα ολοκληρωµένο νοµοσχέδιο, σε
συνδυασµό µε τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης 2018/4531
και την εφαρµογή των συστάσεων της GREVIO, που έχουν υπο-
βληθεί στη χώρα µας από τις 14-11-23, «Εισαγωγή του όρου γυ-
ναικοκτονία στο νοµικό πλαίσιο, υλοποίηση του ν.2447/1996, για
τη δηµιουργία οικογενειακών δικαστηρίων, περισσότερες δοµές
στήριξης θυµάτων ενδοοικογενειακής και οικονοµικής βίας, ενί-
σχυση των µέτρων για την ταχύτατη αποµάκρυνση προσβλητικού
διαδικτυακού περιεχοµένου, συντονισµένη εκπαίδευση των
εµπλεκόµενων επαγγελµατιών, εισαγωγή του µαθήµατος της
«Ισότητας των φύλων» σε όλες τις βαθµίδες του εκπαιδευτικού
µας συστήµατος». 

Κύριε Υπουργέ, γιατί αυτή η ανάγκη υπερταχύτατης ψήφισης
του νοµοσχεδίου, µε τις ψήφους αποκλειστικά της κυβερνητικής
πλειοψηφίας; Πιστεύω, εγώ προσωπικά, για δύο λόγους. Ο πρώ-
τος, διότι όσο καθυστερεί το θέµα, αποκτά κοινωνικά ακροατήρια
που αφυπνίζονται, όπως το σύνολο του δικηγορικού κόσµου, που
σήµερα και αύριο απεργεί. Αλλά όχι µόνο αυτά. Κοινωνικά ακρο-
ατήρια, όπως τις οικογένειες, που αρχίζουν να καταλαβαίνουν τι
συµβαίνει όσο συζητιέται.

Ο δεύτερος λόγος είναι ότι η βία, µε τις πολλαπλές της µορ-
φές, χτυπάει κάθε πόρτα, πολλαπλασιάζεται καθηµερινά και η
Κυβέρνηση είναι ανίκανη να την αντιµετωπίσει. Δεν είναι µόνο οι
γυναίκες που κινδυνεύουν. Είναι τα παιδιά που κινδυνεύουν και
ευαισθητοποιούν όλη την κοινωνία. Η ενδοσχολική και εξωσχο-
λική βία, η βία ανηλίκων κατά ανηλίκων και ενηλίκων, η βία του
διαδικτύου. Κατάπληκτοι νοικοκυραίοι, γείτονες, πέφτουν από τα
σύννεφα καθηµερινά. 

Επιτέλους, ποιος φταίει; Η οικογένεια, το σχολείο, οι παρέες,
το διαδίκτυο, τα κινητά, τα iPads, τα παιχνίδια στις πλατφόρµες,
οι ξένοι, οι πρόσφυγες, οι µετανάστες, οι Ροµά; Κάθε τόσο ανα-
καλύπτεται ένας νέος εχθρός. 

Οι ανήλικοι θύτες νοµιµοποιούν την κακοποίηση συνοµηλίκων
τους, ανεβάζοντας στο διαδίκτυο ντροπιαστικές και ενοχοποι-
ητικές σκηνές. Το διαδίκτυο έχει την υπερδύναµη των χιλιάδων
«likes», των «ηρώων» -σε εισαγωγικά- της µιας ηµέρας, των ακο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 6599



λούθων. Το διαδίκτυο είναι η φυγή από την πραγµατικότητα, που
είναι απωθητική. Εδώ δοξάζεται η κυριαρχία του ατοµισµού, το
εγώ. Το διαδίκτυο προσφέρει την κοινωνική απάθεια, για να αντι-
µετωπιστεί µια πραγµατικότητα σκληρή και πολλές φορές άδικη. 

Είναι τυχαίο ότι η Ελλάδα κατέχει τη δεύτερη θέση στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση σε κατάθλιψη και άγχος, µε επτά στα δέκα
άτοµα να µη λαµβάνουν καµµία βοήθεια; Και ενώ κάθε µήνα εξαγ-
γέλλονται νέα µέτρα καταστολής από τον Πρωθυπουργό και
τους Υπουργούς του, η βία -σε όλες της τις εκφάνσεις- αυξάνε-
ται. Με βάση τα στοιχεία της Ελληνικής Αστυνοµίας, διπλασιά-
στηκαν τα θύµατα ενδοοικογενειακής βίας µέσα στο πρώτο
δεκάµηνο του 2024, σε σχέση µε το 2023, από εννέα χιλιάδες
οκτακόσια ενενήντα περιστατικά, σε δεκαοκτώ χιλιάδες τριακό-
σια είκοσι επτά, µε δεκαπέντε χιλιάδες πεντακόσιες εβδοµήντα
µία γυναίκες θύµατα. 

Ο κ. Μητσοτάκης νιώθει, λοιπόν, ότι απειλείται και πρέπει να
δράσει γρήγορα. Ενεργοποιεί τα αντανακλαστικά του ηθικού πα-
νικού και αυξάνει τις ποινές για τους ανήλικους, µειώνοντας την
προστασία της ανηλικότητας. Εγκληµατεί απέναντι στα παιδιά και
στα εγγόνια µας. Οι ανήλικοι και οι νέοι µέχρι είκοσι πέντε χρόνων
δεν χρειάζονται αναµορφωτήρια, φυλακές ανηλίκων και αυστη-
ρότερες ποινές. Χρειάζονται µέτρα προστασίας για το βέλτιστο
συµφέρον του παιδιού, είτε είναι θύµατα είτε είναι θύτες. Χρει-
άζονται πρόληψη, έγκαιρη και έγκυρη ανίχνευση περιστατικών,
συνεργασία εισαγγελικών αρχών µε κοινωνικές υπηρεσίες και
δοµές των δήµων. Χρειάζονται αποµάκρυνση από το ακατάλληλο
οικογενειακό περιβάλλον, ψυχολογική, κοινωνική και οικονοµική
στήριξη προς αποκατάσταση.

Χρειάζονται, δηλαδή, υπηρεσίες και δοµές που απαιτούν χρή-
µατα, ενώ η έκθεση του Λογιστηρίου του Κράτους δεν εµφανίζει
ούτε ευρώ. Από εκεί το καταλαβαίνουµε.

Αρκεί να κλείνετε τους ανήλικους παραβάτες µε κάθε αφορµή
στις φυλακές ανηλίκων και τους νέους από είκοσι ένα χρονών,
αντί από είκοσι πέντε που ισχύει σήµερα, στις φυλακές ενηλίκων
για να κάνουν «διδακτορικό» στο οργανωµένο έγκληµα. Αυξάνετε
σε δεκαοκτώ µήνες από δώδεκα το όριο προσωρινής κράτησης
και χρησιµοποιείτε αντί για περιοριστικούς όρους σε περίπτωση
νέας δίωξης.

Η διάταξη κατά των γονέων για ελλιπή επιµέλεια ανηλίκων είναι
εγκληµατική. Μιλάτε για φυλάκιση ενός έτους και για πρόστιµο
10.000 ευρώ, όταν το ατοµικό εισόδηµα της κατώτερης εισοδη-
µατικής κατηγορίας στη χώρα µας είναι 7.000 συνολικά τον
χρόνο. Δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για το τι γίνονται τα παιδιά
αυτών των γονιών. Εκτός κι αν θεωρείτε ότι όλοι οι γονείς και τα
παιδιά πρέπει να βρίσκονται στις φυλακές.

Δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για τη λειτουργία του σωτήριου
σε τέτοιες περιπτώσεις θεσµού του επαγγελµατία αναδόχου. Το
παιδί θύµα επαναθυµατοποιείται, αφού καταντήσατε να λειτουρ-
γούν σήµερα ενάµισι «Σπίτι του Παιδιού» και µε το νοµοσχέδιο
δεν καθίσταται υποχρεωτική η κατάθεση των ανηλίκων αυτών
εκεί, αλλά µπορεί να γίνεται στη ΓΑΔΑ και στα αστυνοµικά τµή-
µατα, όπως η δωδεκάχρονη του Κολωνού. Πόσες φορές η κοπε-
λίτσα αυτή έχει θυµατοποιηθεί λέγοντας ξανά και ξανά το ίδιο
πράγµα;

Το νοµοσχέδιο είναι η απόδειξη ότι θέλετε να κρύψετε τα βα-
θύτερα αίτια της παιδικής παραβατικότητας. Διότι είναι η δική
σας νεοφιλελεύθερη ιδεολογία που την αναπαράγει και την τρέ-
φει. Είναι η ιδεολογία της ατοµικής ευθύνης, απέναντι σε κάθε
συλλογική δράση και διεκδίκηση. Η ιδεολογία του «ο καθένας την
πάρτη του». Η λατρεία της οικονοµικής ισχύος ως απόλυτου
µέσου κατοχύρωσης του κοινωνικού κύρους. Η µεγιστοποίηση
του ανταγωνισµού. Ο νικητής τα παίρνει όλα. Είναι η κυνική ιδε-
ολογία του νεοφιλελευθερισµού που βασίζεται στην φθηνή ερ-
γασία, στην εξόντωση και την ιδιωτικοποίηση της υγείας, της
παιδείας, της κοινωνικής προστασίας και πρόνοιας, µε την ανα-
διανοµή του πλούτου από τους φτωχούς και µεσαίους στους
πλούσιους, µε τη φτώχεια, την παιδική φτώχεια και τις ανισότητες
να αυξάνονται διαρκώς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Αυτή η θρασύτατη ιδεολογία διαπερνά τον ιστό της κοινωνίας,
διαπερνά τη νέα γενεά και της αφήνει ένα σκληρό διπλό αποτύ-
πωµα. Καταλαβαίνει ότι την εξαπατούν και ο θυµός της µεγαλώ-
νει. Παράλληλα, βυθίζονται στον πλασµατικό κόσµο του
διαδικτύου και τους πολλαπλούς εθιστικούς του κινδύνους. Δυ-
στυχώς, όσο είναι κυρίαρχη η ιδεολογία του νεοφιλελευθερι-
σµού, η ιδεολογία δηλαδή «ο καθένας για την πάρτη του», όσο
δεν κατανοούµε ότι το παιδί, η γυναίκα, ο έφηβος της διπλανής
πόρτας είναι η δική µας οικογένεια, τόσο η βία θα θεριεύει. 

Μπορούµε να σπάσουµε τη βιτρίνα αυτής της ιδεολογίας. Χρει-
άζεται δουλειά, χρειάζονται αγώνες, συλλογική δράση και επι-
µονή. Εµείς, στη Νέα Αριστερά, θεωρούµε ότι είναι από τους πιο
σηµαντικούς αγώνες που πρέπει να δώσουµε για την ανθρωπιά
και για τη νέα γενιά. 

Καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Φωτίου. 

Τον λόγο έχει η κ. Μάνη - Παπαδηµητρίου για µία τροπολογία
της για τρία λεπτά και θα ακολουθήσει ο Υπουργός.

ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυ-
ξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Όσον αφορά τα άρθρα 3 και 6 της µε γενικό αριθµό 307 τρο-
πολογίας, θα ήθελα να πω τα εξής:

Με το άρθρο 3 της τροπολογίας εισάγεται µια µεταβατική διά-
ταξη για τις εκθέσεις βιωσιµότητας που προβλεπόταν ήδη στο
άρθρο 7 του ν.5164/2024. Η µεταβατική αυτή διάταξη τι αφορά;
Με τη διάταξη αυτή πλέον θα έχουν τη δυνατότητα, εφόσον το
επιθυµούν οι επιχειρήσεις, να µπορούν οι ορκωτοί ελεγκτές λο-
γιστές που έχουν επιλεγεί από τις τακτικές γενικές συνελεύσεις
των µετόχων της επιχείρησής τους να συντάξουν για τη χρήση
2024 τις εκθέσεις βιωσιµότητας προς διευκόλυνση των επιχειρή-
σεων, εφόσον οι ίδιες επιθυµούν τις εκθέσεις αυτές να τις συντά-
ξουν οι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές που έχουν επιλέξει.

Συνεχίζοντας, µε το άρθρο 6 της τροπολογίας ρυθµίζονται θέ-
µατα που αφορούν το Ολοκληρωµένο Πληροφοριακό Σύστηµα
Άσκησης Δραστηριοτήτων και Ελέγχων που προβλέπεται στο
άρθρο 14 του ν.4442/2016. Σε λίγες µέρες θα τεθεί σε πλήρη πα-
ραγωγική λειτουργία το νέο Ολοκληρωµένο Πληροφοριακό Σύ-
στηµα Αδειοδοτήσεων και Ελέγχων και µε τις παρούσες διατά-
ξεις προβλέπονται τα θέµατα για τη µετάβαση από το µέχρι σή-
µερα ισχύον πληροφοριακό σύστηµα, το Notify Business, που πε-
ριγράφονταν στον ν.4442/2016, στο νέο πληροφοριακό σύστηµα.

Με τη ρύθµιση του άρθρου 14α προβλέπεται η υποχρέωση
απογραφής στο νέο πληροφοριακό σύστηµα του συνόλου των
οικονοµικών δραστηριοτήτων που υπάγονται στον ν.4442/2016,
µε σκοπό τα δεδοµένα των οικονοµικών δραστηριοτήτων να είναι
καταγεγραµµένα στο νέο πληροφοριακό σύστηµα. Η απογραφή
θα γίνεται χωρίς καµµία οικονοµική επιβάρυνση, εφόσον τηρηθεί
η προθεσµία που ορίζεται στη διάταξη για την απογραφή, ήτοι
εφόσον γίνει µέχρι 31-12-2025. Αν υπερβεί αυτήν την παραπάνω
ηµεροµηνία η επιχείρηση, τότε θα υποχρεούται σε καταβολή
ενός παραβόλου 200 ευρώ. Οι επιχειρήσεις δε που δεν έχουν
απογραφεί στο µέχρι σήµερα ισχύον σύστηµα θα πρέπει κι αυτές
να καταγραφούν, να καταχωρηθούν στο νέο πληροφοριακό σύ-
στηµα. 

Επίσης, θα πρέπει όλες οι επιχειρήσεις να αναρτήσουν στο νέο
πληροφοριακό σύστηµα τα δικαιολογητικά τους. Σε περίπτωση
που δεν το κάνουν, θα επιβληθούν κυρώσεις που προβλέπονται
από τον νόµο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Παπαδηµητρίου.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω

µία ερώτηση στην κυρία Υφυπουργό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε Κα-

ζαµία, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να κάνω µία ερώτηση και δύο παρατηρήσεις στα

άρθρα 3 και 6 της τροπολογίας που µόλις τώρα υποστήριξε η
κυρία Υφυπουργός. 
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Η πρώτη παρατήρηση είναι ότι η τροπολογία αυτή ήρθε στις
22.30’ χθες το βράδυ. Στο άρθρο 6, το οποίο ήρθε χθες το
βράδυ, τώρα µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις έρχεται η Κυβέρ-
νηση να διορθώσει πράγµατα τα οποία ανακάλυψε από χθες το
βράδυ µέχρι σήµερα, περιλαµβανοµένου και του τίτλου του εσω-
τερικού άρθρου ο οποίος αλλάζει. 

Η δεύτερη παρατήρηση είναι ότι το άρθρο 3, το οποίο είναι µια
µεταβατική διάταξη -και πάλι είναι ενδεικτικό του τρόπου µε τον
οποίο νοµοθετεί η Κυβέρνηση- έρχεται για να διορθώσει κάτι σε
ένα νοµοσχέδιο που συζητήσαµε και ψηφίστηκε πριν από ένα
µήνα περίπου. Το άρθρο 3 συγκεκριµένα, κύριε Πρόεδρε, λέει ότι
µπορούν οι επιχειρήσεις κατ’ εξαίρεση για το έτος 2024 -αυτό
αφορά την ενσωµάτωση µιας ενωσιακής Οδηγίας- να ζητήσουν
από ορκωτούς λογιστές να συντάξουν τις καινούργιες εκθέσεις
βιωσιµότητας που αφορούν την περιβαλλοντική, την κοινωνική
βιωσιµότητα των επιχειρήσεων. 

Οι εκθέσεις βιωσιµότητας, σύµφωνα µε τον νόµο αυτό που ψή-
φισε η Κυβέρνηση πριν ένα µήνα και υπάρχουν πολλά άρθρα
µέσα στον νόµο αυτό, χρειάζονται ειδική εκπαίδευση, διότι ακρι-
βώς οι ορκωτοί λογιστές δεν µπορούν να συντάξουν εκθέσεις
βιωσιµότητας. Αλλιώς ο νόµος δεν θα είχε µια σειρά άρθρων που
λένε ότι πρέπει να εκπαιδεύονται οι ορκωτοί λογιστές ούτως
ώστε να µάθουν τι απαιτείται και πώς πρέπει να συντάσσουν
αυτές τις εκθέσεις βιωσιµότητας. 

Η πρώτη παρατήρηση ως προς αυτό είναι η εξής. Δεν το σκε-
φτήκατε ένα µήνα πριν ότι θα βρεθείτε τώρα σε αυτήν την κατά-
σταση; Γιατί εµείς το σκεφτήκαµε και είχαµε αναφερθεί σε αυτό. 

Το δεύτερο, κυρία Υφυπουργέ, είναι ότι χωρίς να έχουν εκπαι-
δευτεί για να συντάξουν τις καινούργιες αυτές εκθέσεις βιωσιµό-
τητας οι ορκωτοί λογιστές, που τώρα σύµφωνα µε την
µεταβατική διάταξη αυτή µπορούν να τις συντάσσουν, πώς πι-
στεύτε ότι θα τις συντάξουν αυτοί οι ορκωτοί λογιστές; Το έχετε
σκεφτεί; Πιστεύετε ότι θα είναι σοβαρές εκθέσεις βιωσιµότητας,
όταν οι ορκωτοί λογιστές δεν τις έχουν συντάξει ποτέ προηγου-
µένως και δεν έχει προβλεφθεί η δυνατότητα εκπαίδευσής τους
από την νοµοθέτηση που εισάγετε τώρα εσείς, ούτως ώστε να
τις συντάξουν σωστά; Φοβόµαστε ότι δεν θα συντάξουν καθόλου
εκθέσεις βιωσιµότητας. Δεν θα µπορέσουν. Θα γράψουν κάποιες
γενικόλογες παρατηρήσεις, ούτως ώστε να εκπληρώσουν αυτά
που λέει η διάταξη. Κατά συνέπεια, για το 2024, σε παράβαση
της ενωσιακής Οδηγίας, φοβόµαστε ότι δεν θα συνταχθούν εκ-
θέσεις βιωσιµότητας για τις επιχειρήσεις. Ή νοµίζετε ότι δεν θα
γίνει έτσι;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Καζαµία.
Θέλατε να απαντήσετε, κυρία Υφυπουργέ; Δεν θέλετε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός, ο κ. Φλωρίδης, για την οµι-

λία του και θα ακολουθήσουν ο κ. Κυριαζίδης και µετά ο Πρό-
εδρος της Νέας Αριστεράς, ο κ. Χαρίτσης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι συζητήσεις που έγιναν στην
αρµόδια επιτροπή της Βουλής, αλλά και η συζήτηση που εξελίσ-
σεται στην Ολοµέλεια ήταν εξαιρετικά διαφωτιστικές, κυρίως
όσον αφορά τη στάση των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, αλλά
και τη διαρκή υποκρισία που τους διακρίνει. Θα εξηγήσω τι
εννοώ.

Συζητάµε εδώ ένα µείζονος σηµασίας νοµοσχέδιο το οποίο
αφορά στην αντιµετώπιση ενός σηµαντικού κοινωνικού προβλή-
µατος, το οποίο ονοµάζεται ενδοοικογενειακή βία. Είναι ένα θέµα
το οποίο αφορά κυριολεκτικά το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας,
η οποία αγωνιά και αναζητά από την πολιτεία να υπάρξει ένα προ-
στατευτικό πλαίσιο, ώστε τα φαινόµενα αυτά να αντιµετωπίζονται
µε επιτυχία, να περιορίζονται και εν πάση περιπτώσει οι άνθρωποι
να µπορούν να ζουν ειρηνικά και χωρίς τον φόβο. Είναι ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο οργανώνει ακόµα περισσότερο και ενισχύει
το υφιστάµενο πλαίσιο, προκειµένου να προστατευτούν τα πιο
ευάλωτα άτοµα στην ελληνική κοινωνία και κυρίως οι γυναίκες
και τα παιδιά. Αυτό το κάνει µε πάρα πολύ συγκεκριµένο τρόπο,
δηλαδή µε το κάθε ένα άρθρο ξεχωριστά και εν τω συνόλω.

Η Αντιπολίτευση, λοιπόν, η οποία κόπτεται όλα τα χρόνια για
την υπεράσπιση των δικαιωµάτων των ευάλωτων συµπολιτών
µας, µετήλθε από την αρχή διάφορα διαδικαστικά τερτίπια, να µη
µιλήσει καθόλου µα καθόλου για το νοµοσχέδιο και κυρίως για
το βασικό του κεφάλαιο το οποίο είναι η προστασία των πλέον
αδύναµων κοινωνικών οµάδων. Η πρώτη καταφυγή που µας
έφαγε ώρες κυριολεκτικά στις συζητήσεις στις επιτροπές ήταν
ότι το νοµοσχέδιο έρχεται κατεπειγόντως, δεν πρόλαβαν να το
διαβάσουν, δεν πρόλαβαν να προετοιµαστούν. Αυτό κατέπεσε
γρήγορα, διότι ήρθαν στο φως τα στοιχεία που λένε ότι εδώ κυ-
ρώνουµε κατά βάση µια ευρωπαϊκή Οδηγία η οποία έχει δηµοσι-
ευτεί τον Μάιο του 2024, δηλαδή πριν από οκτώ µήνες, και η
Κυβέρνηση είχε ανακοινώσει από τον Ιούλιο του 2024 ότι θα εν-
σωµατώσει την Οδηγία αυτή όσο γίνεται πιο σύντοµα και θα εί-
µαστε η πρώτη χώρα που θα ενσωµατώσουµε την Οδηγία αυτή.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν την ενσωµατώνετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, σας
παρακαλώ µη διακόπτετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Άρα, λοι-
πόν, τα κόµµατα είχαν την άνεση -αν έδειχναν µια στοιχειώδη επι-
µέλεια, πράγµατι, για τα δικαιώµατα των αδύναµων αυτού του
τόπου- να ενηµερωθούν τι λέει αυτή η Οδηγία όσον αφορά,, κυ-
ρίως το ζήτηµα της νοµοθετικής πρωτοβουλίας του Υπουργείου
Δικαιοσύνης, δηλαδή το κεφάλαιο των ποινικών διατάξεων. Οκτώ
µήνες µετά η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, δηλώνοντας ότι δεν πρό-
λαβε να το διαβάσει, ισχυρίστηκε ότι ο ένας µήνας που υπάρχει
µέχρι σήµερα από τότε που αναρτήθηκε στη διαβούλευση και
αυτός δεν ήταν αρκετός. Όµως, παραδόξως, τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης και όσους ακούµε σήµερα εδώ, πρόλαβαν να δια-
βάσουν και να αντιπαρατεθούν µε την Κυβέρνηση στο Κοινοβού-
λιο για όλες εκείνες τις διατάξεις -που δεν είναι πολλές, λίγες
είναι- και οι οποίες αφορούν όχι στην προστασία των θυµάτων,
στην αγωνία που τους διακατέχει µην τυχόν και κανένας εγκλη-
µατίας πάει φυλακή. Έχει κατηγορηθεί η Κυβέρνηση ότι στη δια-
δικασία της προστασίας των θυµάτων…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς πρέπει να πάτε φυλακή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, σας
παρακαλώ, δεν είναι ευγενικό αυτό που κάνετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μα, εκείνοι πρέπει να πάνε φυλακή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αυτό που κάνετε δεν
είναι ευγενικό.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Οι µεγαλύτεροι εγκληµατίες είστε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μην το ξαναπείτε,
κυρία Πρόεδρε. Μη διακόπτετε. Όταν θέλετε µετά παίρνετε τον
λόγο. Δεν είναι σωστό να µιλάµε έτσι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Όλη, λοι-
πόν, η αντιπαράθεση έγινε για τα λίγα -επαναλαµβάνω- άρθρα
εκείνα που προβλέπουν ότι όσοι διαπράττουν σηµαντικά αδική-
µατα τα οποία προβλέπονται από αυτόν τον νόµο και εφόσον τι-
µωρούνται από µια ποινή και πάνω, αυτοί θα πηγαίνουν φυλακή.
Όλη η αντιπαράθεση που κάνατε µε την Κυβέρνηση είναι να µην
πηγαίνουν φυλακή. Αυτό µόνο σας νοιάζει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Καλά τώρα, σοβαρολογείτε; Κύριε
Πρόεδρε, είναι στα όρια της γελοιότητας αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Γιαννούλη, σας
παρακαλώ, πώς είναι δυνατόν να διακόπτετε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Για την υπο-
στήριξη αυτού του ισχυρισµού µου θα πάω ένα-ένα τα άρθρα για
να δείτε τι δεν ψηφίζετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το άρθρο 41 µην ξεχάσετε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, θα
συνεχίσουµε έτσι µε αυτόν τον τρόπο;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Με το άρθ-
ρο 3 ενσωµατώνουµε το άρθρο 1 της Οδηγίας. Τι λέει αυτό το
άρθρο; Ότι το πεδίο εφαρµογής της Οδηγίας καταλαµβάνει ποι-
νικά αδικήµατα στους τοµείς της γενετήσιας ελευθερίας, της οι-
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κονοµικής εκµετάλλευσης της γενετήσιας ζωής, της βίας κατά
των γυναικών και των παιδιών και της γενετήσιας ελευθερίας
στον χώρο της πληροφορικής. Αυτό λέει η Οδηγία στο άρθρο 1
το οποίο ενσωµατώνουµε και αυτή η προστασία οργανώνεται µε
τα παρακάτω άρθρα.

Στο άρθρο 4, λοιπόν, του νοµοσχεδίου ενσωµατώνεται το
άρθρο 2 της Οδηγίας, το οποίο τι κάνει; Διευρύνει τον ορισµό
της βίας κατά των γυναικών, δηλαδή διευρύνει το πεδίο του τι εν-
νοούµε βία κατά των γυναικών. Άρα, εισάγει έννοιες οι οποίες
τώρα δεν είναι στο νοµοθετικό οπλοστάσιο της χώρας και λέει
ότι και για αυτές τις µορφές βίας οι γυναίκες θα προστατεύονται.
Δεν το ψηφίζετε.

Τι εξηγεί η Οδηγία η ίδια; Αυτή είναι η παράγραφος 2 αυτού
του άρθρου. Τι είναι η εξ οικείων βία για την οποία µας είπατε
πολλά και ότι δήθεν δεν χρησιµοποιούµε τον όρο ενδοοικογενει-
ακή; Λέει, λοιπόν, ότι η εξ οικείων βία είναι πράξεις σωµατικής,
σεξουαλικής, ψυχολογικής ή οικονοµικής βίας, οι οποίες λαµβά-
νουν χώρα εντός της οικογένειας ή της οικιακής µονάδας ή του
φορέα παροχής κοινωνικής µέριµνας, ανεξάρτητα από βιολογι-
κούς, νοµικούς ή οικογενειακούς δεσµούς. Τι σηµαίνει, δηλαδή,
αυτό; Ότι πέρα από αυτό που µπορεί να χαρακτηριστεί η οικογέ-
νεια και η βία που ασκείται εκεί, υπάρχει και άλλη βία η οποία
µπορεί να ασκηθεί σε φορείς προστασίας ανηλίκων, ας πούµε,
που είχαµε διάφορα περιστατικά. Εκεί, εάν υπάρχει µόνο η έννοια
της ενδοοικογενειακής βίας, αυτά τα περιστατικά που είναι σε
αυτά τα ιδρύµατα δεν θεωρούνται τέτοια αδικήµατα. Αυτό, λοι-
πόν, έρχεται και ρυθµίζει η Οδηγία και ρυθµίζει ο νόµος αυτός.
Και αυτό δεν το ψηφίζετε.

Τι δεν ψηφίζετε, επίσης, µε διάφορα ωραία θεωρητικά που
ακούσαµε εδώ; Τι λέει το άρθρο 5; Αυτό το άρθρο αφορά την τυ-
ποποίηση σε ποινικό αδίκηµα του ακρωτηριασµού των γυναικείων
γεννητικών οργάνων. Και αυτό δεν το ψηφίζετε. 

Τι λέει το άρθρο 6; «Παράνοµη βία, καταναγκασµός σε γάµο».
Δεν χρειάζεται να πω πολλά εδώ πέρα. Αυτό είναι το άρθρο 6.
Όποιος εξαναγκάζει µε βία κ.λπ. να γίνει ένας γάµος, ο οποίος
γίνεται µε βία. Και αυτό δεν το ψηφίζετε.

Το άρθρο 7 του νοµοσχεδίου τι λέει; «Παρενοχλητική κυβερνο-
παρακολούθηση». Τι είναι αυτό; Είναι όποιος προκαλεί τρόµο ή
ανησυχία σε άλλον ή µε άλλη παράνοµη πράξη, χρησιµοποιώντας
το διαδίκτυο και όποιος θέτει σε συνεχή παρακολούθηση κάποιον
άλλον, προφανώς χωρίς αυτός ο άλλος να το θέλει. Αυτό λέει το
άρθρο 7. Και αυτό δεν το ψηφίζετε.

Το άρθρο 8 τι λέει; «Κυβερνο-παρενόχληση», δηλαδή όποιος
µε χειρονοµίες γενετήσιου χαρακτήρα κ.λπ. ψαρεύει ανηλίκους
στο διαδίκτυο. Και αυτό δεν το ψηφίζετε εσείς οι υπερασπιστές
των ανθρωπίνων και ατοµικών δικαιωµάτων και των δικαιωµάτων
των γυναικών και των παιδιών. Λοιπόν, πού τα πουλάτε τα παρα-
µύθια σας τώρα ότι είστε υπερασπιστές αυτών των δικαιωµάτων;
Σας τα πήρα τα άρθρα ένα-ένα.

Τι λέει το άρθρο 9; Το άρθρο 9 λέει: «Διέγερση σε διάπραξη
εγκληµάτων βιαιοπραγίες ή διχόνοια». Αυτό είναι ενσωµάτωση
των άρθρων 6 και 7 της Οδηγίας. Και αυτό δεν το ψηφίζετε.

Εδώ ακούσαµε, επίσης, για το άρθρο 10 του νοµοσχεδίου ότι
σας προξενεί κατάπληξη, γιατί δίνουµε κυρίως στις γυναίκες τις
κακοποιηµένες τη δυνατότητα να κάνουν καταγγελία, είτε µε ένα
τηλεφώνηµα είτε µε ένα ηλεκτρονικό µήνυµα. Σας προκαλεί κα-
τάπληξη αυτό. Θέλετε οι γυναίκες να τρέχουν στα αστυνοµικά
τµήµατα; Δίνουµε αυτήν τη δυνατότητα και εσείς την αρνείστε;
Δεν το ψηφίζετε και αυτό!

Το άρθρο 11 τι λέει; «Κοινωνική συµπαράσταση, υποχρεώσεις
επαγγελµατιών, ατοµική αξιολόγηση θυµάτων και διαχείριση της
δευτερογενούς θυµατοποίησης».

Το άρθρο 12 τι λέει; «Μέτρα για την αφαίρεση ορισµένου δια-
δικτυακού υλικού». Δηλαδή έχουν σηκωθεί κάποια βίντεο τα
οποία δηµιουργούν τεράστια προβλήµατα σε γυναίκες και παιδιά
και εµείς έχουµε µια διάταξη για να µπορούµε αυτό να το εφαρ-
µόσουµε, να τα αφαιρέσουµε αυτά. Δεν το ψηφίζετε κι αυτό.

Το άρθρο 13: Απειλεί, µέσω επίµονης καταδίωξης ή αθέµιτης
παρακολούθησης, µέλος οικογένειας. Κι αυτό δεν το ψηφίζετε.

Και δεν ψηφίζετε επίσης τις διατάξεις που η ίδια η Οδηγία µάς
λέει ότι θα πρέπει να επαναφέρουµε –ναι, να επαναφέρουµε-

αυτήν την αντίληψη της υποτροπής, του υποτρόπου δηλαδή,
γιατί ακούσαµε στην επιτροπή και ωραίες θεωρίες οι οποίες τα
προηγούµενα χρόνια κάτω από µια θεωρητική προσέγγιση η έν-
νοια του υποτρόπου έπαψε να υπάρχει στο ποινικό µας σύστηµα.
Τι είναι ο υπότροπος; Αυτός που εγκληµατεί, καταδικάζεται, βγαί-
νει, συνεχίζει, συνεχίζει, συνεχίζει. Κι αυτή η συµπεριφορά δεν
έχει µια ιδιαίτερη ποινική απαξία. Αυτή είναι η υποτροπή. Η Ευ-
ρωπαϊκή Οδηγία µάς λέει ότι πρέπει να νοµοθετήσουµε την υπο-
τροπή.

Η αγωνία σας είναι στην παράγραφο 3 αυτού του άρθρου, ότι
σε κακουργήµατα που τιµωρούνται µέχρι δέκα χρόνια και σε
πληµµελήµατα -µιλάµε για εγκλήµατα ενδοοικογενειακής βίας-
στα οποία προβλέπεται ποινή φυλάκισης τουλάχιστον ενός έτους
και διενεργείται κύρια ανάκριση, τότε επιτρέπεται ο αρµόδιος
ανακριτής να επιβάλει προσωρινή κράτηση. Ακούω µια καταπλη-
κτική συζήτηση εδώ. Λέτε: Προσωρινή κράτηση στα πληµµελή-
µατα; Λοιπόν, ρίξτε µια µατιά στο άρθρο 6 του Συντάγµατος το
οποίο ισχύει εδώ και δεκαετίες και το οποίο λέει ότι και για πληµ-
µελήµατα που ο νόµος θεωρεί ότι πρέπει, άρα δηλαδή η Βουλή
κρίνει ότι πρέπει, µπορεί να επιβάλλεται προσωρινή κράτηση
µέχρι έξι µήνες. Έτσι λέει το άρθρο 6 του Συντάγµατος. Κι αυτό
ισχύει σε κάποια άλλα πληµµελήµατα.

Το ερώτηµα, λοιπόν, προς εσάς είναι: Γιατί δεν θέλετε να
εφαρµοστεί η διάταξη του άρθρου 6 του Συντάγµατος για τη δυ-
νατότητα προσωρινής κράτησης στα αδικήµατα ενδοοικογενει-
ακής βίας, εσείς οι προστάτες των γυναικών; Γιατί δεν θέλετε και
κάνετε ολόκληρες θεωρίες γιατί δεν πρέπει να γίνει αυτό;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τι λέτε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Και για προ-
σέξτε…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τι λέτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, σας
παρακαλώ. Την άποψή του λέει. Δεν επιτρέπεται να λέει την
άποψή του;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μα, λέει ψέµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ό,τι θέλει λέει, κυρία
Πρόεδρε. Σας παρακαλώ.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Και τι λέει

αυτό το άρθρο; Πότε επιβάλλεται προσωρινή κράτηση σύµφωνα
µε το Σύνταγµα; Εάν ο ανακριτής κρίνει ότι η πράξη τελέστηκε
µε ιδιαίτερη σκληρότητα ή κατά συρροή ή κατ’ εξακολούθηση ή
καθ’ υποτροπή. Μόνο σ’ αυτές τις περιπτώσεις ο ανακριτής µπο-
ρεί να επιβάλει την κατά το άρθρο 6 του Συντάγµατος επιτρεπό-
µενη προσωρινή κράτηση και στα πληµµελήµατα.

Και τι λέει αυτό το άρθρο επίσης; Λέει ότι η προδικασία για τα
αδικήµατα του παρόντος, δηλαδή της ενδοοικογενειακής βίας,
διεξάγεται στον απολύτως αναγκαίο χρόνο και η εκδίκασή τους
προσδιορίζεται µε απόλυτη προτεραιότητα. Και αυτά δεν τα ψη-
φίζετε.

Στη συνέχεια έχουµε και το άρθρο 15.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Για το 41 πείτε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θα έρθει και

το 41, µη στεναχωριέστε. Θα έρθει, θα έρθει, γιατί όλο αυτό το
παραµύθι κάποια στιγµή θα τελειώσει.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνάδελφοι, σας πα-

ρακαλώ, κάντε ησυχία για να τελειώσει την οµιλία του. Μη διακό-
πτετε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,

γιατί επεµβαίνετε;
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Γιατί δεν τον αφήνει να µιλήσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν έχετε καµµία δου-

λειά να επεµβαίνετε. Σας παρακαλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ακούστε
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τώρα τι λέει το άρθρο 15. Το άρθρο 15 λέει: Αν αποδεδειγµένα
προκύπτει πως τόσο το πρόσωπο στο οποίο αποδίδεται η τέλεση
του εγκλήµατος, όσο και το θύµα βρίσκονται σε πρόδηλη οικο-
νοµική αδυναµία µε αποτέλεσµα να αδυνατεί να αποζηµιωθεί το
θύµα σύµφωνα µε τα προηγούµενα εδάφια και υφίσταται ανάγκη
µετεγκατάστασης του θύµατος και των ανήλικων τέκνων του σε
ασφαλές περιβάλλον και κάλυψης βασικών βιοτικών αναγκών -
προσέξτε τώρα εδώ, εσείς οι φιλεύσπλαχνοι, τι λέµε εµείς- προ-
βλέπεται η καταβολή εφάπαξ ποσού αποζηµίωσης προς το θύµα
η οποία καταβάλλεται δίχως καθυστέρηση από την Ελληνική
Αρχή Αποζηµίωσης.

Καταλαβαίνετε τι λέµε εδώ το οποίο δεν το ψηφίζετε; Λέµε ότι
εάν ένα θύµα έχει ανάγκη να µετεγκατασταθεί µαζί µε τα παιδιά
του και δεν έχει χρήµατα, τότε η Ελληνική Αρχή Αποζηµίωσης
πληρώνει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτά, λοιπόν, δεν τα ψηφίζετε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι, µη

διακόπτετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Πάµε στο

άρθρο 16, στην περίφηµη διαµεσολάβηση. Προσέξτε, κατ’ αρχάς,
η διαµεσολάβηση, όπως γνωρίζετε στο Δίκαιό µας, δεν είναι υπο-
χρεωτική. Εάν όµως -δείτε αυτό- σε κάποιες περιπτώσεις ο εισαγ-
γελέας διακρίνει ότι η συµφωνία διαµεσολάβησης που του πήγαν
είναι προϊόν εξαναγκασµού του θύτη προς το θύµα, τότε δεν δέ-
χεται ο εισαγγελέας τη διαµεσολάβηση. Κι αυτό δεν το ψηφίζετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, να
σας διακόψω για ένα λεπτό για να κάνω µια ανακοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Βασιλικών Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, µπορείτε να συνεχίσετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Πάµε τώρα

στο άρθρο 20. Να σας θυµίσω τι είχαµε ψηφίσει στις προηγού-
µενες διατάξεις. Είχαµε ψηφίσει µια διάταξη όπου δίναµε την
απόλυτη προστασία στους γιατρούς, στους νοσηλευτές, στους
καθηγητές, στους δασκάλους, στους ψυχιάτρους, που έρχονται
αντιµέτωποι µε φαινόµενα ενδοοικογενειακής βίας, να µπορούν
να τα καταγγείλουν χωρίς να κινδυνεύουν από ποινική δίωξη. 

Αυτή η διάταξη που ψηφίσαµε και ισχύει µε τον Ποινικό Κώδικα
έφερε στο φως πολλά τέτοια περιστατικά, τα οποία απασχόλη-
σαν τη δηµοσιότητα. Εάν δεν είχαµε ψηφίσει αυτήν τη διάταξη
για να προσφέρουµε αυτήν την προστασία στους επαγγελµατίες
της υγείας να είστε κάτι περισσότερο από σίγουροι ότι µε χειρο-
πέδες θα βρίσκονταν αυτοί, διότι οι θύτες θα εξανάγκαζαν τα θύ-
µατα να πουν ότι ο γιατρός λέει ψέµατα. Συνεπώς, αυτή η
διάταξη προστάτευσε όλους αυτούς και ήρθαν στην επιφάνεια.

Τι κάνουµε τώρα µε το άρθρο 20; Βάζουµε και τους φαρµακο-
ποιούς και τους φυσιοθεραπευτές σ’ αυτούς που έχουν υποχρέ-
ωση να καταγγείλουν τα περιστατικά και τους προστατεύουµε. 

Ας έρθω τώρα εκεί που δώσατε τη µεγάλη µάχη και είπατε κα-
ταπληκτικά πράγµατα. Ποια είναι αυτή; Είπατε: Από πού ως πού
τα θύµατα ή οι συγγενείς των θυµάτων, εφόσον τα θύµατα δεν
ζουν, να έχουν τη δυνατότητα να απευθυνθούν µε υπόµνηµα στο
δικαστικό συµβούλιο το οποίο θα κρίνει µια αίτηση προσωρινής
αποφυλάκισης ή αποφυλάκισης µε όρους κάποιου που έχει κα-
ταδικαστεί γι’ αυτά τα αδικήµατα; Τι αναλύσεις µας κάνατε; Ότι
αυτό προσβάλλει το ποινικό µας σύστηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο ακόµα, γιατί η Κυβέρ-
νηση τελικά βρίσκεται σε µειονεκτική θέση, σε σχέση τουλάχι-
στον µε τους Αρχηγούς. Έχω δει πόσο µίλησε ο καθένας.
Πιστέψτε µε, δεν θα αργήσω, δύο άρθρα είναι ακόµη.

Φέρνουµε, λοιπόν, αυτήν τη διάταξη σε εκτέλεση και συµµόρ-
φωση µε τις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπί-
νων Δικαιωµάτων, όπως σας τις καταθέσαµε. Και ακούσαµε το
εξής: «Το δικαιικό µας σύστηµα δεν είναι διαµορφωµένο σ’ αυτήν
τη βάση τόσα χρόνια και αυτό συνιστά τοµή». Αυτή είναι η φράση
που χρησιµοποίησε ο κ. Ξανθόπουλος.

Όντως είναι τοµή, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, διότι οι ποινι-
κές νοµοθεσίες των κρατών-µελών του Συµβουλίου της Ευρώπης
που είναι σαράντα έξι έχουν διαµορφωθεί επί πάρα πολλές δε-
καετίες µε βάση τις αποφάσεις που βγάζει αυτό το δικαστήριο.
Τα ποινικά συστήµατα δεν είναι σταθερά, διαµορφώνονται και
διαπλάθονται ανάλογα µε τις κοινωνικές ανάγκες όπως αυτές
εξελίσσονται και βεβαίως όπως αυτές τις διαπλάθει το Ευρω-
παϊκό Δικαστήριο των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. 

Και για να σας δείξω πόσο υποκριτές είστε εσείς που µιλάτε
για γυναικοκτονίες εδώ µέσα θέλω να σας πω το εξής. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν ντρέπεστε λίγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, σας
παρακαλώ!

Τι είναι αυτά που λέτε; Μπορείτε να µη διακόπτετε; Δεν θα του
πείτε εσείς τι θα λέει. Σας παρακαλώ!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Εάν έχουµε
µια δολοφονία γυναίκας και έχει καταδικαστεί ο δολοφόνος –γυ-
ναικοκτονία- εσείς που χύνετε τα κροκοδείλια δάκρυα λέτε ότι οι
συγγενείς της δολοφονηµένης γυναίκας δεν έχουν δικαίωµα να
πουν την άποψή τους γραπτά στο δικαστικό συµβούλιο που θα
εξετάσει την αίτηση προσωρινής αποφυλάκισης του δολοφόνου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ποιος σας τα είπε αυτά; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Εσείς τα
λέτε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μόνοι σας τα λέτε. Είστε ψεύτης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, σας
παρακαλώ. Τι κάνετε; Καθυστερείτε συνεχώς τη διαδικασία. Δεν
το καταλαβαίνετε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Άρα, έχετε
δηλώσει ότι δεν ψηφίζετε το άρθρο 24 το οποίο δίνει, µεταξύ των
άλλων, τα δικαιώµατα στους συγγενείς των δολοφονηµένων γυ-
ναικών να εµφανιστούν µε υπόµνηµα στο δικαστικό συµβούλιο
και να πουν την άποψή τους για τον δολοφόνο που ζητάει την
πρόωρη αποφυλάκισή του. Το αρνείστε αυτό. Δεν ψηφίζετε το
άρθρο 24. 

Λοιπόν, σας ενόχλησε και το άρθρο για την παρεµπόδιση της
δικαιοσύνης. Κάτι µας είπαν εδώ, ακούσαµε διάφορα. Θέλετε,
δηλαδή, να υπάρχουν τρόποι να παρεµποδίζεται η δικαιοσύνη για
να µην µπορέσει να καταλήγει σε αποτελέσµατα. Εµείς, όµως,
αυτούς που παρεµποδίζουν την λειτουργία της δικαιοσύνης, προ-
βλέπουµε να τιµωρούνται. 

Ακούσαµε, επίσης, και για τους γονείς οι οποίοι απειλούνται µε
ποινές. Λοιπόν, οι γονείς οι οποίοι παραµελούν συστηµατικά τα
παιδιά τους, είναι πρώτα απ’ όλα επικίνδυνοι για τα παιδιά τους.
Για τα ίδια τα παιδιά τους είναι επικίνδυνοι, όταν παραµελούν τη
φροντίδα γι’ αυτά και τα παιδιά παίρνουν τον στραβό δρόµο και
τελικά µπορούν να γίνουν εγκληµατίες. Αυτό που τους λέµε εδώ,
προειδοποιητικά, είναι ότι αν φέρεις παιδιά στον κόσµο οφείλεις
να ασκείς τα γονεϊκά σου καθήκοντα, να προσέχεις τα παιδιά
σου. Κανένα δικαστήριο δεν θα καταδικάσει έναν γονιό ο οποίος
κάποια στιγµή του ξέφυγε το παιδί. Θα καταδικάσει εκείνον που
συστηµατικά αµελεί να ασκήσει τα γονεϊκά του καθήκοντα. 

Επίσης, ακούσαµε κάτι ωραίες νοµικές αντιλήψεις για την υπο-
τροπή, η οποία ρυθµίζεται εδώ µε συγκεκριµένο άρθρο. Δείτε
λίγο. Εγκληµατεί κάποιος, πηγαίνει στον ανακριτή, του βάζει πε-
ριοριστικούς όρους, ας πούµε να πληρώσει εγγύηση, να µη βγει
από τη χώρα και να εµφανίζεται στο αστυνοµικό τµήµα. Αυτός
αυτούς τους όρους τους τηρεί, αλλά εγκληµατεί ξανά. Τον ξανα-
πιάνουν. Του ξαναβάζουν όρους. Ξανά αυτός τηρεί τους όρους
αλλά ξανακλέβει, ξαναληστεύει. Λοιπόν, ξέρετε πόσες τέτοιες πε-
ριπτώσεις έχουµε τώρα; Είναι κάποιος που είναι έξω µε δεκα-
τρείς υποθέσεις.
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Τι λέµε τώρα; Ότι εάν σου έχουν επιβληθεί περιοριστικοί όροι,
που σηµαίνει ότι κατηγορείσαι για κακούργηµα και διαπράξεις
άλλο κακούργηµα, συµπληρώνουµε -οι παρατηρήσεις που έγιναν
από κάποιους ήταν σωστές- και λέµε ότι εάν και στη νέα διά-
πραξη του κακουργήµατος ο ανακριτής και ο εισαγγελέας επι-
βάλλουν περιοριστικούς όρους και δεύτερη φορά, τότε
ανακαλούνται οι όροι της προηγούµενης και πας µέσα. Λοιπόν,
δεν θα είσαι έξω εσύ και θα συνεχίσεις να ληστεύεις, χωρίς να
συµβαίνει τίποτα. Γι’ αυτό αντιδράτε. Ούτε την υποτροπή θέλετε. 

Και να έρθω και σε αυτό το περίφηµο άρθρο 41. Είπαµε χθες
-διότι αυτό ήταν εφεύρεση χθεσινή- ότι το 41 κάτι υποκρύπτει.
Και φυσικά το τελευταίο καταφύγιο όταν δεν έχετε πραγµατικά
να πείτε κάτι για όλα αυτά τα οποία απασχολούν την ελληνική
κοινωνία, ήταν ότι έπρεπε να βρείτε έναν τρόπο να υπεκφύγετε
και τα Τέµπη προσφέρονται. Δηλαδή, τι προσφέρεται; Προσφέ-
ρεται η εκµετάλλευση του πόνου των συγγενών. Και αυτό γίνεται
συστηµατικά, η εκµετάλλευση µιας ανθρώπινης τραγωδίας. 

Και ανακαλύφθηκε εδώ ότι στο πλαίσιο όλου αυτού του κεφα-
λαίου -γιατί δεν είναι ένα άρθρο αυτό, µόνο του, χώρια, ξέ-
µπαρκο- είναι ένα άρθρο µέσα σε όλα εκείνα του κεφαλαίου που
αναδιοργανώνουν την ιατροδικαστική υπηρεσία της χώρας, την
εκσυγχρονίζουν. Ένα από αυτά τα άρθρα είναι. Και τι λέµε εκεί;
Λέµε ότι µπορεί να γίνει επαναξιολόγηση της συνταχθείσας ια-
τροδικαστικής έκθεσης από µια τριµελή επιτροπή ιατροδικαστών.

Έγινε µία παρατήρηση ότι αυτό, ξέρετε, µπορεί να οδηγήσει
σε αυτόνοµες πρωτοβουλίες, παρ’ ότι όσοι ξέρουν στοιχειώδη
νοµικά γνωρίζουν ότι αυτό δεν µπορεί να γίνει. Γιατί δεν µπορεί
να γίνει; Διότι δεν υπάρχει δυνατότητα να ασκηθεί ανακριτική
πράξη που να έχει οποιαδήποτε επίπτωση σε ανακριτική διαδικα-
σία χωρίς την εντολή αρµόδιου δικαστικού οργάνου. Δεν µπορεί
να γίνει. 

Λοιπόν, τι είναι αυτό τώρα; Γι’ αυτό σας άφησα να πείτε πολλά
και να εκτεθείτε. Ξέρετε τι είναι αυτό; Αυτό είναι η επιτροπή της
προστασίας των φτωχών θυµάτων. Τι είναι αυτό; Τι είναι, λοιπόν,
τα φτωχά θύµατα; Έπρεπε να δείτε µία καταγγελία σήµερα στις
τηλεοράσεις. Ακούστε λίγο. Έχει γίνει µία δολοφονία ή οτιδήποτε
άλλο και ο εισαγγελέας έχει διατάξει νεκροψία. Οι συγγενείς του
θύµατος την αµφισβητούν. Έχουν δικαίωµα να την αµφισβητή-
σουν. Έχουµε τελευταία πάρα πολλά τέτοια. Δεν έχουµε; Ερώ-
τηση: Εάν οι συγγενείς αυτού του θύµατος είναι φτωχοί και δεν
έχουν τα 10.000 να δώσουν για να προσλάβουν ιδιωτικό σύµ-
βουλο ιατροδικαστή, τι κάνουν;

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Θα πάνε στον εισαγγελέα που δεν
εµπιστεύεστε, όµως.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ακούστε να
δείτε τώρα. Αυτή, λοιπόν, η τριµελής επιτροπή είναι για εκείνα τα
φτωχά θύµατα που αµφισβητούν την έκθεση ενός ιατροδικαστή
και µπορούν να προσφύγουν δωρεάν στην τριµελή επιτροπή των
ιατροδικαστών. Λοιπόν, αυτό σας διέφυγε. Τώρα πώς διατυπώ-
σαµε τη διάταξη; Θα το ακούσουµε και σε λίγο. 

Λοιπόν, λέµε τώρα αυτεπαγγέλτως µε επιµέλεια των ιατροδι-
καστών υπηρεσιών, όπως τη διατυπώσαµε µε αυτό που καταθέ-
σαµε, και έγκριση της αρµόδιας εισαγγελικής ή δικαστικής αρχής
ή έπειτα από παραγγελία των ανωτέρω. Τι σηµαίνει τώρα µε απλά
λόγια εδώ; Σηµαίνει ότι κανένα τριµελές ιατροδικαστικό συµβού-
λιο δεν µπορεί να επιληφθεί για να επαναξιολογήσει καµµία ια-
τροδικαστική έκθεση εάν δεν έχει παραγγελία από εισαγγελέα ή
ανακριτή. Λοιπόν, τι έχετε να πείτε τώρα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, αν θέ-
λετε, ολοκληρώστε σας παρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Δεν λέει αυτό η νοµοτεχνική.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας τη διά-

βασα κατά λέξη. Η νοµοτεχνική λέει «µε επιµέλεια των ιατροδι-
καστικών υπηρεσιών και έγκριση της αρµόδιας εισαγγελικής ή
δικαστικής αρχής ή έπειτα από παραγγελία των ανωτέρω». Τι θέ-
λετε άλλο;

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Τι έγκριση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι,

µπορείτε να τον αφήσετε να ολοκληρώσει; Δεν γίνεται να διακό-

πτουµε τον κάθε οµιλητή. Εσάς σας διακόπτει κανείς; Κυρία Λια-
κούλη, πρέπει να ολοκληρωθεί η διαδικασία. Σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Αυτό, λοι-
πόν, µε απλά λόγια λέει ότι καµµία επαναξιολόγηση από την τρι-
µελή ιατροδικαστική επιτροπή δεν µπορεί να γίνει εάν δεν
συµφωνεί ο ανακριτής και ο εισαγγελέας. Τελεία και παύλα. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Το αυτεπαγγέλτως το βγάλατε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θέλετε να

το βγάλετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Λιακούλη, τι θα

γίνει τώρα; Δεν γίνεται να διακόπτουµε τον κάθε οµιλητή να κά-
νουµε ερωτήσεις. Εάν θέλετε µετά θα πάρει ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος τον λόγο να ρωτήσει. Αυτό το δικαίωµα δεν το
έχετε και το ξέρετε.

Κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ να ολοκληρώσετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Είτε είναι

αυτεπαγγέλτως είτε όχι όποια δυνατότητα επαναξιολόγησης ια-
τροδικαστικής έκθεσης δεν γίνεται εάν δεν συµφωνεί ο εισαγγε-
λέας και ο ανακριτής, είτε είναι αυτεπάγγελτα είτε είναι από µόνο
του είτε είναι ό,τι θέλετε. 

Είπα και πριν -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- αυτό που ίσως δεν
θέλετε να καταλάβετε, παρ’ ότι εµφανίζεστε υπερασπιστές -επα-
ναλαµβάνω- των ανθρωπίνων και ατοµικών δικαιωµάτων, είναι το
εξής, ότι τα εγκλήµατα ενδοοικογενειακής βίας είναι τελείως ξε-
χωριστά από οποιοδήποτε άλλο έγκληµα. Γιατί; Γιατί αυτά γίνο-
νται µεταξύ ανθρώπων που συνοικούν, που βρίσκονται στον ίδιο
χώρο και είναι µαζί ενδεχοµένως και χρόνια. Και εκεί θέλει µία
πολύ µεγάλη προστασία, ιδιαίτερα προληπτική προστασία, δη-
λαδή προστασία αποτροπής και όλα τα άλλα τα οποία κάνουµε
εδώ και ήδη έχουµε κάνει για να µπορέσεις να το προλάβεις. Δεν
είναι το έγκληµα όπου κάποιος έρχεται και σε πυροβολεί, δεν
είναι κάποιος που έρχεται και σε κλέβει, δεν είναι κάποιος που
σε ληστεύει, δεν είναι κάποιος που σε χτυπάει, δεν είναι ένας τρί-
τος. Είναι µεταξύ ανθρώπων που ζουν µαζί. Αυτή, λοιπόν, και
µόνο η πραγµατικότητα επιβάλλει µία ιδιαίτερη προσοχή.

Είχα την ευκαιρία να πάρω τα άρθρα ένα προς ένα για να ακού-
σει ο κόσµος τι δεν ψηφίζετε κάτω από υπεκφυγές. Και επανα-
λαµβάνω: Όσο και να προσπαθείτε να εκµεταλλευτείτε µια
ανθρώπινη τραγωδία, θα καταλήξετε και το Υπουργείο Γεωργίας
να φέρνει νοµοσχέδιο εδώ για πορτοκάλια, εσείς να λέτε ότι τα
τελάρα µπορεί να είναι ύποπτα γιατί κάτι έχει συµβεί. Λοιπόν, δεν
πάει έτσι. 

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ντροπή σας! Ντροπή!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Δεν πάει

έτσι!
Εάν δεν έχετε επιχειρήµατα να µιλήσετε γι’ αυτό το νοµοσχέ-

διο, για τα συγκεκριµένα άρθρα που σας διάβασα ένα προς ένα,
τα οποία τα καταψηφίζετε απευθυνόµενοι στον ελληνικό λαό,
τότε προφανώς θα υπεκφεύγετε και θα αναζητάτε προστασία πο-
λιτική κάτω από µία ανθρώπινη τραγωδία. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό, τον κ. Φλωρίδη. 

Τον λόγο έχει πρώτα η κ. Δάγκα για να καταθέσει µια ονοµα-
στική ψηφοφορία εκ µέρους του ΚΚΕ και µετά ο κ. Γιαννούλης. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Τον σχολιασµό όσων απαράδε-
κτων ανέφερε ο Υπουργός σε σχέση µε το νοµοσχέδιο που περι-
λαµβάνει ενενήντα δύο άρθρα, θα το κάνουµε στην παρέµβασή
µας. 

Τώρα θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα του ΚΚΕ καταθέτει αίτηση για ονοµαστική ψηφοφο-
ρία επί της αρχής και επί του άρθρου 41 του νοµοσχεδίου. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παρασκευή (Βιβή) Δάγκα κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα αίτηση ονοµαστι-
κής ψηφοφορίας, η οποία έχει ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τον λόγο έχει ο κ.
Γιαννούλης για µία παρέµβαση και µετά κ. ο Μάντζος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, απευθύνοµαι σε σας γιατί τα όσα προσβλητικά

έχουν διατυπωθεί από τον Υπουργό Δικαιοσύνης σε σχέση µε την
γκεµπελική διάσταση της Αντιπολίτευσης, σε σχέση µε τη µοµφή
κατά των δικαστών και της δικαιοσύνης, τα όσα χυδαία έχουν δια-
τυπωθεί υπό µορφή αλαζονικής αντίδρασης και ενοχικής αντί-
δρασης, µε υποχρεώνουν να απευθυνθώ µέσω του Προεδρείου
στην Κυβέρνηση. 

Λυπάµαι και ντρέποµαι! Λυπάµαι και ντρέποµαι γιατί θα ανα-
γκαστώ να ξεκινήσω µε το επιµύθιο συµπέρασµα που λέει: «Το
σχέδιο νόµου που εξήγγειλε ο Υπουργός Δικαιοσύνης αποτελεί
επικίνδυνη νοµοθετική οπισθοδρόµηση, θέτει την Ελλάδα σε έναν
δρόµο µοναχικό και δύσβατο, µακριά από την παρακαταθήκη του
Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου».
Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων. 

Θέλω να θυµίσω, επίσης, µια λεπτοµέρεια γιατί παίζουµε µε τις
ερµηνείες, ότι η προσωρινή κράτηση για πληµµελήµατα καταρ-
γήθηκε από την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ µε Πρωθυπουργό, αν δεν
κάνω λάθος, τον Κώστα Σηµίτη και τον κ. Φλωρίδη -που σήµερα
δίνει εξετάσεις µάλλον σε µία ακροδεξιά ρητορεία- στέλεχος
εκείνης της περιόδου. 

Λυπάµαι και ντρέποµαι, γιατί η στάση του Υπουργού Δικαιοσύ-
νης αυτής της χώρας αποτελεί στίγµα για το κράτος δικαίου, τη
δηµοκρατία και τον κοινοβουλευτισµό. Εγκαλεί την Αντιπολίτευση
µε απέραντο πολιτικό θράσος ότι δεν ψηφίζει. 

Θέλω να του θυµίσω τι περιλαµβάνει η ενσωµάτωση της κοι-
νοτικής Οδηγίας. Και αυτό το λένε οι άνθρωποι που ζουν τον
πόνο, που δεν το περιγράφουν εξ αποστάσεως, που η φωτιά καίει
εκεί που πέφτει και όχι σε όσους χτίζουν πολιτικές καριέρες µε
πολιτικάντικο και ποινικό λαϊκισµό, κατηγορώντας την Αντιπολί-
τευση και µένοντας τραγικά µόνοι σε αυτή την Αίθουσα. Θέλω να
του θυµίσω ότι το Κέντρο για την Ισότητα και τα Έµφυλα Δικαιώ-
µατα εγκαλεί την Κυβέρνηση για άρθρα που δεν ενσωµατώνει
γιατί φοβάται µήπως η εγχώρια τραµπική αντίληψη τούς θέσει
εκτός πολιτικού νυµφώνος. Αυτό συζητάµε: Πώς η Νέα Δηµοκρα-
τία θα καλύψει το κενό προς την ακροδεξιά! 

Εγκαλείται η Κυβέρνηση -και κλείνω µε αυτό- ότι ενσωµατώνει
αυτό που βολεύει τη ρητορεία του «απολύτως τίποτε», που θέτει
εν αµφιβόλω το κράτος δικαίου, τη δικαιοσύνη και την ευνοµού-
µενη πολιτεία και δεν λαµβάνει µέτρα και πρόληψη γι’ αυτό που
µπορεί να δώσει λύση στο πρόβληµα: την πρόληψη, την προστα-
σία, την παιδεία, την κουλτούρα, τον πολιτισµό, την ιστορία, πρά-
γµατα στα οποία έχετε προκλητική δυσανεξία. 

Ελπίζω να µην είστε Υπουργός σε κάποια επόµενη κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας. Ελπίζω να µην είστε Υπουργός σε κάποια
επόµενη κυβέρνηση συνεργασίας της Νέας Δηµοκρατίας µε τους
Σπαρτιάτες. Δεν µε ενδιαφέρει! Αυτό που µε ενδιαφέρει είναι ότι
δεν έχετε ενσωµατώσει πολύ συγκεκριµένα άρθρα της κοινοτικής
Οδηγίας που είναι στην εντελώς αντίθετη κατεύθυνση από αυτή
που µας οδηγείτε τώρα. Οδηγείτε τη χώρα πίσω µε µία µεσαι-
ωνική αντίληψη που το µόνο που πετυχαίνει είναι να µας εκθέτει
και εντός της χώρας και διεθνώς. 

Λυπάµαι, κύριε Φλωρίδη, που το λέω, αλλά αποδεικνύεστε ολί-
γιστος, πολύ λίγος γι’ αυτή την Αίθουσα, αυτό το πολίτευµα και
αυτόν τον τόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Γιαννούλη. 

Κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ακούσαµε πάρα πολλά από τον κύριο Υπουργό. Κατ’ αρχάς,

να πω ότι καµµία υπεκφυγή δεν υπήρξε, τουλάχιστον όσο µπό-
ρεσα να παρακολουθήσω, από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
και δη από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, όσον αφορά στο πάρα
πολύ σοβαρό νοµοσχέδιο το οποίο συζητούµε σήµερα. 

Καµµία υπεκφυγή, µε καµµία διάταξη εντός κι εκτός του σχε-
δίου νόµου δεν υπήρξε, κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά στο ζήτηµα
για παράδειγµα του άρθρου 41, µιας διάταξης για την οποία εκ-
θέσαµε την Κυβέρνηση και ζητήσαµε εγκαίρως να αποσυρθεί η
διάταξη ή να τροποποιηθεί µε τέτοιο τρόπο, ώστε να διασφαλί-

ζονται τα δικαιώµατα των πολιτών µε πρόσβαση στον αρµόδιο ει-
σαγγελέα. Τίποτα από τα δύο δεν κάνατε! 

Και σε κάθε περίπτωση, δεν µπορεί να έρχεται να απειλεί, να
µιλά και να καταλογίζει στην Αντιπολίτευση -και µάλιστα στο
ΠΑΣΟΚ - εργαλειοποίηση µιας τραγωδίας, ενός εγκλήµατος, o
Υπουργός εκείνος ο οποίος σε κάθε περίπτωση εργαλειοποιεί το
θυµικό ενός λαού και το κοινό περί δικαίου αίσθηµα έτσι όπως
το ερµηνεύει εκείνος και η Κυβέρνησή του σε ένα κρίσιµο πεδίο
κοινωνικά φορτισµένο, µια κοινωνική παθογένεια όπως η ενδοοι-
κογενειακή βία. 

Ακούσαµε πάρα πολλά και µας είπε ο Υπουργός ότι δεν
άκουσε και τίποτα για το σχέδιο νόµου. Μα, είναι δυνατόν; Στις
συνεδριάσεις της επιτροπής και σήµερα στην Ολοµέλεια ακού-
στηκαν τόσα επιχειρήµατα από το ΠΑΣΟΚ και από άλλα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης και για τη διαδικασία και για την ουσία. Η δια-
δικασία κατ’ αρχάς είναι ουσία, διότι εδώ δεν είναι µόνο ότι δεν
τηρείται ο Κανονισµός της Βουλής και το Σύνταγµα όσον αφορά
στην νοµοθέτηση, είναι η ίδια η µέθοδος και το σκεπτικό της νο-
µοθέτησης.

Εδώ υπάρχει κάτι βαθύτερο, µία βαθύτερη παθογένεια, κύριε
Πρόεδρε. Εδώ υπάρχει µια Κυβέρνηση η οποία βλέπει τους πο-
λίτες όχι ως πολίτες αλλά ως τηλεθεατές, ωσάν η ενδοοικογενει-
ακή βία να µην είναι µια πραγµατική παθογένεια αλλά να είναι
σειρά στο Netflix. Ακούµε στις ειδήσεις για ένα έγκληµα, έρχεται
ο Υπουργός σε τηλεοπτική εκποµπή και λέει: «Θα πάρω µέτρα»
κι έρχεται και παίρνει µέτρα αποσπασµατικά για πολλοστή φορά,
χωρίς να αναλύει ούτε τις αιτίες ούτε να αξιολογεί τα προηγού-
µενα µέτρα γιατί απέτυχαν ούτε να συζητά για το panic button
και αν λειτουργεί, για την Αστυνοµία αν έχει εκπαιδευτεί, αν
υπάρχουν δοµές υποστήριξης των θυµάτων, όχι των θυµάτων τε-
λικά του φόνου αλλά των θυµάτων της καθηµερινής βίας µέσα
στο σπίτι και στην οικογένεια. Δεν τα συζητάµε αυτά.

Και µας λέει για µία Οδηγία. Μα, φέρτε τη να την ψηφίσουµε!
Εµείς σας ζητούµε να ενσωµατώσουµε στο σύνολό της την Οδη-
γία, όχι όπως τη θέλετε εσείς, εκεί που σας βολεύει και πιστεύετε
ότι «κουµπώνει» στο κυβερνητικό αφήγηµα το νεοσυντηρητικό,
το οποίο έχετε επιλέξει τις τελευταίες εβδοµάδες, ιδίως µετά τις
αµερικανικές εκλογές. Φέρτε τις διατάξεις που µιλούν για την
προστασία των θυµάτων, για την πρόληψη, τις διατάξεις τις λι-
γότερο δηµοφιλείς στο δικό σας εκλογικό ακροατήριο. Αλλά δεν
το κάνετε!

Γιατί δεν το κάνει η Κυβέρνηση; Διότι είναι µια Κυβέρνηση, η
οποία έχει διακριθεί σε µία έννοια τοξική και επικίνδυνη, που είναι
ο νοµικός λαϊκισµός και δη ποινικός λαϊκισµός. Είναι µια εξαιρε-
τικά επικίνδυνη και τοξική έννοια για την κοινωνία µας.

Τί λέει η Κυβέρνηση; Έρχεται εδώ στη Βουλή και λέει: «Εγώ
έχω τη µοναδική αλήθεια και είµαι ο µόνος ο οποίος µπορώ να
χτυπήσω το έγκληµα. Όσοι δεν συµφωνείτε µε αυτήν την αλή-
θεια, είστε επικίνδυνοι εχθροί του λαού και υπερασπίζεστε τους
εγκληµατίες, τους βιαστές, τους κακοποιητές». Και το λέει σε
εκλεγµένους εκπροσώπους του λαού. Το λέει στη Βουλή των Ελ-
λήνων. Το λέει η εκτελεστική εξουσία, στη νοµοθετική εξουσία.
Η εκτελεστική βαφτίζει τη νοµοθετική «υπερασπιστή του εγκλή-
µατος». 

Αυτός είναι ο ορισµός του ποινικού λαϊκισµού, κύριε Πρόεδρε,
και δεν µπορεί να ακούγεται κάτι τέτοιο στη χώρα µας, µετά από
τόσες δεκαετίες κοινωνικών και νοµικών µεταρρυθµίσεων. 

Όσο, λοιπόν, αυτό το ύφος της αλαζονείας και του λαϊκισµού
σάς χαρακτηρίζει, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, εµείς θα
µπορούµε µε θάρρος να σας εκθέτουµε στην κοινωνία και να
λέµε ότι ναι, όσο η Νέα Δηµοκρατία καταφεύγει στη δική της
µετά-αλήθεια, ευτυχώς θα υπάρχει και η αλήθεια της δηµοκρα-
τίας και του κράτους δικαίου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον κ.
Μάντζο.

Τον λόγο έχει η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας για την
παρέµβαση που ζήτησε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ, κύριε ναύαρχε.
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ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όταν τελειώσετε, κύριοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ξεκινήστε, κυρία Πρό-
εδρε, να τελειώνει η διαδικασία.

Έχουµε αργήσει ήδη πολύ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Το γνωρίζω και είχαµε πει ότι στις 18:00’ θα γινόταν η
διαδικασία της ένστασης αντισυνταγµατικότητας. Καταλαβαίνω
θα γίνει λίγο πιο µετά. 

Θα απαντήσω στον κύριο Υπουργό, αφού µου µηδενίσετε τον
χρόνο.

Κύριε Φλωρίδη, έχετε ξεπεράσει κάθε όριο θράσους και ανη-
θικότητας. Έρχεστε στην Ολοµέλεια της Βουλής αδιάβαστος ως
προς τα άρθρα του νοµοσχεδίου σας το οποίο επιχειρήσατε να
διατρέξετε και δεν ξέρετε και τι λέει το κάθε άρθρο. Μόνο «µπλα,
µπλα, µπλα» δεν µας είπατε. Είπατε «και λοιπά και λοιπά και
λοιπά». Δεν έχετε καµµία διάθεση να πάρετε ουσιαστικά µέτρα
κατά της έµφυλης βίας αλλιώς θα το είχατε κάνει από πέρυσι τον
Φλεβάρη που σας παρακαλούσαν οι οργανώσεις που υποστηρί-
ζουν και υπερασπίζονται τα δικαιώµατα των γυναικών και αγωνί-
ζονται για την πάταξη της έµφυλης βίας, την οποία εσείς προ-
φανέστατα δεν θεωρείτε πρόβληµα. 

Το κόµµα στο οποίο σήµερα βρίσκεστε και το οποίο υπερασπί-
ζεστε εµπλέκεται στην υπόθεση Μίχου. Μιλώ για τον παιδοβιαστή
της δωδεκάχρονης. Το κόµµα στο οποίο βρίσκεστε και υπερα-
σπίζεστε, εµπλέκεται στην υπόθεση Γεωργιάδη, στελέχους σας
καταδικασµένου….

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, θα αρ-
χίσουµε πάλι τα ίδια; Ό,τι θέλει θα πει.

Σας παρακαλώ!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, µην τους αφήνετε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-

τίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν γίνεται έτσι η δια-

δικασία. Σας παρακαλώ!
Θα λογοκρίνω τι λέει;
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-

τίας)
Τι θέλετε, κύριε συνάδελφε;
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Να την επαναφέρετε στην τάξη! Τι

είναι αυτά που λέει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα πει αυτά που νο-

µίζει. Δεν λογοκρίνω κανέναν. Δεν είναι δουλειά µου να λογο-
κρίνω κανέναν εδώ, σας παρακαλώ!

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Είναι σοβαρά πράγµατα αυτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σοβαρά είναι, βέβαια.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είναι ο κ. Λαζαρίδης που µου έλεγε ότι δεν έχω παιδιά… 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: …σε βάρος της γενετήσιας αξιο-

πρέπειας παιδιών; Σοβαρά το λέτε, κυρία Πρόεδρε; Δεν ντρέπε-
στε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, τι
διαδικασία είναι αυτή;

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

Αυτό δεν είναι σωστό. Δεν νοµίζετε; Δεν νοµίζετε ότι δεν πρέ-
πει να γίνεται το ίδιο; Σας παρακαλώ.

Συνεχίστε, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα ήθελα, παρακαλώ, να επαναφέρετε τον χρόνο και
συνεχίζω αµέσως.

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

Ναι, ναι, µε µπούλινγκ θα σταµατήσετε τους πολιτικούς σας
αντιπάλους!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι,
δεν θα τελειώσουµε έτσι ποτέ. Δεν το καταλαβαίνετε;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): ..µε µπούλινγκ και προπηλακισµούς, οι µάτσο Βουλευ-
τές!

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

Δείτε εδώ.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Η πορφυρογέννητη µιλάει.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εσείς, κύριε Λαζαρίδη, που µου λέγατε ότι δεν έχω παι-
διά και γι’ αυτόν τον λόγο δεν µπορώ να µιλώ για τα Τέµπη. Εσείς! 

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ ανακαλέστε τους στην τάξη, αν
µπορεί αυτό να γίνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι, το
θεωρείτε σωστό αυτό που κάνετε;

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

Α, µπράβο, πολύ ωραία! Όποιος θέλει, θα µιλάει όποτε θέλει!
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-

τίας)
Σας παρακαλώ τώρα. Σταµατήστε να τελειώνουµε την διαδικα-

σία. Σας παρακαλώ. Σταµατήστε να παρεµβαίνετε! Δεν γίνεται να
διακόπτετε, δεν το καταλαβαίνετε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Όχι, σε σχέση µε βιασµούς ανηλί-
κων να το πάρετε πίσω, κυρία Πρόεδρε!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο κ. Γεωργιάδης…

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

Αφήστε το µπούλινγκ.  
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-

τίας)
Δείτε εδώ. Χτυπάνε τα χέρια τους για να µη µιλήσει ο αντίπα-

λος. Κύριε Πρόεδρε, αυτός είναι ο φασισµός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα αφήσετε την Πρό-

εδρο να ολοκληρώσει την παρέµβασή της; Κύριοι συνάδελφοι,
της Νέας Δηµοκρατίας δεν είναι στάση αυτή. Είναι ντροπή αυτό
που γίνεται. Αφήστε να ολοκληρώσει την παρέµβασή της να συ-
νεχίσει η διαδικασία.

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

Εσείς τι σηκώνετε το χέρι; Τι νοµίζετε ότι είσαστε; Ντροπή να
σηκώνετε χέρι! Σήκωσα εγώ το χέρι µου; Σας παρακαλώ! Δεν
ντρέπεστε λίγο. Μαζεύεστε όλοι και µιλάτε όλοι µαζί; Σας παρα-
καλώ, τι τρόπος είναι αυτός;

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

Σας παρακαλώ, κύριε Κυριαζίδη!
Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ συνεχίστε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να µην υπολογιστεί όλος
αυτός ο χρόνος που καταναλώθηκε µε αυτόν τον τρόπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όσο µπορείτε πιο
γρήγορα να συνεχιστεί η διαδικασία, σας παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, κύριε Πρόεδρε, εδώ υπάρχει µια συντονισµένη προ-
σπάθεια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Καταλαβαίνετε ότι πε-
ριµένει τόση ώρα ο Πρόεδρος της Νέας Αριστεράς. Πραγµατικά
µία ώρα περιµένει περίπου. Να ολοκληρώσουµε τη διαδικασία.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, αλλά µην το κάνετε αυτό, παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ναι, αλλά πρέπει κά-
ποια στιγµή να ολοκληρώσουµε τη διαδικασία.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, αλλά µην το κάνετε αυτό, παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, αλλά πρέπει κά-
ποια στιγµή να ολοκληρώσουµε. Σας παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Με τη διαφορά ότι εγώ δεν είχα ξεκινήσει να οµιλώ και
υπέστην αυτό το οποίο υπέστην. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μιλήστε τώρα και ολο-
κληρώστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ.

Η Νέα Δηµοκρατία εµπλέκεται σε πλείστες όσες περιπτώσεις
και δεν έχετε δώσει εξηγήσεις για την εµπλοκή σας και στην υπό-
θεση του κ. Γεωργιάδη, παρ’ ολίγον αντιπρόεδρου σας, που είναι
καταδικασµένος για κακοποίηση ανηλίκων, κύριοι που εξανίστα-
στε, και στην υπόθεση Μίχου και στην υπόθεση βεβαίως του
αστυνοµικού της Βουλής που τον κρατούσε ο κ. Τασούλας εδώ
εννέα µήνες αφότου έγινε η καταγγελία της συζύγου του για κα-
κοποίηση της ίδιας και των παιδιών τους. Έχετε πολύ µεγάλο
θράσος να προσπαθείτε να αποσείσετε τις ευθύνες σας

Και έχετε, κύριε Φλωρίδη, -για να επανέλθω σε εσάς, γιατί σε
εσάς απευθυνόµουν πριν παρέµβει εδώ η οµάδα των πελταστών-
πολύ µεγάλο θράσος να έρχεστε αδιάβαστος ακόµη και ως προς
τις διατάξεις του νοµοσχεδίου σας, να µας λέτε ότι ενσωµατώ-
νετε Οδηγία ενώ φέρνετε λίγα µόνο άρθρα της Οδηγίας και λέτε
ότι τα υπόλοιπα θα τα φέρει άλλο Υπουργείο µε άλλο νοµοσχέ-
διο, να αρνείστε πεισµατικά και µε οίηση, µε αλαζονεία να ποινι-
κοποιήσετε τη γυναικοκτονία ως αυτοτελές κακούργηµα και να
προσπαθείτε να στιγµατίσετε την Αντιπολίτευση ότι όταν υπερα-
σπίζεται τις αρχές του κράτους δικαίου και τα θύµατα υπερασπί-
ζεται δήθεν εγκληµατίες.

Οι µεγαλύτεροι εγκληµατίες σε αυτήν εδώ τη χώρα είστε εσείς,
η Κυβέρνησή σας, ο κ. Μητσοτάκης, ο κ. Καραµανλής και όλοι
όσοι εµπλέκεστε στο έγκληµα των Τεµπών και στη συγκάλυψή
του. Εσείς πρέπει να µπείτε στη φυλακή και εσείς µπλοκάρετε
την απονοµή της δικαιοσύνης, όπως σας κατήγγειλε η ίδια η Ευ-
ρωπαία Εισαγγελέας. 

Θέλει πολύ µεγάλο θράσος όταν έχω καταθέσει τριάντα τέσ-
σερις επίκαιρες ερωτήσεις στον κ. Μητσοτάκη για την ποινικο-
ποίηση της γυναικοκτονίας και δεν έρχεται, µία σε εσάς και δεν
ήρθατε αλλά στείλατε τον Υφυπουργό, όταν έχω καταθέσει πέντε
επίκαιρες ερωτήσεις για την θεσµοθέτηση ειδικού µηχανισµού
καταγραφής των γυναικοκτονιών και πάλι δεν ήρθατε και στεί-
λατε τον Υφυπουργό και ο Πρωθυπουργός επίσης δεν έρχεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ολοκληρώνω.
Θέλει πάρα πολύ µεγάλο θράσος να προσπαθείτε να αντιστρέ-

ψετε την πραγµατικότητα και να αντιµεταθέσετε τις κακουργη-
µατικές δικές σας ευθύνες.

Για τα υπόλοιπα θα τα πούµε και στην ένσταση αντισυνταγµα-
τικότητας και στην κυρίως οµιλία µου, κύριε Φλωρίδη, στην οποία
θα αναφερθώ εγώ ένα-ένα στα άρθρα που εσείς δεν ξέρατε ούτε
να τα αναφέρετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας. 

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, έχετε τον

λόγο.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Πολλά ακούστηκαν και σε ένα κλίµα από

το πρωί δυναµιτισµένο, σε ένα νοµοσχέδιο που πραγµατικά θα
περιµέναµε να υπάρχει συναίνεση, γιατί έχει βαθύ κοινωνικό απο-
τύπωµα, αφορά όλη την κοινωνία και είναι ένα νοµοσχέδιο που
έχει ένα κοινωνικό πρόσηµο. Και εδώ ήρθαµε όχι για να ακούµε
αντεγκλήσεις αλλά να ενώσουµε δυνάµεις. 

Έτσι, λοιπόν, µε βάση αυτά που ακούστηκαν, θα ήθελα να κα-
ταθέσω ρητά, απόλυτα και κατηγορηµατικά ότι ύβρεις και συκο-
φαντίες κατά της παράταξης της Νέας Δηµοκρατίας, που υπη-
ρετούµε τόσα χρόνια, δεν γίνονται αποδεκτές, τις αποκρούουµε
ρητά και απερίφραστα απ’ όπου και αν προέρχονται και αυτό ζη-
τούµε να καταγραφεί στα Πρακτικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας ευχαριστούµε

πολύ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για

ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, όχι.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Δηµήτρης Κυριαζίδης, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσει ο Πρόεδρος της Νέας Αρι-
στεράς κ. Χαρίτσης και µετά η ένσταση αντισυνταγµατικότητας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ζητώ τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος, κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κύριε Γιαννούλη,
τελείωσε η διαδικασία, σας παρακαλώ. Δεν έχουµε αρχίσει ακόµη
την ένσταση. Μετά τον κ. Κυριαζίδη θα σας δώσω για ένα λεπτό
τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µην αδικήσουµε τον
κ. Κυριαζίδη. Ένα λεπτό ζητώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Γιαννούλη, όχι,
σας παρακαλώ. Μιλήσατε προηγουµένως.

Κύριε Κυριαζίδη, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δυστυχώς, συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, συνεχίζετε να δια-

κατέχεστε από συµπλέγµατα και ιδεοληψίες του παρελθόντος.
Δεν αφήνετε να κάνουµε ένα βήµα µπροστά. Είναι πάρα πολύ λυ-
πηρό. Μας βλέπει η ελληνική κοινωνία. Συνεχίζουµε µε την ίδια
νοοτροπία και αντίληψη στο παρελθόν να κινούµαστε. Μιλάτε για
προοδευτικότητα. Για ποια προοδευτικότητα µιλάτε; Σας ζήσαµε
ενάµιση χρόνο, που σας βλέπαµε και λυπόµασταν, µεταξύ σας
να υβρίζεστε σε κάθε επίπεδο, µε κάθε περιεχόµενο.

Εν πάση περιπτώσει, ας έρθω σε ένα νοµοσχέδιο που είχα την
ψευδαίσθηση ότι θα υπήρχε µία κοινή πλεύση. Δυστυχώς, η
πλεύση πήρε τον δρόµο της κατηφόρας. Θα µπορούσε να πει κα-
νείς ότι η προσαρµοστικότητα είναι ο ακρογωνιαίος λίθος της
εξέλιξης και της επιτυχίας. Τα τελευταία χρόνια ζούµε µέσα σε
ένα ταχέως µεταβαλλόµενο και εξελισσόµενο περιβάλλον, που
φέρει αλλαγές σε κάθε επίπεδο, όπως και σε αυτό των έκνοµων
πράξεων και της εγκληµατικότητας. 

Σε πολλές περιπτώσεις το διαδίκτυο και γενικότερα οι νέες τε-
χνολογίες έχουν γίνει τα όργανα διαµέσου των οποίων ασκείται
βία ή γίνεται κάλεσµα και πρόκληση και πρόσκληση για άσκηση
ψυχολογικής ή σωµατικής βίας, ενώ όλο και συχνότερα ευάλωτες
οµάδες συµπολιτών µας πέφτουν θύµατα εγκληµατικής συµπε-
ριφοράς. Συνεπώς, η άµεση προσαρµογή στα νέα δεδοµένα απο-
τελεί τον µονόδροµο προς την αποτελεσµατικότητα. Αυτό είναι
ξεκάθαρο στο πνεύµα και το σκεπτικό πίσω από το παρόν νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης. 

Η χώρα µας πρωτοπορεί, αποτελώντας την πρώτη χώρα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης που ενσωµατώνει άµεσα τη σχετική ευρω-
παϊκή Οδηγία παρά τις αντιρρήσεις σας και τις διαφωνίες σας
στο Εθνικό Δίκαιο. Όµως, δεν στεκόµαστε απλά στην υιοθέτηση
της ευρωπαϊκής Οδηγίας στην ελληνική έννοµη τάξη, αλλά διευ-
ρύνουµε, βελτιώνουµε και επικαιροποιούµε τις υπάρχουσες δια-
τάξεις του ν.3500/2006 για την αντιµετώπιση της ενδοοικογε-
νειακής βίας. Ειδικότερα περιλαµβάνει ζητήµατα πρόληψης και
αντιµετώπισης της ενδοοικογενειακής βίας, των εγκληµάτων
κατά των γυναικών και την προστασία των παιδιών και των πιο
ευαίσθητων συµπολιτών µας που ανήκουν σε συγκεκριµένες ευά-
λωτες οµάδες. Καλύπτει επίσης και τις νέες µορφές και τα νέα
είδη εγκληµάτων στον κυβερνοχώρο. 

Το προς συζήτηση νοµοσχέδιο δεν αποτελεί µια µεµονωµένη
δράση ή µια δικαστική ρύθµιση µε σκοπό τον εντυπωσιασµό
όπως θέλετε εσείς να φέρεται. Αποτελεί αναπόσπαστο κοµµάτι
µιας καλά δοµηµένης στρατηγικής και η λογική συνέχεια µιας σει-
ράς πρωτοβουλιών και εργαλείων προστασίας ήδη διαθέσιµων
στους συµπολίτες µας, όπως το panic button και η risk tool που
ήδη λειτουργούν ως ασπίδα προστασίας για τα θύµατα βίαιων
συµπεριφορών. 

Αντίστοιχα το ζήτηµα της ενδοοικογενειακής βίας δεν είναι
απλώς ένα νοµικό ζήτηµα το οποίο αντιµετωπίζεται ως µια νοµικά
κολάσιµη πράξη. Είναι πρωτίστως ένα ζήτηµα κοινωνικής ηθικής
και πρόβληµα της διπλανής πόρτας και της καθηµερινότητας και
ως τέτοιο η Κυβέρνηση το εκλαµβάνει και επιχειρεί να το αντιµε-
τωπίσει βάσει των δεσµεύσεων που έχει αναλάβει. Εν ολίγοις, η
αντιµετώπιση της ενδοοικογενειακής βίας, της έµφυλης βίας, της
βίας κατά των γυναικών και των πιο ευαίσθητων οµάδων αποτελεί
τον καθρέφτη της εξέλιξης της κοινωνίας και του πολιτιστικού
επιπέδου ενός λαού. 

Στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου συναντάµε ρυθµίσεις για
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την ποινικοποίηση εγκληµάτων που λαµβάνουν χώρα και χώρο
στο διαδίκτυο, όπως η παρενοχλητική κυβερνοπαρακολούθηση
µέσω επίµονης παρακολούθησης κινήσεων και δραστηριοτήτων
µε στόχο την προστασία της ιδιωτικής ζωής των θυµάτων από
ψηφιακές επιθέσεις. Σε περίπτωση που η πράξη αυτή στρέφεται
σε βάρος ανηλίκου ή ανυπεράσπιστου προσώπου η ποινή αυστη-
ροποιείται και αυτό δεν το θέλετε. 

Εν συνεχεία, τροποποιείται το αδίκηµα της κυβερνοπαρενό-
χλησης µε την αποστολή πραγµατικής ή σχεδιασµένης εικόνας
ή οπτικοακουστικού υλικού που προσβάλλει τη γενετήσια αξιο-
πρέπεια του αποδέκτη και του προκαλεί φόβο, ανησυχία ή ψυχο-
λογική βλάβη. Εντάσσεται νέα πρόβλεψη για να ρυθµιστεί η
ειδική µορφή υποκίνησης αορίστου αριθµού ατόµων µέσω διαρ-
ροής πληροφοριών προσωπικού χαρακτήρα του θύµατος µε τη
χρήση νέων τεχνολογιών και επικοινωνιακών µέσων, προκειµένου
να προκαλέσει στο στοχοποιούµενο προσωπικό εξευτελισµό, σω-
µατική ή ψυχολογική βλάβη. 

Οι προαναφερθείσες ρυθµίσεις κρίνονται απαραίτητες δεδο-
µένης της αλόγιστης και απερίσκεπτης χρήσης του διαδικτύου,
όπου συχνά η ανωνυµία ενθαρρύνει την παραβατική συµπερι-
φορά. Ο σαφής, ρητός και συµπεριληπτικός ορισµός των όρων
βία κατά των γυναικών, εξ οικείων βία και του συντρόφου εξυπη-
ρετούν τη θεσµοθέτηση ενός πληρέστερου και πλέον σύγχρονου
πλαισίου πρόληψης και αντιµετώπισης της βίας που επεκτείνεται
και πέρα από τα στενά νοούµενο οικογενειακό περιβάλλον σε ευ-
ρύτερες µορφές κοινωνικής συνύπαρξης, προσφέροντας προ-
στασία σε ένα ευρύτερο κύκλο πιθανών δραστών. Συµπεριλαµ-
βάνεται, µάλιστα, η περίπτωση του αδικήµατος του καταναγκα-
στικού ελέγχου, όπου ο δράστης είναι συνήθως πρόσωπο γνω-
στό στο θύµα, το οποίο ενδέχεται να εµπιστεύεται. Αυτή η βία
µπορεί να εκδηλώνεται ανεξάρτητα από το αν ο δράστης και το
θύµα συγκατοικούν ή έχουν βιολογικούς, νοµικούς ή οικογενει-
ακούς δεσµούς. Η βία µπορεί να λάβει χώρα σε οικίες, οικιακές
µονάδες, όπως κοινόβια, ή σε φορείς κοινωνικής µέριµνας, όπως
δοµές φιλοξενίας, ιδρύµατα ανηλίκων ή ξενώνες κακοποιηµένων
γυναικών. 

Τέλος, ποινικοποιώντας την υποκίνηση σε επαιτεία, η πολιτεία
δείχνει µηδενική ανοχή στην εκµετάλλευση των αδύναµων για οι-
κονοµικό όφελος. Πλέον προβλέπονται αυστηρές ποινές για
όσους επωφελούνται από την επαιτεία µέσω κυκλωµάτων οργα-
νωµένου εγκλήµατος που δρουν συστηµατικά. Τέτοια φαινόµενα
παρατηρούνται όλο και συχνότερα ιδιαίτερα στα µεγάλα αστικά
κέντρα και είναι ακόµη πιο έντονα τις µέρες των εορτών. 

Συµπερασµατικά θεωρώ ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο η ελλη-
νική πολιτεία εξασφαλίζει και σε θεσµικό επίπεδο ότι η αξιοπρέ-
πεια και η ανθρώπινη ζωή έχουν την ίδια αξία χωρίς καµµία
διάκριση και προστατεύονται ακριβώς µε τον ίδιο τρόπο. Ύστερα
από τις παρατηρήσεις σας, αν θέλετε, και διευκρινίσεις που δό-
θηκαν και ενσωµατώθηκαν -και υπήρξαν προσθήκες νοµικές και
από πλευράς σας, από πλευράς Υπουργείου Δικαιοσύνης- θα
ήθελα να πιστεύω ότι τελικά θα ψηφίσετε το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο, που είναι θετικό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κυριαζίδη. 
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Νέας Αριστεράς, ο κ. Χαρίτσης,

και αµέσως µετά θα αρχίσουµε µε την ένσταση αντισυνταγµατι-
κότητας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω
µε τις ευρύτερες εξελίξεις στη χώρα µας και διεθνώς. Βεβαίως
το κάνω αυτό γιατί τελικά, όπως θα φανεί ελπίζω και στην πορεία
της οµιλίας µου, όλα τελικά συνδέονται, όλα τελικά είναι αλλη-
λένδετα. 

Η σηµερινή συνεδρίαση, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
γίνεται λίγο µετά την ορκωµοσία του νέου Προέδρου των Ηνω-
µένων Πολιτειών της Αµερικής και λίγες µόλις ηµέρες πριν από
την ψηφοφορία εδώ, στην Εθνική Αντιπροσωπεία, για την εκλογή
του νέου Προέδρου της Δηµοκρατίας στη χώρα µας. 

Ξεκινώντας από το πρώτο, οφείλω να πω ότι η συνθήκη η οποία
διαµορφώνεται στην άλλη πλευρά του Ατλαντικού δεν είναι πλέον
µια συνθήκη απλώς ανησυχητική. Μπαίνουµε σε µια σκοτεινή
εποχή, αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Παρακολουθήσαµε την τελετή ορκωµοσίας του νέου πλανη-
τάρχη, του Ντόναλντ Τραµπ, η οποία τα είχε όλα. Είχε µια βαθύ-
τατα διχαστική οµιλία. Είχε δισεκατοµµυριούχους που κατέχουν
τεχνολογικούς κολοσσούς να βρίσκονται στην πρώτη σειρά. Είχε
υπογραφή εκτελεστικών διαταγµάτων σε ένα κακόγουστο επικοι-
νωνιακό σόου για την αποχώρηση των ΗΠΑ από τη Συµφωνία του
Παρισιού για το κλίµα, για την αποχώρηση από τον Παγκόσµιο
Οργανισµό Υγείας, για τη νέα σκληρή µεταναστευτική πολιτική,
για την τεράστια οπισθοδρόµηση στα εµφύλια δικαιώµατα. Και
είχε, βεβαίως, και τον ναζιστικό χαιρετισµό του µεγιστάνα του
πλουσιότερου ανθρώπου στον πλανήτη και στενότερο συνερ-
γάτη του Τραµπ, του Ίλον Μασκ. Είχε όλα αυτά τα οποία πλέον
δεν µας εκπλήσσουν αλλά µας τροµάζουν και πρέπει να µας τρο-
µάζουν. 

Ξέραµε βεβαίως -και γι’ αυτό δεν µας εκπλήσσουν- τι εστί
Τραµπ. Το ξέραµε ότι είναι αρνητής της κλιµατικής αλλαγής και
ότι είναι αντιεµβολιαστής. Ξέραµε τις ρατσιστικές του απόψεις
και την αλλεργία του στους µετανάστες. Και, βεβαίως, αν κάποιοι
-και το παρατηρεί ακόµα κανείς στη δηµόσια σφαίρα- προσπα-
θούν να δικαιολογήσουν ή να υποτιµήσουν το ναζιστικό χαιρετι-
σµό του Μασκ, είτε εθελοτυφλούν είτε ακόµα χειρότερα επι-
χειρούν να τον ξεπλύνουν. Είναι γνωστή η στήριξή του µάλιστα
στο γνωστό ακροδεξιό κόµµα το οποίο επελαύνει αυτήν τη στιγµή
στη Γερµανία, στο AFD. Απλώς, φαίνεται ότι ένιωσε την ανάγκη
να εξηγήσει και σε όποιον δεν το είχε καταλάβει γιατί ακριβώς
στηρίζει την ακροδεξιά.

Τι συµβαίνει, όµως, και στην από εδώ πλευρά του Ατλαντικού
τώρα. Σε µια Ευρωπαϊκή Ένωση που βιώνει υπαρξιακή κρίση οι
φόβοι και οι ανησυχίες περιορίζονται –κακώς, πολύ κακώς- στον
οικονοµικό τοµέα και οι Ευρωπαίοι ηγέτες ελπίζουν -δεν ξέρω
πού στηρίζουν αυτές τις ελπίδες τους- ότι ο Πρόεδρος Τραµπ
δεν θα πραγµατοποιήσει τις απειλές του για την επιβολή δασµών. 

Ακούσαµε µάλιστα χθες την κ. Φον ντερ Λάιεν, την Πρόεδρο
της Κοµισιόν, από το Νταβός να προσπαθεί να διασκεδάσει τις
εντυπώσεις δηλώνοντας ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι έτοιµη να
συζητήσει και να διαπραγµατευτεί υπερασπιζόµενη -µας είπε- τις
αρχές και τα συµφέροντά τους. Δεν ξέρω πόσο έτοιµη είναι η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση να αντιµετωπίσει έναν πιθανό εµπορικό πόλεµο
των ΗΠΑ. Βλέπουµε, όµως, στο µεταξύ ήδη αυτές τις ηµέρες ένα
νέο ράλι στις τιµές του φυσικού αερίου µόνο και µόνο στο άκου-
σµα των απειλών Τραµπ για επιβολή δασµών. Αυτή είναι η κατά-
σταση.

Και τι συµβαίνει στα καθ’ ηµάς; Στα καθ’ ηµάς, η εγχώρια ακρο-
δεξιά πανηγυρίζει από το πρωί µέχρι το βράδυ. Διαγκωνισµός γί-
νεται για το ποιος θα αναλάβει την επίσηµη αντιπροσωπεία στη
χώρα µας του Ντόναλντ Τραµπ. Κι όλο αυτό µέσα σε ένα κρεσέ-
ντο χυδαιότητας, ρατσιστικού, οµοφοβικού λόγου. Ουδεµία έκ-
πληξη για την ακροδεξιά. Μάλλον, όµως, δεν πρέπει να µας
εκπλήσσει η στάση του Έλληνα Πρωθυπουργού, η αντίδραση σε
όλες αυτές τις εξελίξεις του κ. Μητσοτάκη, ο οποίος έσπευσε να
δώσει διαπιστευτήρια στον κ. Τραµπ. Ο κ. Μητσοτάκης ήταν πολύ
αποκαλυπτικός στην εκδήλωση µε τον πρώην Ιταλό Πρωθυ-
πουργό, τον κ. Λέτα. Είπε ότι δεν ανησυχεί καθόλου για την απο-
χώρηση των ΗΠΑ από τη Συµφωνία του Παρισιού για το κλίµα,
ενώ η κλιµατική κρίση,, βεβαίως είναι ήδη εδώ και στη χώρα µας
έχουµε βιώσει µε πολύ επώδυνο τρόπο τις επιπτώσεις της. Δεν
ανησυχεί καθόλου, επίσης, µας είπε για την αποχώρηση των ΗΠΑ
από τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας µε ό,τι αυτό συνεπάγεται,
µιας και οι ΗΠΑ είναι ο µεγαλύτερος χρηµατοδότης του ΠΟ, σε
περίπτωση µιας νέας κρίσης πανδηµικής. Δεν ανησυχεί καθόλου
µας είπε για τις βλέψεις του Τραµπ για τη Γροιλανδία ή για το τι
θα σηµάνει η στάση του για τον πόλεµο στην Ουκρανία. 

Αλλά προσέξτε, ο κ. Μητσοτάκης, που δεν ανησυχεί για όλα
αυτά, βλέπει ένα κάλεσµα αφύπνισης εκ µέρους του Τραµπ για
την Ευρώπη, για να αυξήσει τις αµυντικές της δαπάνες. Αυτό βλέ-
πει ο κ. Μητσοτάκης µέσα σε όλη αυτήν την ιστορία. Μας λέει ότι
ο Τραµπ έχει δίκιο όταν λέει ότι οι χώρες του ΝΑΤΟ πρέπει να
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αυξήσουν τις αµυντικές δαπάνες από το 2% και να τις εκτινάξουν
στο 5%. Και εντάξει, λέει ο κ. Μητσοτάκης, µπορεί να µη φτά-
σουµε στο 5% που λέει ο Τραµπ, αλλά θα το πλησιάσουµε. Αυτή
είναι η σπουδή του Πρωθυπουργού. Αυτό είναι το όραµά του να
αυξήσουµε τις αµυντικές δαπάνες. Για να χρησιµοποιήσω ακρι-
βώς τα λόγια του, είπε ο κ. Μητσοτάκης: «Θα πρέπει να ξοδέ-
ψουµε περισσότερα σε εθνικό επίπεδο και στη συνέχεια να δούµε
πώς θα ξοδέψουµε περισσότερα και σε ευρωπαϊκό επίπεδο».
Αυτό είπε ο κ. Μητσοτάκης ο οποίος οραµατίζεται ένα νέο Ταµείο
Ανάκαµψης. Προσέξτε, όµως, όχι ένα νέο Ταµείο Ανάκαµψης για
την αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης. Όχι ένα νέο Ταµείο Ανά-
καµψης, για να αποκαταστήσουµε τις καταστροφικές συνέπειες
του «Daniel» στη Θεσσαλία, για παράδειγµα, που ενάµιση χρόνο
µετά ακόµα αιµορραγεί. Όχι για να θωρακίσουµε τη χώρα µας
απέναντι σε νέα ακραία φυσικά φαινόµενα τα οποία θα έρθουν
το επόµενο διάστηµα. Όχι για την παραγωγική ανασυγκρότηση
της χώρας και ειδικά περιοχών, όπως είναι η δυτική Μακεδονία
που επισκέφθηκα προχθές, οι οποίες πληρώνουν τη βίαιη µετά-
βαση, χωρίς κανένα σχέδιο, από τη διαδικασία της απολιγνιτο-
ποίησης. Όχι για να ενισχύσουµε το ΕΣΥ το οποίο δεν είναι
απλώς υποβαθµισµένο, καταρρέει αυτήν τη στιγµή σε όλη τη
χώρα. Όχι για όλα αυτά. Ο κ. Μητσοτάκης λέει να δηµιουργή-
σουµε ένα νέο Ταµείο Ανάκαµψης για τις αµυντικές δαπάνες.
Αυτό τον νοιάζει. 

Ελπίζω τώρα που αποσαφηνίζονται τα πράγµατα, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ, να κατανοήσετε
αυτό που λέγαµε και κατά τη συζήτηση του προϋπολογισµού και
γιατί εµείς στη Νέα Αριστερά καταψηφίσαµε τις αµυντικές δαπά-
νες του κ. Μητσοτάκη. Δεν είναι, βεβαίως, θέµα δικής µας δικαίω-
σης. Δεν το βάζω µε αυτούς τους όρους ούτε έχει νόηµα απλώς
και µόνον να σας πούµε ότι εµείς σας τα λέγαµε. Το αναφέρω,
όµως, το υπογραµµίζω, γιατί είναι σηµαντικό να αλλάξετε γραµµή
πλεύσης έστω και τώρα, όσο είναι καιρός, και να σταµατήσετε
να δίνετε λευκές επιταγές στον κ. Μητσοτάκη σε τόσο κρίσιµα
ζητήµατα, εκτός, βεβαίως, κι αν συµφωνείτε µε την αύξηση των
αµυντικών δαπανών και µε όλο αυτό το σχέδιο της µετατροπής
της χώρας µας και όλης της Ευρώπης σε µια πολεµική οικονοµία.
Αν είναι έτσι, να µας το πείτε και να το πείτε και στους πολίτες
και να το πείτε και στους νέους και στις νέες οι οποίες θα φεσω-
θούν για δεκαετίες και θα υπονοµευτεί το οποιοδήποτε αναπτυ-
ξιακό µέλλον αυτής της χώρας. 

Είπε και άλλα ενδιαφέροντα, όµως, ο κ. Μητσοτάκης, ο δήθεν
φιλοπεριβαλλοντικός κ. Μητσοτάκης, που τώρα ζητάει εκπτώσεις
στην Ευρωπαϊκή Πράσινη Συµφωνία. Έτσι είναι, όταν πιέζεσαι
από τα µεγάλα λόµπι, από τα ιδιωτικά συµφέροντα, αλλά και όταν
πιέζεσαι πολιτικά και από την ακροδεξιά. Τότε πετάς τη µάσκα
της «πράσινης» Κυβέρνησης που διαφήµιζες στο προηγούµενο
διάστηµα και επανέρχεσαι στις εργοστασιακές ρυθµίσεις της Δε-
ξιάς. 

Και, βέβαια, έσπευσε ο κ. Μητσοτάκης να συµφωνήσει µε τον
Πρόεδρο Τραµπ στην αναγνώριση µόνο δύο φύλων, γιατί έτσι,
λέει, επιτάσσει η βιολογία. Και δεν το κάνει αυτό, για να κάνει τον
Τραµπ να χαρεί. Το κάνει αυτό για να λάβει µέρος στον διαγκω-
νισµό των κοµµάτων στα ακροδεξιά του ο κ. Μητσοτάκης και να
χαϊδέψει τα αυτιά του ακροατηρίου που µοιράζονται, γιατί αυτή
είναι η πραγµατική Δεξιά, αυτός είναι ο πραγµατικός Κυριάκος
Μητσοτάκης. 

Δεν είναι η εικόνα που για άλλες σκοπιµότητες επέλεξε να εµ-
φανίσει στο νόµο για τα οµόφυλα ζευγάρια. Και είναι ακριβώς
αυτή η εικόνα της Δεξιάς, της καθεστωτικής Δεξιάς που µας απέ-
δειξε περίτρανα και µε την επιλογή του για την Προεδρία της Δη-
µοκρατίας. Γιατί έτσι αντιλαµβάνεται ο κ. Μητσοτάκης τη δηµο-
κρατία, µε µία λογική καθεστωτική, µε την υπαγωγή των θεσµών
στο κόµµα, το οποίο δεν χρειάζεται πλέον άλλα κεντρώα, κεντρο-
δεξιά ή κεντροαριστερά φτιασιδώµατα. Θέλει να διεκδικήσει ξανά
το ακροατήριο που βλέπει να του γλιστράει προς τα Δεξιά του ή
µάλλον προς τα ακροδεξιά του για να είµαι πιο ακριβής.

Θέλετε να θυµηθούµε τι έλεγε εδώ ο κ. Μητσοτάκης, σε αυτήν
εδώ την Αίθουσα από αυτό ακριβώς εδώ το Βήµα, όταν γινόταν
η συζήτηση για τη συνταγµατική Αναθεώρηση όσον αφορά τη
διαδικασία της εκλογής του Προέδρου της Δηµοκρατίας; Δια-

βάζω από τα Πρακτικά της Βουλής. Έλεγε ο κ. Μητσοτάκης:
«Αυτή είναι η πρόταση την οποία εισηγούµαστε στη Βουλή και
είναι αυτονόητο ότι η συνταγµατική πρόβλεψη για τελική εκλογή
του Προέδρου της Δηµοκρατίας µε απλή πλειοψηφία δεν αναιρεί,
το επαναλαµβάνω, δεν αναιρεί» -έλεγε ο κ. Μητσοτάκης, δικά του
λόγια- «την πολιτική ευθύνη της εκάστοτε πλειοψηφίας να ανα-
ζητεί πρόσωπο το οποίο θα εξασφαλίζει τη µεγαλύτερη δυνατή
συναίνεση». Έτσι έλεγε ο κ. Μητσοτάκης.

Άρα, εδώ τι συµβαίνει; Τρία είναι τα ενδεχόµενα: Είτε ο κ. Μη-
τσοτάκης άλλαξε γνώµη από τότε, από τη συνταγµατική Αναθε-
ώρηση και δεν πιστεύει πλέον σε αυτά τα οποία έλεγε τότε είτε
τότε δεν πίστευε αυτά τα οποία έλεγε και ψευδόταν συνειδητά
από το Βήµα της Βουλής είτε έχει µία εντελώς διαφορετική αντί-
ληψη περί συναίνεσης, όπου η συναίνεση αφορά µόνο το δικό
του κόµµα, είναι η συναίνεση της Νέας Δηµοκρατίας, αυτό εννοεί
ως συναίνεση.

Κατάφερε, όµως, τελικά ο κ. Μητσοτάκης να επιτύχει συναί-
νεση µε την πρότασή του. Ποια είναι η συναίνεση την οποία έχει
πετύχει; Είναι η ψήφος του κόµµατος των Σπαρτιατών. Συγχαρη-
τήρια, κύριε Μητσοτάκη!

Εδώ, όµως, πρέπει να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
δυστυχώς -και το «δυστυχώς» το εννοώ- και τα κόµµατα της αρι-
στερής και προοδευτικής Αντιπολίτευσης και κυρίως το ΠΑΣΟΚ
και ο ΣΥΡΙΖΑ έχουν µια πολύ µεγάλη ευθύνη σε αυτή την κατά-
σταση και σε αυτήν την εξέλιξη. Γιατί, δυστυχώς, στο θέµα της
εκλογής νέου Προέδρου της Δηµοκρατίας φέρθηκαν καιροσκο-
πικά και µικροκοµµατικά. Και αυτό έχει καταγραφεί πλέον στην
ιστορία.

Η Νέα Αριστερά πήρε την πρωτοβουλία και θέλησε να βάλει
τέλος σε αυτή την απαράδεκτη κατάσταση που είχε διαµορφώσει
η κυβερνητική παράταξη εδώ και µήνες µε µια ακατάσχετη ονο-
µατολογία, µε διαρροές, µε σενάρια, µε τα διάφορα παπαγαλάκια
να προσπαθούν να τεστάρουν τις διαθέσεις της κοινής γνώµης
του εκλογικού Σώµατος αλλά και των εσωτερικών ισορροπιών
µέσα στο κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτά ήταν που προσέ-
βαλαν τον θεσµό του ανώτατου πολιτειακού αξιώµατος και όχι,
βεβαίως, η πρωτοβουλία της Νέας Αριστεράς.

Και θελήσαµε να βάλουµε ένα τέλος στην πλήρη απαξίωση των
θεσµών και τις αλλεπάλληλες παραβιάσεις του κράτους δικαίου
από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη και τον Πρωθυπουργό προσω-
πικά και να το βάλουµε αυτό το τέλος µε τη συµβολική αυτή κί-
νηση της υποψηφιότητας, γι’ αυτό προτείναµε τον κ. Χρήστο
Ράµµο, που συµβολίζει ακριβώς την υπεράσπιση του κράτους δι-
καίου ενάντια σε αυτόν τον καθεστωτισµό του Μεγάρου Μαξίµου
στην υπόθεση των υποκλοπών. Είµαστε υπερήφανοι για αυτή την
πρότασή µας και είµαστε υπερήφανοι και για την αποδοχή της
από τον κ. Ράµµο.

Τι έκανε, όµως, δυστυχώς η Αντιπολίτευση; Ο µεν ΣΥΡΙΖΑ κι-
νήθηκε µε µια απαράδεκτη µικροκοµµατική και παλαιοκοµµατική
τακτική και σιώπησε, και το ΠΑΣΟΚ,, που ο ίδιος ο Αρχηγός του
υπήρξε στόχος παρακολούθησης από την ΕΥΠ του κ. Μητσοτάκη
χωρίς ακόµη να γνωρίζει γιατί, περίµενε µέχρι τελευταία στιγµή
µε την ελπίδα ότι θα προτείνει ο κ. Μητσοτάκης κάποια υποψη-
φιότητα από τον δικό του χώρο και τελικά έπεσε στη φάκα του κ.
Μητσοτάκη. Έτσι, λοιπόν, έδωσαν τα δύο κόµµατα, ΠΑΣΟΚ και
ΣΥΡΙΖΑ, άπλετο χρόνο και χώρο στον κ. Μητσοτάκη να αναλάβει
τελικά την πρωτοβουλία των κινήσεων και να φέρει την πρόταση
για τον κ. Τασούλα, µία επιλογή υπερσυντηρητική, µία επιλογή
που προφανώς δεν µπορεί να τύχει ευρείας συναίνεσης και µία
επιλογή της οποίας η στάση, ειδικά στο ζήτηµα των υποκλοπών,
είναι –νοµίζω- γνωστή σε όλους πλέον, δεν χρειάζεται να την επα-
ναλάβω.

Εµείς ως Νέα Αριστερά έχουµε αποδείξει ότι δεν µπαίνουµε
σε αυτές τις µικροκοµµατικές λογικές και τους τακτικισµούς και
το αποδείξαµε και στη διαδικασία εκλογής Προέδρου της Δηµο-
κρατίας. Και έτσι, απέναντι σε µία επικίνδυνη κυβερνητική πολι-
τική και στη βαθιά καθεστωτική αντίληψη της Κυβέρνησης της
Δεξιάς, η Νέα Αριστερά αποφάσισε δηµοκρατικά και συλλογικά
να στηρίξει την υποψηφιότητα εν τέλει της Λούκας Κατσέλη, µιας
πολιτικού µε προοδευτικό πολιτικό αποτύπωµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι και στα του νοµοσχε-
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δίου και δεν µπορώ να µην απευθυνθώ στον Υπουργό και να ξε-
κινήσω λέγοντας ότι, κύριε Υπουργέ, εσείς έρχεστε εδώ και ει-
σηγείστε ένα νοµοσχέδιο για να πείσετε τους Βουλευτές να το
υπερψηφίσουν. Αν δεν µπορείτε να πείσετε τη Βουλή µε τα επι-
χειρήµατά σας για να υπερψηφιστεί το νοµοσχέδιό σας, αυτό
είναι δική σας ευθύνη και δικό σας πρόβληµα και σε κάθε περί-
πτωση αυτό είναι το καθήκον σας να κάνετε. Δεν µπορείτε, όµως,
να έρχεστε εδώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία και µε αυτό το ερι-
στικό ύφος και µε αυτό το στυλ ωσάν να είστε επαρχιώτης λυ-
κειάρχης του µετεµφυλιακού κράτους να µας κουνάτε και το
δάχτυλο και να µιλάτε για ένδεια επιχειρηµάτων εσείς -εσείς µι-
λάτε για ένδεια επιχειρηµάτων!- της Αντιπολίτευσης, όταν σε
όποιον τολµήσει να διαφωνήσει µαζί σας τι του λέτε; Του λέτε ότι
θέλει να βγάλει τους εγκληµατίες από τη φυλακή, αυτό του λέτε,
αυτό είναι το επιχείρηµά σας.

Ακούγοντας, όµως, τον κ. Φλωρίδη πριν από λίγο σκεφτόµουν
-για να το συνδέσω και µε τις ευρύτερες πολύ σκοτεινές εξελίξεις
που έχουµε διεθνώς, αλλά και στη χώρα µας- ότι ξέρετε, το πέ-
ρασµα από το φως στο σκοτάδι δεν γίνεται σε µια στιγµή. Γίνεται
σιγά σιγά, γίνεται σταδιακά και πολλές φορές αργούµε παρά
πολύ να συνειδητοποιήσουµε το µέγεθος αυτής της µετάβασης
προς το σκότος και πολλές φορές όταν το κάνουµε αυτό, είναι
ήδη πολύ αργά. Και αυτό γίνεται µε µικρές καθηµερινές κινήσεις,
µε τακτικές, µε συµπεριφορές. Γίνεται, όµως και µε πολιτικές επι-
λογές.

Και µια πολιτική επιλογή την οποία εσείς, κύριε Υπουργέ, και η
Κυβέρνησή σας την υπηρετείτε πιστά από την πρώτη µέρα ανά-
ληψης της διακυβέρνησης είναι ο ποινικός λαϊκισµός. Είναι µια
τέτοια πολιτική επιλογή την οποία υπηρετείτε πιστά και είναι από
αυτές τις πολιτικές επιλογές οι οποίες χτίζουν τελικά τις συνθή-
κες για την άνοδο της ακροδεξιάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μου επιτρέπετε µία
διακοπή, κύριε Πρόεδρε, για να αναγγείλω τα παιδιά;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Ναι, βεβαίως, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», πενήντα µαθή-
τριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Γυ-
µνάσιο Πρέβεζας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά, και σας εύχεται καλή πρό-
οδο!

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Εγώ ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Και ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Τι άλλο είναι οι δεκαοχτώ, αν δεν
κάνω λάθος, µετρηµένες τροποποιήσεις στον Ποινικό Κώδικα
µέσα σε πέντε χρόνια, όχι ως αποτέλεσµα παρακολούθησης της
εφαρµογής του βελτιώσεων, διορθώσεων, αλλά ακολουθώντας
–µας το είπατε και τώρα, σήµερα εδώ στην οµιλία σας, πριν από
λίγη ώρα- την ατζέντα την οποία βάζουν τα δελτία ειδήσεων και
οι µεσηµεριανές εκποµπές στην τηλεόραση; Ποινικός λαϊκισµός,
είναι η εργαλειοποίηση του ποινικού νόµου για χάρη της επικοι-
νωνίας. Είναι µια άκρως αντιεπιστηµονική, αναποτελεσµατική εν
τέλει νοµοθέτηση στην κατεύθυνση αυστηροποίησης των ποινών.
Και γιατί γίνεται όλο αυτό; Για να ικανοποιηθεί εκείνη η µερίδα
της κοινωνίας η οποία σας ενδιαφέρει, που θέλει πιο πολλή φυ-
λακή, θέλει µεγαλύτερη τιµωρία, θέλει εξόντωση.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει αποδείξει όλα αυτά
τα χρόνια ότι δεν την ενδιαφέρει να µειωθεί το έγκληµα. Δεν την
ενδιαφέρει η πρόληψη που είναι η ουσία της αντεγκληµατικής
πολιτικής. Γι’ αυτό εξάλλου µετέφερε και τη Γενική Γραµµατέα
Αντεγκληµατικής Πολιτικής στο Υπουργείο Προστασίας του Πο-
λίτη. Δεν την ενδιαφέρει ο σωφρονισµός. Δεν την ενδιαφέρει η
επανένταξη. Την ενδιαφέρει να χαϊδεύει τα πιο συντηρητικά αντα-

νακλαστικά ενός ακροδεξιού ακροατηρίου που αυτή τη στιγµή
είναι το target group της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Περισσότερη
αυστηροποίηση, περισσότερη καταστολή, περισσότερη φυλακή!
Και αυτό το κάνει χωρίς δισταγµό ακόµη και σε πεδία τόσο ευαί-
σθητα όσο είναι η παραβατικότητα των ανηλίκων και η ενδοοικο-
γενειακή βία.

Και δεν διστάζει να τροποποιήσει ξανά και ξανά, καθιστώντας
κουρελόχαρτα ουσιαστικά τους νόµους και δηµιουργώντας µια
απίστευτη ανασφάλεια δικαίου, τόσο σηµαντικά νοµοθετήµατα
όπως είναι ο Ποινικός Κώδικας, ο οποίος για αυτόν ακριβώς τον
λόγο έχει τη µορφή του κώδικα και δεν είναι ένας απλός νόµος
χωρίς νοµοπαρασκευαστικές επιτροπές, χωρίς ανταλλαγή από-
ψεων από τους ανθρώπους που δρουν στο πεδίο, γιατί έτσι µας
συµφέρει, έτσι συµφέρει την Κυβέρνηση της Δεξιάς, για να ρίξει
αίµα στην αρένα των τηλεδικαστηρίων.

Τι πιστεύετε, κύριε Υπουργέ, ότι θα προσφέρει η αυστηροποί-
ηση των ποινών και η αύξηση του εγκλεισµού στη διαδικασία της
πρόληψης του εγκλήµατος; Ειλικρινά. Απέτρεψε η αυστηροποί-
ηση που την είχατε ήδη νοµοθετήσει σε προηγούµενη παρέµ-
βασή σας τη γενοκτονία της Κυριακής στην είσοδο του αστυ-
νοµικού τµήµατος; Πιστεύετε ειλικρινά ότι ο κάθε δράστης κάθε-
ται και µετράει την ποινή που θα πρέπει να εκτίσει πριν από το
έγκληµα του; Και επίσης, τι πιστεύετε ότι προσφέρει στην κοινω-
νία η στάση σας, να εξαναγκάσετε σε αποχώρηση τον αντιπρό-
εδρο της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων µε µια απαράδεκτη
προσβολή ότι αυτά που λέει δεν έχουν σχέση µε τη νοµική επι-
στήµη; Απαράδεκτη συµπεριφορά. Απαράδεκτη συµπεριφορά!
Τι άλλο είναι αυτό εκτός από απαξίωση του θεσµού της δικαιο-
σύνης και νερό στο µύλο της ακροδεξιάς; 

Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο µε το οποίο ενσωµατώνεται λιγότερο
από το µισό της κοινοτικής Οδηγίας. Γιατί; Για ποιον λόγο λιγό-
τερο από το µισό της κοινοτικής Οδηγίας; Και, βεβαίως, είπατε
και κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ, πριν. Κάτι το οποίο κατά τη γνώµη
µου είναι απαράδεκτο. Είπατε στο νοµοθετικό Σώµα, στη Βουλή,
ότι αν ήθελε να ενηµερωθεί η Βουλή για το νοµοσχέδιο που το
φέρατε µε επείγουσα διαδικασία, τελευταία στιγµή, µπορούσε να
διαβάσει την Οδηγία πριν από την κατάθεση του νοµοσχεδίου το
οποίο την ενσωµατώνει. Προσβάλλετε τη Βουλή και τους Βου-
λευτές µε αυτήν τη στάση, κύριε Υπουργέ. Προσβάλετε τη Βουλή
και τους Βουλευτές. Και φέρνετε, βεβαίως, γι’ αυτό πάτε σε λι-
γότερο από τη µισή ενσωµάτωση, διατάξεις που αφορούν την
ποινική µεταχείριση, αλλά αφήνετε εκτός τις ρυθµίσεις που αφο-
ρούν την πρόληψη. Δεν θα µειωθεί, κύριε Υπουργέ, η ενδοοικο-
γενειακή βία, δεν θα µειωθούν οι γενοκτονίες που είναι η κορύ-
φωση της, µε ποινές και βραχιολάκια. Και το ξέρετε αυτό. Ξέρετε
πάρα πολύ καλά, δικηγόρος είστε, ότι αν δεν εξαλειφθούν οι συν-
θήκες που γεννούν το έγκληµα, δεν θα αλλάξει τίποτα. Ίσα, ίσα
τα πράγµατα θα γίνουν πολύ χειρότερα. Και φαίνεται αυτό γιατί
οι συνθήκες συνεχώς χειροτερεύουν.

Πριν περάσετε, λοιπόν, στην αυστηροποίηση των ποινών, ρω-
τήσατε πώς δουλεύουν τα γραφεία ενδοοικογενειακής βίας της
ΕΛΑΣ; Μάθατε αν είναι καλά στελεχωµένα και ποιοτικά και ποσο-
τικά; Μιλήσατε µε δικηγόρους που ασχολούνται µε αυτό το αντι-
κείµενο νύχτα-µέρα, να σας πουν ότι ακόµη και σήµερα, εν έτει
2025, οι γυναίκες θύµατα ενδοοικογενειακής βίας δυσκολεύονται
πάρα πολύ στις καταγγελίες; Γιατί αυτά λένε σε εµάς. Αυτά µας
µεταφέρουν από την καθηµερινή εµπειρία τους. Έχετε καθόλου
εικόνα πόσο δύσκολο είναι για µια κακοποιηµένη γυναίκα στην
επαρχία, σε ένα χωριό στη Μεσσηνία, στη Λακωνία, στη Φλώρινα,
στον Έβρο, να πάει στο αστυνοµικό τµήµα της περιοχής και να
καταγγείλει το έγκληµα ή αν µπορεί να µετακινηθεί σε µια δοµή
υποστήριξης, πολλά χιλιόµετρα µακριά, όταν µάλιστα υπάρχουν
και παιδιά; Τα έχετε αναλογιστεί όλα αυτά; Αυτά θα έπρεπε να
δείτε, κύριε Υπουργέ. Εκεί θα έπρεπε να παρέµβετε, κύριε
Υπουργέ, και όχι να φέρνετε κάθε τρεις και λίγο τροποποιήσεις
για την αύξηση των ποινών.

Και πριν ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, την σηµερινή µου οµι-
λία, θέλω να σταθώ σε ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα. Είναι προφα-
νώς η ρύθµιση για τη σύσταση επιτροπής που θα επαναξιολογεί
τις ιατροδικαστικές εκθέσεις. Φτάσατε στο σηµείο, κύριε
Υπουργέ, αν είναι δυνατόν, να µας λέτε ότι αυτό γίνεται για τα
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φτωχά θύµατα. Αν είναι δυνατόν!
Σας ζητώ ευθέως, κύριε Υπουργέ, να πάρετε πίσω αυτήν τη

ρύθµιση. Η κοινωνία ή όποιος τέλος πάντων αντέχει, γιατί δεν
είναι καθόλου εύκολο, ακούει αυτές τις µέρες ανατριχιαστικά
ηχητικά, µε τις φωνές των παιδιών που δεν σκοτώθηκαν στη σύ-
γκρουση, αλλά απανθρακώθηκαν στη συνέχεια. Οι υπόνοιες για
συγκάλυψη του εγκλήµατος των Τεµπών επαυξάνονται και πλη-
θαίνουν. Σας έχουν κυκλώσει από παντού. Έχετε την υποχρέωση
ως Υπουργός Δικαιοσύνης να µην αφήσετε κανένα περιθώριο συ-
γκάλυψης. Πάρτε πίσω, λοιπόν, το άρθρο 41, τώρα, κύριε Υπουρ-
γέ. Τώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της προοδευτικής Αντιπολίτευ-
σης, θα κλείσω απευθυνόµενος σε εσάς µε µια τελευταία κουβέ-
ντα. Θα πω ότι σε όλα αυτά που διαδραµατίζονται εντός και εκτός
της χώρας, είµαστε υποχρεωµένοι να υψώσουµε τείχος και να
αντισταθούµε. Να αντισταθούµε στην απαξίωση των θεσµών, να
αντισταθούµε στην επιστροφή της κοµµατικοποίησης του θεσµού
της Προεδρίας της Δηµοκρατίας από τον κ. Μητσοτάκη, να αντι-
σταθούµε σε αυτόν τον πρωτοφανή καθεστωτισµό, να αντιστα-
θούµε στα σκοτάδια που φέρνει η νέα εποχή Τραµπ για τον
πλανήτη, να αντισταθούµε στη µετατροπή της Ευρώπης σε πο-
λεµική οικονοµία, να αντισταθούµε στη συρρίκνωση των ατοµι-
κών δικαιωµάτων, να αντισταθούµε στη συνεχή υποβάθµιση,
επιδείνωση της ζωής των ανθρώπων γύρω µας. Έχουµε το
χρέος, έχουµε την ευθύνη να αντισταθούµε. Και γι’ αυτό χρει-
άζεται να δηµιουργήσουµε ένα λαϊκό, αντιφασιστικό µέτωπο,
γιατί µόνο έτσι µπορούµε να ανατρέψουµε αυτό που βλέπουµε
να έρχεται κατά πάνω µας, προς όλους µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και οφείλουµε να αρθούµε στο ύψος των πολύ δύσκολων ση-

µερινών περιστάσεων, µακριά από µικρόψυχες, παλαιοκοµµατι-
κές τακτικές και µακριά από στενόµυαλους, µικροκοµµατικούς,
µικροπολιτικούς υπολογισµούς. 

Τώρα είναι η ώρα για ένα νέο, µεγάλο, δηµοκρατικό, λαϊκό,
αντιφασιστικό µέτωπο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Πρόεδρο της Νέας Αριστεράς, τον κ. Χαρίτση.

Θα εισέλθουµε τώρα στη διαδικασία της συζήτησης της ένστα-
σης της αντισυνταγµατικότητας. 

Κυρία συνάδελφε, κυρία Πρόεδρε, προβάλατε αντιρρήσεις συ-
νταγµατικότητας και ζητάτε να αποφανθεί η Βουλή. Θα εφαρµό-
σουµε, λοιπόν, την παράγραφο 2 του άρθρου 100 του Κανονισ-
µού της Βουλής. Έχουν δικαίωµα να µιλήσουν ο λέγων, δηλαδή
εσείς κυρία Πρόεδρε της Πλεύσης Ελευθερίας, ο αντιλέγων, δη-
λαδή ο κ. Πλεύρης εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας, οι Πρό-
εδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων ή οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι και οι αρµόδιοι Υπουργοί, καθένας για πέντε λεπτά
της ώρας. Από τα κόµµατα έχουν δηλωθεί τα εξής: Από το
ΠΑΣΟΚ θα µιλήσει ο κ. Μάντζος, από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Ξανθόπου-
λος, από το ΚΚΕ η κ. Δάγκα, από την Ελληνική Λύση ο κ. Χήτας,
από τη Νέα Αριστερά ο κ. Τζανακόπουλος, από τη Νίκη η κ. Κου-
ρουπάκη και από τους Σπαρτιάτες ο κ. Κόντης.

Έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά από τη θέση σας, κυρία Πρό-
εδρε, για να στηρίξετε την αίτηση αντισυνταγµατικότητας που
καταθέσατε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα καταθέσω έγγραφα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ. Απλά να
παραµείνουµε στα πέντε λεπτά γιατί έχει περάσει πολύ ώρα και
το ξέρετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ας µην το κουράζουµε άλλο, εντάξει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αυτό λέω. Να µην το
κουράζουµε.

Ελάτε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κρίµα που δεν µπορώ να έχω τη δική σας καλή διάθεση.
Από τις 28 Φεβρουαρίου 2023 εγώ προσωπικά έχω χάσει τον
ύπνο µου, γιατί αυτό που αποδείχθηκε στο έγκληµα των Τεµπών

είναι αυτό που είπα από την πρώτη µέρα. Η διαφθορά σκοτώνει.
Η δική σας διαφθορά. Είναι αυτό που το βροντοφωνάζουν οι φοι-
τητές και οι εξεγερµένοι στη Σερβία. Η διαφθορά σκοτώνει. Εκεί
όπου µε την κατάρρευση ενός σιδηροδροµικού σταθµού σκοτώ-
θηκαν αθώα θύµατα την ώρα που στην Ελλάδα µε τη σύγκρουση
δύο τρένων, µιας επιβατικής και µιας εµπορικής αµαξοστοιχίας,
αφαιρέθηκε η ζωή από πενήντα επτά ανθρώπους. 

Η ένσταση αντισυνταγµατικότητας που καταθέτει η Πλεύση
Ελευθερίας αποτελεί υπεράσπιση του δικαιώµατος για ανεξάρ-
τητη δικαιοσύνη, για απονοµή δικαιοσύνης, για λογοδοσία και
απόδοση ευθυνών και για να πάνε οι υπαίτιοι στη φυλακή. Ά-
κουσα ότι θα είναι αντιλέγων ο κ. Πλεύρης. Ο κ. Πλεύρης είναι
µηνυόµενος στην υπόθεση των Τεµπών, πρώην Υπουργός
Υγείας, µεταξύ εκείνων που µετέβησαν από την πρώτη στιγµή
µαζί µε τον Πρωθυπουργό στον τόπο του εγκλήµατος και ασφα-
λώς γνωρίζει τις κυβερνητικές και πρωθυπουργικές µεθοδεύσεις
που έγιναν από την πρώτη στιγµή στον τόπο του εγκλήµατος, στη
δικογραφία του εγκλήµατος και τα στοιχεία του εγκλήµατος. 

Πολλοστή παρέµβαση αποτελεί το αντισυνταγµατικό άρθρο 41
του νοµοσχεδίου µε το οποίο επιχειρείτε να ελέγξετε τη διαδικα-
σία. Επιχειρείτε να προστατευθείτε και να αυτοαθωωθείτε, όπως
κάνατε µε την απόρριψη του αιτήµατος σύστασης προανακριτι-
κής επιτροπής για το έγκληµα των Τεµπών χειροκροτώντας
έξαλλα όρθιοι τον Κώστα Καραµανλή, τον παραιτηθέντα Υπουρ-
γό Υποδοµών και Μεταφορών. Να αυτοαθωωθείτε όπως κάνατε
ξετσίπωτα µε το πόρισµα επτακοσίων σελίδων που συντάξατε και
ψηφίσατε µόνοι σας και το επιβάλατε ως πόρισµα για τα Τέµπη.
Έχει όλο πια καταρριφθεί από την αρχή µέχρι το τέλος. Την ώρα
που κρύβατε και έκρυβε ο κ. Τασούλας τις δικογραφίες και τα
αποσταλέντα στοιχεία δικογραφίας κατά των Υπουργών σας και
κατά των εκλεκτών σας. 

Κυρίες και κύριοι, το νοµοσχέδιο αυτό εισάγεται µε κατεπείγο-
ντα τρόπο καθότι είναι επιδίωξη της Κυβέρνησης, κατά παρά-
βαση των κανόνων του Κανονισµού της Βουλής και του Συντάγ-
µατος, να µην πάρει είδηση κανείς τι κάνει. Μόνο που τώρα σας
έχουν πάρει είδηση όλοι. Έχουν πάρει είδηση ότι ο κ. Μητσοτά-
κης, που όπως είπε έµαθε από την πρώτη στιγµή για το δυστύ-
χηµα, κινητοποιήθηκε και έµεινε άγρυπνος όλη νύχτα, γνωρίζει
και εµπλέκεται στο γεγονός ότι στο σηµείο σύγκρουσης έσπευσε
ο Στρατός αλλά και κάποια αταυτοποίητα άτοµα που έψαχναν
κάτι που δεν έχει αποκαλυφθεί. Είναι αποτυπωµένα όµως στα βί-
ντεο. 

Ο ελληνικός λαός έχει αντιληφθεί ότι από την πρώτη στιγµή
παρεµβήκατε στο υλικό συντονισµένα, διοχετεύσατε αλλοιωµένο
υλικό των ηχητικών καταγραφών για να στοιχειοθετηθεί αυτό που
είπε ο κ. Μητσοτάκης ότι όλα οφείλονται σε ένα ανθρώπινο
λάθος. Σήµερα έχει αποδειχθεί ότι το υλικό αυτό ήταν αλλοι-
ωµένο και ότι ακόµη-ακόµη, αντί να ασχοληθείτε µε την πλήρη
εξασφάλιση µέσων για τη διαλεύκανση, ασχοληθήκατε και µετήλ-
θατε ειδικά και ιδιαίτερα τεχνάσµατα για να καλύψετε τα ίχνη
σας. Από τις πρώτες ενέργειες που κάνατε ήταν το µπάζωµα του
τόπου του εγκλήµατος, κατά παράβαση κάθε αρχής της ποινικής
δικονοµίας, της εγκληµατολογίας, της ιατροδικαστικής. Άρον-
άρον αφαιρέσατε από τον τόπο υπολείµµατα ανθρώπων και τα
πετάξατε σε ιδιωτικό χώρο και ανακαλύφθηκαν οκτώ µήνες αρ-
γότερα από τους ειδικούς ερευνητές. Άρον-άρον µπαζώσατε τον
τόπο του εγκλήµατος και τσιµεντώσατε το σηµείο της σύγκρου-
σης για να κρύψετε τι; Για να κρύψετε σαφέστατα τις ουσίες που
είχαν διαχυθεί στον χώρο. Αυτό σας ένοιαζε. Αυτό ένοιαζε τον κ.
Μητσοτάκη. Γι’ αυτό εκταµιεύθηκαν µε παράνοµες διαδικασίες
647.000 ευρώ για µπάζωµα που εµφανίστηκε ως έργο ανάπτυ-
ξης. 

Κυρίες και κύριοι, την 1η Μαρτίου 2023 ορίστηκε από τον
Υπουργό Δικαιοσύνης του κ. Μητσοτάκη ο κ. Καρακούκης, υπεύ-
θυνος µαζί µε άλλους εκλεκτούς ιατροδικαστές να µεταβεί στον
τόπο του εγκλήµατος και να συνδράµει στην ιατροδικαστική διε-
ρεύνηση. 

Καταθέτω στα Πρακτικά το έγγραφο της «ΔΙΑΥΓΕΙΑΣ» την 1η

Μαρτίου. Ούτε είκοσι τέσσερις ώρες δεν είχαν περάσει. Διατέ-
θηκε ειδικό υπηρεσιακό όχηµα της κεντρικής υπηρεσίας του
Υπουργείου Δικαιοσύνης για να µεταφέρει τον κ. Καρακούκη. Το
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καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Υπό το βλέµµα, λοιπόν, του κ. Καρακούκη παραβιάστηκαν όλοι
οι κανόνες διαφύλαξης του τόπου του εγκλήµατος. Είναι αρµο-
διότητα ιατροδικαστή. Παραβιάστηκαν όλοι οι κανόνες διερεύνη-
σης των υπολειµµάτων. Παραβιάστηκε ο κανόνας της διενέρ-
γειας τοξικολογικής εξέτασης που θα καταδείκνυε εξαρχής την
ύπαρξη των παράνοµων και εύφλεκτων ουσιών που µετέφερε η
εµπορική αµαξοστοιχία και εξασφαλίστηκαν αυτά τα οποία ήθελε
ο Πρωθυπουργός. Ποια; Μα, τα αφηγήµατα για µία σύγκρουση
που δεν περιείχε κανενός είδους παράνοµη µεταφορά. 

Διαβάζω τι είπε ο κ. Μητσοτάκης στον κ. Θεοδωράκη στην
ερώτηση «Τι περιείχε το εµπορικό τρένο; Δηλαδή, η µεγάλη φω-
τιά είχε σχέση µε την ουσία, µε τα υλικά που µετέφερε;». Ακούστε
τώρα. Κυριάκος Μητσοτάκης, τρεις εβδοµάδες µετά το έγκληµα
των Τεµπών.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Αυτό είναι αίτηση αντισυνταγµα-
τικότητας, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε, µη
διακόπτετε, σας παρακαλώ. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν θα σας ξανακάνει Υπουργό, κυρία Αλεξοπούλου.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Να πει ό,τι θέλει για την αντισυ-
νταγµατικότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε, µη
διακόπτετε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν θα σας ξανακάνει Υπουργό Μεταφορών και Υποδο-
µών. Μη φωνάζετε.  

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Γιατί να επιτρέπεται να λέει
άσχετα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν επιτρέπεται να
διακόπτετε, κυρία συνάδελφε. Δεν το γνωρίζετε; Δεν γίνεται να
διακόπτετε. 

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τι είπατε; Είπατε κάτι; 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είναι η πρώην Υπουργός Μεταφορών που µπήκε στο
τρένο για να πει ότι είναι ασφαλής. Σταµατήστε τώρα. Εντάξει.
Σας ξέρουµε έναν-έναν και µία-µία. 

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Είπατε ότι ξεκίνησε η διαδικασία. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ακούστε, λοιπόν, τι είπε. Ακούστε τι είπε ο κ. Μητσοτά-
κης. 

«Είχε σχέση» τον ρωτάει «µε την ουσία, µε τα υλικά που µετέ-
φερε;». Απάντηση, Κυριάκος Μητσοτάκης: «Καµµία, καµµία. Το
γνωρίζουµε αυτό πια µε βεβαιότητα. Γνωρίζουµε ακριβώς τι µε-
τέφερε το εµπορικό τρένο. Δεν υπήρχε τίποτα εύφλεκτο. Η σύ-
γκρουση ήταν τόσο βίαιη και τόσο σφοδρή που προκάλεσε, αυτό
µας λένε οι ειδικοί» -ακούστε- «µία πρώτη ανάφλεξη και προφα-
νώς στη συνέχεια υπήρχαν εύφλεκτα υλικά. Λάδια..» -η θεωρία
των λαδιών, των ελαίων σιλικόνης- «…τα οποία πήραν φωτιά όταν
έγινε η σύγκρουση». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): «Άρα, σε αυτό θέλω να απαντήσω κατηγορηµατικά γιατί
ξέρετε, όχι µόνο στη χώρα µας, πια παντού, ευδοκιµούν οι θεω-
ρίες συνωµοσίας. Δεν υπήρχε τίποτα ύποπτο στην εµπορική αµα-
ξοστοιχία».

Καταθέτω τα προαναφερθέντα στον κ. Μητσοτάκη στα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αναπτύσσω την ένσταση, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε
µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε µιλήσει και προ-
ηγουµένως.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εν µέσω διακοπών και προπηλακισµών από τα ύποπτα
πρόσωπα. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ο κ. Μητσοτάκης, στη συνέχεια, έστειλε επιστολή στον κ. Ντο-

γιάκο, στις 6 Μαρτίου 2023, µε την οποία του ζητάει «να ανατεθεί
σε άλλον ανακριτή» -κι έτσι κι έγινε- «η διερεύνηση των Τεµπών». 

Την καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, κ.

Ζωή Κωνσταντοπούλου, καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Για αυτά, για τα οποία διαβεβαίωνε ο κ. Μητσοτάκης, ότι δη-
λαδή γνωρίζει και ακριβώς τι µετέφερε η εµπορική αµαξοστοιχία.
Καταθέτω στα Πρακτικά τα δηµοσιεύµατα «ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης στην κηδεία του µηχανοδηγού Σπύρου Βούλγαρη». Είναι
ο Κυριάκος Μητσοτάκης µε δίπλα του τον κ. Σταϊκούρα και την
οµολογία του Πρωθυπουργού από τα Πρακτικά της Βουλής, στις
28 Μαρτίου 2024: «Φτάσατε στο σηµείο, κυρία Κωνσταντοπού-
λου, να επικαλείστε τον µηχανοδηγό της εµπορικής αµαξοστοι-
χίας -είχα πάει στην κηδεία του, έτυχε να τον γνωρίζω, όχι καλά,
ήταν εθελοντής µου, πράγµατι, στη Χαλκοκονδύλη- αφήνοντας
ένα ασύλληπτο υπονοούµενο: Ότι, τάχα, επειδή ήταν εθελοντής
µου και τον γνώριζα, µε είχε ειδοποιήσει για το φορτίο το οποίο
είχε µεταφερθεί». Αυτά λέει ο κ. Μητσοτάκης στην απολογία του
εδώ στη Βουλή, στην πρόταση µοµφής που καταθέσαµε τέσσερα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Οι µεθοδεύσεις της συγκάλυψης και οι παρεµβάσεις σας στην
υπόθεση των Τεµπών ξεκινούν από την πρώτη στιγµή, µε τον ορι-
σµό του κ. Καρακούκη, συνεχίζονται µε παρεµβάσεις στον τόπο
του εγκλήµατος, στο ηχητικό καταγραφής των συνοµιλιών του
σταθµάρχη και των µηχανοδηγών, των σταθµαρχών, περνούν
από το γεγονός ότι µε έναν µυστηριώδη τρόπο το 2023 δεν ελή-
φθησαν ποτέ οι βιντεοσκοπήσεις της εµπορικής αµαξοστοιχίας
και το 2024 αποκαλύφθηκε ότι τα βιντεοληπτικά υλικά, που κα-
τασχέθηκαν µε τεράστια καθυστέρηση, ήταν κατεστραµµένα, δη-
λαδή ότι παραδόθηκε κατεστραµµένο υλικό από τη φόρτωση του
σταθµού Θεσσαλονίκης και της εµπορικής αµαξοστοιχίας. 

Έχετε µετέλθει τα πάντα! Δροµολογήσατε την εξαίρεσή µου
από την Εξεταστική Επιτροπή για τα Τέµπη µε µεθοδεύσεις από
ένα Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής, στο οποίο µετέχουν
δύο υπερασπιστές κατηγορουµένων για τα Τέµπη. Φτάσατε στο
σηµείο να σας καταγγέλλει η Ευρωπαία Εισαγγελέας, η κ. Λά-
ουρα Κοβέσι, ότι προσπαθεί να διερευνήσει και την εµποδίζετε! 

Καταθέτω στα Πρακτικά τη δήλωσή της «µας µπλοκάρουν από
το να βρούµε την αλήθεια». Σε εσάς αναφέρεται. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Φτάσατε στο σηµείο να συγκαλύπτετε ακόµη και την ύπαρξη
υλικού που αποδεικνύει ότι κάηκαν ζωντανά τριάντα ένα θύµατα
των Τεµπών. Κάηκαν ζωντανά. Κάηκαν ζωντανοί άνθρωποι και
νεαρά παιδιά, φοιτητές και φοιτήτριες. Το υλικό το ηχητικό, αυτό
που ακούει όλη η Ελλάδα όλες τις τελευταίες ηµέρες, ήταν στα
χέρια σας, ήταν στην ανάκριση και µεθοδεύτηκε η ψευδής απο-
µαγνητοφώνηση, η παρασιώπηση και αυτού του υλικού. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)
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Σήµερα αντικαθίσταται η Εισαγγελέας Εφετών Λάρισας, που
εν µέσω των παρεµβάσεών σας, αφού πρώτα την ορίσατε εκείνη
µόνη αρµόδια για να παραπέµψει όποιους παραπέµψει και να
κλείσει την υπόθεση, βιώνει την εξαφάνιση, εδώ και τέσσερις
εβδοµάδες, του παιδιού της. Και παραιτήθηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πρόεδρε, αν
µου επιτρέπετε, να ολοκληρώνετε σιγά-σιγά. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, κύριε Πρόεδρε. Έχω να καταθέσω κάποια έγγραφα
στα Πρακτικά και θα ολοκληρώσω.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Να πείτε και το άρθρο του
Συντάγµατος να ξέρουµε πού είναι η αντισυνταγµατικότητα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Είστε εκτός θέµατος.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εκτός θέµατος; Εσείς είστε εκτός θέµατος, γι’ αυτό κα-
τρακυλάτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, µη δια-
κόπτετε.

(Θόρυβος – Διαµαρτυρίες)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εσείς είστε εκτός θέµατος, γιατί σας νοιάζουν τα λεφτά,
γιατί σας νοιάζει η τσέπη σας και δεν σας νοιάζουν τα αθώα παι-
διά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ! Ηρεµή-
στε, παρακαλώ.

Προς το Σώµα, παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πού να ηρεµήσουνε, κύριε Πρόεδρε; Εδώ είναι πολλά
τα λεφτά που παίζονται και πολλά τα συµφέροντα που ενεργο-
ποιούνται.

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Ντροπή σας.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εγώ ντρέποµαι για εσάς. Ντρέποµαι. Ντρέποµαι, όχι
όπως ντρεπόταν ο κ. Καραµανλής, ντρέποµαι για την κατάντια
σας να συγκαλύπτετε τις ευθύνες…

(Χειροκροτήµατα)
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Φυλάξτε τα για τον κ. Μητσοτάκη αυτά.
…να συγκαλύπτετε τις ευθύνες για την αφαίρεση ανθρώπινων

ζωών και να γελάτε και να κάνετε πλάκα. Ντρέποµαι. Ντρέποµαι,
ειλικρινά.

Κύριε Πρόεδρε, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έρχεται στη
Βουλή µε παραβίαση των άρθρων 1, 26, 73, 74, 75, 76 του Συντά-
γµατος. Έρχεται στη Βουλή µε παραβίαση, επίσης, του άρθρου
85 παράγραφος 1 του Κανονισµού της Βουλής, που λέει ότι τα
νοµοσχέδια που κατατίθενται µέχρι την Πέµπτη συζητιούνται την
επόµενη εβδοµάδα, του άρθρου 89 παράγραφος 7 του Κανονι-
σµού της Βουλής, που λέει ότι δεν µπορεί το νοµοσχέδιο να ει-
σαχθεί σε συζήτηση αν δεν πέρασε µία εβδοµάδα από την
κατάθεσή του, του άρθρου 90 του Κανονισµού της Βουλής, που
λέει ότι από την πρώτη ανάγνωση µέχρι τη δεύτερη πρέπει να µε-
σολαβούν επτά ηµέρες -εδώ µεσολάβησαν λιγότερες από είκοσι
ώρες. Με παραβίαση του άρθρου 91 παράγραφος 7 του Κανονι-
σµού της Βουλής, που λέει ότι η έκθεση της Διαρκούς Επιτροπής
κατατίθεται στη Βουλή και διανέµεται στους Βουλευτές δύο
µέρες πριν τη συνεδρίαση -κατατέθηκε η έκθεση στη Βουλή στην
έναρξη της συνεδρίασης- των άρθρων που προβλέπουν ότι µε-
σολαβούν τουλάχιστον δύο µέρες από την ολοκλήρωση της συ-
ζήτησης στην επιτροπή για τη συζήτηση στη Βουλή. Ολοκλη-
ρώθηκε η συζήτηση χτες το απόγευµα, προς βράδυ και η συζή-
τηση έγινε σήµερα το πρωί. 

Έρχεται, δηλαδή, µε παραβίαση όλων εκείνων των άρθρων του
Συντάγµατος που προβλέπουν µια διαφανή νοµοθετική λειτουρ-
γία, τέτοια που µπορούν να την παρακολουθήσουν οι πολίτες.
Εσείς µε αδιαφανείς διαδικασίες εισαγάγατε ένα άρθρο φωτο-
γραφικό, το άρθρο 41 παράγραφος 6 -δεν υπήρχε στη διαβού-
λευση, ήταν κρυµµένη διάταξη που τη φέρατε µε αυτήν την
υπόγεια και υποχθόνια διαδικασία- και µε το άρθρο αυτό συστή-
νετε µια ειδική επιτροπή που την ελέγχετε εσείς, µε επικεφαλής
τον κ. Καρακούκη. Δηλαδή ποιον; Αυτόν τον οποίο επιστρατεύ-

σατε από την 1η Μαρτίου του 2023, αυτόν του οποίου τη θητεία
ανανεώσατε, πάλι µε ένα κρυµµένο αρθράκι, στις 20 Δεκεµβρίου
στο τελευταίο νοµοσχέδιο του 2024, που ήταν νοµοσχέδιο για
τον σιδηρόδροµο αλλά ασχολήθηκε µε τα της ιατροδικαστικής
υπηρεσίας. 

Αυτόν, δηλαδή, που έκανε την βρώµικη δουλειά στην υπόθεση
των Τεµπών, µε εντολή σας. Αυτόν που ευθύνεται για το γεγονός
ότι οι µανάδες και οι πατεράδες, η κ. Καρυστιανού, ο κ. Ασλανί-
δης, ο κ. Τηλκερίδης, ο κ. Πλακιάς, οι µανάδες και οι πατεράδες
των Τεµπών µέχρι σήµερα ζητάνε εξηγήσεις γιατί δεν έγιναν κα-
νονικές διαδικασίες νεκροψίας και νεκροτοµής, γιατί δεν έγινε ια-
τροδικαστική διερεύνηση του χώρου, γιατί δεν έγινε τοξικολογι-
κός έλεγχος των θυµάτων. 

Την ώρα που πια αποκαλύπτεται µε τρόπο περίτρανο από τις
εκθέσεις των πραγµατογνωµόνων και την ειδική εξειδίκευση του
κ. Κοκοτσάκη ότι αντίθετα προς τα λεγόµενα του κ. Μητσοτάκη,
η εµπορική αµαξοστοιχία, κύριοι, µετέφερε παράνοµο φορτίο µε
εύφλεκτες ύλες που προκάλεσαν αυτή την τεράστια έκρηξη, το
µανιτάρι που περιγράφεται και αποτυπώνεται στο βίντεο της σύ-
γκρουσης, αυτήν την τεράστια έκρηξη που δεν επήλθε εξαρχής
και από την ώρα της σύγκρουσης µέχρι την έκρηξη µεσολάβησε
χρόνος. 

Σε αυτό τον χρόνο κάποια παιδιά, αγωνιώντας για τη ζωή τους,
καλούσαν σε βοήθεια. Έλεγαν: «Δεν έχω οξυγόνο» -αυτό είναι
σύµπτωµα της αφαίρεσης του οξυγόνου από αυτές τις ουσίες,
αν υπήρχαν άλλες ουσίες, θα υπήρχε καπνός- «κάντε κάτι», «θα
πεθάνουµε». Και η τελευταία λέξη αυτού του κοριτσιού προς τη
φίλη της, λίγο πριν χάσουν τη ζωή τους, είναι αυτή που σας ξε-
γυµνώνει. «Σ’ αγαπώ», είπε στη φίλη της η κοπέλα. Σε αυτήν την
πιο φρικιαστική στιγµή, που θα σας στοιχειώνει για πάντα, αυτά
τα παιδιά, τα θύµατα σας… 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Να σας φέρουµε µαντίλι; 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Να µου φέρετε το µαντίλι; Σαν δε ντρέπεστε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ! 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σαν δεν ντρέπεστε! Να µου φέρετε το µαντίλι; 
(Θόρυβος – Διαµαρτυρίες)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ! 
Κυρία Πρόεδρε, ολοκληρώστε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σε αυτές τις ώρες τα παιδιά αυτά ξεγύµνωσαν τη δικιά
σας αναλγησία, τη δικιά σας απανθρωπιά, τη δικιά σας ξετσιπω-
σιά και το γεγονός ότι για να παραµείνετε σ’ αυτές τις καρέκλες
είστε διατεθειµένοι…

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Ντροπή σας! Κάθε φορά τα ίδια! 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τις ντροπές να τις κρατήσετε για τον κ. Καραµανλή και
για τον εαυτό σας και για τον κ. Μητσοτάκη. Και τους µορφα-
σµούς που κάνετε.

(Θόρυβος – Διαµαρτυρίες)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Μην απαντάτε παρα-

καλώ.
Κυρία Πρόεδρε, ολοκληρώστε παρακαλώ.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Εµείς σεβόµαστε τον χρόνο. Σεβό-

µαστε τους συναδέλφους!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Αυτά τα παιδιά…
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Δείτε εδώ. Ούτε µπροστά στον θάνατο που προκαλέσατε δεν
έχετε σεβασµό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ. Κυρία
Πρόεδρε, βοηθήστε. Σας παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τι να βοηθήσω; Εδώ η κατάσταση είναι πέραν της αρ-
µοδιότητας.

Τα παιδιά αυτά, λοιπόν, που δεν θα µε εµποδίσετε να ανα-
φερθώ σ’ αυτά…

(Θόρυβος - Διαµαρτυρίες)
Δεν θα µε εµποδίσετε! Δεν θα µε εµποδίσετε! Δεν θα κλείσετε
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τη διαδικασία µε ειρωνείες και µε προσβολές στα θύµατα. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ούτε µε εκβιασµό δικό σου.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν θα κλείσετε τη διαδικασία µε τις ύβρεις και τις χυ-
δαιότητές σας! 

Τα παιδιά αυτά είναι θύµατά σας. Τα χέρια σας είναι βαµµένα
µε το αίµα τους! Όλων σας! Και εµείς…

(Θόρυβος - Διαµαρτυρίες)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ντροπή σου! Δεν ντρέπεσαι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πρόεδρε, πα-

ρακαλώ όχι αναφορές, όχι χαρακτηρισµούς.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και εµείς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ όχι τέτοιους χαρακτηρισµούς.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Να ολοκληρώσετε

παρακαλώ. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ναι, ναι. Προσπαθώ. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΛΑΧΑΚΟΣ: Ντροπή! Πρέπει να ντρέπεσαι! 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Βλαχάκο, ο Καρακούκης ξέρετε ποιος είναι; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΛΑΧΑΚΟΣ: Έχουµε χάσει κι εµείς ανθρώπους!

Δεν κάναµε έτσι! 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Βλαχάκο, ο Καρακούκης...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΛΑΧΑΚΟΣ: Έχουµε χάσει κι εµείς ανθρώπους!

Δεν κάναµε έτσι! 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Βλαχάκο, ο Καρακούκης είναι ο ιατροδικαστής
που είπε ότι ο αδελφός σας στα Ίµια έφυγε από ατύχηµα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Έχει χάσει τον αδελφό του για
την πατρίδα! 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο Καρακούκης…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΛΑΧΑΚΟΣ: Αφήστε τον κ. Καρακούκη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κλείστε το, κυρία

Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είναι ο ιατροδικαστής που είπε ότι ο αδελφός σας στα
Ίµια έφυγε από ατύχηµα. 

(Θόρυβος - Διαµαρτυρίες)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ο ήρωας αδελφός του! Ο ή-

ρωας ο αδελφός του από ατύχηµα; Ντροπή σας! Την Κυριακή
τον πενθούν. Πενθούν τον αδελφό του την Κυριακή!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο κ. Καρακούκης δεν είπε ότι καταρρίφθηκε το ελικό-
πτερο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πρόεδρε, δεν
είµαστε δικαστήριο εδώ µέσα. Παρακαλώ να αποφεύγουµε τους
χαρακτηρισµούς.

Ολοκληρώστε, παρακαλώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, όχι µε απειλές. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς απειλούµε; Εσείς που
βρίζετε τον Βλαχάκο; Ντροπή σας! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πρόεδρε, βοη-
θήστε τη διαδικασία. Ολοκληρώστε!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Να ησυχάσουν για να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΛΑΧΑΚΟΣ: Τόσα χρόνια κοινοβουλευτικός αυτό
το παράδειγµα δίνετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, µε δύο φράσεις να ολο-
κληρώσω. Προσπαθήστε να ακούσετε αυτό που θα πω, κύριε
Βλαχάκο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΛΑΧΑΚΟΣ: Θα καθίσω να σας ακούσω.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Καθίστε, παρακαλώ. Προσπαθήστε να ακούσετε αυτό
που θα πω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Μία τελευταία κου-
βέντα, παρακαλώ. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, µε δύο φράσεις ολοκληρώνω. 

Πρώτον, προς τον κ. Βλαχάκο. Κύριε Βλαχάκο, εγώ πιστεύω
ότι το ελικόπτερο…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Ήταν ατύχηµα. Το είπες.  
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): …το οποίο καταρρίφθηκε στα Ίµια, δέχθηκε επίθεση και
ότι ο αδελφός σας δεν ήταν θύµα ατυχήµατος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Άρα, δεν ήταν ατύχηµα!
(Θόρυβος – Διαµαρτυρίες)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο κ. Καρακούκης, όµως…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ζήτα συγγνώµη τώρα!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ο κ. Καρακούκης, όµως, αυτός που τώρα αναλαµβάνει
τη βρώµικη δουλειά, είναι ο ιατροδικαστής που συγκάλυψε το θά-
νατο του αδελφού σας. Σκεφτείτε τα, ενηµερωθείτε, δείτε τα και
όποτε θελήσετε να ερευνηθεί η υπόθεση των Ιµίων, εγώ θα είµαι
δίπλα σας. Το έχω πει εδώ στη Βουλή και θα το λέω κάθε φορά. 

Κυρίες και κύριοι, την αλήθεια δεν µπορείτε να τη συγκαλύ-
ψετε ό,τι και να κάνετε. Τα παιδιά αυτά, οι πενήντα επτά ψυχές,
ζητούν δικαίωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κλείστε παρακαλώ. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Και γι’ αυτές τις ψυχές εµείς το ελάχιστο που έχουµε
να κάνουµε είναι να αντιστεκόµαστε σε αυτό που εσείς µεθο-
δεύετε και να προβάλλουµε όχι µόνον ένσταση αντισυνταγµατι-
κότητας, αλλά και αντίσταση στη βίαιη κατάλυση του Συντάγµα-
τος που επιχειρείτε, προσπαθώντας να στραγγαλίσετε τη δικαιο-
σύνη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Πλεύ-
ρης, ο αντιλέγων.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είµαι αντι-
λέγων. Θα χρειαστώ χρόνο δεν θα πω αντίστοιχο, αλλά θα χρει-
αστώ παραπάνω. Να τηρείται η διαδικασία. Λέγων-αντιλέγων δεν
είναι Πρόεδρος Κοινοβουλευτικής Οµάδας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι σήµερα πίστευα ότι η κ.
Κωνσταντοπούλου έχει µια ευαισθησία, ότι κατά βάσιν διαφέρει.
Σήµερα κατάλαβα ότι δεν την νοιάζουν καθόλου τα Τέµπη. Είναι
µια πολιτική αριβίστρια και τη νοιάζει µόνο το πολιτικό όφελος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Για ποιον λόγο; Για τον τρόπο τον κυνικό που είδαµε από αυτό

εδώ το Βήµα να απευθύνεται στον αδελφό του ήρωα των Ιµίων
και να του λέει «πέθανε από ατύχηµα ο αδελφός σας». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ευτυχώς υπάρχουν τα βίντεο. Λίγες µέρες πριν το µνηµόσυνο

στα Ίµια, αυτή η Πρόεδρος που υποτίθεται ότι ενδιαφέρεται για
τους συγγενείς, που ενδιαφέρεται για τα θύµατα, µε ένα τέτοιο
ύφος κοίταξε τον Βλαχάκο και του λέει: «Από ατύχηµα πέθανε ο
αδερφός σου».

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν ντρέπεστε!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Μόλις κατάλαβε τι έχει πει
και πόσο κυνικά κοίταξε στα µάτια έναν συγγενή που έχει χάσει
τον αδερφό του, πήγε να αναθεωρήσει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρία Κωνσταντοπούλου, µάθετε το εξής: Οι τρεις ήρωες τον

Ιµίων σκοτώθηκαν για την πατρίδα! Δεν ήταν ατύχηµα! Δεν ήταν
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ατύχηµα! Να ντρέπεστε! Να ζητήσετε συγγνώµη!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Και για να τελειώνουµε αυτήν την κουβέντα, όσον αφορά αυτά
τα οποία λέτε για τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, µας
είπατε σήµερα όλη την ηµέρα ότι καλύπτουµε εγκλήµατα, καλύ-
πτουµε παιδοβιαστές, ότι έχουµε στα χέρια µας αίµα και είπατε
ότι µας νοιάζουν οι καρέκλες. Αυτές τις καρέκλες, όλοι που βλέ-
πετε εδώ, κυρία Κωνσταντοπούλου, τις έχουν καταλάβει µε τις
ψήφους του ελληνικού λαού. Οι δικοί σας Βουλευτές τις κατέλα-
βαν γιατί αλλάξατε τη σειρά και τους βάλατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δίπλα σας κάθονται Βουλευτές που δεν ψηφίστηκαν από τον

ελληνικό λαό, κάθονται Βουλευτές που βγήκαν πιο κάτω στην κα-
τάταξη και ασκήσατε δικαίωµα Προέδρου και τους βάλατε πρώ-
τους στη λίστα. Άρα, οι δικοί σας Βουλευτές κάθονται για την
καρέκλα. Οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας κάθονται µε την
ψήφο του ελληνικού λαού, για να τελειώνουµε µε όλα αυτά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κάπου εδώ θα µπορούσε να τελειώσει η κουβέντα για την αντι-

συνταγµατικότητα, γιατί η κυρία Πρόεδρος δεν έθεσε κανένα
θέµα αντισυνταγµατικότητας. Περιµένω να τοποθετηθούν τα
άλλα κόµµατα, όχι στο πολιτικό σκέλος της κριτικής της οποίας
κάνετε και έχω ακούσει, αλλά να πείτε ότι υπάρχει θέµα αντισυ-
νταγµατικότητας.

Προσπαθώ τώρα να ερµηνεύσω γιατί µεταξύ των άρθρων που
είπε, είπε και το άρθρο 21, το οποίο αφορά την προστασία του
γάµου και της οικογένειας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το 1 και 26.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, όχι δια-
κοπές.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Πάµε, λοιπόν, τώρα να
δούµε το τι έχει ειπωθεί. Πρώτα απ’ όλα, ως προς τη διαδικασία,
βάλατε θέµα αντισυνταγµατικότητας για δήθεν παραβίαση του
Κανονισµού της Βουλής. Ως Πρόεδρος της Βουλής θα έπρεπε
τουλάχιστον να γνωρίζετε ότι τα θέµατα -ακόµα και αν υπάρχουν-
παραβίασης του Κανονισµού της Βουλής δεν είναι θέµατα αντι-
συνταγµατικότητας. Είναι προδήλως απαράδεκτο. Βάσει, όµως,
της διαδικασίας, τι είπατε; «Εγώ προσβάλλω ως αντισυνταγµα-
τικά όλα τα άρθρα του νόµου».

Άρα, να ξέρουν σήµερα ότι προσβάλλει ως αντισυνταγµατικό
η κ. Κωνσταντοπούλου το άρθρο που δίνει το δικαίωµα στο θύµα
να έχει λόγο και να ακούγεται όταν αποφυλακίζεται ο θύτης, ότι
προσβάλλει ως αντισυνταγµατικό το άρθρο που αυστηροποιεί τις
διαδικασίες για την ενδοοικογενειακή βία, ότι προσβάλλει ως
αντισυνταγµατικό τα άρθρα που αυστηροποιούν τις ποινές. Και
επειδή πιθανολογώ ότι δεν θα υπάρξει κόσµος από τα άλλα κόµ-
µατα να στηρίξει αυτές τις αντισυνταγµατικότητες, η µόνη που
τις εκφράζει θα είναι η κ. Κωνσταντοπούλου και οι θύτες που ευ-
νοούνται από αυτές τις διατάξεις, δηλαδή σύζυγοι που χτυπάνε
γυναίκες και παιδιά, θύτες που πάνε να αποφυλακιστούν, στους
οποίους επιλέξατε να γίνεται πολιτική µητέρα µε την τοποθέτησή
σας από αυτό το Βήµα.

Η διαδικασία του Κανονισµού της Βουλής τηρήθηκε απαρέ-
γκλιτα. Λέτε ότι έρχεται µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος. Αν
ερχόταν µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος -που είχε αυτήν τη
δυνατότητα η Κυβέρνηση-, θα συζητούνταν µια µέρα στην επι-
τροπή, µια µέρα στην Ολοµέλεια. Τηρήθηκε ο χρόνος για την
κλήση που θα γίνει η συζήτηση µε τη σκέψη ότι τέθηκε και θέµα
από συναδέλφους Βουλευτές να µην είναι Παρασκευή, τηρήθηκε
η διαδικασία των φορέων, όπου οι φορείς µίλησαν είκοσι ένας
στο σύνολο, ενώ βάσει του Κανονισµού θα µπορούσαν να µιλή-
σουν δέκα, τηρήθηκε η διαδικασία της τρίτης συνεδρίασης που
γίνεται αµέσως µετά και δόθηκε µία µέρα για να µπορέσουν να
ακουστούν και τηρήθηκε και η διαδικασία το ότι έρχεται αυτήν
τη στιγµή στην Ολοµέλεια. Άρα, δεν τίθεται κανένα θέµα ότι πα-
ραβιάστηκε ο Κανονισµός της Βουλής, που και πάλι δεν θα γεν-
νούσε θέµα αντισυνταγµατικότητας.

Πάµε στο δεύτερο σκέλος. Τι λέει τώρα η κ. Κωνσταντοπού-
λου; «Επειδή εγώ θεωρώ ότι όλο αυτό το κάνετε πολιτικά, γιατί
θέλετε να ελέγξετε το έγκληµα των Τεµπών, έρχεστε -και άρα τι

λέω- παραβιάζετε το άρθρο 26, τη διάκριση των εξουσιών, δη-
λαδή αυτήν τη στιγµή παρεµβαίνει η νοµοθετική και η εκτελεστική
εξουσία στη δικαστική».

Πρώτα απ’ όλα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το να αλλάζουν
άρθρα που αφορούν Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας -Ποινικός Κώ-
δικας, ιατροδικαστική υπηρεσία- είναι θέµατα που αφορούν νό-
µους; Νόµοι. Τους νόµους, λοιπόν, ποιος τους ψηφίζει; Η Βουλή.
Άρα, δεν µπορεί να τεθεί θέµα ότι παραβιάζεται η διάκριση των
εξουσιών, γιατί ο κύριος Υπουργός αλλάζει άρθρο νόµου µε
νόµο. Πώς αλλιώς αλλάζει το άρθρο του νόµου; Τι έχετε επιλέξει
εσείς, όµως, πολιτικά; Οτιδήποτε γίνεται, συµπεριλαµβανοµένου
και του Προέδρου της Δηµοκρατίας, να συνδυάζεται µε τα
Τέµπη. Άρα, βάζουµε τα Τέµπη µπροστά, «ό,τι πάτε να αλλάξετε,
επειδή συνδυάζεται µε τα Τέµπη, παραβιάζει την αρχή της διά-
κρισης των εξουσιών».

Και θα ακούσω, θα ακούσω το ΠΑΣΟΚ, θα ακούσω τον ΣΥΡΙΖΑ.
Έχει τη δυνατότητα να αλλάξει η Βουλή αυτόν τον νόµο ή δεν
έχει; Γιατί αν δεν έχει, δεν τίθεται θέµα αντισυνταγµατικότητας.
Το να έρθετε, κύριε Ξανθόπουλε, κύριε Γιαννούλη και να πείτε
«εγώ διαφωνώ, διαφωνώ για ένα, δυο, τρεις λόγους», προφανέ-
στατα αυτό το αντιλαµβανόµαστε, δεν είναι θέµα αντισυνταγµα-
τικότητας, είναι θέµα πολιτικής διαφωνίας και της κριτικής της
οποίας έχετε. Άρα, σε κανένα πλαίσιο δεν τίθεται θέµα αντισυ-
νταγµατικότητας.

Κυρία Πρόεδρε -και κλείνω-, κανονικά σε αυτήν την ένσταση
επειδή είµαστε και σε νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας, όχι
απλώς θα είχε κηρυχθεί απαράδεκτη σε δικαστήριο, αλλά θα σας
είχαν καταδικάσει και στα δικαστικά έξοδα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δικαιοσύνης, κύριε, µπερδευτήκατε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Θα λέγανε ότι είναι τόσο
προδήλως απαράδεκτη και νόµου αβάσιµη, που θα πληρώσετε
για τα δικαστικά έξοδα.

Όµως, κυρία Πρόεδρε, αναφερθήκατε και σε εµένα. Ναι, εγώ
πήγα στα νοσοκοµεία από την πρώτη µέρα. Και έχω ζητήσει, από
όποια Κοινοβουλευτική Οµάδα θέλει -υπάρχουν φάκελοι στη
Βουλή και αναφέρονται και τα όργανα, πηγαίντε διαβάστε, πήγα
και στην εξεταστική να µιλήσω-, αν θέλει κάποιος, οποιοσδήποτε,
για µένα να πάει να πει το οτιδήποτε, να πάει να συντάξει αν
θέλει. Εγώ και στην εξεταστική πήγα και ερωτήθηκα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας έχω κάνει µήνυση, κύριε Πλεύρη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Μήνυση µου έκαναν αφού
εξαιρεθήκατε από την επιτροπή. Εγώ δεν θα µπω ποτέ να αντιδι-
κήσω µε συγγενείς θυµάτων. Δεν θα µπω ποτέ να αντιδικήσω µε
συγγενείς θυµάτων! Η µήνυση έγινε όλως τυχαίως αφού εσείς
εξαιρεθήκατε.

Κυρία Πρόεδρε, και εµείς µιλάµε µε συγγενείς θυµάτων. Εγώ
εκείνη τη µέρα ήµουν εκεί και κοιτούσα έναν προς έναν τους συγ-
γενείς στα µάτια. Πραγµατικά τους κοιτούσα µε έναν πόνο καρ-
διάς. Μάλιστα και η κ. Λιακούλη είχε έρθει και µε είχε δει στο
νοσοκοµείο που ήµουν. Στα νοσοκοµεία ήµουν. Είχε γίνει ένα τε-
ράστιο δυστύχηµα. Εκεί ήµασταν. Και σήµερα µιλάω µε συγγε-
νείς θυµάτων και προχθές µίλησα µε συγγενείς θυµάτων.

Η διαφορά µας, κυρία Κωνσταντοπούλου, είναι ότι εγώ δεν
πρόκειται ποτέ αυτήν την εµπειρία που βίωσα να θελήσω να την
καρπωθώ πολιτικά, ενώ εσείς ζείτε µόνο από τραγωδίες, γιατί δεν
έχετε τίποτα άλλο να προσφέρετε στην πολιτική ζωή του τόπου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Ξανθόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κάνω µια έκκληση στην Αίθουσα να χαµηλώσουν οι τόνοι, να

µιλήσουµε επί της ένστασης αντισυνταγµατικότητας, γιατί αυτό
που διακυβεύεται σήµερα εδώ είναι κάτι περισσότερο από µια
κοινοβουλευτική αντιπαράθεση. Είναι το δικαίωµά µας να έχουµε
άποψη και κυρίως να είµαστε σύννοµοι µε τον όρκο που έχουµε
δώσει, να τηρούµε το Σύνταγµα και τους νόµους.

Κύριε Πρόεδρε, είµαι Βουλευτής από το 2019 και στο διάστηµα
αυτών των πεντέµισι ετών δεν έχω ψηφίσει ένα νοµοσχέδιο µε
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τους χρόνους και τις προθεσµίες που προβλέπει ο Κανονισµός
της Βουλής των Ελλήνων.

Το έχω θέσει επανειληµµένα στη Διάσκεψη των Προέδρων, το
έχω κουβεντιάσει µε συναδέλφους των άλλων κοινοβουλευτικών
κοµµάτων και µε την έννοια αυτή το πρώτο σκέλος της ένστασης
αντισυνταγµατικότητας τουλάχιστον, ανταποκρίνεται σε µια βα-
σική ανάγκη, να επανέλθει ο Κανονισµός της Βουλής σε πλήρη
λειτουργία. 

Λέει η ένσταση ότι ουσιαστικά προβλέπεται η διαδικασία του
κατεπείγοντος, αλλά ο εισηγητής Υπουργός οφείλει να ζητά την
άδεια και να το επικυρώνει µε τον τρόπο αυτόν ως κατεπείγον.
Ουδέποτε έχει τηρηθεί αυτό.

Κι εµείς όταν ήµασταν κυβέρνηση είχαµε την ευθύνη, αλλά εί-
χαµε τη µέγγενη των µνηµονίων που έπρεπε να παρουσιάζουµε
ανά τακτά χρονικά διαστήµατα και κάτω από πιεστικότατες προ-
θεσµίες τις νοµοθετικές µας πρωτοβουλίες. Όµως, από τη στιγµή
που δεν υπάρχει αυτή η πίεση, η ευθύνη της εκάστοτε κυβερνη-
τικής Πλειοψηφίας είναι πολύ µεγάλη.

Με την έννοια αυτή, λοιπόν, θεωρώ ότι ναι µεν δεν τηρείται ο
Κανονισµός της Βουλής µε ευθύνη της Πλειοψηφίας και το
έχουµε καταγγείλει επανειληµµένα, αλλά δεν είµαι σίγουρος αν
αυτό αποτελεί κώλυµα συνταγµατικής τάξης ή αποτελεί εσωτε-
ρικό θέµα της Βουλής το οποίο πρέπει να το λύσουµε στη Διά-
σκεψη των Προέδρων. 

Παίρνω από αυτό ερέθισµα για να ολοκληρώσω τη σκέψη µου
επί του πρώτου σκέλους και να πω το εξής. Ίσως η εκλογή του
κ. Κακλαµάνη στην Προεδρία της Βουλής και η νέα κατάσταση
που θα επικρατήσει να βοηθήσει έτσι ώστε ο Κανονισµός της
Βουλής να επανέλθει σε πρώτη ζήτηση. Και θα καταλάβω πάρα
πολύ καλά τις ανάγκες και της Κυβέρνησης και της Πλειοψηφίας
κατ’ εξαίρεση και όταν συντρέχουν λόγοι να ακολουθείται η δια-
δικασία του κατεπείγοντος και όχι η εξαίρεση να γίνεται κανόνας.

Κατά την άποψή µου, θα προχωρήσω στην ουσία σε ό,τι αφορά
ειδικώς το άρθρο 41. Τα είπα προηγουµένως κατά τη διάρκεια
της τοποθέτησής µου και νοµίζω ότι από την ακροαµατική διαδι-
κασία, παρ’ όλη την προσπάθεια που ασκήθηκε από την Πλει-
οψηφία και από τον Υπουργό κ. Φλωρίδη, από κανέναν µας δεν
φεύγει η σκέψη ότι πιθανόν -µε πιθανότητες µιλάω- αυτή η πρω-
τοβουλία να φωτίζει και να έχει σχέση µε την προδικασία που συ-
ντελείται στη δικαστική διερεύνηση του εγκλήµατος των Τεµπών.

Μ’ αυτήν την έννοια, λοιπόν, µια επιτροπή η οποία θα κρίνει την
επιστηµονική δουλειά των ιατροδικαστών και η οποία επιτροπή
µέχρι και σήµερα δεν υφίστατο, και ούτε υπάρχει αποχρών λόγος
να υφίσταται -το εφεύρηµα της τελευταίας στιγµής του κυρίου
Υπουργού που είναι για τους ανήµπορους και τους άπορους που
δεν µπορούν να πληρώσουν µια ξεχωριστή πραγµατογνωµοσύνη,
εµένα δεν µου ακούγεται πειστικό- θεωρώ ότι είναι πολύ πιθανόν
να εµπλέκεται στην ιστορία της προδικασίας του εγκλήµατος των
Τεµπών. 

Με την έννοια αυτή, για να φανούµε -όχι µόνο για να είµαστε
υπέρµαχοι της διάκρισης των εξουσιών- και να δείξουµε ότι
όντως ως νοµοθετικό Σώµα, ως κυρίαρχη Βουλή, αποκλείουµε
κάθε ενδεχόµενο να υπάρξει µια επίδραση, παρέµβαση, στη δια-
δικασία απονοµής της δικαιοσύνης, θεωρούµε ότι πρέπει να γίνει,
ως προς το σκέλος αυτό, δεκτή η ένσταση της αντισυνταγµατι-
κότητας που πρόβαλε η Πλεύση Ελευθερίας. Και γι’ αυτόν τον
λόγο την αποδεχόµαστε σε ό,τι αφορά το άρθρο 41 συνολικά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Ξανθόπουλο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το 7ο Γυµνάσιο Καρδίτσας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Μάντζος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΠΑΣΟΚ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Διά του προσώπου σας θα απευθυνθώ στον νέο Πρόεδρο της

Βουλής των Ελλήνων κ. Νικήτα Κακλαµάνη για να του ευχηθώ για
µια ακόµη φορά καλή αρχή. Για να την έχουµε, όµως, αυτήν την
καλή αρχή, προφανώς θα πρέπει πρώτα και κύρια να κάνω µια
επίκληση της ακροτελεύτιας φράσης του στην οµιλία του όταν
ανέβηκε στη θέση του Προέδρου της Βουλής, να µην µετανιώ-
σουµε την ψήφο µας προς το πρόσωπό του.

Αν αυτή η πρόταση δεν είχε κάποιο εσωτερικό νόηµα προς τη
Νέα Δηµοκρατία, αλλά απευθύνεται στα άλλα κόµµατα, της Αντι-
πολίτευσης, που εν πάση περιπτώσει, πράγµατι δεν θέλουµε να
µετανιώσουµε την ψήφο που δώσαµε στο πρόσωπο του κ. Κα-
κλαµάνη, η πρώτη και κυρίαρχη απαίτηση που έχουµε στο πρό-
σωπό του είναι κυρίως να αλλάξει ο τρόπος µε τον οποίο
λειτουργεί η Βουλή όσον αφορά στη νοµοθετική της λειτουργία.

Επειδή ακριβώς ψηφίσαµε τον κ. Κακλαµάνη, έχουµε πολύ µε-
γαλύτερες απαιτήσεις από εκείνον και από το Προεδρείο στο σύ-
νολό του. Οι διαδικασίες, οι οποίες πράγµατι δεν τηρούνται όπως
θα έπρεπε και είναι γνωστό και το έχουµε πει σε πάρα πολλές
συνεδριάσεις και της Διάσκεψης των Προέδρων, έχουν να κά-
νουν κυρίως µε τη µη τήρηση των προθεσµιών, σύµφωνα µε τον
Κανονισµό της Βουλής και το Σύνταγµα. Κι αυτό έχει να κάνει και
µε τη διαδικασία µε την οποία εισάγεται ένα σχέδιο νόµου στην
Ολοµέλεια αλλά και στις επιτροπές. Είναι πολλές φορές που κα-
τατίθεται ένα σχέδιο νόµου από την Κυβέρνηση, έρχεται πολύ
σύντοµα στις επιτροπές, συντέµνονται οι προθεσµίες ακόµα και
όσον αφορά στην ακρόαση των φορέων, ενώνονται µε τις υπό-
λοιπες συνεδριάσεις της επιτροπής και φτάνει στην Ολοµέλεια
της Βουλής πολύ σύντοµα ένα σχέδιο νόµου. Αυτό είναι εις
βάρος της διαβούλευσης, της ακρόασης των φορέων και της σο-
βαρής επεξεργασίας του σχεδίου νόµου. 

Είµαι βέβαιος ότι οι συντάκτες του νόµου περί του επιτελικού
κράτους και της καλής νοµοθέτησης θα συµφωνούσαν µαζί µου
σ’ αυτά που λέω τώρα και σ’ αυτό που υποστηρίζουµε ως Κοινο-
βουλευτική Οµάδα χρόνια τώρα. Το πρόβληµα είναι ότι έχουν πε-
ράσει πέντε χρόνια από τότε που υπάρχει αυτός ο νόµος για την
καλή νοµοθέτηση, είναι πολλά χρόνια από τότε που εφαρµόζεται
ο Κανονισµός της Βουλής σαν να έχουµε ακόµα µνηµονιακή
εποχή και µνηµονιακές πιέσεις, είναι πολλά τα κατάλοιπα από την
κακή εφαρµογή του Κανονισµού ακόµα και από την περίοδο της
πανδηµίας. Άρα, κάνουµε έκκληση προς το Προεδρείο διακοµ-
µατικά και συναινετικά να δούµε αυτές τις προθεσµίες και να
µπορέσουµε να εφαρµόσουµε τον Κανονισµό της Βουλής όσο
πιο πιστά γίνεται. 

Εµείς δεν θα µείνουµε προφανώς σε αυτήν την έκκληση. Θα
πάρουµε πρωτοβουλίες και στη Διάσκεψη των Προέδρων να θέ-
σουµε το ζήτηµα της τήρησης των προθεσµιών της νοµοθετικής
λειτουργίας και στις επιτροπές και στην Ολοµέλεια. Και δεν θα
µείνουµε µόνο σ’ αυτό. Θα ζητήσουµε και κάτι ακόµα το οποίο
είδαµε και το έθεσε σωστά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ από το πρωί. Όταν έχουµε κατάθεση τροπολογιών νυχτε-
ρινές ώρες πριν την παραµονή του νοµοσχεδίου στην Ολοµέλεια,
τροπολογίες που είναι µικρά νοµοσχέδια µε πολλές άσχετες, µη
συναφείς µεταξύ τους διατάξεις δηµιουργείται πρόβληµα, γιατί:

Πρώτον, αυτές δεν έχουν περάσει από τη βάσανο της ακρόα-
σης των φορέων. Άρα, είναι ανέλεγκτες από την κοινωνία των πο-
λιτών, για να το πούµε µε όρους πολιτικούς. Έχουµε πολύ µικρό
χρόνο για να τις επεξεργαστούµε, ανεπαρκή. Έχετε βρεθεί στην
Αντιπολίτευση και θυµάστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πώς
είναι. Και το σηµαντικότερο, παγιδεύεται η Βουλή µε την υποχρέ-
ωση να τοποθετηθεί µε µία ψήφο «ναι», «όχι» ή «παρών» στο σύ-
νολο ενός µίνι νοµοσχεδίου, όπως είναι κατά κανόνα οι τροπο-
λογίες.

Θα πρέπει να αλλάξει και ο τρόπος και ο χρόνος υποβολής των
τροπολογιών. Θα πρέπει να µην είναι άσχετες και µη συναφείς
ούτε προς το σχέδιο νόµου, αλλά ούτε και µεταξύ τους οι διατά-
ξεις των τροπολογιών. Και το κυριότερο, θα πρέπει να δίνεται η
δυνατότητα στην Αντιπολίτευση να τοποθετείται άρθρο προς
άρθρο για να παίρνει και η Κυβέρνηση και η Αντιπολίτευση την
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ευθύνη της ψήφου και όχι να καταγγέλλετε την Αντιπολίτευση
συλλήβδην ότι απείχε ή ψήφισε «παρών» ή καταψήφισε ή ψήφισε
«ναι» σε µια τροπολογία στην οποία υπάρχει ένα συνονθύλευµα
άσχετων και µεταξύ τους µη συναφών διατάξεων.

Και το δεύτερο, όσον αφορά το άρθρο 41 παράγραφος 6,
θέλω να πω τα εξής. Κατ’ αρχάς, είναι η εισηγήτριά µας κ. Λια-
κούλη αυτή που από το πρωί έχει θέσει το ζήτηµα στο επίκεντρο
της κοινοβουλευτικής συζήτησης. Έχω την περηφάνια να πω ότι
αυτό έγινε µε τη δέουσα σοβαρότητα µε την επίκληση και κατά-
θεση δηµόσιων εγγραφών, µε την επίκληση των νόµιµων διαδι-
κασιών και των διατάξεων του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας και
της νοµοθεσίας µας, µε ένα µέτρο που προσήκει στην οδύνη των
οικογενειών που έχασαν τα παιδιά τους και τους συγγενείς τους
σ’ αυτό το τραγικό δυστύχηµα, το έγκληµα στα Τέµπη, και µε το
µέτρο που προσήκει στο συλλογικό πένθος µιας ολόκληρης κοι-
νωνίας.

Σας καλέσαµε, κύριε Υπουργέ -και είναι ήδη πολλές ώρες, είναι
τουλάχιστον έξι ώρες από τότε που η εισηγήτρια µας σας κάλεσε
εκ νέου- να αποσύρετε τη διάταξη ή να την τροποποιήσετε κατά
τρόπον, ώστε να δίνει τη δυνατότητα στους πολίτες να απευθύ-
νονται στον εισαγγελέα. Να µην έρχεται ο Υπουργός µε ένα δικό
του όργανο να διορίζει ουσιαστικά εκείνον που θα διενεργήσει
την προδικασία, την προανάκριση, αλλά να αφεθεί αυτό στη δι-
καιοσύνη, στη δικαστική εξουσία. 

Εµείς δεν παρεµβαίνουµε µε την πρότασή µας αυτή και δεν θέ-
λουµε κανένας να παρεµβαίνει σε µια ανοικτή δικαστική υπόθεση,
όχι µόνο στα Τέµπη, σε καµία ανοικτή δικαστική υπόθεση. Και
επειδή ακριβώς σεβόµαστε τις δικαστικές διαδικασίες, το κράτος
δικαίου και τη δικαιοσύνη, δεν θέλουµε να το κάνει κανένας αυτό
που δεν κάνουµε εµείς. Και κυρίως, δεν θέλουµε να το κάνει ο
Υπουργός ο επί της δικαιοσύνης µε τη νοµοθεσία που εισάγει στη
Βουλή, µε νοµοθετικές παρεµβάσεις.

Για τον λόγο αυτό, λοιπόν, σας καλούµε για πολλοστή φορά
και στο πλαίσιο αυτής της ενστάσεως αντισυνταγµατικότητας, να
αποσύρετε αυτήν τη διάταξη η οποία παρεµβαίνει σε µία ανοικτή
ποινική προδικασία, σε µία υπόθεση, η οποία έχει να κάνει µε τον
θάνατο δεκάδων νέων συνανθρώπων µας σε ένα τραγικό
έγκληµα - δυστύχηµα στο σιδηροδροµικό δίκτυο της χώρας. 

Η αβελτηρία η διοικητική των προηγούµενων ετών έχει τη βα-
σική ευθύνη γι’ αυτό, αλλά πρέπει πια να υπάρξει και η δέουσα
δικαστική διαδικασία χωρίς παρέµβαση σε κανέναν λειτουργό
της διαδικασίας: Δικαστικό, εισαγγελικό, ανακριτικό, ιατροδικα-
στή, σε κανέναν λειτουργό όλης της αλυσίδας. Ας εµπιστευτούµε
-πρώτοι εσείς και ύστερα όλοι εµείς- τους δικαστές, το κράτος
δικαίου και τη δικαιοσύνη και ας µην φέρνουµε διατάξεις, οι
οποίες δηµιουργούν περισσότερη σκιά από αυτή που αντέχει η
κοινωνία µας γι’ αυτό το έγκληµα.

Διαλύστε, λοιπόν, εσείς, έστω και τώρα, στο και δέκα, τις σκιές
στις οποίες βυθίζετε τη δηµόσια ζωή και που τις δηµιουργείτε
εσείς οι ίδιοι αυτές τις σκιές, ειδάλλως, θα µείνετε µόνοι σας στο
σκοτάδι. Και εµείς, το µόνο που θα κάνουµε, είναι να φέρνουµε
στο φως τις δικές σας ευθύνες. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Μάντζο. 
Τον λόγο έχει η κ. Δάγκα, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από

το ΚΚΕ. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ έχουµε καταγγείλει αλλε-

πάλληλες φορές τη διαδικασία που ακολουθείται από την Κυβέρ-
νηση. Έχει µαλλιάσει η γλώσσα µας κυριολεκτικά και στη Διάσ-
κεψη των Προέδρων και στις επιτροπές της Βουλής και στην
Ολοµέλεια για την απαράδεκτη τακτική της σύντµησης των δια-
δικασιών, των προθεσµιών, που βέβαια δεν είναι πρωτοτυπία της
σηµερινής Κυβέρνησης, γιατί την ίδια τακτική ακολούθησαν και
οι προηγούµενες κυβερνήσεις ΣΥΡΙΖΑ, η προηγούµενη κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας µαζί µε το ΠΑΣΟΚ, τότε στο όνοµα
των έκτακτων συνθηκών σε συνθήκες κρίσης και µνηµονίων. 

Κατά τη γνώµη µας, βέβαια, δεν είναι τυχαία αυτή η προσπά-

θεια που γίνεται. Δηλαδή, ότι αξιοποιεί η Κυβέρνηση µε υπερβάλ-
λοντα ζήλο τη διαδικασία του κατεπείγοντος, υπερβαίνοντας
ακόµα και το πλαίσιο που θέτει το ίδιο το Σύνταγµα. 

Στην πραγµατικότητα, στοχεύετε πιο µακριά. Στοχεύετε ουσια-
στικά να καθιερωθούν τέτοιες απαράδεκτες τακτικές ως κανονι-
κότητα, ακριβώς για να µπορεί το κράτος πιο γρήγορα και πιο
άµεσα να περνάει όλες εκείνες τις επικίνδυνες επιδιώξεις, τα δο-
λοφονικά σχέδια του κεφαλαίου, ιδιαίτερα σε συνθήκες πολεµι-
κής προετοιµασίας. 

Προφανώς, εµείς δεν µπορούµε να συµβιβαστούµε µε µια τέ-
τοια κατάσταση και πρέπει να πάρει τέλος, δηλαδή να εφαρµο-
στεί ο Κανονισµός της Βουλής, άλλη συζήτηση επί της αρχής,
άλλη συζήτηση επί των άρθρων. Πρέπει να σταµατήσει αυτό το
να κατατίθενται οι τροπολογίες το προηγούµενο βράδυ, ενώ προ-
βλέπεται µία προθεσµία τριών ηµερών ακόµη και από το Σύντα-
γµα. 

Και βέβαια, η αντίθεσή µας αφορά στην ουσία του νοµοσχε-
δίου, έτσι όπως αναλύθηκε και από το Γενικό Γραµµατέα της Κε-
ντρικής Επιτροπής του ΚΚΕ και από την ειδική αγορήτρια του
κόµµατός µας και Βουλευτές. 

Πιο συγκεκριµένα, όµως, σε σχέση µε το άρθρο 41, σας ανα-
δείξαµε πάρα πολύ συγκεκριµένα την προβληµατική διάταξη που
υπάρχει, όπου ουσιαστικά ένα διορισµένο από την Κυβέρνηση
όργανο θα µπορεί να παρεµβαίνει στην εξέλιξη µιας υπόθεσης
που εξετάζεται και µάλιστα σε αυτήν την επιτροπή ορίζεται επι-
κεφαλής ο ιατροδικαστής, που ήταν υπεύθυνος για την εξέταση
των θυµάτων των Τεµπών. Καµία από τις εξηγήσεις που δόθηκαν
δεν µας πείθει ότι η συγκεκριµένη διάταξη είναι άσχετη από το
τραγικό έγκληµα των Τεµπών. Είναι προκλητικό να επικαλείται ο
Υπουργός ότι αφορά η διάταξη αυτή τους άπορους συµπολίτες
µας, γιατί αν ήθελε να αντιµετωπίσει δυσκολίες, θα προσλάµβανε
µόνιµο προσωπικό, µόνιµους ιατροδικαστές.

Οπότε όσο κι αν ενοχλείστε, κύριοι και κυρίες της Κυβέρνησης,
η αλήθεια είναι ότι έχετε πάρει master στη συγκάλυψη των ευθυ-
νών σας, στη συγκάλυψη των πραγµατικών αιτιών που οδήγησαν
στο έγκληµα των Τεµπών από όλη τη διαδικασία που ακολουθή-
θηκε µε την εξεταστική, µέχρι την εκτεταµένη αλλοίωση του
τόπου του εγκλήµατος, µέχρι την καταστροφή κρίσιµου βιντεο-
ληπτικού υλικού, την αδικαιολόγητη µη ένταξη εµπειρογνωµόνων
από τις ανακριτικές αρχές, ειδικών δηλαδή στο αντικείµενο των
πυρκαγιών και εκρήξεων. 

Να είστε σίγουροι, βέβαια, πως ό,τι και αν κάνετε, µαζί µε τους
εργαζόµενους, τον λαό και τη νεολαία δεν θα επιτρέψουµε να συ-
γκαλυφθεί αυτό το έγκληµα. Θα ενώσουµε τη φωνή µας µαζί µε
τις οικογένειες των θυµάτων την Κυριακή στο Σύνταγµα. Και από
αυτήν τη σκοπιά, από την άποψη της πολιτικής ουσίας στηρί-
ζουµε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Δάγκα.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης, ο κ. Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Λοιπόν, να ’µαστε πάλι σε συζήτηση αντισυνταγµατικότητας.

Από το 2019 και κάθε φορά που συζητάµε ένα θέµα, το οποίο ένα
κόµµα θεωρεί ότι είναι αντισυνταγµατικό, έχει µαλλιάσει η
γλώσσα µας να επαναλαµβάνουµε συνεχώς κάθε φορά που γί-
νεται µια ένσταση αντισυνταγµατικότητας ότι η Ελλάδα έχει ανά-
γκη την ύπαρξη ενός συνταγµατικού δικαστηρίου. 

Αν η χώρα µας είχε συνταγµατικό δικαστήριο, δεν θα είχε φτά-
σει στο σηµερινό κατάντηµα να µας απειλούν, όπως έγινε σήµερα
το πρωί, ακόµη-ακόµη και τα Σκόπια. Αν η χώρα µας είχε συντα-
γµατικό δικαστήριο, θα είχαµε αποφύγει πολλά δεινά, όπως µνη-
µόνια, όπως τις Πρέσπες, όπως τον γάµο των οµοφυλοφίλων.
Δεν θα τολµούσε καµία κυβέρνηση να τα θεσµοθετήσει, εάν πολύ
απλά υπήρχε το συνταγµατικό δικαστήριο. Αν η χώρα µας είχε
συνταγµατικό δικαστήριο, δεν θα υπήρχε και λόγος να γίνεται
αυτήν τη στιγµή η συζήτηση αυτή. 

Και επειδή πολλοί λένε -και προφανώς και σκέφτεστε τώρα που
τα λέω- τι θα µπορούσε να κάνει ένα συνταγµατικό δικαστήριο,
αφού τους δικαστές τους διορίζει η Κυβέρνηση, απαντάµε σ’
αυτό και λέµε το εξής. Σας και τους προτρέπουµε όλους όσοι
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σκέφτονται κάτι τέτοιο να διαβάσουν το πρόγραµµά µας. 
Τι λέει το πρόγραµµά µας; Είναι κάτι το οποίο θα το προτεί-

νουµε και θα το επαναλάβουµε και στην επερχόµενη Αναθεώ-
ρηση του Συντάγµατος, τη δηµιουργία επιτέλους συνταγµατικού
δικαστηρίου, που θα συγκροτείται µε κλήρωση κατά το 1/3 από
ανώτατους δικαστές, κατά το 1/3 από καθηγητές Νοµικής και
κατά το 1/3 από δικηγόρους στον Άρειο Πάγο µε χρονικά κλιµα-
κωτή ανανέωση. Ένα τέτοιο, λοιπόν, συνταγµατικό δικαστήριο,
ένα τέτοιο αµερόληπτο συνταγµατικό δικαστήριο θα βάλει φρένο
στην αντισυνταγµατική ασυδοσία της εκάστοτε κυβέρνησης σε
βάρος της ελληνικής κοινωνίας.

Είπε προηγουµένως ο αντιλέγων, ο κ. Πλεύρης: «Μα, η Βουλή
ψηφίζει». Δεν ψηφίζει η Βουλή, ψηφίζει η Κυβέρνηση, ως νόµος
ορίζει. Το Σύνταγµά µας λέει παντού: «Όπως νόµος ορίζει». Έρ-
χεται η Κυβέρνηση ορίζει τον νόµο, κουρελόχαρτο το Σύνταγµα,
προχωράµε και η ζωή συνεχίζεται. 

Άρα, λοιπόν, κάνετε ό,τι θέλετε εσείς, γιατί έχετε την πλει-
οψηφία, γιατί σας ψήφισε ελληνικός λαός, αλλά κάνετε αυτό που
θέλετε εσείς.

Τώρα, κύριε Φλωρίδη, εσείς προηγουµένως πραγµατικά δώ-
σατε ένα ρεσιτάλ. Τον Καρακούκη τον έχετε πάρει αλά µπρα-
τσέτα τόσα χρόνια. Όχι εσείς προσωπικά -γιατί το πήρατε
προσωπικά προηγουµένως-, αλλά η Κυβέρνηση. Τον παίρνετε
λες και είναι ο άνθρωπος-αξεσουάρ και τον κουβαλάτε παντού
µαζί σας σε ό,τι και αν κάνετε. 

Είχε συµµετάσχει και είχε εµπλακεί, κύριε Υπουργέ της Δικαιο-
σύνης, ο κ. Καρακούκης στην ιατροδικαστική εξέταση των θυµά-
των του εγκλήµατος των Τεµπών. Τώρα, εσείς λέτε: «πήγε,
έκατσε µισή ώρα και έφυγε». Πήγε κανονικά, έδωσε εντολές, την
άλλη µέρα έφυγε. Πήγε ο άνθρωπος εκεί. Τα άλλα που λέτε
εσείς, είναι θεωρίες συνωµοσίας. Ερώτηση: Δεν υπάρχουν άλλοι
άξιοι άνθρωποι πιο νέοι από τον Καρακούκη, για να διαλύσετε και
εσείς τις όποιες υποψίες έχουµε εµείς οι κακοπροαίρετοι, οι κα-
χύποπτοι; Τι τον κουβαλάτε µαζί σας τον Καρακούκη; Τι πράµα
είναι αυτό µε τον Καρακούκη, κύριε Φλωρίδη, που δεν έκανε –
τάχα- και τίποτα, πήγε και έφυγε µόνο;

Πώς τολµάτε, επίσης, κύριε Υπουργέ, σε ένα νοµοσχέδιο, το
σηµερινό που αφορά στην προστασία των γυναικών -σας άκουγα
και προηγουµένως µε ένα στόµφο- να λέτε ότι η Αντιπολίτευση
δεν θα ψηφίσει αυτό. Ποιος σας είπε αυτά τα πράγµατα; Αυθαί-
ρετα πήρατε τον λόγο και µιλήσατε αντί ηµών για το τί θα ψηφί-
σουµε και τί όχι. Σας πληροφορούµε ότι πολλά επιµέρους άρθρα
που αφορούν σε αυστηροποίηση ποινών κ.λπ., εννοείται, θα τα
ψηφίσουµε. 

Αλλά ένα τέτοιο νοµοσχέδιο που είναι για την προστασία των
γυναικών, έρχεστε και το «πειράζετε» -µε την κακή έννοια, για να
µην πω ότι το «βρωµίζετε»- µε τέτοιες διατάξεις συγκάλυψης του
εγκλήµατος των Τεµπών. Βάζετε αυτές τις διατάξεις µέσα σε ένα
τέτοιο νοµοσχέδιο και το κάνετε εσείς το λάθος.

Τι φέρνετε, λοιπόν; Για να καταλάβει ο κόσµος. Φέρνετε τη συ-
γκρότηση και µε διορισµό από εσάς, από τον Υπουργό -Γιάννης
πίνει, Γιάννης κερνάει, ό,τι θέλει κάνει ο Γιάννης- µιας τριµελούς
ιατροδικαστικής επιτροπής, που θα έχει τη δυνατότητα να επεµ-
βαίνει και να επαναξιολογεί την αιτία θανάτου στις ιατροδικαστι-
κές εξετάσεις. Παραβιάζετε, λοιπόν, την ανεξαρτησία των ιατρο-
δικαστών. 

Η επέµβαση, λοιπόν, αυτή που κάνετε, ανοίγει την κερκόπορτα
να αλλοιωθεί, να αλλάξει το περιεχόµενο των εκθέσεων που
έχουν συνταχθεί και για εµάς -αν θέλετε- συνιστά ευθεία, κατά-
φωρη παραβίαση της ποινικής προδικασίας.

Ερώτηση: Θα έρχεται, η τριµελής επιτροπή, κύριε Φλωρίδη,
και αν δεν αρέσει το αποτέλεσµα της ιατροδικαστικής εξέτασης,
θα το αλλάζει; Ναι, θα µπορεί να το κάνει αυτό. Ακυρώνοντας τις
ήδη συνταχθείσες ιατροδικαστικές εκθέσεις; «Ναι» είναι η απά-
ντηση στο ερώτηµα αυτό. Θα µπορεί να το κάνει ο Καρακούκης
και η παρέα του, εάν ο ίδιος το κρίνει απαραίτητο.

Πείτε µας: Ποιος είναι ο λόγος ύπαρξης της εν λόγω επιτρο-
πής, ειδικά από τη στιγµή που ήδη προβλέπεται αντίστοιχη δυ-
νατότητα από την ποινική νοµοθεσία; Αυτό προβλέπεται ήδη.
Σώνει και καλά να µας «φυτέψετε» τον Καρακούκη και την επι-
τροπή που θα ορίσετε εσείς!

Φέρατε µια νοµοτεχνική πριν από λίγο. Εµείς περιµέναµε να
κάνετε µια κίνηση, να το πάρετε και να κάνετε κάτι άλλο και να
πούµε «Να, ο άνθρωπος το σκέφτηκε και κάνει κάτι άλλο. Το
παίρνει λίγο πίσω. Το βάζει λίγο µπρος» και να βρούµε µια λύση.
Φέρατε µια νοµοτεχνική η οποία είναι εµπαιγµός, είναι σκέτη κο-
ροϊδία. 

Κλείνω και λέω ότι εµείς επιµένουµε: Αποσύρετε τώρα αυτή τη
διάταξη για να τελειώνει η συζήτηση εδώ. Δεν τιµά κανέναν. Ούτε
εσάς που νοµοθετείτε, ούτε το Κοινοβούλιο τιµά. Θα το περά-
σετε, όµως. Τσάµπα µιλάµε εδώ για την αντισυνταγµατικότητα,
τσάµπα µιλάµε και για οτιδήποτε άλλο. Εσείς θα κάνετε πάλι αυτό
που θέλετε. Αλλά να ξέρετε ότι ο κόσµος βλέπει και παρακολου-
θεί. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Χήτα. 
Τον λόγο και ο κ. Τζανακόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος από τη Νέα Αριστερά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Προκαταβολικά να πω το εξής: Νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι η

προηγούµενη ένταση προκλήθηκε από τη µεριά της Κοινοβου-
λευτικής Πλειοψηφίας όταν κάποιος -δεν ξέρω ποιος- συνάδελ-
φος τόλµησε να εκστοµίσει µια χυδαία φράση απευθυνόµενος
στην Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας. «Να σας φέρουµε κι ένα
µαντήλι να κλάψετε». Από το σηµείο εκείνο και µετά τα πράγµατα
στην κυριολεξία ξέφυγαν. Και αυτό το συνειδητοποίησαν και πολ-
λοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες από την ίδια την Κοινοβου-
λευτική Πλειοψηφία και γι’ αυτό γύρισαν και λέγανε στον κύριο
ο οποίος είχε αυτή την ειρωνική διάθεση την ώρα που συζητάµε
ένα πάρα πολύ σοβαρό ζήτηµα, να κλείσει το στόµα του και να
µην παρεµβαίνει κατά τον τρόπο αυτό. 

Ήθελα, επίσης, να σηµειώσω, κύριε Πρόεδρε, ότι αν οι Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας έδειχναν την ίδια ιερή αγανάκτηση
που έδειξαν προηγουµένως απέναντι στις µεθοδεύσεις της Κυ-
βέρνησης για τη συγκάλυψη του εγκλήµατος των Τεµπών, ενδε-
χοµένως, οι συγγενείς των θυµάτων να έβρισκαν την πολυπόθητη
δικαίωση για την οποία αγωνίζονται και για την οποία θα είµαστε
κι εµείς την Κυριακή το πρωί στο Σύνταγµα για να διαδηλώσουµε
ακριβώς τη διάθεσή µας να µην επιτρέψουµε να συνεχιστεί αυτή
η επιχείρηση συγκάλυψης από τη µεριά της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Επίσης, για να αποκατασταθούν τα πράγµατα, κύριε Πλεύρη,
νοµίζω ότι αποδώσατε στην Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας
µία φράση ή µία άποψη, η οποία δεν ήταν δική της. Αντιθέτως, η
ίδια την απέδωσε στον κ. Καρακούκη, αλλά εν πάση περιπτώσει,
νοµίζω ότι θα δείτε τα Πρακτικά και θα κατανοήσετε ότι δεν χρει-
άζεται να µπαίνουµε σε τέτοιου τύπου αντιπαραθέσεις και απο-
δόσεις, οι οποίες δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα. 

Να πω, όµως, και κάτι για όσα ακούστηκαν προηγουµένως από
τους συναδέλφους της Ελληνικής Λύσης για το συνταγµατικό δι-
καστήριο, το οποίο υποτίθεται ότι θα αποτελέσει τη λύση σε όλα
τα προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας. 

Οι συνάδελφοι της Ελληνικής Λύσης θα µπορούσαν να προτεί-
νουν και την αυτοδιάλυση του Σώµατος, όπως επίσης και την αυ-
τοδιάλυση της Κυβέρνησης και να αναθέσουν την εκτελεστική,
τη νοµοθετική και τη δικαστική εξουσία στους δικαστές. Θα ήταν
µία αποτελεσµατική λύση! 

Για να βάλουµε, λοιπόν, τα πράγµατα στη θέση τους, να σας
ενηµερώσω, κύριοι της Ελληνικής Λύσης, ότι στην Ελλάδα υπάρ-
χει έλεγχος συνταγµατικότητας των νόµων από τα δικαστήρια και
αυτός είναι διάχυτος και παρεµπίπτων. Επίσης, να σας ενηµε-
ρώσω ότι ακόµα και σε χώρες που λειτουργεί συνταγµατικό δι-
καστήριο, αυτό δεν εµποδίζει τη Βουλή να συζητά και να
αποφαίνεται επί της συνταγµατικότητας νοµοσχεδίων ή συγκε-
κριµένων ρυθµίσεων νοµοσχεδίων. 

Εποµένως, οι κύριοι της Ελληνικής Λύσης, να σταµατήσουν να
υποβαθµίζουν τον δηµόσιο διάλογο µε αυτού του τύπου τις λαϊ-
κιστικές δηµαγωγίες και αυτού του τύπου τον πολιτικό λόγο της
εξαπάτησης. Δεν ξέρω αν είναι άγνοια ή συνειδητή επιλογή σας,
αυτή η γραµµή της πολιτικής εξαπάτησης των πολιτών. 

Έρχοµαι τώρα στα ζητήµατα της αντισυνταγµατικότητας και
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πρώτα στο ζήτηµα της διαδικασίας. Οι διαδικαστικοί κανόνες –κι
αυτό το λέω και για τον αντιλέγοντα εκ µέρους της Πλειοψηφίας-
που προβλέπονται στον Κανονισµό της Βουλής, αντλούν την δε-
σµευτικότητά τους από τα άρθρα 74, 75 και 76 του Συντάγµατος.
Είναι εντελώς διαφορετικό θέµα ότι αυτοί οι κανόνες δεν µπο-
ρούν να κριθούν από το δικαστήριο. Δεν µπορεί να κριθεί αν ακο-
λουθήθηκαν από τα δικαστήρια, γιατί; Διότι κατά πάγια νοµο-
λογία θεωρούνται αυτά interna corporis, δηλαδή, εσωτερικά του
Σώµατος και τα δικαστήρια δεν µπορούν να κρίνουν αν τηρήθηκε
ή δεν τηρήθηκε η κοινοβουλευτική διαδικασία, διότι, αν το έκα-
ναν, αυτό θα αποτελούσε παραβίαση της αρχής της διάκρισης
των εξουσιών. 

Σηµαίνει άραγε τούτο ότι τα άρθρα 74, 75 και 76 του Συντά-
γµατος έχουν απλώς προτρεπτικό χαρακτήρα; Είναι, δηλαδή,
άρθρα του Συντάγµατος τα οποία δεν τυγχάνουν εφαρµογής;
Είναι µη δεσµευτικά; Η απάντηση είναι προφανώς «όχι», διότι δεν
υπάρχουν µη δεσµευτικοί συνταγµατικοί κανόνες. Ποιος είναι αρ-
µόδιος να αποφανθεί για το αν αυτοί οι κανόνες τηρούνται; Η
Βουλή. Εποµένως, έχετε άδικο όταν λέτε ότι κρίνεται ως απαρά-
δεκτη η ένσταση αντισυνταγµατικότητας για τη µη τήρηση των
διαδικαστικών κανόνων που προβλέπονται στον Κανονισµό της
Βουλής και στο Σύνταγµα.

Είναι απολύτως παραδεκτή, διότι εδώ στην Ολοµέλεια της
Βουλής είναι ο µοναδικός τόπος όπου µπορεί να κριθεί αν έχουν
τηρηθεί οι διαδικασίες που προβλέπει το Σύνταγµα. Άρα, είναι
για έναν ακόµα λόγο παραδεκτή, αν θέλετε να χρησιµοποιήσουµε
αυτού του τύπου τη δικονοµική ορολογία, η οποία δεν ταιριάζει
στην Ολοµέλεια της Βουλής. 

Τηρήθηκαν, λοιπόν, αυτοί οι κανόνες, έτσι όπως διαµορφώνο-
νται στον Κανονισµό της Βουλής και έτσι όπως θεµελιώνεται στα
άρθρα 74, 75 και 76 του Συντάγµατος; Η απάντηση είναι προφα-
νής. Δεν τηρήθηκαν. Υπό αυτήν την έννοια προκύπτει αναγκαία
ότι το νοµοσχέδιο είναι αντισυνταγµατικό. Το γεγονός δε ότι µπο-
ρεί αυτή η µη τήρηση των διαδικαστικών αυτών κανόνων να είναι
εξακολουθητική, σε τίποτα δεν αλλάζει στην ουσία του πράγµα-
τος. 

Δεύτερον, ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας προκύπτει και από
το άρθρο 41, το οποίο συγκροτεί η ιατροδικαστική επιτροπή, η
οποία θα επαναξιολογεί ιατροδικαστικές εκθέσεις. Γιατί προκύ-
πτει ζήτηµα; Θα σας πω αµέσως. Διότι φωτογραφίζει τον επικε-
φαλής της επιτροπής, τον κ. Καρακούκη. Πρόκειται εποµένως για
νόµο ατοµικό και όχι γενικό και αφηρηµένο, ο οποίος παραβιάζει
την αρχή της ισότητας, κύριε αντιλέγοντα. Όπως γνωρίζετε, οι
νόµοι πρέπει να είναι καθολικοί, γενικοί και αφηρηµένοι και δεν
πρέπει να αφήνεται η υπόνοια ότι φωτογραφίζουν συγκεκριµένα
πρόσωπα. Και εδώ η φωτογραφικότητα της διάταξης είναι κάτι
περισσότερο από προφανής. Διότι πριν από λίγες µέρες ανανε-
ώσατε κιόλας, ως µη οφείλατε, τη θητεία του συγκεκριµένου, τον
οποίο τώρα βάζετε επικεφαλής στη συγκεκριµένη επιτροπή. Και
ακριβώς αυτό, δηλαδή ότι έχουµε να κάνουµε µε νόµο ατοµικό,
συνηγορεί και σε µία περαιτέρω σκέψη. Ποια; Ότι εδώ έχουµε να
κάνουµε µε απόπειρα παρέµβασης σε εκκρεµή ποινική δίκη και
ιδιαίτερα στην εκκρεµή ποινική δίκη των Τεµπών. 

Άρα, ορθώς εσείς λέτε «Πώς θέλετε να αλλάξει ένας νόµος;
Με νόµο». Βεβαίως. Αυτό σηµαίνει ότι οποτεδήποτε αλλάζει ένας
νόµος µε νόµο, συνεπάγεται και τη συνταγµατικότητα του νέου
νόµου; Όχι φυσικά. Είναι παράλογο αυτό το οποίο ισχυρίζεστε.
Μπορεί ένας νόµος που αλλάζει έναν προηγούµενο νόµο, κάλλι-
στα να είναι αντισυνταγµατικός. Γιατί; Γιατί παραβιάζει άλλες
αρχές. 

Θα ήθελα, όµως, κλείνοντας, να θέσω και ένα τρίτο ζήτηµα
αντισυνταγµατικότητας, το οποίο έχει να κάνει µε το εξής: Όλοι
µας γνωρίζουµε ή τουλάχιστον σχεδόν όλοι -δεν ξέρω αν το γνω-
ρίζουν οι συνάδελφοι της Ελληνικής Λύσης- ότι καµία ποινή δεν
επιβάλλεται χωρίς νόµο και κανένα έγκληµα δεν υπάρχει χωρίς
νόµο. Υπάρχουν πάρα πολλές διατάξεις του νοµοσχεδίου, οι
οποίες µετατρέπουν την προσωρινή κράτηση σε προφυλάκιση.
Τι κάνουν δηλαδή; Επιβάλλουν προκαταβολική ποινική τιµωρία,
δηλαδή, ποινική τιµωρία χωρίς προηγούµενο νόµο και συγκεκρι-
µένο νόµο. Εξ αυτού του λόγου είναι και αυτές αντισυνταγµατι-
κές. 

Για όλους αυτούς τους λόγους τους οποίους εξέθεσα, εµείς
θα υπερψηφίσουµε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας η οποία
έχει υποβληθεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει η κ.

Κουρουπάκη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νίκης.
ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αρχικά θα ήθελα να επισηµάνω την απρεπή συµπεριφορά σας

απέναντι στην κ. Κωνσταντοπούλου. Δεν ταιριάζουν τέτοια σχό-
λια στη συζήτηση του θλιβερού γεγονότος των Τεµπών. Κατά τα
άλλα, µας φέρνετε νοµοσχέδια κατά της βίας. 

Συνεχίζω. Έχουµε επανειληµµένα διαµαρτυρηθεί για την συ-
στηµατική παραβίαση των αρχών της καλής νοµοθέτησης από
την Κυβέρνηση. Σε τι να πρωτοαναφερθώ; Στην προσχηµατική
δηµόσια διαβούλευση εν µέσω εορτών, στην αδικαιολόγητη σύ-
ντµηση των προθεσµιών, που προβλέπονται για τη συζήτηση
στην επιτροπή και την άρον-άρον εισαγωγή στην Ολοµέλεια προς
ψήφιση, στην κατάθεση τροπολογιών κυριολεκτικά την τελευταία
στιγµή, στην προσθήκη εµβόλιµων ρυθµίσεων χωρίς δηµόσια δια-
βούλευση όπως αυτής της παραγράφου 6 του άρθρου 41, µε την
οποία επιχειρείτε να χειραγωγήσετε το έργο των ιατροδικαστών
µε την πρόβλεψη της επαναξιολόγησης των ιατροδικαστικών εκ-
θέσεων από µία τριµελή επιτροπή κεντρικά διορισµένη από τον
Υπουργό Δικαιοσύνης;

Είναι προφανές ότι η µεθόδευση αυτή ρίχνει βαριά σκιά και
στην υπόθεση των Τεµπών, που βρίσκεται σε ένα κρίσιµο στάδιο
διερεύνησης, καθώς νέα στοιχεία βγαίνουν στο φως αναφορικά
µε τις συνθήκες θανάτου πολλών επιβατών του µοιραίου τρένου.
Διαπιστώνουµε, εποµένως, και εµείς την τυπική αντισυνταγµατι-
κότητα στην οποία προστίθενται και προβληµατισµοί πάνω στην
ουσιαστική αντισυνταγµατικότητα του νοµοσχεδίου. 

Τι σας είπαν η Ένωση Δικαστών και η Ένωση Ελλήνων Ποινι-
κολόγων; Ότι οι διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου αποκλί-
νουν ουσιωδώς από το Σύνταγµα και τα διεθνή κείµενα, ότι
παραβιάζεται το τεκµήριο της αθωότητας και η αρχή της αναλο-
γικότητας µεταξύ του αδικήµατος και της ποινής, ότι πολλές ποι-
νικές διατάξεις είναι ασαφείς µε αόριστες και τις δυσερµήνευτες
νοµικές έννοιες κατά παράβαση της αρχής της σαφήνειας και
της προβλεψιµότητας των ποινικών νόµων, ότι αµβλύνεται ο χα-
ρακτήρας της προσωρινής κράτησης ως έσχατου µέσου για τη
διασφάλιση των σκοπών της δίκης. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω το εξής: Μεθαύριο θα
εκλέξουµε Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Θα είναι ο Πρόεδρος
όλων των Ελλήνων ή η επιλογή της κυβερνητικής Πλειοψηφίας;
Θα βρεθεί ένας Πρόεδρος που θα ορθώσει το ανάστηµά του απέ-
ναντι στη συστηµατική παραβίαση του Συντάγµατος, του Κανο-
νισµού της Βουλής, των αρχών της καλής νοµοθέτησης, που θα
αναπέµψει κάποιον ψηφισµένο νόµο στο Κοινοβούλιο, ασκώντας
τις εξουσίες που του δίνει το Σύνταγµα;

Από το 1974 πέρασαν από το Κοινοβούλιο νόµοι που οδήγησαν
τη χώρα στα βράχια. Όλοι τους εκδόθηκαν και δηµοσιεύτηκαν
στην Εφηµερίδα της Κυβέρνησης χωρίς καµία αναποµπή, χωρίς
καµία αντίρρηση από τον ανώτατο πολιτειακό παράγοντα της
χώρας. Πρέπει να µπει ένα ανάχωµα στην ολοκληρωτική σας νο-
οτροπία. 

Η Νίκη υποστηρίζει την ένσταση αντισυνταγµατικότητας. Επί-
σης, θα στηρίξουµε την κινητοποίηση που διοργανώνει ο Σύλλο-
γος Συγγενών των Θυµάτων των Τεµπών την Κυριακή. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κόντης. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Και µετά εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πρόεδρε, εί-

µαστε στη διαδικασία συζήτησης ένστασης αντισυνταγµατικότη-
τας. Οµιλήσατε ως λέγουσα. Εάν θέλει ο Κοινοβουλευτικός σας
Εκπρόσωπος, έχει τον λόγο. Διαφορετικά προχωράµε. Δεν µπο-
ρεί να έχετε δύο ιδιότητες.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): (Δεν ακούστηκε)…Δεν πειράζει, κύριε Πλακιωτάκη. Σας
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έχουν επιτεθεί αρκετά. Δεν θέλω να σας εκθέσω άλλο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Κόντης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ θα συµφωνήσω µε τους προλαλήσαντες στο θέµα της νο-

µοθέτησης. Ειδικά για εµάς, τα µικρά κόµµατα, ο τρόπος που νο-
µοθετούµε και έρχονται στις επιτροπές είναι πολύ δύσκολος.
Πολλές φορές συµπίπτει και επιτροπή πάνω σε επιτροπή. Έρχο-
νται νοµοσχέδια µε ταχύτητα κατεπείγοντος. Και θα συµφωνήσω,
επίσης, ότι τροπολογίες έρχονται το βράδυ της προηγουµένης
της ψήφισης ή µάλλον της ίδιας ηµέρας και αυτό είναι σίγουρα
ένα θέµα που αντίκειται στους κανονισµούς. Θα έπρεπε τουλά-
χιστον δύο µέρες πριν να έχουµε τροπολογίες και να είναι σύµ-
φωνες µε το νοµοσχέδιο. Εδώ σε µία τροπολογία έρχεται ένα
κράµα ρυθµίσεων οι οποίες είναι και διαφορετικές µεταξύ τους.

Περίµενα για την αντισυνταγµατικότητα να ακούσω -και δεν
άκουσα από κανέναν- το θέµα του τεκµηρίου της αθωότητας και
της αναλογικότητας. Το τεκµήριο αθωότητας είναι το υπ’ αριθµόν
ένα θέµα το οποίο θα πρέπει να θιγεί σε θέµατα καταδίκων και
νόµων και τιµωριών και δυστυχώς -δεν ξέρω γιατί- δεν το άκουσα
να το θίγει κανείς. 

Δεν θα µπω στο άρθρο 41, γιατί διασταλτικά επιφέρει µια αντι-
συνταγµατικότητα, χωρίς άµεσα να παραβαίνει άρθρο του Συ-
ντάγµατος. Είναι, όµως, διασταλτικά µια παραβίαση σε µία ήδη
υπάρχουσα διαδικασία. Θεωρούµε, λοιπόν, ότι αν δεν υπάρχει
και θέµα από την πλευρά του κυρίου Υπουργού -που θέλω καλό-
πιστα να πιστεύω ότι δεν υπάρχει-, θα µπορεί να παραλειφθεί ή
τουλάχιστον να αλλάξει το σκεπτικό του άρθρου αυτού. Και εµείς
θα στηρίξουµε την πρόταση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κόντη.
Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας κ. Ευθυµίου.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Δεν θα αναφερθώ σε όσα πολύ σωστά ανέ-

φερε ο αντιλέγων για την ένσταση αντισυνταγµατικότητας. Θα
αναφερθώ κυρίως στις τοποθετήσεις των Κοινοβουλευτικών Εκ-
προσώπων στο πρώτο κοµµάτι όσον αφορά την καλή νοµοθέ-
τηση είτε αφορά τα νοµοσχέδια είτε αφορά τις τροπολογίες. 

Εγώ θα αναφερθώ µε στοιχεία που αποτυπώνονται στον τέ-
ταρτο κύκλο αξιολόγησης της Επιτροπής GRECO του Συµβου-
λίου της Ευρώπης σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες και θα σας
αναφέρω τα εξής: Από τις 5 Οκτωβρίου του 2020 ως την 1η Οκτω-
βρίου του 2021 υπήρξαν εκατόν εξήντα επτά έγκαιρες τροποποι-
ήσεις -τροπολογίες δηλαδή εννοεί το κείµενο- και εξήντα µία
τροποποιήσεις της τελευταίας στιγµής. Από τις 4 Οκτωβρίου του
2021 ως 30 Σεπτεµβρίου του 2022 υπήρξαν εκατόν εξήντα έξι
έγκαιρες τροποποιήσεις και µία τροποποίηση της τελευταίας στι-
γµής. Από τις 3 Οκτωβρίου του 2022 ως τις 17 Μαρτίου του 2023
υπήρξαν µόνο εξήντα επτά έγκυρες τροποποιήσεις και καµία
τροποποίηση, δηλαδή τροπολογία, της τελευταίας στιγµής. Αυτό
σηµαίνει λοιπόν, όπως λέει και η Επιτροπή GRECO ότι χαιρετίζει
αυτή την προσπάθεια, ότι πράγµατι από την Κυβέρνηση καταβάλ-
λεται µια προσπάθεια σωστής νοµοθέτησης, να λάβουµε βέβαια
υπ’ όψιν, µέσα σε ένα περιβάλλον που όλα τρέχουν τόσο γρή-
γορα και εξελίσσονται που προφανώς µε κάποιον τρόπο πρέπει
να ακολουθήσει και η νοµοθετική διαδικασία, για να µπορέσουµε
να είµαστε συνεπείς στις επιταγές και στις κοινωνικές ανάγκες. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Να τροποποιήσουµε τον Κανονισµό.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Να το δούµε, λοιπόν, αυτό για την τροπο-

ποίηση του Κανονισµού. Είναι κάτι που µπορούµε να συζητή-
σουµε. Αλλά όταν υπάρχουν τέτοιες κοινωνικές ανάγκες πρέπει
να ανταποκρινόµαστε νοµοθετικά. Άρα, αυτό που λέτε το κρα-
τάµε για την ανάγκη τροποποίησης του Κανονισµού. Όµως, δεν
έχει σχέση µε τη συνταγµατικότητα ή όχι.

Δεν σας διέκοψα. Παρακαλώ, να συνεχίσω.
Δεύτερο θέµα, πραγµατικά µου προξενείται µία έκπληξη νο-

µικά από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους που λένε ότι το
άρθρο 41 είναι αντισυνταγµατικό. Άλλο η διαφορά ως προς την
ουσία του άρθρου 41, να το ακούσουµε, να απαντήσουµε, να
απαντήσει η Κυβέρνηση, αυτό έχει διαφορά, και άλλο διαφορά

ως προς το Σύνταγµα. Αν για οποιονδήποτε λόγο προσβληθεί
αυτή η διάταξη ως αντισυνταγµατική, δεν θα γίνει δεκτή. Και να
σας πω γιατί; Δεν µπορώ να προκαταλάβω τη δικαστική εξουσία,
αλλά είναι πιθανό να µη γίνει δεκτή. Θα σας πω γιατί. Γιατί πρώ-
τον, υπάρχει το άρθρο 77 του Συντάγµατος, το οποίο λέει ότι το
Κοινοβούλιο είναι πηγή, προφανώς, όλων των εξουσιών και δη
είναι αυτό που κάνει την αυθεντική ερµηνεία των νόµων. Η αυθε-
ντική ερµηνεία των νόµων ανήκει στη νοµοθετική εξουσία, ένα.

Δεύτερον, πάνω σε αυτά που είπε και ο κ. Τζανακόπουλος, η
ρύθµιση αυτή που φέρνει το άρθρο 31 δεν είναι φωτογραφική
διάταξη. Είναι µια διάταξη που είναι γενική και αφηρηµένη. Ο χα-
ρακτήρας της ρύθµισης αυτής είναι γενικός και αφηρηµένος. Δεν
είναι φωτογραφικός, γιατί καταλαµβάνει και πάρα πολλές περι-
πτώσεις, όπως εξήγησε ο Υπουργός, που διαφωνούν οι συγγε-
νείς των θυµάτων και θέλουν ακριβώς να προσβάλουν την
ιατροδικαστική έκθεση. Και έρχεται στη δηµοσιότητα σε πολλές
υποθέσεις. Άρα, δεν µπορούµε να πούµε ότι αυτή είναι µια φω-
τογραφική διάταξη, ώστε να συνδεθεί –σωστά το είπε- µε την πα-
ραβίαση της αρχής της ισότητας. Αν γινόταν αυτό, ναι, θα
µπορούσαµε να συζητήσουµε για την αντισυνταγµατικότητα.
Τώρα όµως δεν µπορεί να γίνει αυτό το πράγµα. 

Και επίσης, το τρίτο θέµα, επειδή το έψαξα ενδελεχώς, είναι
ότι από την νοµολογιακή ανάλυση τόσο του Αρείου Πάγου, πολύ
περισσότερο του Αρείου Πάγου, αλλά και δευτερευόντως του
Συµβουλίου Επικρατείας, προκύπτει σπάνια η χρήση της αρχής
διάκρισης των εξουσιών ως αυτοτελές κριτήριο για τη συνταγµα-
τικότητα της νοµοθετικής παρέµβασης. Αυτό, λοιπόν, είναι σπά-
νιο ως αυτοτελής λόγος, όπως γίνεται εδώ. Θα µπορούσε ίσως
να συνδεθεί µε κάτι άλλο, αλλά έτσι όπως γίνεται δεν υπάρχει
θέµα αντισυνταγµατικότητας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Ευθυµίου. 

Ολοκληρώνουµε τη συζήτηση για την ένσταση αντισυνταγµα-
τικότητας µε τον Υπουργό Δικαιοσύνης, τον κ. Φλωρίδη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, υπάρχουν δύο λόγοι σε αυτήν την προβλη-
θείσα προσχηµατικά τελείως, γιατί έπρεπε να δοθεί µια θεατρική
παράσταση και τίποτα περισσότερο δήθεν συµπόνιας προς τους
συγγενείς των θυµάτων, ενώ δεν πρόκειται για τίποτε άλλο παρά
για µία διαρκή πολιτική εκµετάλλευση αυτού του πόνου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μία διαρκή πολιτική εκµετάλλευση µέσα από διαρκή ψέµατα

των πολιτικών που εµπλέκονται στην υπόθεση αυτή, των πολιτι-
κών επαναλαµβάνω.

Η απόλυτη απουσία σοβαρού κοινοβουλευτικού λόγου, που επί
της ουσίας θα αντικρούει το συζητούµενο νοµοσχέδιο, όχι µόνο
αυτό, αλλά και άλλα πριν, και αυτά που θα έρθουν, οδηγεί την
Αντιπολίτευση µονίµως σε αυτό το ζήτηµα, ότι δηλαδή, άσχετα
από το τι λέει το κάθε φορά νοµοσχέδιο υπάρχει αυτό το ζήτηµα
το οποίο πρέπει διαρκώς να υπόκειται σε πολιτική εκµετάλλευση.
Γι’ αυτό και εδώ τέθηκε αυτή η ένσταση, η οποία στηρίζεται σε
ένα παραµύθι, σε ένα ψέµα. 

Λοιπόν, εξήγησα στην οµιλία µου γιατί είναι ψέµα και γιατί είναι
παραµύθι. Θα σας πω, λοιπόν, όσον αφορά το δεύτερο µέρος
της ενστάσεως ότι οι παλιοί δικηγόροι που είχα συναντήσει εγώ
στα νιάτα µου, χρησιµοποιούσαν τον όρο ή τη διατύπωση «είναι
εις ακατάληπτον νοµική γλώσσα». Και ξέρετε, έχουν εκδοθεί και
αποφάσεις οι οποίες λένε ότι απορρίπτεται η αγωγή διότι «είναι
εις ακατάληπτον ελληνική γλώσσα». Κάτι τέτοιο έχουµε και εδώ. 

Και ξέρετε γιατί το έχουµε εδώ αυτό; Διότι ποιος είναι ο τίτλος;
Ο τίτλος είναι ότι επιχειρείται µια παρέµβαση σε µία ανοιχτή ανα-
κριτική υπόθεση. Όλοι αυτοί που επιχειρηµατολόγησαν όµως δεν
εξήγησαν πώς θα γίνει αυτή η παρέµβαση. Είπαν ότι πρόκειται
για µία παρέµβαση. Πώς θα γίνει αυτή η παρέµβαση δεν µπήκε
στον κόπο να πει κανένας γιατί το παραµύθι δεν δέχεται υποστή-
ριξη. Το παραµύθι δεν µπορεί να εξηγηθεί. 

Θα σας πω λοιπόν. Έχουµε µια ανοιχτή ανακριτική διαδικασία,
όπου η διάταξη αυτή προβλέπει ότι, όπως την ολοκληρώσαµε για
να µη µείνει καµία απολύτως αµφιβολία περί τίνος πρόκειται, µία
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τριµελής από ιατροδικαστές επιτροπή µπορεί να επαναξιολογή-
σει ιατροδικαστικές εκθέσεις µόνο µετά από παραγγελία εισαγ-
γελικού λειτουργού ή ανακριτή ή µόνο µε τη σύµφωνη γνώµη
τους. 

Άρα, λοιπόν, εσείς που λέτε ότι ετοιµάζεται εδώ µία παρέµ-
βαση από µία τριµελή από ιατροδικαστές επιτροπή, πώς αυτή θα
παρέµβει; Μπορείτε να το πείτε, να το περιγράψετε; Πώς θα πα-
ρέµβει; Για να παρέµβει αυτή η επιτροπή µε ένα πόρισµα, θα πρέ-
πει να το ζητήσει ο εισαγγελέας ή ο ανακριτής ή να συµφωνή-
σουν. Αν δεν συµφωνήσουν και αν δεν το ζητήσουν, αυτή η τρι-
µελής επιτροπή δεν µπορεί να κάνει τίποτα απολύτως. Γι’ αυτό,
λοιπόν, είναι το παραµύθι σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Άρα είναι αχρείαστη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, µη δια-

κόπτετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Όχι. Θα σας

πω, λοιπόν, αυτό που σας είπα νωρίτερα, γιατί αγνοούσα ένα πε-
ριστατικό σήµερα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αφήστε τα περιστατικά.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ακούστε

λίγο, γιατί τώρα µου ήρθε. Το αγνοούσα αυτό όταν έλεγα κάποια
πράγµατα. 

Λοιπόν, σε ένα τηλεοπτικό κανάλι εµφανίστηκε ένας άνθρωπος
µε την εικόνα του, όχι καλυπτόµενος, ένας δυστυχής άνθρωπος,
ο οποίος είπε, κατήγγειλε συγκεκριµένα σήµερα, ότι «ο κρατικός
ιατροδικαστής τάδε» -µε το όνοµά του- «µου ζήτησε 10.000 ευρώ
για να συνδράµει την οικογένειά µου για το δολοφονηµένο µας
παιδί». Λοιπόν, έτσι είπε αυτός. Δεν ξέρω αν είναι έτσι ή όχι, αλλά
στην περίπτωση που αυτό είναι αληθινό, καταλαβαίνετε ότι αυτή
η επιτροπή είναι το καταφύγιο του φτωχού. Αυτή η επιτροπή είναι
το καταφύγιο του φτωχού θύµατος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι το καταφύγιο, διότι αν υπήρχε αυτή η επιτροπή, θα µπο-

ρούσε να προσφύγει και η επιτροπή να ζητήσει την άδεια του ει-
σαγγελέα και του ανακριτή να διενεργήσει την πρόσθετη. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Δηλαδή οι πραγµατογνώµονες πλη-
ρώνονται;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ πάρα
πολύ, αφήστε τον λίγο να ολοκληρώσει. Παρακαλώ, όχι διακο-
πές.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Αυτό, λοι-
πόν, ήταν µέσα στα αδιέξοδά σας, το παραµύθι που στήσατε.
Πόσες φορές ρωτήσαµε πώς θα γίνει η παρέµβαση στην πράξη,
στην πράξη πώς θα γίνει η παρέµβαση, αυτή που λέτε ότι ετοι-
µάζουµε µία παρέµβαση. Δηλαδή η τριµελής ιατροδικαστών επι-
τροπή θα διερευνήσει ιατροδικαστικές εκθέσεις που έγιναν δυο
χρόνια πριν χωρίς τον εισαγγελέα και τον ανακριτή! Πώς θα το
κάνει αυτό πρακτικά; Γιατί δεν το λέτε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Γιατί λέτε

ψέµατα. Γιατί βρήκατε ένα πρόσχηµα. Βρήκατε ένα πρόσχηµα,
για να συγκροτήσετε το προοδευτικό σας µέτωπο, αλλά πρέπει
να ξέρετε ότι αυτό το µέτωπο που ονοµάζετε «προοδευτικό» είναι
µέτωπο εναντίον της ελληνικής κοινωνίας, είναι µέτωπο εναντίον
των αδυνάτων, είναι µέτωπο εναντίον των γυναικών. Διότι αυτό
το νοµοσχέδιο που δεν ψηφίζετε θα σας κυνηγάει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ξέρετε γιατί θα σας κυνηγάει; Όταν θα εµφανίζονται τα φαι-

νόµενα της ενδοοικογενειακής βίας -όσα εµφανίζονται- τότε θα
ακούτε από εµάς ότι αυτές τις διατάξεις που προστατεύουν γυ-
ναίκες και παιδιά δεν τις ψηφίσατε. Δεν ψηφίσατε το πλαίσιο που
προστατεύει γυναίκες και παιδιά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό προσπαθήσατε να αποφύγετε σήµερα και στήσατε το πα-

ραµύθι της δήθεν παρέµβασης µιας διάταξης που δεν µπορεί
πρακτικά να ισχύσει χωρίς εισαγγελέα και δικαστή. Δεν µπορεί
να ισχύσει.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Αυτό το πα-
ραµύθι στήσατε. Και τι µένει από όλο αυτό; Μένει αυτή η πολιτική
γύµνια του ότι δεν µπορείτε να συγκροτήσετε συγκεκριµένο αντι-
πολιτευτικό λόγο και καταφεύγετε σε ανθρώπινα δυστυχήµατα,
καταφεύγετε στην εκµετάλλευση ενός ανθρώπινου πόνου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σας είπα και στην επιτροπή σας ότι οφείλω εκ µέρους της Κυ-

βερνήσεως να εκφράσω τις ευχαριστίες µου προς εσάς, γιατί δεν
ψηφίζετε αυτό το νοµοσχέδιο. Σας είµαστε υπόχρεοι που δεν το
ψηφίζετε και σας εξήγησα γιατί. Διότι η Κυβέρνηση κατοχυρώνε-
ται έτσι ως ο µοναδικός συνοµιλητής µε τις αγωνίες της ελληνι-
κής κοινωνίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι ο µοναδικός συνοµιλητής απέναντι στο αίτηµα της ελλη-

νικής κοινωνίας να υπάρξει προστασία. Εσείς συγκροτείτε το µέ-
τωπο εναντίον των αδυνάτων. Αυτό το µέτωπο θα το βρίσκετε
µπροστά σας διαρκώς, γιατί απέναντι σε αυτό το µέτωπο είναι το
µέτωπο των αδυνάτων, είναι το µέτωπο των γυναικών, είναι το
µέτωπο των κακοποιηµένων, είναι το µέτωπο των παιδιών που
προστατεύει αυτό το νοµοσχέδιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και σκεφτήκατε αντισυνταγµατικότητες. Να τις χαίρεστε τις

αντισυνταγµατικότητές σας. Εµείς είµαστε εδώ για τον λαό, τους
ευπαθείς, τις γυναίκες και τα παιδιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κοιτάξτε, η διαδικα-

σία έχει ολοκληρωθεί. Ήταν συγκεκριµένη διαδικασία και έχει
ολοκληρωθεί. Στην οµιλία σας µπορείτε να αναφερθείτε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση κατά
το άρθρο 100 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής για το
θέµα της αντισυνταγµατικότητας που ετέθη.

Παρακαλώ οι αποδεχόµενοι την ένσταση αντισυνταγµατικότη-
τας, να εγερθούν.

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την πρόταση)
Προφανώς, δεν ηγέρθη ο απαιτούµενος αριθµός Βουλευτών

από το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής.
Συνεπώς, η ένσταση αντισυνταγµατικότητας απορρίπτεται.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Περιµένουν σαράντα

συνάδελφοι, κυρία πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα ήθελα να κάνω µια παρέµβαση επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Όχι, κυρία Πρόεδρε,

όχι. Θα συνεχίσουµε. Έχετε εξαντλήσει τις παρεµβάσεις. 
Θα καλέσω στο Βήµα την κ. Ασηµίνα Σκόνδρα. 
Κυρία Σκόνδρα, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, αγα-

πητή Πρόεδρε, µε όλο τον σεβασµό, εγώ είµαι Βουλευτής, εσείς
είστε Πρόεδρος κόµµατος και σέβοµαι τον θεσµό. Όµως, πρα-
γµατικά δεν σας επιτρέπω να λέτε ότι στα χέρια µας έχουµε αίµα
εγώ και οι συνάδελφοί µου. Γιατί, αν θέλετε να µιλήσουµε σε
αυτήν τη γλώσσα, θα σας πω ότι εσείς τρέφεστε µε το αίµα τέ-
τοιων δυστυχηµάτων -κοµµατικά εννοώ και πολιτικά- γιατί µόνο
τότε έχετε λόγο ύπαρξης. Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε,
για την παρέµβαση. 

Η οικογένεια, λοιπόν, εξ ορισµού είναι καταφύγιο γαλήνης και
αρµονίας, αυτό που δεν είχαµε εδώ σήµερα. Εποµένως, η ενδο-
οικογενειακή βία συνιστά την απόλυτη αντίφαση. Γι’ αυτό το κατ’
εξοχήν ασφαλές περιβάλλον, εκεί όπου ο καθένας θα έπρεπε να
βρίσκει προστασία και στήριξη, γίνεται χώρος βίαιης συµπεριφο-
ράς κατά των γυναικών, κατά των παιδιών ή κατά κάθε αδύναµου
µέλους της γενικότερα. Το γεγονός ότι ενδοοικογενειακή είναι η
βία µεταξύ ατόµων που σχετίζονται µε ιδιαίτερη σχέση αίµατος
ή εξ αγχιστείας την καθιστά απεχθέστερη και τραγικότερη έναντι
κάθε άλλης µορφής. Γίνεται εκµετάλλευση από τον θύτη της σχέ-
σης εµπιστοσύνης, κατάχρηση της οικειότητας, αλλά και κατά-
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χρηση εξουσίας. Υπερβαίνει δε τα κοινωνικά, οικονοµικά, θρη-
σκευτικά και πολιτιστικά όρια. Θίγει την ισότητα ανδρών και γυ-
ναικών, αλλά και τις ατοµικές ελευθερίες και τα ατοµικά δικαιώ-
µατα γενικότερα. Είναι ολέθρια για τα θύµατά της και αποτελεί
απειλή για τον κοινωνικό ιστό, γιατί τρέφεται από έναν καταστρο-
φικό φαύλο κύκλο. Σε αυτήν την περίπτωση ό,τι γίνεται πίσω από
κλειστές πόρτες δεν είναι ιδιωτική υπόθεση. Η βία κατά των γυ-
ναικών µάς αφορά όλες και όλους και η Κυβέρνηση Μητσοτάκη
και το Υπουργείο Δικαιοσύνης παρεµβαίνει µε κατάλληλες πολι-
τικές, για να την περιορίσει και κατά το δυνατόν να την εξαλείψει.

Αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, διατείνεστε ότι
έχουν αυξηθεί τα περιστατικά ενδοοικογενειακής βίας και κατη-
γορείτε γι’ αυτό την Κυβέρνηση. Κάνετε λάθος. Αντιθέτως, η Κυ-
βέρνηση έσπασε τον κύκλο της σιωπής ενθαρρύνοντας τις
γυναίκες, δίνοντάς τους τα εργαλεία να µιλήσουν και δηµιούρ-
γησε τις προϋποθέσεις, ώστε να καταγγείλουν αυτό που βιώνουν.
Η αύξηση που εσείς εννοείτε είναι η αύξηση του αριθµού των γυ-
ναικών-θυµάτων που προχωρούν πια σε καταγγελίες και ευτυχώς
που συµβαίνει αυτό και αυξάνονται. Το διάστηµα 2012-2020 η αύ-
ξηση των καταγγελιών έφτασε έως 26%. Το 2021 η αύξηση ήταν
της τάξης του 72,9 %. Το 2022 σε σχέση µε το 2020 ο αριθµός
των γυναικών που κατήγγειλαν ενδοοικογενειακή βία στις αρχές
υπερδιπλασιάστηκε φτάνοντας το 137,6%. Αλλά και αν υποθέ-
σουµε ότι υπάρχει αύξηση των ίδιων των περιστατικών, καλό είναι
να µας εξηγήσετε εσείς που ισχυρίζεστε ότι φταίει η Κυβέρνηση
πού ακριβώς φταίει. Το 2024 πάνω από δύο χιλιάδες γυναίκες
εγκατέστησαν το panic button, µια εφαρµογή που σώζει ζωές, ενώ
κάθε εβδοµάδα υπολογίζεται ότι δέκα ακόµη γυναίκες προσέρ-
χονται σε αστυνοµικά τµήµατα ζητώντας να το εγκαταστήσουν. 

Στο εθνικό πρόγραµµα για την πρόληψη και την καταπολέµηση
της βίας κατά των γυναικών περιλαµβάνεται ένα ολοκληρωµένο
δίκτυο εξήντα πέντε δοµών στην επικράτεια για την πρόληψη και
την αντιµετώπιση όλων των µορφών βίας: ενδοοικογενειακή, σε-
ξουαλική παρενόχληση, βιασµός, εµπορία γυναικών µε στόχο τη
σεξουαλική εκµετάλλευση. Το πρόγραµµα έχει ως πυλώνα στή-
ριξης τα σαράντα τέσσερα συµβουλευτικά κέντρα και τους είκοσι
ξενώνες φιλοξενίας γυναικών θυµάτων βίας προσφέροντας υπη-
ρεσίες υποστήριξης στις γυναίκες-θύµατα και στα παιδιά τους.
Στο πλαίσιο αυτό λειτουργεί πανελλαδικά και επί εικοσιτετραώ-
ρου βάσεως και η Γραµµή SOS 15900 της Γενικής Γραµµατείας
Ισότητας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων του Υπουργείου Κοινωνι-
κής Συνοχής και Οικογένειας. Επίσης, τα θύµατα έµφυλης ή και
ενδοοικογενειακής βίας περιλαµβάνονται ως κατηγορία δικαιού-
χων του ειδικού βοηθήµατος ευάλωτων οµάδων από τη ΔΥΠΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου που συζητάµε
σήµερα µεταξύ άλλων προβλέπει την ενίσχυση του νοµικού πλαι-
σίου, εισάγοντας νέες ρυθµίσεις για τη σύγχρονη βία κατά των
γυναικών και των παιδιών τους. Στοχεύει στην πρόληψη, την απο-
τελεσµατικότερη ποινική αντιµετώπιση των εγκληµάτων αυτών
και την ενίσχυση της προστασίας και υποστήριξης των θυµάτων. 

Ενσωµατώνει την Οδηγία (ΕΕ) 2024/1385 για την ενδοοικογε-
νειακή βία, που καθορίζει τη δυνατότητα των θυµάτων να καταγ-
γέλλουν εγκλήµατα και να λαµβάνουν υποστήριξη.

Βεβαίως, η Κυβέρνηση δεν χρησιµοποιεί τον νοµοθετικό ακτι-
βισµό για να δώσει την εντύπωση ότι τάχα επιλύει σύνθετα κοι-
νωνικά φαινόµενα. Αντίθετα, έρχεται, πρώτον, να καλύψει το
όποιο νοµοθετικό κενό υπάρχει, να εκσυγχρονίσει το κατασταλ-
τικό οπλοστάσιο της πολιτείας και δεύτερον, να τονώσει την πρό-
ληψη στο συγκεκριµένο πεδίο, ενισχύοντας τη νοµική θέση, τα
δικαιώµατα των θυµάτων και της συνοχής της οικογένειας.

Σε ό,τι αφορά άλλες διατάξεις, θα σταθώ ξεχωριστά σε αυτές
που αφορούν τα εγκλήµατα στον κυβερνοχώρο. Ποινικοποιείται
η παρενοχλητική κυβερνοπαρακολούθηση, το stalking, µε ποινές
αυστηρότερες, όταν αυτό γίνεται κατά ανηλίκων ή ευάλωτων ατό-
µων. Αντιστοίχως και για την κυβερνοπαρενόχληση.

Από την άλλη πλευρά, συστήνεται ηλεκτρονική πλατφόρµα για
τη διευκόλυνση υποβολής καταγγελιών στις αρµόδιες αρχές, δη-
λαδή την αποστολή υλικού που προκαλεί φόβο ή ψυχολογική
βλάβη και τη διαρροή προσωπικών πληροφοριών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Β’ Μέρος του νοµοσχεδίου
επικεντρώνεται στην ενίσχυση των µηχανισµών προστασίας των

ανηλίκων, αλλά και την αποτελεσµατική αντιµετώπιση της παρα-
βατικότητάς τους. Δίνεται, για παράδειγµα, στο δικαστήριο ανη-
λίκων µε το άρθρο 25 η δυνατότητα να αντικαθιστά αναµορφω-
τικά µέτρα για έφηβους άνω των δεκαπέντε ετών µε εναλλακτικές
ποινές, όπως η κατ’ οίκον έκτιση, η κοινωφελής εργασία, ή ο πε-
ριορισµός σε ειδικό κατάστηµα κράτησης νέων.

Προβλέπεται επίσης η αναδιοργάνωση των ιατροδικαστικών
υπηρεσιών και η λειτουργία της Eurojust, της Ευρωπαϊκής Μονά-
δας Δικαστικής Συνεργασίας.

Τέλος, για πρώτη φορά ποινικοποιείται η υποκίνηση σε επαι-
τεία. Συγκεκριµένα, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει διάταξη που
προβλέπει ποινές για όσους υποκινούν, καθοδηγούν, διοργανώ-
νουν, ή διευκολύνουν την επαιτεία, για αυτούς που εκµεταλλεύο-
νται δηλαδή ανήλικα, ευάλωτα άτοµα, ή άτοµα µε αναπηρία.
Αξίζει να σηµειωθεί ότι το 2018 είχε καταργηθεί το άρθρο 407
του Ποινικού Κώδικα, το οποίο τιµωρούσε την επαιτεία. Η νέα διά-
ταξη δεν επαναφέρει την ποινικοποίηση της επαιτείας αυτής καθ’
αυτής, αλλά στοχεύει στην πηγή του κακού, δηλαδή στην τιµωρία
εκείνων που την εκµεταλλεύονται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές ότι το νοµοσχέδιο
που συζητάµε άπτεται ζητηµάτων µε ισχυρό κοινωνικό αποτύ-
πωµα και πάντα επίκαιρο. Τα περισσότερα από αυτά και βεβαίως,
η πάταξη της ενδοοικογενειακής βίας, είναι αποτέλεσµα πολλών
παραγόντων. Είναι αποτέλεσµα αλλαγής νοοτροπίας, εκπαίδευ-
σης, παιδείας, ενηµέρωσης, πρόληψης και οικονοµικής ανεξαρ-
τησίας των γυναικών. Η βία, δυστυχώς, υπάρχει παντού, ανεξαρ-
τήτως κοινωνικής ή οικονοµικής τάξης, µορφωτικού επιπέδου,
πολιτιστικής κατάρτισης, ανεπτυγµένου ή µη ανεπτυγµένου κρά-
τους. Εκεί, όµως, που βρίσκεται η διαφορά είναι στο τι κάνουµε
για να την προλάβουµε. Οφείλουµε ως κράτος και ως κοινωνία
να µην κλείνουµε τα µάτια.

Σε ό,τι µε αφορά ως Βουλευτή και ως γυναίκα, στηρίζω και
υποστηρίζω καθετί προς αυτήν την κατεύθυνση, όπως φυσικά
στηρίζω και ψηφίζω και το παρόν νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε, κ. Σκόνδρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», είκοσι τρεις µα-
θήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
Διαπολιτισµικό Δηµοτικό Σχολείο Σαπών Ροδόπης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Υψηλάντης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΙΩΑΝΝΗΣ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µέχρι τι
ώρα θα πάει ο κατάλογος σήµερα; Μπορείτε να µας πείτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Δεν έχουµε εικόνα
ακόµα. Πιστεύω ότι σε λίγο θα σας πούµε.

Ορίστε, κύριε Υψηλάντη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, ήθελα να ξεκινήσω σήµερα την οµιλία µου µε ευχές στον νέο
Πρόεδρο, τον αγαπητό συνάδελφο Νικήτα Κακλαµάνη. Του τις
στέλνω από το Βήµα αυτό. Να ευχηθώ υγεία, δύναµη και κάθε
επιτυχία στα νέα του καθήκοντα!

Όµως, πραγµατικά θα έπρεπε ο ελληνικός λαός να παρακο-
λουθήσει µετά από αυτό το δήθεν συνταγµατικό σόου, την αντι-
συνταγµατικότητα δηλαδή, τα άδεια έδρανα όλων αυτών από την
άκρα Δεξιά µέχρι δεν ξέρω εγώ ποιους να αποχωρούν από τη
Βουλή, να µην κάθονται να υποστηρίξουν όλα αυτά τα οποία πρα-
γµατικά η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και η φωνή της λο-
γικής φέρνει στον ελληνικό λαό. Και είναι διατάξεις οι οποίες
δίδουν απαντήσεις στις ανησυχίες, τους προβληµατισµούς και
βεβαίως, σε ό,τι πρέπει να γίνει, προκειµένου να βελτιωθεί η δι-
καιοσύνη.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 6623



Το νοµοσχέδιο ενσωµατώνει µία ευρωπαϊκή Οδηγία, την Οδη-
γία (ΕΕ) 2024/1385, σύµφωνα µε την οποία ενισχύεται η εθνική
νοµοθεσία για την ενδοοικογενειακή βία, εισάγεται ο όρος «εξ οι-
κείων», ώστε η πρόληψη της βίας να επεκταθεί και πέραν του οι-
κογενειακού περιβάλλοντος. Περιλαµβάνει την περίπτωση του
αδικήµατος του καταναγκαστικού ελέγχου από δράστη που είναι
συνήθως πρόσωπο γνωστό στο θύµα.

Ρυθµίζονται εγκλήµατα που διαπράττονται σε βάρος των γυ-
ναικών και τυποποιούνται εγκλήµατα που διαπράττονται στον κυ-
βερνοχώρο, συγκεκριµένα η παρενοχλητική παρακολούθηση
µέσω διαδικτύου, µε στόχο την προστασία της ιδιωτικής ζωής
των θυµάτων από ψηφιακές επιθέσεις, της κυβερνοενόχλησης
γενετήσιας αξιοπρέπειας, όπου τιµωρείται η διασπορά προσωπι-
κών δεδοµένων µε σκοπό την εξευτελιστική µεταχείριση των θυ-
µάτων, το «doxing», που είναι το έγκληµα όπου έχουµε διαδικτυ-
ακή κακοπροαίρετη στοχοποίηση προσώπου µε σκοπό την απο-
κάλυψη προσωπικών στοιχείων χωρίς τη συγκατάθεση του θύµα-
τος.

Ιδιαίτερα σηµαντική είναι η διάταξη του άρθρου 10 για τις ηλε-
κτρονικές καταγγελίες, ενώ υπάρχουν σηµαντικές τροποποιήσεις
του ν.3500/2006 για την ενδοοικογενειακή βία, όπου έχουµε την
υποχρέωση επαγγελµατιών που πληροφορούνται ή αντιλαµβά-
νονται βάσει ενδείξεων τη διάπραξη εγκλήµατος σε βάρος ανη-
λίκων να το αναφέρουν ακόµα και αν πιθανολογούν τη διάπραξη
αυτού του εγκλήµατος. Ιδιαίτερη υποχρέωση αυτής της αναφο-
ράς έχουν οι επαγγελµατίες, όπως είναι οι φαρµακοποιοί και οι
φυσικοθεραπευτές που συνήθως είναι το πρώτο καταφύγιο των
θυµάτων αυτών.

Αυτά είναι που δεν θέλουν να ψηφίσουν, γι’ αυτά φώναζαν
τόσες ώρες εδώ πέρα, το Β’ Μέρος ενός νοµοσχεδίου που προ-
βλέπει διατάξεις που αφορούν την προστασία των ανηλίκων και
την ποινική αντιµετώπιση της επαναλαµβανόµενης εγκληµατικό-
τητας, µε ιδιαίτερη έµφαση στην επανένταξη των παραβατικών
ανηλίκων και τη ρύθµιση σχετικά µε τη δυνατότητα του ζηµιωθέ-
ντος διαδίκου που είχε δηλώσει υποστήριξη της κατηγορίας να
υποβάλει υπόµνηµα στο Συµβούλιο Πληµµελειοδικών κατά τη
διαδικασία εξέτασης της υπό όρο απόλυσης καταδικασθέντος
για εγκλήµατα βίας ή κατά της γενετήσιας ελευθερίας. Είναι οι
ρυθµίσεις οι οποίες αποτελούν ουσιαστικά συµµόρφωση σε απο-
φάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου των Δικαιωµάτων του Αν-
θρώπου. Αυτά εδώ πολεµούσαν τόσες ώρες εδώ πέρα και στην
επιτροπή!

Στο ίδιο κεφάλαιο εισάγονται διατάξεις οι οποίες αφορούν την
παρακώλυση της δικαιοσύνης. Ενδεικτικά να αναφέρουµε τον
εξαναγκασµό µαρτύρων για να προβούν σε ψευδείς καταθέσεις
ή στην καταστροφή αποδεικτικών στοιχείων, τη διάταξη που προ-
βλέπεται στο άρθρο 29 και αφορά την υποκίνηση σε επαιτεία,
που στόχο έχει την προστασία ανηλίκων και ευάλωτων οµάδων,
την τροποποίηση των άρθρων 381, 405 του Ποινικού Κώδικα στα
άρθρα 32 και 33 του νοµοσχεδίου, που προβλέπουν τη δυνατό-
τητα πλήρους απαλλαγής µείωσης της ποινής στους δράστες
εγκληµάτων κατά της ιδιοκτησίας και της περιουσίας, υπό την
προϋπόθεση ότι επιδεικνύουν έµπρακτη µετάνοια µετά την επι-
στροφή των κλοπιµαίων και την πλήρη ικανοποίηση. Αυτά δεν θέ-
λουν να υποστηρίξουν και να ψηφίσουν, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι!

Στο Γ’ Μέρος του νοµοσχεδίου έχουµε την αναδιάρθρωση των
ιατροδικαστικών υπηρεσιών µε αυστηρούς πειθαρχικούς κανόνες
εισαγωγής τεχνητής νοηµοσύνης, µε σκοπό τη βελτίωση και την
ταχύτητα στην κατάθεση των πορισµάτων, αλλαγές στη Δικονο-
µία και στη Διοικητική Δικονοµία µε την ανακατανοµή της ύλης
και την επιτάχυνσή της.

Στο ΣΤ’ Μέρος υπάρχουν ρυθµίσεις που αφορούν τη λειτουρ-
γία της Δικαστικής Αστυνοµίας και διατάξεις που αφορούν την
τιµωρία της αντιποίησης του επαγγέλµατος του γιατρού και του
φυσικοθεραπευτή.

Επιτρέψτε µου, όµως, να σταθώ στο άρθρο 88 για τα Δωδεκά-
νησα που αφορά τη λειτουργία του Κτηµατολογίου της Δωδεκα-
νήσου.

Κύριε Υπουργέ, ουσιαστικά σήµερα µε αυτές τις διατάξεις δί-
νετε την ουσιαστική µετάβαση από τον Κτηµατολογικό Κανονισµό

της Δωδεκανήσου, το ιταλικό αυτό νοµοθέτηµα που διατηρήθηκε
µέχρι τώρα µετά την ενσωµάτωση της Δωδεκανήσου, στο ελλη-
νικό Κτηµατολόγιο, όπως επίσης και την κατάργηση της αρµο-
διότητας του Υπουργείου Δικαιοσύνης και τη µετάβαση, όπως
είπαµε, στο νέο Κτηµατολόγιο που είναι υπό την επίβλεψη, υπό
την επιτήρηση του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης.

Κύριοι Υπουργοί, διασφαλίζετε τη µετάβαση από το κτηµατο-
λογικό γραφείο Ρόδου και Κω στο ελληνικό Κτηµατολόγιο και
από την εφαρµογή του κτηµατολογικού κανονισµού Δωδεκανή-
σου στην εφαρµογή του συστήµατος λειτουργίας του εθνικού
Κτηµατολογίου. 

Με την παράγραφο 1 εισάγεται διαδικασία ελέγχου των πρά-
ξεων όπως ισχύει σε όλη τη χώρα. Ακόµα προβλέπεται ότι δεν θα
γνωστοποιούνται πλέον οι απορριπτικές αποφάσεις, έτσι ώστε
να ελαφρύνει η όλη διαδικασία και η µετάπτωση την οποία ανα-
µένουµε. 

Στο σηµείο αυτό παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, για τη ρύθµιση θε-
µάτων ουσιαστικού εµπράγµατου δικαίου από την προηγούµενη
κατάσταση, να συσταθεί µία επιτροπή µε τη συµµετοχή και του
Δικηγορικού Συλλόγου Ρόδου και του Κτηµατολογίου της Δωδε-
κανήσου. Αυτό αποτελεί επιτακτική ανάγκη. 

Θέλω να σας συγχαρώ για την αποφασιστικότητα και την απο-
τελεσµατικότητα που επιδεικνύετε, προτείνοντας τη διάρρηξη
του άρθρου 85 για την αντιµετώπιση ζητηµάτων όπως κατά πα-
ρέκκλιση από τη µίσθωση ακινήτων για τις ανάγκες της δικαιο-
σύνης, ακόµα και για τη στέγαση διοικητικών δικαστηρίων. Επί-
σης, µε το άρθρο 86 παρέχεται δυνατότητα παραχώρησης ακι-
νήτων του Υπουργείου Δικαιοσύνης, ΤΑΧΔΙΚ, προκειµένου να
χρησιµοποιηθούν για κοινωφελείς σκοπούς. Μακάρι την πρωτο-
βουλία σας αυτή, την διάταξη, να την υιοθετήσουν και άλλα Υ-
πουργεία. 

Τέλος, θα ήθελα να επισηµάνω ότι ακραίες και εκρηκτικές το-
ποθετήσεις στην Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, αλλά και σήµερα
εδώ στην Ολοµέλεια, είναι απαράδεκτες, αντιδηµοκρατικές και
κατακριτέες. Με την υιοθέτηση θέσεων του Δικηγορικού Συλλό-
γου Αθηνών και της Ολοµέλειας, κύριε Υπουργέ, αποδεικνύεται
ότι υπάρχει και ο δρόµος της συνεννόησης και της βελτίωσης
κάθε νοµοθετήµατος. Κάθε άλλη προσέγγιση είναι µη δηµοκρα-
τική και αγγίζει τα όρια της υστερίας. 

Σας συγχαίρω για τον διαρκή µεταρρυθµιστικό αγώνα που κά-
νετε προς όφελος της ελληνικής κοινωνίας και της δικαιοσύνης,
δηλώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι υπερψηφίζω το
νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Υψηλάντη.

Τον λόγο έχει ο κ. Μακάριος Λαζαρίδης. 
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι. Η δικαιοσύνη δεν είναι απλώς ένας θεσµός. Είναι ο καθρέ-
φτης της κοινωνίας που θέλουµε να οικοδοµήσουµε. Με αυτήν
τη σκέψη συζητάµε σήµερα για ένα νοµοσχέδιο που πέρα από
µία ακόµα νοµοθετική πράξη είναι και µια πράξη ευθύνης και δέ-
σµευσης απέναντι στους πολίτες. Σε µια εποχή που η βία εξελίσ-
σεται και οι πληγές της κοινωνίας παραµένουν ανοιχτές, έχουµε
καθήκον να θωρακίσουµε τους πιο ευάλωτους. 

Σήµερα το Κοινοβούλιο καλείται να κάνει ένα αποφασιστικό
βήµα προς µία κοινωνία, όπου η ασφάλεια, η αξιοπρέπεια και η
δικαιοσύνη αποτελούν καθηµερινή πραγµατικότητα. Δεν είµαστε
εδώ για να συζητήσουµε θεωρητικά. Είµαστε εδώ για να απαντή-
σουµε στα αιτήµατα εκείνων που υψώνουν τη φωνή τους, ζητώ-
ντας προστασία. Είµαστε εδώ για τις γυναίκες που φοβούνται να
µιλήσουν, είµαστε εδώ για τα παιδιά που δεν ξέρουν πώς να ζη-
τήσουν βοήθεια, για τις οικογένειες που βλέπουν τον κύκλο της
βίας να επαναλαµβάνεται. 

Αυτό το νοµοσχέδιο είναι µια απάντηση στις ανάγκες της επο-
χής, αλλά και ένα σαφές µήνυµα ότι στην Ελλάδα του 2025 δεν
υπάρχει χώρος για τη βία, την εκµετάλλευση και τον φόβο. Με
βάση αυτό άλλωστε κινείται και λειτουργεί η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας από το 2019 µέχρι και σήµερα, περίοδο κατά
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την οποία έχουν γίνει πολλά και σηµαντικά πράγµατα µε τη σχε-
τική λίστα να εµπλουτίζεται διαρκώς, επικαιροποιηµένη και προ-
σαρµοσµένη στα νέα δεδοµένα. 

Ανάµεσα στα άλλα, για την πιο αποτελεσµατική αντιµετώπιση
του προβλήµατος λειτουργεί ένα ολοκληρωµένο δίκτυο σε όλη
την επικράτεια, ένα ολοκληρωµένο δίκτυο δοµών µε σαράντα
τέσσερα συµβουλευτικά κέντρα, είκοσι ξενώνες και φυσικά την
αδιάκοπη λειτουργία της τηλεφωνικής γραµµής υποστήριξης
15900. 

Ακούω την κριτική από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, κύριε
Υπουργέ, ότι αυτά τα οποία κάνουµε είναι λίγα. Να συµφωνή-
σουµε νοµίζω όλοι εδώ στο Σώµα ότι πρέπει διαρκώς να γίνονται
περισσότερα. Βεβαίως όµως, ούτε το ΠΑΣΟΚ ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ µας
λένε επί των ηµερών τους τι ακριβώς έκαναν. Ταυτόχρονα, εµείς
συνεχίζουµε την υλοποίηση του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για την
Ισότητα των Φύλων 2021-2025, µε βασικό άξονα την καταπολέ-
µηση κάθε µορφής βίας σε βάρος των γυναικών, ενώ έχει ήδη
προχωρήσει η εκπόνηση του πρώτου Εθνικού Σχεδίου Δράσης
Για Τις Γυναίκες, την Ειρήνη και την Ασφάλεια 2023-2028. Επίσης,
έχουν δραστηριοποιηθεί οι υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας
και ιδιαίτερα τα Επιχειρησιακά Γραφεία Αντιµετώπισης Ενδοοι-
κογενειακής Βίας. Χορηγείται σε γυναίκες θύµατα η εφαρµογή
του Panic Button και έχουν εξασφαλιστεί στην περιφέρεια σε
κάθε αστυνοµική διεύθυνση ένας ή περισσότεροι ειδικά διαµορ-
φωµένοι χώροι για τη βραχυπρόθεσµη ασφαλή φιλοξενία γυναι-
κών θυµάτων ενδοοικογενειακής βίας, καθώς και µελών της
οικογένειάς τους. Θέµα χρόνου είναι να ενεργοποιηθεί και το ει-
δικό εργαλείο αποτίµησης κινδύνου, το λεγόµενο Risk Tool, ενώ
στα ελληνικά πανεπιστήµια σε συνεργασία µε τις επιτροπές ισό-
τητας θα τρέξει εκπαιδευτικό πρόγραµµα για την αντιµετώπιση
της σεξουαλικής παρενόχλησης στον χώρο των Ανώτατων Εκπαι-
δευτικών Ιδρυµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Με το νοµοσχέδιο που συζητάµε
ερχόµαστε να διορθώσουµε λάθη και ενδεχοµένως και παραλεί-
ψεις, διαχρονικές παραλείψεις και διαχρονικά λάθη του παρελ-
θόντος και να προλάβουµε όσο το δυνατόν άλλες δυσάρεστες
καταστάσεις στο µέλλον, µε αυστηρότερη αντιµετώπιση των
θυτών και αποτελεσµατικότερη προστασία των θυµάτων της εν-
δοοικογενειακής βίας, µε τις δίκες να διεξάγονται πλέον κατά
προτεραιότητα. 

Προς αυτήν την κατεύθυνση ενισχύεται το νοµικό και το θε-
σµικό πλαίσιο για την προστασία των γυναικών, για την καταπο-
λέµηση νέων µορφών βίας κατά αυτών, ενώ ενσωµατώνεται η
ευρωπαϊκή Οδηγία 2024/1385 για τη βία κατά των γυναικών και
την ενδοοικογενειακή βία. Παράλληλα, εισάγονται σηµαντικές
τροποποιήσεις στον Ποινικό Κώδικα, ενώ η αναδιοργάνωση των
ιατροδικαστικών υπηρεσιών και η ενίσχυση της λειτουργίας της
Eurojust θα βελτιώσουν τις διαδικασίες δίωξης των εγκληµάτων.

Δεν θέλω να µπω πιο αναλυτικά στο νοµοσχέδιο. Άλλωστε, το
έχει κάνει µε έναν εξαιρετικό τρόπο ο εισηγητής µας, ο κ. Δηµή-
τρης Κούβελας και για την οικονοµία της συζήτησής µας. Αυτό
το οποίο θέλω να επισηµάνω για το σηµερινό νοµοσχέδιο, ολο-
κληρώνοντας σιγά-σιγά, είναι πως πρόκειται για ένα καινοτόµο
βήµα. Και εδώ πραγµατικά θέλω να πω ένα µεγάλο µπράβο και
ένα ευχαριστώ και στον κ. Φλωρίδη και στον κ. Μπούγα για την
εξαιρετική δουλειά που κάνουν όλο το προηγούµενο χρονικό διά-
στηµα, µια δουλειά που προστατεύει τα θύµατα βίαιων συµπερι-
φορών και απαντά σε ποινικά επιλήψιµες συµπεριφορές. Χρέος
όλων µας είναι να δείξουµε µηδενική ανοχή απέναντι σε αυτά τα
περιστατικά και να δηµιουργήσουµε ένα πλέγµα προστασίας των
πιο αδύναµων. Είναι καθήκον µας να ενθαρρύνουµε, να καταγ-
γέλλουµε, να συµπαραστεκόµαστε, αλλά και να προλαµβάνουµε
τέτοιες θλιβερές καταστάσεις. Αποτελεί στρατηγική µας προτε-
ραιότητα. Απαιτείται µία ολιστική προσέγγιση του προβλήµατος
και η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι αποφασισµένη
να την κάνει. 

Οι προσπάθειές µας για την εξάλειψη της βίας απαιτεί σχεδια-
σµό και συνεργασία. Φαντάζοµαι αυτό δεν χωράει καµία αµφιβο-
λία. Καµία, µα καµία κυβέρνηση -και αυτό είναι και µια απάντηση
σε όλα αυτά τα οποία ακούσαµε σήµερα από τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης- δεν µπορεί να αντιµετωπίσει το πρόβληµα από

µόνη της, όσα µέτρα και αν πάρει, χωρίς τη συµµετοχή της οικο-
γένειας και χωρίς τη συµµετοχή της κοινωνίας. Καλούµε, εποµέ-
νως, όλους τους φορείς και τους πολίτες να συµµετέχουν σε
αυτή την συλλογική προσπάθεια. Ας στείλουµε από εδώ σήµερα
ένα ισχυρό µήνυµα. Φοβάµαι, βέβαια, ότι αυτό το µήνυµα φεύγει
µόνον από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας, από την κυβερνη-
τική παράταξη. 

Αυτά τα οποία ακούσαµε σήµερα και ακούσαµε και στις επι-
τροπές από τα άλλα κόµµατα το δείχνουν, θα έλεγα, γιατί στη
συνείδηση του ελληνικού λαού έχουν ήδη καταδικαστεί.

Κλείνω. Η αλλαγή δεν είναι απλώς δυνατή, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Είναι ήδη σε εξέλιξη και όλοι µας είµαστε ή µπορούµε
να γίνουµε µέρος αυτής. Με την υπερψήφιση του νοµοσχεδίου
λέµε «ναι» σε µία κοινωνία χωρίς βία, µε ασφάλεια, µε αξιοπρέπεια
και ελπίδα. Το οφείλουµε στους εαυτούς µας αλλά πρωτίστως,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το οφείλουµε στις νέες γενιές. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Λαζαρίδη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αλέξανδρος Μαρκογιαννάκης. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Στον απόηχο των πολλών και θεµατικών εξελίξεων του τελευ-

ταίου διαστήµατος συζητάµε σήµερα ένα σχέδιο νόµου το οποίο
έρχεται να µας υπενθυµίσει τι είναι πάνω απ’ όλα οι ευρωπαϊκές
δηµοκρατίες. Είναι κράτη δικαίου τα οποία προτάσσουν την προ-
στασία των αδυνάτων, την καταπολέµηση της βίας και της εγκλη-
µατικότητας και την αποτελεσµατική εφαρµογή των νόµων προς
όφελος της κοινωνίας. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης επικε-
ντρώνεται σε ζητήµατα πολύ ευαίσθητα τόσο από κοινωνική όσο
και από ποινική άποψη. Στις βασικές του διατάξεις, εκείνες που
στο πρώτο µέρος συνιστούν την ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής
Οδηγίας 2024/1385, αντιµετωπίζονται ζητήµατα σχετικά µε την
καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών, της εξ οικείων βίας
και άλλων αδικηµάτων που αφορούν τη γενετήσια εκµετάλλευση
γυναικών, παιδιών και λοιπών ευάλωτων ατόµων. Πρόκειται για
ζητήµατα τα οποία τα τελευταία χρόνια αναδεικνύονται όλο και
εντονότερα και βρίσκονται συχνά δυστυχώς στην πρώτη γραµµή
της επικαιρότητας. Η ανάδειξή τους έχει να κάνει πρώτα από όλα
µε σηµαντικές αλλαγές σχετικά µε την ευαισθητοποίηση της κοι-
νωνίας µας απέναντι σε συµπεριφορές οι οποίες κάποτε είτε γί-
νονταν ανεκτές είτε αποσιωπούνταν. Τώρα όµως αυτή η σιωπή
έχει αρχίσει και σπάει. Τα θύµατα µιλούν. Το περιβάλλον παρεµ-
βαίνει υπέρ τους. Τα περιστατικά έρχονται στο φως ολοένα και
περισσότερο και συχνά η πολιτεία οφείλει να έχει ένα πλήρως
διαµορφωµένο νοµικό πλαίσιο ώστε να µπορεί να αποδώσει δι-
καιοσύνη και φυσικά να προστατέψει τα µέλη της.

Σε αυτό το πλαίσιο η ενσωµάτωση της Οδηγίας της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης είναι απολύτως χρήσιµη και επίκαιρη. Επιφέρει µια
σειρά από αναγκαίες και χρήσιµες αλλαγές και προσθήκες στο
υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο για την προστασία των γυναικών και
των θυµάτων ενδοοικογενειακής βίας. Ως υφιστάµενο νοµικό
πλαίσιο αναφέροµαι κυρίως στον ν.3500/2006 περί ενδοοικογε-
νειακής βίας τον οποίο βασικά ενισχύει και εκσυγχρονίζει το
Υπουργείο Δικαιοσύνης µε την ενσωµάτωση της συγκεκριµένης
ευρωπαϊκής Οδηγίας. 

Το πρώτο µέρος του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης καλύπτει µία σειρά από αδικήµατα από τα οποία θα µου
επιτρέψετε να αναφέρω ενδεικτικά και µόνο κάποια. Να τα ανα-
φέρω κυρίως επειδή απλώνονται από τις πλέον παραδοσιακές
µορφές αδικηµάτων έως τις κατ’ εξοχήν ψηφιακές και έτσι µας
δείχνουν την έκταση και την ποικιλοµορφία των πρακτικών αυτών.
Έτσι, λοιπόν, εν έτει 2025 έχουµε µπροστά µας αυστηρές ρυθµί-
σεις για τον ακρωτηριασµό γεννητικών οργάνων γυναικών, πρα-
κτική ειδεχθή και όµως υπαρκτή, που µας θυµίζει ότι η βία κατά
των γυναικών έχει βαθιές ρίζες στις κοινωνίες του παρελθόντος
και τις παραδόσεις τους. Ο καταναγκαστικός γάµος, άλλη µια
πρακτική που µας έρχεται από ένα όχι και τόσο εξευγενισµένο
παρελθόν, αντιµετωπίζεται στις διατάξεις ως αυτοτελές αδίκηµα
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και µε την πρόβλεψη ποινών για τη χρήση βίας ή απειλών. 
Επιπλέον, περιγράφεται ποινικά η παρενοχλητική κυβερνοπα-

ρακολούθηση, περισσότερο γνωστό τα τελευταία χρόνια ως
stalking. Πρόκειται για ένα φαινόµενο µε επιβλαβή και επιζήµια
συµπεριφορά, απόλυτα συνδεδεµένη µε την ψηφιοποίηση των
συναλλαγών και των επαφών µας, όπως και η κυβερνοπαρενό-
χληση η οποία επίσης αποτελεί αντικείµενο ρύθµισης. Εισάγεται
ακόµα και αντιµετωπίζεται ποινικά η έννοια του doxing, διαρροή
δηλαδή, προσωπικών δεδοµένων µε στόχο την υποκίνηση τρίτων
σε πρόκληση σωµατικής ή ψυχολογικής βλάβης στο θύµα. 

Θα µπορούσα να συνεχίσω µε πολλά άλλα από όσα αδικήµατα
περιλαµβάνει το παρόν νοµοσχέδιο. Ο κατάλογος είναι µεγάλος
αλλά αυτά νοµίζω δίνουν την εικόνα του νοµοθετήµατος ως προς
αυτό το σκέλος του. Εµπλουτίζει τα προστατευτικά και κατασταλ-
τικά εργαλεία της πολιτείας και ενισχύει τον µηχανισµό εντοπι-
σµού εγκληµάτων ενδοοικογενειακής βίας επεκτείνοντας την
υποχρέωση αναφοράς στα επαγγέλµατα των φαρµακοποιών και
των φυσικοθεραπευτών. Σηµαντικό είναι ακόµα το γεγονός ότι
και για τις περιπτώσεις αδικηµάτων βίας κατά γυναικών ή εξ οι-
κείων βίας επεκτείνεται και η υποχρέωση κοινωνικής συµπαρά-
στασης στα θύµατα παράλληλα µε την πρόβλεψη αποζηµίωσής
τους από την Ελληνική Αρχή Αποζηµίωσης. 

Πέραν της ενσωµάτωσης της Οδηγίας, έχουµε και άλλες ση-
µαντικές ρυθµίσεις στο συζητούµενο νοµοσχέδιο. Ρυθµίσεις για
την προστασία της ανηλικότητας, αλλά και την αποτελεσµατική
αντιµετώπιση της παραβατικότητας των ανηλίκων. Σηµειώνω ανά-
µεσα σε άλλα τις αλλαγές στην εκδίκαση των σχετικών υποθέ-
σεων, καθώς οι ανήλικοι πλέον δεν θα κλητεύονται υποχρεωτικά
στο ακροατήριο αλλά θα µπορεί να γίνεται απλώς η ανάγνωση
της κατάθεσής τους. Επιπλέον, µε το νοµοσχέδιο προβλέπονται
αυστηρές ποινές για τη διευκόλυνση επαιτείας και την παραµέ-
ληση εποπτείας ανηλίκου, όπως ακριβώς θα έπρεπε να συµβαίνει
σε τέτοιες περιπτώσεις. Από την άλλη, για την αντιµετώπιση της
παραβατικότητας των ανηλίκων στο νοµοσχέδιο προβλέπεται η
δυνατότητα αντικατάστασης αναµορφωτικών µέτρων µε την κατ’
οίκον έκτιση ή µε παροχή κοινωφελούς εργασίας για πράξη που
αν την τελούσε ενήλικος θα ήταν κακούργηµα ή υπάρχει κατ’ εξα-
κολούθηση παραβίαση των αναµορφωτικών µέτρων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε σήµερα ενώπιόν µας ένα
νοµοσχέδιο µε έντονη τη σφραγίδα του σύγχρονου ευρωπαϊκού
κράτους δικαίου. Ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει ως πρώτο του
στόχο να ενισχύσει τη νοµική προστασία των γυναικών και των
θυµάτων βίας εξ οικείων. Για να το πετύχει αυτό ενσωµατώνει την
ευρωπαϊκή Οδηγία, εισάγοντας στην εθνική έννοµη τάξη τις τε-
λευταίες εξελίξεις στην ευρωπαϊκή και διεθνή νοµοθεσία. Την ίδια
στιγµή µε άλλες διατάξεις του προάγει την προστασία των ανη-
λίκων από τη βία και τον καταναγκασµό, αλλά λαµβάνει και µέτρα
για την αντιµετώπιση της παραβατικότητάς τους.

Συνολικά µπορεί κάποιος να υποστηρίξει ότι το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης δηµιουργεί ένα σύγχρονο και εποµένως ένα ισχυρό-
τερο νοµικό και θεσµικό πλαίσιο για την προστασία των θυµάτων
και ειδικά των γυναικών και των ανηλίκων για την καταπολέµηση
της βίας και της εγκληµατικότητας. Σε µία σύγχρονη δηµοκρα-
τική κοινωνία η προστασία των ευάλωτων µελών της, ειδικά η
προστασία των γυναικών, των θυµάτων ενδοοικογενειακής βίας
και των ανηλίκων, είναι θεµελιώδης υποχρέωση της πολιτείας και
πραγµατικός δείκτης πολιτισµού. Με το παρόν σχέδιο νόµου το
Υπουργείο Δικαιοσύνης και η Κυβέρνηση υλοποιούν αυτήν ακρι-
βώς την υποχρέωση µε τον πλέον ενδεδειγµένο τρόπο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Μαρκογιαννάκη.

Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Ζεµπίλης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, πολλές και σύνθετες είναι οι αιτίες που προκαλούν
διεθνώς αύξηση της βίας και της εγκληµατικότητας. Παράλληλα
και νέες µορφές εγκλήµατος προστίθενται, ενώ οι σύγχρονες κοι-
νωνίες κρύβουν ολοένα και περισσότερους καινούργιους κινδύ-
νους. 

Στις µέρες µας µια από τις συνηθέστερες και συστηµατικότε-
ρες παραβιάσεις των ανθρωπίνων δικαιωµάτων παγκοσµίως είναι
η βία κατά των γυναικών. Και βέβαια οι χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης δεν θα µπορούσαν να αποτελέσουν εξαίρεση. Έτσι,
κατά την τελευταία διετία παρατηρείται στην Ευρώπη αύξηση της
ενδοοικογενειακής βίας κατά 60% µε θύµατα κυρίως, γυναίκες
και παιδιά. Αυτό δείχνει ότι η βία κατά των γυναικών δεν γνωρίζει
σύνορα, δεν γνωρίζει θρησκείες, δεν γνωρίζει πολιτισµούς, δεν
γνωρίζει κοινωνικές τάξεις. 

Στο πλαίσιο αυτό η Ευρωπαϊκή Ένωση πρότεινε µία νέα Οδη-
γία, την 2024/1385 για την καταπολέµηση όλων των µορφών βίας
κατά των γυναικών και της εξ οικείων βίας. 

Με τον τρόπο αυτόν η Ευρωπαϊκή Ένωση και τα κράτη-µέλη
εκδηλώνουν τη βούλησή τους να εργαστούν σε διάφορα µέτωπα
για τον τερµατισµό της έµφυλης βίας, την προστασία των θυµά-
των αυτής και την τιµωρία των δραστών.

Είναι πολύ σηµαντικό ότι η χώρα µας, που συνήθως καθυστε-
ρεί την προσαρµογή της στους ενωσιακούς κανόνες, είναι η
πρώτη που ενσωµατώνει τη συγκεκριµένη Οδηγία στο εθνικό της
δίκαιο, προκειµένου να επιτύχει πληρέστερη προστασία των θυ-
µάτων. 

Για τον λόγο αυτό, οφείλουµε να συγχαρούµε τον Υπουργό Δι-
καιοσύνης, τον κ. Φλωρίδη, τον Υφυπουργό, τον κ. Μπούγα, κα-
θώς και όλους όσοι εργάστηκαν και συνέβαλαν στη διαµόρφωση
αυτού του νοµοτεχνικά άρτιου νοµοσχεδίου. 

Το γεγονός αυτό, άλλωστε, από µόνο του καταδεικνύει ότι η
χώρα µας είναι αποφασισµένη να διαχειριστεί µε µηδενική ανοχή
τα φαινόµενα της βίας κατά των γυναικών. Άλλωστε, ο αντίκτυ-
πος της βίας κατά των γυναικών, δεν αφορά µόνο τις γυναίκες
που έχουν πέσει θύµατα. Επηρεάζει τις οικογένειες, τους φίλους,
επηρεάζει την κοινωνία στο σύνολό της. Είναι ενδεικτικό ότι ένας
µεγάλος αριθµός βίαιων περιστατικών, περίπου 73%, γίνεται αντι-
ληπτός από τα παιδιά που ζούσαν µαζί τους. 

Πράγµατι, το τελευταίο διάστηµα, παρά την αυστηροποίηση
του νοµοθετικού πλαισίου, έχουµε σοκαριστική αύξηση αυτού
του αντικοινωνικού φαινοµένου και στη χώρα µας, αφού το 2024
έκλεισε µε σχεδόν διπλάσια περιστατικά αυτής της µορφής βίας
σε σχέση µε το 2023. 

Αντίστοιχα, στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας, σύµφωνα µε
τα επίσηµα στοιχεία της Ελληνικής Αστυνοµίας, το 2023 είχαµε
τετρακόσια ογδόντα επτά περιστατικά ενδοοικογενειακής βίας
και το 2024 φτάσαµε στα εννιακόσια σαράντα πέντε περιστατικά,
παρουσιάζοντας αύξηση 90%. 

Η Εύβοια, που έχει περίπου τα µισά συµβάντα της περιφέ-
ρειας, από τα διακόσια εξήντα τέσσερα περιστατικά το 2023,
έφτασε στα τετρακόσια πενήντα εννέα το 2024, παρουσιάζοντας
αύξηση 67%. Είναι δε χαρακτηριστικό ότι η Βοιωτία, από τα πε-
νήντα εννέα περιστατικά το 2023, έφτασε στα εκατόν εξήντα
εννέα περιστατικά, παρουσιάζοντας αύξηση 200%.

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η αύξηση αυτή, στον µεγαλύτερο
βαθµό, οφείλεται και στο γεγονός ότι πλέον τα θύµατα µιλάνε.
Επειδή, όµως, εκπροσωπούµε µικρές κοινωνίες και γνωρίζουµε
πρόσωπα και καταστάσεις, σίγουρα έχουµε και αύξηση των πρα-
γµατικών περιστατικών.

Άραγε, υπό τις κρατούσες συνθήκες, θα µπορούσε να µείνει
ανεπηρέαστο το σύστηµα απονοµής δικαιοσύνης; Να κλείνουµε
τα µάτια σε τέτοια νοσηρά και διαρκώς πολλαπλασιαζόµενα πε-
ριστατικά κακοποίησης; Να αφήνουµε, δηλαδή, ανυπεράσπιστες
-σε τέτοιες επιθέσεις- γυναίκες, αλλά και παιδιά, που ζητούν απε-
γνωσµένα βοήθεια; 

Οφείλουµε, συνεπώς, να αφουγκραστούµε το κοινωνικό σώµα,
που µε υπευθυνότητα και ωριµότητα ορίζει το µέγεθος της απα-
ξίας των πράξεων και θέτει το ανώτατο όριο στο κατώφλι ανοχής
της κοινωνίας. Διότι µια σύγχρονη ποινική νοµοθεσία δεν µπορεί
να είναι αποκοµµένη από την κοινωνία, αλλά θα πρέπει να αντα-
ποκρίνεται στην εποχή της, να δίνει λύσεις στα κοινωνικά προ-
βλήµατα και να απαντά στις νέες εκφάνσεις της εγκληµατικό-
τητας, µε τρόπο αναλογικό και δίκαιο. 

Δεν θα διαφωνήσει κανείς –επειδή ειπώθηκε- ότι η ποινική κα-
ταστολή δεν είναι πανάκεια. Και δεν είναι πανάκεια ιδιαίτερα σε
αδικήµατα που εκδηλώνουν µε ακραίο τρόπο την έµφυλη βία, τη
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βία κατά των γυναικών, κατά των ανηλίκων, την παραβατικότητα
των ανηλίκων. Εάν ίσχυε άλλωστε αυτό, η ανθρωπότητα θα είχε
λύσει προ καιρού τα ζητήµατα εγκληµατικότητας και θα ζούσαµε
όλοι σε κόσµους ειρηνικούς και ασφαλείς. Ωστόσο, αποτελεί
έναν σηµαντικό κρίκο σε µια µεγάλη αλυσίδα παρεµβάσεων, για
να σπάσει επιτέλους ο φαύλος κύκλος της βίας. 

Είναι σίγουρο ότι απαιτούνται και δράσεις εκτός των στενών
ορίων της ποινικής νοµοθεσίας, οι οποίες εκτείνονται από τους
τοµείς της απασχόλησης και της εκπαίδευσης ως τις νέες τεχνο-
λογίες και περιλαµβάνουν στοχευµένες πρωτοβουλίες πρόλη-
ψης, ευαισθητοποίησης, ενηµέρωσης και προστασίας των
θυµάτων βίας. Μόνον τότε αντιµετωπίζουµε µε συντονισµένο και
ολιστικό τρόπο τα περιστατικά της έµφυλης βίας. Εδώ έρχονται
οι ευθύνες της πολιτείας, της κοινωνίας, της οικογένειας, του
σχολείου, της τοπικής αυτοδιοίκησης, προκειµένου να εξαλει-
φθούν τα στερεότυπα που τυφλώνουν και -κάποιες φορές- σκο-
τώνουν. 

Οφείλουµε να στελεχώσουµε τις κοινωνικές και προνοιακές
υπηρεσίες, να δηµιουργήσουµε δηµόσιες δοµές και εξειδικευ-
µένα κέντρα για τις γυναίκες θύµατα βίας. Δηµόσιες δοµές συµ-
βουλευτικής για παροχή της αναγκαίας επιστηµονικής και
κοινωνικής υποστήριξης στα θύµατα. 

Θυµάµαι στον Δήµο Χαλκιδέων το 2013, που το αντικοινωνικό
αυτό φαινόµενο δεν είχε τις διαστάσεις και δεν είχε την έξαρση
που έχει σήµερα, προνοήσαµε ως δηµοτική αρχή και δηµιουργή-
σαµε το Κέντρο Συµβουλευτικής Υποστήριξης Γυναικών Θυµά-
των. Το στελεχώσαµε µε το κατάλληλο προσωπικό, µε δικηγό-
ρους, ψυχολόγους, κοινωνιολόγους και ξεκινήσαµε µια καµπάνια
καλώντας τα θύµατα που ήταν εγκλωβισµένα σε κακοποιητικές
σχέσεις να σπάσουν τη σιωπή τους. Τότε ορισµένοι µιλούσαν για
µια αχρείαστη δοµή. Κι όµως, αυτά τα έντεκα χρόνια λειτουργίας
έχει αντιµετωπίσει περισσότερα από πεντακόσια περιστατικά σε
Εύβοια και Βοιωτία. Απαιτείται, συνεπώς, µια ολόπλευρη προστα-
σία των γυναικών θυµάτων της βίας και κυρίως στήριξη, για να
µην αισθανθούν ποτέ µόνες, ποτέ αβοήθητες. 

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι σήµερα µε το παρόν
σχέδιο νόµου ακούµε τις φωνές των ανυπεράσπιστων θυµάτων
της βίας. Ακούµε τις γυναίκες, ακούµε τα ανήλικα παιδιά, ακούµε
όλες αυτές τις φωνές που φοβισµένα, αλλά ευδιάκριτα, µας λένε
«µην αδιαφορείτε, µην προσπερνάτε την έµφυλη βία».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ζεµπίλη.

Τον λόγο έχει ο κ. Αριστοτέλης Σπάνιας από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, συζητούµε σήµερα το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης. 

Στο σχέδιο νόµου προβάλλονται κυρίως οι διατάξεις που στο-
χεύουν στην πρόληψη και καταπολέµηση της βίας κατά των γυ-
ναικών, των αδικηµάτων που αφορούν τη γενετήσια εκµετάλλευ-
ση γυναικών, παιδιών και ευάλωτων ατόµων, την τέλεση αυτών
στον χώρο της πληροφορικής, την ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής
Οδηγίας για τη βία κατά των γυναικών και την ενδοοικογενειακή
βία. 

Περιγράφονται περιπτώσεις βίας και η τιµωρία σε κάθε µία από
αυτές. Έτσι, η άσκηση σωµατικής βίας, η απειλή αυτή που εξα-
ναγκάζει άλλον σε πράξη, παράλειψη ή ανοχή και ο παθών δεν
έχει υποχρέωση να το πράξει, τιµωρείται, ανεξάρτητα αν στρέ-
φεται εναντίον εκείνου που απειλείται ή κάποιου από τους οι-
κείους του. Αν από τις πράξεις προκύπτει θάνατος ή βαριά
σωµατική βλάβη, επιβάλλεται κάθειρξη. 

Τιµωρούνται αυστηρά όλες οι περιπτώσεις που, χρησιµοποι-
ώντας το τηλεπικοινωνιακό µέσο, προκαλείται βλάβη σε βάρος
ανήλικου ή προσώπου που δεν µπορεί να υπερασπιστεί τον εαυτό
του. Εξίσου βαριά ποινή επιβάλλεται σε περιπτώσεις προσβολής
της τιµής κάποιου, µε την χρήση γενετήσιων πράξεων ενώπιον
άλλου, όπως και όταν χρησιµοποιηθούν δεδοµένα προσωπικού

χαρακτήρα, χωρίς τη συγκατάθεση, µε σκοπό την υποκίνηση
άλλων ατόµων να προκαλέσουν σωµατική ή ψυχολογική βία. 

Η αρµόδια υπηρεσία της ΕΛΑΣ λαµβάνει τις καταγγελίες, προ-
βαίνει άµεσα σε διερεύνηση, παίρνει µέτρα για την προστασία
του θύµατος και υποβάλλει το προανακριτικό υλικό στον εισαγ-
γελέα. Προσδιορίζονται οι όροι σύστασης και λειτουργίας της
τηλεφωνικής γραµµής και της ηλεκτρονικής πλατφόρµας υποβο-
λής καταγγελιών όταν διαπράττονται αξιόποινες πράξεις. Αναφέ-
ρονται στον αρµόδιο εισαγγελέα πρωτοδικών και διατάσσεται η
αφαίρεση από τη διαχείρισή της ή τον πάροχο φιλοξενίας του πε-
ριεχοµένου ιστοσελίδας που φιλοξενείται στην Ελλάδα. Σε µη
συµµόρφωση εντός είκοσι τεσσάρων ωρών, διακόπτεται η πρό-
σβασή του στο διαδίκτυο. 

Σε περιπτώσεις µέλους οικογένειας το οποίο προκαλεί τρόµο
ή ανησυχία σε άλλο µέλος, απειλώντας το µε βία ή άλλη παρά-
νοµη πράξη, τιµωρείται µε φυλάκιση.

Όταν αυτά έχουν τελεστεί από υπότροπο και έχει καταδικαστεί
αµετάκλητα είτε µε πληµµέληµα στην πενταετία για αδίκηµα εν-
δοοικογενειακής βίας, ανεξάρτητα του ύψους της ποινής ή για
αδίκηµα βίας σε φυλάκιση έξι µηνών ή για κακούργηµα µέσα στη
δεκαετία, τιµωρείται µε φυλάκιση, η οποία δεν µετατρέπεται και
δεν αναστέλλεται, όπως και δεν µεταβάλλονται οι περιοριστικοί
όροι που επιβάλλονται για την προστασία θύµατος ως παρεπό-
µενη ποινή. 

Ο εισαγγελέας σε εξαιρετικές περιπτώσεις µπορεί να αποσπά-
σει ή να µεταθέσει υπάλληλο-θύµα ενδοοικογενειακής βίας σε
άλλη αντίστοιχη θέση. 

Η διαδικασία ποινικής διαµεσολάβησης εφαρµόζεται όταν ο
υπαίτιος αναγνωρίζει τα περιστατικά της υπόθεσης και υπάρχει
η υπόσχεσή του ότι δεν θα τελέσει στο µέλλον πράξη οικογενει-
ακής βίας και θα µπει σε ένα ειδικό πρόγραµµα σε φορέα που θα
ανήκει ή στο Υπουργείο Εξωτερικών, είτε Υγείας, είτε Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας και αυτός θα προβεί σε κάθε άλλη ενέρ-
γεια που θα προτείνει το θύµα, ούτως ώστε σε θετική απάντηση
του παθόντος η υπόθεση να µπαίνει στο αρχείο, σε αρνητική να
κινείται η ποινική διαδικασία.

Αναλύονται οι επαγγελµατικοί κλάδοι που υποχρεούνται ανα-
φοράς εγκληµάτων ενδοοικογενειακής βίας, ανεξαρτήτως της
ύπαρξης επαγγελµατικού απορρήτου. Αν ασκηθεί ποινική δίωξη
για πράξεις κατά τη διάρκεια αναµορφωτικών µέτρων που σε ενή-
λικους θα ήταν κακούργηµα ή µέτρα που παραβιάζονται συνε-
χώς, µπορούν να αντικατασταθούν µε κατ’ οίκον έκτιση, µε
κοινωφελή εργασία, ακόµη και µε περιορισµό σε κατάστηµα κρά-
τησης νέων έως τρία έτη. 

Γίνονται παρεµβάσεις σε περιπτώσεις που εξαιτίας συµπλοκής
από πολλούς επήλθε σωµατική βλάβη ανθρώπου. Ο καθένας από
αυτούς τιµωρείται για τη συµµετοχή τρία έτη, σε περίπτωση κα-
τοχής όπλου έως οκτώ. 

Τιµωρούνται αυστηρά οι περιπτώσεις που κάποιος υποκινεί
ανηλίκους έως δεκαπέντε έτη να παρακολουθεί µέσω της τεχνο-
λογίας ή να παρίσταται σε γενετήσια πράξη, έστω και χωρίς να
συµµετέχει.

Προβλέπεται η φυλάκιση σε εκείνον, εκτός αν τιµωρείται αυ-
στηρότερα µε άλλη διάταξη, που ενώ έχει υποχρέωση εποπτείας
ανηλίκου δεν το παρεµπόδισε να τελέσει αξιόποινη πράξη. 

Επιβάλλονται περιοριστικοί όροι σε ανήλικο άνω των δεκαπέ-
ντε ετών έως έξι µήνες και παρατείνεται για τρεις µόνο για
έγκληµα όπου αν το τελούσε ενήλικας θα ήταν κακούργηµα. 

Οι ιατροδικαστικές κρατικές υπηρεσίες διενεργούν πράξεις
βάσει του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας µετά από εντολή των δι-
καστικών αρχών της περιφέρειας. Σε θάνατο ασθενούς από πα-
θολογικά αίτια ακολουθείται συγκεκριµένη κατά περίπτωση
διαδικασία, παραποίηση της οποίας συνιστά ειδικό πειθαρχικό
παράπτωµα. 

Αναπτύσσεται πληροφοριακό σύστηµα στο Υπουργείο Δικαιο-
σύνης για τη διαχείριση των ιατροδικαστών πράξεων. 

Ενδυναµώνεται η παρουσία της χώρας στην Ευρωπαϊκή Μο-
νάδα Δικαστικής Συνεργασίας ώστε να ενισχύεται µεγάλος αριθ-
µός υποθέσεων µε διασυνοριακό χαρακτήρα. 

Ενισχύονται οι αρµοδιότητες του ένστολου προσωπικού της
Δικαστικής Αστυνοµίας. 
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Αναλύεται κι εξηγείται η αντιποίηση του επαγγέλµατος του φυ-
σιοθεραπευτή, του ιατρικού επαγγέλµατος, του επαγγέλµατος
του ψυχολόγου.

Περιγράφεται η διαδικασία ορισµού εισαγγελέα και ανακριτή
ανηλίκων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σχέδιο νόµου γίνεται µια
συµµετρική κατανοµή της δικαστικής ύλης µεταξύ των διοικητι-
κών δικαστηρίων για την αποτελεσµατικότερη παροχή δικαστικής
προστασίας και την επιτάχυνση της έκδοσης των δικαστικών απο-
φάσεων. 

Η απόδοση δικαιοσύνης, η προστασία κάθε πολίτη, ιδιαίτερα
εκείνων που ανήκουν στις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, αποτελεί
προτεραιότητα της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη. Οι µε-
ταρρυθµίσεις, οι οργανωµένες, στοχευµένες παρεµβάσεις στο
νοµικό πλαίσιο που στοχεύουν στην προστασία της ανηλικότη-
τας, την αντιµετώπιση της παραβατικότητας των ανηλίκων, την
καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών και ειδικών µορφών
επαναλαµβανόµενης εγκληµατικότητας, δηµιουργούν τις κατάλ-
ληλες συνθήκες που κάνουν κάθε πολίτη να αισθάνεται ασφαλής
και να εµπιστεύεται τις αποφάσεις της δικαιοσύνης, δηµιουργώ-
ντας έτσι ένα κράτους δικαίου. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Σπάνια.

Τον λόγο έχει ο κ. Σταύρος Παπασωτηρίου.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω
κάπως ανάποδα, από τη βουλευτική τροπολογία της τελευταίας
στιγµής, όπως λέγεται, που κατέθεσε χθες ο συνάδελφος από
την Κοζάνη κ. Κουκουλόπουλος, καθώς αφορά τη θέσπιση ρή-
τρας δίκαιης µετάβασης για όλη τη Δυτική Μακεδονία και αγγίζει
και τη Φλώρινα την οποία εκπροσωπώ. Γι’ αυτό θα πω ότι σε θέ-
µατα που δεν αφορούν έναν µόνο νοµό, αλλά ολόκληρη την πε-
ριφέρειά µας, θα έπρεπε ίσως όλοι οι Βουλευτές της Δυτικής
Μακεδονίας να συνεργαζόµαστε κινούµενοι έγκαιρα και όχι µε-
µονωµένα.

Θα πρέπει, επίσης, να πω ότι η συγκεκριµένη τροπολογία δίνει
τροφή για σκέψη. Όχι γιατί δεν υπάρχει ρήτρα δίκαιης µετάβα-
σης, που είναι ουσιαστικά το Πρόγραµµα Δίκαιης Αναπτυξιακής
Μετάβασης, ένα πρόγραµµα που θυµίζω ότι σχεδίασε και εφαρ-
µόζει πρώτη αυτή η Κυβέρνηση στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ, αλλά
επειδή ο κ. Κουκουλόπουλος προτείνει χρήσιµα πράγµατα, όπως
η έµµεση δηµογραφική ενίσχυση των περιοχών αυτών µε την
κατά προτεραιότητα πλήρωση θέσεων δηµοσίων υπαλλήλων σε
φορείς της Δυτικής Μακεδονίας.

Είναι µία θετική πρόταση την οποία µπορεί να δει η Κυβέρνηση
µέσα στο γενικότερο πλαίσιο των σχεδιαζόµενων πολιτικών για
τις ακριτικές περιοχές, την ορεινότητα και την επανακατοίκηση
µε την οποία ασχολείται ιδιαίτερα η αρµόδια Υπουργός, η κ. Ζα-
χαράκη και να τη δούµε πάνω στη βάση µέτρων που έχουν, ήδη,
εξαγγελθεί από τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη για τις
περιοχές όπως ο Έβρος.

Φυσικά, τόσο σύνθετα θέµατα δεν λύνονται µε ένα απλό
«εντέλλεσθε» µιας τροπολογίας, αλλά έχουν διατοµεακή διά-
σταση. Για παράδειγµα, εδώ η κ. Ζαχαράκη που έχει τον συντο-
νιστικό ρόλο είναι συναρµόδια Υπουργός µαζί µε τον κ. Λιβάνιο.
Είµαι βέβαιος ότι τον Φεβρουάριο που θα ανακοινώσει η Υπουρ-
γός τα νέα µέτρα για τη δηµογραφική πολιτική και ειδικά για την
επανακατοίκηση, θα συµπεριλάβει όλες τις αναγκαίες παραµέ-
τρους για τη λύση του σύνθετου αυτού προβλήµατος.

Κύριε Πρόεδρε, επανέρχοµαι στο νοµοσχέδιο για να διαπι-
στώσω το προφανές, ότι πρόκειται για µία σπουδαία νοµοθετική
πρωτοβουλία την οποία κανονικά θα έπρεπε να στηρίζουν όχι
γιατί την στηρίζει η Νέα Δηµοκρατία, αλλά επειδή αφορά εξαιρε-
τικά επίκαιρα προβλήµατα όπως είναι η ενδοοικογενειακή βία και
η βία των ανηλίκων. Γι’ αυτό δεν καταλαβαίνω γιατί κόµµατα
όπως το ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΚΚΕ, η Νέα Αριστερά, η Πλεύση
Ελευθερίας, που στα λόγια τουλάχιστον έχουν διακριθεί στον
τοµέα των δικαιωµάτων, όχι µόνο δεν στηρίζουν, αλλά καταψή-
φισαν το παρόν νοµοσχέδιο στην επιτροπή.

Είναι ένα νοµοσχέδιο που έρχεται να αντιµετωπίσει κοινωνικά
προβλήµατα όπως η βία κατά των γυναικών, η ενδοοικογενειακή
βία και οι νέες µορφές βίας µεταξύ των ανηλίκων. Νοµίζω ότι όλα
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης που θα εµµείνουν σε αυτήν την
αδιέξοδη στάση οφείλουν να εξηγήσουν στην κοινωνία και ιδιαί-
τερα στα θύµατα τέτοιων µορφών βίας γιατί το καταψηφίζουν.
Είναι ένα νοµοσχέδιο που προωθεί την αυξηµένη προστασία των
θυµάτων της ενδοοικογενειακής βίας και γενικότερα της βίας
κατά των πλέον ευάλωτων, προστατεύοντας τα δικαιώµατά τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη περιλαµβάνει στο παρόν νοµοσχέδιο ουσιαστικά µέτρα
πρόληψης και αποτελεσµατικότερης ποινικής αντιµετώπισης των
εγκληµάτων αυτών. Κυρίως, όµως, έρχεται να προστατέψει τα
ίδια τα θύµατα µε καινοτόµα µέτρα, όπως η πρόβλεψη δυνατό-
τητας υποβολής ηλεκτρονικής καταγγελίας χωρίς αυτοπρόσωπη
παρουσία των θυµάτων, καθώς και η υποβολή αποδεικτικών στοι-
χείων µε ηλεκτρονικά µέσα προκειµένου να ελαχιστοποιηθεί η έκ-
θεση των θυµάτων.

Καθιερώνεται, επίσης, η παροχή ειδικής στήριξης στα θύµατα
από αστυνοµικές αρχές, κοινωνικές υπηρεσίες, υπηρεσίες
υγείας, καθώς και η υποχρέωση όλων των επαγγελµατιών που
κατά την επαφή τους µε τα θύµατα εντοπίζουν ευρήµατα που πα-
ραπέµπουν σε κακοποίηση να ενηµερώνουν τις αρµόδιες αρχές.

Επίσης, µε το άρθρο 12 διασφαλίζονται τα δικαιώµατα των θυ-
µάτων και η αποφυγή περαιτέρω θυµατοποίησής τους µέσω της
ψηφιακής πρόσβασης τρίτων σε αναρτηµένο υλικό που εµπίπτει
στις παραπάνω αξιόποινες πράξεις.

Είναι, όµως, εξίσου σηµαντικά, κύριε Υπουργέ, και τα διαδικα-
στικά µέτρα που θεσµοθετούµε, όπως η κατά απόλυτη προτεραι-
ότητα διεξαγωγή της προσδοκίας και της εκδίκασης των υπο-
θέσεων ενδοοικογενειακής βίας, αλλά και η παράκαµψη της εν-
διάµεσης χρονοβόρας διαδικασίας των δικαστικών συµβουλίων.
Ας µην ξεχνάµε ότι πολλές φορές το χειρότερο για τα θύµατα
είναι µια δικαστική διερεύνηση που δεν τελειώνει έγκαιρα, προ-
καλώντας τους αχρείαστη ψυχική επιβάρυνση αλλά και ανασφά-
λεια, καθώς συχνά οι θύτες παραµένουν ελεύθεροι µέχρι την
ολοκλήρωση της διαδικασίας. Κατ’ αυτόν τον τρόπο περιορί-
ζουµε την πιθανότητα εκφοβισµού των θυµάτων για να µη στηρί-
ξουν τις κατηγορίες ή ακόµα χειρότερα τη νέα θυµατοποίησή
τους.

Το ίδιο κάνουµε και µε το άρθρο 19 που προβλέπει τη δυνατό-
τητα µη εµφάνισης του θύµατος µάρτυρα στην ακροαµατική δια-
δικασία και ανάγνωσης της κατάθεσής του για λόγους προστα-
σίας της ψυχικής ή σωµατικής υγείας, όπως επίσης την προστα-
σία της εύθραυστης ψυχολογίας του θύµατος από εκφοβισµό και
δυστυχώς πιθανά αντίποινα.

Εδώ έρχεται µία ακόµα κρίσιµη διάταξη του νοµοσχεδίου που
επιτρέπει στο δικαστήριο να επιβάλει ως παρεπόµενη ποινή πε-
ριοριστικούς όρους για την προστασία του θύµατος, ιδίως µε την
απαγόρευση προσέγγισης σε κάθε είδους επικοινωνία του θύτη
µε το θύµα ή άτοµα του συγγενικού περιβάλλοντος.

Κύριε Πρόεδρε, για τη Νέα Δηµοκρατία τα πράγµατα είναι ξε-
κάθαρα. Στηρίζουµε την αυστηροποίηση του ποινικού νόµου για
την τιµωρία εγκληµάτων κατά γυναικών, παιδιών και γενικότερα
ευάλωτων συνανθρώπων µας, όπως και την ενίσχυση του πλαι-
σίου προστασίας και τη στήριξη των θυµάτων, χωρίς αστερί-
σκους ή πολιτικές µικρότητες. Ελπίζω ειλικρινά να κάνουν το ίδιο
και όλα τα άλλα κόµµατα χωρίς επιφυλάξεις, γιατί η κοινωνία µάς
παρακολουθεί και µπορεί να διακρίνει την ανέξοδη αντιπολίτευση
από την πραγµατική πολιτική υπέρ της κοινωνίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Παπασωτηρίου.

Τον λόγο έχει η κ. Ραλλία Χρηστίδου.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέ-

διο που θα έπρεπε να είναι σηµείο καµπής για την κοινωνία µας,
αλλά αντ’ αυτού για ακόµη µια φορά παρουσιάζεται κάτι πρό-
χειρο, αποσπασµατικό και εξοργιστικά ελλιπές.

Μιλάµε για ένα φαινόµενο που δολοφονεί σωµατικά, ψυχικά,
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καθηµερινά γυναίκες. Μιλάµε για οικογένειες που διαλύονται, για
παιδιά που µεγαλώνουν µες στον τρόµο, για ανθρώπους που
αναγκάζονται να ζουν σιωπηλά µέσα σε έναν εφιάλτη. Και, όµως,
αντί να αντιµετωπίσετε το ζήτηµα αυτό µε τη σοβαρότητα που
απαιτεί, φέρνετε ένα νοµοσχέδιο-βιτρίνα, ένα νοµοσχέδιο που
δεν ανταποκρίνεται ούτε στις ανάγκες της κοινωνίας και σαφώς
ούτε στις απαιτήσεις της ευρωπαϊκής Οδηγίας 1385.

Η διαδικασία, δε, µε την οποία φέρνετε το νοµοσχέδιο, µε τη
µορφή του κατεπείγοντος, το λιγότερο που µπορούµε να πούµε
είναι ότι είναι προσβλητική διαδικασία για το Κοινοβούλιο και φυ-
σικά για τους πολίτες που εκπροσωπούµε. Αντιµετωπίζετε τη βία
κατά των γυναικών ως µια γραφειοκρατική υποχρέωση απέναντι
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αντί για µια ηθική υποχρέωση, για ένα
καθήκον προς τις ίδιες τις γυναίκες της χώρας µας.

Το νοµοσχέδιο, δε, περιλαµβάνει µία ρύθµιση για τη δηµιουρ-
γία τριµελούς επιτροπής που θα επανεξετάζει πορίσµατα των ια-
τροδικαστών. Και ρωτάµε: Ποιοι είναι οι λόγοι που οδηγούν σε
αυτήν την πρωτοφανή ρύθµιση; Μήπως έχει σχέση µε προσπά-
θεια συγκάλυψης των ευθυνών για τα εγκλήµατα, όπως αυτό των
Τεµπών; Μήπως θα ζητηθεί ξανά ιατροδικαστική έρευνα για τα
θύµατα, θέτοντας υπό αµφισβήτηση την αξιοπιστία των επιστη-
µόνων που, ήδη, εργάστηκαν σε αυτήν την τραγωδία; Οι νέες
αποκαλύψεις σχετικά µε την τραγωδία των Τεµπών -που ένας
θεός ξέρει πόσο υποµονή κάνω και δεν έχω πατήσει το κουµπί
να παίξει live το βίντεο και να το ακούσετε και εσείς µε τα αυτιά
σας και όλοι όσοι παρακολουθούν-, πρόκειται να επανεξετα-
στούν, πρόκειται να τροποποιηθούν; Ποια είναι η σκοπιµότητα να
τίθενται εν αµφιβόλω ιατροδικαστές, όταν, ήδη, υπήρχε η δυνα-
τότητα επανεξέτασης µε εισαγγελική εντολή; Πρόκειται για θε-
σµική διαφάνεια ή για µια προσπάθεια µηχανισµών χειραγώ-
γησης; Ρωτάµε.

Και έρχοµαι στην καρδιά του νοµοσχεδίου που είναι η αντιµε-
τώπιση της βίας κατά των γυναικών. Η ευρωπαϊκή Οδηγία προ-
σφέρει σαφώς ένα πλαίσιο, µια ολοκληρωµένη στρατηγική που
περιλαµβάνει πρόληψη, προστασία, υποστήριξη των θυµάτων και
φυσικά δικαιοσύνη. Ωστόσο, εσείς επιλέγετε να ενσωµατώσετε
µόνο ότι δεν έχει κόστος και να αγνοήσετε τις κρίσιµες διατάξεις
που αφορούν τη ζωή και την αξιοπρέπεια χιλιάδων γυναικών. Και
ξέρετε κάτι; Ποιον προσπαθούµε να κοροϊδέψουµε εδώ µέσα; Σε
ποιον απευθυνόµαστε; Ο κόσµος δεν καταλαβαίνει; Αυτοί που
µας βλέπουν, αυτοί µας ακούνε δεν αντιλαµβάνονται; Ποιος υπο-
στηρίζει το ότι ένα νοµοσχέδιο, µια νοµοθετική ρύθµιση, δεν έχει
και θετικά πράγµατα; Υπάρχει κάποια αµφιβολία σε αυτό; Η δου-
λειά της Αντιπολίτευσης ποια είναι; Να λέει σε µια κυβέρνηση
«µπράβο», «όλα τι καλά που τα έχετε κάνει», «συγχαρητήρια» ή
να αναδεικνύει τις ελλείψεις, αυτά που µπορούν να διορθωθούν;
Πόση αλαζονεία δηλαδή; Μετά από πέντε χρόνια διακυβέρνησης
ακόµα δεν µπορείτε να αντιληφθείτε και να αποδεχτείτε τον ρόλο
της Αντιπολίτευσης;

Η Οδηγία προβλέπει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη δηµι-
ουργία επαρκών δοµών φιλοξενίας για τα θύµατα βίας. Αυτοί οι
χώροι δεν είναι απλώς καταφύγια. Είναι µέρη που οι γυναίκες και
τα παιδιά τους µπορούν να νιώσουν ασφάλεια, να λάβουν ψυχο-
λογική και κοινωνική υποστήριξη, να ξανασταθούν -αν θέλετε-
στα πόδια τους. Η Οδηγία ορίζει πως πρέπει να υπάρχει ένας ξε-
νώνας ανά δέκα χιλιάδες κατοίκους. Στην Ελλάδα µε πληθυσµό
δέκα εκατοµµύρια αυτό σηµαίνει ότι χρειαζόµαστε δοµές που
µπορούν να φιλοξενήσουν χίλιες οικογένειες. Και τι έχουµε σή-
µερα; Έχουµε µόλις είκοσι ξενώνες. Το νοµοσχέδιο αυτό αντι-
λαµβάνεστε ότι δεν περιλαµβάνει ούτε µια πρόβλεψη για την
αύξηση των δοµών αυτών.

Παρακάτω, η Οδηγία δίνει επίσης έµφαση στη δηµιουργία κέ-
ντρων για τα θύµατα βιασµού. Αυτά τα κέντρα προσφέρουν ολο-
κληρωµένη στήριξη στα θύµατα, ιατρική φροντίδα, ψυχολογική
υποστήριξη, νοµική βοήθεια, ενώ διασφαλίζουν αξιοπρέπεια και
την ιδιωτικότητα των θυµάτων. Η ύπαρξη τέτοιων κέντρων µει-
ώνει σηµαντικά τον κίνδυνο επαναθυµατοποίησης από τις αρχές
ή το σύστηµα υγείας και διευκολύνει την πρόσβαση των θυµάτων
στη δικαιοσύνη, καθώς τους παρέχει τη δυνατότητα να καταγγεί-
λουν την κακοποίηση σε ένα ασφαλές περιβάλλον. Στη χώρα µας
δεν υπάρχει ούτε ένα τέτοιο κέντρο κι όµως το νοµοσχέδιο δεν

περιλαµβάνει καµία πρόβλεψη για τη δηµιουργία τους.
Το ίδιο τραγική είναι και η απουσία εκπαίδευσης των επαγγελ-

µατιών που έρχονται σε επαφή µε θύµατα βίας. Αστυνοµικοί, δι-
καστικοί λειτουργοί, κοινωνικοί λειτουργοί, ψυχολόγοι, χρειά-
ζονται εξειδικευµένη εκπαίδευση. Τα σωµατεία εργαζοµένων των
Ελλήνων αστυνοµικών το λένε σε όλους τους τόνους ότι θέλουν
βοήθεια για να κάνουν σωστά τη δουλειά τους, για να κάνουν
σωστά το καθήκον, αναγνωρίζουν τις ανάγκες των θυµάτων και
να αποφεύγουν τη δευτερογενή θυµατοποίηση. Στην Ελλάδα
αυτή η εκπαίδευση απουσιάζει πλήρως και ούτε και τώρα θεσµο-
θετείται.

Και τι να πούµε για την πρόληψη; Μεγάλη υπόθεση. Η Οδηγία
προτείνει εκστρατείες ευαισθητοποίησης, εκπαιδευτικά προ-
γράµµατα για νέους, δράσεις ενηµέρωσης, συναίνεση στις δια-
προσωπικές σχέσεις. Όλα αυτά είναι κεντρικά εργαλεία για την
καταπολέµηση της έµφυλης βίας. Κι, όµως, ούτε αυτά περιλαµ-
βάνονται στο παρόν νοµοσχέδιο.

Να πω για την απουσία του όρου «γυναικοκτονία», το ότι είναι
ένα σοβαρότατο έλλειµµα, το ότι η γυναικοκτονία δεν είναι απλά
ένας φόνος; Είναι η ακραία µορφή µισογυνισµού. Η αναγνώριση
του όρου αυτή δεν είναι συµβολική, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, είναι ουσιαστική. Υπογραµµίζει πολύ απλά τη συστηµική διά-
σταση αυτών των εγκληµάτων και είναι ανάγκη να την αντιµε-
τωπίσουµε µε στοχευµένα µέτρα. Χωρίς επαρκείς δοµές, χωρίς
ολοκληρωµένες υπηρεσίες και χωρίς ουσιαστική πρόληψη οι γυ-
ναίκες και τα παιδιά που υφίστανται βία θα παραµένουν εγκλω-
βισµένες και εγκλωβισµένα σε αυτόν τον φαύλο κύκλο. Πόσες
γυναίκες δεν φεύγουν από κακοποιητικές σχέσεις γιατί δεν έχουν
πού να πάνε; Πόσες µητέρες βάζουν τον εαυτό τους σε δεύτερη
µοίρα επειδή δεν µπορούν να εξασφαλίσουν ένα ασφαλές περι-
βάλλον για τα παιδιά τους; Χωρίς επαρκείς ξενώνες στην πρα-
γµατικότητα τούς ζητάµε να επιλέξουν ανάµεσα στην προσωπική
τους ασφάλεια και στην ασφάλεια των παιδιών τους. Πότε επιτέ-
λους θα ξεκινήσει µια σοβαρή συζήτηση για το πώς πρέπει να
προλαµβάνεται το να µη φτάνει το θύµα στη θέση του θύµατος;

Καλούµε, λοιπόν, την Κυβέρνηση -και κλείνω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε, και ευχαριστώ- να αναλάβει την ευθύνη και να ενσω-
µατώσει πλήρως την ευρωπαϊκή Οδηγία. Η προστασία των γυναι-
κών και των παιδιών δεν πρέπει να είναι αποσπασµατική ούτε
επιφανειακή. Κανένας µα κανένας δεν πρέπει να ζει υπό τον φόβο
της βίας και κανένα θύµα δεν πρέπει να µένει αβοήθητο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Χρηστίδου.
Τον λόγο έχει η κ. Θωµαΐς Οικονόµου.
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα της

ενδοοικογενειακής βίας απασχολεί -και δικαίως- την κοινωνία,
τους πολίτες και όλες τις πολιτικές δυνάµεις, γιατί συνιστά ένα
πραγµατικά µεγάλο κοινωνικό ζήτηµα µε ευρύτερες συνέπειες
που χρήζουν ειδικής αντιµετώπισης από την πολιτεία. Και βέβαια,
εδώ οι διαπιστώσεις µόνες τους δεν αρκούν.

Η Αντιπολίτευση ασχολείται διαρκώς -τουλάχιστον στα λόγια-
µε θέµατα όπως η ενδηµική βία, πλέον, κατά των γυναικών, η εν-
δοοικογενειακή βία µεταξύ συζύγων και κατά παιδιών, οι νέες
µορφές βίας µεταξύ των ανηλίκων που έχουν πάρει ευρύτερες
διαστάσεις, χωρίς όµως να προτείνει, χωρίς να µας λέει τι θα κά-
νουµε για την αντιµετώπιση του προβλήµατος.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, ως οφείλει, παίρνει τη
συζητούµενη νοµοθετική πρωτοβουλία ακριβώς για να αντιµετω-
πίσει τα παραπάνω προβλήµατα, µε αίσθηµα ευθύνης απέναντι
στην κοινωνία και ιδιαίτερα στα θύµατα της κακοποίησης, τους
συνανθρώπους µας που πρέπει να σκεπτόµαστε πριν από οτιδή-
ποτε άλλο, γιατί, όπως έχει πει και ο αρµόδιος Υπουργός κ. Φλω-
ρίδης, οφείλουµε να προστατεύουµε τα δικαιώµατα όλων, αλλά
δικαιώµατα δεν έχουν µόνο οι θύτες, έχουν και τα θύµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πραγµατικά άξιο απορίας
γιατί δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε στα αυτονόητα. Είναι ακα-
τανόητο γιατί στην επιτροπή ήδη κόµµατα, κατά τα άλλα λαλί-
στατα για τα σχετικά θέµατα, όπως το ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΚΚΕ,
η Νέα Αριστερά, η Πλεύση Ελευθερίας, έσπευσαν να καταψηφί-
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σουν το παρόν νοµοσχέδιο. Επαναλαµβάνω ότι όλα τα παραπάνω
κόµµατα τα οποία έχουν διακριθεί στο πεδίο του δικαιωµατισµού
δεν εξέφρασαν απλώς κάποιες επιφυλάξεις, αλλά καταψήφισαν,
χωρίς αστερίσκους, ένα νοµοσχέδιο που προωθεί την αυξηµένη
προστασία των θυµάτων ενδοοικογενειακής βίας και διαφυλάττει
ανθρώπινα δικαιώµατα, ίσως γιατί τελικά τα δικαιώµατα, σύµ-
φωνα µε την Αντιπολίτευση, δεν µπορούν να είναι ίσα για όλους.

Κύριοι συνάδελφοι, για τη Νέα Δηµοκρατία τα πράγµατα είναι
ξεκάθαρα. Στηρίζουµε την αυστηροποίηση του ποινικού νόµου
για την τιµωρία εγκληµάτων κατά γυναικών, παιδιών και γενικό-
τερα ευάλωτων συνανθρώπων µας, όπως και την ενίσχυση του
πλαισίου προστασίας και υποστήριξης των θυµάτων. Χωρίς «ναι
µεν, αλλά», χωρίς υποσηµειώσεις, χωρίς επιφυλάξεις.

Κύριε Πρόεδρε, οι διατάξεις που ψηφίζουµε σήµερα δεν είναι
απλώς αναγκαίες για την άµεση προστασία της κοινωνίας µας.
Είναι µέτρα πρόληψης που θα οδηγήσουν στη µείωση των
ακραίων αυτών µορφών εγκληµατικότητας και στο µέλλον.

Αναφέροµαι συγκεκριµένα στην αυξηµένη κοινωνική προστα-
σία των θυµάτων ενδοοικογενειακής βίας, στη θέσπιση αξιόποι-
νου για νέες µορφές εγκληµάτων που στρέφονται κατά γυναικών
και παιδιών, στη διευκόλυνση της πρόσβασης των θυµάτων στη
δικαιοσύνη και την άµεση καταγγελία των εγκληµάτων αυτών από
επαγγελµατίες που ενδέχεται να λάβουν γνώση κατά την άσκηση
των καθηκόντων τους.

Εδώ είναι εξίσου σηµαντικό να υπογραµµίσουµε και την εισα-
γωγή ειδικών προβλέψεων για την αντιµετώπιση εγκληµάτων τα
οποία πλέον διαπράττονται συχνά και στον ψηφιακό χώρο, όπως
η προσβολή της γενετήσιας εκµετάλλευσης και της γενετήσιας
ελευθερίας ή ακόµα και η εξίσου αρρωστηµένη άσκηση βίας
κατά ανυπεράσπιστων ανθρώπων που εµπορευµατοποιούνται
στο διαδίκτυο.

Κύριε Υπουργέ, ως µητέρα που έχω µεγαλώσει δύο παιδιά,
γνωρίζω τις ευθύνες και τις δυσκολίες που αντιµετωπίζει ο κάθε
γονιός. Δεν υπάρχει, επίσης, καµία αµφιβολία ότι όλοι οι γονείς
χαιρόµαστε µε τις επιτυχίες των παιδιών µας και πάνω απ’ όλα
µε το να είναι τα ίδια τα παιδιά χαρούµενα, επιστρέφοντας κάποια
από τα καλά πράγµατα που τους δώσαµε στην κοινωνία.

Υπάρχουν, όµως, δυστυχώς στη ζωή και οι περιπτώσεις παι-
διών που όχι µόνο δεν προσφέρουν πράγµατα στην κοινωνία,
αλλά αντιθέτως αναπτύσσουν έντονα αντικοινωνικές συµπεριφο-
ρές, ίσως γιατί τα δυστυχή αυτά παιδιά δεν πήραν κάτι θετικό
από τους δικούς τους ανθρώπους, ίσως γιατί οι ίδιοι οι γονείς
δεν είχαν κάτι θετικό να τους δώσουν. Σε κάθε περίπτωση, όπως
έδειξε και η πρόσφατη βεβήλωση του αγάλµατος του Κατσα-
ντώνη, ως πολιτεία οφείλουµε να εξετάζουµε το ενδεχόµενο πα-
ραµέλησης της εποπτείας των ανηλίκων ως ένα πιθανό αίτιο της
παραβατικής ή και εγκληµατικής συµπεριφοράς τους.

Με άλλα λόγια, σωστά έρχεται το Υπουργείο Δικαιοσύνης και
αυστηροποιεί τις σχετικές προβλέψεις του ποινικού νόµου γιατί
οι γονείς ως υπεύθυνοι ενήλικοι δεν µπορούν να δηλώσουν αµέ-
τοχοι ή άσχετοι, ειδικά σε ό,τι έχει να κάνει µε τη συµπεριφορά
των ανήλικων παιδιών τους. Προφανώς οι γονείς δεν έχουν µόνο
την ευθύνη της ανατροφής, αλλά και της εποπτείας των παιδιών
τους, ιδιαίτερα όταν αυτά δρουν ανεξέλεγκτα, βανδαλίζοντας δη-
µόσιους χώρους ή όταν στρέφονται εναντίον άλλων παιδιών ή
ακόµα και ενηλίκων. Αυτό είναι το νόηµα του άρθρου 31 για την
τροποποίηση του Ποινικού Κώδικα σε σχέση µε το αδίκηµα της
παραµέλησης εποπτείας ανηλίκων παιδιών, ιδίως όταν αυτά δια-
πράττουν βίαια εγκλήµατα.

Επίσης, ως γιατρός δεν µπορώ παρά να συµφωνήσω µε τις ρυθ-
µίσεις των άρθρων 65 και 66 σχετικά µε την αυστηροποίηση των
ποινών για τα αδικήµατα της αντιποίησης του ιατρικού λειτουργή-
µατος και του φυσιοθεραπευτικού επαγγέλµατος, αφού η προστα-
σία της δηµόσιας υγείας αποτελεί κορυφαίο κοινωνικό αγαθό.

Κλείνοντας, κύριοι συνάδελφοι, θέλω να επιστρέψω στην αρ-
χική σκέψη αυτού του νοµοσχεδίου που είναι η προστασία των
θυµάτων. Είναι εξαιρετικά σηµαντικό ότι είναι αυτή η Κυβέρνηση
που κάνει πράξη το δικαίωµα των ανήλικων µαρτύρων θυµάτων
προσβολής προσωπικής και γενετήσιας ελευθερίας να µη θυµα-
τοποιούνται περαιτέρω κατά τη συµµετοχή τους σε δικαστικές
διαδικασίες.

Το ίδιο κάνει και µε το άρθρο 20 όπου διευρύνονται οι κατηγο-
ρίες επαγγελµατιών οι οποίοι, όταν κατά την εκτέλεση των καθη-
κόντων τους διαπιστώνουν µε οποιονδήποτε τρόπο διάπραξη
εγκλήµατος ενδοοικογενειακής βίας, υποχρεούνται να το αναφέ-
ρουν. Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η υπόθεση της οικογενειακής
βίας δεν αφορά µόνο τα θύµατα ή το κράτος. Τελικά είναι ένα
πρόβληµα που αγγίζει ολόκληρη την κοινωνία και στο οποίο όλοι
µας µπορούµε και πρέπει να βοηθήσουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Οικονόµου.

Τον λόγο έχει η κ. Αγγελική Δεληκάρη.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΔΕΛΗΚΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε στην Ολοµέλεια σήµερα
ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Πρόκει-
ται για ένα νοµοσχέδιο που κινείται στους εξής άξονες: Αντιµε-
τώπιση νέων µορφών βίας κατά των γυναικών, πρόσθετες
ρυθµίσεις στον νόµο περί ενδοοικογενειακής βίας, µέτρα για την
προστασία των ανηλίκων και καταπολέµηση της εγκληµατικότη-
τας, αναδιοργάνωση των ιατροδικαστικών υπηρεσιών και τέλος
διάφορες άλλες διατάξεις που ρυθµίζουν ζητήµατα των τακτικών
διοικητικών δικαστηρίων και λοιπές ρυθµίσεις αρµοδιότητάς του.

Πρόκειται για ένα πολυθεµατικό νοµοσχέδιο, τη συζήτηση και
την επεξεργασία του οποίου παρακολούθησα µε ενδιαφέρον
στην αρµόδια επιτροπή.

Πέρα από την έντονη σε ορισµένες περιπτώσεις ανταλλαγή
απόψεων, ήταν καίριες οι διευκρινίσεις του αρµόδιου Υπουργού,
του κ. Γιώργου Φλωρίδη, καθώς και του Υφυπουργού κ. Γιάννη
Μπούγα. Φυσικά, απολύτως διαφωτιστικές και οι τοποθετήσεις
του εισηγητή της Πλειοψηφίας, του φίλου και συναδέλφου Δη-
µήτρη Κούβελα. Ως µη νοµικός, δεν θα αναλωθώ σε τεχνικά ζη-
τήµατα και νοµικές λεπτοµέρειες, που, ήδη, έχουν αναφερθεί εν
πολλοίς από πλέον ειδικούς συναδέλφους. 

Το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου αφορά την ενσωµάτωση της
Οδηγίας 2024/1385, για την ενίσχυση της νοµοθεσίας για την εν-
δοοικογενειακή βία µε έµφαση στην πρόληψη, τον ανασχεδιασµό
της ποινικής αντιµετώπισης και τέλος, την προστασία των θυµά-
των. Ιδιαίτερα σηµαντικό είναι το άρθρο 4, στο οποίο ορίζονται
οι έννοιες της βίας κατά των γυναικών και της εξ οικείων βίας του
εξαρτώµενου προσώπου και του συντρόφου. Καλύπτονται πρα-
κτικά όλες οι πιθανές εκδοχές σχέσης ανάµεσα στη γυναίκα-
θύµα βίας και στον θύτη.

Ειδικότερα, ως προς το κοµµάτι του συντρόφου, έγινε προσπά-
θεια ώστε να οριοθετηθεί η έννοια εντός του κύκλου των de facto
οικογενειακών σχέσεων, όπως ορίζονται από ευρωπαϊκές Οδη-
γίες και Συµβάσεις, οι οποίες έχουν κυρωθεί και ενσωµατωθεί
στο Εθνικό µας Δίκαιο. Πολύ συχνά, γινόµαστε κοινωνοί περιστα-
τικών ενδοοικογενειακής βίας µε θύµατα κυρίως γυναίκες και
ανήλικα παιδιά. Είναι καθήκον της πολιτείας να νοµοθετήσει ένα
αποτελεσµατικό πλαίσιο, ένα δίχτυ προστασίας γύρω από τα θύ-
µατα, να νοµοθετήσει κατά τέτοιον τρόπο, ώστε οι δυνητικοί
θύτες να γνωρίζουν ότι θα τιµωρηθούν αυστηρά. Αυτές οι παρα-
βατικές συµπεριφορές δεν πρέπει να γίνονται και δεν θα γίνονται
πλέον ανεκτές.

Το νέο ψηφιακό περιβάλλον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δη-
µιουργεί και νέες απειλές απέναντι σε ανήλικους, σε ευάλωτα
άτοµα και φυσικά απέναντι σε γυναίκες. Η παρενοχλητική κυβερ-
νοπαρακολούθηση, stalking, είναι µία από αυτές. Επιπλέον,
έχουµε την κυβερνοπαρενόχληση και το doxing, άλλες παρό-
µοιες παραβατικές συµπεριφορές, που προκαλούν φόβο ή ψυ-
χολογική βλάβη στο θύµα.

Με τα άρθρα 7 έως 9 ποινικοποιούνται µε αυστηρές ποινές τα
παραπάνω, ενώ µε το άρθρο 10 δηµιουργείται ηλεκτρονική πλατ-
φόρµα προς διευκόλυνση της υποβολής καταγγελιών στις αρµό-
διες αρχές. 

Το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου περιλαµβάνει διατάξεις
για την προστασία ανηλίκων, καθώς και για την καταπολέµηση
εγκληµατικότητας στην οποία εµπλέκονται. Το θεσµικό πλαίσιο
αναµορφώνεται, ώστε να θεραπεύσει τυχόν υπάρχοντα κενά,
αλλά και να εισαχθούν ρυθµίσεις που επιτάσσουν οι τεχνολογικές
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εξελίξεις. Όπως, για παράδειγµα, µέσω του άρθρου 39, µε το
οποίο τροποποιείται το άρθρο 339 του Ποινικού Κώδικα, ποινικο-
ποιείται για πρώτη φορά η παράσυρση ανηλίκου κάτω των δεκα-
πέντε ετών σε παρακολούθηση γενετήσιας πράξης µέσω τεχνο-
λογίας επικοινωνιών.

Με το τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου η Κυβέρνηση και το
Υπουργείο Δικαιοσύνης προχωρούν στην αναδιοργάνωση των ια-
τροδικαστικών υπηρεσιών. Εισάγονται νέα εργαλεία, όπως η
χρήση πληροφοριακού συστήµατος για την εξαγωγή ιατροδικα-
στικών εκθέσεων µε τη χρήση τεχνητής νοηµοσύνης. Καλύπτο-
νται κενά στη στελέχωση των ανωτέρω υπηρεσιών µέσω ειδικής
διαδικασίας πρόσληψης νεκροτόµων. Άκουσα µε προσοχή την
τοποθέτηση του προϊσταµένου των ιατροδικαστικών υπηρεσιών
του κράτους, του κ. Καρακούκη και κατανόησα καλύτερα τον καί-
ριο ρόλο του, αλλά και τον λόγο για τον οποίο η συγκεκριµένη
αναδιοργάνωση είναι επιβεβληµένη. 

Το τέταρτο µέρος του νοµοσχεδίου περιλαµβάνει τροποποι-
ήσεις στη λειτουργία της Eurojust, ενώ στο πέµπτο µέρος έχουµε
ρυθµίσεις ή καλύτερα αλλαγές στην καθ’ ύλη και κατά τόπο αρ-
µοδιότητα των διοικητικών δικαστηρίων. Στόχος των αλλαγών
αυτών είναι η αποφόρτιση των εφετείων, η οποία θα επιφέρει
ασφαλώς και ταχύτερη και αποτελεσµατικότερη απονοµή δικαιο-
σύνης πλήρως εναρµονισµένη µε τη λογική και των άλλων νοµο-
θετικών πρωτοβουλιών του Υπουργείου.

Τέλος, το έκτο µέρος του νοµοσχεδίου περιλαµβάνει διάφορες
ειδικές διατάξεις που θεραπεύουν συγκεκριµένα ζητήµατα που
υφίστανται και χρήζουν αντιµετώπισης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι πολύ ευαίσθητη, όπως και
όλες και όλοι σας σε ζητήµατα ενδοοικογενειακής βίας, στις κα-
ταγγελίες για βία κατά των γυναικών, για όλες αυτές τις παρα-
βατικές και νοσηρές συµπεριφορές που παρακολουθούµε µέσα
από τους δέκτες µας ή διαβάζουµε στα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης. Είναι πια καιρός η πολιτεία να γίνει ακόµη αυστηρότερη απέ-
ναντι σε αυτά τα φαινόµενα και το παρόν νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Δικαιοσύνης συνιστά µια αναγκαία µεταρρύθµιση
στη σωστή κατεύθυνση. Γι’ αυτό και σας καλώ να το υπερψηφί-
σετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Δεληκάρη.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Οικονόµου. 
ΙΩΑΝΝΗΣ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου

να ξεκινήσω την οµιλία µου από ένα ζήτηµα αρχής, το οποίο
θεωρώ εξίσου, αν όχι περισσότερο, σηµαντικό από το πολύ ση-
µαντικό νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, κύριε Υπουργέ, και
αναφέροµαι στην πολιτική αντιπαράθεση, το πώς πρέπει να γίνε-
ται στα επιχειρήµατα, στην κριτική εδώ στον ναό της δηµοκρα-
τίας, που είναι το Κοινοβούλιο.

Σπεύδω να πω ότι προσωπικά είµαι υπέρ της πολιτικής και της
ιδεολογικής αντιπαράθεσης και κατανοώ την αναγκαιότητά της,
την επιδιώκω, πολλές φορές κατανοώ και το να ξεφεύγει κάπως
από κάποιους τόνους και να γίνεται λίγο πιο υπερβολική. Σήµερα
είχαµε τέτοια πολιτική αντιπαράθεση. Είχαµε µία κριτική για το
νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, από την πλευρά της Αντιπολίτευσης.
Μας είπε η Αντιπολίτευση, για παράδειγµα, ότι ενσωµατώνουµε
µόνο εκείνα τα άρθρα της Οδηγίας τα οποία είναι πιο καλά στα
ώτα των ανθρώπων που είναι πιο κοντά στην Κεντροδεξιά, αλλά
δεν ακούγονται τόσο καλά κάποια άλλα που δεν ενσωµατώνουµε.
Υπήρξε απάντηση γι’ αυτό.

Ακούσαµε µία κριτική ότι σπεύδουµε να αλλάζουµε τον Ποινικό
Κώδικα, ενώ θα έπρεπε να έχουµε φροντίσει να λειτουργούν κα-
λύτερα όσες πρόνοιες είχαµε ψηφίσει το προηγούµενο διάστηµα.
Ακούσαµε και την κριτική αυτή. Ακούσαµε µία κριτική ότι πρέπει
να είµαστε πιο συνεπείς σε κάποιες προθεσµίες και να δίνουµε
περισσότερο χρόνο στην Αντιπολίτευση να µελετήσει τους νό-
µους και όλα τα υπόλοιπα. Μπορώ να χαρακτηρίσω την κριτική
αυτή άδικη. Μπορώ να τη χαρακτηρίσω υπερβολική. Μπορώ να
τη χαρακτηρίσω άτοπη. Τοποθετηθήκαµε, απαντήθηκε, είναι

µέσα στο πλαίσιο της πολιτικής αντιπαράθεσης και από το
ΠΑΣΟΚ και από τον ΣΥΡΙΖΑ και από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας και από τις άλλες πτέρυγες της Βουλής.

Ζήσαµε, όµως, και κάτι άλλο. Ζήσαµε και ένα κρεσέντο και ένα
παραλήρηµα χυδαιότητας, ύβρεων από την πλευρά της κυρίας
Προέδρου της Πλεύσης Ελευθερίας, της κ. Κωνσταντοπούλου.
Για να µην κατηγορηθώ, όπως συνήθως κάνει η κ. Κωνσταντο-
πούλου το τελευταίο διάστηµα, ότι κάνω bullying και όλα τα υπό-
λοιπα γελοία και αυτοαναφορικά που επικαλείται κάθε φορά που
κάποιος αναδεικνύει τον τρόπο που µε έλλειψη σεβασµού απευ-
θύνεται στο Ελληνικό Κοινοβούλιο, θα διαβάσω, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, από τα Πρακτικά: «Το κόµµα σας, στο οποίο σήµερα
βρίσκεστε και το οποίο υπερασπίζεστε» -απευθύνεται στον κ.
Φλωρίδη- «εµπλέκεται στην υπόθεση Μίχου. Μιλώ για τον παιδε-
ραστή της δωδεκάχρονης. Το κόµµα στο οποίο βρίσκεστε και
υπερασπίζεστε εµπλέκεται στην υπόθεση Γεωργιάδη, στελέχους
σας καταδικασµένου». Διαβάζω παρακάτω: «Η Νέα Δηµοκρατία
εµπλέκεται σε πλείστες όσες περιπτώσεις και δεν έχετε δώσει
εξηγήσεις για την εµπλοκή σας, της Νέας Δηµοκρατίας, στην
υπόθεση του κ. Γεωργιάδη, παραλίγον Αντιπροέδρου σας, που
είναι καταδικασµένος για κακοποίηση παιδιών. Εµπλέκεται η Νέα
Δηµοκρατία, κύριοι που εξανίσταστε, και στην υπόθεση Μίχου,
και στην υπόθεση του αστυνοµικού της Βουλής εµπλέκεται η Νέα
Δηµοκρατία». Παρακάτω διαβάζω: «Οι µεγαλύτεροι εγκληµατίες
σ’ αυτήν εδώ τη χώρα είστε εσείς, η Νέα Δηµοκρατία, η Κυβέρ-
νηση και ο κ. Μητσοτάκης». Και βέβαια υπάρχουν και τα όσα ακο-
λούθησαν και µετά στην οµιλία της για την ένσταση συνταγµα-
τικής αναθεώρησης.

Λοιπόν, ακούστε να δείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και το
λέω µε όλη την ευθύνη ως Βουλευτής του Ελληνικού Κοινοβου-
λίου. Η Κυβέρνηση θα απαντήσει. Ο φτηνός και ο χυδαίος τρόπος
µε τον οποίον τοποθετείται η κ. Κωνσταντοπούλου αποτελεί την
επιτοµή των αθλιότερων πρακτικών της παγκόσµιας ακροδεξιάς,
αποτελεί άγος, ύβρη, υπονοµεύει τη δηµοκρατία. Είναι η αναπα-
ραγωγή από το Βήµα της Βουλής των πρωτοσέλιδων του «Μα-
κελειού». Αυτό είναι για να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους.

Έχουµε διαφορές, έχουµε διαφορετικές οπτικές, γίνεται
σκληρή κριτική απαντιέται, αλλά δεν πρέπει να βάλουµε ένα
τέρµα σε αυτό; Ερωτώ όλες τις πολλές πτέρυγες του Κοινοβου-
λίου: Εµπλέκεται η Νέα Δηµοκρατία µε τον παιδεραστή Μίχο;
Αλήθεια; Εµπλέκεται η Νέα Δηµοκρατία µε ανθρώπους που
έχουν καταδικαστεί για κακοποίηση ανηλίκων; Αλήθεια; Είµαστε
οι µεγαλύτεροι εγκληµατίες της χώρας; Αλήθεια; Και αφήνουµε
αυτόν τον λόγο εδώ να αναπαράγεται; Και απευθύνοµαι και στην
ελληνική κοινωνία που ψάχνει αντισυστηµικές εκφράσεις. Αυτό
θέλει στο Ελληνικό Κοινοβούλιο, την αναπαραγωγή των πρωτο-
σέλιδων του «Μακελειού»;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και οι Βουλευτές και το Προ-
εδρείο πρέπει να βάλουν ένα τέρµα στον κατήφορο αυτό. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα, πέρα από όλες τις άλλες διαφορές µας
και διαφορετικές προσεγγίσεις που έχουµε. Πολιτικά να αντιπα-
ρατεθούµε, πολιτικά να δεχθούµε κριτική, να βάλουµε τα επιχει-
ρήµατά µας, να πει ο καθένας από τη σκοπιά του και µε βάση την
ιδεολογική του συγκρότηση και τις ψήφους που πήρε από τον
κόσµο, γιατί προκρίνει το άλφα και όχι το βήτα και ο λαός να µας
κρίνει. 

Αλλά να έρχεται εδώ Πρόεδρος Κοινοβουλευτικής Οµάδας και
να λέει ότι η Νέα Δηµοκρατία εµπλέκεται µε τον παιδεραστή
Μίχο; Τί είναι αυτά τα πράγµατα; Τι είναι αυτά τα πράγµατα; Και
όταν αντιδρούν οι συνάδελφοι, να λέει ότι της κάνουν µπούλινγκ,
γιατί έχει τις αυτοαναφορικές της ανησυχίες η κ. Κωνσταντοπού-
λου; 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Δεν της κάνετε µπούλινγκ;
ΙΩΑΝΝΗΣ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Διάβασα από τα Πρα-

κτικά, κύριε συνάδελφε. Είµαι πάρα πολύ προσεκτικός και διά-
βασα από τα Πρακτικά.

Έρχοµαι, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο στον υπόλοιπο χρόνο, γιατί
είναι αργά και περιµένουν να µιλήσουν όλοι οι συνάδελφοι. Τρία
πράγµατα θέλω να πω, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, για το νοµοσχέδιο. 

Ακούστε. Μετά τον COVID η ελληνική κοινωνία -και αυτό δεν
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το λέω εγώ, το λένε επιστήµονες κοινωνιολόγοι, ψυχολόγοι,
εγκληµατολόγοι, νοµικοί- βρίσκεται αντιµέτωπη µε µια πανδηµία
βίας. Δεν είναι µόνο ελληνικό το φαινόµενο, συµβαίνει και αλλού.
Ειδικότερα, στο επίπεδο της ενδοοικογενειακής βίας, της βίας
κατά των ανηλίκων, της παραβατικότητας των ανηλίκων, έχουµε
δει σκηνικά και περιστατικά που µας έχουν αφήσει άφωνους.

Απέναντι σε αυτήν την κατάσταση η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας επέλεξε συνειδητά και γενναία, κατά την άποψή µου,
να σηκώσει το πέπλο της σιωπής. Θεσµικές παρεµβάσεις, ενηµε-
ρωτικά και επικοινωνιακά εργαλεία, σύγχρονα τεχνολογικά µέσα
επιστρατεύτηκαν για να µας βοηθήσουν και να καταλάβουµε κα-
λύτερα το φαινόµενο και να το διαχειριστούµε και πιο αποτελε-
σµατικά. Ψηφίστηκαν µία σειρά από παρεµβάσεις. Η πραγµατι-
κότητα είναι ότι τα φαινόµενα συνεχίζονται και αυτό µας επιβάλ-
λει µία πολιτική δυναµικής προσαρµογής και στα φαινόµενα,
όπως εξελίσσονται, αλλά και στην πικρή εµπειρία όταν διαπιστώ-
νουµε πως συµβαίνουν διάφορα περιστατικά, στα οποία υπάρ-
χουν θεσµικά κενά. Αυτό συνιστά και µια απάντηση στην κριτική
που δεχόµαστε για τις συχνές αλλαγές και προσαρµογές στον
Ποινικό Κώδικα.

Το νοµοσχέδιο που φέρνετε σήµερα, κύριοι Υπουργοί, έχει αρ-
κετά θετικά πράγµατα -αν είχα τον χρόνο, θα αναφερόµουν σε
όλα τα πεδία του- και αναλύθηκε από τους εισηγητές µας και από
τους υπόλοιπους οµιλητές. Ένα πράγµα που θέλω να πω κλείνο-
ντας, είναι το εξής: Σήµερα ζούµε σε µια εποχή, που ευτυχώς η
ενδοοικογενειακή βία, η βία κατά των ανηλίκων και η νεανική πα-
ραβατικότητα είναι περισσότερο κατακριτέα στη χώρα µας από
ποτέ άλλοτε. Το πέπλο της σιωπής έχει σηκωθεί, το απόστηµα
της σιωπής έχει σπάσει. Κανένας σήµερα δεν µπορεί να αισθά-
νεται ένοχος επειδή υφίσταται τη βία, γιατί αυτή η Κυβέρνηση
διαµόρφωσε εργαλεία και προϋποθέσεις για να έρχονται όλα στο
φως.

Είναι, όµως, ένα φαινόµενο, ένα πρόβληµα το οποίο οφείλουµε
να το αντιµετωπίζουµε συνεχώς µε ό,τι εργαλεία -είτε από τη διε-
θνή, εµπειρία είτε από τη διαπίστωση κενών που υπάρχουν- έρ-
χονται στην αντίληψή µας ότι πρέπει να τα αξιοποιήσουµε προς
την κατεύθυνση αντιµετώπισης του φαινοµένου αυτού. 

Και για έναν επιπλέον λόγο. Είναι µια πολύ σηµαντική υπόθεση
η αντιµετώπιση της ενδοοικογενειακής βίας και της βίας κατά των
ανηλίκων και της νεανικής παραβατικότητας, αν συνυπολογί-
σουµε ότι ειδικά τα θέµατα της οικογένειας συνδέονται και µε το
κορυφαίο, το µείζον πρόβληµα που αντιµετωπίζει η χώρα σή-
µερα, το δηµογραφικό. Η Ελλάδα γηράσκει ραγδαία και αν θέ-
λουµε να δηµιουργήσουµε περισσότερες οικογένειες, οφείλουµε
να δηµιουργήσουµε ασφαλείς και υγιείς οικογένειες. Αν θέλουµε
να έχουµε περισσότερα παιδιά, πρέπει τα παιδιά αυτά να µορ-
φώνονται και να παίζουν σε ένα περιβάλλον ασφάλειας πρώτα
και πάνω απ’ όλα. 

Προς την κατεύθυνση αυτή, λοιπόν, η µάχη πρέπει να δίνεται
ακατάπαυστα και καθηµερινά. Και το νοµοσχέδιο αυτό, κύριοι
Υπουργοί, αποτελεί άλλον έναν κρίκο σ’ αυτήν την αλυσίδα.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Οικονόµου. 

Τον λόγο έχει η κ. Μαρία Κεφάλα. 
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η βία κατά των

γυναικών αποτελεί ένα σηµαντικό πρόβληµα και η προσπάθεια
για να την καταπολεµήσουµε παραµένει συνεχής. Ενηµέρωση,
ευαισθητοποίηση της κοινωνίας, προστασία των θυµάτων, ανα-
γνώριση νέων µορφών βίας, αυστηροποίηση των ποινών αποτε-
λούν ένα πλέγµα από µέτρα που λαµβάνει η πολιτεία. Αναφε-
ρόµαστε σε µια µάστιγα που ξεπερνά τα στενά όρια των χωρών
και διαπερνά οριζόντια τις κοινωνίες. Αναµφισβήτητα έχουµε να
κάνουµε µε ένα παγκόσµιο φαινόµενο.

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο το Υπουργείο Δικαιοσύνης έχει κα-
ταθέσει το νοµοσχέδιο που συζητάµε. Πρόκειται για ένα σχέδιο
νόµου που αποσκοπεί στην ενίσχυση του νοµικού πλαισίου για
την προστασία των γυναικών, την καταπολέµηση νέων µορφών

βίας, καθώς και την ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής Οδηγίας για
τη βία κατά των γυναικών και την ενδοοικογενειακή βία και προ-
τείνει σηµαντικές τροποποιήσεις στον νόµο περί ενδοοικογενει-
ακής βίας, µε στόχο την πρόληψη, την αποτελεσµατικότερη ποι-
νική αντιµετώπιση των εγκληµάτων και την ενίσχυση της προστα-
σίας και υποστήριξης των θυµάτων.

Κατά βάση, επιδίωξή µας είναι να αποτρέψουµε εγκληµατικές
συµπεριφορές µε θύµατα γυναίκες, παιδιά και ευάλωτα άτοµα,
συµπεριφορές που προσβάλλουν τη σωµατική ακεραιότητα, την
ελευθερία, τη γενετήσια αξιοπρέπεια.

Απλώνουµε µια ασπίδα που θωρακίζει τα θύµατα και προχω-
ράµε στη λήψη δέσµης µέτρων που αποσκοπούν τόσο στην ανά-
δειξη των σε βάρος τους αξιόποινων πράξεων, όσο και στην
εξατοµικευµένη προστασία τους. Ενισχύουµε την ελληνική δι-
καιοσύνη και µε ουσιαστικό τρόπο διασφαλίζουµε την προστασία
των δικαιωµάτων των πολιτών, ιδίως των πιο ευάλωτων µελών της
κοινωνίας µας.

Αναφέρω χαρακτηριστικά ότι εντάσσεται στο ρυθµιστικό πεδίο
του νόµου η απειλή µέσω επίµονης καταδίωξης ή αθέµιτης πα-
ρακολούθησης µέλους οικογένειας και στις προϋποθέσεις της
ποινικής διαµεσολάβησης η υποχρέωση κάλυψης των άµεσων οι-
κονοµικών αναγκών του θύµατος.

Ακόµη επεκτείνεται ο κατάλογος των επαγγελµατιών που
έχουν υποχρέωση αναφοράς εγκληµάτων ενδοοικογενειακής
βίας, µε την ένταξη των φαρµακοποιών και φυσικοθεραπευτών.
Αλλά και στους χώρους εργασίας όπου συναντάµε την εργα-
σιακή βία, το λεγόµενο mobbing, µε περιστατικά βίας και παρε-
νόχλησης και κακοποιητικές µεταχειρίσεις. Ανοίγουµε τον δρόµο,
ώστε να τυποποιηθούν αυτές και άλλες µορφές σύγχρονων αδι-
κηµάτων, όπως κάθε καταχρηστική επιθετική συµπεριφορά σε
βάρος εργαζοµένου από συνάδελφό του στον εργασιακό χώρο
που µπορεί να προκαλέσει τεράστια ζηµιά στην ψυχική και εργα-
σιακή κατάσταση του θύµατος και δεν καλύπτεται από άλλες
µορφές, ήδη, τυποποιηµένων ποινικών αδικηµάτων.

Δεν µένουµε, όµως, µόνο σε αυτά. Η επίδραση που έχει η τε-
χνολογία στην καθηµερινότητά µας και η έκθεση όλο και περισ-
σότερων συνανθρώπων µας σε µια έντονη ψηφιακή πραγµατι-
κότητα, έχουν οδηγήσει στην εµφάνιση νέων ειδών εγκληµάτων
που βρίσκονται σε άµεση συνάρτηση µε αυτό. Η παρενοχλητική
παρακολούθηση µέσω διαδικτύου, το γνωστό σαν το cyber stalk-
ing, η διέγερση στη διάπραξη εγκληµάτων βιαιοπραγίας ή πρό-
κληση διχόνοιας, το doxing είναι αδικήµατα που τυποποιούνται
για πρώτη φορά, δεδοµένου ότι συναντώνται πλέον όλο και πιο
συχνά στην καθηµερινότητά µας.

Συνδυαστικά µε την αφαίρεση διαδικτυακού υλικού µε παρά-
νοµο περιεχόµενο, όπως προβλέπεται στο άρθρο 12, που, ήδη,
έχει βλάψει θύµατα, ενσωµατώνουµε µέτρα που θωρακίζουν τα
θύµατα τέτοιων επιθέσεων και αποτρέπουν την περαιτέρω στο-
χοποίηση και την ακόµη µεγαλύτερη θυµατοποίησή τους.

Ένα ακόµη αποφασιστικό βήµα µέσα από το οποίο διευκολύ-
νεται η πρόσβαση των θυµάτων στη δικαιοσύνη και τις αρµόδιες
αρχές είναι η δυνατότητα ηλεκτρονικών καταγγελιών, συµβάλλο-
ντας στην άµεση καταγραφή των παράνοµων πράξεων και στην
ταχεία συλλογή των σχετικών αποδεικτικών στοιχείων. Με τον
τρόπο αυτό τα θύµατα δεν έρχονται στη δύσκολη θέση να προ-
σέλθουν στις αρµόδιες αρχές για να καταθέσουν την καταγγελία
τους. Μειώνουµε έτσι τον κίνδυνο να µη φτάνουν οι καταγγελίες
στους αρµόδιους και στη δικαιοσύνη εξαιτίας του δικαιολογηµέ-
νου φόβου του θύµατος να προσέλθει στις αρχές ή λόγω πιέσεων
που πολλές φορές δέχεται για να αποσύρει µια καταγγελία που
έχει τολµήσει να κάνει.

Και κάτι πολύ σηµαντικό. Με αυτήν τη ρύθµιση προβλέπεται η
υποχρέωση των αρχών να εξετάζουν αν το θύµα έχει τη δυνατό-
τητα πρόσβασης σε νοµική συνδροµή. Πόσες άραγε περιπτώσεις
υπάρχουν που το θύµα εξαρτάται οικονοµικά από τον θύτη, γε-
γονός που λειτουργεί ανασταλτικά και εξ αυτού αποθαρρύνεται
να υποβάλει καταγγελία σε βάρος του; Είναι πραγµατικά ιδιαί-
τερα σηµαντική αυτή η νοµοθετική παρέµβαση του Υπουργείου
Δικαιοσύνης και ένα ακόµη βήµα, µια συνέχεια πρωτοβουλιών
που έχει, ήδη, λάβει η Κυβέρνησή µας, όπως το panic button, το
risk tool, εργαλεία δηλαδή που λειτουργούν προστατευτικά για
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θύµατα τέτοιων βίαιων συµπεριφορών. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-

πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)
Η κακοποίηση, η ενδοοικογενειακή βία και κάθε µορφή παρε-

νόχλησης αποτελούν πρωτίστως κοινωνικές πληγές. Είναι ζητή-
µατα κοινωνικής ηθικής και παιδείας. Είναι προβλήµατα της
καθηµερινότητας και ως τέτοια τα πολεµάµε.

Μεταξύ των άλλων, στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου λαµ-
βάνουµε µέτρα που αποσκοπούν στην αντιµετώπιση της παρα-
βατικότητας των ανηλίκων. Θεσπίζουµε ειδικές διατάξεις που
εξασφαλίζουν την προστασία της ανηλικότητας, την αποτελεσµα-
τική αντιµετώπιση της παραβατικότητας των ανηλίκων και την κα-
ταπολέµηση ειδικών µορφών επαναλαµβανόµενης εγκληµατικό-
τητας µε σοβαρό κοινωνικό αντίκτυπο, όπως κλοπές κι απάτες.

Με τις διατάξεις του τρίτου µέρους διοργανώνουµε τις ιατρο-
δικαστικές υπηρεσίες του κράτους. Εκσυγχρονίζουµε το νοµο-
θετικό πλαίσιο που διέπει την υπηρεσιακή κατάσταση των
ιατροδικαστών και των υπαλλήλων των ιατροδικαστικών υπηρε-
σιών.

Προχωράµε στην οργανωτική αναπροσαρµογή του καθεστώ-
τος λειτουργίας τους, που θα βοηθήσει και στην επιτάχυνση έκ-
δοσης ιατροδικαστικών εκθέσεων, µε έναν βασικό σκοπό, τη
βελτίωση της ποιότητας των υπηρεσιών που παρέχονται προς
τους πολίτες και το κοινωνικό σύνολο από τις ιατροδικαστικές
υπηρεσίες του κράτους.

Και σε αυτό το πλαίσιο, κύριε Υπουργέ, περιµένουµε και στα
Ιωάννινα, την εκλογική µου περιφέρεια, την ενεργοποίηση της ια-
τροδικαστικής υπηρεσίας, η οποία έχει συσταθεί στα χαρτιά ήδη
από το 2009. Γνωρίζω ότι το έχετε στο µυαλό σας. Το έχουµε
εξάλλου συζητήσει πολλές φορές και µαζί. Θέλω απλά να το βά-
λετε στις προτεραιότητές σας.

Κυρίες και κύριοι, αυτό το νοµοσχέδιο είναι µία ευκαιρία να
στείλει η Βουλή ένα ξεκάθαρο µήνυµα µηδενικής ανοχής απένα-
ντι σε αυτήν τη µάστιγα και να δηµιουργηθεί ένα ουσιαστικό πλαί-
σιο, που θα προστατεύει τις πιο ευάλωτες οµάδες της κοινωνίας.
Καλώ τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης να µην προσεγγί-
σουν ένα τόσο κρίσιµο κοινωνικό ζήτηµα µέσα από µικροκοµµα-
τικά γυαλιά. Είναι ανάγκη να επιδείξουµε όλοι ενότητα, σοβα-
ρότητα και αποφασιστικότητα, βάζοντας πάνω απ’ όλα το συµ-
φέρον των θυµάτων και της κοινωνίας. Σε τέτοιες στιγµές δεν χω-
ρούν πολιτικοί υπολογισµοί, αλλά µόνο ειλικρινής διάθεση για
αλλαγή και πρόοδο.

Υπερψηφίζω το παρόν σχέδιο νόµου και σας καλώ να κάνετε
το ίδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, την κ.

Κεφάλα.
Πριν καλέσω στο Βήµα τον επόµενο οµιλητή που είναι ο ανε-

ξάρτητος Βουλευτής κ. Χουρδάκης, θέλω να κάνω κάποιες ανα-
κοινώσεις όσον αφορά την από δω και πέρα εξέλιξη της δια-
δικασίας συζήτησης του σχεδίου νόµου. Υπάρχουν και πολλές
διαγραφές, για να µην έχετε κάποια µεγάλη αγωνία. Απόψε θα
εξαντληθεί ο κατάλογος των οµιλητών αλλά και όσων έχουν απο-
µείνει µε τον χρόνο που δικαιούνται Κοινοβουλευτικών Εκπροσώ-
πων. Το λέω αυτό γιατί δεν θα γίνει δεκτή καµία παρέµβαση
πέραν αυτών που λέµε εδώ.

Τα κόµµατα έχουν Κοινοβουλευτικές Οµάδες, θα ενηµερω-
θούν. Δεν θα υπάρξει δηλαδή περίπτωση κάποιος Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος να έρθει αύριο να µιλήσει.

Αύριο θα ξεκινήσουµε 8:30’ το πρωί µε τις δευτερολογίες των
εισηγητών και στη συνέχεια…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έχω και την οµιλία µου, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ξέρω. Μου το εί-
πατε εξάλλου. Στη συνέχεια θα είναι η οµιλία της κυρίας Προ-
έδρου και το κλείσιµο από τον Υπουργό. Και στις 10:30’ –γι’ αυτό
ξεκινάµε 8:30’ αύριο το πρωί- προγραµµατίζεται να αρχίσει η ονο-
µαστική ψηφοφορία.

Εγώ θα τα επαναλάβω για λόγους ευνοήτως, γιατί κάποιος
µπορεί να τα άκουσε στη µέση. Απόψε, λοιπόν, εξαντλείται ο κα-
τάλογος.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μέχρι ποια ώρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όσο πάει. Δεν νοµίζω
να πάει πολύ. Γιατί είναι µόνο, απ’ ό,τι πληροφορήθηκα, οι υπό-
λοιποι συνάδελφοι. Και είναι και κάποιες οµιλίες Κοινοβουλευτι-
κών Εκπροσώπων, όχι πλήρεις γιατί έχουν µιλήσει πολύ οι
Αρχηγοί τους, που σηµαίνει ότι έχουν τον µισό χρόνο. Όση ώρα
κι αν πάρει, θα το εξαντλήσουµε αυτό το θέµα απόψε. Και αύριο
το πρωί στις 8:30’ -αυτά που είπα- είναι οι δευτεροοµιλίες των ει-
σηγητών και ειδικών αγορητών, η οµιλία της Προέδρου της Πλεύ-
σης Ελευθερίας και το κλείσιµο από τον Υπουργό.

Και τώρα καλείται στο Βήµα ο ανεξάρτητος Βουλευτής ο κ. Μι-
χαήλ Χουρδάκης και αµέσως µετά ζήτησε και θα κάνει παρέµ-
βαση ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Μπούγας. Και θα συνεχί-
σουµε.

Ορίστε, κύριε Χουρδάκη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Λαµβάνω σήµερα τον λόγο για να τοποθετηθώ επί του σχεδίου

νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Δυστυχώς, όµως, µόνο για
να τοποθετηθώ και όχι -όπως έχω τονίσει και άλλες φορές- για
να ψηφίσω. Διότι παρ’ όλο που δεν το ξέρουν αρκετοί πολίτες -
και απ’ ό,τι φαίνεται σε συζητήσεις που κάνω, δεν το ξέρουν ούτε
και Βουλευτές και ούτε µέλη και από το Προεδρείο- οι ανεξάρ-
τητοι Βουλευτές δεν ψηφίζουν πλην του άρθρου ή των άρθρων
που τυχόν τελικώς θα έχουν ονοµαστική ψηφοφορία. Και αυτό
οφείλεται σε κακή και στρεβλή πρακτική, όπως έχω πει προφο-
ρικά -και παρ’ όλο που το ζήτησα και γραπτώς ποτέ δεν µου το
έχει δώσει- ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής Κωνσταντίνος Τασού-
λας. Δεν προκύπτει από καµία πρόβλεψη ή πρόνοια σε κανένα
άρθρο του Κανονισµού. Και πιστεύω ή θέλω να πιστεύω πως ο
νέος Πρόεδρος της Βουλής, ο Νικήτας Κακλαµάνης, θα τηρήσει
την υπόσχεσή του να διορθώσει αυτό το µείζον ζήτηµα, αποκα-
θιστώντας τη νοµιµότητα.

Του εύχοµαι µεταξύ άλλων καλή θητεία και ελπίζω να είναι πε-
ρισσότερο τυπικός από τον κ. Τασούλα, περισσότερο ευέλικτος
εντός του κοινοβουλευτικού πλαισίου και να προασπίσει µια εύ-
ρυθµη και νοµότυπη λειτουργία και φυσικά να βελτιωθεί και αυτή
η παρά πολύ κακή πρακτική κατάχρησης του χρόνου που υπάρ-
χει τόσο από τους Βουλευτές, όσο κυρίως και από τους Αρχη-
γούς των κοµµάτων.

Η Οδηγία 2024/1385 που καλούµαστε να ενσωµατώσουµε σή-
µερα, εστιάζει στη βελτίωση του νοµικού οπλοστασίου για τη βία
κατά των γυναικών και των περιστατικών ενδοοικογενειακής βίας.
Αναγνωρίζω ότι στο σύγχρονο περιβάλλον δεν αρκεί πια η νοµική
κάλυψη των παραδοσιακών µορφών σωµατικής ή σεξουαλικής
κακοποίησης σχετικών περιστατικών. Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι
οι ραγδαίες τεχνολογικές εξελίξεις, η εξάπλωση των κοινωνικών
δικτύων και οι µεταβολές στην οργάνωση της εργασίας έχουν
γεννήσει νέες ύπουλες µορφές βίας, ενώ παράλληλα η οικονο-
µική και ψυχολογική βία αποτελούν συχνά την αόρατη πλευρά
µιας κακοποιητικής σχέσης, εµποδίζοντας γυναίκες να σταθούν
στα πόδια τους, να υπερασπιστούν τη ζωή τους και την αξιοπρέ-
πειά τους.

Ως εκ τούτου, η αναβάθµιση του νοµοθετικού πλαισίου ως
προς την ποινικοποίηση και τη διάδοση προσωπικών δεδοµένων
και στη θεσµική κατοχύρωση της οικονοµικής βίας ως αυτοτε-
λούς µορφής βίας και η αναγνώριση ψυχολογικής χειραγώγησης
ως πράξη εξίσου επιβλαβούς και τιµωρητέας αποτελούν αναµφί-
βολα θετικά βήµατα. Όµως, όπως σωστά επισηµαίνουν η Πρό-
εδρος της Οµοσπονδίας Γυναικών Ελλάδος και άλλοι φορείς που
προσήλθαν στη συζήτηση των φορέων κατά τη δεύτερη συζή-
τηση της επιτροπής, µόνο η αυστηροποίηση των ποινών ή η δι-
εύρυνση των ορισµών στο νοµικό κείµενο δεν φαίνεται να είναι
αρκετά, διότι χρειαζόµαστε επειγόντως τη δηµιουργία και την ενί-
σχυση εξειδικευµένων κέντρων υποστήριξης για τα θύµατα µε
δωρεάν ψυχολογική και νοµική βία και τη µέριµνα για επαρκή στε-
λέχωση και κυρίως για µόνιµη λειτουργία τέτοιων δοµών. Διαφο-
ρετικά. πάµπολλες γυναίκες θα συνεχίσουν να παραµένουν
εγκλωβισµένες σε κακοποιητικές σχέσεις, δεν θα βρίσκουν στή-
ριξη, δεν θα µπορούν οικονοµικά να αντεπεξέλθουν, αλλά και
υποστηρικτικά θα τους είναι αδύνατο να προβούν σε οποιαδή-
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ποτε καταγγελία, µη γνωρίζοντας πού να απευθυνθούν και κυ-
ρίως πώς να προστατευθούν.

Και σε αυτό καθοριστικό ρόλο παίζει η εκπαίδευση και η ευαι-
σθητοποίηση τόσο των δικαστικών λειτουργών, των αστυνοµικών
υπαλλήλων και των επαγγελµατιών υγείας συνολικά, για τους
οποίους φυσικά δεν αρκεί µόνο η θεωρητική γνώση, αλλά είναι
απαραίτητη και η ικανότητα αναγνώρισης των σύγχρονων µορ-
φών βίας και ειδικά εκείνων που λαµβάνουν χώρα στον ψηφιακό
κόσµο όπου τα όρια ανάµεσα στο δηµόσιο και στο ιδιωτικό φαί-
νεται πως θολώνουν επικίνδυνα και γίνονται ασαφή. Προς αυτήν
την κατεύθυνση η δηµιουργία εθνικής πλατφόρµας για την κα-
ταγγελία περιστατικών διαδικτυακής βίας θα µπορούσε να απο-
τελεί σηµαντικό βήµα.

Πέρα από την υποχρέωση των εταιρειών κοινωνικής δικτύωσης
να δράσουν άµεσα και να µπλοκάρουν περιεχόµενο που προ-
σβάλλει τη γυναικεία αξιοπρέπεια και την ανηλικότητα, είναι πολύ
σηµαντικό να τονιστεί -και νοµίζω όλοι συµφωνούµε- πως για να
λειτουργήσουν όλα αυτά χρειάζεται στενή συνεργασία της πολι-
τείας, ερευνητικών φορέων, διεθνών οργανισµών, πανεπιστηµια-
κών εργαστηρίων µε σαφείς κανόνες, πλήρη διαφάνεια, µε
ισχυρή πολιτική βούληση, ώστε να µην περιοριστούµε σε ουτο-
πικές διακηρύξεις.

Τα πανεπιστηµιακά εργαστήρια, σαφείς κανόνες και πλήρης
διαφάνεια για το οποίο ξεκίνησα να µιλάω πριν, αναφέρονται στο
επόµενο κοµµάτι για το οποίο θέλω να τοποθετηθώ και αφορά
τις ρυθµίσεις για τις ιατροδικαστικές υπηρεσίες. Υπάρχουν θε-
τικά στοιχεία µέσα σε αυτό το πλαίσιο, όπως η απόφαση για απα-
γόρευση παράλληλης άσκησης ιδιωτικού έργου από τους
ιατροδικαστές του δηµοσίου και τους πανεπιστηµιακούς ιατρο-
δικαστές, προκειµένου να διασφαλιστεί περαιτέρω αντικειµενικό-
τητα και µε αυτό εγώ συµφωνώ.

Οφείλουµε, όµως, να εξετάσουµε και προσεκτικά πώς αυτό
δεν θα αποψιλώσει τις ιατροδικαστικές υπηρεσίες, λειτουργώ-
ντας αντίθετα στο κοµµάτι της ταχείας, έγκαιρης και ακριβούς
ιατροδικαστικής εξέτασης ειδικά σε υποθέσεις έµφυλης βίας.
Γιατί ξέρουµε ότι η ταχύτητα και η ακρίβεια είναι πάρα πολύ ση-
µαντικά για την απονοµή δικαιοσύνης χωρίς καµία ολιγωρία,
καµία κωλυσιεργία σε αυτόν τον τοµέα, διότι διαφορετικά πλήτ-
τονται τα θύµατα και αδρανοποιείται η διαδικασία. 

Εκεί είναι, λοιπόν, που χρειάζεται ο εξορθολογισµός και η ορ-
θολογική κατανοµή του προσωπικού και προς αυτήν την κατεύ-
θυνση είναι θετικό στο άρθρο 42 που ενισχύονται οι ιατροδικα-
στικές υπηρεσίες, κύριε Υπουργέ, µε τεχνικούς ΥΕ. Θα πρέπει,
όµως, το ίδιο να κάνετε για τα πανεπιστηµιακά ιατροδικαστικά
εργαστήρια.

Παρ’ όλο που αυτά ασκούν εκπαιδευτικό έργο, θα πρέπει να
γνωρίζετε ότι, ειδικά επί παραδείγµατι για τη Θεσσαλονίκη, επί
του συνόλου των νεκροτοµών που λαµβάνουν χώρα τα δύο τρίτα
γίνονται από την Ιατροδικαστική Υπηρεσία και το ένα τρίτο γίνεται
από το Εργαστήριο Ιατροδικαστικής του Αριστοτελείου Πανεπι-
στηµίου Θεσσαλονίκης. Άρα, κατά ένα τρίτο τουλάχιστον στο σύ-
νολο των θέσεων που προβλέπεται θα έπρεπε να υπάρχουν
νεκροτόµοι ΥΕ και για αυτόν τον σκοπό. Να έχουν ερευνητικό
όφελος αυτές οι νεκροτοµές, από την άλλη, όµως, εξυπηρετούν
και διευκολύνουν την Ιατροδικαστική Υπηρεσία Θεσσαλονίκης.
Οπότε θα ήθελα και αυτό, σας παρακαλώ, να το λάβετε υπ’ όψιν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 41 παράγραφος 6, όπως σας είπα και
νωρίτερα, κύριε Φλωρίδη, αν και ιατρικά δέχοµαι ότι σε κάποιες
περιπτώσεις θα είχε νόηµα να χρειάζεται µια επανεξέταση µιας
ιατροδικαστικής πραγµατογνωµοσύνης, αν, όµως, θέλετε πρα-
γµατικά να απαλείψετε κάθε υπόνοια ότι το άρθρο 41 παράγρα-
φος 6 σχετίζεται µε οποιαδήποτε προσπάθεια συγκάλυψης του
εγκλήµατος των Τεµπών, αρκεί να προσθέσετε µερικές λέξεις,
όπως σας πρότεινα, που να περιορίζει τέτοιου τύπου επανελέγ-
χους µόνο για µεµονωµένα περιστατικά και όχι για οµάδες θυµά-
των ή για ατυχήµατα ή για οτιδήποτε άλλο. Διαφορετικά συνει-
δητά αφήνετε να αιωρείται προς όλη την Αντιπολίτευση ότι το κά-
νετε επίτηδες. Είναι, λοιπόν, στη διακριτική σας ευχέρεια.

Για την οικονοµία του χρόνου, και επειδή είµαι από τους λά-

τρεις τού ότι θα έπρεπε για όλους στο πολύ ένα λεπτό µετά τη
λήξη του χρόνου να κλείνουν τα µικρόφωνα, θα υπερπηδήσω κά-
ποια από αυτά που ήθελα να πω.

Θέλω, επίσης, να σας πω ότι στο άρθρο 28 υπάρχει πλήρης
ασάφεια, πάρα πολλά συντακτικά και νοηµατικά λάθη. Παρα-
καλώ, δείτε το και αυτό. Ακόµα και στις διορθώσεις που ήρθαν
δεν διορθώνεται πραγµατικά τίποτα. Μάλλον αυτοί που τις κατα-
χώρησαν δεν έχουν ιδέα τι θα ήθελαν να διορθώσουν. Αναφέρο-
νται σε εδάφια που δεν υπάρχουν, σε υποπεριόδους που δεν
υπάρχουν. Έχουν µπερδευτεί οι ποινές σε σχέση µε τη βαρύτητα
των αναφερόµενων αδικηµάτων. Προτείνω να το ξαναδείτε.

Και τελειώνω µε το ότι κρατώ στα πολύ θετικά τη συµπερίληψη
του αιτήµατος του Συλλόγου Ελλήνων Ψυχολόγων για την αντι-
ποίηση του επαγγέλµατος. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό, έχει τα-
λανιστεί αυτό το επάγγελµα τα τελευταία χρόνια από διάφορους
«θεραπευτές», συµβούλους υγείας µη καταρτισµένους. Χαίροµαι
διότι µετά τη συνάντηση που είχα µαζί τους πριν από µερικές
εβδοµάδες πιθανώς και οι δικές µου οχλήσεις βοήθησαν, ώστε
να συµπεριληφθεί η αντιποίηση σε αυτό το κοµµάτι.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-
µε.

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης κ. Ιωάννης Μπούγας
για την παρέµβαση που ζήτησε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε
Πρόεδρε, θα κάνω µια παρέµβαση, διότι και η ώρα είναι περα-
σµένη και οι συνάδελφοι είναι κουρασµένοι. 

Θέλω προεισαγωγικά να πω το εξής: Πριν λίγη ώρα γίναµε όλοι
µάρτυρες σε αυτήν την Αίθουσα µιας προσχηµατικής συζήτησης
για την αντισυνταγµατικότητα διατάξεων του σχεδίου νόµου και
συνολικά για το σχέδιο νόµου που οργάνωσε σύµπασα η Αντιπο-
λίτευση, τόσο τα κόµµατα που βρίσκονται στα Κεντροαριστερά
και στην Αριστερή πτέρυγα της Βουλής, όσο και τα κόµµατα
πέραν της Κεντροδεξιάς. Και οργάνωσε αυτήν τη συζήτηση όχι
επειδή πιστεύει στην αντισυνταγµατικότητα διατάξεων του σχε-
δίου νόµου. Άλλωστε, το ότι δεν πιστεύει φάνηκε και από την
συµµετοχή των Βουλευτών. Μέτρησα από όλη την Αντιπολίτευση
µόλις είκοσι πέντε Βουλευτές από εκατόν σαράντα τρεις που
αριθµεί συνολικά η Αντιπολίτευση. Είκοσι πέντε ήταν από όλα τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης, για να υποστηρίξουν αυτήν την έν-
σταση δήθεν αντισυνταγµατικότητας, έναντι εκατόν είκοσι πέντε
Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας που βρίσκονταν στην Αί-
θουσα.

Γιατί, όµως, το έκαναν αυτό; Το έκαναν µε κατάχρηση και κατά
καταστρατήγηση του Κανονισµού και του Συντάγµατος, για να
προκαλέσουν µία ακόµη συζήτηση για το ζήτηµα των Τεµπών, κά-
νοντας αυτό για το οποίο κατηγορούν τη Νέα Δηµοκρατία, δη-
λαδή ποινικό λαϊκισµό. Διότι ποινικός λαϊκισµός είναι, κύριοι
συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, να θέλετε να προκαταλάβετε
την απόφαση της δικαιοσύνης, να στοχοποιείτε ανθρώπους σε
µια τραγωδία και να τους καθιστάτε ενόχους πριν αποφανθούν
τα αρµόδια όργανα της πολιτείας. Και κυρίως είναι ποινικός λαϊ-
κισµός να προσπαθείτε να δηλητηριάσετε την κοινή γνώµη µε την
τραγωδία των Τεµπών. Πρέπει να ξέρετε καλά ότι η ελληνική κοι-
νωνία δεν θα σας επιτρέψει να τη γυρίσετε στην περίοδο διχα-
σµού, στις αρχές της δεκαετίας του 2010. Δεν θα τα καταφέρετε,
όσο και αν προσπαθείτε.

Κύριε Πρόεδρε, όταν µιλούν τα επιχειρήµατα σε µια συζήτηση,
για να επανέλθω στα θέµατα του νοµοσχεδίου που µας έχουν
απασχολήσει σήµερα ολόκληρη τη µέρα, αλλά και στις Επιτρο-
πές της Βουλής, όταν λοιπόν µιλούν τα επιχειρήµατα και τα έγ-
γραφα, τότε σιωπούν τα συνθήµατα και καταπνίγονται οι κραυ-
γές. 

Έγινε πολλή συζήτηση για το άρθρο 24 του σχεδίου νόµου και
µάλιστα υπήρξαν κορώνες και από τον Αντιπρόεδρο της Ένωσης
Δικαστών και Εισαγγελέων, ο οποίος µίλησε για υπαναχώρηση
στο κράτος δικαίου, επειδή θεσπίζει τη δυνατότητα των θυµάτων
συγκεκριµένων κακουργηµάτων πολύ σοβαρών, όπως είναι το
αδίκηµα της ανθρωποκτονίας, του βιασµού παιδιών, της σεξουα-
λικής κακοποίησης, να έχουν τη δυνατότητα να ακουστούν, εφό-
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σον υποβληθεί από τον καταδικασθέντα κατηγορούµενο αίτηση
υφ’ όρον απόλυσης. Εκεί, λοιπόν, υπήρξε µια ολόκληρη συζή-
τηση ότι παραβιάζουµε το κράτος δικαίου, ότι καταργούµε το τε-
κµήριο αθωότητας και τελικά ότι αυτό το κάνουµε κατά παρά-
βαση των αρχών της ΕΣΔΑ.

Δεν δέχθηκαν ότι υπήρχαν αποφάσεις, στις οποίες είχε ανα-
φερθεί ο Υπουργός, που όχι µόνο αναγνώριζαν δικαίωµα ακρόα-
σης των θυµάτων πριν αποφανθεί το δικαστικό συµβούλιο για την
αίτηση υφ’ όρον απόλυσης, αλλά έδιναν το µείζον, δηλαδή δι-
καίωµα προσφυγής ενώπιον του Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων. Επειδή, λοιπόν, αυτό αµφισβητήθηκε, κατέθεσα στα
πρακτικά της επιτροπής και τις δύο αποφάσεις, για να τις ανα-
γνώσουν οι συνάδελφοι.

Ο κ. Ξανθόπουλος είχε την πολιτική γενναιότητα να παραδε-
χθεί σήµερα έµµεσα, αλλά µε σαφήνεια, ότι πράγµατι η δική µας
τοποθέτηση είναι ορθή και το άρθρο 24 είναι συµβατό όχι µόνο
µε τις πρόνοιες και τις προβλέψεις του Ελληνικού Συντάγµατος,
αλλά και µε αυτές τις διατάξεις της Ευρωπαϊκής Σύµβασης Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου.

Αυτό θέλω να κάνω και τώρα, κύριε Πρόεδρε. Αναφέρθηκαν
πολλοί συνάδελφοι στη µερική, τάχα, ενσωµάτωση της Οδηγίας
χωρίς -είµαι βέβαιος- οι περισσότεροι από αυτούς να έχουν κάνει
τον κόπο να διαβάσουν την Οδηγία. Δυστυχώς, δεν περίµενα αυ-
τούς τους ισχυρισµούς από συναδέλφους οι οποίοι έχουν νοµική
κατάρτιση, νοµική παιδεία και όχι µόνο προσωπικά, αλλά κατά
γενική οµολογία είναι έγκριτοι νοµικοί.

Οι Οδηγίες ενσωµατώνονται µε κανόνες δικαίου. Αυτοί οι κα-
νόνες µπορεί να είναι κανόνες τυπικού νόµου, σαν του νόµου που
συζητούµε και θα ψηφίσουµε αύριο στην Εθνική Αντιπροσωπεία,
µπορεί να είναι, όµως, προεδρικά διατάγµατα ή και κανονιστικές
πράξεις, όπως υπουργικές αποφάσεις. Η Οδηγία, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, έχει συνολικά σαράντα εννέα και µε το άρθρο
που αφορά στην έναρξη ισχύος της πενήντα άρθρα. Το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης, είτε µε το συζητούµενο σχέδιο νόµου είτε µε
προγενέστερα, έχει ενσωµατώσει στο Εθνικό Δίκαιο τα τριάντα
δύο από τα πενήντα συνολικά.

Για ποιον λόγο δεν φέρνουµε στο σηµερινό σχέδιο νόµου τα
υπόλοιπα; Η απάντηση, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι απλή και θα καταθέσω την τροπολογία. Διότι οι υπό-
λοιπες διατάξεις µετά το άρθρο 33 και µέχρι το άρθρο 49 ζητούν
από τα κράτη-µέλη να υιοθετήσουν πρακτικές, να δηµιουργήσουν
δοµές, να οργανώσουν εκπαίδευση, για να µπορέσουν να προ-
σαρµοστούν στα όσα προβλέπει η Οδηγία. Αυτά όµως, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, δεν αποτελούν αντικείµενο ρύθµισης τυ-
πικού νόµου. Είναι ζητήµατα τα οποία µπορούν να ρυθµιστούν ή
έχουν, ήδη, ρυθµιστεί είτε µε προεδρικά διατάγµατα είτε µε
υπουργικές αποφάσεις από έναν ή περισσότερους Υπουργούς,
δηλαδή κοινές υπουργικές αποφάσεις. Αυτή, λοιπόν, είναι η απά-
ντηση για ποιον λόγο το Υπουργείο Δικαιοσύνης έχει πλήρως
συµµορφωθεί στη µεταφορά της κοινοτικής Οδηγίας µε τον νόµο
τον οποίον συζητούµε σήµερα.

Η χώρα µας είναι η πρώτη η οποία θεσµοθετεί τις ποινικές δια-
τάξεις, οι οποίες ολοκληρώνουν το πλέγµα ποινικής προστασίας
των θυµάτων ενδοοικογενειακής και έµφυλης βίας και οι υπόλοι-
πες διατάξεις που δεν απαιτούν τυπικό νόµο θα ενσωµατωθούν -
αν δεν έχει γίνει, ήδη, η ενσωµάτωσή τους- µε υπουργικές απο-
φάσεις, µε ΚΥΑ ή προεδρικά διατάγµατα.

Κατά συνέπεια, αυτή η µοµφή ότι τάχα µόνο µερικά από τα
άρθρα της Οδηγίας ενσωµατώνουµε και αφήνουµε τα άλλα, είναι
-όπως νοµίζω, αποδεικνύεται και από το σώµα της Οδηγίας που
θα καταθέσω, κύριε Πρόεδρε- εντελώς αβάσιµη και έωλη. Και
πρέπει, επίσης, να συµπληρώσω ότι ο χρόνος ενσωµάτωσης της
Οδηγίας από την Ευρωπαϊκή Ένωση είναι τριετής. Εµείς την εν-
σωµατώνουµε µε τον νόµο τον οποίον συζητούµε τους πρώτους
µήνες και κάθε φορά η Ευρωπαϊκή Ένωση επιτηρεί τις χώρες
στις οποίες απευθύνεται η Οδηγία, αν έχει γίνει πλήρης ενσωµά-
τωση αυτής.

Εποµένως, πριν αρθρώνετε αντιπολιτευτικό λόγο, οφείλετε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να µην υποπίπτετε σε τέτοια όχι
µόνο πολιτικά αλλά και νοµικά ολισθήµατα, να ενηµερώνεστε και
να βλέπετε τι ακριβώς κάνει το Υπουργείο Δικαιοσύνης. Και ποια

θα ήταν εν τέλει η πρότασή σας; Να περιµένουµε πότε θα ολο-
κληρωθεί η ενσωµάτωση της Οδηγίας και να αφήσουµε απρο-
στάτευτες τις γυναίκες και τα θύµατα έµφυλης βίας κατά το
µέρος που σήµερα τους προστατεύουµε µε τις ποινικές διατά-
ξεις; Νοµίζω ότι εδώ οφείλετε µία απάντηση, αλλά µια απάντηση
τεκµηριωµένη όχι µε συνθήµατα, όχι µε κραυγές.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κύριε Τσαβδαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν µπορείτε να πά-

ρετε τον λόγο. Έχετε κάνει παρεµβάσεις.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δύο παρεµβάσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τρεις παρεµβάσεις.

Είναι γραµµένες. Εγώ δεν µπορώ να µη δέχοµαι την εµπιστοσύνη
των Προεδρευόντων. Αύριο θα τα πείτε στην οµιλία σας. Θα απα-
ντήσετε στον Υπουργό.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κάνετε άλλον Κανονισµό, κύριε Πρόεδρε, που δεν µιλάει
η Αντιπολίτευση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Απόψε ολοκληρώνε-
ται όλη η συζήτηση και αύριο είναι οι δευτερολογίες των εισηγη-
τών και ειδικών αγορητών και η δική σας οµιλία.

Να πω ότι έχουν µείνει κάποιοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
που δεν µίλησαν καθόλου ή δεν µίλησε ο Αρχηγός τους και θέλω
να σας παρακαλέσω να µου δηλώσετε και να κανονίσουµε µετά
από δύο συναδέλφους που θα µιλάνε να µιλάει και ένας Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος. Ήδη µου το έχει ζητήσει η κ. Δάγκα
από το ΚΚΕ. Θέλετε να πάµε από τα µικρότερα προς τα µεγαλύ-
τερα κόµµατα; Κατά τον Κανονισµό προηγείται το µεγαλύτερο
κόµµα. Όµως, βλέπω ότι η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας θέλει να µιλήσει τελευταία ή προς το τέλος.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και ο κ. Καζαµίας θέλει να µιλήσει µετά. Δεν θα επιβάλ-
λετε και πότε θα µιλάµε και πότε δεν θα µιλάµε. Δεν γίνεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όποτε θέλει. Αµέσως
µετά από δύο οµιλητές θα πάρει τον λόγο η κ. Δάγκα που γύρεψε
τον λόγο. Και όποιος τον ζητάει, εγώ θα κανονίζω µετά από δυο-
τρεις οµιλητές και δεν θα τα χαλάσουµε καθόλου. Μην ανησυ-
χείτε.

Ορίστε, κύριε Τσαβδαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να εκφράσω

αρχικά τα θερµά µου συγχαρητήρια στον νεοεκλεγµένο Πρόεδρο
της Βουλής των Ελλήνων, τον κ. Νικήτα Κακλαµάνη, µία προσω-
πικότητα µε µακρά και ιδιαίτερα πετυχηµένη κοινοβουλευτική πο-
ρεία, µε ισχυρότατο αποτύπωµα στην πολιτική ζωή, εξαιρετικά
ευρυµαθή και χαρισµατικό πολιτικό άνδρα, που είναι βέβαιο ότι
θα κοσµήσει τον θεσµικό του ρόλο συνεχίζοντας επάξια το έργο
του λαµπρού προκατόχου του και πλέον υποψηφίου για την Προ-
εδρία της Ελληνικής Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Τασούλα. Του
ευχόµαστε όλοι µας καλή επιτυχία.

Ερχόµενος στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, θα ήθελα να υπο-
γραµµίσω ότι αυτό αποτελεί έναν ακόµη κρίκο στη µακρά αλυ-
σίδα στοχευµένων παρεµβάσεων του Υπουργείου Δικαιοσύνης
επί διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας του Κυριάκου Μητσο-
τάκη για την αντιµετώπιση υπαρκτών αναγκών, αλλά και απαιτή-
σεων της σηµερινής µας κοινωνίας. Είναι ένα νοµοσχέδιο που
αντανακλά την κυβερνητική δέσµευση να επικαιροποιεί, να εµβα-
θύνει, αλλά και να διευρύνει διαρκώς το νοµικό µας σύστηµα,
προκειµένου αυτό να συνεχίζει να απολαµβάνει της εµπιστοσύ-
νης των Ελλήνων πολιτών και να διασφαλίζει την προστασία των
δικαιωµάτων τους µέσα στις διαρκώς µεταβαλλόµενες και πιο
απαιτητικές συνθήκες στις οποίες καλείται να λειτουργεί.

Κορωνίδα αυτής της νοµοθετικής πρωτοβουλίας είναι οι πρό-
σθετες ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση νέων µορφών βίας κατά
των γυναικών οι οποίες πηγαίνουν ένα βήµα πιο πέρα από τη
στενή ενσωµάτωση της σχετικής ευρωπαϊκής Οδηγίας και πα-
ρεµβαίνουν βελτιωτικά στις, ήδη, υπάρχουσες διατάξεις του
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ν.3500/2006 για την αντιµετώπιση της ενδοοικογενειακής βίας,
περιλαµβάνοντας τροποποιήσεις για την προστασία των ανηλί-
κων και όσων συµπολιτών µας ανήκουν σε ειδικότερες ευάλωτες
οµάδες. Νέες µορφές σύγχρονων αδικηµάτων τυποποιούνται για
πρώτη φορά, δεδοµένου ότι συναντώνται πλέον όλο και συχνό-
τερα στην καθηµερινότητα µας, όπως το mobbing, δηλαδή κάθε
καταχρηστική επιθετική συµπεριφορά εργαζοµένου σε βάρος συ-
ναδέλφου στον εργασιακό χώρο.

Παράλληλα, επεκτείνεται το πεδίο εφαρµογής του νόµου και
στον κυβερνοχώρο ως ασπίδα προστασίας σε νέα είδη εγκλήµα-
τος που γεννάνε oι τεχνολογικές εξελίξεις, όπως η παρενoχλη-
τική παρακολούθηση µέσω διαδικτύου το γνωστό cyber stalking,
αλλά και το doxing, δηλαδή την αναζήτηση και δηµοσίευση προ-
σωπικών ή ταυτοποιητικών πληροφοριών σχετικά µε ένα συγκε-
κριµένο άτοµο στο διαδίκτυο συνήθως µε κακόβουλη πρόθεση.

Επιπροσθέτως, η οµπρέλα της δικαιοσύνης θα προστατεύει
καλύτερα τα θύµατα της εκδικητικής πορνογραφίας και θα µερι-
µνά για την αφαίρεση του βλαπτικού για τα θύµατα διαδικτυακού
υλικού, αποτρέποντας έτσι περαιτέρω στοχοποίησή τους. Εξίσου
αξιοσηµείωτες οι παρεµβάσεις για την προστασία των ανηλίκων
και την καταπολέµηση της ανήλικης παραβατικότητας µε σειρά
αναθεωρήσεων στον Ποινικό Κώδικα, αλλά και στον Κώδικα Ποι-
νικής Δικονοµίας.

Πέραν, όµως, από τις παρεµβάσεις για την ενδοοικογενειακή
βία, το σχέδιο νόµου αφήνει σηµαντικό αποτύπωµα σε ακόµη δύο
άξονες: πρώτον, στη σύµµετρη κατανοµή της δικαστικής ύλης,
καθώς και στην ταχύτερη απονοµή της δικαιοσύνης προβλέπο-
ντας αλλαγές στην ύλη και κατά τόπο αρµοδιότητα των διοικητι-
κών δικαστηρίων και δεύτερον, στην ουσιαστική βελτίωση των
διαδικασιών δίωξης των εγκληµάτων, αφενός αναδιοργανώνο-
ντας τις ιατροδικαστικές υπηρεσίες και εισάγοντας σε αυτές τη
χρήση της τεχνητής νοηµοσύνης, αφετέρου δίνοντας έµφαση
στην ενίσχυση της συνεργασίας της Ελλάδας µε την Ευρωπαϊκή
Μονάδα Δικαστικής Συνεργασίας, τη Eurojust.

Ειδικά για τη δεύτερη παράµετρο, θα µου επιτρέψετε να εκ-
φράσω την ιδιαίτερη ικανοποίησή µου, καθώς προ τριών περίπου
µηνών ως επικεφαλής της αντιπροσωπείας της Βουλής των Ελ-
λήνων στη διακοινοβουλευτική συνεδρίαση της Επιτροπής Πολι-
τικών Ελευθεριών, Δικαιοσύνης και Εσωτερικών Υποθέσεων του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου αναφορικά µε την αξιολόγηση των
δραστηριοτήτων της Eurojust και αναφερόµενος ειδικά στο δια-
συνοριακό έγκληµα είχα εστιάσει στην ανάγκη µεγιστοποίησης
της ευρωπαϊκής συνεργασίας για την αντιµετώπιση των εγκλη-
µάτων που σχετίζονται µε κυκλώµατα παράνοµης µετανάστευ-
σης, στην ανησυχητική αύξηση περιστατικών ηλεκτρονικής
απάτης και στην ανάγκη αµεσότερης πρόσβασης των πολιτών σε
υπηρεσίες δίωξης αυτού του είδους των εγκληµάτων.

Απέναντι σε όλα αυτά, η Αντιπολίτευση, πιστή στην απόλυτη
ένδεια πολιτικών προτάσεων και βαλτωµένη στη δηµοσκοπική κα-
θίζηση, συνεχίζει το κρεσέντο της µιζέριας µε την εισηγήτρια µά-
λιστα του ΠΑΣΟΚ να καταγγέλλει πως η Κυβέρνηση δήθεν έχει
επιδοθεί στη ρητορική της ποινικής καταστολής και ακολουθεί
την αντίληψη του ποινικού λαϊκισµού.

Μα, καλά, τίποτα δεν µαθαίνετε, κυρίες και κύριοι της Αντιπο-
λίτευσης; Αλήθεια, πώς να σας πάρει κάποιος στα σοβαρά, όταν
από τη µια µας κατηγορείτε για µειωµένο καθεστώς προστασίας
θυµάτων και από την άλλη, µας εγκαλείτε ότι αντιµετωπίζουµε
αυτό το θέµα τιµωρητικά;

Αν, όµως, αυτό που τελικά ζητάτε, εκτός από το να κόβετε βόλ-
τες για να συνεννοείστε µεταξύ σας στην Αίθουσα του Κοινοβου-
λίου…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αθώοι, αθώοι, αθώοι, κύριε Τσαβδαρίδη!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε!
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κάντε ακόµη µία βόλτα για να συ-

νεννοηθείτε µε τις υπόλοιπες οµάδες!
Αν, όµως, αυτό που τελικά ζητάτε όλοι µαζί εσείς οι κυρίες και

οι κύριοι της Αντιπολίτευσης είναι η ανάδυση από το πολιτικό
τέλµα µε φθηνή εργαλειοποίηση ζητηµάτων που δεν είναι καν
πρωτίστως νοµικά, αλλά κυρίως ζητήµατα αρχών, αλλά και αξιών
της κοινωνίας, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, κυρία Πρό-

εδρε, δεν θα σας κάνει τη χάρη. Θα εξακολουθούµε να µιλάµε
στους πολίτες όχι µέσα από συνθήµατα και αφορισµούς που
εσείς επιλέγετε, αλλά µέσα από τον όγκο και την ποιότητα του
νοµοθετικού έργου που παράγουµε, πιστοί στις προεκλογικές
µας δεσµεύσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αθώοι, κύριε Τσαβδαρίδη!

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κάντε καµιά βόλτα ακόµα για να
συνεννοηθείτε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ για την οικονοµία του χρόνου.

Και να καλέσω στο Βήµα τον Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής, τον κ. Ιωάννη Τσίµαρη.

Ορίστε, κύριε Τσίµαρη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΜΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να

συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο εµπεριέχει ένα κοινωνικά
φορτισµένο θέµα, όπως αυτό της ενδοοικογενειακής βίας. Πολλά
χρόνια το φαινόµενο αυτό αποτελούσε θέµα-ταµπού, αλλά θα
πρέπει να µας απασχολήσει ότι και σήµερα που τα στόµατα
έχουν αρχίσει να ανοίγουν τόσο η ενδοοικογενειακή βία όσο και
η βία σε κάθε της µορφή έχει πάρει διαστάσεις κοινωνικής µά-
στιγας. Και αυτό αµαυρώνει τον καθρέφτη µιας «πολιτισµένης» -
σε εισαγωγικά- κοινωνίας, γιατί σε µια πολιτισµένη κοινωνία οι
πολίτες της νιώθουν ασφαλείς και απελευθερωµένοι από τον
φόβο µιας ενδεχόµενης κακοποίησης. Νιώθουν ότι µπορούν να
καταφύγουν στις κοινωνικές υπηρεσίες του κράτους και στη δι-
καιοσύνη για να βρουν προστασία.

Στην πραγµατικότητα το νοµοσχέδιο δεν αφορά ενσωµάτωση
της Οδηγίας για την καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών
εξ οικείων, όπου εδώ πέρα επέρχονται µόνο οι ποινικές διατάξεις,
αλλά και αυτές είναι ακόµα πρόχειρες. Δεν δηµιουργείται πλέγµα
προστασίας απέναντι στην ενδοοικογενειακή βία, όπως επιτάσσει
η Οδηγία και µε αυτόν τον τρόπο διασπάται το πνεύµα της Οδη-
γίας και το προστατευτικό πλαίσιο που αυτό θέτει. Και αυτό θα
έπρεπε να διασφαλίσουµε στο παρόν νοµοσχέδιο, να εκριζώ-
σουµε τις ρίζες ενός φαινοµένου που διαιωνίζεται και έχει κακο-
ποιήσει ψυχές και σώµατα και έχει αφαιρέσει ζωές.

Η Κυβέρνηση δεν έχει κάνει πολλά πράγµατα για την πραγµα-
τική αντιµετώπιση της ενδοοικογενειακής βίας, δεν έχει δηµιουρ-
γήσει ένα σαφές εφαρµοστικό πλαίσιο της Σύµβασης της
Κωνσταντινούπολης που έχει κυρωθεί από το 2018 και ακόµα εκ-
κρεµούν εφαρµοστικές ΚΥΑ.

Όσο για τη στήριξη των θυµάτων και των επιζώντων, λείπει από
το νοµοσχέδιο οποιαδήποτε πρόβλεψη για την αύξηση των
δοµών και χώρων φιλοξενίας ανά την Ελλάδα για στήριξη των θυ-
µάτων στο ξεκίνηµα µιας νέας ανεξάρτητης ζωής µακριά από τον
κακοποιητή τους.

Αντ’ αυτού, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για ένα τόσο
σοβαρό θέµα διαβουλεύεται προσχηµατικά, παρακάµπτει νοµο-
παρασκευαστικές επιτροπές, ενσωµατώνει ευρωπαϊκές Οδηγίες
µερικώς και αντιµετωπίζει τις περιπτώσεις οριζόντια και µε προ-
χειρότητα. Έχετε επιδοθεί στη ρητορική της ποινικής καταστο-
λής, προκρίνετε την τιµωρητική δικαιοσύνη, αδιαφορώντας για
τους κινδύνους παραβίασης βασικών αρχών του κράτους δι-
καίου, όπως το τεκµήριο της αθωότητας ή την αρχή της αναλο-
γικότητας.

Και πώς θα χαρακτηρίζατε τη µη αναστολή και µη µετατροπή
των ποινών και το µη ανασταλτικό αποτέλεσµα της έφεσης στην
ενδοοικογενειακή βία, την παράταση της προσωρινής κράτησης
των ανηλίκων από τους έξι στους εννιά µήνες, την επιβολή προ-
σωρινής κράτησης ακόµα και σε πληµµελήµατα, την αντικατά-
σταση των αναµορφωτικών µέτρων σε βάρος ανηλίκων ακόµα και
µε περιορισµό σε ειδικό κατάστηµα κράτησης νέων µε την
άσκηση νέας ποινικής δίωξης σε βάρος τους;

Όµως, σήµερα αυτή η τιµωρητική αντίληψη είναι απολύτως ξε-
περασµένη. Η συνεχής αυστηροποίηση των ποινών δεν αποτρέ-
πει την παραβατικότητα και αυτό φαίνεται καθηµερινά.

Απαντάτε στα προβλήµατα από το 2019 µε συνεχείς τροποποι-
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ήσεις στον Ποινικό Κώδικα. Συζητάµε σήµερα την όγδοη. Κάθε
φορά εξαγγέλλετε πάταξη της παραβατικότητας µέσα από την
αυστηροποίηση των ποινών, µέσω της υποχρεωτικής έκτισης των
ποινών. Όµως, η εγκληµατικότητα και δη η ενδοοικογενειακή βία
και οι γυναικοκτονίες πληθαίνουν.

Η λύση, κύριοι συνάδελφοι, έρχεται πρωτίστως από την πρό-
ληψη. Νοµοθετείτε προσπαθώντας να ικανοποιήσετε το θυµικό
της κοινωνίας που βιώνει βαθιά κρίση σε επίπεδο διαβίωσης,
κρίση σε επίπεδο εµπιστοσύνης στους θεσµούς, µιας κοινωνίας
που είναι εκτεθειµένη σε µια καλπάζουσα αύξηση της εγκληµα-
τικότητας και µε το παρόν νοµοσχέδιο καλύπτετε την πληγή,
αλλά αγνοείτε τα αίτια δηµιουργίας της. Αγνοείτε την πρόληψη.
Ουδεµία κοινωνική και εκπαιδευτική πρωτοβουλία, προκειµένου
να ενισχύσετε την πρόληψη και να λειτουργήσετε αποτρεπτικά
έναντι της παραβατικότητας.

Και θα ήθελα να περάσω σε δύο ιατροδικαστικά θέµατα, ένα
γενικότερο και ένα που αφορά κατ’ εξοχήν την πατρίδα µου, τα
Γιάννενα. Προκαλεί ερωτήµατα πώς θα µπορεί να συντάσσεται η
έκθεση επαναξιολόγησης της συνταχθείσας ιατροδικαστικής έκ-
θεσης ύστερα από µελέτη της υπόθεσης από τριµελή επιτροπή,
χωρίς να έχουν πρόσβαση στο υλικό που εκτιµήθηκε από τον ια-
τροδικαστή. Η διάταξη κινδυνεύει να ανοίξει τον ασκό του Αιόλου
για όλες τις ιατροδικαστικές υποθέσεις, οι οποίες θα µπορούσαν
να ανατρέπονται από την επιτροπή που συστήνετε. Και σε αυτό
ίσως θα µπορούσατε να θέσετε να µην έχει αναδροµική ισχύ η
παρούσα διάταξη.

Όσον αφορά τα Γιάννενα, µετά λύπης µας διαπιστώνουµε ότι
ούτε αυτή τη φορά προβλέπεται η στελέχωση και η ενεργοποί-
ηση της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης στα Ιωάννινα, παρότι κάνετε λόγο για αναδιοργάνωση των
ιατροδικαστικών υπηρεσιών. Μία ιδρυθείσα από το 2009 υπηρε-
σία, η οποία δεν λειτούργησε ποτέ, παραµένει µη στελεχωµένη
και δεκαπέντε χρόνια στα αζήτητα, σε αντίθεση µε τις υπόλοιπες
δώδεκα ιατροδικαστικές υπηρεσίες που είχαν ιδρυθεί µε τον ίδιο
νόµο και λειτούργησαν το αµέσως επόµενο διάστηµα.

Είµαστε η µοναδική εφετειακή περιφέρεια που δεν έχει στελε-
χωµένη ιατροδικαστική υπηρεσία και έχουµε µόνο εργαστήρια
ιατροδικαστικής και τοξικολογίας. Στην περίπτωση της Ηπείρου
όλες οι ανάγκες καλύπτονται από το Εργαστήριο Ιατροδικαστι-
κής και Τοξικολογίας του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων, το οποίο
είναι επιφορτισµένο και µε το έργο του Υπουργείου Δικαιοσύνης.
Λόγω αυτής της κατάστασης δηµιουργούνται προβλήµατα και
καθυστερήσεις, καθώς είναι ανθρωπίνως αδύνατο να καλύπτο-
νται όλα τα περιστατικά που απαιτεί κάθε ιατροδικαστική εξέ-
ταση. Πώς θα αντεπεξέλθει σε αυτές τις απαιτήσεις που βάζει το
νοµοσχέδιο µια εφετειακή περιφέρεια, όπως τα Ιωάννινα, χωρίς
ιατροδικαστική υπηρεσία;

Θα πρέπει να δεσµευτείτε ότι θα υλοποιηθεί, θα ενεργοποιηθεί
η Ιατροδικαστική Υπηρεσία στα Γιάννενα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής
η δικαιοσύνη αποτελεί θεµέλιο λίθο του κράτους δικαίου. Η έµ-
φυλη βία είναι ένας από τους πολύ σοβαρούς λόγους να πα-
λεύουµε για την ενίσχυση των δηµοκρατικών θεσµών και την
προστασία των ανθρώπινων δικαιωµάτων µέσα από πολιτικές και
διαδικασίες που κερδίζουν την εµπιστοσύνη των πολιτών στο
κράτος. Πρόκειται για θέµα που δεν χωρά ίχνος έπαρσης, προ-
χειρότητας και επιφανειακής αντιµετώπισης. Χρειάζεται ολοκλη-
ρωµένο σχέδιο που θα ξεκινά από την παιδεία, την ενηµέρωση
και την εκπαίδευση µέχρι και τη δίκαιη τιµωρία αυτών που τολ-
µούν να επιτεθούν µε οποιαδήποτε µορφή βίας στον συνάν-
θρωπό τους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Τσίµαρη και για την οικονοµία του χρόνου, µε τη θερµή παρά-
κληση για την τήρηση του χρόνου, αν είναι δυνατόν, γιατί µε έναν
υπολογισµό που έχω κάνει θα πάµε µέχρι τις 3.00’, έτσι για να ξέ-
ρετε.

Και να καλέσω στο Βήµα τη Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής, την κ. Μιλένα Αποστολάκη και αµέσως µετά τον λόγο

για τον µισό χρόνο -γιατί µίλησε ο Πρόεδρός της- θα πάρει η Κοι-
νοβουλευτική Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας, η κ. Δάγκα.

Ορίστε, κυρία Αποστολάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ - ΜΑΡΙΑ (ΜΙΛΕΝΑ) ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κύριος Υπουργός είπε ότι

όποτε η Αντιπολίτευση στερείται επιχειρηµάτων, επιστρατεύει το
θέµα των Τεµπών, το εργαλειοποιεί δηλαδή, το χρησιµοποιεί ως
δεκανίκι λόγω έλλειψης επιχειρηµάτων. Οποιοσδήποτε θέλει να
τον προστατέψει, να προστατέψει την όποια υστεροφηµία του
και το ανθρώπινο αποτύπωµά του θα τον προέτρεπε να απέχει
από τέτοιου είδους δηλώσεις που παραπέµπουν σε προηγούµε-
νες δικές του πολύ πιο ατυχείς. Η κοινή γνώµη, που αποτελεί τον
βραχίονα κάθε νοµοθετικής πρωτοβουλίας του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης, έχει αµετάκλητα καταλογίσει στον Πρωθυπουργό και
την Κυβέρνησή του τη συστηµατική προσπάθεια συγκάλυψης
των υπευθύνων και των αιτίων του εγκλήµατος των Τεµπών.

Η απόρριψη του αιτήµατος σύστασης προανακριτικής επιτρο-
πής για να διερευνηθούν τυχόν ευθύνες του κ. Καραµανλή, η πα-
ρεµπόδιση των εργασιών της εξεταστικής επιτροπής, η αδιανόη-
τη ετυµηγορία του Πρωθυπουργού περί ανθρώπινου λάθους συ-
γκροτούν το υπόβαθρο των µεθοδεύσεων της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη.

Η διάταξη λοιπόν, στο νοµοσχέδιο περί εποπτεύουσας τριµε-
λούς επιτροπής των πορισµάτων της ιατροδικαστικής υπηρεσίας
και ενώ είναι σε εξέλιξη ζητήµατα που αφορούν τη φρικώδη αιτία
θανάτου των θυµάτων που επέζησαν του δυστυχήµατος, αλλά
υπέκυψαν τελικά λόγω των εκρήξεων δεν γεννά µόνο υποψίες.
Γι’ αυτό και εξαναγκαστήκατε µε επιχειρήµατα που προκάλεσαν
θυµηδία, όπως ότι αντιγράψατε διάταξη από το Βρετανικό Δίκαιο,
να προβείτε σε αυτές τις διορθώσεις. Και όλα αυτά καταγράφο-
νται.

Στο σηµερινό σχέδιο νόµου αντανακλάται για µια ακόµη φορά
ο επιστηµονικά και θεσµικά απαράδεκτος τρόπος που το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης νοµοθετεί, η απουσία δηλαδή διαβούλευσης, η
απουσία νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής, η νοµοθετική υπερ-
παραγωγή, χωρίς κανένα αντίκρισµα. Ο Ποινικός Κώδικας έχει
τροποποιηθεί πάνω από οκτώ φορές. Ο δε νόµος για την ενδοοι-
κογενειακή βία τροποποιήθηκε λίγους µήνες πριν, τον Φεβρουά-
ριο του 2024. Και τέλος το κυρίαρχο, το βλέµµα στραµµένο
πάντοτε στην επικοινωνία, στη χειραγώγηση της κοινωνίας, στην
κάλυψη των ενστίκτων της και όχι των αναγκών της.

Ο Υπουργός Δικαιοσύνης θέτει διαρκώς υποκριτικά και εκ του
πονηρού το ερώτηµα, το δίληµµα: µε τον θύτη ή µε το θύµα; Το
δίληµµα στην πραγµατικότητα, όµως, είναι άλλο: µε την πρόληψη
και τη δηµιουργία δοµών ή µε την αναποτελεσµατική αυστηρο-
ποίηση χάριν της επικοινωνιακής διαχείρισης; Θα ακολουθή-
σουµε πολιτικές που θα σώζουν ζωές ή θα νοµοθετούµε ως
απάντηση στο αστυνοµικό δελτίο; Το δίληµµα είναι αν θα ακού-
σουµε τις γυναίκες θύµατα της ενδοοικογενειακής βίας, αν θα
δηµιουργήσουµε γι’ αυτές τις κατάλληλες δοµές και αν θα ψηφί-
σουµε διατάξεις για την πρόληψη ή αν θα επιλέξουµε επικοινω-
νιακά show. Σε αντίθεση µε τον σχεδιασµό και τη χρηµατοδότηση
της ασφάλειας και των δοµών προστασίας για τους ευάλωτους
απέναντι στο έγκληµα πολίτες, το νοµοθετικό έργο είναι η φτηνή
και εύκολη λύση, η επικοινωνιακά χρήσιµη λύση. Έτσι ο Ποινικός
Κώδικας και ο Κώδικας Ποινικής Δικονοµίας τροποποιούνται πε-
ρίπου κάθε τρεις µε τέσσερις µήνες, ανάλογα µε τα εγκλήµατα
που καταλαµβάνουν τις πρώτες θέσεις στα τηλεοπτικά δελτία.

Το σηµερινό σχέδιο νόµου προαναγγέλθηκε µε έναν πρωτοφανή
τρόπο, ακόµη και για τα δεδοµένα σας. Στις 19 Ιουνίου, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, γνωστός ποινικολόγος συλλαµ- βάνεται για
αδικήµατα ενδοοικογενειακής βίας. Την εποµένη ο Υπουργός εν
θερµώ νοµοθετούσε σε ζωντανή τηλεοπτική µετάδοση, ανακοινώ-
νοντας πακέτο νέων ρυθµίσεων µε δεκατρία νέα αυστηρότερα
µέτρα. Αυστηρότερα όµως, από τι; Από τις αυστηρότερες διατά-
ξεις που είχε ο ίδιος εισηγηθεί λίγους µόλις µήνες πριν, όταν τρο-
ποποιούσε πενήντα εννέα διατάξεις του Ποινικού Κώδικα και
πενήντα τέσσερις διατάξεις του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας. Τέ-
τοια επιστηµοσύνη, τέτοια επάρκεια, τέτοια συγκρότηση.
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Το ζήτηµα της ενδοοικογενειακής βίας είναι εξαιρετικά σοβαρό
και δεν προσφέρεται για αυτού του είδους τα επικοινωνιακά παι-
χνίδια. Σύµφωνα µε τον Οργανισµό Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, από το σύνολο των σχεδόν τεσσάρων εκα-
τοµµυρίων γυναικών, δεκαοκτώ έως εβδοµήντα τεσσάρων ετών
που ζουν στην Ελλάδα, 238.476 γυναίκες κακοποιούνται σωµα-
τικά ή και σεξουαλικά από τον σύντροφο ή τον σύζυγο τους κατά
τη διάρκεια ενός έτους. Οι δικηγορικοί σύλλογοι, απέναντι. Η
Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων υπογραµµίζει τη λανθασµένη
κατεύθυνση και το αλυσιτελές των διατάξεων. Οι επιστηµονικές
ενώσεις και οι γυναικείες οργανώσεις, επίσης.

Η Οδηγία την οποία ενσωµατώνουµε δίνει ιδιαίτερο βάρος σε
ολιστικές πολιτικές για την πρόληψη και την καταπολέµηση της
έµφυλης βίας, µέσα από αλληλένδετα µέτρα ευαισθητοποίησης,
προστασίας των θυµάτων και πρόσβασής τους στη δικαιοσύνη.
Εσείς εξαντλείστε στην αντιµετώπιση του φαινοµένου µέσα από
την αυστηροποίηση, υποκαθιστώντας τη δικαστική κρίση µε ορι-
ζόντιες εφαρµογές, κατ’ οίκον περιορισµό, κατάργηση αναστο-
λής, υποχρεωτικής προσωρινής κράτησης κ.ο.κ..

Εκτός, όµως, από το ότι δεν ακολουθείται το πνεύµα της Οδη-
γίας, όσες διατάξεις ενσωµατώνονται από την Οδηγία είναι
ακραία πρόχειρες. Το άρθρο 337 παράγραφος 4 του Ποινικού
Κώδικα για παράδειγµα προβλέπει βαρύτερες ποινές όταν δεί-
χνουµε µια φωτογραφία γεννητικών οργάνων σε έναν δηµοσιο-
γράφο από ό,τι σε έναν ανήλικο. Ακόµα, µε το άρθρο 31 και 32
του σχεδίου νόµου καταργείτε την απαλλαγή του δράστη σε πε-
ρίπτωση πλήρους ικανοποίησης σε πληµµελήµατα και κακουρ-
γήµατα κατά της ιδιοκτησίας. Δηλαδή, ένας ιδιότυπος τιµωρη-
τισµός, προϊόν του ποινικού λαϊκισµού σας, παρά να υπηρετή-
σετε την ιδέα της αποκαταστατικής δικαιοσύνης.

Η αντίληψη της εκδίκησης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και
της ανταπόδοσης είναι αρχαϊκή. Η ποινή καλείται να ελαφρύνει
τις κοινωνικές αντιδράσεις του εγκλήµατος ή όπως είχε πει ο Εµίλ
Ντιρκέµ η ποινή είναι µια κοινωνική αντίδραση, οιονεί µηχανική,
προορισµένη να διατηρήσει την κοινωνική αλληλεγγύη. Ωστόσο
αν χάσει το σωφρονιστικό της χαρακτήρα, χάνει το νόηµά της.

Ενώ θα έπρεπε να διεκδικούµε το ελάχιστο κοινό πολλαπλάσιο
και όχι τον µέγιστο κοινό διαιρέτη για την αντιµετώπιση αυτής
της µάστιγας που αποκτά διαστάσεις επιδηµίας, µε την επιλογή
σας να απονοµιµοποιείτε τους θεσµούς και τις εγγυήσεις του
κράτους δικαίου, επιλέγετε τον ποινικό λαϊκισµό και την ψηφο-
θηρία. Επιλέγετε να συνοµιλήσετε µε τα βασικά ένστικτα της κοι-
νωνίας µας και όχι να καλύψετε τις βασικές της ανάγκες. Και σε
αυτό τον ολισθηρό δρόµο δεν θα βρείτε συνοδοιπόρους από το
ΠΑΣΟΚ.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ για τη συνέπεια στον χρόνο. Παρατήρηση και παράκληση,
επειδή προετοιµάζεστε πολλοί για να µιλήσετε, να προσαρµό-
σετε τον χρόνο, να µην υπερβαίνετε τα επτά λεπτά.

Τώρα, τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, η κ. Παρασκευή Δάγκα.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καλό θα ήταν πάντως οι Υπουργοί να κρατάνε και ένα µέτρο

στην προσπάθεια να υπερασπιστούν αυτό το νοµοσχέδιο. Στην
πραγµατικότητα, βέβαια, είναι έξι νοµοσχέδια σε ένα πακέτο,
γιατί µε την υπεροψία το µόνο που καταφέρνετε είναι να προκα-
λείτε το λαϊκό αίσθηµα. Βέβαια, κατά τη γνώµη µας δεν είναι τυ-
χαίο. Επιδιώκετε να κρύψετε την πραγµατική στόχευση του
νοµοσχεδίου, γιατί αξιοποιείτε, κύριοι και κυρίες της Κυβέρνη-
σης, σύνθετα κοινωνικά φαινόµενα, όπως η ενδοοικογενειακή βία
για να νοµιµοποιήσετε στη συνείδηση εργατικού λαϊκού κόσµου
ότι τα πάντα θα λυθούν µε την αυστηροποίηση της ποινικής µε-
ταχείρισης και την ποινική καταστολή.

Αλήθεια, τι σχέση έχει µε την ενδοοικογενειακή βία ή µε τη νε-
ανική παραβατικότητα, έτσι όπως λέτε το άρθρο 27; Η διάταξη
δηλαδή που προσθέτει ως αυτοτελές ποινικό αδίκηµα την παρε-
µπόδιση της δικαιοσύνης. Βέβαια, γι’ αυτά επιλεκτικά απέφυγε
να τοποθετηθεί ο Υπουργός. Μια διάταξη µαζί µε άλλες, που επι-

διώκετε να την αξιοποιήσετε σε βάρος του ίδιου του εργατικού
λαϊκού κινήµατος. Γιατί έρχεστε να χτίσετε και άλλο το αντιδρα-
στικό νοµοθετικό πλαίσιο, µε το οποίο διώκεται το εργατικό λαϊκό
κίνηµα από τις δίκαιες διεκδικήσεις του. Όπως στις περιπτώσεις
κινητοποιήσεων για την υπεράσπιση των σπιτιών του λαού από
τα κοράκια, τα funds, τους τραπεζίτες που βέβαια µε τις διατά-
ξεις που πέρασαν από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και τις διατη-
ρείτε σήµερα, είναι ιδιώνυµο έγκληµα. Και σέρνετε σε δίκη ακόµα
και µέλη της Κεντρικής Επιτροπής του ΚΚΕ.

Και επειδή αναφέρεστε συνέχεια στις ευάλωτες οµάδες, αλή-
θεια για την περίπτωση του Σπύρου, του αθλητή µε αναπηρία από
τα Σεπόλια, που αύριο ετοιµάζεται η έξωσή του από το σπίτι, τι
έχετε να πείτε; Βέβαια δεν θα σας περάσει, γιατί γι’ αυτήν την νό-
µιµη βία, γι’ αυτήν τη νόµιµη καταστολή δεν βγάζετε άχνα. Να
είστε σίγουροι, όµως, ότι δεν θα σας περάσει, όπως δεν σας πέ-
ρασε και η προσπάθεια καταστολής στα µπλόκα των αγροτών,
που δίνουν µάχη επιβίωσης και συνεχίζουν την προσπάθεια για
να πολλαπλασιαστεί η πίεση στα µπλόκα του αγώνα, µε βάση τα
δίκαια αιτήµατα τους. Όπως επιλεκτική αφωνία άλλωστε υπήρξε
και για τις αντιδραστικές διατάξεις στα άρθρα 184 του Ποινικού
Κώδικα περί ρητορικής µίσους. Με την επίκληση πάντως της ρη-
τορικής µίσους ΗΠΑ, ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκή Ένωση κατηγορούν
όποιον και όποια καταδικάζει τη γενοκτονία του παλαιστινιακού
λαού από το κράτος δολοφόνο του Ισραήλ. Διώκονται ακόµη και
Βουλευτές όπως στη Γαλλία.

Δεν υπάρχει, βέβαια, µόνο από την Κυβέρνηση αφωνία, που το
περιµέναµε, αλλά υπάρχει και από τα άλλα κόµµατα, τον ΣΥΡΙΖΑ,
το ΠΑΣΟΚ και άλλους.

Η ουσία του νοµοσχεδίου είναι ότι προβάλλετε την αυστηρο-
ποίηση των ποινών ως αποτελεσµατική προστασία και αντιµετώ-
πιση των αποκρουστικών περιστατικών βίας κατά των γυναικών.

Αυτό, ξέρετε, δεν επιβεβαιώνεται από πουθενά. Και πραγµα-
τικά µειώθηκε η εγκληµατικότητα σε πολιτείες των ΗΠΑ που
υπάρχει θανατική ποινή; Ούτε η αυστηροποίηση της ποινικής µε-
ταχείρισης επί Κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας ούτε η οριζόντια
µείωση των ποινών επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ µείωσαν τα αποτρό-
παια εγκλήµατα σε βάρος γυναικών και παιδιών. Γιατί δεν αρκούν
από µόνες τους οι αλλαγές στην ποινική νοµοθεσία για να αφο-
πλίσουν το χέρι του δράστη. Παραµένουν εκείνοι οι οικονοµικοί,
κοινωνικοί παράγοντες που γεννούν τους δράστες τέρατα και
αφήνουν τις γυναίκες ευάλωτες στην πολύµορφη βία, πρώτα και
κύρια την κρατική, την εργοδοτική. Και βέβαια παραµένουν οι
τραγικές ελλείψεις σε κοινωνικές δοµές και υπηρεσίες που αφο-
ρούν την ολόπλευρη προστασία των γυναικών, των παιδιών που
υφίστανται ενδοοικογενειακή βία, άλλες µορφές βίας. 

Και αλήθεια, για ποια δικαίωση µιλάτε; Mε το παρόν νοµοσχέ-
διο όταν οι γυναίκες που έχουν υποστεί βία και απευθύνονται στα
συµβουλευτικά κέντρα για να µπορέσουν να έχουν δωρεάν νο-
µική βοήθεια, ξέρετε τι ετήσιο εισόδηµα οικογενειακό πρέπει να
έχουν; Δηλαδή προσµετράται και του θύτη. Δέκα χιλιάδες ευρώ.
Εξηγήστε µου, αυτό τι δικαίωση είναι; Τι δικαίωση είναι όταν αφή-
νετε τις οικογένειες των δολοφονηµένων γυναικών να επουλώ-
σουν µόνες τα τραύµατά τους και αναγκάζονται και χρυσο-
πληρώνουν µέχρι να φτάσει η υπόθεση στον Άρειο Πάγο εκατο-
ντάδες ευρώ και περνάνε όλο αυτό το µαρτύριο; Για ποια δι-
καίωση ακριβώς µιλάτε όταν τα δικαστήρια ανηλίκων είναι
υποστελεχωµένα; Όταν είναι υποστελεχωµένα «Τα Σπίτια του
Παιδιού»; Ή θα µας πείτε ότι κι αυτό δεν είναι αρµοδιότητα του
Υπουργείου σας; Κατά τη γνώµη µας, είναι µια πολύ βολική αλά
καρτ προσέγγιση του ζητήµατος, όπως και το ζήτηµα µε την ευ-
ρωπαϊκή Οδηγία.

Εδώ σας καλούν τα άλλα κόµµατα σε µια βολική αντιπαράθεση
να ενσωµατώσετε όλη την ευρωπαϊκή Οδηγία. Και εµείς αναρω-
τιόµαστε: Με τι να συµφωνήσουµε; Με την απαράδεκτη λογική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που λογαριάζει ακόµα και τη βία κατά
των γυναικών µε τη λογική του κόστους-οφέλους για το κράτος
και την εργοδοσία; Που λέει ότι οι ξενώνες µπορούν να αναπτύσ-
σονται και να είναι και οικονοµικά προσιτοί -αφήνει δηλαδή και
δρόµο για ΜΚΟ ιδιώτες- µε κριτήριο το ποια είναι η έκταση του
φαινοµένου; Ή εκεί που αναφέρονται στη διακίνηση πορνογρα-
φικού υλικού ότι µπορεί να ασκήσει έφεση σε µία απόφαση η δια-
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δικτυακή πλατφόρµα αν αυτό είναι σε βάρος των κερδών τους;
Γιατί αυτά τα αντιδραστικά περιλαµβάνονται στην Οδηγία. 

Αλλά, ξέρετε, κάνετε και κάτι πολύ πιο επικίνδυνο. Με τις δια-
τάξεις για τη λεγόµενη νεανική παραβατικότητα έρχεστε και καλ-
λιεργείτε έναν κοινωνικό αυτοµατισµό σε σχέση µε τη νεολαία.
Προσπαθείτε να προσδώσετε µαζικά αντιδραστικά χαρακτηρι-
στικά για να κρύψετε τη φλόγα της αγωνιστικής διεκδίκησης, της
αλληλεγγύης, χαρακτηριστικά που αναπτύσσονται καθηµερινά
στους αγώνες µαθητών, φοιτητών όπως κάνουν αυτήν την πε-
ρίοδο οι µαθητές των µουσικών και καλλιτεχνικών σχολείων.
Εξάλλου, οι αλλαγές που καταθέσατε στο νοµοσχέδιο επιβεβαι-
ώνουν ότι καµία σχέση δεν έχουν µε µια επιστηµονική προσέγ-
γιση. Δηλαδή, ήταν να το κατεβάσετε στα είκοσι ένα έτη και λέτε
«εντάξει, από είκοσι πέντε που ήταν πάµε κάπου στη µέση, στα
είκοσι τρία».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Με βάση τα παραπάνω, λοιπόν,

τι επιβεβαιώνεται; Ότι η ποινική αντιµετώπιση που λέτε κανένα
στοιχείο δικαιοσύνης δεν µπορεί να έχει σε µια κοινωνία εκµετάλ-
λευσης, σε µια κοινωνία που στηρίζεται στην κοινωνική, την τα-
ξική ανισότητα. Να είστε βέβαια σίγουροι πως ό,τι προσπάθειες
κι αν κάνετε, το ίδιο το εργατικό λαϊκό κίνηµα, οι εργαζόµενοι, ο
λαός µας, η νεολαία µας θα δώσουν απάντηση. Δεν πρόκειται να
συµβιβαστούν ούτε µε το αντιδραστικό νοµοθετικό σας πλαίσιο.
Δεν πρόκειται να συµβιβαστούν ούτε µε την προσπάθεια έντασης
της καταστολής και του αυταρχισµού που πρέπει να χαρακτηρί-
ζει, αλλά πολύ περισσότερο ούτε µε την προσπάθεια συγκάλυ-
ψης του εγκλήµατος των Τεµπών. Θα δώσουν µαζικό παρών και
την Κυριακή στο Σύνταγµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην ανοίγετε άλλη
παράγραφο, σας παρακαλώ. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Γιατί αυτές τις ρωγµές µπο-
ρούµε να τις δυναµώσουµε για να απαλλαγούµε από αυτόν τον
φαύλο κύκλο της βίας, της εκµετάλλευσης, που είναι στοιχείο
αυτού του σάπιου συστήµατος.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Να πω ότι στη συνέχεια θα πάρουν τον λόγο τρεις συνάδελφοι,

η κ. Ελένη Βατσινά, ο κ. Πάρις Κουκουλόπουλος, ο κ. Γεώργιος
Παπαηλιού. Αµέσως µετά θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Μάντζος.

Ξεκινάµε καλώντας στο Βήµα τη Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Ελένη Βατσινά.

ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν µπορούσαµε τη σηµερινή συ-

νεδρίαση της Ολοµέλειας να την κάναµε µία συζήτηση του ιδίου
χαρτοφυλακίου, νοµίζω οµόφωνα θα καταλήγαµε σε έναν κοινό
τόπο και σε µία κοινή απόφαση η οποία θα είχε τίτλο «η ενδοοι-
κογενειακή βία πρέπει να αντιµετωπιστεί άµεσα και ριζικά». Είναι
αυτονόητο ότι κανένας από εµάς, απ’ όποια διαδροµή κι αν ξεκι-
νάει ή καταλήγει, όποιο κόµµα και αν εκπροσωπεί ή όποια ειδι-
κότερη κοινωνική και επαγγελµατική οµάδα, δεν υπάρχει περί-
πτωση να διαφωνεί σε αυτόν τον κοινό τόπο. Είναι απορίας άξιον,
λοιπόν, το πώς έχει κατορθώσει, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνησή
σας να ανάγει ένα τέτοιο ζήτηµα, ένα θέµα ευρείας συναίνεσης
σε θέµα µικροπολιτικών διαφωνιών. Είναι ίσως αντικείµενο που
πρέπει να ψάξετε το πώς έχει κατορθώσει η Κυβέρνησή σας και
εσείς προσωπικά, κύριε Υπουργέ, µια κοινωνική ανάγκη να την
έχετε µετουσιώσει σε σηµείο απόλυτης διαφωνίας όλων µε την
πολιτική σας.

Αυτό σας λέει το ΠΑΣΟΚ, κύριε Υπουργέ, διότι διατείνεστε και
το δηλώνετε και ευθαρσώς στην επιτροπή αυτού του νοµοσχε-
δίου, ότι κακώς υπάρχουν αντιδράσεις από τους φορείς για το
παρόν νοµοσχέδιο, γιατί έχετε προειδοποιήσει από τον Ιούλιο του
2024 ότι θα έρθουν αλλαγές. Τον Ιούλιο του 2024, δηλαδή µόλις
δύο µήνες µετά τον ν.5090/2024 που άρχισε να ισχύει τον Μάιο,
τότε που αλλάξατε τα πάντα στον Ποινικό Κώδικα και τον Κώδικα
Ποινικής Δικονοµίας. Μόλις δύο µήνες µετά, λοιπόν, παραδεχτή-
κατε ότι ο νόµος σας ήταν ανεπαρκής και θα τον αλλάξετε ξανά.
Μάλλον αναµένατε να σας πουν και «ευχαριστώ» οι φορείς για

τη σταθερότητα της πολιτικής σας.
Με αυτήν την πολιτική σας δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, δύο τινά

θα συµβούν. Χάνεται η αξιοπιστία της Κυβέρνησής σας, χάνεται
και η αξιοπιστία των νοµοθετηµάτων της χώρας µας. Γνωρίζετε
σίγουρα το παραµύθι του ψεύτη βοσκού. Όταν φωνάζετε δύο
φορές τον χρόνο ότι θα πατάξετε την ενδοοικογενειακή βία µε
αλλαγές των κωδίκων, δυστυχώς έχετε χάσει το προνόµιο να σας
πιστεύει ο ελληνικός λαός.

Μιας και ξεκινάει αυτή η θητεία του νέου Προέδρου της Βου-
λής, είναι και µία καλή ευκαιρία να αναθεωρήσετε τους χρόνους
που αφιερώνετε στην επεξεργασία των νοµοσχεδίων. Πρόκειται
για ακραίες συνθήκες πίεσης. Αυτό έχει πάψει σίγουρα να έχει
τον τίτλο του αιφνιδιασµού, αν αυτός είναι ο σκοπός της Κυβέρ-
νησής σας. Έχει πια τον τίτλο της απαξίωσης της Αντιπολίτευ-
σης, αλλά και των φορέων και του κοινωνικού συνόλου που δεν
µπορεί να εκφράζεται µέσω της διαβούλευσης. Αν εκφραζόταν
όµως, αν αφήνατε να εκφραστεί, θα σας έλεγε ότι τα τελευταία
τέσσερα χρόνια ο αριθµός των γυναικοκτονιών πλησιάζει τις ενε-
νήντα. Και το 2024 µετρήσαµε υπερδιπλάσιο αριθµό θυµάτων σε
σχέση µε το 2023, παρά την αυστηροποίηση και παρά την ευαι-
σθητοποίηση. Άρα, λοιπόν, µόνο η ποινική καταστολή δυστυχώς
δεν αρκεί.

Δυστυχώς, εσείς επιµένετε διαχρονικά µόνο στην ποινική κα-
ταστολή. Και αν θέλετε να κάνουµε ένα βήµα παραπάνω, την ποι-
νική καταστολή εσείς την ερµηνεύετε αποκλειστικά ως αυστη-
ροποίηση της αναστολής εκτέλεσης της ποινής και ως αυστηρο-
ποίηση των όρων της προσωρινής κράτησης. Στον νοµικό χαρα-
κτηρισµό ορισµένων πράξεων -τα είπε και η εισηγήτριά µας-
έχουµε µείνει πίσω ως χώρα. Και κάνουµε µε το παρόν νοµοσχέ-
διο πολλά ακόµα βήµατα πίσω σε βασικά και θεµελιώδη δικαιώ-
µατα που πρέπει να έχει κάθε άνθρωπος για να υπάρχει δίκαιη
δίκη.

Νιώθω ότι για την Κυβέρνησή σας η έννοια «κατηγορούµενος»
και η έννοια «ένοχος» έχουν σε ορισµένα ζητήµατα ταυτιστεί κατά
απόλυτη καταπάτηση της ΕΣΔΑ, αλλά και του ελληνικού κορυ-
φαίου νοµοθετήµατος, του Συντάγµατος. Και το κυριότερο,
χωρίς να υπάρχει σαφής και εµπεριστατωµένη αιτιολογία για το
πώς αυτή η αυστηροποίηση της καταστολής, που είναι η τέταρτη
ή πέµπτη στη σειρά σε διάστηµα λίγων ετών, ξαφνικά θα οδηγή-
σει και σε πρόληψη του αδικήµατος.

Κύριε Υπουργέ, επικαλείστε διαρκώς µια ευρεία κοινωνική απο-
δοχή της Κυβέρνησης, πράγµα που ξέρετε δεν ισχύει µόνο ως
ευθύ, αλλά και ως αντίστροφο. Σηµαίνει ότι θα έπρεπε να αφου-
γκράζεστε περισσότερο την κοινωνία. Σηµαίνει και ότι θα έπρεπε
η κοινωνία να σας απασχολεί περισσότερο. Κάθε εννέα µήνες
επανέρχεται στη Βουλή, νοµοθετικά, το ζήτηµα της ενδοοικογε-
νειακής βίας.

Το ΠΑΣΟΚ δηλώνει καθαρά αντίθετο σε αυτήν την πολυνοµία
και την τακτική του νοµοθετικού σταγονόµετρου, µία τακτική που
η Κυβέρνησή σας κληρονόµησε από τον ΣΥΡΙΖΑ και µάλλον θε-
ώρησε ευτυχές να µην έχουµε σταθερά νοµοθετήµατα και το συ-
νέχισε µεθοδικά. Διαβάσατε µελέτες, παρουσιάσατε στοιχεία και
δεν έχει κανείς διάθεση να αµφισβητήσει τα στοιχεία σας, διότι,
άλλωστε, αρκεί µια µατιά στο αυτόφωρο τριµελές κάθε µέρα, για
να πειστούµε για ό,τι συµβαίνει.

Θα σας πω κάτι και πετάξτε όσα είπαµε έως τώρα, πετάξτε τις
απόψεις του νοµικού κόσµου, κρατήστε, όµως, αυτό, σας παρα-
καλώ: Με αυτό το νοµοσχέδιο ασχοληθήκατε και πάλι µε τον δρά-
στη, να µείνει παραπάνω µήνες στη φυλακή, να µπορεί η
δικαιοσύνη να του απαγορεύσει να πληρώσει την ποινή του, να
προφυλακιστεί για ένα πληµµέληµα. Σε αυτές, εδώ, τις διατάξεις
-και πάλι- πουθενά δεν ασχοληθήκατε µε το θύµα, µε το πώς ο
φόβος µπορεί να σπάσει τη σιωπή και πώς ο τρόµος –ο καθηµε-
ρινός τρόµος- θα γίνει ασφάλεια και ελευθερία.

Στο στάδιο του γιατί κάποιος πήρε την απόφαση να χρησιµο-
ποιήσει βία, είναι απούσα η πολιτεία κι έρχεται µετά να βρει την
κατάλληλη τιµωρία, για κάποιον που εξ ορισµού αψηφά τον νόµο,
την οικογένειά του, τα παιδιά του, την ίδια τη ζωή που επέλεξε
και δηµιούργησε. Είναι ανεπαρκής κάθε καταστολή, όταν η πρό-
ληψη -από µέρους της πολιτείας- είναι απούσα! 

Θα περίµενα µια διάταξη, που θα κάνει υποχρεωτικό µάθηµα
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στο σχολείο, αυτό για την πρόληψη της βίας, που θα κάνει υπο-
χρεωτική την παρακολούθηση της οικογένειας, όλων των µελών
της, από ειδικούς και κοινωνικές υπηρεσίες, αν έχει υπάρξει εν-
δοοικογενειακή βία. Θα περίµενα µια διάταξη, που θα παρέχει
ενίσχυση στέγασης, εργασίας, σχολείων και στήριξη σε θέµατα
ενδοοικογενειακής βίας.

Ένα χρονικό διάστηµα χ περισσότερο στη φυλακή απλά παρα-
τείνει την αποφυλάκιση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίου Βουλευτού)

Δεν λύνει, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, τον φόβο του θύ-
µατος, που θα συνεχίσει να υπάρχει και µετά την αποφυλάκιση.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, για να έχει και έναν διδακτικό ρόλο
προς όσους µας ακούνε, θα ήθελα να πω σε όλους τους ανθρώ-
πους που υφίστανται βία κάθε µορφής, σε οποιονδήποτε χώρο,
ότι µπορείτε να δηλώσετε τον κίνδυνό σας µε τη διεθνή χειρονο-
µία βοήθειας, µε τη «γροθιά µε κλειστό αντίχειρα». Θα ήθελα να
πω ότι η επιλογή να µιλήσετε είναι πάντα σωστή απόφαση και το
«15900» είναι µια 24ωρη γραµµή επικοινωνίας.

Ντροπή είναι η βία και όχι το θύµα της!
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, για την οικονοµία στον χρόνο.
Να καλέσω στο Βήµα τον Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής, τον κ. Πάρι Κουκουλόπουλο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Πάµε από την

Κρήτη στην Κοζάνη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το θέµα είναι πώς θα

πάµε στη Λακωνία, για να µιλήσετε λακωνικά.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, λαµβάνω τον λόγο για να υπερασπιστώ την τρο-
πολογία που, εµπρόθεσµα χθες, αµέσως µετά τη λήξη της
επιτροπής κατέθεσα -µόλις άνοιξε, δηλαδή, η δυνατότητα- µε την
οποία προτείνεται η θεσµοθέτηση ρήτρας δίκαιης µετάβασης,
λόγω απολιγνιτοποίησης στη δυτική Μακεδονία.

Πρόκειται για µία διάταξη, η οποία, όπως είναι διατυπωµένη,
αφορά το σύνολο των Υπουργείων -άρα και του Δικαιοσύνης,
γιατί αφορά όλα τα Υπουργεία- και εποπτεύεται στην εφαρµογή
του αυτό που προτείνω από τους Υπουργούς Επικρατείας.

Γιατί τώρα; Το 2019, από το Βήµα του ΟΗΕ, ο Πρωθυπουργός
ανακοίνωσε ένα χρονοδιάγραµµα απολιγνιτοποίησης, που όµοιό
του δεν υπάρχει πουθενά σε καµία ευρωπαϊκή χώρα. Ήταν µια
αλλαγή µείζονος σηµασίας, τόσο για τον ενεργειακό σχεδιασµό
της χώρας, όσο και για µια περιοχή, της οποίας περίπου το µισό
περιφερειακό εισόδηµα πήγαζε από τον λιγνίτη στη δυτική Μα-
κεδονία. Είχε συνέπειες και στην Μεγαλόπολη, πολύ µικρότερες,
βέβαια, λόγω του µεγέθους, αλλά αντίστοιχες.

Στη δηµοκρατία οι πολίτες έχουν δικαίωµα να γνωρίζουν πώς
λαµβάνονται οι αποφάσεις που τους αφορούν. Κάτι τέτοιο δεν
συνέβη! Γιατί το λέω αυτό; Γιατί οι εκλογές είχαν γίνει δύο µήνες
πριν την εξαγγελία του Πρωθυπουργού και είχε αποσιωπηθεί
πλήρως αυτή η πρόθεση του Πρωθυπουργού, που προφανώς
ήταν προειληµµένη απόφαση. Τίθεται, λοιπόν, ένα µεγάλο ζήτηµα
δηµοκρατίας, γιατί αγνόησε αυτήν τη βασική αρχή και απαίτηση
των σύγχρονων κοινωνιών ο Πρωθυπουργός.

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό. Έχει µείζονα εθνική διάσταση,
διότι οδήγησε στην εξάρτηση της χώρας από το εισαγόµενο και
ρυπογόνο φυσικό αέριο. Και σήµερα από τον κοινωνικά ευάλωτο
και τον αγρότη µέχρι τον βιοµήχανο, µε όποιον και αν µιλήσουµε
στην Ελλάδα -και κάθε σπίτι βέβαια- αναγορεύεται στην κουβέντα
ως πρώτο ζήτηµα το κόστος της ηλεκτρικής ενέργειας. Δεν έχει
οδηγήσει σε τίποτα δηλαδή επωφελές, ούτε βέβαια σώσαµε
εµείς τον πλανήτη γη, όταν οι µονάδες που έκλεισαν είναι για κάτι
λιγότερο από 0,1% υπεύθυνες για το φαινόµενο του θερµοκη-
πίου. Έτσι για να εξηγούµαστε.

Έχει διεθνικές διαστάσεις, όµως, κύριε Υπουργέ, γιατί η Δυτική
Μακεδονία είναι µια περιφέρεια που συνορεύει µε δύο χώρες,
είναι πύλη εισόδου από την Κρυσταλλοπηγή και τη Νίκη της Φλώ-
ρινας και σήµερα ζει δραµατικές καταστάσεις που φέρνουν µνή-

µες εµφυλίου πολέµου, όταν ο τόπος έχανε τον ανθό του και κάτι
τέτοιο συµβαίνει και σήµερα.

Ο ΟΟΣΑ πολύ πρόσφατα κατέγραψε µε ακρίβεια και σαφήνεια
τις τρεις θλιβερές πρωτιές της Δυτικής Μακεδονίας: Στον πλη-
θυσµό –συρρίκνωση δηλαδή- στο εισόδηµα, ΑΕΠ περιφερειακό
–συρρίκνωση και εδώ- και στην ανεργία. Τι έχει συµβεί, εντωµε-
ταξύ, από το 2019 µέχρι σήµερα;

Τον Σεπτέµβριο του 2020, σχετικά έγκαιρα να πω, έναν χρόνο
µετά την εξαγγελία ακριβώς, παρουσιάστηκε το σχέδιο δίκαιης
αναπτυξιακής µετάβασης. Το πλαίσιο του σχεδίου ονοµάστηκαν
δεκαέξι εµβληµατικές µεγάλες επενδύσεις µε καινοτόµο χαρα-
κτήρα, οι οποίες, πραγµατικά, εάν είχαν υλοποιηθεί, θα είχαν αλ-
λάξει το µοντέλο ανάπτυξης της περιοχής και η περιοχή δεν θα
αντιµετώπιζε τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει σήµερα. Από τις
δεκαέξι τελικά βρήκαν τρόπο να υποβάλουν σχέδια στο Ταµείο
Δίκαιης Μετάβασης οι τέσσερις, από τις οποίες οι τρεις έχουν
αποσυρθεί και η µία συνεχίζει πλέον για να υλοποιηθεί και µακάρι
να υλοποιηθεί. Αυτή είναι η εξέλιξη.

Ο Πρωθυπουργός µίλησε για 7,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, επί-
σηµα, ο ίδιος, έναν χρόνο µετά, τον Νοέµβριο του 2021, τα οποία
είναι στη διάθεση της περιοχής και η περιοχή µετράει σήµερα 7,5
µηδενικά. Τόσα λεφτά έχουν εισρεύσει στην περιοχή.

Έχει σηµασία, µάλιστα, να τονίσω ότι ο αρµόδιος Αναπληρω-
τής Υπουργός για το Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης µονίµως κάνει
απολογισµό για το 1/6 αυτού του ποσού, για 1,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Ποτέ δεν αναφέρεται στα 7,5 δισεκατοµµύρια για τα οποία
µίλησε ο Πρωθυπουργός.

Δεν είναι τυχαίο, κατόπιν όλων αυτών, ότι ο κ. Ράσµουσεν, Εκ-
πρόσωπος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το Πρόγραµµα Δί-
καιης Μετάβασης στη Δυτική Μακεδονία, χαρακτήρισε πρότυπο
κακής εφαρµογής το σχέδιο δίκαιης µετάβασης στη Δυτική Μα-
κεδονία. Δεν σας κατηγορώ, βέβαια, ότι δεν έχετε σχέδιο. Υπάρ-
χει σχέδιο να αναπτυχθούν φωτοβολταϊκά και αιολικά παντού. Το
2,5% του πληθυσµού, σύµφωνα µε τον σχεδιασµό, µε επίσηµες
αδειοδοτήσεις, καλείται να σηκώσει στις πλάτες του το βάρος
της ανάπτυξης δεκαπλάσιο –το 25% δηλαδή- των ΑΠΕ στη χώρα,
7 γιγαβάτ από τα 28 συνολικά.

Το σύνηθες επιχείρηµα της Κυβέρνησης, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, σε αυτές τις περιπτώσεις πάντα είναι «εσείς τι λέτε».
Εµείς εδώ -εγώ δεν ήµουν τότε Βουλευτής, ήταν όµως άλλοι συ-
νάδελφοι, όπως η κ. Λιακούλη- µε την προεδρία τότε της Φώφης
Γεννηµατά, από την πρώτη στιγµή, µιλήσαµε πολύ συγκεκριµένα:

Πρώτον, για σταδιακή απόσυρση των λιγνιτικών µονάδων,
όπως γίνεται σε όλη την Ευρώπη, πολλαπλά και εµφατικά.

Δεύτερον, η εφαρµογή της ρήτρας δίκαιης µετάβασης που ο
τότε αρµόδιος Υπουργός είχε εξαγγείλει και ο ίδιος πρόλαβε να
ξεχάσει µετά την πρώτη και τελευταία προκήρυξη την οποία
εφήρµοσε. Είχε κάνει µια προκήρυξη «Εξοικονοµώ – Αυτονοµώ»
το 2021 και µετά ξεχάστηκε η ρήτρα και από το ίδιο το Υπουργείο
που υποτίθεται ότι θα την εγγυόταν.

Μιλήσαµε για τις βασικές υποδοµές που επαναφέρουµε επί
δύο κοινοβουλευτικές περιόδους, µε κορυφαία αυτήν του σιδη-
ροδρόµου που τον µεταθέσατε για το 2044. Τον Ιούνιο του 2020,
µε τη Φώφη Γεννηµατά στην Κοζάνη ανακοινώσαµε την θέση µας
για την ενεργειακή δηµοκρατία στον χώρο των ΑΠΕ, που έχετε
αγνοήσει πλήρως και προκλητικά, δίνοντας τον χώρο σε πέντε
οικογένειες, ζητώντας η Δυτική Μακεδονία να καταστεί εµβληµα-
τικός τόπος εφαρµογής αυτής της πρότασής µας, κάτι που θα
την είχε βγάλει ήδη από την κρίση λόγω της µόχλευσης που έχει
η συγκεκριµένη πρόταση, όπως την είχαµε κάνει µε ενεργειακή
αναβάθµιση και «Εξοικονοµώ – Αυτονοµώ» σε ένα βάθος πέντε,
δέκα ετών, όπως είχε πει η αείµνηστη Πρόεδρός µας, στα 80.000
κτίρια της περιφέρειας.

Τον Οκτώβρη του 2020, αφού απερρίφθη και αυτή η πρόταση,
έστειλα προσωπική επιστολή στον Πρωθυπουργό, αφού είχα
κάνει τη σχετική δηµόσια πρόταση, όταν ακούστηκε για την Mi-
crosoft ότι είναι µια µεγάλη ευκαιρία να τη φέρουν στη Δυτική
Μακεδονία και αυτό να λειτουργήσει πολλαπλασιαστικά, γιατί
ήταν πραγµατικά µια µεγάλη επένδυση, πάνω από 1 δισεκατοµ-
µύριο. Αγνοήθηκε και αυτή η πρόταση. Και σήµερα συγκοµίζουµε
όλα αυτά.
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Σήµερα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που έχουν κα-
ταρρεύσει όλες οι ψευδαισθήσεις που έχουν καλλιεργηθεί συ-
στηµατικά από την Κυβέρνηση, που παρέµεινε στον χώρο των
ψευδαισθήσεων και τίποτα άλλο, ζητάµε στο όνοµα των πολιτών
της Δυτικής Μακεδονίας, στο όνοµα της προσφοράς αυτού του
τόπου που κράτησε όρθια την πατρίδα µας για εξήντα ολόκληρα
χρόνια ενεργειακά, µε το φθηνότερο ρεύµα σε όλη την Ευρώπη
για οικιακούς καταναλωτές και βιοµηχανία και αγρότες, στο
όνοµα των εθνικών µας συµφερόντων λόγω της γειτνίασης µας,
κύριε Υπουργέ, µε δύο χώρες -είµαστε πύλη εισόδου από δύο
µεριές, όπως είπα- να δεχτείτε την πρότασή µας για ρήτρα δί-
καιης µετάβασης στη Δυτική Μακεδονία. Είναι µία πρόταση µε
την οποία µε ασφάλεια και βάσιµα, όπως αναλυτικά εκτίθεται
στην τροπολογία, µπορούµε πραγµατικά να αλλάξουµε όλα τα
δεδοµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μία κουβέντα,

κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να ξέρετε κάτι. Από χθες που κατατέθηκε η τροπολογία

τα µηνύµατα που δεχόµαστε από όλη την κοινωνία και τους θε-
σµούς στην Δυτική Μακεδονία µάς δίνουν δύναµη να συνεχί-
σουµε. Δεν πρόκειται να την αφήσουµε στη µέση αυτήν τη µάχη.
Θα την επαναφέρουµε στη συνέχεια, θα την κλιµακώνουµε διαρ-
κώς µέχρι να φτάσουµε στον δρόµο της δικαίωσης.

Χρωστάτε µία απάντηση και σήµερα και τις επόµενες φορές,
αν σήµερα είστε αρνητικοί. Όχι σ’ εµένα. Τη χρωστάτε στους πο-
λίτες της Δυτικής Μακεδονίας.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Να καλέσω στο Βήµα τον κ. Γεώργιο Παπαηλιού, Βουλευτή του

ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ξεκινώντας την τοποθέτησή µου, θα ήθελα να ανα-
φερθώ στο τι προηγήθηκε της εισαγωγής του περίφηµου άρθρου
41 παράγραφος 6 του νοµοσχεδίου και για ποιον λόγο είµαστε
εξαιρετικά καχύποπτοι -ήµασταν από την αρχή- για ποιον λόγο
εισήχθη και η πρώτη, να το πω έτσι, ψηφίδα αυτής της επιχείρη-
σης: Να προσπαθήσει και να επιτύχει η Κυβέρνηση τελικά να
εντάξει και το Ιατροδικαστικό Σώµα στην επιχείρηση συγκάλυψης
του εγκλήµατος των Τεµπών.

Υπενθυµίζω ότι η διάταξη περί παράτασης παραµονής στη
θέση του προϊσταµένου της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας Αθηνών,
του κατά την έναρξη της ισχύος του νόµου υπηρετούντος προ-
ϊσταµένου, ακόµη για δύο χρόνια µετά την αφυπηρέτησή του, δη-
λαδή τη συνταξιοδότησή του εισήχθη σε νοµοσχέδιο του Υ-
πουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, στο τελευταίο του 2024.

Πρόκειται, είπαµε τότε, για φωτογραφική διάταξη, διότι δεν
υφίστατο και δεν υφίσταται δικαιολογητικός λόγος γι’ αυτήν, τη
δήθεν αθώα παράταση, αφού υπάρχουν στελέχη στην Ιατροδι-
καστική Υπηρεσία -η οποία σηµειωτέον εποπτεύει τις περιφερει-
ακές ιατροδικαστικές υπηρεσίες της χώρας- τα οποία µπορούν
να αναλάβουν τη συγκεκριµένη θέση. Και βέβαια, δεν κατανο-
ούµε γιατί προϊστάµενος της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας θα ήταν
-είναι ήδη- ένας συνταξιούχος.

Σηµειώνουµε ότι ο εν λόγω προϊστάµενος ιατροδικαστής, το
όνοµά του έχει αναφερθεί από πολλούς στην Αίθουσα αυτή, είχε
συµµετάσχει, είχε εµπλακεί στην ιατροδικαστική εξέταση των θυ-
µάτων του εγκλήµατος των Τεµπών και πάντως, στη δίκη για το
έγκληµα των Τεµπών, οψέποτε αυτή γίνει, ο ίδιος σίγουρα θα
κληθεί να καταθέσει, ενώ θα εξεταστούν και τα ιατροδικαστικά
πορίσµατα.

Είχαµε πει τότε ότι το έγκληµα των Τεµπών συνοδεύεται από
επιχείρηση συγκάλυψής του, που βρίσκονταν και βρίσκεται σε
εξέλιξη. Σε αυτό το πλαίσιο για τη συγκεκριµένη παράταση ισχύει
το «κάποιο λάκκο έχει η φάβα». Ιδού, λοιπόν, ο «λάκκος». Είναι
το άρθρο 41 παράγραφος 6. Με αυτό συγκροτείται µε απόφαση
του Υπουργού Δικαιοσύνης µια τριµελής επιτροπή µε Πρόεδρο
τον προϊστάµενο των Ιατροδικαστικών Υπηρεσιών της χώρας, δη-

λαδή αυτόν του οποίου η θητεία παρατάθηκε και δύο χρόνια µετά
την αφυπηρέτησή του, και δύο προϊσταµένους περιφερειακών ια-
τροδικαστικών υπηρεσιών. Αυτή η τριµελής επιτροπή παρεµβάλ-
λεται στην ιατροδικαστική διερεύνηση και µέσω αυτής της
παρεµβολής επιχειρείται να την ελέγξει. Στο πλαίσιο όλων αυτών,
µπορεί ή παρεµβαίνει -το λέµε ευθέως- σε εν εξελίξει υπόθεση
και συγκεκριµένα στην επιχείρηση συγκάλυψης του εγκλήµατος
των Τεµπών.

Καταθέσατε µια νοµοθετική βελτίωση, η οποία δεν διορθώνει
τα πράγµατα. Ίσα-ίσα, η κατάσταση παραµένει έτσι όπως την εί-
χαµε περιγράψει και όπως την περιγράφουµε και σήµερα. Γιατί,
αν όπως λέτε µε αυτόν τον τρόπο η επανεξέταση ιατροδικαστικής
έκθεσης παραµένει στην εισαγγελική ή δικαστική αρχή, διερω-
τώµεθα τι εξυπηρετεί η παρεµβολή της τριµελούς επιτροπής στη
συγκεκριµένη διαδικασία. Φαίνεται ότι «η φάβα έχει κι άλλους
λάκκους».

Κύριε Υφυπουργέ, δικαίως δεν σας έχουµε εµπιστοσύνη. Ο
βίος και η πολιτεία σας το δικαιολογούν απολύτως. Είστε αναξιό-
πιστοι.

Κι έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Πρόκειται για ένα πολυνο-
µοσχέδιο που περιλαµβάνει διακριτά κεφάλαια τα οποία θα µπο-
ρούσαν να αποτελέσουν ξεχωριστά νοµοσχέδια. Αντί το νοµο-
σχέδιο να υλοποιεί ολοκληρωµένα και µε ορθό τρόπο την ενσω-
µάτωση της Οδηγίας για την αντιµετώπιση της βίας κατά των γυ-
ναικών όπως επιβάλλεται, ενσωµατώνει µόνον µερικώς και µε
στρεβλό τρόπο την Οδηγία. Απορώ γι’ αυτά που είπε ο Υφυπουρ-
γός προηγουµένως περί ενσωµάτωσης της Οδηγίας εν συνόλω. 

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει κυρίως ποινικά κατασταλτικά
µέτρα, όµως, αγνοεί τις υπόλοιπες ρυθµίσεις της Οδηγίας για
την ολοκληρωµένη αντιµετώπιση των µορφών ενδοοικογενειακής
και έµφυλης βίας, αλλά και αυτές που σχετίζονται µε την ενί-
σχυση των µηχανισµών πρόληψης των φαινοµένων βίας και προ-
στασίας των δικαιωµάτων των θυµάτων.

Αναφορικά µε τις διατάξεις που αφορούν σηµαντικές αλλαγές
στην ποινική µεταχείριση του δράστη κατηγορούµενου παρατη-
ρείται µία σηµαντική, µία σοβαρή οπισθοδρόµηση από τις βασι-
κές αρχές του Ποινικού Δικαίου που έχει υιοθετήσει η χώρα και
η Ευρώπη εδώ και δεκαετίες. Εισάγεται µία επιστροφή στο σύ-
στηµα του παρελθόντος, καθιστώντας την προσωρινή κράτηση,
κανόνα, ακόµη και για πληµµελήµατα. Αυτό παραβιάζει την αρχή
της αναλογικότητας και ακυρώνει τη λογική των εναλλακτικών
της κράτησης µέτρων, κάτι που αντιβαίνει στις αρχές της Ευρω-
παϊκής Σύµβασης Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, αλλά και στη σχε-
τική νοµολογία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου.

Το νοµοσχέδιο παρατείνει τη διάρκεια κράτησης µέχρι την εκ-
δίκαση της υπόθεσης, παρακάµπτει τη διαδικασία των δικαστικών
συµβουλίων, απαγορεύει τη µετατροπή ή την αναστολή της ποι-
νής. Ακόµα επιτρέπει την εκδίκαση µιας υπόθεσης και την κατα-
δίκη κατηγορουµένου χωρίς να του δοθεί η δυνατότητα να εξε-
τάσει τον µηνυτή.

Εντελώς αδικαιολόγητη και άκρως επικίνδυνη είναι και η διά-
ταξη µε την οποία εισάγεται ως υποχρεωτικός λόγος αντικατά-
στασης των περιοριστικών µέτρων µε την προσωρινή κράτηση,
στην περίπτωση άσκησης νέας ποινικής δίωξης, και ως δυνητικός
λόγος αν η νέα ποινική δίωξη αφορά σε πληµµέληµα. Είναι προ-
φανές ότι µε αυτήν τη διάταξη δεν υπηρετείται ο σκοπός των µέ-
τρων δικονοµικού καταναγκασµού, αλλά προβλέπεται µια µορφή
προκαταβολικής τιµωρίας και µάλιστα για έγκληµα για το οποίο
δεν θα µπορούσε να επιβληθεί αυτοτελώς προσωρινή κράτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε όµως, γιατί
άκουσα ότι µπήκατε στο νοµοσχέδιο όταν πήγατε στα πεντέµισι
λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Έχετε
δίκιο, τελειώνω.

Η επιβολή υπέρµετρα σκληρών µέτρων ποινών που τελικά οδη-
γούν στη συρρίκνωση θεµελιωδών δικαιωµάτων, όπως είναι ο σε-
βασµός στο τεκµήριο της αθωότητας, αλλά και το δικαίωµα σε
δίκαιη δίκη, και πάντως αυτή η επιβολή δεν αποτελεί λύση για την
αντιµετώπιση τέτοιου είδους εγκληµάτων.

Συµπερασµατικά το νοµοσχέδιο θέτει τη χώρα µας σε έναν
δρόµο αποµόνωσης από τις ευρωπαϊκές αξίες και τα δικαιώµατα.
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Τα θύµατα σίγουρα χρειάζονται προστασία χωρίς, όµως, να θυ-
σιάζονται οι θεµελιώδεις ελευθερίες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κάνω µία εκ νέου τροποποίηση. Τον λόγο τώρα θα πάρει, µετά

από διαβούλευση µεταξύ σας, ο κ. Γιαννούλης. Εξάλλου, µας
είπε ότι το είχε δηλώσει. Είναι ακριβώς 23.20’ που θέλατε. Θα
πάρει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Γιαννούλης, στη συνέχεια θα µιλήσει
η κ. Αικατερίνη Σπυριδάκη, αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει ο κ.
Μάντζος, στη συνέχεια θα µιλήσει η κ. Σεµίνα Διγενή και αµέσως
µετά τον λόγο θα πάρει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Πλεύσης Ελευθερίας, ο κ. Αλέξανδρος Καζαµίας. Αυτές είναι οι
ανακοινώσεις µου.

Έχετε τον λόγο, κύριε Γιαννούλη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και

για την ανοχή των συναδέλφων και για την εξυπηρέτηση.
Είπα νωρίτερα -και θα το επαναλάβω- ότι η σηµερινή κοινοβου-

λευτική διαδικασία, πέρα από την ουσία αυτού που συζητάµε, θα
αποτελέσει -και αποτελεί- στίγµα για την -πολιτικά θεωρώ- χυδαία
συµπεριφορά του Υπουργού Δικαιοσύνης, του κ. Φλωρίδη. Θέλω
να ξεκαθαρίσω ότι είναι ιδιαίτερα επώδυνο να βλέπεις έναν εξω-
κοινοβουλευτικό Υπουργό να κουνά το δάχτυλο της δηµοκρατίας
και της συνέπειας σε ανθρώπους που έχουν τουλάχιστον τη
λαϊκή νοµιµοποίηση και όχι την τυχοδιωκτική πολιτική διαδροµή
µε ιδιοτέλεια, να τους κατηγορεί συλλήβδην ότι υποθάλπουν ή
εύχονται όσοι περισσότεροι εγκληµατίες να βρίσκονται εκτός των
φυλακών. Ξεπερνάει κάθε λογική.

Ξεπερνάει κάθε λογική, επίσης, αυτό που πολλές πτέρυγες της
Αντιπολίτευσης και το ΠΑΣΟΚ και η Πλεύση Ελευθερίας προσπα-
θεί να πείσει από το πρωί ότι κάποια στιγµή υπάρχει ένα όριο, µια
κόκκινη γραµµή, στην κοινοβουλευτική αυθαιρεσία που µας φέρ-
νει µπροστά σε αµηχανία. Ποια είναι η κοινοβουλευτική αυθαιρε-
σία; Δεν γίνεται το νοµοθετικό Σώµα, η νοµοθετική εξουσία αυτής
της χώρας, να άγεται και να φέρεται από τις ορέξεις µόνο της
κυβερνητικής Πλειοψηφίας και να υπάρχει εµφανής και πρακτική
και τυπική και θεωρητική και δεοντολογική παραβίαση στοιχει-
ωδώς της λογικής. Δεν είµαστε µηχανές παραγωγής πολιτικής
σκέψης του δευτερολέπτου της προχειρότητας και της αδρά-
νειας για να χρησιµοποιούµε µια λογική διεκπεραίωσης «άντε ας
το περάσουµε αυτό και πάµε παρακάτω». Δεν πάµε παρακάτω.

Ξέρετε, είναι πάρα πολύ βαρύ ως άνθρωπος να σταθείς απέ-
ναντι στην τελευταία κουβέντα του παιδιού σου, που εγκλωβισµέ-
νος σε ένα τρένο φεύγει από αυτήν τη ζωή και λέει «σ’ αγαπώ»
και εµείς να αναζητούµε χρηστοµάθειες και µαθήµατα πολιτικής
συµπεριφοράς. Από ποιον; Από τον κ. Φλωρίδη, ο οποίος δεν
γνωρίζει αυτό που υπερασπίζεται και νοµοθετεί τι ακριβώς προ-
καλεί; Ξέρετε, επειδή έχει γίνει κατάχρηση σε σηµείο δηλαδή
πραγµατικά ανατριχιαστικό της λαθροχειρίας ότι όποιος αντιδρά
σε αυτήν την Αίθουσα είναι ή λαϊκιστής ή κακόπιστος, ε όχι, λοι-
πόν, δεν συµβαίνει αυτό.

Ο ποινικός και πολιτικός λαϊκισµός είναι πλέον κατάκτηση της
εξαετούς διακυβέρνησης Μητσοτάκη µε πολιτικά πρόσωπα,
όπως ο κ. Φλωρίδης, οι οποίοι ανταγωνίστηκαν µόνο µε την ιδιο-
τέλεια και την παρασκηνιακή τακτοποίησή τους, µεταπηδώντας
από τον έναν πολιτικό χώρο στον άλλο, χωρίς να καταλαβαίνουν
ότι η θέση ευθύνης δεν είναι µόνο να λες «έχω το αξίωµα», αλλά
να το υποστηρίζεις και αξιακά.

Λυπάµαι επίσης, κύριε Πρόεδρε -και δεν απευθύνοµαι σε εσάς
προσωπικά- που θεωρώ απαξιωτικό, µέσα σε λίγες ώρες, στα
βαθιά µεσάνυχτα, να προσπαθούµε να πείσουµε τους πολίτες
που ίσως µας παρακολουθούν ότι στην ελληνική Βουλή, στο νο-
µοθετικό Σώµα, υπάρχει σοβαρότητα, συνέπεια, προγραµµατι-
σµός και λογική. Δεν υπάρχει, στις 2.00’ τα ξηµερώµατα σε µία
σχεδόν άδεια Αίθουσα, γιατί προφανώς οι χειροκροτητές της
Πλειοψηφίας, µόλις ξεπεράστηκε το ζήτηµα της Αντισυνταγµα-
τικότητας που έθεσε η Πλεύση Ελευθερίας, εξαφανίστηκαν. Αυτό
είναι; Στάση λεωφορείου είναι η Βουλή όπου σταµατούν για

πέντε λεπτά; Είναι οι χρήσιµοι επιβάτες ενός τρένου µαται-
οδοξίας και φεύγουν;

Έχετε την εντύπωση ότι όλα αυτά που συζητάµε και καθορί-
ζουν τη ζωή εκατοµµυρίων ανθρώπων, γυναικών, ευάλωτων, ευ-
παθών οµάδων, είναι µία υποχρέωση, µία διεκπεραίωση, η οποία
τελειώνει µε ένα «υπερψηφίζουµε κατά πλειοψηφία» σε άδειες
καρέκλες; Ε, όχι, δεν είναι αυτό η πολιτική ή τουλάχιστον δεν
είναι αυτή η πολιτική που θέλουµε εµείς να υπηρετήσουµε.

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη βρίσκεται σε ένα πολιτικό vertigo και
προσπαθώντας να ευαισθητοποιήσει συντηρητικά, ακροδεξιά
ακροατήρια, επιδίδεται σε µια ανάθεση ευθυνών σε πρόσωπα
που έχει αντλήσει από -κατά την αντίληψη του κ. Μητσοτάκη- τον
µεσαίο χώρο της Κεντροαριστεράς που δεν εκφράζουν τίποτα
περισσότερο παρά µια στοχευµένη πολιτική αποστολή να ενισχύ-
σουν τα ακροδεξιά κενά της Νέας Δηµοκρατίας.

Με συγχωρείτε, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες,
αυτό δεν είναι πολιτική. Αυτό δεν απαντάει στον φόβο µιας γυ-
ναίκας να κυκλοφορήσει στην οδό Τσιµισκή στη Θεσσαλονίκη,
στην Ερµού, στα Πατήσια, στην Αθήνα. Δεν απαντάει στον φόβο.
Δεν µπορεί να υποτιµούµε τόσο πολύ την αξία της ζωής, της αξιο-
πρέπειας, της ελευθερίας, της ασφάλειας και να την µεταβά-
λουµε σε µια ιδιοτελή, κοµµατική και µικρόνοη διαδικασία µε
υποστηρικτές τον κ. Φλωρίδη και τον κ. Μπούγα, που -αν δεν
κάνω λάθος- υποστήριξε ότι η αυστηροποίηση, για παράδειγµα,
του ιδρυµατικού εγκλεισµού ηλικιακά από τα δώδεκα στα δέκα
είναι κάτι που θα βοηθήσει την παραβατικότητα των ανηλίκων.
Μα, σοβαρολογείτε;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ποιος το
υποστήριξε αυτό;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Το διαψεύδετε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ποιος το

είπε αυτό;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Σας ρωτώ. Όχι;
Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, έχετε πει τόσες ανακρίβειες, είστε

τόσο βυθισµένοι στο ψέµα και τον ναρκισσισµό, που είµαστε ανα-
γκασµένοι…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Λέτε µε τέ-
τοια ταχύτητα τα ψέµατα που δεν θυµάστε τι έχετε πει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Με συγχωρείτε, δεν σας διέκοψα, µη
µε διακόπτετε. Μας δηµιουργείτε καχυποψία και µε το που ανα-
πνέετε. Το ψέµα πλέον είναι γονιδιακό πολιτικό δεδοµένο της πα-
ράταξής σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κατηγο-
ρείτε εσείς εµάς για ψέµατα;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Βεβαίως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην κάνατε διάλογο.

Παράκληση θερµή, κύριε Γιαννούλη, προς την Ολοµέλεια απευ-
θυνθείτε. Μη διακόπτετε, κύριε Υπουργέ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Όχι σας κατηγορώ, είµαι βέβαιος ότι
αυτός ο λαός πληρώνει δυστυχώς το ότι έχει ευήκοα ώτα στην
προπαγάνδα, στο ψέµα, την αδιαφάνεια και τη διαφθορά -σας το
λέω ευθέως- και δεν σας έχουµε εµπιστοσύνη.

Εν πάση περιπτώσει…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): … (Δεν

ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε

Υπουργέ, σας παρακαλώ θερµά.
Ορίστε, κύριε Γιαννούλη, απευθυνθείτε προς τους συναδέλ-

φους.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Επί ώρες σας παρακολουθώ να

είστε άφωνος. Όταν βρίσκεστε αντιµέτωπος µε την αλήθεια ή την
πραγµατικότητα ξαφνικά αποκτάτε φωνή; Με συγχωρείτε πολύ,
δηλαδή.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Θα σας
απαντήσω µετά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Απαντήστε όσο θέλετε, δεν αλλάζει
αυτό. Η σκληρότητα, η αδιαλλαξία, το γεγονός ότι είστε µόνοι
απέναντι στο σύνολο ενός νοµοθετικού Σώµατος και δεν αντιλαµ-
βάνεστε ότι κάτι συµβαίνει; Ξέρετε στο «Μεγάλο µας τσίρκο», το
θεατρικό του Ιάκωβου Καµπανέλλη, κάποια στιγµή στην πρωτό-
τυπη εκδοχή, στην αρχική, η Τζένη Καρέζη διατρέχει τη σκηνή
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του θεάτρου και αντιλαµβάνεται ότι κάτι ακούγεται από κάτω,
ένας κτύπος. Αυτόν τον κτύπο προφανώς δεν τον έχετε αντιλη-
φθεί. Νοµίζετε ότι επειδή υπάρχει µια επικοινωνιακή προπαγαν-
διστική υπεροπλία όλα είναι καλά. Λοιπόν, σας πληροφορώ ότι
δεν είναι όλα καλά στην ελληνική κοινωνία. Αποτυπώνονται µπο-
ρεί σε έρευνες κάποιες εικόνες, αλλά η πραγµατικότητα είναι
πολύ διαφορετική από αυτήν που εσείς νοµίζετε ότι έχετε δηµι-
ουργήσει και είναι η πραγµατικότητα µιας ονειροχώρας που
εσείς την περιγράφετε, αλλά δεν τη συναντάµε στην πραγµατι-
κότητα.

Θέλω να απαντήσω κλείνοντας -και συγγνώµη για την υπέρ-
βαση του χρόνου, γιατί είχα υποσχεθεί για έξι λεπτά- κάποια στι-
γµή µε περισπούδαστο ύφος και στόµφο, µε αυτή την ευκολία να
κουνάει το δάχτυλο και κινησιολογικά ο κ. Φλωρίδης, νοµίζοντας
ότι απευθύνεται σε ανθρώπους µειωµένης αντίληψης -ένα ακόµη
δείγµα αλαζονείας και ναρκισσισµού- µας είπε τι δεν ψηφίζουµε.
Θέλετε να κλείσουµε µε το τι εσείς δεν συµπεριλαµβάνετε από
την ευρωπαϊκή Οδηγία στο όνοµα της οποίας γίνεται αυτό που
ζούµε και στις επιτροπές και στη σηµερινή παράλογη fast track
διαδικασία, στα όρια της λογικής; Αφήνω τη νοµιµότητα διαδικα-
σίας συζήτησης. Τι δεν έχετε συµπεριλάβει από την ευρωπαϊκή
Οδηγία;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Μείνετε συνεπής, σας παρακα-
λούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κούβελα, µη
διακόπτετε, σας παρακαλώ!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τι είστε, κύριε Κούβελα; Ρυθµιστής
του χρόνου; Τι ακριβώς είστε; Σας παρακαλώ. Είναι αλαζονικό,
υπερφίαλο και αµετροεπές. Είστε το χρονόµετρό µου και µε
εγκαλείτε; Είστε Προεδρεύων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κούβελα, βλέ-
πετε τι δηµιουργείτε. Σας παρακαλώ!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ούτε τη Σύµβαση Κωνσταντινούπολης δεν ήξερε, την
είπε Σύµβαση Αλεξανδρούπολης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Γιαννούλη, συ-
νεχίστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Σας παρακαλώ να είστε πιο σεµνός.
Υπάρχει Προεδρεύων, υπάρχει διαδικασία, µπορεί να είστε ειση-
γητής, αλλά δεν είστε παντοκράτωρ σε αυτήν την Αίθουσα.

Επανέρχοµαι στο τι δεν έχετε συµπεριλάβει από την ευρω-
παϊκή Οδηγία: Το άρθρο 20 για την προστασία της ιδιωτικής ζωής
του θύµατος. Τα άρθρα που αφορούν την ανάγκη για ειδική υπο-
στήριξη των θυµάτων σεξουαλικής βίας, το άρθρο 26. Του ακρω-
τηριασµού των γυναικείων γεννητικών οργάνων, το άρθρο 27 της
κοινοτικής Οδηγίας. Το άρθρο της σεξουαλικής παρενόχλησης
στην εργασία, το άρθρο 28 και το άρθρο 33 για τη στοχευµένη
στήριξη σε θύµατα µε διατοµεακές ανάγκες.

Μας κοροϊδεύετε; Πιστεύετε ότι εσείς είστε οι αυθεντικοί ερ-
µηνευτές και εκφραστές του ευρωπαϊκού κεκτηµένου, φέρνοντας
αυτό που βολεύει την ακροδεξιά ρητορεία της αυστηροποίησης
και το ότι «οι κακοί είναι στη φυλακή» και παραλείπετε το κοµµάτι
που αγγίζει τη µήτρα της πρόληψης των κοινωνικών υπηρεσιών,
της πραγµατικής δουλειάς σε βάθος χρόνου και νοµίζετε ότι νο-
µοθετείτε επ’ ωφελεία των Ελλήνων πολιτών;

Το παραµύθι έχει τελειώσει. Δεν ξέρω αν έχει δράκο, δεν ξέρω
τι έχει στο τέλος του, πάντως σίγουρα αρχίζετε και κατεβαίνετε,
πλέον, το βουνό της αλαζονείας, της κατάχρησης των δικαιωµά-
των που απορρέουν από την κοινοβουλευτική σας Πλειοψηφία
και της έφεσης και της ροπής σας πλέον να κυβερνάτε µε τα ψέ-
µατα. Δεν θα µπορέσετε να πείσετε πλέον ούτε τον εαυτό σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι εµείς

για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει, όπως προανήγγειλα, η Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Αικατερίνη Σπυριδάκη.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση και σήµερα απο-

τυγχάνει παταγωδώς να θεσπίσει και να εφαρµόσει ένα αποτε-
λεσµατικό σύστηµα ποινικής πρόληψης και καταστολής και κα-
τευθύνεται στην απόλυτη οπισθοδρόµηση όπου το Ποινικό Δίκαιο
από µέτρο προστασίας και ελευθερίας, µεταστρέφεται σε µέτρο
τροµοκρατίας του πολίτη και παραβίασης θεµελιωδών δικαιωµά-
των και αρχών.

Το νοµοσχέδιο διαφηµίζεται ως µια νοµοθετική πρωτοβουλία
της Κυβέρνησης για την πάταξη της ενδοοικογενειακής βίας,
αλλά δεν αφορά σε τίποτα άλλο από µια λειψή, πρόχειρη και
στρεβλή ενσωµάτωση ευρωπαϊκής Οδηγίας. Επικεντρώνεται σε
εννέα άρθρα που σχετίζονται µε αυστηροποιήσεις ποινών, ενώ
δεν ακούµε ούτε λέξη για πρόληψη, υποστήριξη και θεραπεία.
Πρόκειται για ένα νοµοθέτηµα που αναιρεί ακόµα και το ίδιο το
πνεύµα της ευρωπαϊκής Οδηγίας.

Όµως, σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρίσκοµαι εδώ
για να σας µιλήσω για ένα νοµοθέτηµα που ως γυναίκα µε προ-
σβάλλει. Καµία Κυριακή, καµία Γεωργία, καµία Γαρυφαλλιά, κα-
µιά Δώρα -και η λίστα της ντροπής συνεχίζει και µεγαλώνει µε
απόλυτη δική σας ευθύνη- δεν θα δικαιωθεί µε αυτά που φέρ-
νετε.

Όχι, δεν είµαστε εδώ για επικοινωνιακές επιτυχίες, είµαστε
εδώ για να αποκτήσουµε πραγµατική και όχι τιµωρητική δικαιο-
σύνη. Η βία κατά των γυναικών δεν λύνεται µε αυστηρές ποινές
που βγαίνουν από την πίσω πόρτα απλά και µόνο για να ικανο-
ποιήσουν το θυµικό της κοινωνίας. Θέλουµε δικαιοσύνη και ένα
κράτος που θα εγγυηθεί την ασφάλεια και την προστασία όλων
των γυναικών. Δεν θέλουµε απλώς να βάζουµε φυλακή τους φε-
ρόµενους δράστες. Θέλουµε ένα πλαίσιο που θα αποτρέπει τις
εγκληµατικές πράξεις πριν να είναι αργά.

Ως γυναίκα µε προσβάλλει η απόλυτη αποτυχία της Κυβέρνη-
σης να εφαρµόσει τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης και να
εκδώσει τις απαραίτητες ΚΥΑ από το 2018. Πού είναι τα οικογε-
νειακά δικαστήρια που για χρόνια προτείνουµε για να προστα-
τεύσουν γυναίκες και παιδιά; Πού είναι οι κοινωνικές δοµές που
θα δώσουν στήριξη στις γυναίκες που ζουν σε καθεστώς βίας και
δεν ξέρουν πού να καταφύγουν; Πού είναι το πρωτόκολλο συ-
νεργασίας της Αστυνοµίας µε τις κοινωνικές δοµές, µε τους κοι-
νωνικούς λειτουργούς και µε το νοσοκοµείο; Όλα αυτά είναι
µεγάλα ερωτήµατα που η Κυβέρνηση αρνείται να απαντήσει τη
στιγµή που εµείς περιµένουµε να δούµε την αληθινή προστασία
των θυµάτων.

Ως γυναίκα µε προσβάλλει να βλέπω την Κυβέρνηση να παίζει
µε τη ζωή των γυναικών για επικοινωνιακούς λόγους. Όµως, ούτε
οι επικοινωνιακοί ελιγµοί σας ούτε ο λαϊκισµός µπορούν να κρύ-
ψουν το γεγονός ότι το νοµοσχέδιο είναι κατώτερο των περιστά-
σεων. Γιατί οι γυναίκες που έχουν υποστεί βία δεν θέλουν απλώς
τιµωρητικές ποινές για τον δράστη, θέλουν να ζουν ελεύθερες
και ασφαλείς και να ξέρουν ότι δεν θα ξαναζήσουν αυτόν τον
εφιάλτη ούτε εκείνες αλλά ούτε και καµία άλλη.

Ως Βουλευτής δεν µπορώ παρά να εκφράσω την απόλυτη αγα-
νάκτησή µου για την προχειρότητα µε την οποία νοµοθετείτε
ακόµα και την προχειρότητα µε την οποία ενσωµατώνετε Οδη-
γίες. Και θα αναφερθώ απλά σε ένα παράδειγµα, στον ακρωτη-
ριασµό των γεννητικών οργάνων, που ξεχάσατε ότι ήδη στη χώρα
µας τιµωρείται ως βαριά σωµατική βλάβη και το εισάγετε ως
πληµµέληµα. Δεν είναι απλώς θέµα ποινών, είναι θέµα σεβασµού
της ανθρώπινης αξιοπρέπειας και του σώµατος της κάθε γυναί-
κας.

Ως Λασιθιώτισσα µε προσβάλλει που δεν λειτουργεί καµία
δοµή φιλοξενίας κακοποιηµένων γυναικών στο Λασίθι, παρά την
αύξηση σε ποσοστό 47% στα περιστατικά βίας κατά τους µήνες
Μάρτιο και Ιούνιο του 2024, ενώ µόλις τώρα που µιλάµε για το
2025 οι αστυνοµικές αρχές καταγγέλλουν ογδόντα εννέα καταγ-
γελίες. Όµως, η Κυβέρνηση αντί να ενισχύσει τις υποδοµές και
να εξασφαλίσει την απαραίτητη στήριξη, παραµένει αδιάφορη.
Πόσα ακόµα θύµατα πρέπει να µείνουν απροστάτευτα για να πά-
ρετε απόφαση ότι πρέπει να κάνετε κάτι;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν αρχίσω να αναλύσω τις προ-
βληµατικές διατάξεις του νοµοσχεδίου πρέπει να µιλάµε ώρες.
Άλλωστε, το έκανε µε απόλυτη επάρκεια η εισηγήτριά µας κ. Λια-
κούλη. Βέβαια, µε τον κακής ποιότητας λαϊκισµό που σας διακα-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 6643



τέχει, φοβάµαι πως ό,τι κι αν πω γι’ αυτό το νοµοσχέδιο θα το πα-
ρουσιάσετε ως αδιαφορία του ΠΑΣΟΚ για την προστασία των θυ-
µάτων και την ενδοοικογενειακή βία.

Όµως, κύριοι της Κυβέρνησης, η πραγµατικότητα είναι άλλη.
Δεν αµφισβητούµε το πρόβληµα και την ανάγκη να λυθεί, την
ανάγκη να αντιµετωπιστεί. Αµφισβητούµε την προχειρότητα, την
αλαζονεία και τον επικοινωνιακό λαϊκισµό µε τον οποίο αντιµετω-
πίζετε ένα τόσο µα τόσο σοβαρό θέµα.

Ναι, αν τους πιάσετε όλους, τότε σίγουρα θα πιάσετε και τους
ενόχους. Σας θυµίζουµε, όµως, ότι στον νοµικό πολιτισµό µας οι
κατηγορούµενοι δεν οφείλουν να αποδείξουν ότι είναι αθώοι, τα
δικαστήρια οφείλουν να διερευνήσουν αν είναι ένοχοι. Εσείς
στρεβλώνετε το κεκτηµένο που λέει «καλύτερα ένας ένοχος έξω,
παρά δέκα αθώοι µέσα» και νοµοθετείτε µε άξονα το τεκµήριο
της ενοχής.

Όλοι για εσάς είναι ένοχοι µέχρι οι ίδιοι να αποδείξουν το αντί-
θετο. όπως, ακριβώς, συνέβη και στο φορολογικό νοµοσχέδιο
όπου όλοι φοροδιαφεύγουν µέχρι να αποδείξουν το αντίθετο,
έτσι κι εδώ ξεκινάτε ανάποδα θεωρώντας ως δεδοµένο το ζητού-
µενο. Για εσάς σκοπός της ποινικής διαδικασίας δεν είναι η ανα-
ζήτηση της αλήθειας, αλλά ο δρόµος της φυλακής, ακόµα και για
τους αθώους. Η εξόντωση ενός αθώου πολίτη, που µε µια ψεύ-
τικη καταγγελία θα µπαίνει φυλακή, για εσάς είναι µία επικοινω-
νιακή επιτυχία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να µην αναφερθώ
στο γεγονός ότι η Κυβέρνηση, µε απίστευτη αλαζονεία, παίζει µε
τη νοηµοσύνη µας όταν το Υπουργείο Δικαιοσύνης, µετά την απο-
κάλυψη ότι τα θύµατα των Τεµπών δεν πέθαναν απευθείας από
τη σύγκρουση, αλλά από µία πυρκαγιά που προκλήθηκε σε εύ-
φλεκτα υλικά, προχωρά σε αυτήν την επικίνδυνη διάταξη για την
επαναξιολόγηση των πορισµάτων, χωρίς να έχουν µπροστά τους
το ιατροδικαστικό υλικό. Αυτή η αυθαιρεσία είναι επικίνδυνη και
δηµιουργεί σοβαρές αµφιβολίες. 

Όµως, εδώ δεν είναι µόνο το θέµα της τραγωδίας των Τεµπών,
είναι θέµα θεσµών και αρχών που αφορούν σε κάθε γυναίκα και
σε κάθε πολίτη της χώρας. Και ας µιλήσουµε, λοιπόν, στη γλώσ-
σα του Υπουργού. Ο Υπουργός µας είπε πριν ότι είµαστε λαϊκι-
στές, ότι είµαστε ανίκανοι να αρθρώσουµε αντιπολιτευτικό λόγο. 

Εµείς, λοιπόν, ερχόµαστε και λέµε ότι είµαστε όλα αυτά, µέχρι
προφανώς να αποδείξουµε το αντίθετο, όπως είναι και η ιδεολο-
γία της Κυβέρνησης. Και σας λέµε ότι εµείς είµαστε όλα αυτά,
εσείς δεσµεύεστε ότι το άρθρο 41 δεν θα εφαρµοστεί ούτε ανα-
δροµικά, ούτε στο παρόν, ούτε µελλοντικά, ούτε πουθενά στην
υπόθεση των Τεµπών; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σ’ αυτό το κυβερνητικό παρα-
λήρηµα, αυτό που η Κυβέρνηση, φυσικά, δεν µας λέει είναι οι ελ-
λείψεις σε φυλακές, υποδοµές, δοµές φιλοξενίας και, φυσικά, σε
ανθρώπινο δυναµικό. Για την Κυβέρνηση, όµως, φαίνεται απί-
στευτο να µην µπορεί να ασκήσει αποτελεσµατική αντεγκληµα-
τική πολιτική για τόσο ταπεινούς λόγους.

Δεν θέλετε ψύχραιµες και επεξεργασµένες λύσεις µε διαβού-
λευση. Θέλετε δρακόντεια µέτρα, στο όνοµα µιας δήθεν ευαισθη-
τοποίησης. Αυτό που δεν τολµάει, όµως, κανείς να παραδεχτεί
είναι ότι εσείς σήµερα δεν νοµοθετείτε µε γνήσιο ενδιαφέρον για
τις ανάγκες της κοινωνίας, για τις ανάγκες ενίσχυσης της δικαιο-
σύνης και της δηµοκρατίας, για την οργή της κοινωνίας αναφο-
ρικά µε τη βίαιη εγκληµατικότητα, αλλά, αντιθέτως, εκµεταλ-
λεύεσθε αδίστακτα το γεγονός ότι οι πολίτες της χώρας έχουν
φτάσει να νιώθουν ανίκανοι να επηρεάσουν τις εξελίξεις και γι’
αυτό ερεθίζετε συστηµατικά τα συντηρητικά τους ένστικτα, εισά-
γοντας προς ψήφιση διατάξεις-τέρατα που µοιάζουν στον πολίτη
σαν δραστικό φάρµακο, που, όµως, στην πραγµατικότητα δηµι-
ουργεί νέα σοβαρότερα προβλήµατα. 

Φυσικά και δεν σας ενδιαφέρει, ούτε λίγο, για τις συνέπειες
από την εφαρµογή των επιστηµονικά ανεπεξέργαστων και ανυ-
πόστατων διατάξεων που σήµερα φέρνετε µπροστά µας. Άλλω-
στε, γιατί να σας νοιάζει; Εσείς θα τις υποστείτε; Φυσικά και όχι.
Θα τις υποστεί ο πολίτης, τον οποίο σήµερα έχετε παραπλανήσει
ότι δήθεν τον προστατεύετε. 

Μέχρι, όµως, να συµβεί αυτό, είναι φανερό ότι ελπίζετε να κα-
ταφέρετε να διασώσετε τη δηµοτικότητά σας, κερδίζοντας ψη-

φοφόρους µε να παριστάνετε τον σερίφη που θα συλλάβει τους
κακούς. Αυτό, λοιπόν, είναι το ποιόν του «αδειανού πουκάµισου»,
που βαφτίζετε πολιτική της δήθεν ευαισθησίας και της υποτιθέ-
µενης αδιαφορίας και αναισθησίας όλων ηµών, που φωνάζουµε
για ένα κράτος δικαίου και για τις θεµελιώδεις πτυχές µιας ευνο-
µούµενης κοινωνίας. Δεν σας ενδιαφέρει να έχετε θέση, σας εν-
διαφέρει να έχετε άποψη χωρίς κόπο, χωρίς ταλαιπωρία, απαι-
τώντας από εµάς η άποψη αυτή να γίνει σεβαστή. 

Εµείς, λοιπόν, σας το είπαµε και σας το λέµε ξανά. Θα υψώ-
σουµε τείχη απέναντι στην παράλογη λογική σας, τον ανελαστικό
χαρακτήρα των µέτρων που φέρνετε και τη συθέµελη παραβίαση
θεµελιωδών αρχών. Και εµάς δεν µας ακούτε. Τι άλλο πρέπει να
κάνει κάποιος, όταν η συντριπτική πλειοψηφία των φορέων κα-
τακεραυνώνει το νοµοσχέδιο και σας επικρίνει για ένα ακόµα νο-
µοσχέδιο για το οποίο δεν υπήρχε νοµοπαρασκευαστική επιτρο-
πή και δεν ξέρουµε καν ποιος το συνέταξε.

Στο όνοµα, δήθεν, της καταπολέµησης της ενδοοικογενειακής
βίας περνάτε, στην πραγµατικότητα, διατάξεις που συντελούν
στη διαρκή αποµείωση των δικαιωµάτων των πολιτών και των
αρχών της δίκαιης δίκης. Οι δήθεν προθέσεις σας δεν είναι η
πρόοδος, γιατί η πρόοδος, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης,
είναι πρωτίστως έννοια αποτελέσµατος, ή θα µας πάει µπροστά
ή θα µας πάει πίσω. Και, δυστυχώς, µε εσάς όχι µόνο δεν πάµε
µπροστά, πάµε επικίνδυνα και γρήγορα προς τα πίσω. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Μπού-

γα, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Επειδή

ελέγχθηκε από τη συνάδελφο, αλλά έχει ειπωθεί και από άλλους
συναδέλφους, για να µην υπάρχει οποιαδήποτε ηθεληµένη ή
ακούσια σύγχυση σε ότι αφορά στο άρθρο 5, κύριε Πρόεδρε, το
άρθρο 5 δεν προστατεύει το ίδιο έννοµο αγαθό µε τα άρθρα που
αφορούν στη σωµατική βλάβη. Είναι διαφορετικό το έννοµο
αγαθό που προστατεύει, γι’ αυτό και τιµωρεί το πρόσωπο που
είτε είναι ο ίδιος αυτουργός της σωµατικής βλάβης που επέρχε-
ται µε τον ακρωτηριασµό των γεννητικών οργάνων είτε εξωθεί το
θύµα του ακρωτηριασµού στο να υποστεί την πράξη. Έχουµε για
τους νοµικούς πραγµατική συρροή. Μπορεί να είναι το ίδιο, σπα-
νίως, τις περισσότερες φορές, όµως, είναι διαφορετικό το πρό-
σωπο, που το πρόσωπο αυτό που εξωθεί ας πούµε µια ανήλικη
κοπέλα να υποστεί την πράξη του ακρωτηριασµού µπορεί να
είναι και η µητέρα της, επειδή εµφορείται από θρησκευτικές ή
άλλες αντιλήψεις και πιέζει, καταναγκάζει την κόρη της να υπο-
στεί αυτήν τη βλάβη και τον εξευτελισµό. 

Κατά συνέπεια, δεν προσπαθούµε να µειώσουµε τις ποινές και
να αντικαταστήσουµε, όπως είπατε, το αδίκηµα της βαριάς σω-
µατικής βλάβης. Προσθέτουµε ένα ακόµα αδίκηµα, το οποίο πρα-
γµατικά συρρέει µε την βαριά ή οποιαδήποτε µορφής βλάβης
υποστεί το θύµα. 

Αυτό, κύριε Πρόεδρε, για να µην υπάρχει και σε αυτό σύγχυση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Δηµήτριος Μάντζος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ήδη πολύ αργά. Έχουν ει-

πωθεί πάρα πολλά, είτε σε οµιλίες, είτε σε εισηγήσεις, είτε σε πα-
ρεµβάσεις. Πρέπει να σταθώ ωστόσο επί της αρχής σε ένα πολύ
σοβαρό ζήτηµα όσον αφορά στο άρθρο 41 του σχεδίου νόµου. 

Μετράµε, ήδη, δεκατρείς ώρες ακριβώς από τη στιγµή που η
εισηγήτριά µας, η κ. Ευαγγελία Λιακούλη, ζήτησε από τον Υ-
πουργό Δικαιοσύνης να ανακαλέσει µία διάταξη, η οποία έχει δη-
µιουργήσει εύλογες αντιδράσεις σε όλη τη Βουλή, να αποσύρει
τη διάταξη, να ανακαλέσει τους ανοίκειους ισχυρισµούς και τους
ανοίκειους χαρακτηρισµούς που επιφύλαξε στην Αντιπολίτευση,
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να δεσµευθεί έστω νοµικά µε νοµοτεχνική βελτίωση ότι δεν θα
έχει αναδροµική ισχύ η ρύθµιση όσον αφορά στις ανοιχτές ποι-
νικές υποθέσεις, να ισχύει από τούδε και στο εξής και όχι από το
παρελθόν. 

Σας καλούµε για πολλοστή φορά, έστω και αυτήν την ώρα,
χωρίς περιστροφές, χωρίς επιφυλάξεις, να ανακαλέσετε, να απο-
σύρετε αυτήν τη ρύθµιση, διότι πολύ απλά οι απαντήσεις και τα
επιχειρήµατα και οι ισχυρισµοί που καταθέσατε στη Βουλή, επ’
αφορµή και της ένστασης αντισυνταγµατικότητας από την
Πλεύση Ελευθερίας, πύκνωσαν τις σκιές -δεν τις διέλυσαν, τις
πύκνωσαν- διότι ακούσαµε για ένα βρετανικής σύλληψης σύ-
στηµα «υπέρ των φτωχών». Ακούσαµε για την αντιµετώπιση της
διαφθοράς για κάποιους πραγµατογνώµονες και ιατροδικαστές
που ζητούν παράνοµες αµοιβές από φτωχούς συµπολίτες µας.
Ακούσαµε για µάρτυρες αυτών των πρακτικών, που βγήκαν -µε
καλυµµένη την ταυτότητά τους- σήµερα σε µεσηµεριανή εκπο-
µπή, αφού ανέκυψε το ζήτηµα στη Βουλή. Όλα αυτά δεν είναι
επιχειρήµατα υπέρ του Υπουργείου, είναι επιχειρήµατα υπέρ της
Βουλής, υπέρ της Αντιπολίτευσης, που εκθέτει τις προθέσεις του
Υπουργείου για µια υπόθεση που συνέχεται µε ένα έγκληµα που
συγκλόνισε και συγκλονίζει την πατρίδα µας, τον λαό µας, το
έγκληµα στα Τέµπη. 

Γι’ αυτό, για πολλοστή φορά, όχι για τελευταία, γιατί και αύριο
θα επιµείνουµε, σας ζητούµε να αποσύρετε τη διάταξη και επί-
σης, να απαντήσετε µε επιχειρήµατα και όχι µε χαρακτηρισµούς
στους ισχυρισµούς της Αντιπολίτευσης, να αφήσετε το γνωστό
ύφος και το παλαιό ήθος της Νέας Δηµοκρατίας, το οποίο µας
αποδεικνύει ότι τελικά οι ψευδαισθήσεις όσο διήρκεσαν τερµα-
τίστηκαν, ότι ο δήθεν φιλελευθερισµός της Νέας Δηµοκρατίας
και της Κυβέρνησης Μητσοτάκη τελείωσε. Αρκεί, φυσικά, να δει
κάποιος τις αντιδράσεις και τις δηλώσεις του κυρίου Πρωθυ-
πουργού στον δηµόσιο διάλογο για τα έµφυλα ζητήµατα, για τις
πλειοψηφίες και τις µειοψηφίες, διότι πολύ απλά, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, η διεθνής τάση αλλάζει,
ιδίως µετά από τις εκλογές στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερι-
κής και η Νέα Δηµοκρατία πολύ απλά επιστρέφει στις «εργοστα-
σιακές της ρυθµίσεις».

Και επειδή κάποιοι θα σπεύσουν να µας διαψεύσουν ότι αυτό
συµβαίνει, ας κάνουµε ένα συλλογικό πείραµα. Ας σκεφτούµε
όλες και όλοι µαζί αν σήµερα που βρισκόµαστε εδώ η Κυβέρνηση
αυτή θα έφερνε το σχέδιο νόµου για την ισότητα στον πολιτικό
γάµο, αν θα έφερνε σήµερα την τροπολογία για τους µετανάστες
εργάτες γης. Αστείο ακούγεται. Δεν θα τα έφερνε. 

Γιατί συµβαίνουν όλα αυτά; Διότι πολύ απλά η Νέα Δηµοκρατία
υποδυόταν κάτι που δεν είναι. Ο πολυδιάστατος εκσυγχρονισµός
αποδεικνύεται εύπλαστος και άρα, επίπλαστος, ένας εκσυγχρο-
νισµός-πλαστελίνη, υποταγµένος στην ιδιοτέλεια και στο κοµµα-
τικό συµφέρον. Ακόµα και τα θεµελιώδη δικαιώµατα σχετικο-
ποιούνται στο όνοµα µιας ασαφούς και θολής woke ατζέντας. Και
είναι να αναρωτιέται κανείς τι έχει συνέχεια; Μήπως η κλιµατική
κρίση θα αποδειχθεί ένα ψέµα; Δηλαδή, αν το Μαξίµου κάνει µε-
τρήσεις και δει ότι η τάση αλλάζει και σε αυτό, θα γυρίσουµε να
το πούµε κι αυτό, θα αλλάξουµε και εκεί άποψη; 

Κάποιοι βλέπουν µόνο πως άλλαξε η κατεύθυνση που φυσά ο
άνεµος και πάνε προς τα εκεί. Δεν βλέπουν ότι αυτός ο άνεµος
έχει σηκώσει κύµατα και ότι αυτά τα κύµατα µας φέρνουν ολοένα
και πιο κοντά στα βράχια. Όταν δεν πιστεύεις αυτό που λες και
δεν έχεις υποχρέωση να το θυµάσαι προφανώς, πιστεύεις ότι δεν
το θυµούνται και οι άλλοι. Αυτό είναι το πρόβληµα µε τα ψέµατα.
Και όταν όλα είναι ρόλοι, δεν έχει σηµασία η ουσία και η συνέπεια
των λόγων, αλλά τελικά, αν είσαι καλός στο πώς υποδύεσαι αυ-
τούς τους ρόλους, αν «κόβεις» εισιτήρια. Όσο «κόβεις» εισιτήρια,
περπατάει ο ρόλος.

Είναι, λοιπόν, να απορεί κανείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της Μειοψηφίας, γιατί και πώς η Νέα Δηµοκρατία, η Πλειοψηφία,
διέρρηξε µία πολύ σηµαντική, σπάνια θετική παράδοση του πο-
λιτικού συστήµατος στην εκλογή του νέου Προέδρου της Δηµο-
κρατίας. 

Παρεµπιπτόντως, εχθές µάθαµε ότι εκτός από τα διατάγµατα
της πρώτης ηµέρας στον Λευκό Οίκο, υπάρχουν και τα διατά-
γµατα της τελευταίας ηµέρας στη Βουλή των Ελλήνων. Και η ηθι-

κολογία περί ρουσφετιού εδώ δεν αρκεί για να αιτιολογήσει την
πράξη. Δεν χρειάζεται πολιτικό όφελος για να είναι λάθος µία
πράξη. Είναι λανθασµένη αντίληψη το ρουσφέτι εξ ορισµού. Είναι
αναχρονιστικό και ξοφληµένο παράδειγµα πολιτικής πρακτικής.

Όσοι στην Πλειοψηφία αισθάνεστε άσχηµα για όλα αυτά που
ακούτε, περαστικά σας. Όταν επιλέγετε ένα κοµµατικό πρόσωπο
για Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, όταν επιλέγετε να φέρετε στα
κοµµατικά σας µεγέθη το αξίωµα του ανώτατου πολιτειακού άρ-
χοντα, θα δεχθείτε ολόκληρη την πολιτική κριτική για τις παλαι-
οµικροκοµµατικές πρακτικές, τα ρουσφέτια, τις διευθετήσεις.
Όταν επιλέγεις έναν εν ενεργεία Βουλευτή, ένα πρόσωπο της
τρέχουσας πολιτικής συγκυρίας για τον ανώτατο πολιτειακό πα-
ράγοντα, θα δεχτείς ακριβώς και την πολιτική αντιπαράθεση για
όλες αυτές τις πρακτικές. Όλα είναι ρόλος, άλλωστε.

Το 2019 ο κ. Μητσοτάκης υποδυόταν τον θεσµικά υπεύθυνο.
Σήµερα δείχνει το πραγµατικό πρόσωπο του κοµµατάρχη. Και
επειδή µας αρέσει η ιστορία εµάς εδώ, εµείς διαβάζουµε από τα
Πρακτικά της Βουλής: 

Κυριάκος Μητσοτάκης, Ολοµέλεια της Βουλής 25 Νοεµβρίου
2019: «Η συνταγµατική πρόβλεψη για εκλογή Προέδρου µε απλή
πλειοψηφία δεν αναιρεί -επαναλαµβάνω- δεν αναιρεί την πολιτική
ευθύνη της εκάστοτε πλειοψηφίας να αναζητεί πρόσωπο, το
οποίο θα εξασφαλίζει τη µεγαλύτερη δυνατή συναίνεση». Ποιος
είναι σήµερα ο ανεύθυνος; Ποιος φέρει ακέραιη την ευθύνη για
τη µετατροπή της διακοµµατικής συναίνεσης του Συντάγµατος,
σε εσωκοµµατική συνεννόηση της Νέας Δηµοκρατίας;

Ντόρα Μπακογιάννη, Επιτροπή Αναθεώρησης: «Πιστεύω πως
το ότι υπάρχει το εκατόν πενήντα ένα πολιτικά θα µας οδηγήσει
στη συναίνεση των διακοσίων. Όλοι γνωρίζουµε ότι στο τέλος
της ηµέρας θα βγει ένας Πρόεδρος και αυτό καθιστά τη δική µας
πολιτική ευθύνη, της πλειοψηφίας και της µειοψηφίας, πολύ µε-
γαλύτερη». Και αναρωτήθηκε η κ. Μπακογιάννη: «Εάν έχεις έναν
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας µειωµένης πολιτικής απήχησης, έναν
Πρόεδρο απλώς κουκλάκι ή έναν Πρόεδρο της Δηµοκρατίας µε
ειδικό πολιτικό βάρος, δεν έχει µία διαφορά;».

Ο σηµερινός Υφυπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Μπούγας, στην
ίδια επιτροπή έλεγε: «Σκοπός του Συντάγµατος είναι η ανάδειξη
στο ύπατο αξίωµα προσώπων µε την ευρύτερη δυνατή αποδοχή.
Ποιος αντιλέγει ότι ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας έχει ρόλο
υπερκοµµατικό και ενσαρκώνει την εθνική ενότητα;».

Ο κ. Ρουσόπουλος ζητούσε πρόσωπο που θα συµβολίζει την
ενότητα και δεν θα διχάζει. 

Ο κ. Ευριπίδης Στυλιανίδης µιλούσε για πνεύµα εθνικής συνεν-
νόησης, για την εκλογή Προέδρου µε απήχηση εκατόν ογδόντα
ή διακοσίων Βουλευτών και αν αυτό δεν επιτευχθεί –έλεγε ο κ.
Στυλιανίδης- τότε θα εκτεθούν οι δυνάµεις που το τορπίλισαν.
Αλήθεια, ποιοι είναι αυτοί σήµερα; Ποιοι τορπίλισαν και έπνιξαν
τη συναίνεση στη λίµνη των Ιωαννίνων; 

Ο εξαίρετος νοµικός εισηγητής της Πλειοψηφίας, ο κ. Τζαβά-
ρας, στην Ολοµέλεια τον Νοέµβριο του 2019 επαινούσε τη θετική
παράδοση των προηγούµενων ετών και των προηγούµενων κυ-
βερνήσεων και διαβεβαίωνε, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ: «Το
ίδιο θα γίνει και σε όλες τις περιπτώσεις εκλογής Προέδρου της
Δηµοκρατίας µετά την ψήφιση της πρότασης της Νέας Δηµοκρα-
τίας». Τύχη αγαθή για τον ίδιο ότι δεν θα είναι εδώ αυτό το Σάβ-
βατο για να κληθεί να ψηφίσει το ακριβώς αντίθετο. 

Η αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά, η Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κι-
νήµατος Αλλαγής από αυτό εδώ το Βήµα προειδοποιούσε στις
25 Νοεµβρίου 2019 ότι οι προτάσεις, τόσο της πλειοψηφίας όσο
και της αξιωµατικής αντιπολίτευσης τότε, οδηγούσαν σε έναν
κοµµατικά εκλεγµένο, κοµµατικά ορισµένο Πρόεδρο. 

Ποιος έλεγε τότε την αλήθεια και ποιος υποκρινόταν για την
εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας; Ποιος προτείνει σήµερα
κοµµατικό Πρόεδρο της Δηµοκρατίας; Η κοµµατική περιχαρά-
κωση της Νέας Δηµοκρατίας είναι δείγµα ανασφάλειας και
φόβου, αλλά δεν µπορεί αυτή η ανασφάλεια να πλήττει τους θε-
σµούς της πολιτείας, όχι σε αυτούς τους δύσκολους καιρούς. 

Για το σχέδιο νόµου τα είπαν όλα και η εισηγήτρια µας και όλοι
οι οµιλητές από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, αλλά και από πολ-
λές δυνάµεις της Αντιπολίτευσης αναλυτικά. Θα αρκεστώ σε ορι-
σµένα βασικά ζητήµατα τα οποία πρέπει να θυµίσουµε σε αυτή
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την κατακλείδα της διαδικασίας. 
Υπηρετεί το σχέδιο νόµου την ασφάλεια δικαίου, την αντεγκλη-

µατική πολιτική; Όχι! Απαντήθηκε. Το Υπουργείο Δικαιοσύνης,
άλλωστε, νοµοθετεί µετά από ζάπινγκ, µε βάση όχι απλώς και
µόνο το κοινό περί δικαίου αίσθηµα, που είναι µία µη νοµική και
επικίνδυνη εν τέλει έννοια, αλλά µε βάση την τρέχουσα επικαιρό-
τητα. Ό,τι είναι επίκαιρο θέτει και τον κανόνα. Η καταστολή «που-
λάει», είναι εύκολη δηµοσιότητα, είναι «καλό» τηλεοπτικό προϊόν
και η επικοινωνία χωρίς ουσία «χτυπάει» καλά νούµερα. Και, όπως
είπαµε και πριν για την Κυβέρνηση, οι πολίτες δεν είναι πολίτες,
αλλά τηλεθεατές και έτσι πρέπει να καταναλώνουν και την όποια
είδηση. 

Και δεν γίνεται καµία συζήτηση για την ταµπακιέρα και τη λει-
τουργία των µηχανισµών πρόληψης, αν το panic button λειτουρ-
γεί, αν η Αστυνοµία έχει πράγµατι εκπαιδευµένα στελέχη, επαρκή
γραφεία ενδοοικογενειακής βίας και τµήµατα αστυνοµικά, αν
υπάρχουν φορείς πρόληψης της βίας στην οικογένεια, φορείς
συµπαράστασης των θυµάτων, αν υπάρχουν δοµές και χώροι φι-
λοξενίας των θυµάτων. Καµία συζήτηση για τις ελλείψεις του επι-
στηµονικού προσωπικού, των κοινωνικών λειτουργών, των
επιµελητών, των υπαλλήλων στις εισαγγελίες, στα δικαστήρια.
Καµία συζήτηση για την έλλειψη οικογενειακών τµηµάτων στα δι-
καστήρια. 

Με κυνικό τρόπο όλα αυτά η Κυβέρνηση τα προσπερνά και
πάει στην ταµπακιέρα τη δική της, ότι κάθε αντίθετη άποψη στο
εισηγούµενο σχέδιο νόµου είναι επικίνδυνη για τους πολίτες.
Αυτή είναι η επέλαση του λαϊκισµού στο ποινικό µας σύστηµα,
ότι υπάρχει µία και µόνη αλήθεια, η κυρίαρχη, της Νέας Δηµο-
κρατίας, και όλοι εµείς οι εχθροί του λαού, οι υπερασπιστές του
εγκλήµατος. 

Η κυνική ικανοποίηση του κυρίου Υπουργού που την επανέ-
λαβε µετά από την επιτροπή και στην Ολοµέλεια σήµερα, ότι χαί-
ρεται που η Νέα Δηµοκρατία θα είναι η µόνη που θα ψηφίσει αυτό
το σχέδιο νόµου για να µπορέσει να εκθέσει τα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης, τα λέει όλα! Είναι µόνη εναντίον όλων, της Βουλής,
της νοµικής κοινότητας, της κοινωνίας της ίδιας και της λογικής.
Μας είπε και τι δεν θα ψηφίσουµε, πριν ψηφίσουµε! Εγώ άκουσα
τον Προεδρεύοντα ότι θα ψηφίσουµε αύριο, αλλά ο κ. Φλωρίδης
ξέρει τι θα ψηφίσουµε και τι δεν θα ψηφίσουµε. 

Τι κι αν µε όλες αυτές τις αποσπασµατικές τροποποιήσεις ο
Ποινικός Κώδικας έχει χάσει οποιαδήποτε συνοχή, έχει γίνει ένα
ψηφιδωτό διατάξεων; Τι κι αν πριν από λίγους µήνες περάσατε
τον ν.5090/2024 και τώρα νοµοθετείτε ξανά χωρίς να εξηγείτε τι
φταίει, πώς αξιολογείται η προηγούµενη ρύθµιση; 

Εκπλήσσεται κάποιος; Όταν η Κυβέρνηση νοµοθετεί συστηµα-
τικά, χωρίς να λαµβάνει υπ’ όψιν τους λειτουργούς της δικαιοσύ-
νης, τους φορείς, τις οργανώσεις; Διακατέχεται από το σύν-
δροµο της απόλυτης αυθεντίας και δεν κάνει ούτε το προφανές.
Δεν κάνει ούτε την ενσωµάτωση µιας Οδηγίας αναγκαίας που κα-
τατείνει στην προστασία των θυµάτων και στην πρόληψη. Σας το
ανέπτυξε η εισηγήτριά µας και οι οµιλητές µας. Γίνεται αποσπα-
σµατική µεταφορά Οδηγίας χωρίς αναφορά σε αυτά που χρει-
άζεται η έννοµη τάξη, στην πρόληψη και στην προστασία των
θυµάτων. Και προφανώς πλήρης αγνόηση της ανάγκης να υπάρ-
ξει αναγνώριση των ποινικών αδικηµάτων µε τα ειδικά χαρακτη-
ριστικά της έµφυλης βίας, την ένταση, την προέλευση και τα αίτια
του εγκλήµατος αυτής, που οφείλουν να κάνουν την κοινωνία να
σταθεί µαζικά και αποτελεσµατικά απέναντι. 

Τι και αν στη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης είµαστε πολύ
πίσω και δεν έχουν εκδοθεί οι κοινές υπουργικές αποφάσεις για
την εφαρµογή της; Τι και αν η Επιτροπή GREVIO του Συµβουλίου
της Ευρώπης έχει εβδοµήντα µία συστάσεις εις βάρος της χώρας
µας για την µη εφαρµογή. 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε, θέλουν πολύ θάρρος, σε αυτές τις συ-
ζητήσεις, να εκθέτεις τον ποινικό λαϊκισµό, να εξηγείς τι σηµαίνει
ποινικός λαϊκισµός, να εξηγείς τις δύσκολες αλήθειες. Αλλά εµείς
δεν βλέπουµε τους πολίτες ούτε ως τηλεθεατές ούτε ως ανόη-
τους δέκτες των µηνυµάτων µας. Τους βλέπουµε ως υπεύθυνους
πολίτες που συµµετέχουν στη δηµοκρατία µας. Και σ’ αυτούς
τους πολίτες θέλουµε να λέµε την αλήθεια, πως ναι, υπάρχει
άλλος δρόµος για ασφάλεια δικαίου και ασφάλεια στις ζωές

όλων, µε σχέδιο και προοδευτική µεταρρυθµιστική πνοή, ένα
άλλο πολιτικό παράδειγµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Μάντζο.
Και να καλέσω στο Βήµα τη Βουλευτή του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας, την κ. Σεµίνα Διγενή, και αµέσως µετά τον
λόγο θα πάρει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Πλεύσης
Ελευθερίας, ο κ. Καζαµίας.

Ορίστε, κυρία Διγενή, έχετε τον λόγο. 
ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Ακούσαµε πολλές φορές σήµερα ότι µε πιο αυστηρές ποινές,

µε γενίκευση της προφυλάκισης και µε περισσότερη καταστολή
θα µειωθεί η εγκληµατικότητα, κάτι, όµως, που οι επιστηµονικές
και οι συνδικαλιστικές ενώσεις -όπως η Ένωση Δικαστών και Ει-
σαγγελέων- έχουν δηλώσει κατηγορηµατικά ότι δεν αποδεικνύε-
ται από τα επιστηµονικά δεδοµένα.

Πρόκειται για αντιεπιστηµονικές και αντιδραστικές θεωρίες
των πολιτικών εκπροσώπων ενός συστήµατος, που στηρίζεται
στη βία της εκµετάλλευσης, στη φτωχοποίηση και περιθωριοποί-
ηση όλο και µεγαλύτερου ποσοστού του πληθυσµού, στην απο-
στέρησή τους από βασικά ανθρώπινα δικαιώµατα και στην
καλλιέργεια αξιών και προτύπων που εδράζονται στην κυρίαρχη
ιδεολογία του ατοµισµού και του ανταγωνισµού. Εδώ έχουµε να
κάνουµε µε ένα επικίνδυνο πολυπλόκαµο κατασκεύασµα.

Στις Ηνωµένες Πολιτείες, που πρώτη εγκαινίασε τη µηδενική
ανοχή µε τη θανατική ποινή σε ισχύ στις περισσότερες πολιτείες,
ο αριθµός των κρατουµένων από 250.000 που ήταν το 1975,
έχουν φτάσει σήµερα τα 2 εκατοµµύρια. Το 32%, µάλιστα, των
κρατουµένων βρίσκονται σε ιδιωτικές φυλακές, για να µην πούµε
για τα αλλεπάλληλα µακελειά σε σχολεία, εµπορικά κέντρα µε
θύµατα και θύτες ανήλικους ή νεαρής ηλικίας άτοµα. 

Οι ιδιωτικές φυλακές επεκτείνονται στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και στην Ελλάδα µέσω των συµπράξεων δηµοσίου και ιδιωτικού
τοµέα. Ήδη στον Ασπρόπυργο προχωρά η µεγάλη επένδυση κα-
τασκευής νέων φυλακών, για την οποία έχουν εκδηλώσει ενδια-
φέρον κορυφαίοι κατασκευαστικοί όµιλοι σε ρόλο ποινικών
επενδυτών. Τα ιδιωτικά συµφέροντα επιθυµούν διακαώς να αυ-
ξηθεί η πελατεία τους, δηλαδή ο αριθµός των πελατών-κρατου-
µένων. Είναι γνωστή η άθλια κατάσταση που επικρατεί στα ειδικά
καταστήµατα κράτησης νέων µε την υπερπληρότητα και την υπο-
στελέχωση. Στον Βόλο, πριν από λίγους µήνες πέθανε ένας εικο-
σάχρονος κρατούµενος αβοήθητος, αφού δεν υπήρχε ούτε
ιατρικό προσωπικό εντός του καταστήµατος ούτε δυνατότητα
γρήγορης µεταφοράς του στο νοσοκοµείο. 

Εσείς τι κάνετε; Για να αθωώσετε το κοινωνικό σύστηµα που
δηµιουργεί αυτά τα φαινόµενα, όχι µόνο επιστρατεύετε το αφή-
γηµα ότι για όλα φταίει η οικογένεια, αλλά και βαθιά σκοταδιστι-
κές αντιλήψεις, ότι δηλαδή φταίει το DNA, τα γονίδια και όπως
είχε πει και ο Υφυπουργός Υγείας, ο κ. Βαρτζόπουλος, «οι επιθε-
τικοί γονείς γεννούν επιθετικά παιδιά».

Οι προβλέψεις του νόµου για τη λεγόµενη παραβατικότητα
ανηλίκων είναι βαθιά αντιδραστικές. Αυτό που κάνετε εσείς είναι
να επιχειρείτε να εξοµοιώσετε την ποινική µεταχείριση των ανη-
λίκων µε αυτή των ενηλίκων. Σε αυτό το συµπέρασµα οδηγούν
διατάξεις, όπως η πρωτοφανής πρόβλεψη για αντικατάσταση των
αναµορφωτικών µέτρων µε περιορισµό σε ειδικό κατάστηµα κρά-
τησης νέων, δηλαδή φυλακή ανηλίκων, όπως η παύση των ανα-
µορφωτικών µέτρων στα είκοσι ένα χρόνια αντί για τα είκοσι
πέντε µε βάση µια αυθαίρετη εκτίµηση για το ηλικιακό όριο της
ψυχοσυναισθηµατικής ωρίµανσης, όπως η χρησιµοποίηση ψυχο-
λόγων και ψυχιάτρων, διορισµένων στην Αστυνοµία, κατά την κα-
τάθεση ανήλικων θυµάτων, στο όνοµα των οποίων υποτίθεται ότι
παίρνει µέτρα η Κυβέρνηση αντί διορισµένων παιδοψυχολόγων
ή παιδοψυχιάτρων στα ελάχιστα και υποστελεχωµένα αυτοτελή
Γραφεία Προστασίας Θυµάτων ή Σπίτια του Παιδιού που ανήκουν
στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, όπως η αύξηση της µέγιστης διάρ-
κειας της προσωρινής κράτησης ανηλίκου από έξι σε εννέα
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µήνες, ακόµα και αν παραβιάζει τους περιοριστικούς όρους. 
Ταυτόχρονα, η Κυβέρνηση απαξιώνει και συρρικνώνει τα όποια

αναµορφωτικά και θεραπευτικά µέτρα µπορούν να εφαρµοστούν
στο συγκεκριµένο κοινωνικό σύστηµα, όπως η αντιµετώπιση των
ανηλίκων που δεν πρέπει να κυριαρχείται από την τιµωρητική λο-
γική, αλλά από την αναµορφωτική, επανορθωτική, την επιείκεια
και, κυρίως, την παροχή ευκαιριών για µορφωτική βελτίωση,
επαγγελµατική κοινωνική επανένταξη και τη στήριξη των κοινω-
νικών δοµών και των οικογενειών τους. 

Η πιο προκλητική διάταξη δε είναι αυτή που αφορά στην πα-
ραµέληση εποπτείας ανηλίκου µε την επίρριψη αποκλειστικά στις
οικογένειες της ευθύνης για όποια νοσηρά φαινόµενα γεννάει το
σύστηµα. Οι γονείς –λέει- θα κινδυνεύουν µε ποινές φυλάκισης
έως και πέντε ετών ακόµα και για συµπεριφορές των παιδιών
τους που εντάσσονται στο πλαίσιο ενός έντονου καβγά, αν κρί-
νουµε από την γενικότητα της διατύπωσης. Επιπλέον, οι γονείς
απειλούνται µε εξοντωτική χρηµατική ποινή τουλάχιστον 10 χι-
λιάδων ευρώ. Στοχοποιείται δηλαδή, ευθέως η λαϊκή οικογένεια,
αυτή που µε τους αντεργατικούς νόµους -θυµόµαστε και το τε-
ρατούργηµα Χατζηδάκη- δουλεύει µέχρι και δεκατρείς ώρες την
ηµέρα, έξι ηµέρες την εβδοµάδα για να τα βγάλει πέρα, για να
πληρώνει τις εµπορευµατοποιηµένες υπηρεσίες παιδείας, υ-
γείας, αθλητισµού, πολιτισµού.

Σε αυτές τις εξοντωτικές συνθήκες άγχους και διαρκούς ανα-
σφάλειας, πώς είναι δυνατόν να οικοδοµηθούν ουσιαστικές σχέ-
σεις επικοινωνίας µέσα στην οικογένεια; Πώς µπορεί να υπάρξει
ο λεγόµενος ποιοτικός χρόνος; Ας µας απαντήσει η Κυβέρνηση,
ας µας απαντήσουν όλα τα κόµµατα που κυβέρνησαν, ποια µέτρα
έχουν ληφθεί διαχρονικά στην κατεύθυνση της πρόληψης για τη
στήριξη των παιδιών και των οικογενειών τους, όταν εµφανίζονται
τα πρώτα δείγµατα επιθετικής συµπεριφοράς του παιδιού, όταν
σύµφωνα µε τις έρευνες ένα στα τρία παιδιά στην Ελλάδα βρί-
σκεται σε κίνδυνο φτώχειας και κοινωνικού αποκλεισµού; Απα-
ντάµε εµείς: Κανένα ή στην καλύτερη περίπτωση προσωρινά
µπαλώµατα µέσω ευρωενωσιακών προγραµµάτων περιορισµέ-
νης λήξης. Και γι’ αυτή την κατάσταση έχουν ευθύνες όλα τα κόµ-
µατα που τώρα διαµαρτύρονται. Όλοι ψήφισαν και εφάρµοσαν
τα µνηµόνια, που αποτελείωσαν τις ήδη σαθρές κοινωνικές υπη-
ρεσίες και δοµές για τη στήριξη παιδιών και εφήβων σε δήµους
και σχολεία. 

Για παράδειγµα, οι δηµόσιες ψυχιατρικές υπηρεσίες είναι σε
δραµατική κατάσταση. Τα κέντρα υγείας δεν στελεχώνονται µε
ψυχολόγους και κοινωνικούς λειτουργούς. Οι θέσεις νοσηλείας
στα νοσοκοµεία για παιδιά είναι ελάχιστες. Η αναµονή για µια ψυ-
χιατρική γνωµάτευση φτάνει και τους οκτώ µήνες. 

Το ΚΚΕ παλεύει για να δηµιουργηθούν οι πολιτικές και οι κοι-
νωνικές προϋποθέσεις που θα ανοίξουν τον δρόµο, ώστε να ικα-
νοποιηθούν ολόπλευρα όλες οι ανάγκες της παιδικής και εφη-
βικής ηλικίας, για τη στήριξη της οικογένειας και των παιδιών από
τη γέννηση µέχρι την ενηλικίωσή τους, για µέτρα πρόληψης µέσα
από δηµόσιες δοµές και υπηρεσίες στα σχολεία, τις γειτονιές,
τους αθλητικούς και πολιτιστικούς συλλόγους. 

Σε ό,τι αφορά, τέλος, στην ποινικοποίηση της υποκίνησης του
φοβερού και αποτρόπαιου εγκλήµατος που έχει καταργηθεί ως
αδίκηµα, της επαιτείας, απαντάµε µε τη ρήση του Ανατόλ Φρανς:
«Φυσικά και είµαστε όλοι ίσοι απέναντι στον νόµο. Απαγορεύεται
το ίδιο τόσο στους πλούσιους όσο και στους φτωχούς να κοιµού-
νται κάτω από τις γέφυρες, να ζητιανεύουν και να κλέβουν ψωµί».

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε την κ. Διγενή.
Καλώ στο Βήµα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Πλεύσης

Ελευθερίας, τον κ. Αλέξανδρο Καζαµία. 
Ορίστε, κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Προτού περάσω στο κύριο µέρος της οµιλίας µου, θα ήθελα

να κάνω µερικές εισαγωγικές παρατηρήσεις για το νοµοσχέδιο.
Επειδή ο κ. Φλωρίδης, νωρίτερα, επιχείρησε να παρουσιάσει

τη διαφωνία µας στην πρόχειρη και ελλιπή ενσωµάτωση της ενω-
σιακής Οδηγίας ως τάχα αντίθεση εκ µέρους µας στο νοµοσχέδιο
της Κυβέρνησης για την εµφύλια βία, επιτρέψτε µου να σας επι-

σηµάνω τα εξής: Η Πλεύση Ελευθερίας έχει κάνει τις περισσότε-
ρες ενέργειες για την εξάλειψη της έµφυλης βίας. Η Ζωή Κων-
σταντοπούλου έχει καταθέσει τριάντα τέσσερις επίκαιρες
ερωτήσεις για την έµφυλη βία στον Πρωθυπουργό, είκοσι τρεις
επίκαιρες ερωτήσεις στον Πρωθυπουργό για το κράτος δικαίου
και την έµφυλη βία, πέντε επίκαιρες ερωτήσεις για τη σύσταση
φορέα καταγραφής των γυναικοκτονιών. Έχει συνολικά καταθέ-
σει εκατόν είκοσι τέσσερις ερωτήσεις, τις οποίες ο Πρωθυπουρ-
γός ακόµη δεν έχει απαντήσει. Και έχουµε, επίσης, καταθέσει
πρόταση για τη σύσταση µηχανισµού καταγραφής των γυναικο-
κτονιών. Εποµένως, όταν εκφράζουµε τις αντιθέσεις µας στο συ-
γκεκριµένο νοµοσχέδιο, αυτό δεν έχει καµία σχέση µε όσα είπε
νωρίτερα ο κ. Φλωρίδης σχετικά µε την έλλειψη ευαισθησίας ή
µε την αδιαφορία µας για το ζήτηµα της έµφυλης βίας, µάλλον
το ακριβώς αντίθετο όπως προσπάθησα να δείξω µε τα στοιχεία
αυτά. 

Περνώ τώρα, κύριε Πρόεδρε, στο κύριο µέρος της οµιλίας µου.
Μεθαύριο η Βουλή θα διεξαγάγει την πρώτη ψηφοφορία για την
ανάδειξη νέου Προέδρου της Δηµοκρατίας. Ο προτεινόµενος
υποψήφιος από τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Τασούλας, είναι ένας
πολιτικός που όλοι σε αυτήν την Αίθουσα γνωρίζουµε καλά. Εκ
µέρους της Πλεύσης Ελευθερίας η κ. Κωνσταντοπούλου και εγώ
συµµετείχαµε σε δεκάδες συνεδριάσεις της Διάσκεψης των Προ-
έδρων, που δεν µεταδίδονται τηλεοπτικά και είχαµε τη δυνατό-
τητα να δούµε από πρώτο χέρι πώς ο ίδιος δρα πολιτικά. Τα
Πρακτικά της Διάσκεψης των Προέδρων είναι αποκαλυπτικά και
βρίθουν από αντιθεσµικές και αντικοινοβουλευτικές τοποθετή-
σεις και πρακτικές. 

Σύµφωνα µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, που προ-
τείνει τον κ. Τασούλα ως υποψήφιο, τα δύο βασικά ατού που έχει
είναι τα εξής: Ότι πρόκειται, µας λένε, για υποψήφιο ευρείας
αποδοχής, αφού εξελέγη ως Πρόεδρος της Βουλής µε διευρυ-
µένη πλειοψηφία, και δεύτερον, είναι ένας άνθρωπος, µας λένε,
που έχει ιδιαίτερο χιούµορ. Αυτό έχουν πει όλοι σχεδόν οι Υπουρ-
γοί της Κυβέρνησης, ενώ ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης προβλέπει ότι,
αν εκλεγεί ο κ. Τασούλας, ο κόσµος θα συζητά κάθε βδοµάδα το
τελευταίο ανέκδοτο που θα έχει πει ως Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τίας. 

Σχετικά µε το πρώτο, δηλαδή µε την υποτιθέµενη ευρεία απο-
δοχή, πρέπει να υπενθυµίσουµε κατ’ αρχάς ότι η Πλεύση Ελευ-
θερίας, πράττοντας σοφά, δεν ψήφισε τον κ. Τασούλα ως
Πρόεδρο της Βουλής το 2023, σε αντίθεση µε άλλα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης που έκαναν το λάθος και σήµερα το µετανιώνουν.
Σε κάθε περίπτωση, άλλο πράγµα είναι η εκλογή Προέδρου της
Βουλής και άλλο πράγµα η εκλογή Προέδρου της Δηµοκρατίας.
Γι’ αυτό στην πρώτη ψηφοφορία που θα έχουµε µεθαύριο ο κ.
Τασούλας δεν θα λάβει ούτε κατά προσέγγιση τη διευρυµένη
πλειοψηφία που έλαβε ως Πρόεδρος της Βουλής. 

Αναφορικά τώρα µε τις ατάκες του, για τις οποίες πολλά µέσα
ενηµέρωσης έκαναν και αφιερώµατα, θα πρέπει επιτέλους να
πούµε αυτό, το αξίωµα του Προέδρου της Δηµοκρατίας δεν είναι
ρόλος σε θεατρική κωµωδία. Είναι δείγµα ξεπεσµού και υποβάθ-
µισης του ύπατου πολιτειακού θεσµού το να προτείνεται για
αυτόν ένας υποψήφιος του οποίου το κύριο πλεονέκτηµα είναι
ότι ξέρει να κάνει τον κόσµο να γελάει. Ένας Πρόεδρος της Δη-
µοκρατίας δεν πρέπει να επιλέγεται µε πρώτιστο κριτήριο ότι
µπορεί να κάνει τον γελωτοποιό. 

Στην πραγµατικότητα η υποψηφιότητα Τασούλα υπαγορεύεται
από άλλα, σηµαντικότερα κριτήρια τα οποία δεν είναι µήτε συ-
ναινετικά µήτε χιουµοριστικά. Το βασικότερο εξ αυτών είναι ότι
πρόκειται για δοκιµασµένο στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας, το
οποίο µπορεί να λειτουργήσει ως «το µακρύ χέρι» του Πρωθυ-
πουργού µέσα στο Προεδρικό Μέγαρο. Πρόκειται µε άλλα λόγια
για µία στενά κοµµατική ή πιο σωστά κοµµατοκρατική υποψηφιό-
τητα µε την οποία η Νέα Δηµοκρατία θέλει να επεκτείνει το κοµ-
µατικό και πρωθυπουργικό της κράτος και στον θεσµό της
Προεδρίας της Δηµοκρατίας. 

Με αυτόν τον τρόπο, όπως τόνισε η επικεφαλής της Πλεύσης
Ελευθερίας, η Κυβέρνηση θα µπορεί να ελέγχει τη διαδικασία
απονοµής χάριτος σε ποινικά καταδικασµένους από τα δικαστή-
ρια, την ώρα που στελέχη της αντιµετωπίζουν ποινικές κατηγο-
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ρίες. Ταυτόχρονα, η επιλογή αυτή απευθύνεται και στο εσωκοµ-
µατικό ακροατήριο, αφού ο κ. Τασούλας είναι ένας πολιτικός της
υπερσυντηρητικής Δεξιάς µε ισχυρά ερείσµατα στην ακροδεξιά,
που ήδη έσπευσε να τον συγχαρεί από την πρώτη ηµέρα και σή-
µερα πάλι στη συνεδρίαση της Βουλής επανέλαβε τους επαίνους
της προς αυτόν.

Με βάση την εµπειρία µου τον περασµένο ενάµιση χρόνο θα
ήθελα να υπογραµµίσω ορισµένους από τους κύριους λόγους για
τους οποίους κρίνουµε πολιτικά ακατάλληλη την υποψηφιότητα
Τασούλα και γι’ αυτό η Πλεύση Ελευθερίας θα καταψηφίσει την
υποψηφιότητά του µεθαύριο το πρωί. Εν αρχή είναι η χειραγώ-
γηση των θεσµών. Στις 28 Σεπτεµβρίου του 2023 ο κ. Τασούλας
άλλαξε τη σύνθεση του ΕΣΡ και της ΑΔΑΕ λίγες ώρες προτού η
ΑΔΑΕ συνεδριάσει για να επιβάλει πρόστιµο στην ΕΥΠ για το
σκάνδαλο των τηλεφωνικών υποκλοπών. Τον θυµάµαι να µπαίνει
στην Αίθουσα πριν αρχίσει η Διάσκεψη των Προέδρων και να ρωτά
άτυπα µε τα ανώτερα µαθηµατικά του «16 από 27 είναι 3/5, συµ-
φωνείτε;» Όταν του επισήµανα ότι χρειάζονται τουλάχιστον 3/5,
δηλαδή 17 και όχι 16 ψήφοι, αγνόησε τις ενστάσεις της Αντιπολί-
τευσης και προέβη στην αλλαγή της σύνθεσης των Ανεξάρτητων
Αρχών χωρίς την απαιτούµενη πλειοψηφία. Αυτό ήταν µια ευθεία
παρέµβαση στη λειτουργία της Ανεξάρτητης Αρχής, για να προ-
στατευθεί ο Πρωθυπουργός για το έγκληµα των υποκλοπών. 

Παράλληλα, ο κ. Τασούλας προώθησε τη διπλή εκπροσώπηση
του κόµµατος των Σπαρτιατών στη Διάσκεψη των Προέδρων, πα-
ρέχοντας εκπροσώπηση και στους ανεξαρτητοποιηθέντες Βου-
λευτές του κόµµατος αυτού µε προφανή σκοπό να χρησιµο-
ποιήσει την επιπλέον ψήφο τους για την αντικατάσταση του Συ-
νηγόρου του Πολίτη. Αυτά συνέβησαν αφού ο Άρειος Πάγος
αποφάσισε τον αποκλεισµό του κόµµατος των Σπαρτιατών από
τις ευρωεκλογές. Ευτυχώς, όµως, µε επικοινωνία της Προέδρου
της Πλεύσης Ελευθερίας µε τους Αρχηγούς των άλλων κοµµά-
των της Αντιπολίτευσης το σχέδιο αυτό µαταιώθηκε. 

Τον Οκτώβριο του 2023, χωρίς να ρωτήσει κανέναν, ο κ. Τα-
σούλας φωταγώγησε το κτήριο της Βουλής µε τα χρώµατα της
σηµαίας του κράτους του Ισραήλ, δηλαδή του κράτους-κατα-
κτητή που κατηγορείται σήµερα από τον ΟΗΕ για γενοκτονία
κατά των Παλαιστινίων στη Γάζα και του οποίου ο Πρωθυπουρ-
γός Μπενιαµίν Νετανιάχου καταζητείται από το Διεθνές Ποινικό
Δικαστήριο για εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας. 

Επίσης, όταν συνεδρίαζε η Βουλή για να ψηφίσει τη σύσταση
εξεταστικής και προανακριτικής επιτροπής για το έγκληµα των
Τεµπών ο κ. Τασούλας δυσχέρανε την πρόσβαση των Βουλευτών
στη δικογραφία της σύµβασης 717, που είχε µεταβιβάσει η Ευ-
ρωπαία Εισαγγελέας στη Βουλή. Θυµάµαι πόσα εµπόδια συνα-
ντήσαµε όταν πήγαµε µε τη Ζωή Κωνσταντοπούλου στο γραφείο
της Γραµµατείας του Προέδρου της Βουλής για να τη διαβά-
σουµε.

Σήµερα, µε το συγκλονιστικό ηχητικό υλικό που πρόσφατα δη-
µοσιοποιήθηκε είναι πλέον πασιφανές ότι υπήρξε και συνεχίζει
να υπάρχει µία ενδελεχής επιχείρηση συγκάλυψης του εγκλήµα-
τος των Τεµπών. Σε αυτό το πλαίσιο συγκάλυψης εντάσσεται η
παρεµπόδιση της πρόσβασης των Βουλευτών στις δικογραφίες
για τα Τέµπη από τον κ. Τασούλα. Και µε την ευκαιρία της ανα-
φοράς αυτής, θα ήθελα να καλέσω όλους τους πολίτες να πα-
ρευρεθούν στη συγκέντρωση συµπαράστασης για τις οικο-
γένειες των θυµάτων των Τεµπών την ερχόµενη Κυριακή στις
12.00’ το µεσηµέρι.

Αλλά και κάθε νοµοσχέδιο που πέρασε από τη Βουλή τον τε-
λευταίο ενάµιση χρόνο έπρεπε να συζητηθεί µέσα από συµπιε-
σµένα χρονοδιαγράµµατα, κατά παράβαση του Κανονισµού, µε
προφανή σκοπό να δίνεται στην Κυβέρνηση ένα σηµαντικό πλε-
ονέκτηµα στη διάρκεια των συζητήσεων των νοµοσχεδίων στη
Βουλή. Αυτό συνέβη, κύριε Υφυπουργέ, και σήµερα. 

Με την ίδια απαξιωτική συµπεριφορά απέναντι στην ορθή λει-
τουργία των θεσµών είδαµε προ ηµερών τον κ. Τασούλα εδώ,
στην Ολοµέλεια της Βουλής, να ορίζει ο ίδιος τη διαδικασία εκλο-
γής του ως Προέδρου της Δηµοκρατίας, ενώ λίγα λεπτά αργό-
τερα ανακοίνωσε την παραίτησή του από το αξίωµα του
Προέδρου της Βουλής, δηλαδή και παίκτης και διαιτητής ταυτό-
χρονα. 

Ο κατάλογος, βεβαίως, είναι µακρύτερος. Υπάρχει η περί-
πτωση της διατήρησης του αστυνοµικού της Βουλής που κατη-
γορείται για σεξουαλική κακοποίηση και ενδοοικογενειακή βία
παρ’ όλο που του είχε αφαιρεθεί το όπλο για πολλούς µήνες.
Είναι και οι περιπτώσεις χρήσης της σεξιστικής γλώσσας καθώς
και περιπτώσεις κατά τις οποίες αφαιρούσε τον λόγο από Βου-
λευτές, περιλαµβανοµένης και της κ. Κωνσταντοπούλου, µε χα-
ρακτηριστική περίπτωση την άρνησή του να την αφήσει να
µιλήσει σε διεθνές συνέδριο που διοργάνωσε η Βουλή για το κρά-
τος δικαίου. 

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, επισηµαίνοντας ότι αυτός ο µα-
κρύς κατάλογος της χειραγώγησης των θεσµών, της παραβίασης
των διαδικασιών και της διαπλοκής των ρόλων και των εξουσιών
δεν είναι µια προσωπική υπόθεση. Εντάσσεται σε µία σταθερή
και συνολική κυβερνητική στρατηγική, την οποία στηλίτευσε το
Human Rights Watch, δηλαδή το Παρατηρητήριο Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων, διασύροντας ξανά το όνοµα της χώρας µας διεθνώς
στην πρόσφατη έκθεσή του για το 2024. Ο κ. Τασούλας απλώς
υπηρέτησε τη στρατηγική αυτή πιστά και τώρα επιβραβεύεται για
τις υπηρεσίες του. 

Γι’ αυτούς όλους τους λόγους η Πλεύση Ελευθερίας θα κατα-
ψηφίσει την υποψηφιότητά του για το αξίωµα του Προέδρου της
Δηµοκρατίας µεθαύριο το πρωί.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Καζαµία και για την οικονοµία του χρόνου.
Και συνεχίζουµε τον κατάλογο των συναδέλφων Βουλευτών

καλώντας στο Βήµα τη Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής, την κ. Χριστίνα Σταρακά. 

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας θα ήθελα να σταθώ

στις τελευταίες σοκαριστικές εξελίξεις που αφορούν στην υπό-
θεση των Τεµπών. Δύο σχεδόν χρόνια µετά από το τελικό πόρι-
σµα του τεχνικού συµβούλου των οικογενειών των θυµάτων των
Τεµπών καταλήγει ότι ο θάνατος τριάντα επιβατών προήλθε από
εύφλεκτα υγρά εκθέτοντας έτσι τον ίδιο τον Πρωθυπουργό, που
από την πρώτη στιγµή, αν θυµόσαστε, απέδωσε τα αίτια της τρα-
γωδίας αποκλειστικά σε ανθρώπινο λάθος. 

Εσείς, κύριοι της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, αλήθεια,
το έχετε ακούσει αυτό το τελευταίο ηχητικό; Και αν ναι, έχετε να
µας πείτε κάτι γι’ αυτό ή θα κρυφτείτε πάλι πίσω από τα παπαγα-
λάκια και την επικοινωνιακή κρεατοµηχανή του Μαξίµου, που ξε-
διάντροπα στοχοποιεί συνειδήσεις και γονείς των θυµάτων; Ένα
είναι σίγουρο, ότι οι κραυγές των θυµάτων θα καλύπτουν για
πάντα το χειροκρότηµα της ντροπής µε το οποίο ξεπλύνατε τον
µοιραίο κ. Καραµανλή εδώ µέσα πριν από ένα χρόνο. 

Πάµε τώρα στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Άλλο ένα µνηµείο
άθλιας νοµοθέτησης µε µηδενικό χρόνο διαβούλευσης. Κύριε
Υπουργέ, µετά από το αποτυχηµένο νοµοσχέδιο που φέρατε και
είναι λαιµητόµος για τον δικαστικό χάρτη, φέρνετε τώρα ένα νο-
µοσχέδιο µε τα χαρακτηριστικά της προηγούµενης νοµοθέτησης,
ένα πολυνοµοσχέδιο σαρωτικών αλλαγών που συντάξατε µυ-
στικά σε µια παρακάµαρα το Υπουργείο Δικαιοσύνης χωρίς τη
συµµετοχή της Νοµοπαρασκευαστικής Επιτροπής, φορέων, συλ-
λόγων και οργανώσεων. Η στάση σας αυτή είναι πλέον τόσο
εξοργιστική που το δικηγορικό σώµα προχωρά σε καθολική
αποχή από τα καθήκοντά του -και σήµερα το έκανε και αύριο-
αντιτιθέµενο στο νοµοσχέδιο που συντάχθηκε χωρίς τη συµµε-
τοχή του. Αυτό είναι το ύφος του Υπουργού, ενός ακόµα αρίστου
της Κυβέρνησης των αρίστων. 

Η ενδοοικογενειακή, όµως, βία, αυτή η κοινωνική πανδηµία της
εποχής, δεν µπορεί να εξαντλείται σε νοµοσχέδια που είναι γραµ-
µένα στο πόδι. Είναι µια πηγή ατέλειωτου πόνου, φόβου και ντρο-
πής για τις κοινωνίες µας. Η προσπάθεια εξάλειψής της δεν
µπορεί να σταµατά µόνο στο πολιτικό πεδίο. Πρέπει να υπάρξει
ένα συνολικό πολυεπίπεδο σχέδιο µε ολιστικές πολιτικές που θα
ενώνει όλο και περισσότερες δυνάµεις µε στόχο να σπάσουµε
αυτόν τον κύκλο της βίας. Αντί, λοιπόν, να ανοίξετε και να διευ-
ρύνετε τους ορίζοντες, εσείς στενεύετε το νοµικό σύστηµα οδη-
γώντας το σε αναχρονιστικές και οπισθοδροµικές αντιλήψεις. 
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Το παρόν νοµοσχέδιο -το ανέφερε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος- όχι απλώς δεν ενσωµατώνει την ευρωπαϊκή Οδηγία,
όπως σκόπευε, αλλά υιοθετεί αποσπασµατικά σηµεία µε σοβαρά
λάθη και µε µια εµµονική προσκόλληση στην αυστηροποίηση των
ποινών, στην τιµωρητική διάθεση και στην καταστολή. Η κατα-
στολή αποδείχτηκε αναποτελεσµατική, καθώς επί των δικών σας
ηµερών η εγκληµατικότητα, η ενδοοικογενειακή βία και οι γυναι-
κοκτονίες πληθαίνουν. Γνωστά τα νούµερα, χιλιοειπωµένα:
18.427 περιστατικά ενδοοικογενειακής βίας το πρώτο δεκάµηνο
του 2024 και 123 γυναικοκτονίες για το ίδιο έτος σύµφωνα µε τα
στοιχεία που έχουµε από την Ελληνική Αστυνοµία. Είναι την ίδια
στιγµή που εσείς νοµοθετείτε µε όρους εντυπωσιασµού και επι-
κοινωνιακής διαχείρισης έχοντας το αυτί στα δελτία των 20.00’
και το µάτι στα πρωτοσέλιδα των εφηµερίδων. Δεν κάνετε, όµως,
τίποτα για την πραγµατική αντιµετώπιση της ενδοοικογενειακής
βίας και τη δηµιουργία ενός σαφούς εφαρµοστικού πλαισίου της
Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης και των συστάσεων της αρ-
µόδιας επιτροπής, που παρέχουν πραγµατικά ένα ολοκληρωµένο
δίχτυ προστασίας. 

Ουδεµία, επίσης, πρόβλεψη υπάρχει για την πρόληψη και την
καταπολέµηση της ενδοοικογενειακής βίας µέσα από την προ-
στασία των θυµάτων µε επίκεντρο την αύξηση των σχετικών
δοµών υποστήριξης και χώρων φιλοξενίας, τα προγράµµατα εκ-
παίδευσης στην ισότητα των φύλων σε όλες τις εκπαιδευτικές
βαθµίδες, την ευαισθητοποίηση της κοινωνίας, τη διευκόλυνση
της πρόσβασης στη δικαιοσύνη. Και, φυσικά, υπάρχει µια πεισµα-
τική άρνηση για τη νοµική αναβάθµιση της γυναικοκτονίας ως
επιβαρυντική περίπτωση ανθρωποκτονίας από πρόθεση ή την τυ-
ποποίησή της ως ιδιώνυµο αδίκηµα στον Ποινικό Κώδικα παρά
το αντίθετο πνεύµα της Οδηγίας και τον µεγάλο αγώνα που έχει
κάνει το γυναικείο κίνηµα τα τελευταία χρόνια, έναν όρο που τον
έχει ανάγκη η εποχή και υιοθετήθηκε από τον ΟΗΕ, τον Παγκό-
σµιο Οργανισµό Υγείας, την Ευρωπαϊκή Ένωση, την Κύπρο,
καθώς και τα νοµικά συστήµατα χωρών της Λατινικής Αµερικής,
όπου παρατηρούνται υψηλά ποσοστά γενοκτονιών. 

Τα λέω αυτά εκπροσωπώντας έναν νοµό που έχει βιώσει στο
πετσί του τη βία κατά των γυναικών, αλλά και γυναικοκτονία, µε
πιο πρόσφατο τον τραγικό θάνατο της σαραντατριάχρονης στο
Αγρίνιο από τον πρώην σύντροφό της µόλις το Νοέµβρη που µας
πέρασε. 

Ένα είναι το δόγµα σας: νόµος και τάξη µε κάθε κόστος.
Μπροστά σε αυτό δεν διστάζετε στην κυριολεξία να καταστρα-
τηγήσετε βασικές αρχές του κράτους δικαίου, όπως είναι η αρχή
της αναλογικότητας, το τεκµήριο της αθωότητας και η αρχή της
δίκαιης δίκης. 

Κυρίες και κύριοι, ο αγώνας για την εξάλειψη της ενδοοικογε-
νειακής βίας δεν είναι µόνο ένας στόχος, είναι µία δέσµευση -
προς κάθε γυναίκα και παιδί που αγωνίζεται να ζήσει µε ασφάλεια
και αξιοπρέπεια- πως θα κάνουµε τα πάντα, ώστε να οικοδοµή-
σουµε µια κοινωνία όπου η βία θα είναι απλά ένα σκοτεινό πα-
ρελθόν. Γι’ αυτόν, λοιπόν, τον λόγο απαιτείται ένα θεσµικό
πλαίσιο που θα εξασφαλίζει ότι τα θύµατα δεν θα µένουν αβοή-
θητα λειτουργώντας παιδευτικά και αποτρεπτικά για την κοινω-
νία. 

Το νοµοσχέδιό σας, δυστυχώς, δεν εγγυάται τίποτα από τα πα-
ραπάνω, αλλά φοβάµαι ότι θα δηµιουργήσει πολλά περισσότερα
προβλήµατα από αυτά που υποτίθεται ότι επιδιώκει να λύσει. Γι’
αυτό, λοιπόν, και εµείς θα το καταψηφίσουµε. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, γιατί ήσασταν ακριβώς στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας

Δηµοκρατίας, η κ. Άννα Ευθυµίου. 
Κυρία Ευθυµίου, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι περασµένη ώρα. Πολλά ειπώθηκαν σήµερα σε αυτήν την

Αίθουσα. Θα ξεκινήσω µε την τοποθέτηση του κ. Μάντζου. Είπατε
ότι αλλάζει θέσεις η Νέα Δηµοκρατία, ότι υιοθετεί µία -εντός ει-
σαγωγικών- πιο «Δεξιά» πολιτική λόγω πολιτικών συγκυριών. Μη

σας πιάνει κανένα άγχος. Εµείς δεν αλλάζουµε θέσεις. Είµαστε
πάρα πολύ σταθερές και σταθεροί στις θέσεις µας. Απεναντίας,
εσείς τις αλλάζετε. Θα εξηγήσω σε τι αναφέροµαι.

Ως παράδειγµα αναφέρατε την εκλογή του Προέδρου της Δη-
µοκρατίας, του Κωνσταντίνου Τασούλα. Κατ’ αρχάς, αυτή η επι-
λογή για εµάς είναι επιλογή ενότητας και σταθερότητας. 

Όµως, εσείς φαίνεται ότι τη συναίνεση την εννοείτε µόνο σε
πρόσωπο της Κεντροαριστεράς, λες και ένα ικανό πρόσωπο δεν
µπορεί να βρεθεί στον χώρο της Κεντροδεξιάς. Σε λίγο θα µας
πείτε ότι πρέπει να µας υποδείξετε εσείς το πρόσωπο που εµείς
θα πρέπει να ανακοινώσουµε για να συναινέσετε. Έτσι, µάλλον,
εννοείτε τη συναίνεση, γιατί έτσι την καταλαβαίνουµε.

Από την άλλη, όταν εσείς κληθήκατε να επιλέξετε πρόσωπο
µέσα στην ιστορική σας διαδροµή από την αντίπερα όχθη, δεν το
κάνατε το 1985, δεν το κάνατε το 1995, δεν το κάνατε το 2000,
δεν το κάνατε το 2010, τέσσερις φορές δεν το κάνατε. Άρα, πώς,
λοιπόν, µε τη στάση σας αξιώνετε την ίδια στάση και σε εµάς, την
οποία εµείς την αιτιολογήσαµε;

Και βέβαια, µία ηµέρα πριν από την ανακοίνωση της υποψη-
φιότητας του κ. Τασούλα από τον Πρωθυπουργό ανοίξατε µόνοι
σας το ζήτηµα περί συνεργασιών, όταν είδατε ότι αυτό το ζήτηµα
δεν σας βολεύει. Και, µάλιστα, σας το είχα επισηµάνει από αυτό
το Βήµα στην προηγούµενη οµιλία µου, ότι δυναµιτίζεται το µή-
νυµα σταθερότητας και της αξιοπιστίας σας. Έρχεστε, λοιπόν,
τώρα να το κλείσετε το θέµα αυτό άρον άρον, χαρακτηρίζοντας
ως άστοχες τις δηλώσεις δύο κορυφαίων στελεχών σας, τους πε-
τάτε στο καναβάτσο. Έτσι, λοιπόν, όµως, χάνετε ακόµα περισ-
σότερο την αξιοπιστία σας. Γι’ αυτό έρχοµαι και λέω ότι διατρέ-
χεστε από έλλειµµα αξιοπιστίας.

Αν και είναι περασµένη η ώρα, οφείλω να δώσω και µία απά-
ντηση στον κ. Βελόπουλο, ο οποίος προσπαθεί να πάρει µπόι,
υποδυόµενος τον Τραµπ «αλά γκρέκο». Βέβαια, η ρέπλικα απέχει
πάρα πολύ από το αυθεντικό, πάρα πολύ απέχει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Είναι το µαλλί.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Όχι µόνο στο µαλλί και στην ουσία απέχει

πάρα πολύ η ρέπλικα από το αυθεντικό. Δεν µπορεί να κάνει τον
Τραµπ «αλά γκρέκο» ο κ. Βελόπουλος, γιατί ήρθε εδώ και µας µί-
λησε περί δήθεν κυβίστησης του Πρωθυπουργού σε ό,τι αφορά
στη woke ατζέντα. Μα, η Νέα Δηµοκρατία ποτέ δεν εφάρµοσε τη
«woke ατζέντα». Και ο Πρωθυπουργός είπε το αυτονόητο, ότι
προφανώς πιστεύει στην ύπαρξη των δύο φύλων. Αυτό άλλωστε
προκύπτει και από τη βιολογία. Και τι έκανε σήµερα; Γιατί µίλησε
και είπε ότι είναι πολιτικά ανήθικο. Αυτό το έκανε αυτός, είπε ότι
ο Πρωθυπουργός δεν πιστεύει στα δύο φύλα, παίρνοντας από
την εθνική στρατηγική για την ισότητα των ΛΟΑΤΚΙ που βρίσκεται
αναρτηµένη στην ιστοσελίδα του τι; Τι πήρε; Πραγµατικά µου
έκανε αλγεινή εντύπωση, πήρε το παράρτηµα που λέει την ορο-
λογία, αναφέρει τι είναι σεξουαλικός προσανατολισµός, τι είναι
ταυτότητα φύλου και ούτω καθεξής. Πήρε και το αποµόνωσε και,
µάλιστα, δεν είχε και το σθένος να το καταθέσει στα Πρακτικά.
Ζήτησα τι κατέθεσε στα Πρακτικά, αυτό δεν το κατέθεσε. Δεν
έχω κάτι άλλο να πω, παρά µόνο ότι αυτό είναι πολιτικά ανήθικο.

Τώρα, σε ό,τι αφορά στο νοµοσχέδιο, η ενδοοικογενειακή βία
και η παραβατικότητα των ανηλίκων είναι κορυφαία ζητήµατα
που βρίσκονται πραγµατικά σε έξαρση. Είναι µία σύγχρονη µά-
στιγα. Είναι βαθιά κοινωνικά ζητήµατα, πολυπαραγοντικά µε τε-
ράστια κοινωνική απήχηση.

Άρα, σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο που έχει ένα βαθύ κοι-
νωνικό αποτύπωµα, ένα αποτύπωµα κοινωνικό µε το οποίο ταυ-
τίζοµαι ως γυναίκα και ως µητέρα δύο µικρών παιδιών και,
µάλιστα, αυτήν την ταύτισή µου την έχω αποδείξει έµπρακτα µε
πληθώρα ερωτήσεων και προτάσεών µου, που κάποιες από
αυτές έχουν γίνει πράξη, έχουν γίνει αποδεκτές από την Κυβέρ-
νηση, όπως η αυστηροποίηση του αδικήµατος της εκδικητικής
πορνογραφίας. Το έχω αναφέρει πρώτη σε αυτό το Βήµα ότι πρέ-
πει να αυστηροποιηθεί και να γίνει διαφορετική η ποινική της µε-
ταχείριση.

Επίσης, η ενίσχυση του µηχανισµού καταγγελιών γίνεται πράξη
µε το νοµοσχέδιο αυτό, όπως και η δηµιουργία Γραφείου Ενδο-
οικογενειακής Βίας της Αστυνοµίας στην Ανατολική Θεσσαλο-
νίκη. Είχα καταθέσει ερώτηση, έγινε πράξη. Οµοίως, η µέριµνα
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για τους συγγενείς που έχουν λάβει την επιµέλεια των ορφανών
τέκνων έγινε πράξη µε τον ν.5090/2024, το ψηφίσαµε πριν από
λίγους µήνες.

Και, φυσικά, οφείλω να καταθέσω και να µοιραστώ µαζί σας -
το έχω κάνει και άλλη φορά- τη συγκλονιστική εµπειρία που
έζησα όταν µε προσέγγισαν οι χαροκαµένες µάνες που τα κορί-
τσια τους δολοφονήθηκαν από τους συντρόφους τους και τις συ-
νάντησα εδώ, µέσα στον ναό της δηµοκρατίας. Ήταν µία συ-
νάντηση η οποία άφησε µέσα µου ανεξίτηλο το αποτύπωµά της
και πραγµατικά µε γέµισε µε µεγάλη υπευθυνότητα, για να µπο-
ρούµε να συµβαδίσουµε και να καλύψουµε ανάγκες που γεννώ-
νται από αυτά τα ειδεχθή εγκλήµατα.

Άρα, αυτή µου την εµπειρία τη µεταφέρω εδώ και την ευαισθη-
σία µου και λέω ότι το πρώτιστο θέµα που έπρεπε να αναδειχθεί
σήµερα είναι η πολιτική συναίνεση. Αυτό το νοµοσχέδιο και αυτά
τα κοινωνικά ζητήµατα είναι ένα πεδίο συγκλίσεων, δεν µπορεί
να είναι πεδίο αντεγκλήσεων και προφανώς, υπό το πλαίσιο ότι
είναι ένα πεδίο συγκλίσεων µπορούµε όλοι να συµφωνήσουµε ότι
είναι ζητήµατα πολυπαραγοντικά.

Και δεν µπορούµε να διαφωνήσουµε εµείς ότι είναι µείζονος
σηµασίας το θέµα της πρόληψης. Προφανώς, το θέµα είναι να
µη γίνει το αδίκηµα, να µη φτάσουµε εκεί, να ενισχύσουµε την
πρόληψη όσο µπορούµε. Και αυτό ξεκινάει από την οικογένεια,
ξεκινάει από τα σωστά πρότυπα που δίνουµε στα παιδιά µας και
αυτό το θέµα µπορεί να γίνει ένα σηµείο συναίνεσης και σύγκλι-
σης.

Και επίσης, µπορούµε να συµφωνήσουµε ότι και η Κυβέρνηση
στο κοµµάτι της πρόληψης έχει κάνει βήµατα σηµαντικά, είτε σε
σχέση µε περισσότερους ψυχολόγους στα σχολεία, είτε µε τα
µαθήµατα που έχουν µπει για τον σεβασµό, την αλληλεγγύη, τον
σεβασµό της διαφορετικότητας, είτε µε την εθνική στρατηγική
που παρουσιάσαµε πρόσφατα για τον εθισµό των νέων στο δια-
δίκτυο και τη σωστή δηλαδή χρήση του διαδικτύου, γιατί µέσα
από εκεί, δυστυχώς, παράγονται λανθασµένα πρότυπα. Και
έχουµε ακόµα βήµατα να κάνουµε, αλλά τα κάνουµε και αυτό
αποτυπώνεται.

Άκουσα από σχεδόν όλες τις παρατάξεις της Αντιπολίτευσης
τις αναφορές στην έκθεση GREVIO. Γίνονται εκεί κάποιες επιση-
µάνσεις. Όµως, από την έρευνα του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Ισό-
τητας φαίνεται ότι έχουµε τη µεγαλύτερη ετήσια αύξηση στον
Δείκτη Ισότητας από όλες τις άλλες χώρες της Ευρώπης. Το ίδιο
φαίνεται και από την έρευνα της οργάνωσης Women, Business
and the Law, το ίδιο αποτυπώνεται εκεί. Τις καταθέτω και τις δύο
για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Ευθυµίου καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και, προφανώς, µπορούµε όλοι να συµφωνήσουµε ότι χρει-
άζεται ένα ολιστικό πλαίσιο αντιµετώπισης των δύο αυτών ζητη-
µάτων, ενδοοικογενειακή βία και παραβατικότητα ανηλίκων, αλλά
αυτό δεν µπορεί να πάει πακέτο µε ένα νοµοσχέδιο, δεν γίνεται
αυτό. Υπάρχουν πολλά συναρµόδια Υπουργεία για να γίνει αυτό.
Και εξήγησε ο Υφυπουργός, ο κ. Μπούγας, ότι σήµερα έρχεται
να ενσωµατωθεί αυτό που µπορεί να ενσωµατωθεί µε τυπικό
νόµο στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Ό,τι δεν
ενσωµατώνεται από την Οδηγία, προφανώς, δεν µπορεί να ενσω-
µατωθεί µε τυπικό νόµο, αλλά υπάρχει αρµοδιότητα µέσω υπουρ-
γικών αποφάσεων ή προεδρικών διαταγµάτων και κοινών υπουρ-
γικών αποφάσεων και από άλλα Υπουργεία, που γίνεται αυτό και
θα γίνει η ενσωµάτωση της Οδηγίας.

Και, φυσικά, πρέπει να έχουµε και ένα δεδοµένο, γιατί µιλάτε
για την αυστηροποίηση των ποινών. Όταν υπάρχει έξαρση σε ένα
φαινόµενο τόσο σηµαντικό, προφανώς θα ενισχύσεις την πρό-
ληψη -και το κάνουµε- αλλά θα ενισχύσεις και την καταστολή, δη-
λαδή το δίκαιο πρέπει να προσαρµοστεί. Και αυτή η προσαρµογή
έρχεται συµπληρωµατικά µε τον ν.5090/2024, όπου και εκεί υπήρ-
ξαν διατάξεις για την ενίσχυση του πλαισίου αντιµετώπισης της
ενδοοικογενειακής βίας και για την ενίσχυση της σεξουαλικής κα-
κοποίησης ή της προστασίας των ανηλίκων. Και εκεί, λοιπόν,
υπήρχαν διατάξεις που αντιµετώπισαν αυτά τα θέµατα. Η ενσω-

µάτωση της Οδηγίας λειτουργεί συµπληρωµατικά.
Και εγώ θα διακρίνω ως σηµαντικό στο θέµα της ενσωµάτωσης

της Οδηγίας το γεγονός ότι εντάσσονται τρία νέα αδικήµατα, η
κυβερνοπαρενόχληση, άρθρο 8, η κυβερνοπαρακολούθηση,
άρθρο 7 και η διαρροή προσωπικών πληροφοριών µέσω του δια-
δικτύου, άρθρο 9. όπως, επίσης, τόνισα ότι είναι πολύ σηµαντική
η ηλεκτρονική πλατφόρµα καταγγελιών, γιατί ακριβώς θέλουµε
να ενισχύσουµε την κουλτούρα των καταγγελιών. 

Επίσης, σήµερα και νοµίζω βοήθησε η συζήτηση στις επιτρο-
πές, δεν άκουσα από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ και ορθώς και του
ΠΑΣΟΚ κάποια κριτική για τον όρο «εξ οικείων», γιατί προφανώς
έγινε αντιληπτό ότι ο όρος εξ οικείων διευρύνει την οµπρέλα των
προστατευόµενων. Εποµένως, αυτό έγινε αποδεκτό και εκεί είναι,
επίσης, ένα από τα σηµεία συναίνεσης που µπορούµε να δεί-
ξουµε. 

Ενδεικτικά θα αναφερθώ σε κάποια άρθρα για τα οποία εκφρά-
στηκαν αντιρρήσεις από τους φορείς και την Αντιπολίτευση,
όπως το άρθρο 14 για την υποτροπή και για τη µη µετατροπή ή
µη αναστολή της εκτέλεσης της ποινής και για το µη ανασταλτικό
αποτέλεσµα της έφεσης. Εµείς το θεωρούµε σηµαντικό αυτό το
άρθρο. Άρθρο 24, που αφορά τη συµµετοχή του προσώπου που
έχει φέρει την ιδιότητα του πολιτικώς ενάγοντα στη διαδικασία
ενώπιον του δικαστικού συµβουλίου για την εξέταση του αιτήµα-
τος χορήγησης της υφ’ όρου απόλυσης. Άρθρο 32 για την πλήρη
ικανοποίηση σε πληµµελήµατα και κακουργήµατα κατά της ιδιο-
κτησίας. Άρθρο 38, αντικατάσταση περιοριστικών όρων µε προ-
σωρινή κράτηση σε συγκεκριµένα αδικήµατα ή σε περίπτωση
άσκησης νέας ποινικής δίωξης. 

Ως προς τις κριτικές που συγκέντρωσαν τα άρθρα αυτά, που
ενδεικτικά ανέφερα κάποια, και από τους φορείς και από την Αντι-
πολίτευση έρχεται τώρα η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας
της Βουλής και γι’ αυτά τα άρθρα δεν αναφέρει τίποτα. Δεν κάνει
καµµία αναφορά ότι είναι υπέρµετρα αυστηρά, ότι παραβιάζεται
το τεκµήριο της αθωότητας, ότι παραβιάζεται η αρχή της αναλο-
γικότητας. Όχι, δεν κάνει καµµία αναφορά. 

Και αναρωτιέµαι και καταλήγω: Από τις διατάξεις δεν ξέρω
ποια άρθρα θα ψηφίσετε και ποια όχι. Αλλά αν από τα άρθρα που
δεν θα ψηφίσετε κάποιο είτε σώσει µια ζωή, είτε αντιµετωπίσει
ένα περιστατικό ενδοοικογενειακής βίας αποτρεπτικά, είτε αντι-
µετωπίσει ένα περιστατικό παραβατικότητας ανηλίκου, σωφρο-
νιστικά; Τι θα πείτε στην ελληνική κοινωνία, όταν εσείς θα το
έχετε καταψηφίσει; Γιατί αυτή είναι που µας αξιολογεί. Μας αξιο-
λογεί όλους. Όπως αξιολογεί εµάς που φέρνουµε τους νόµους,
έτσι και αξιολογεί και εσάς, όταν σε τόσο κρίσιµο κοινωνικό ζή-
τηµα δεν τους ψηφίζετε. 

Με αυτές, λοιπόν, τις σκέψεις, σας καλώ να σκεφτείτε τις δια-
τάξεις που πρόκειται να καταψηφίσετε και σας καλώ να υπερψη-
φίσετε το νοµοσχέδιο αυτό. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Ευθυµίου.

Καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία, τον κ. Γεώργιο Ψυχογιό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέ-

διο που έχουµε υπό συζήτηση βρισκόµαστε µπροστά σε µία ανε-
παρκή ενσωµάτωση της Οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που
τόσο ως προς το πνεύµα όσο και ως προς τα άρθρα της Οδηγίας
για την καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών και της ενδο-
οικογενειακής βίας είναι προφανώς κατώτερο των περιστάσεων.

Και θέλω να σηµειώσω και σαν άνθρωπος που έχω υπηρετήσει
για χρόνια το διεθνές και το Ευρωπαϊκό Δίκαιο και µε εµπειρία
σε διεθνείς οργανισµούς ότι είναι η πρώτη φορά, είναι πρωτό-
γνωρο αυτό που ακούσαµε, είναι νοµικά έωλη και αυθαίρετη η
προσέγγιση σας, ότι µπορείτε να ενσωµατώσετε µια Οδηγία επι-
λέγοντας κάποια άρθρα και αφήνοντας έξω κάποια άλλα. Αυτό
πρώτη φορά το ακούω, πραγµατικά. Όσες φορές έχουµε ενσω-
µατώσει εµείς Οδηγίες έχουν ενσωµατωθεί στο σύνολό τους και
από εκεί και πέρα τα συναρµόδια Υπουργεία αναλαµβάνουν τη
δική τους ευθύνη.
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Άρα, λοιπόν, υπάρχουν σηµαντικά κενά, υπάρχουν παραλεί-
ψεις και διαστρεβλώσεις των διατάξεων της Οδηγίας, η οποία
αγνοεί προβλέψεις διεθνών συµβάσεων όπως τη Σύµβαση της
Κωνσταντινούπολης και τη Σύµβαση για τα Δικαιώµατα του Παι-
διού.

Για τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης υπάρχουν εβδοµήντα
µία παρατηρήσεις της Επιτροπής GREVIO, άλλες επείγουσες,
άλλες πιο µακροπρόθεσµες. Όµως, θέλω να σταθώ για λίγο σε
άρθρα τα οποία δεν ενσωµατώνονται, σε αυτό που αναφέρθηκα
πριν, διότι το θεωρώ κρίσιµο και το σηµείωσαν αυτό και οι φορείς
που ήρθαν στην επιτροπή, οι οποίοι βέβαια είδαν το νοµοσχέδιο
πάρα πολύ αργά, δεν κλήθηκαν πριν και δεν εισακούστηκαν και
µετά σε αυτά τα οποία παρατήρησαν.

Άρθρα, λοιπόν, για την αποτροπή του victim blaming εντός δι-
καστικών αιθουσών σε υποθέσεις σεξουαλικής βίας. Άρθρα που
αφορούν στα ειδικά µέτρα για την πρόληψη του βιασµού. Άρθρα
για την κατάρτιση των επαγγελµατιών, µιας µεγάλης οµάδας ερ-
γαζοµένων από υγειονοµικούς, αστυνοµικούς, δικαστικούς, κοι-
νωνικούς λειτουργούς, ανθρώπους του πεδίου, οι οποίοι δεν
περιλαµβάνονται εδώ. Ακόµα και για τις επιζώσες που βιώνουν
πολλαπλές διακρίσεις και ανισότητες, όπως γυναίκες µε αναπη-
ρία, γυναίκες πρόσφυγες, µετανάστριες, ηλικιωµένες, γυναίκες
µε χαµηλό εισόδηµα, κρατούµενες και ΛΟΑΤΚΙ. Ούτε αυτό. Και
για ποιον λόγο δεν εντάσσεται; Δεν έχει αρµοδιότητα το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης; Ολόκληρο τοµέα ανθρωπίνων δικαιωµάτων πε-
ριλαµβάνει. 

Είναι, λοιπόν, προφανές ότι το νοµοσχέδιο παραβλέπει την
ανάγκη για ολοκληρωµένες και µακροπρόθεσµες πολιτικές πρό-
ληψης, οι οποίες περιλαµβάνουν εκστρατείες ευαισθητοποίησης,
προστασία των θυµάτων, επαρκή πρόσβαση στη δικαιοσύνη,
συλλογή δεδοµένων, διατοµεακή συνεργασία και πρωτίστως στε-
λέχωση των φορέων και υπηρεσιών. Είναι µια τακτική που όποτε
έχει δοκιµαστεί έχει αποτύχει και έχει φανεί ότι η σχεδόν απο-
κλειστική εστίαση στις αυξηµένες ποινές και στα τιµωρητικά
µέτρα, αλλά και στην επικοινωνία -η νοµοθέτηση, δηλαδή µε τη
συγκυρία που το έχετε ως προσφιλές σας τρόπο νοµοθέτησης-
είναι απίθανο να αποτρέψει αποτελεσµατικά και στρατηγικά τους
δράστες ή να προστατεύσει τα θύµατα. Αυτό σας το είπε και η
Ολοµέλεια των Δικηγορικών Συλλόγων µε τον πιο καταφατικό
τρόπο και το Κέντρο Διοτίµα και η Εθνική Επιτροπή Δικαιωµάτων
του Ανθρώπου στο υπόµνηµα που µας έστειλε.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αποτυγχάνει να παράσχει ένα επαρκές
υποστηρικτικό και προστατευτικό πλαίσιο απέναντι στη βία κατά
των γυναικών και την ενδοοικογενειακή βία. Και αυτό, όπως είπα,
ήταν κοινή συνισταµένη µε τον έναν ή τον άλλον τρόπο, µε πιο
έντονο ή µε πιο ευγενικό τρόπο από τους φορείς που ήρθαν στη
Βουλή. 

Θέλει, λοιπόν, κατά τη γνώµη µας και στο ζήτηµα αυτό, της εν-
δοοικογενειακής βίας και των γενοκτονιών, ένα άλλο µείγµα πο-
λιτικής. Θέλει, κατ’ αρχάς, αυτό που ζητούν όλοι, τη νοµική
κατοχύρωση του όρου «γυναικοκτονία». Υπάρχει και στις παρα-
τηρήσεις που κάνει η GREVIO. Έµφαση στην πρόληψη -πραγµα-
τική έµφαση στην πρόληψη, όχι στα λόγια και µε εθνικές
στρατηγικές, ευχολόγια-, στην ενίσχυση των δοµών σε προσω-
πικό και µέσα στην εκπαίδευση και τις συνέργειες και όχι µόνο
στην ποινική καταστολή ή µια γραµµή τηλεφωνική η οποία δεν
θα έχει από πίσω πόδια, υποστηρικτικό πλαίσιο και δοµές για να
αποτρέψουν τα χειρότερα και τα εγκλήµατα που έπονται. Και σί-
γουρα όχι µε ατιµωρησία, όταν αυτοί που επιχειρούν δεν πράτ-
τουν τα δέοντα στην εκτέλεση των καθηκόντων τους, όπως έγινε
πρόσφατα στο Αστυνοµικό Τµήµα Αγίων Αναργύρων. 

Και επειδή άκουσα σε αυτήν την Αίθουσα από πολλές πλευρές
και πτέρυγες να αναφέρονται στον ΣΥΡΙΖΑ και στην κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ, να σας θυµίσω ότι η Σύµβαση της Κωνσταντινούπο-
λης κυρώθηκε το 2018. Ήµασταν από τους τελευταίους που την
κύρωσαν και η κυβέρνησή σας από το 2011 που είχε υπογραφεί
δεν την είχε φέρει ποτέ για κύρωση. 

Επίσης, επειδή κλείνουν και δέκα χρόνια από την πρώτη Κυ-
βέρνηση Αριστεράς, θέλω να θυµίσω ότι εµείς δεν κάναµε ποτέ
εκπτώσεις στα ανθρώπινα δικαιώµατα, δεν αλλάζαµε ανάλογα µε
το πώς φυσάει ο άνεµος και δεν είχαµε τη λογική του χαµαιλέο-

ντα, µία µε τα δύο φύλλα που λέει η βιολογία και µία µε τα δι-
καιώµατα των ΛΟΑΤΚΙ ατόµων και ας τα δουν αυτά οι πολίτες.
Κάναµε παρεµβάσεις οι οποίες ήταν νοµοσχέδια που ευθυγράµ-
µισαν τη χώρα µε τις πιο προηγµένες διατάξεις των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων και αυτό χαιρετίστηκε και από το Συµβούλιο της Ευ-
ρώπης και από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Όποτε πηγαίναµε εκεί
ήταν ξεκάθαρο αυτό. Φέραµε νοµοσχέδια τα οποία είχαν να κά-
νουν µε το σύµφωνο συµβίωσης οµόφυλων ζευγαριών, µε την
ιθαγένεια των παιδιών µεταναστών δεύτερης γενιάς, µε την ίση
µεταχείριση όλων στο χώρο εργασίας, µε την επανένταξη των
κρατουµένων και µε την ίδρυση σχολείων µέσα στις φυλακές,
κάτι που έχει προφανώς απαξιωθεί και έναν Ποινικό Κώδικα που
ήταν αποτέλεσµα νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής µε κορυφαί-
ους επιστήµονες, τον οποίο έχετε κατακρεουργήσει. 

Έγιναν δεκαοκτώ φορές τροποποιήσεις. Στη λογική του φιλε-
λεύθερου Ποινικού Δικαίου ήταν η δικιά µας, στη λογική του
«πάµε και πίσω από το Διαφωτισµό» οι δικές σας αλλαγές. Αυτά,
λοιπόν, τα θυµίζουµε στους πολίτες, όπως επίσης το γεγονός ότι
ερχόντουσαν στη Βουλή για να ακουστούν πολλοί περισσότεροι
φορείς απ’ ό,τι προέβλεπε ο Κανονισµός. Αλλά και στην προετοι-
µασία των νοµοσχεδίων και στη διαβούλευση υπήρχε η ουσια-
στική συµβολή τους. Επίσης, στην σύσταση της GREVIO να
υπάρξει συνεργασία µε την κοινωνία των πολιτών, τους φορείς
τις οργανώσεις τους.

Και κάτι ακόµα. Υπήρχαν επιτροπές ελέγχου, όπως η CPT, για
τα βασανιστήρια που όταν αναλάβαµε οι συστάσεις τους για τη
χώρα ήταν τραγικές. Συνεχώς βελτιώναµε τις συνθήκες κράτη-
σης. Συνεχώς βελτιώναµε αυτά τα οποία προέβλεπε ο σωφρονι-
στικός κώδικας και το Σύνταγµα και διαρκώς προσπαθούσαµε να
γίνουµε καλύτεροι σ’ αυτόν τον τοµέα. Θεωρούσαµε όπλο την
προστασία των δικαιωµάτων. Αυτό, λοιπόν, θα συνεχίσουµε να
κάνουµε, κύριε Πρόεδρε. Και κλείνω. Θα είµαστε στην πρώτη
γραµµή για την υπεράσπιση των γυναικείων δικαιωµάτων, των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων όλων χωρίς διακρίσεις και στην πρώτη
γραµµή για τη διασφάλιση και την υπεράσπιση του κράτους δι-
καίου. Για να λάµψει η αλήθεια, να λάµψει η δικαιοσύνη και στο
έγκληµα των Τεµπών και στο έγκληµα της Πύλου και στο σκάν-
δαλο των υποκλοπών και σε πολλά άλλα. Το χρωστάµε στα θύ-
µατα. Το χρωστάµε στους συγγενείς τους. Το χρωστάµε στην
κοινωνία και αυτό θα κάνουµε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Να καλέσω στο Βήµα τον ανεξάρτητο Βουλευτή κ. Κωνστα-

ντίνο Φλώρο. 
Κύριε Φλώρο, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, η αποστολή κάθε κυβέρνησης που σέβεται τον
εαυτό της είναι η προάσπιση των δικαιωµάτων όλων των πολιτών
χωρίς εξαιρέσεις. Ο σεβασµός στη δικαιοσύνη, η ισονοµία και η
αµεροληψία είναι η βάση της δηµοκρατίας. Όµως, το νοµοσχέδιο
που συζητάµε σήµερα δεν ανταποκρίνεται σίγουρα σε αυτές τις
αρχές.

Νοµοθετείτε ακόµα µια φορά αψηφώντας τις φωνές των φο-
ρέων, αγνοώντας τις πραγµατικές ανάγκες της κοινωνίας, όπως
και τους ανθρώπους που βιώνουν καθηµερινά τέτοιες καταστά-
σεις. Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νο-
µοσχέδιο είναι απόδειξη της πολιτικής ανεπάρκειας της
Κυβέρνησης. Η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων, η Ένωση Ποι-
νικολόγων, οι ιατροδικαστικές υπηρεσίες, οι κοινωνικές οργανώ-
σεις, όλοι εξέφρασαν σοβαρές αντιρρήσεις. Κι εσείς, κύριοι της
Κυβέρνησης, αντί να διορθώσετε τα κενά και τις παραλείψεις του
νοµοσχεδίου προχωρείτε βιαστικά να περάσετε ένα νόµο ανε-
φάρµοστο. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι ενδιαφέρεστε περισσότερο για
την επικοινωνιακή σας εικόνα παρά για την ουσία. Πώς θα εφαρ-
µοστεί, λοιπόν, αυτός ο νόµος όταν οι δικαστές δηλώνουν πως
δεν υπάρχουν τα µέσα για να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις
του; Πώς θα προστατευτούν τα θύµατα όταν οι ιατροδικαστικές
υπηρεσίες δεν έχουν προσωπικό ούτε για τα βασικά; Ποιος θα
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εφαρµόσει, λοιπόν, αυτόν τον νόµο όταν οι ίδιες οι δοµές που
τον υποστηρίζουν παραπαίουν; Αντί να ξεκινήσετε, λοιπόν, από
την ενίσχυση των υπηρεσιών επιβαρύνετε ένα ήδη διαλυµένο σύ-
στηµα. 

Οι καταγγελίες βίας χρειάζονται άµεση και αξιόπιστη διαχεί-
ριση γιατί εδώ µιλάµε για ζωές ανθρώπων και όχι για αριθµούς.
Και αυτό το λέω γιατί έχετε µια τάση όλα να τα αντιµετωπίζετε
ως αριθµούς λες και βλέπουµε και αναλύουµε έναν πίνακα στα-
τιστικής. Σήµερα µια γυναίκα ή ένας άνδρας που πέφτει θύµα
βίας πρέπει να περιµένει µέρες, αν όχι εβδοµάδες, για µια ιατρο-
δικαστική εξέταση. 

Αναφέρω και τους άνδρες για τον εξής λόγο. Στο νοµοσχέδιο
επικεντρώνεστε αποκλειστικά στη βία κατά των γυναικών. Φυσικά
και πρέπει να προστατεύσουµε τις γυναίκες. Όµως, η βία δεν έχει
φύλο. Είναι ένα φαινόµενο που τους επηρεάζει όλους: άντρες,
γυναίκες και παιδιά. Όπως και κανένα νοµοσχέδιο για την αντι-
µετώπιση της βίας δεν µπορεί να είναι ολοκληρωµένο χωρίς την
πρόβλεψη για πρόληψη. Γιατί η βία δεν ξεκινά όταν το θύµα εµ-
φανίζεται σε έναν ιατροδικαστή ή σε ένα δικαστή. Ξεκινά πολύ
νωρίτερα. Πού είναι, λοιπόν, η µέριµνα για τα παιδιά που βιώνουν
ενδοοικογενειακή βία; Πού είναι η πρόβλεψη για τους άνδρες
που πέφτουν θύµατα ψυχολογικής, σωµατικής ή λεκτικής βίας;
Δεν αξίζουν προστασία αυτοί οι άνθρωποι; 

Στέκοµαι ιδιαίτερα στα θύµατα ψυχολογικής, λεκτικής βίας
ανεξαρτήτως φύλου, καθώς από εκεί ξεκινάνε οι περισσότερες
αντιπαραθέσεις. Αργότερα κλιµακώνονται. Φτάνουν στη σωµα-
τική βία και τέλος στο έγκληµα. Το να αγνοούµε, λοιπόν, µια µε-
ρίδα θυµάτων δεν είναι λύση. Είναι αδικία, διάκριση, κοινωνικά
ανεύθυνο και επικίνδυνο. Η εκπαίδευση στα σχολεία, η ευαισθη-
τοποίηση της κοινωνίας, η ενδυνάµωση των οικογενειών είναι
απαραίτητες για την καταπολέµηση της βίας. 

Για να νοµοθετήσετε, όµως, ως προς αυτήν την κατεύθυνση
προϋποθέτει να έχετε και µια επαφή µε την κοινωνία. Δυστυχώς,
η µόνη επαφή που έχετε εσείς είναι µε τον κοµµατικό σας στρατό
που σας γεµίζει ευχολόγια ότι όλα τα κάνετε καλά και αν κάποιος
τολµήσει να σας πει το αντίθετο, αν είναι δικός σας τον διαγρά-
φετε, διαφορετικά τον στοχοποιείτε, τον φιµώνετε, τον λοιδο-
ρείτε.

Κάτι τέτοιο έχουµε δει να το κάνετε επανειληµµένα και µε
όσους ασχολούνται µε την υπόθεση των Τεµπών, καθώς νωρί-
τερα άκουσα και τον κύριο Υπουργό, τον κ. Φλωρίδη, να λέει κά-
ποια πράγµατα -για εµένα προσωπικά άκρως προσβλητικά και
ενοχλητικά- προς όλους µας εδώ µέσα. Ακούσαµε να λέει για
γκαιµπελικές πρακτικές. Βλέπουµε ότι έχετε πλήρη και άριστη
γνώση περί των πρακτικών του Γκαίµπελς σε βαθµό που κάποιος
µπορεί να πει ότι τον έχετε και µέντορα. Τον έχετε; Κυρία Ευθυ-
µίου, θα µας πείτε; Έχετε µέντορα τον Γκαίµπελς; Αυτά έλεγε ο
κ. Φλωρίδης. 

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Αυτό είναι προσβλητικό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Προσέβαλε όλο το υπόλοιπο

Σώµα ο κ. Φλωρίδης. Να ενοχλεί κι εσάς; 
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Δεν θα ασχοληθώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Μην ασχοληθείτε καλύτερα, γιατί

έχουµε πάρει τα αποτελέσµατα. Έχουµε µάθει. 
Διαβάζω, λοιπόν, από τα Πρακτικά τι είπε πριν ο κύριος Υπουρ-

γός: «Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αντιλαµβάνοµαι ότι η φτώχεια
επιχειρηµάτων και η φτώχεια να αντιµετωπιστεί µια σηµαντική νο-
µοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης οδηγεί διαρκώς ένα συ-
νηθισµένο καταφύγιο. Ποιο είναι αυτό το καταφύγιο κάποιων από
την Αντιπολίτευση; Είναι αυτό που ακούσαµε νωρίτερα. Είναι η
ανθρώπινη τραγωδία των Τεµπών. Όταν έχουµε ζόρια σε οτιδή-
ποτε, όταν η Κυβέρνηση φέρνει µια µεγάλη νοµοθετική πρωτο-
βουλία τότε ανασύρεται η τραγωδία των Τεµπών για να συν-
δυαστεί κάτι στο νοµοσχέδιο που ενδεχοµένως να έχει σχέση µε
την τραγωδία των Τεµπών για µια απόπειρα συγκάλυψης». 

Αρχικά, το έγκληµα των Τεµπών δεν είναι κάτι που έχει τελει-
ώσει για να το ανασύρουµε. Εδώ και δύο χρόνια είναι στον δη-
µόσιο διάλογο. Θα παραµείνει για αρκετό καιρό ακόµη παρά την
προσπάθεια που κάνετε να το υποβαθµίσετε, να το εξαφανίσετε
ή να το τελειώσετε. Και όταν εσείς έχετε τα ζόρια καλείτε βοή-
θεια, ζητάτε προστασία, όπως ο Καραµανλής στην εξεταστική

όταν τον εξέταζα. Βάζετε όλα τα συστηµικά σας µέσα, τον κοµ-
µατικό στρατό, τα τρολ του διαδικτύου, παριστάνετε το θύµα, µι-
λάτε για ξεχασµένους και συνωµοσίες, καθώς όλα τα κάνετε
καλά. Εντάξει, όχι. Δεν είναι έτσι. Αν κάτι έχει τελειώσει, αυτοί σί-
γουρα είστε εσείς. 

Δεύτερον, είναι πραγµατικά εντυπωσιακή η εµπιστοσύνη που
δείχνετε στον κ. Καρακούκη. Θεωρείτε λογικό ένας άνθρωπος –
συνταξιούχος, µάλιστα- που ανανεώθηκε φωτογραφικά η θητεία
του, που ήδη εµπλέκεται σε µία από τις µεγαλύτερες τραγωδίες
της χώρας, να ηγηθεί επιτροπών που πιθανώς -θα πω εγώ- να
επανεξετάσουν δικές του αποφάσεις. Ή µήπως το προηγούµενο
έργο του είναι εγγύηση για το αποτέλεσµα που θέλετε; Αυτή την
τριµελή επιτροπή µήπως θα ήταν πιο ειλικρινές να την ονοµάσετε
«επιτροπή συγκάλυψης»; Γιατί, πραγµατικά, άκουσα νωρίτερα να
επιχειρηµατολογεί ο κύριος Υπουργός προς αυτή την επιτροπή,
αλλά, δυστυχώς, δεν έπεισε κανέναν. Γιατί είπε, επίσης, πως η
συγκεκριµένη επιτροπή µπορεί να µην ασκεί τα καθήκοντά της
και λόγω έλλειψης έργου. Άρα, επί της ουσίας τι εξάγουµε εύ-
λογα; Ένα συµπέρασµα, ότι είναι αχρείαστη. 

Μπορείτε να µας διαβεβαιώσετε ότι τα µέλη της επιτροπής δεν
είναι επιλεγµένα µε µόνο κριτήριο την υπακοή σε εντολές σας;
Ή µήπως τα προσόντα που αναζητάτε είναι η ικανότητα να γρά-
φουν πορίσµατα που να ευνοούν την Κυβέρνηση; Στις οικογέ-
νειες που τα παιδιά τους κάηκαν ζωντανά στα βαγόνια των
Τεµπών τι έχετε να πείτε; Ότι τώρα φτιάχνετε επιτροπές για να
διασφαλίσετε ότι η αλήθεια δεν θα βγει ποτέ στο φως; Είστε ικα-
νοποιηµένοι µε το πώς η Κυβέρνησή σας χειρίστηκε την τραγω-
δία των Τεµπών; Είστε ικανοποιηµένοι από το πώς έκλεισε
άρον-άρον η εξεταστική του εγκλήµατος των Τεµπών, αποκλεί-
οντας κοµβικούς µάρτυρες, µεθοδεύοντας διαδικασίες, αποκρύ-
πτοντας εξώδικα προς την επιτροπή, αφήνοντας µηνύσεις στα
συρτάρια του απερχόµενου Προέδρου της Βουλής; Είστε ικανο-
ποιηµένοι που το τελικό πόρισµα της επιτροπής, το πόρισµα της
Νέας Δηµοκρατίας δηλαδή, από τα νέα δεδοµένα που έχουν βγει
στο φως της δηµοσιότητας έχει επί της ουσίας ανατραπεί και δια-
ψευστεί; 

Κοιτάξτε, λοιπόν, τον κόσµο στα µάτια και πείτε τους ότι η συ-
γκεκριµένη επιτροπή δεν είναι εργαλείο συγκάλυψης. Και εφό-
σον, όπως είπαµε και πριν, θα είναι ουσιαστικά αχρείαστη,
αποσύρετε από το νοµοσχέδιο το άρθρο 41. Γιατί αν λάβουµε υπ’
όψιν ότι είστε η Κυβέρνηση που έχει καταφέρει να κάνει τη δι-
καιοσύνη πιο µπερδεµένη και από λαβύρινθο, ότι έχουµε την πα-
γκόσµια πρωτοτυπία να είµαστε η µοναδική χώρα που δικάζει µε
πέντε διαφορετικούς ποινικούς κώδικες, χώρια τα προεδρικά δια-
τάγµατα και τους ειδικούς ποινικούς νόµους, µε αποτέλεσµα οι
δικηγόροι να µην ξέρουν καν πώς να δικάσουν, ο ένας νόµος να
πέφτει πάνω στον άλλον, τα δικαστήρια να υπολειτουργούν και
οι πολίτες να παραµένουν στο έλεος ενός συστήµατος που δεν
καταλαβαίνει ούτε τον ίδιο του τον εαυτό, εσείς έρχεστε εδώ να
µας παραθέσετε ως επιχείρηµα ότι τις διατάξεις, όπως αυτές που
συζητάµε σήµερα, ιδιαιτέρως της επίµαχης επιτροπής ιατροδι-
καστών, τις έχετε πάρει αυτούσιες από το Αγγλικό και Γερµανικό
Δίκαιο, παρότι ο κύριος Υπουργός είναι ένας άνθρωπος που προ-
έρχεται και έχει κληρονοµήσει, ουσιαστικά, την εµπειρία και τη
γνώση του δικαστικού συστήµατος. Και εφόσον θεωρείτε, λοιπόν,
ως Κυβέρνηση ότι όλοι οι άλλοι είναι για τα µπάζα πάρτε ένα κα-
θρέφτη, κοιταχτείτε και αναρωτηθείτε µετά από όλα όσα σας
έχουµε αναφέρει αν το πρόβληµα δεν είναι, τελικά, οι άλλοι αλλά
εσείς ως Κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε παρακαλώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Αν µη τι άλλο -και κλείνω- δυστυ-

χώς, ο τρόπος που αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση τη δικαιοσύνη, τη
χώρα και τον ελληνικό λαό στο σύνολό του, είναι «για τα µπάζα». 

Καλώ όλους τους Έλληνες και τις Ελληνίδες στο Σύνταγµα,
την Κυριακή 26 Γενάρη, στις 12.00’ το µεσηµέρι, στην εθνική δια-
δήλωση του Συλλόγου των Πληγέντων του Δυστυχήµατος των
Τεµπών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς, ευχαριστού-

µε.
Να καλέσω στο Βήµα τον Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
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Αλλαγής, τον κ. Παύλο Χρηστίδη. 
Ορίστε, κύριε Χρηστίδη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν είναι εύκολες αυτές οι ηµέρες για τη χώρα µας, διότι ακού-

γοντας τα ηχητικά, διαρκώς, να έρχονται το ένα µετά το άλλο,
αντιλαµβανόµαστε όλοι τι έχει συµβεί στα Τέµπη.

Αυτό το οποίο, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι πρέπει να έχετε στο
µυαλό σας -και εσείς και ο κ. Φλωρίδης- είναι ότι κάποια στιγµή
έρχεται η ώρα που µένουν στην άκρη τα πολιτικά και τα κοµµα-
τικά χρώµατα και τα κοµµατικά και τα πολιτικά παιχνίδια και αυτό
το οποίο µας ενδιαφέρει είναι να δούµε τι συνέβη σε εκείνη την
αµαξοστοιχία, στην οποία νέοι άνθρωποι -οι οποίοι θα µπορού-
σαν να είναι σε οποιαδήποτε από τις δικές µας οικογένειες- έχα-
σαν τη ζωή τους µε τον πλέον τραγικό τρόπο. Έναν τρόπο, ο
οποίος, έτσι όπως αποδεικνύεται από αυτά τα ηχητικά, δεν οφεί-
λεται στο γεγονός ότι δύο αµαξοστοιχίες συγκρούστηκαν µεταξύ
τους, αλλά σε εύφλεκτο υλικό το οποίο βρισκόταν µέσα. 

Αναρωτιέµαι αν θυµάστε, κύριε Υπουργέ, όσα έλεγε ο κ. Μη-
τσοτάκης, σχεδόν έναν µήνα µετά από την ανείπωτη τραγωδία,
σε ερώτηση του Σταύρου Θεοδωράκη για το τι µετέφεραν οι αµα-
ξοστοιχίες που συγκρούστηκαν, τι περιείχε το εµπορικό τρένο
και αν η φωτιά είχε σχέση µε υλικά τα οποία µετέφερε. Είπε, τότε,
ο κ. Μητσοτάκης, κύριε Υπουργέ: «Δεν έχει απολύτως καµία. Το
γνωρίζουµε αυτό πια µε βεβαιότητα. Γνωρίζουµε ακριβώς τι µε-
τέφερε το εµπορικό τρένο. Δεν υπήρχε τίποτα απολύτως εύφλε-
κτο». 

Αυτό το οποίο σήµερα δείχνει η έκθεση του Τεχνικού Συµβού-
λου, που είχαν ορίσει κάποιες από τις οικογένειες των θυµάτων,
παραθέτει στοιχεία που αποδεικνύουν τη µεταφορά εύφλεκτου
υλικού. Είναι πάνω από τριάντα οι ανθρώπινες ζωές που χάθηκαν
εξαιτίας αυτών των υλικών. 

Και θέλω να πω ότι σε αυτές τις τεράστιες καθυστερήσεις, στα
χαµένα υλικά, στη συγκάλυψη που επιχειρήθηκε εξαρχής από την
πλευρά της Κυβέρνησης µε τις µονταζιέρες και τον τρόπο µε τον
οποίο το υλικό διαχύθηκε στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, έρχο-
νται να προστεθούν και καταγγελίες για τον ρόλο του Χηµείου
του Κράτους σχετικά µε τα φερόµενα υλικά. Αυτό το οποίο έλε-
γαν οι πρόγονοί µας, για την «ύβρη και τη νέµεση», είναι καλό να
το έχετε, ακόµα και αν αυτό το οποίο νιώθετε ως απόλυτη αλα-
ζονεία αυτήν τη στιγµή δεν σας επιτρέπει να δείτε αυτό το οποίο
όλοι οι Έλληνες νιώθουν.

Γι’ αυτόν, ακριβώς, τον λόγο, πέρα και πάνω από κόµµατα,
χωρίς καµία κοµµατική ταµπέλα, χωρίς καµία κοµµατική ταυτό-
τητα, είναι υποχρέωση όλων µας, όποιον ρόλο και αν έχουµε στη
δηµοκρατία µας, όποια θέση και αν έχουµε σε αυτήν, να βρε-
θούµε την Κυριακή στις 12.00’ στην Πλατεία Συντάγµατος, στο
κάλεσµα το οποίο κάνουν οι συγγενείς των θυµάτων των Τεµπών,
ακριβώς για να ενώσουµε τη φωνή για το αυτονόητο αίτηµα για
δικαιοσύνη, την οποία θα έπρεπε το δικό σας Υπουργείο να επι-
διώκει περισσότερο από οποιαδήποτε άλλη υπουργική καρέκλα
έχετε στην Κυβέρνηση. 

Αυτό, όµως, δεν είναι κάτι το οποίο βλέπουµε να συµβαίνει και
γι’ αυτό τα χρόνια της δικής σας διακυβέρνησης έχουµε πολλές
αλλαγές στον Ποινικό Κώδικα και στον Κώδικα Ποινικής Δικονο-
µίας. 

Για ακόµα µια φορά έχουµε το Υπουργείο Δικαιοσύνης να επαί-
ρεται ότι το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί ένα µέτρο για την κατα-
πολέµηση της ενδοοικογενειακής βίας, υποστηρίζοντας, µάλιστα,
ότι ενσωµατώνει συγκεκριµένη ευρωπαϊκή Οδηγία για την αντι-
µετώπιση της βίας κατά των γυναικών και της οικογενειακής βίας. 

Είναι σαφές πια -το ζήσαµε και σε άλλα νοµοσχέδια- ότι έχετε
βρει µια «καραµέλα», αυτήν των ευρωπαϊκών Οδηγιών, τη φέρ-
νετε και την ενσωµατώνετε έτσι όπως νοµίζετε εσείς ότι είναι σω-
στός τρόπος, ενώ στην πραγµατικότητα εισάγετε ελάχιστες από
τις διατάξεις, µε προβληµατικές διατυπώσεις και καταλήγετε σε
ένα πλαίσιο προστασίας, το οποίο δεν είναι επαρκές. 

Αυτό το πλαίσιο προστασίας, το οποίο δεν είναι επαρκές, στοι-
χίζει ανθρώπινες ζωές. Το ζήσαµε µε µία γυναικοκτονία έξω από
ένα αστυνοµικό τµήµα πριν από λίγους µήνες. Αντίστοιχα περι-
στατικά βιώνουµε καθηµερινά. 

Και σαν να µη φτάνουν αυτά, τα οποία γίνονται στη δικιά σας

βάρδια, στη δικιά σας θητεία, έρχεστε και κουνάτε το δάχτυλο
σε όποιον έρχεται και σας λέει ότι αυτά τα οποία κάνετε δεν είναι
αρκετά. Διότι δεν είναι αρκετά. Δεν είναι αυτές οι λύσεις οι ενδε-
δειγµένες, γιατί το πρόβληµα είναι εκεί έξω. Είναι µια κουλτούρα
βίας η οποία αναπτύσσεται διαρκώς. Και ειδικά στο κοµµάτι της
ενδοοικογενειακής βίας, έχετε κάνει πολύ λιγότερα απ’ ό,τι θα
έπρεπε να έχετε κάνει και σε επίπεδο κοινωνικό και σε επίπεδο
νοµικό και σε επίπεδο ψυχολογικής στήριξης. 

Είναι αυτή η Κυβέρνηση, η οποία τον Φεβρουάριο του 2024
είχε φέρει ρυθµίσεις. Είναι η δικιά σας Κυβέρνηση, η οποία έρ-
χεται λίγους µήνες µετά και ακυρώνει τον εαυτό της. Και είναι
προφανές ότι έχετε και µια σειρά από εµµονές που σχετίζονται
µε την υφή, µε τη φύση, αλλά και µε την αξία –ξέρετε- όλων
αυτών των εγκληµάτων, µε τον τρόπο µε τον οποίον αυτές οφεί-
λουν να στιγµατιστούν σε επίπεδο κοινωνικό. Γι’ αυτόν, ακριβώς,
τον λόγο όλες οι γυναικείες ενώσεις ζητούν την αναγνώριση της
γυναικοκτονίας ως ενός ξεχωριστού αδικήµατος στον Ποινικό
Κώδικα. Και πάρα όλα αυτά τα οποία ξέρετε ότι συµβαίνουν σε
ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο, εσείς αρνείστε αυτό να το υιο-
θετήσετε. 

Σύµφωνα µε τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών, το 2023, σε πα-
γκόσµια κλίµακα, δολοφονήθηκαν από πρόθεση, τουλάχιστον,
ογδόντα πέντε χιλιάδες γυναίκες και νεαρά κορίτσια, στην πλει-
ονότητά τους από τους συντρόφους τους ή άλλα µέλη της οικο-
γένειάς τους. Με άλλα λόγια, διαπράττονται εκατόν σαράντα
δολοφονίες γυναικών ή κοριτσιών κάθε µέρα ή µία, κάθε δέκα
λεπτά. 

Στην Ελλάδα, βάσει των στοιχείων της Ελληνικής Αστυνοµίας,
κάθε µέρα, το 2024 έχουµε πενήντα µία γυναίκες οι οποίες έπε-
φταν θύµατα κακοποίησης, µε το ποσοστό να είναι σχεδόν διπλά-
σιο σε σχέση µε την προηγούµενη χρονιά. 

Κύριε Υπουργέ, δεν θα ξεχάσω ποτέ όταν επισκέφθηκα το Δι-
δυµότειχο, πριν από περίπου ενάµιση χρόνο, στην επίσκεψη αυτή
συνάντησα τον Γιάννη Τοπαλούδη, τον µπαµπά της Ελένης Το-
παλούδη. Ήρθε ο άνθρωπος και µε έπιασε και µου είπε αυτό το
οποίο έχει πει πολλές φορές και δηµοσίως, η Ελένη Τοπαλούδη,
πριν δολοφονηθεί µε αυτόν τον άγριο τρόπο, επισκέφθηκε ένα
αστυνοµικό τµήµα, κατήγγειλε τον βιασµό της και από το αστυ-
νοµικό τµήµα, την έδιωξαν. 

Αυτά τα δεδοµένα είναι δεδοµένα τα οποία, µιλώντας µε γυ-
ναικείες οργανώσεις οι οποίες στέκονται στο πλάι κακοποι-
ηµένων γυναικών, ξέρουµε όλοι ότι δεν είναι µεµονωµένα. Αυτά
είναι που πρέπει να αντιµετωπίσουµε για να έχουµε µια κοινωνία
η οποία είναι και δίκαιη και συµπεριληπτική και προστατεύει στην
πράξη ανθρώπινες ζωές. Αυτά είναι τα οποία θα έπρεπε να κά-
νετε και αυτά είναι τα οποία δεν κάνετε. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Χρηστίδη.
Καλώ στο Βήµα τον Ανεξάρτητο Βουλευτή, τον κ. Αλέξανδρο

Αυλωνίτη.
Ορίστε, κύριε Αυλωνίτη, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Θυµάµαι, κύριε Πρόεδρε και κύριε Υφυπουργέ, τους τέσσερις

µήνες που έζησα στην Εξεταστική Επιτροπή για τη διερεύνηση
του εγκλήµατος των Τεµπών. Θυµάµαι που είχα ρωτήσει τον κ.
Χαλκιά -να σας θυµίσω ότι ο κ. Χαλκιάς ήταν Πρόεδρος της τρι-
µελούς επιτροπής που όρισε ο κ. Γεραπετρίτης- να µας πει τι
δουλειά έκανε στην επιτροπή. Τον ρώτησα: «Μας παραδώσατε
ένα πόρισµα. Συζητήσατε το θέµα της φωτιάς, της έκρηξης;».
Προσέξτε, η επιτροπή αυτή αντικατέστησε την Επιτροπή Διερεύ-
νησης Αεροπορικών και Ατυχηµάτων στα Τρένα. Δεν είχε συστα-
θεί και συνέστησε ο ίδιος µια επιτροπή. Δεν τους έδωσε καν
εντολή να εξετάσουν αυτό το θέµα. 

Είδα, επίσης, και τα νέα ηχητικά στοιχεία και το βιντεοληπτικό
υλικό. Αναρωτιέµαι, στον Θεό που πιστεύουµε όλοι, σας έκανε
καθόλου εντύπωση, σας κάνει εντύπωση στοιχειώδη πώς µετά
από την έκρηξη υπήρχαν τηλεφωνικές επικοινωνίες κι αυτά που
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ακούσαµε και αναγνώρισαν οι γονείς τα παιδιά τους; Τι συνέβη
µεταξύ της έκρηξης και της σύγκρουσης των τρένων; Υπήρχε κά-
ποιος χρόνος κενός. Θα πρέπει να τον ερευνήσουµε; Δεν είναι
επίκαιρο το θέµα που βάζουµε σήµερα στη συζήτηση; Γιατί πα-
θαίνετε µια αλλεργία γι’ αυτό το θέµα; Γιατί µας κατηγορείτε ότι
χρησιµοποιούµε το έγκληµα των Τεµπών για πολιτικούς λόγους;
Δεν υπολογίζετε ότι µέσα σε αυτήν την Αίθουσα υπάρχει κι υπάρ-
χει ανθρώπινη ψυχή, υπάρχει πόνος; Μόνο εσείς τον έχετε τον
πόνο; Δεν θυµάστε τι κάνατε εσείς µε τη Μάντρα και το Μάτι; Χο-
ρεύατε όπως οι Ινδιάνοι γύρω από τη φωτιά. Θα θυµάστε; Τα ξε-
χάσατε; Τώρα γινήκατε παρθένες; Με εντυπωσιάζετε, αλήθεια.
Δεν σεβόσαστε τίποτα. 

Αυτό που µου κάνει µεγάλη εντύπωση είναι τι διάβολο συστή-
σατε την εξεταστική επιτροπή; Γιατί µας κοροϊδεύατε; Γιατί µας
δουλεύατε ψιλό γαζί; Δεν υπήρχε τίποτα µέσα ως υλικό να ερευ-
νήσουµε, τίποτα ουσιαστικό σε σχέση µε το γιατί πέθαναν τριά-
ντα άνθρωποι µε τη φωτιά. Γιατί δεν µας επιτρέψατε να δοθεί
παράταση σε αυτή την ρηµάδα την επιτροπή έτσι ώστε να έρθει
η δικογραφία να τη διαβάσουµε; Γιατί µας κοροϊδεύατε; Γιατί
απορρίψατε το αίτηµά µας να έρθει η ποινική δικογραφία να διε-
ρευνήσουµε τα αίτια της εξαύλωσης τριάντα παιδιών; Γιατί; Εσείς
που είστε δικηγόρος και εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί
το κάνατε; Μιλούσατε µε δικηγόρους κι εµείς από κάτω να κραυ-
γάζουµε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Μα, ήρθε η δικογραφία.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ήσασταν στην επι-

τροπή;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν είναι ώρα για διά-

λογο τώρα, κύριε Αυλωνίτη. Στο Σώµα απευθυνθείτε και µην κά-
νετε διάλογο. Σας παρακαλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Και τώρα δεν φτάνει
µόνο αυτό. Βρήκαµε τις δικογραφίες µετά από όλη αυτή την ιστο-
ρία κι αφού είχε κλείσει η επιτροπή και αυτόν που τις είχε στο
συρτάρι του, τον πρώην Πρόεδρο της Βουλής, θέλετε να τον κά-
νετε και Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Αν είναι δυνατόν, δηλαδή!
Αν είναι δυνατόν!

Θα σας στοιχειώσει το έγκληµα των Τεµπών. Θα µας στοιχει-
ώσει ως ανθρώπους. Το πολιτικό µας σύστηµα κάηκε αυτή την
περίοδο. Γι’ αυτό βλέπετε 60% δεν πηγαίνουν να ψηφίσουν. Γιατί
νοµίζετε ότι δεν πάνε να ψηφίσουν; Όλοι λένε ότι τα κάνουµε
«τάτσι µίτσι κότσι». Ξέρετε πώς θα βγάλετε από πάνω σας αυτό
το βάρος; Ειλικρινά, ξέρετε τι θα σας συµβούλευα; Θα σας συµ-
βούλευα να παραιτηθείτε. Δεν το έχετε ακούσει. Να παραιτηθείτε
ή αν δεν το δεχτείτε αυτό, παραιτείστε αυτούς που ενεπλάκησαν.
Γιατί θα ακούτε µια ζωή τα παιδιά των Τεµπών να µιλάνε µετά από
τη σύγκρουση µεταξύ τους και να λένε ότι δεν έχουµε αέρα, οξυ-
γόνο ν’ αναπνεύσουµε. Αν µου το δικαιολογήσετε µε την απλή
λογική, χωρίς να χρησιµοποιήσετε οποιαδήποτε µελέτη, τότε θα
σας πω µπράβο σας. 

Μου κάνει εντύπωση. Σε πόσους θανάτους, σε πόσα ξεµπαζώ-
µατα, σε πόσες αλλοιώσεις των πραγµατικών στοιχείων, σε πόσα
ψέµατα παραιτείται µια κυβέρνηση όταν έχει πενήντα επτά αν-
θρώπους που έχουν πεθάνει και τριάντα παιδιά εξ αυτών να
έχουν εξαϋλωθεί; Τι ακριβώς, δηλαδή, κάνουµε εδώ µέσα; Για το
καλό του κόσµου δεν παλεύουµε; Και, συνεχώς, λέτε για τη δι-
καιοσύνη, λες και η δικαιοσύνη είναι το άβατο των ανθρώπων.
Βεβαίως, θα αποφασίσει η δικαιοσύνη, αλλά και η δικαιοσύνη κρί-
νεται. Κι αν δεν υπήρχαν αυτοί οι άνθρωποι έξω, οι γονείς, τα θύ-
µατα, δεν θα είχαν ανακαλύψει όλα αυτά τα πράγµατα. 

Μου κάνει εντύπωση και απευθύνοµαι στη Βουλή. Θυµάστε τον
Υπουργό µας που έλεγε ότι είναι έτοιµη η αίθουσα να δικαστεί
το έγκληµα των Τεµπών; Για τον Οκτώβρη το υπολόγιζε. Από πού
ο κύριος Υπουργός της Δικαιοσύνης γνωρίζει ότι τελειώνει µια
δικογραφία και θα µπει στο ακροατήριο; Από πού; Εγώ γέρασα
µέσα στο ακροατήριο. Πώς είχε τη δυνατότητα ο κ. Φλωρίδης να
ξέρει; Φώναζαν, όµως, οι γονείς, φώναζαν τα θύµατα: Κάντε
εκείνο, κάντε τ’ άλλο. Και βγήκαν εχθές όλα αυτά τα πράγµατα.
Να µη µιλάµε γι’ αυτό, ε; Να µη µιλήσουµε. 

Το νοµοσχέδιο είναι βαθιά συντηρητικό, οπισθοδροµικό, ανα-
χρονιστικό. Κάνει µισό βήµα µπροστά και τρία βήµατα πίσω στα
ζητήµατα έµφυλης και ενδοοικογενειακής βίας. Εάν η Κυβέρνηση

πραγµατικά επιθυµεί να προχωρήσει σε µια αποτελεσµατική νο-
µοθετική παρέµβαση, µπορεί να εισάγει ένα αυτοτελές έγκληµα
ή ιδιώνυµο που να αφορά ειδικά στις γυναικοκτονίες. Η δηµιουρ-
γία ενός αυτοτελούς ή ιδιώνυµου ποινικού αδικήµατος για τη γυ-
ναικοκτονία θα επιτρέπει τη δικαιότερη και πιο στοχευµένη προ-
σέγγιση του ζητήµατος, χωρίς να διαιρεί την κοινωνία. Είναι πρό-
χειρο στον υπέρτατο βαθµό. 

Έτσι, όµως, που πέρασε ο χρόνος δεν θα έχω καν τη δυνατό-
τητα να αναφέρω τίποτα από όσα έχω σηµειώσει εδώ. Πάντως
το ότι είναι πρόχειρο, ότι είναι ένα γονατογράφηµα, έχω την εντύ-
πωση ότι κάποια φορά την είχα πει εγώ αυτή λέξη, έτσι µου ήρθε
εκείνη τη στιγµή. Είναι αντίθετο µε τα άρθρα 5, 6 και 25 του Συ-
ντάγµατος. Το έχει πει η ολοµέλεια των Δικηγορικών Συλλόγων,
η Ένωση Ποινικολόγων. Και προσέξτε, η Ένωση Δικαστών µιλάει
για υπέρµετρη αυστηροποίηση των δικαιωµάτων. Ανεπίτρεπτη η
προσβολή που κάνατε -προσέξτε- στον Αντιπρόεδρο της Ένωσης
Δικαστών και Εισαγγελέων κ. Σεβαστίδη. Του είπατε ότι δεν έχει
σχέση µε τη νοµική επιστήµη. Είναι δυνατόν, κύριε Υφυπουργέ;
Δεν δέχεστε καµιά άλλη άποψη από κάποιες οµάδες ανθρώπων
που δίνουν τη ζωή τους µέσα στα δικαστήρια; Γιατί; Ποιοι είστε
εσείς εκεί στο Υπουργείο; Δεν θα λογοδοτήσετε στην επιστήµη;
Δεν θα λογοδοτήσετε στους συναδέλφους σας; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω µε κάτι που το θεωρώ πολύ σηµαντικό αφήνο-
ντας πίσω µου όλα αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πολύ σύντοµα, κύριε
Αυλωνίτη.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Η κυβερνητική πρό-
ταση για σύσταση τριµελούς ιατροδικαστικής επιτροπής η οποία
θα επαναξιολογεί εκθέσεις ιατροδικαστών δηµιουργεί όχι µόνο
ερωτήµατα για τη νοµιµότητα της διάταξης, αλλά και υπόνοιες
για τη σκοπιµότητα αυτής, ιδίως αναφορικά µε τον χρόνο νοµο-
θέτησης. Γιατί τώρα αυτή η πρωτοβουλία; Δεν εµπιστεύεται η Κυ-
βέρνηση τους ιατροδικαστές; Προσπαθεί να κρύψει κάτι ή
επιδιώκει µε αυτόν τον τρόπο να παρέµβει σε κάποια εκκρεµή δι-
καστική υπόθεση; Μεγάλο το ερωτηµατικό.  

Ενστάσεις, βέβαια, προκαλεί και η επιλογή του κ. Νίκου Καρα-
κούκη ως επικεφαλής της τριµελούς επιτροπής, ενός προσώπου
που ήδη εµπλέκεται στην υπόθεση των Τεµπών. Τι εξυπηρετεί
αυτή η απόφαση; Τι χάρες ξεπληρώνει η Κυβέρνηση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Αυλω-
νίτη. Δεν υπάρχει αυτήν τη στιγµή ανοχή, όση καλοσύνη κι αν δια-
θέτει κάποιος.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Τέλειωσα, κύριε Πρό-
εδρε.

Απλώς να σας πω ότι δεν θα το ψηφίσω. Αλλά τι να το ψηφίσω;
Ως ανεξάρτητος δεν ψηφίζω. Άλλο δηµοκρατικό δικαίωµα που
καταπάτησε ο κ. Τασούλας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ): Ευχαριστούµε.
Να καλέσω τώρα στο Βήµα την ανεξάρτητη Βουλευτή κ. Αθηνά

Λινού. Ορίστε, κυρία Λινού, έχετε τον λόγο.
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε σήµερα για έναν

πολύ σοβαρό νόµο που µας αγγίζει όλους και αγγίζει πολύ πε-
ρισσότερο τις γυναίκες. Μιλάµε για την προστασία των γυναικών
από έµφυλη βία και ενδοοικογενειακή βία. 

Η γενική απάντηση που δίνει η Κυβέρνηση, ως συνήθως, είναι
αυτό που θα απαντούσε οποιοσδήποτε αδαής. Θα πιάσουµε τους
εγκληµατίες, τους ενόχους, θα τους τιµωρήσουµε περισσότερο
απ’ ό,τι τους τιµωρούσαµε µέχρι σήµερα. Θεωρώ ότι αυτή η απά-
ντηση, που αυτή ουσιαστικά δίνει το νοµοσχέδιο, είναι εντελώς
απλοϊκή και θα πρέπει να δούµε τι λέει η επιστήµη. 

Ήδη από το 2003 η Νοµική Σχολή του Σικάγου -και γι’ αυτούς
που είναι νοµικοί πιθανώς ξέρετε ότι είναι στις δύο τρεις καλύτε-
ρες της Αµερικής, πότε βγαίνει πρώτη, πότε δεύτερη- έχει δηµο-
σιεύσει ένα άρθρο που λέει: «Μήπως είναι καιρός να αποδεχ-
θούµε τη µηδενική υπόθεση;».

Τι είναι η µηδενική υπόθεση την οποία εξέτασαν; Ότι η αύξηση
της ποινής δεν έχει κανένα αποτέλεσµα στη µείωση των εγκλη-
µάτων ή των προβληµάτων. Δεν επηρεάζει δηλαδή, την πιθανό-
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τητα εγκλήµατος η αυστηροποίηση της ποινής. Θα καταθέσω
µετά το σχετικό δηµοσίευµα.

Άρα, τι επηρεάζει; Πώς θα µειώσουµε τις ποινές; Τι επηρεάζει
τη συχνότητα; Υπάρχουν νέες µελέτες, µάλιστα, υπάρχει µια σύ-
νοψη όλων των δηµοσιεύσεων που υπήρχαν µέχρι το 2019 που
λέει ότι ο κύριος παράγοντας µπορεί να είναι η πιθανότητα να
βρούµε τον ένοχο και, βεβαίως, µετά να τον τιµωρήσουµε. Δη-
λαδή, φοβούνται πιο πολύ το αν θα ανακαλυφθούν από ότι θα
είναι µεγάλη ή µικρή η ποινή τους. Και, βέβαια, στην Ελλάδα οι
φόνοι, οι γυναικοκτονίες εντοπίζονται σχεδόν όλες και εξιχνιάζο-
νται και βρίσκουµε τον ένοχο. Ίσως έχει γίνει αρκετός θόρυβος
και µε το MeToo για τη σεξουαλική παρενόχληση. Τα υπόλοιπα;
Και αν αυτό δουλεύει και τους βρίσκουµε, γιατί δεν µειώνονται
οι γυναικοκτονίες; Δεν µειώνονται, γιατί δεν υπάρχει πρόληψη.

Ο κύριος Υπουργός, νωρίτερα σήµερα, είπε ότι όλα τα άρθρα
της Οδηγίας την οποία υιοθετούµε έχουν ενσωµατωθεί. Θα
ήθελα να σηµειώσω ότι η Οδηγία µιλάει για πρωτογενή, δευτε-
ρογενή και τριτογενή πρόληψη, αυτό ακριβώς που κάνουν και
στην πρόληψη του καρκίνου. Όλα αυτά για την πρόληψη αναφέ-
ρονται στα άρθρα 34 έως 44. Και µελετήσαµε την Οδηγία, κύριε
Υπουργέ, δεν είναι ότι δεν τη διαβάσαµε. Στα άρθρα 34 και 44
αναφέρονται τα εξής: «Πρωτογενής πρόληψη, συζήτηση για τη
βία κατά των γυναικών από το προνήπιο και τους παιδικούς σταθ-
µούς». Δεν νοµίζω ότι υπήρξε συζήτηση ούτε µε το Υπουργείο
Παιδείας, ούτε µε το Υπουργείο Υγείας, ούτε µε τους δήµους για
την εκπαίδευση σε αυτά τα θέµατα. 

Τι κάνουµε µετά µε τη δευτερογενή πρόληψη; Εντοπίζουµε
εκεί που υπάρχει υποψία ή ένδειξη ότι θα υπάρξει βία και εισά-
γουµε τρόπους παρέµβασης. Τι κάνει µια γυναίκα όταν φοβάται
τον άνδρα της, όταν την κακοποιεί; Πρώτα-πρώτα µιλάει ίσως
στην οικογένειά της. Τι της λέει η οικογένεια; «Τι θα πει η κοινωνία
αν χωρίσεις; Κάνε υποµονή». Τι της λέει η Εκκλησία, οι πνευµα-
τικοί ταγοί; «Οφείλεις να συγχωρείς και να κάνεις υποµονή για
τα παιδιά σου». Τι της λέει η Αστυνοµία; «Μην καταθέσεις µή-
νυση». Το ξέρω αυτό και από προσωπική εµπειρία σε 23χρονη
κοπέλα που ήταν χρήστης ναρκωτικών ο άντρας της και την κα-
κοποιούσε. «Μην καταθέσεις µήνυση, γιατί θα χειροτερέψουν τα
πράγµατα». Είναι αυτό, όµως, ικανή απάντηση; Έχουµε εκπαι-
δεύσει, σύµφωνα µε τα άρθρα της Οδηγίας, όλους αυτούς που
θα έρθουν σε επαφή µε τα θύµατα πώς να τους στηρίξουν και
πώς να το αντιµετωπίσουν;

Χειροτερεύουν τα πράγµατα. Υπάρχει ο θύτης, τιµωρείται, πάει
φυλακή. Εδώ έρχεται η τριτοβάθµια πρόληψη. «Να µην το ξανα-
κάνει. Να µην ξαναµπεί στη φυλακή, γιατί επανέλαβε το έγκληµά
του». Τι λέει η παγκόσµια βιβλιογραφία; Θα καταθέσω δύο µελέ-
τες. Η µία είναι µάλιστα του 2023 που λέει ότι τα σχολεία όλων
των επιπέδων στις φυλακές ωφελούν. Τι έκανε η Κυβέρνηση; Ο
ΣΥΡΙΖΑ είχε περάσει νόµο το 2018 ο οποίος έλεγε ότι ιδρύονται
σχολικές µονάδες πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας και ΙΕΚ σε
όλες τις φυλακές πρακτικά. Δεν ξέρω τους νοµικούς όρους. Τι
έκανε η Κυβέρνηση το 2020; Κατήργησε µεν αυτό το άρθρο µε
άλλον νόµο -ήταν ο ν.4763- και επανέλαβε copy-paste τα άρθρα,
αλλά δεν λέει «δηµιουργούνται τα κέντρα», «δηµιουργούνται τα
σχολεία», αλλά λέει «δύνανται να δηµιουργούνται», δηλαδή δεν
θα γίνουν.

Θέλω να έρθω τώρα στην έκθεση GREVIO, η οποία είναι όντως
ενενήντα πέντε σελίδες και η οποία σαφώς λέει ότι πρέπει να µε-
ταφραστεί -από το 2023 είναι αυτή η έκθεση- και να διανεµηθεί
σε όλους τους σχετικούς, περιλαµβανοµένων των ΜΚΟ. Τι έκανε
η Κυβέρνηση; Τίποτα. Για ωφέλεια των συναδέλφων -γιατί και
όλοι οι συνάδελφοι το πιο πιθανό δεν έχουν την έκθεση στα χέρια
τους- θα την καταθέσω στα αγγλικά. Θα µου πείτε ότι είναι δύ-
σκολο να µεταφραστεί. Επειδή ήµουν περίεργη να δω πόσο
χρόνο θα χρειαστεί, µετέφρασα µε τεχνητή νοηµοσύνη και διόρ-
θωσα µετά µέσα σε δύο ώρες τις δέκα πρώτες σελίδες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κυρία Λινού.
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Είναι νοµίζω άψογο ελληνικά. Μπορείτε να

δείτε τη µετάφραση. Αν αναθέσετε σε έναν συνεργάτη σας που
ξέρει ελληνικά να διορθώσει τις µεταφράσεις της τεχνητής νοη-
µοσύνης, µπορεί να είναι έτοιµη σε λιγότερο από τρεις ηµέρες.

Σας ευχαριστώ.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθηνά Λινού καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Καλώ στο Βήµα τώρα την κ. Αικατερίνη Νοτοπούλου, Βουλευτή
του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία.

Ορίστε, κυρία Νοτοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, ο νοµοθέτης οφείλει να νο-

µοθετεί µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο και εσείς πραγµατικά ξε-
περνάτε κάθε φορά τον προηγούµενο χειρότερο εαυτό σας.
Κάνετε ό,τι µπορείτε για να νοµοθετήσετε µε τον χειρότερο δυ-
νατό τρόπο.

Δεν µπορώ, ξεκινώντας, να µη σας απευθύνω την εύλογη, νο-
µίζω, απορία µου. Τι άλλο πρέπει να γίνει για να συνειδητοποι-
ήσετε ότι δεν νοµοθετείτε ορθά. Ο δικηγορικός κόσµος σε όλη
την Ελλάδα απέχει σήµερα και αύριο, έχει βγει στους δρόµους.
Όλος ο νοµικός κόσµος της χώρας διαµαρτύρεται για τις σοβα-
ρές αλλαγές που φέρνετε στους κώδικες ποινικής δικονοµίας και
στον ποινικό κώδικα, για όγδοη φορά µέσα στα πέντε χρόνια δια-
κυβέρνησής σας. Η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων είναι «στα
κάγκελα». Προχθές είχαµε την αποχώρηση του εκπροσώπου
τους από την ακρόαση των φορέων. Να µη µιλήσω για την πλήρη
απαξίωση στο σύνολο των φορέων και των γυναικείων συλλογι-
κοτήτων. Ελάχιστη είναι η προθεσµία που αφήσατε για πραγµα-
τική διαβούλευση µέσα στις γιορτές, άρα ανύπαρκτη.

Δεν υπήρχε καµία προηγούµενη ακρόαση αρµόδιων φορέων,
εξειδικευµένων οργανώσεων, της κοινωνίας των πολιτών, γυναι-
κείων οργανώσεων, ψυχολόγων, επιστηµόνων, αλλά και διατοµε-
ακές συνεργασίες µε συναρµόδιους φορείς, Γενική Γραµµατεία
Ισότητας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, το ΚΕΘΙ, άλλα Υπουρ-
γεία. Φαίνεται αυτό στη νοµοθέτησή σας. Φαίνεται ότι δεν σας
ενδιαφέρει να ακούσετε την κοινωνία, φαίνεται ότι δεν σας εν-
διαφέρει να επιλύσετε τα τόσο σοβαρά προβλήµατα που αντιµε-
τωπίζει. Φυσικά, ούτε λόγος για τη σύσταση νοµοπαρασκευα-
στικής επιτροπής και για αυτό το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης.

Και σας ρωτώ: Ποιος νοµοθετεί τελικά; Ποιοι είναι αυτοί που
νοµοθετούν και συγγράφουν αυτά τα σχέδια νόµου, άγνωστοι
προς τον νοµικό κόσµο της χώρας, τον οποίο προσβάλλετε διαρ-
κώς; Το µόνο που σας νοιάζει είναι να φέρετε σήµερα κάποιους
βαρύγδουπους τίτλους, να µπορέσετε να βγείτε και αύριο στα
κανάλια να τους υπερασπιστείτε, να διατείνεστε ότι λύνετε τα
προβλήµατα, ενώ στην πραγµατικότητα αυτοί οι τίτλοι θα µείνουν
κενό γράµµα.

Λέτε ότι παίρνετε µέτρα για την αντιµετώπιση της έµφυλης
βίας, της ενδοοικογενειακής βίας, της εγκληµατικότητας των
ανηλίκων. Τόσο αψήφιστα παίρνετε τα πιο σοβαρά κοινωνικά φαι-
νόµενα, αυτά που συγκλονίζουν κάθε ελληνική οικογένεια.  

Αυτά που τροµάζουν κάθε πολίτη αυτής της χώρας, εσείς τα
χρησιµοποιείτε µόνο µε έναν επικοινωνιακό επικίνδυνο, πραγµα-
τικά, για την ασφάλεια και την ψυχική υγεία των πολιτών, τρόπο
που είναι εξοργιστικό. Άκουσα προηγουµένως και την Κοινοβου-
λευτική σας Εκπρόσωπο και αναρωτήθηκα αν πιστεύει έστω και
µια γραµµή από αυτά που µας είπε.

Σχετικά µε την αυστηροποίηση των ποινών για παραµέληση
εποπτείας ανηλίκου µε όλα τα ζητήµατα που γεννώνται για τους
δικαστικούς συµπαραστάτες θέλω να πω τα εξής. Δρακόντειες
ποινές έρχεστε να φέρετε σε βάρος των γονέων για αξιόπιστες
πράξεις των παιδιών τους. Ωραία, εσείς µας λέτε, λοιπόν, για να
το καταλάβουµε, ότι από εδώ και πέρα όποιος σφάλει, όπου
υπάρχει παραµέληση, όπου υπάρχει τέτοιο περιστατικό, θα πη-
γαίνει στη φυλακή.

Έχετε ιδέα τι θα πει βία; Τι θα πει βία ανηλίκων ή ενδοοικογε-
νειακή βία; Τι θα πει έµφυλη βία ή τι θα πει παραµέληση; Έχετε
συνειδητοποιήσει ότι το κράτος δεν µπορεί να είναι απλά ένας τι-
µωρός, δεν πρέπει να είναι ο τιµωρός, αλλά πρέπει να φροντίζει
την ελληνική κοινωνία, να φροντίζει ώστε κάθε παιδί να ζει µε
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ασφάλεια και κάθε γυναίκα να ζει µε ασφάλεια. Κι από αυτήν την
τόσο βασική υποχρέωση της πολιτείας, εσείς αποσύρεστε διαρ-
κώς και κουνάτε το δάχτυλο και θα την πληρώσουν φυσικά οι πιο
ευάλωτοι γιατί δεν αξιοποιείτε ούτε την επιστηµονική γνώση ούτε
τους ειδικούς.

Και τώρα που είπα για ειδικούς, θέλω να πω το εξής. Φέρνετε
ανερυθρίαστα µέσα σε µια τροπολογία όχι αυτό που ζητά όλος
ο κλάδος, τη ρύθµιση δηλαδή, του επαγγέλµατος του ψυχολό-
γου, αλλά άλλη µια τιµωρητική διάταξη για αντιποίηση του επαγ-
γέλµατος. Άρα, υποκρίνεστε. Αρνείστε να βάλετε τάξη στο
επάγγελµα, να το ρυθµίσετε, να υπάρχει θεσµική κατοχύρωση
και ρύθµιση, όπως ζητούν οι επιστήµονες, και αρνείστε, ταυτό-
χρονα, συστηµατικά να στηρίξετε τη δηµόσια ψυχική υγεία που
τόση ανάγκη υπάρχει.

Αντί σήµερα, λοιπόν, να µας µιλήσετε για κέντρα κοινότητας,
για κέντρα οικογένειας, για στήριξη µε ειδικούς ψυχικής υγείας
στην τοπική αυτοδιοίκηση, στην κεντρική πολιτεία, στις δηµόσιες
δοµές, στα νοσοκοµεία, παντού, σε κάθε γειτονιά, σε κάθε σχο-
λείο, εσείς έρχεστε να φέρετε µόνο τιµωρία, αγνοώντας το τι
πραγµατικά συµβαίνει στην κοινωνία.

Και συνεχίζω µε τα µέτρα για την αντιµετώπιση της έµφυλης
και της ενδοοικογενειακής βίας. Αναρωτιέµαι, ποιον νοµίζετε ότι
κοροϊδεύετε όταν αγνοείτε τις ίδιες τις γυναίκες-θύµατα; Και µι-
λάµε για γυναίκες που έχουν αφιερώσει τη ζωή τους στο πεδίο
αυτό εθελοντικά, παραθέτουν τα βιώµατά τους, τα τραύµατά
τους στην προσπάθειά τους να σταθούν όρθιες µετά από αυτό
που τους συνέβη χωρίς οι ίδιες να το έχουν επιλέξει και γι’ αυτά
τα βιώµατα αδιαφορείτε. Και γιατί το λέω αυτό; Έχετε πάρει µια
ευρωπαϊκή Οδηγία την οποία ενσωµατώνετε µόνο ως προς το τι-
µωρητικό κοµµάτι της, αγνοείτε εντελώς το κοµµάτι της πρόλη-
ψης, αγνοείτε εντελώς το κοµµάτι προστασίας των θυµάτων.

Δεν µας λέτε τίποτε για εκπόνηση ολιστικών και µακρόπνοων
πολιτικών για την πρόληψη και την καταπολέµηση της έµφυλης
βίας, τίποτε για την προστασία των θυµάτων, τίποτε για διαδικα-
σίες ευαισθητοποίησης, τίποτε για τη διευκόλυνση πρόσβασής
τους στη δικαιοσύνη, τίποτε για συλλογή δεδοµένων µέσα από
διατοµεακές συνεργασίες.

Φυλακή για τον κακό παραβατικό, χωρίς αναστολές, χωρίς
πολλά-πολλά, κατ’ οίκον περιορισµός, κατάργηση αναστολής,
κατ’ εξαίρεση κατάργηση του βουλεύµατος, αυστηροποίηση των
ποινών και πάει λέγοντας. Για άλλη µια φορά είστε µόνο µε τον
ποινικό λαϊκισµό κι εµείς είµαστε µε το κράτος δικαίου κι αυτή
είναι η βασική µας διαφορά.

Τι κι αν όλοι οι φορείς µας διαβεβαιώνουν ότι απέτυχε πλήρως
το µοντέλο αυστηροποίησης των ποινών σε όλη την Ευρώπη και
όλα τα προηγµένα κράτη, ψιλά γράµµατα για εσάς η παρατή-
ρηση του νοµικού κόσµου και των επιστηµόνων.

Παραβίαση του τεκµηρίου της αθωότητας: Ευθεία αντίθεση µε
την Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και µε τον
Χάρτη Θεµελιωδών Δικαιωµάτων. Σήµερα συζητούσαµε σε αρ-
µόδια επιτροπή της Βουλής για τον κακό τρόπο που νοµοθετεί η
Ελληνική Κυβέρνηση. Αρνηθήκατε να δώσετε ως Κυβέρνηση
στοιχεία για τον Χάρτη Θεµελιωδών Δικαιωµάτων όταν έχουν
δώσει όλες οι υπόλοιπες χώρες. Χάνουµε, λοιπόν, την ευκαιρία
να ενσωµατώσουµε µια σειρά πάρα πολύ σηµαντικών και θετικών
άρθρων της Οδηγίας για την καταπολέµηση της έµφυλης βίας.
Τα έχουν αναφέρει και ο εισηγητής και ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος.

Κύριοι συνάδελφοι, δεν θα πάρω περισσότερο χρόνο γι’ αυτό.
Έχετε ξεχάσει τις επιζώσες που βιώνουν πολλαπλές διακρίσεις

και ανισότητες, γυναίκες µε αναπηρία, προσφύγισσες, µετανά-
στριες, ηλικιωµένες, γυναίκες µε χαµηλό εισόδηµα, κρατούµενες,
ΛΟΑΤΚΙ. Επιδεικτικά αρνείστε να µας αιτιολογήσετε ποιες είναι
αυτές οι νοµοθεσίες στις οποίες αναφέρεστε που δήθεν προστα-
τεύουν, όταν δεν έχετε εκδώσει εφαρµοστικές ΚΥΑ.

Για να κλείσω, αρνείστε τη θεσµική κατοχύρωση του όρου «γυ-
ναικοκτονία». Όσες φορές κι αν το αρνηθείτε, να είστε σίγουροι,
κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, ότι εµείς θα επιµεί-
νουµε µε κατάθεση της τροπολογίας ξανά και ξανά µέχρι να µη
θρηνήσουµε θύµατα, να µη φύγει καµία γυναίκα από χέρι ανδρός
επειδή είναι γυναίκα, µέχρι κάθε γυναίκα σ’ αυτήν τη χώρα να

νιώσει ασφαλής. 
Είναι αίτηµα όλης της κοινωνίας. Δεν το ακούτε, δεν ακούτε το

πνεύµα της Οδηγίας, δεν υψώνετε τοίχος στην ενδοοικογενειακή
βία, δεν εφαρµόζετε τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης, δεν
συµµορφώνεστε µε τις συστάσεις της Eπιτροπής GREVIO.

Εµείς δεν θα διολισθήσουµε, και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, στο
επικοινωνιακό σας παιχνίδι που ερεθίζει το λαϊκό ένστικτο περί
δικαιοσύνης, αλλά παραβιάζει το δικαίωµα των δύο µερών σε µια
δίκαιη δίκη. Δεν θα υποχωρήσουµε ούτε βήµα από την υπερά-
σπιση του κράτους δικαίου και θα αγωνιζόµαστε µαζί µε τα θύ-
µατα, µαζί µε τους ευάλωτους, µαζί µε τις γυναίκες και τους
νέους.

Όµως, πριν φύγω από το Βήµα, θα ήθελα να πω τα εξής.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε. Κλείστε, κυ-

ρία συνάδελφε.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ολοκληρώνω,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, κύριοι Βουλευτές

της Νέας Δηµοκρατίας.
Έγκληµα των Τεµπών, όσος αγώνας κι αν χρειαστεί…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κυρία Νοτο-

πούλου. Η ώρα είναι 2.00’. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: … όσος χρόνος κι

αν περάσει η αλήθεια θα βγει στο φως. Θα δικαιωθεί η µνήµη των
θυµάτων, θα δικαιωθεί ο αγώνας των συγγενών. Κι εσάς, κύριοι
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, θα σας στοιχειώνει για πάντα
η συγκάλυψη του εγκλήµατος των Τεµπών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο ανεξάρτητος Βου-
λευτής κ. Χαράλαµπος Κατσιβαρδάς έχει τον λόγο και θα κλεί-
σουµε µετά µε τον κ. Γεώργιο Γαβρήλο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιότιµε κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς
θα µιλήσω, δεδοµένου ότι είµαι και µέλος της αρµόδιας επιτρο-
πής και συµµετείχα στις πολυτελείς διασκέψεις όπου ετέθησαν
διεξοδικώς και φωτίστηκαν όλες οι επιµέρους πτυχές.

Ως εκ τούτου, λοιπόν, και εξ επαγγέλµατος, ως µαχόµενος δι-
κηγόρος της δικαστηριακής πρακτικής, θα επιδιώξω να ανατείνω
το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου το οποίο θα πω επί της αρχής ότι
µε ικανοποιεί για τον λόγο ότι ενσωµατώνει και τη νοµολογία του
Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, αλλά και
κατά την ταπεινή υποκειµενική µου γνώµη συνάδει και προς την
Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και προς τη συ-
νταγµατική έννοµη τάξη. Εν τούτοις, δεν θα διολισθήσω, µολο-
νότι είµαι ανεξάρτητος Βουλευτής και θα µπορούσα να υλο-
ποιήσω το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου και να αρθρώσω δηµοκο-
πικές και λαϊκίστικες κραυγές οι οποίες ουσιαστικά αντίκεινται
του περιεχοµένου αυτού καθ’ αυτού του συγκεκριµένου σχεδίου
νόµου. 

Ως εκ τούτου, λοιπόν, θεωρώ ότι επί της αρχής βρίσκεται προς
την ορθή κατεύθυνση. Σαφώς, βεβαίως, υπάρχουν κάποιες νο-
µοτεχνικές αβελτηρίες οι οποίες κατεδείχθησαν, σαφώς ήταν ο
νοµικός κόσµος. Από την άλλη πλευρά, όµως, εξ ου και εκλήθη-
σαν οι φορείς για να διεξαχθεί ένας γόνιµος και εποικοδοµητικός
επιστηµονικός διάλογος, δεν σηµαίνει ότι η Ένωση Εισαγγελέων
και Δικαστών αυτά τα οποία διατυπώνει είναι θέσφατα. Όλοι γνω-
ρίζουµε από τη δικαστηριακή πρακτική ότι όλοι κρίνονται. Άρα,
θέλω να πω ότι κάποια ζητήµατα τα οποία ήσαν σκοτεινά ή είχαν
παρανοηθεί, κατά την ταπεινή υποκειµενική µου γνώµη, γιατί το-
ποθετήθηκα και στις επιτροπές, επιλύθησαν.

Τώρα, ένα κρίσιµο επίσης θέµα που φρονώ ότι κι εδώ, όχι µόνο
θα επιδαψιλεύσω προς το Υπουργείο Δικαιοσύνης, χωρίς να έχω
κάποιο έννοµο συµφέρον ως προς τούτο, θεωρώ ότι ακολουθεί
και εφαρµόζει την άρτια επιστηµονική ορολογία. Δηλαδή, περί
της γυναικοκτονίας τη στιγµή την οποία δεν τίθεται ως ιδιώνυµο
αδίκηµα, καθότι -θα µιλήσω και πρακτικά νοµικά- η ανθρωποκτο-
νία είναι το βασικό αδίκηµα το οποίο συµπυκνώνει κατ’ ουσίαν
την απαξία της αφαίρεσης της ανθρώπινης ζωής, που αποτελεί
την υπέρτατη αξία και του ευρωπαϊκού πολιτισµού και της συντα-
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γµατικής εννόµου τάξης και γενικότερα προέρχεται αυτό και από
το γεγονός ότι είµαστε και χριστιανοί ορθόδοξοι, όπως αναφέ-
ρεται και στη συνταγµατική έννοµη τάξη. Δηλαδή, θέλω να πω
ότι εκ προοιµίου προσδιορίζουµε την ανθρωποκτονία µε βάση τα
χαρακτηριστικά ότι ο δράστης διελαύνεται από ελατήριο έµφυλο
κατά του συγκεκριµένου προσώπου;

Σαφώς, σεβόµαστε τις γυναίκες, όχι µόνο τις γυναίκες, όλους
τους ανθρώπους, ανεξαρτήτως είτε ταυτότητας φύλου ή σεξουα-
λικού προσανατολισµού ή το οτιδήποτε. Δηλαδή, θα θέσουµε µια
αντιεπιστηµονική κερκόπορτα και να προσδιορίσουµε εκ προ-
οιµίου χωρίς να µπούµε στη διαδικασία ποια ήταν τα ελατήρια
που ώθησαν στην αφαίρεση µίας ανθρώπινης ζωής; 

Αυτά είναι δικά µου επιστηµονικά, ως µαχόµενος δικηγόρος,
ερωτήµατα, γι’ αυτό εγώ θεωρώ ότι είναι προς την σωστή κατεύ-
θυνση και ως προς αυτό εκ µέρους του Υπουργείου Δικαιοσύνης.
Διότι, σε διαφορετική περίπτωση αν ανοίξει ο ασκός του Αιόλου
και αν τεθεί αυτή η κερκόπορτα, αντιλαµβάνεστε ότι θα διολισθή-
σουµε ουσιαστικά σε έναν ουκέτι αριθµόν επιµέρους χαρακτηρι-
στικών προσδιορισµών της απαξίας της ανθρωποκτονίας. 

Ως εκ τούτου, νοµίζω ότι δεν έχει κανένα απολύτως νόηµα να
συζητούµε σχετικά µε την θέσπιση ενός ιδιώνυµου αδικήµατος
αυτού καθ’ αυτού, διότι τοιουτοτρόπως παρεµβαίνουµε, νοµίζω
αυθαιρέτως, στη λειτουργική ανεξαρτησία της δικαιοσύνης και
προκαταλαµβάνουµε έναν αξιολογικό χαρακτηρισµό ενός αδική-
µατος, διότι η ανθρωποκτονία οιασδήποτε µορφής εξετάζεται
από τον αρµόδιο φυσικό δικαστή και από εκεί και πέρα, δηλαδή,
µέσα στο πλαίσιο της κατ’ αντιµωλία διαδικασίας αποδεικνύονται
ποια είναι τα κίνητρα του καθ’ εκάστου δράστου. Δηλαδή, η πρό-
θεσή του ήταν να στραφεί κατά της εκάστοτε γυναίκας; Είναι
κατά συρροή δολοφόνος γυναικών ή υπήρχαν άλλα αίτια, τα
οποία τον ώθησαν, βεβαίως, ποινικά κολάσιµα, αξιοκατάκριτα,
αξιόµεµπτα και θα υποστεί, ουσιαστικά, το πλαίσιο ποινής, το
οποίο προβλέπεται από την οικεία ποινική διάταξη; 

Άρα, εποµένως, φρονώ ότι ουδόλως προσιδιάζει οιαδήποτε θέ-
σπιση ιδιωνύµου αδικήµατος τη στιγµή την οποία ήδη το υφιστά-
µενο ποινικό οπλοστάσιο είναι αρκούντως ικανοποιητικό και µας
παρέχει τη δυνατότητα του άρθρου 82Α αν και εφόσον αποδει-
χθεί ότι ο δράστης ο οποίος αφαίρεσε τη ζωή µιας γυναίκας ή οι-
ουδήποτε άλλου προέρχεται από κίνητρα συγκεκριµένα, ρατσι-
στικά κίνητρα. Δηλαδή, η πρόθεσις να προβεί στην ανθρωποκτο-
νία έχει επιµέρους χαρακτηριστικά γνωρίσµατα, είναι επιβαρυ-
ντική περίσταση έτι περαιτέρω του αδικήµατος αυτού καθ’
αυτού. Άρα, αυτά είναι όµως ζητήµατα κατ’ ουσίαν αποδείξεως. 

Άρα, νοµίζω κατά την ταπεινή, πάντοτε, υποκειµενική µου
γνώµη, ότι και εδώ η κυβέρνησις του Υπουργείου Δικαιοσύνης
είναι κυµατοθραύστης, θεµατοφύλακας των εννόµων αγαθών,
της επιστηµονικής αρτιότητας. Και συν τοις άλλοις, εγώ θα τολ-
µήσω να πω -γιατί ακούγονται, λέγονται πολλά, συζητούνται-, δεν
ξέρω κατά πόσον η κοινωνιολογία µπορεί να εµφιλοχωρήσει ου-
σιαστικά στην ποινική έννοµη τάξη ή αν θέλετε ακόµη καλύτερα
οι τάσεις ή η επιστηµοσύνη ή ο woke δικαιωµατισµός να διαµορ-
φώσει κάποιους νεολογισµούς, οι οποίοι περιχωρούν στη νοµική
επιστήµη. Για τον λόγο αυτό νοµίζω ότι ως προς τη διάταξη αυτή
είναι ορθή η νοµοθέτηση. 

Τώρα, πέραν όλων αυτών, σαφώς -όπως είπα-, επί της αρχής
εγώ συντάσσοµαι αναφανδόν. Βεβαίως, υπάρχουν κάποιες αβελ-
τηρίες νοµοτεχνικού χαρακτήρα, οι οποίες µε βρίσκουν αντιµέ-
τωπο. Είναι δύο από αυτές, τις είχα αναλύσει διεξοδικώς και στη
συζήτηση, η οποία έγινε στην επιτροπή, οι οποίες θεωρώ ότι είναι
εύλογες. Σαφώς είναι το άρθρο 14, αναφορικά δηλαδή, µε την
µη αναστολή ουσιαστικά εκτέλεσης της ποινής, η οποία θεωρώ
ότι είναι υπέρµετρα αυστηρή, και το δεύτερο είναι το άρθρο 16,
σχετικά δηλαδή, µε τη µη εγκυρότητα της επιδόσεως.

Τα λέω αυτά, διότι πολλές φορές, επειδή η θεωρία απέχει από
την πράξη, φρονώ ότι πρέπει να υπάρχουν και κάποιες δικλίδες
ασφαλείας µέσα από την πρακτική, χωρίς να σηµαίνει ότι αυτές
οι νοµοθετήσεις είναι εσφαλµένες ή προς µια κατεύθυνση µη
ορθή δικαιοπολιτικώς, αλλά θα µπορούσαν να βελτιωθούν, ούτως
ώστε να τεθούν έτι περαιτέρω δικλίδες ασφαλείας, οι οποίες θα
υπηρετήσουν ουσιαστικά τον σκοπό για τον οποίο θεσπίστηκαν
αυτές οι ρηξικέλευθες τροποποιήσεις του υπό ψήφιση σχεδίου

νόµου µε αποκλειστικό και µόνο γνώµονα ουσιαστικά την πάταξη
της εγκληµατικότητας και τη θωράκιση της εννόµου τάξεως. 

Ως εκ τούτου, θέλω να πω και το λέω µετά παρρησίας και ευ-
θαρσώς, σαφώς, ακριβώς επειδή αναλύθηκαν και από τον κύριο
Υπουργό και τον κύριο Υφυπουργό, ότι είναι προς την ορθή κα-
τεύθυνση, είναι αυτό το οποίο έχει ανάγκη η κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Κατσιβαρδά.
Ολοκληρώνουµε τον κατάλογο των οµιλητών συναδέλφων, κα-

λώντας στο Βήµα τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία, τον κ. Γεώργιο Γαβρήλο.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υφυπουργέ, έχετε καταφέρει στο

Υπουργείο Δικαιοσύνης -εισάγοντας τα νοµοσχέδια σας τα δύο
τελευταία χρόνια- δύο πράγµατα. Το πρώτο είναι να µεταφέρετε
τη συζήτηση σ’ αυτό που απασχολεί την κοινωνία και όχι άδικα,
το µεγάλο έγκληµα των Τεµπών. 

Σε κάθε νοµοσχέδιο σας εισάγετε και κάποιες διατάξεις που
ασφαλώς υποδηλώνουν πρόθεση για περαιτέρω συγκάλυψη
αυτού του εγκλήµατος. Το ίδιο κάνατε και σήµερα. Εισάγετε µία
ρύθµιση, το άρθρο 41 παράγραφος 6, για τη δηµιουργία µιας ια-
τροδικαστικής επιτροπής, λες και το νοµικό µας πλαίσιο δεν δίνει
τη δυνατότητα στον εισαγγελέα να αντιµετωπίσει το οποιοδήποτε
ζήτηµα υπάρχει µε αντίθετες προσεγγίσεις ιατροδικαστών, µέσω
πραγµατογνωµόνων ή να βρει την κατάλληλη λύση, έτσι ώστε να
οδηγηθεί σε συµπεράσµατα. Και έρχεται αυτή η ρύθµιση µετά
από αυτό που ζει τις τελευταίες ηµέρες η ελληνική κοινωνία µε
τα ηχητικά, που δεν υπάρχει καµία αµφιβολία πλέον ότι σιγά-σιγά,
µε τα νέα στοιχεία που βγαίνουν στη δηµοσιότητα, ξεµπροστιά-
ζεται όλο αυτό το σύστηµα µαζί και η Κυβέρνηση που προσπά-
θησε αυτά τα δύο χρόνια να συγκαλύψει το µεγαλύτερο έγκληµα
των τελευταίων δεκαετιών. 

Και, ασφαλώς, το δεύτερο µεγάλο θέµα που ανακύπτει κάθε
φορά που φέρνετε ένα νοµοσχέδιο, κύριε Υφυπουργέ, είναι ότι
καταφέρνετε να βάζετε απέναντί σας όλον τον νοµικό κόσµο, δι-
καστές, δικηγόρους, αλλά και οργανώσεις ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων. Και, βέβαια, όλοι κάνουν λόγο για µία πρόχειρη νοµοθέ-
τηση, αλλά και για έναν νοµικό λαϊκισµό που υπηρετεί το Υπουρ-
γείο σας τα τελευταία χρόνια. Η Ένωση Δικαστών, µάλιστα, µι-
λάει για µια επικίνδυνη νοµοθετική οπισθοδρόµηση. 

Στο νοµοσχέδιο που έχετε εισάγει στη Βουλή και που δεν δώ-
σατε τον απαραίτητο χρόνο στους φορείς για διαβούλευση  -το
φέρατε µέσα στις γιορτές για διαβούλευση- έχετε βάλει απέναντί
σας και δικαστές και δικηγόρους, οι οποίοι απέχουν στις 23 και
24 του µήνα, αλλά και όλες τις οργανώσεις ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων. Υπάρχουν αντιδράσεις από παντού. Και, βέβαια, δεν δί-
στασε ο Υπουργός να προσβάλει και την Ένωση Δικαστών και
Εισαγγελέων στο πρόσωπο του Αντιπροέδρου της. 

Και, ασφαλώς, δεν λάβατε υπ’ όψιν σας τίποτα από όλα αυτά
που σας πρότειναν και οι οργανώσεις ανθρωπίνων δικαιωµάτων
για να βελτιωθεί το νοµοθέτηµα, ένα νοµοσχέδιο που παραβιάζει
την αρχή της διάκρισης των εξουσιών, το τεκµήριο αθωότητας,
την αρχή της αναλογικότητας σε αντίθεση µε το Σύνταγµα και
την Ευρωπαϊκή Σύµβαση για τα Ανθρώπινα Δικαιώµατα. 

Τι κάνετε µε αυτό το νοµοσχέδιο; Λέτε ότι κυρώνετε, ουσια-
στικά, την ευρωπαϊκή Οδηγία 2024/1385. Όµως, την µεταφέρετε
στο Ελληνικό Δίκαιο αναποτελεσµατικά και µερικώς υπό την
πίεση της επικαιρότητας και γι’ αυτό σας κατηγορεί το σύνολο
του νοµικού κόσµου για έναν ποινικό λαϊκισµό.

Κάνετε επικοινωνιακή διαχείριση σε µείζονα κοινωνικά προβλή-
µατα µε αυστηροποίηση των ποινών και δεν προτείνετε παρεµ-
βάσεις σε επίπεδο πρόληψης και προστασίας των θυµάτων. Αυτό
είναι το µεγάλο πρόβληµα µε το νοµοσχέδιο. 

Και ασφαλώς, το µέρος της Οδηγίας που αφορούσε και την
πρόληψη και την προστασία των θυµάτων, δεν το εισάγεται ως
Υπουργείο Δικαιοσύνης. Υπάρχει ελλειµµατική προσπάθεια και
για την καταπολέµηση της έµφυλης βίας. Για µια ακόµη φορά ο
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία τόνισε την ανάγκη στο δικαιικό
µας σύστηµα να θεσπιστεί ο όρος «γυναικοκτονία», όχι µόνο για

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 6657



6658 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

συµβολικό λόγο, αλλά και για πραγµατικό, για να καταλάβει η κοι-
νωνία, να διαπαιδαγωγηθεί ο νέος και το σύνολο της κοινωνίας
µας ότι έχει µια ιδιαίτερη απαξία αυτό το έγκληµα που έχει να
κάνει µε την εµφύλια βία. 

Ανοίγετε επικίνδυνους δρόµους, κύριε Υπουργέ. Υποχρεωτική
προσωρινή κράτηση, προσωρινή κράτηση για πληµµελήµατα, κα-
τάργηση αναστολής και µετατροπή ποινής, κατάργηση του δικα-
στικού συµβουλίου σε πολλές περιπτώσεις, παραβίαση δικαιω-
µάτων των κατηγορουµένων. Γι’ αυτό και η Ένωση Δικαστών µί-
λησε για «επικίνδυνη οπισθοδρόµηση» σε αυτό το νοµοθέτηµα
που εισάγετε. 

Ποια είναι η πρόληψη για ανήλικους; Τι κάνετε πάνω σε αυτό
το µεγάλο ζήτηµα; Η παραβατικότητα των ανηλίκων απασχολεί
την κοινωνία µας και είναι µεγάλο κοινωνικό πρόβληµα. Αυξάνετε
τις ποινές λες και αυτό είναι που θα συγκρατήσει τον νέο άν-
θρωπο για να µην οδηγηθεί σε παραβατικές έκνοµες πράξεις. 

Στην Πελοπόννησο οι επιµελητές ανηλίκων είναι δύο που υπη-
ρετούν στο Ναύπλιο και έχουν την ευθύνη της Αργολίδας, της
Αρκαδίας, της Λακωνίας. Πού είναι οι δοµές; Πού είναι οι υπηρε-
σίες που θα µπορέσουν να µπουν και µέσα στην οικογένεια και
µέσα στο σχολείο, για να προλάβουν παραβατικές καταστάσεις
των νέων ανθρώπων; Αντίθετα, έρχεστε και εισάγετε ένα πρό-
στιµο 10.000 ευρώ για τους γονείς οι οποίοι επιδεικνύουν µια πα-
ραµέληση απαράδεκτη, όπως λέτε εσείς. 

Απαράδεκτη είναι αυτή η διάταξη που εισάγετε, κύριε
Υπουργέ, γιατί δεν θα φέρει κανένα αποτέλεσµα. Δείχνει πόσο
µακριά είσαστε από την πραγµατικότητα και από τα προβλήµατα
που βιώνει η ελληνική κοινωνία. 

Κλείνω, λέγοντας για µια ακόµα φορά ότι το νέο νοµοσχέδιο
που εισάγετε, πραγµατικά, αποτυπώνει µία προσέγγιση επικοι-
νωνιακού χαρακτήρα καθαρά που έχετε κι έναν νοµικό λαϊκισµό
που σας διακρίνει κάτω από την πίεση της επικαιρότητας.
Ωστόσο, υποδηλώνει και κάτι άλλο, έναν συγκεντρωτισµό που
επιθυµείτε και ένα ελεγχόµενο σύστηµα που φαίνεται και στο
άρθρο 73 για την περικοπή µισθών δικαστικών λειτουργών χωρίς
πειθαρχική διαδικασία. Δίνετε σε αυτούς που εσείς διορίζετε, το
δικαίωµα χωρίς να περνούν οι δικαστές από κάποιον πειθαρχικό
έλεγχο και µια διαδικασία, όπως θα έπρεπε να προβλέπεται, να
τους περικοπεί ο µισθός. Αυτό δείχνει πόσο επιθυµείτε να επη-
ρεάσετε τους αρµούς ακόµα και της δικαιοσύνης, την ανεξαρτη-
σία της. Και το κάνετε σε κάθε ευκαιρία, όχι µόνο µε νοµοθε-

τήµατα του Υπουργείου Δικαιοσύνης, αλλά και µε άλλες νοµοθε-
τικές πρωτοβουλίες και πράξεις της εκτελεστικής σας εξουσίας. 

Τα κοινωνικά προβλήµατα, δυστυχώς, διογκώνονται και εσείς
προσπαθείτε να τα διαχειριστείτε επικοινωνιακά. Την ίδια στιγµή
που αποδυναµώνεται το κράτος δικαίου και έχετε ευθύνη γι’
αυτό, εγκαλούµαστε και από τους ευρωπαϊκούς θεσµούς, αλλά
αφήνουµε και την ελληνική κοινωνία χωρίς το νοµικό και δικαιικό
οπλοστάσιο εκείνο που πραγµατικά θα είναι στήριγµα στους αδύ-
ναµους συµπολίτες µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε -το τονίζω για

µια ακόµα φορά- ο µακρύς κατάλογος όλων των συναδέλφων
που εγγράφηκαν στον κατάλογο των οµιλητών. Ολοκληρώθηκαν
οι τοποθετήσεις των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και, όπως
είπαµε νωρίτερα, αύριο µένουν οι δευτερολογίες των εισηγητών
και των ειδικών αγορητών και η ονοµαστική ψηφοφορία, η οποία
θα γίνει περί τις 10.30’. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 1.57’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα, ηµέρα
Παρασκευή 24 Ιανουαρίου 2025 και ώρα 8.30’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: α) νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Αντιµετώπιση νέων µορ-
φών βίας κατά των γυναικών - Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ)
2024/1385 - Πρόσθετες ρυθµίσεις στον νόµο περί ενδοοικογενει-
ακής βίας - Αναδιοργάνωση των ιατροδικαστικών υπηρεσιών -
Ενίσχυση της λειτουργίας της Eurojust - Μέτρα για την προστα-
σία των ανηλίκων και την καταπολέµηση της εγκληµατικότητας -
Δικονοµικές διατάξεις αρµοδιότητας των τακτικών διοικητικών δι-
καστηρίων και άλλες ρυθµίσεις» και β) κοινοβουλευτικός έλεγχος
1) ώρα του Πρωθυπουργού και 2) συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


